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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

Η Τουρκία να αλλάξει
στάση στο Kυπριακό
Ο Σαρλ Μισέλ μιλάει στην «Κ»

Ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
Σαρλ Μισέλ στη συνέντευξή του στην «Κ»
λέει πως η Ε.Ε. είναι «έτοιμη να χρησιμο-
ποιήσει όλα τα εργαλεία που έχει στη διά-
θεσή της» για να αλλάξει τη συμπεριφορά
της Τουρκίας. Μια πιο θετική ατζέντα θα
εξαρτηθεί και από τη στάση της Άγκυρας
και στο Κυπριακό. Σελ. 20

ΕΥΡΩΤΟΥΡΚΙΚΑ

Τελωνειακή Ενωση
προς αναβολή 
«Αναβολή τακτικής» στην «αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης» της
Τουρκίας, καθώς η πλάστιγγα τείνει
να γύρει αρνητικά στη λήψη άμεσης
πολιτικής απόφασης για δρομολόγη-
ση της διαδικασίας, στη Σύνοδο Κο-
ρυφής του Ιουνίου. Σελ. 16

ΕΛΛΑΔΑ

Ελπίδες για σταδιακή
αποκλιμάκωση
Η άφιξη του Τούρκου ΥΠΕΞ Με-
βλούτ Τσαβούσογλου στην Αθήνα γί-
νεται με την ελπίδα ότι θα καταγρα-
φεί αποκλιμάκωση στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. Σελ. 18

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
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Η αρνητική πολιτική διαφήμιση υπήρχε
από τη μεταμακαριακή εποχή. Το πρώτο
μέσο ήταν οι εφημερίδες που φρόντιζαν
να αποδομήσουν υποψήφιους, κόμματα

και κυβερνήσεις. Τη δεκαετία του 1990
ακολούθησε η τηλεοπτική αρνητική δια-
φήμιση και σήμερα περιορίζεται στα κοι-
νωνικά μέσα δικτύωσης. Στην «Κ» ιστορική

αναδρομή και της πρώτης εκλογικής ανα-
μέτρησης που χαρακτηρίστηκε από τη με-
γάλη αποχή και τη συνεργασία Πατριωτικού
Μετώπου και ΑΚΕΛ. Σελ 6, 8

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το διακύβευμα 
Η Κύπρος οδηγείται σήμερα στις κάλ-
πες, κουρασμένη, απογοητευμένη και
διχασμένη. Η επιτυχής, κατά τα φαι-
νόμενα, διαχείριση της υγειονομικής
κρίσης είναι ένα μάθημα προς όλους.
Όταν λειτουργούμε ορθολογιστικά με
επιστημοσύνη και ενότητα, παρά τις
όποιες παλινδρομήσεις, μπορούμε
όλοι μαζί να πάμε μπροστά. Οι πολίτες
προσέρχονται σήμερα στις κάλπες για
να επιλέξουν τηΒουλή, η οποία οφείλει
να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη
μεταξύ Πολιτείας και πολιτών, τη
Βουλή που θα πρέπει να επουλώσει
την για ακόμη μία φορά πληγωμένη
εικόνα της Κύπρου στο διεθνές στε-
ρέωμα. Ας επιλέξουμε τους ικανότερους
και εντιμότερους. Ας επιλέξουμε, λοι-
πόν, το εμείς και όχι το εγώ. 

Η σημερινή εκλογική αναμέτρηση, κάθε άλλο
από υγιεινός περίπατος είναι. Οι πολιτικοί αρ-
χηγοί οδεύουν στην κάλπη και αντιλαμβάνονται
πως ανατροπές και εκπλήξεις μπορεί να αλλά-
ξουν άρδην το σκηνικό. Ο ΔΗΣΥ θέλει με κάθε
τρόπο να αποφύγει την απομόνωση και γι’ αυτό
ακριβώς εργάζεται. Η διατήρηση του ποσοστού
του 2016 θεωρείται απομακρυσμένο σενάριο
όμως θέλει πάση θυσία να διατηρήσει τις έδρες
του. Έχει κτίσει γέφυρες με την ΕΔΕΚ και τη
ΔΗΠΑ και έχει τέσσερα σενάρια μπροστά του
για την προεδρία της Βουλής. Το ΑΚΕΛ από
την άλλη έχει ως δεδηλωμένο στόχο να αυξήσει
έστω και λίγο το ποσοστό του 2016. Υπάρχει
και ενδόμυχα η ελπίδα της πρωτιάς. Στόχος
είναι ένα αντιπολιτευτικό μπλοκ, το οποίο θα
εξαρτηθεί από τον αριθμό των βουλευτικών
εδρών της αντιπολίτευσης. Στο κάδρο μπαίνει
το ενδεχόμενο προεδρίας της Βουλής από τον
Άντρο Κυπριανού, δεν αποκλείεται η στήριξη
στον Νικόλα Παπαδόπουλο ίσως και μία υπο-
ψηφιότητα από τους Οικολόγους. Σελ 4

Εκλογές αλλαγών και προκλήσεων 
Το ψυχολογικό όριο των αριθμών, όλα τα πιθανά σενάρια και οι νέες συμμαχίες της επόμενης μέρας

Το ιστορικό μιας αρνητικής πολιτικής διαφήμισης
Η «Κ» κάνει ανασκόπηση των προεκλογικών, αλλά και της πρώτης εκλογικής αναμέτρησης του 1960

ONLINE ενημέρωση

Η «Κ» ΣΤΗΝ ΠΡΩΤΗ ΓΡΑΜΜΗ

Συνεχής ενημέρωση
για τις εκλογές
Επιτελείο συντακτών της «Κ» θα
βρίσκεται στην πρώτη γραμμή της
ενημέρωσης για κάλυψη των σημε-
ρινών εκλογών, στην ηλεκτρονική
έκδοση της εφημερίδας, στο
www.kathimerini.com.cy. Συνεχής
ροή εκλογικών αποτελεσμάτων σε
πραγματικό χρόνο και ρεπορτάζ για
τους βουλευτές που εκλέγονται, τις
εσωκομματικές αντιδράσεις και όλο
το παρασκήνιο.

Αγώνας για 
το ποιος θα κερδίσει 
το φεγγάρι
Ο Ελον Μασκ (SpaceX ) και ο Τζεφ
Μπέζος (Blue Origin) ερίζουν για τo
μονοπώλιο της διαστημικής εξε-
ρεύνησης από ιδιώτες. Τις τελευταί-
ες ημέρες, η αντιπαράθεση έλαβε
πρωτοφανή ένταση. Μήλον της Ερι-
δος, το όχημα προσεδάφισης επαν-
δρωμένων αποστολών της ΝASA
στη Σελήνη. Σελ. 23

ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ

Οι μεταρρυθμίσεις
πάνε στη νέα Βουλή
Οι μεταρρυθμίσεις που αφορούν
ενέργεια, ψηφιοποίηση, Δημόσια
Υπηρεσία, Δικαιοσύνη, Εκπαίδευση
επιβάλλονται να γίνουν προκειμένου
να αντληθούν οι πόροι του Ταμείου
Ανάκαμψης. Οικονομική, σελ. 3

ΠΑΝΔΗΜΙΑ

Oταν οι εκλογές
επιβάλλουν μάσκες
Πραγματοποιούνται σε πρωτόγνω-
ρες συνθήκες οι εκλογές, με τα κόμ-
ματα να τηρούν τα μέτρα. Προετοι-
μασμένα τα επιτελεία πριν από τα
exit polls. Σελ. 5

ΚΑΛΠΕΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΥ 

Σε σχέση με το 2018
είναι μειωμένες 
Αν και πρώτη φορά λειτουργούν σε
βουλευτικές εκλογές οι κάλπες
εξωτερικού, θα είναι μόλις τέσσε-
ρις, δύο στην Ελλάδα και δύο στο
Ηνωμένο Βασίλειο για συγκεκριμέ-
νους λόγους. Σελ. 8 

Της Βουλής τα δύσκολα 
Οι Γιαννάκης Ομήρου και Αδά-
μος Αδάμου μιλούν στην «Κ» για
τις κρισιμότερες και τις καλύτε-
ρες στιγμές κατά τη διάρκεια
της θητείας τους. Αναλύουν το
διακύβευμα και το στοίχημα της
νέας σύνθεσης. Σελ. 7

ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Η Λευκορωσία του χθες
πώς μοιάζει στο σήμερα
«Κρυφά σχολειά» σε χώρα της Ευρώπης, και
δεν είναι άλλη από τη Λευκορωσία. Οπως λέει
και ένα ανέκδοτο που κυκλοφορεί στη χώρα,
τέσσερα πράγματα δεν μπορούν να διαλέξουν
οι άνθρωποι: τους γονείς τους, το έθνος τους,
την εμφάνιση και τον πρόεδρο της Λευκορω-
σίας. Ζωή, σελ. 4, 5

ΠΡΟΣΩΠΟ

Δεν είναι τα πάντα εφήμερα
Ο ζωγράφος Χρήστος Μποκό-
ρος μιλάει στην «Κ» με την
ευκαιρία της έκθεσής του στο
Μουσείο Μπενάκη Ελληνικού
Πολιτισμού με τίτλο «Γιορτή».
Η έκθεση αφιερώνεται σε
ζώντες και τεθνεώτες πλέ-

κοντας αριστοτεχνικά το φως με τη σκιά, το
μαύρο με το χρυσό και το κόκκινο. Ζωή, σελ. 1

ΕΚΘΕΣΕΙΣ

Τρεις δημιουργοί εκθέτουν
Ο εικαστικοί Λευτέρης Τάπας, Κίκος Λανίτης και
Παναγιώτης Μιχαήλ μιλούν στην «Κ» για τις ατο-
μικές εκθέσεις τους στη Λευκωσία και στη Λεμε-
σό. Τρεις εκθέσεις με την καθεμιά να δείχνει
έναν διαφορετικό εικαστικό κόσμο. Ζωή, σελ. 8

Οι βουλευτικές εκλογές της 30ής Μαΐου 2021 διεξάγονται σε συνθήκες πανδημίας. Ολόκληρος ο
κρατικός μηχανισμός, τα κόμματα, όπως και οι πολίτες, καλούνται να συμμετάσχουν τηρώντας κατά
γράμμα τα υγειονομικά πρωτόκολλα. Καλή ψήφο!
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΡΟΟΔΟΣ: Η ανυπομονησία,
η οποία προέρχεται από τας
γοργάς επιτυχίας του ασυρ-
μάτου και της ραδιοφωνίας,
κάμνει πολλούς να δει-
κνύωνται άδικοι προς την τη-
λεόρασιν [φωτ.], ωσάν να
ήτο δυνατή η τελειοποίησις
μιας τόσον κολοσσιαίας
εφευρέσεως εις διάστημα
τόσον βραχύ. Την ιδίαν ανυ-
πομονησίαν δεικνύουν και
μερικοί εκ των επιδιδομέ-

νων εις την πρακτικήν απλοποίησιν της εφευρέσεως, υποσχόμενοι
ότι προ της παρόδου ενός έτους θα είνε δυνατή η κατ’ οίκον μετάδο-
σις της πρώτης τηλεφωτογραφικής εφημερίδος «Φως», η οποία ως
ανηγγέλθη είχε μεταβιβασθή τελευταίως εξ Αγγλίας εις την αίθου-
σαν ενός κινηματογράφου της Αμερικής.

ΕΛΕΝΗ: Εις το σημερινόν φύλλον της «Ηχούς των Παρισίων» δημοσι-
εύονται τηλεγραφικαί πληροφορίαι [...] καθ’ ας η Βασίλισσα Ελένη
έλαβε διαταγήν ν’ αναχωρήση από την Ρουμανίαν εντός είκοσι τεσ-
σάρων ωρών. Η κατάστασις εντός των κόλπων της ρουμανικής βασιλι-
κής οικογενείας προσέλαβεν εκ νέου την παλαιάν της έντασιν. Ο βα-
σιλεύς Κάρολος, απελπισθείς ότι θα υπεχρέωνε την Ελένην να εγκα-
ταλείψη το ρουμανικόν έδαφος, κυρίως δε τον υιόν της διάδοχον Μι-
χαήλ, εκουσίως, απεφάσισεν επί τέλους να λάβη μέτρα αυστηρότατα
εναντίον της. Ούτω, προ της κοινοποιήσεως της διαταγής περί αναχω-
ρήσεως, η πριγκήπισσα Ελένη περιωρίσθη εις το βασιλικόν ανάκτο-
ρον του Βουκουρεστίου, όπου εφυλάσσετο υπό φρουράς αποτελου-
μένης εξ ανδρών υπευθύνων μόνον ενώπιον του βασιλέως.

ΓΟΥΔΗ: Τέσσαρες χιλιάδες πεντακόσια στρέμματα θα διατεθούν εις
το Γουδί διά την ανέγερσιν των στρατιωτικών κτιρίων και οκτώ χι-
λιάδες πεντακόσια στρέμματα διά τα πεδία των ασκήσεων, ήτοι εν
συνόλω θα καταλάβη η στρατιωτική πόλις χώρον δέκα τριών χιλιά-
δων στρεμμάτων, εις απόστασιν λεπτών δέκα από της πλατείας του
Συντάγματος.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πρίν στην «Κ»
30.5.1931

Κυριακή 30 Μαΐου 2021

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Ανέβασε η Ιουλία την τέντα στο
μπαλκόνι και πλησίασε το κιγκλί-
δωμα. Οι ανθισμένες τζακαράντες,
με τα μωβ ανθάκια, ανέκαθεν της
προκαλούσαν μια αδιόρατη θλίψη.
«Σαν να διαχέεται στην ατμόσφαι-
ρα κάτι πένθιμο» ψιθύρισε, ενώ οι
φιλενάδες της την παρακολουθού-
σαν σιωπηλές λίγα βήματα πιο πί-
σω. Κι έτσι παρασυρμένη όπως
ήταν από την απρόσμενη ποιητική
διάθεση, έπιασε στο στόμα της τον
φιλόσοφο Κορνήλιο Καστοριάδη
και του έδωσε να καταλάβει. «Το
δίλημμα πλέον για την αστική Λευ-
κωσία είναι ξεκάθαρο κοπέλες: Σο-
σιαλιτέ ή βαρβαρότητα;» είπε και
ένευε στη Ρωσίδα να σερβίρει τα
Gin and Tonic. 

«Για να το θέσω ωμά, βρεθήκαμε
μόλις τέσσερις ημέρες πριν από τις
εκλογές ανάμεσα στη Σκύλλα και τη
Χάρυβδη. Από τη μία η κυπριακή
παρωδία του Emily in Paris και από
την άλλη το Suits με κακό κυπριακό
styling. Είναι εξουθενωτικό να είσαι
δεξιά στις μέρες μας» είπε η Ιουλία
και με μια μελοδραματική κίνηση
ένευσε στη Ρωσίδα να επισπεύσει
τα κοκτέιλ. «Εδώ ο Μάικ Ρος που εί-
ναι και κούκλος αποκαλύφθηκε για
το πλαστό πτυχίο του Χάρβαρντ και
θα τη γλύτωνε ο φτωχός ο Γιαννά-
κης;» σάρκασε η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού,
που έβγαλε με άριστα το πανεπι-
στήμιο της ζωής. «Σοσιαλιτέ ή βαρ-
βαρότητα» αναφώνησε η Ιουλία,
επαναφέροντας το ακανθώδες δί-
λημμα στη σωστή του διάσταση.

Αν σιχάθηκε κάτι στη ζωή της η
Ιουλία είναι την προκλητική επίδει-
ξη του πλούτου. «Παλαιά οι αληθινά
πλούσιοι περνούσαν απαρατήρητοι
στη μικρή μας πόλη. Ούτε μια μικρή
χαραμάδα δεν άφηναν ανοιχτή για
τα περίεργα βλέμματα. Ώσπου πλά-
κωσαν οι σοσιαλιτέ και ξεσάλωσαν
στο Instagram προς τέρψιν του φι-
λοθεάμονος κοινού», σχολίασε η

χήρα και έδειξε στο καρέ το φωτο-
γραφικό τεκμήριο: Την ηγερία των
κοσμικών, υπουργό Πρετ α Πορτέ
Άνοιξη Καλοκαίρι 2021 Έμιλυ Γιολί-
τη, να ποζάρει αγκαλιά με καμιά
100αριά κόκκινα τριαντάφυλλα. 

«Πόσο να καταπιεστεί το κορίτσι
πια;» αντέδρασε η Ευγενία η Καλα-
μαρού. «Είναι φανερό ότι ασφυκτιά
μέσα στο αυστηρό κοστούμι της
υπουργού. Ήταν αλλιώς μαθημένη
η Έμιλυ… Με τις σαμπάνιες της, τα
μπουζούκια της, τα first class ταξί-
δια της, τα επώνυμα brands της.
Μπάφιασε η κοπέλα από την τόση

απουσία γκλάμουρ. Εξ ου και ξενι-
τεύτηκε η καλή μου». «Πήρε των
ομματιών της και έφυγε;» αναθάρ-
ρησε η Κουλλίτσα. « Όχι, καλέ. Στο
Four Seasons της Βουλιαγμένης πή-
γε με την Έλσα και τα άλλα κορίτσια
για να γιορτάσουν τα γενέθλιά της
μακριά από τους κομπλεξικούς Κυ-
πραίους, που μη δουν πλούσιο,
αμέσως να τον γλωσσοφάνε!». 

Είναι γεγονός: Σε μια εποχή που η
χώρα βιώνει μια πρωτοφανή κρίση
λόγω πανδημίας, ο κόσμος υποφέ-
ρει οικονομικά και η κοινωνία είναι
ένα καζάνι που βράζει, το It Girl της

κυβέρνησης έζησε τη δική του dol-
ce vita στον ανακαινισμένο Αστέρα.
«Καλά πόσο κοστίζει και το κάνουμε
τόσο θέμα;» ρώτησε η άρτι αφιχθεί-
σα Φώφη Κούταλου. Την απάντηση
ανέλαβε να δώσει η πάντα ενημε-
ρωμένη Ιουλία: «Αν το δωμάτιο
βλέπει πεύκα κοστίζει 1.200 ευρώ
τη βραδιά. Αν πάλι βλέπει θάλασσα
πάει στα 1.400. Στην περίπτωση
όμως που μιλάμε για σουίτα οι τιμές
ξεκινούν από 2.000, ενώ για τα
μπανγκαλόου ανεβαίνει στα 4.000
ευρώ». «Εγώ αυτό που δεν καταλα-
βαίνω είναι γιατί καταπιέζεται η
Έμιλυ με το υπουργιλίκι και δεν

απολαμβάνει τη ζωάρα της απενο-
χοποιημένα», είπε η εμφανώς εν-
τυπωσιασμένη Καλαμαρού. «Άβυσ-
σος η ψυχή της σοσιαλιτέ» συμφώ-
νησαν οι κυρίες και παρήγγειλαν
τον δεύτερο γύρο Gin and Tonic. 

«Η Έμιλυ, η Έλσα, ακόμα και οι ει-
σαγωγές εξ Αθηνών σαν να μη μας
έφταναν οι δικές μας, επιπλέουν
στον αφρό της φαιδρότητας» είπε
η Ιουλία. «Ποιος δεν είδε αλήθεια
τα stories της Μαρίνας Βερνίκου
από το τζετ και το κότερο του πο-
λυεκατομμυριούχου Τζον Χριστο-
δούλου, ο οποίος την έχει σε μεγά-

λη εκτίμηση την Έμιλυ, αν κρίνου-
με από τις αναρτήσεις στο Twitter»
συμπλήρωσε η Καλαμαρού. «Το
θέμα, κοπέλες, είναι ότι ο κατήφο-
ρος δεν τελειώνει εδώ. Γιατί απέ-
ναντι από το φαινόμενο Έμιλυ,
λάμπει προκλητικά ο Γιάννης Γιαν-
νάκη. Η βαρβαρότητα σε όλο της το
μεγαλείο». 

«Θα το ομολογήσω, αφού έτσι κι
αλλιώς μεταξύ μας μιλάμε» είπε
στις φιλενάδες της η Ιουλία. «Ως
δεξιά, ως γυναίκα και ως φορολο-
γούμενη πολίτης της βραχονησί-
δας, που υποδύεται το κανονικό
κράτος, πρώτη φορά νιώθω τόσο
ηλίθια. Όταν χρυσώνουμε το τίπο-
τα, ήρθε η ώρα νομίζω να αποδε-
χτούμε ότι πιάσαμε πάτο». «Μήπως
είμαστε πολύ αυστηρές με τον πρό-
εδρο;» προβληματίστηκε η Καλα-
μαρού σε μια αναλαμπή συνειδη-
σιακής κρίσης. «Συγγνώμη, αλλά αν
εσύ έπρεπε να προσλάβεις κάποιον
και να του δίνεις 90.000 μισθό τον
χρόνο, θα προσλάμβανες τον συγ-
κεκριμένο Γιαννάκη;» είπε η Ιουλία
και τους έδειξε τη φωτογραφία της
πέτρας του σκανδάλου. «Από το
βλέμμα φαίνεται η κωλοσυρμαθ-
κιά, μάνα μου» αποφάνθηκε η θυ-
μόσοφος Κουλλίτσα και οι υπόλοι-
πες ένευσαν καταφατικά.

Με τούτα και μ’ εκείνα μια ακόμα
σύναξη του καρέ έλαβε τέλος.
« Έχεις απαντήσει τελικά το βασανι-
στικό ερώτημα;» ρώτησε η Ευγενία
η Καλαμαρού. Η Ιουλία απέμεινε
για λίγο σιωπηλή, κοιτώντας τις μωβ
τζακαράντες της οδού Κωστή Πα-
λαμά. « Όχι, δεν έχω καταλήξει τι
είναι χειρότερο: Οι σοσιαλιτέ ή τα
θρασίμια; Το μόνο σίγουρο είναι
πάντως ότι καταντήσαμε μια χώρα
όπου εντελώς ανερυθρίαστα Γιάν-
νης πίνει και Γιαννάκης κερνάει. Εί-
μαι βέβαιη πως αξίζουμε κάτι καλύ-
τερο από αυτό…».

Γιάννης πίνει, Γιαννάκης κερνάει

« Όλα είναι βγαλμένα μέσα από τη ζωή. Άμα την έπαθε ο Μάικ Ρος, θα γλύτωνε ο Γιαννάκης;», σημείωσε η αριστερή (με την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.

stavros.christodoulou@gmail.com

Ψηφίστε, είναι πράξη αξίας
«Τον νου σας, ρεμάλια» έλεγε ο
Λάμπρος Κωνσταντάρας στην ται-
νία «Ο στρίγγλος που έγινε αρνά-
κι». Αυτή την προτροπή έχω να σας
κάνω εγώ όσον αφορά την ψήφο
σας, σήμερα Κυριακή 30 Μαΐου. Η
οργή δεν είναι παρά μία παροδική
συναισθηματική κατάσταση, γι’ αυ-
τό προσεγγίστε την κάλπη με ψυ-
χραιμία, για να μην πείτε μετά την
κλασική ατάκα του παραπλανημέ-
νου ψηφοφόρου «από τη ρίζα να
μου κοπεί, αν τους ξαναψηφίσω».
Η ψήφος είναι μια πολύ σημαντική
πράξη και θα είναι κρίμα να πάει
του κουτουρού. Αν θέλουμε την αλ-
λαγή, καλό θα είναι να βρούμε τα
άτομα εκείνα που μπορούν να φέ-
ρουν το νέο, το ανατρεπτικό και το
σύγχρονο. Σχεδόν όλα τα κόμματα
του απολύτως δημοκρατικού τόξου
έχουν τέτοιους ανθρώπους. Για τη
Βουλή των Αντιπροσώπων η ψήφος
μας όχι για το «Κύπρος έχεις Ταλέν-
το», γι’ αυτό ψηφίστε νούσιμα! 

Οι πύλες της Βιβλιοθήκης
Το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο Λευ-
κωσίας καθυστερεί ελέω πανδη-
μίας και λόγω διαφόρων άλλων
προτεραιοτήτων της εποχής. Θα το
φτιάξουμε όμως και θα είναι κό-
σμημα, όπως της Πάφου, το οποίο
και δωρεάν είναι και ανακαινισμένο
είναι, και δικαιολογία καμία δεν
έχετε να μην πάτε. Και ήταν έργο
απαιτήσεων, όπως και αυτό της
Λάρνακας, που το αναμένουμε. Αλ-
λά ας πάμε σε κάτι άλλο πιο εύκο-
λο, που δεν χρειάζονται και πολλές
υπογραφές, ούτε κονδύλια, ούτε
μελέτες… Και ποιο είναι αυτό; Να
μετακινηθούν οι κάδοι σκουπιδιών

από την είσοδο της Κυπριακής Βι-
βλιοθήκης. Έλεος, δηλαδή, σαν δο-
κιμασία μού φαίνεται η είσοδος
στον προαύλιο χώρο… ειδικά τώρα
που είναι καλοκαίρι. Κύριε δήμαρ-
χε Λευκωσίας, μερικοί κάδοι είναι
μετακινήστε τους, κάντε κάτι, τέλος
πάντων. Κύριε αναπληρωτή των Πο-
λιτιστικών Υπηρεσιών, κύριε ανα-
πληρωτή διευθυντή της Κυπριακής
Βιβλιοθήκης φροντίστε για τον
εξωραϊσμό του αύλειου χώρου, δεν
είναι κατάσταση αυτή!

Περί αρίστων
Η πλαστογράφηση των εγγράφων
του κ. Γιαννάκη δεν είναι παρά η

κορυφή του παγόβουνου νομίζω
και φυσικά τώρα θα πρέπει να δει η
Πολιτεία πώς θα στήσει μια αποτε-
λεσματική μηχανή ελέγχου των
προσλήψεων. Να γίνει αναδιάρ-
θρωση των υπηρεσιών του Δημοσί-
ου, να καταργήσει αχρείαστα επι-
τροπάτα και θέσεις. Να σταματή-
σουν οι διαμοιρασμοί θέσεων στα
Διοικητικά Συμβούλια των ημικρατι-
κών οργανισμών στα κόμματα, προ-
κειμένου όλοι να είναι ευχαριστη-
μένοι και να υπάρχουν μάτια και
αφτιά παντού, της εκάστοτε κυβέρ-
νησης, της αντιπολίτευσης, των
ελάσσονων κομμάτων. Να σταματή-
σουν οι κυβερνήσεις, τα κόμματα

να μην εμπιστεύονται τους τεχνο-
κράτες, τους έντιμους δημόσιους
υπαλλήλους. Από εκεί να ξεκινή-
σουμε, διότι από εκεί ξεκινάει το
πρόβλημα, οι κυβερνώντες δεν εμ-
πιστεύονται το κράτος και τους λει-
τουργούς του, a priori, θεωρούν ότι
θα γίνει η ματσακουλιά –συγχωρέ-
σατέ μου την αγοραία λέξη. Η περί-
πτωση Γιαννάκη είναι απόστημα,
έσπασε… από εδώ και πέρα τι κά-
νουμε είναι το θέμα.

Απώλειες που στοιχίζουν
Τις τελευταίες ημέρες φεύγουν
από τη ζωή σπουδαίοι άνθρωποι
της Κύπρου, μερικούς είχα την τύ-
χη να τους γνωρίσω και να μιλήσω
μαζί τους. Μιχάλης Πασιαρδής,
ποιητής και Έλληνας Κύπριος φύ-
σει και θέσει, Νίκος Ρολάνδης, πο-
λιτικός, μελετητής, ευγενής και
διορατικός, Ντίνα Κατσούρη, άν-
θρωπος των γραμμάτων, γυναίκα
με πείσμα και αγάπη για τον πολιτι-
σμό της Κύπρου, Ρήνα Κατσελλή,
πρωτοπόρα, πολιτικός και πνευμα-
τικός άνθρωπος, που έδωσε το
άπαν των δυνάμεών της για την
αγαπημένη της Κερύνεια. Είναι
πρόσωπα που μάλλον δεν θα γί-
νουν αεροδρόμια, δεν θα γίνουν
λεωφόροι, αλλά θα έχουν αφήσει
ένα τόσο βαθύ, ανεξίτηλο αποτύ-
πωμα στην Κύπρο, που ό,τι και να
συμβεί θα τους μνημονεύουμε, και
γι’ αυτά που άφησαν, αλλά κυρίως
γιατί έδειξαν τι σημαίνει να αγαπάς
τον τόπο σου και να προσπαθείς με
νύχια και με δόντια να τον αλλά-
ξεις. Σας ευχαριστώ, και μιλώ εξ
ονόματος πολλών. 

Φαντάζομαι για να μετακινηθούν οι κάδοι δεν χρειάζεται ούτε μελέτη, ού-
τε απόφαση του Δημοτικού Συμβουλίου, μήτε του Υπουργικού, ούτε και
επιπλέον κονδύλι…

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Από την κάλπη, στην Προεδρία της Βουλής 
Οι μετεκλογικές επιλογές, οι συνεργασίες και τα σενάρια που θα προκύψουν σε ένα ρευστό πολιτικό σύστημα 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Καθ’ οδόν προς την κάλπη οι πο-
λιτικοί αρχηγοί αντιλαμβάνονται
πως όταν αυτή ανοίξει θα προκύ-
ψουν νέα πολιτικά δεδομένα. Το
ποσοστό που θα λάβει ο καθένας
ξεχωριστά ενδεχομένως να δια-
μορφώσει τον κομματικό χάρτη,
θα κρίνει τον επόμενο πρόεδρο της
Βουλής και σίγουρα θα επηρεάσει
τις συνεργασίες που θα προκύψουν
την επόμενη μέρα. Κάποιες συνερ-
γασίες έχουν βεβαίως ήδη διαμορ-
φωθεί, όμως από την κάλπη δεν
αποκλείεται να προκύψουν νέα
εσωκομματικά δεδομένα, ίσως και
αμφισβήτηση κάποιων πολιτικών
αρχηγών εκ των έσω. 

Το πέπλο της απομόνωσης
Η μετωπική ρήξη του Δημοκρα-

τικού Συναγερμού με ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ,
«σπέρνοντας τον φόβο» περί ανα-
βίωσης της διακυβέρνησης Χρι-
στόφια, σε συνδυασμό με τη σφο-
δρή αντιπαράθεση που ξεκίνησε
απέναντι στα μικρότερα κόμματα
περί χαμένης ψήφου, κατέδειξε
πως μειώνονται οι όποιες επιλογές
συνεργασίας του ΔΗΣΥ την επό-
μενη μέρα στη Βουλή με άλλους
σχηματισμούς. Μικρότερα κόμμα-
τα, όπως η Αμμόχωστος για την
Κύπρο και το Κίνημα Οικολόγων,
αποτελούν πηγή διαρροών για τον
ΔΗΣΥ. Όμως διαρροές έχει, τόσο
από τη Δημοκρατική Παράταξη
αλλά κυρίως από το ΕΛΑΜ, με τους
οποίους απέφυγε επιμελώς να συγ-
κρουστεί. Θα είναι τα κόμματα με
τα οποία θα συνεργαστεί μαζί και
με την ΕΔΕΚ ή προβλέπονται νέες
εξελίξεις; Αυτό που φοβίζει τον Δη-
μοκρατικό Συναγερμό και τον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου είναι μία Βουλή με
τον ΔΗΣΥ εκλογικά λαβωμένο και
απομονωμένο, που όχι μόνο δεν
θα σχηματίζει πλειοψηφία αλλά
και μία οκτακομματική Βουλή, από
την οποία δεν θα μπορεί να ληφθεί
καμία απόφαση ούτε να περάσουν
νομοσχέδια. Η πρώτη κίνηση που
θα καθορίσει τις συμμαχίες στη
Βουλή, ίσως και για το 2023, θα
είναι η προεδρία της, η οποία θα
ξεκινήσει την επόμενη μέρα και
για την οποία ο Αβέρωφ Νεοφύτου
έχει τέσσερις επιλογές. 

lΑυτόνομη πορεία: Ένα μακρι-
νό σενάριο είναι ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου να διεκδικήσει ο ίδιος την
προεδρία της Βουλής. Το κυβερνών
κόμμα το έπραξε κατά την πρώτη
ψηφοφορία το 2016, βάζοντας ως
υποψήφιο έστω και για τους τύπους

τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ. Σε μία τέ-
τοια περίπτωση μπορεί να προσκα-
λέσει τα υπόλοιπα κόμματα να τον
στηρίξουν. Βεβαίως για να γίνει
κάτι τέτοιο σημαίνει πως θα υπάρξει
μία παρασκηνιακή συμφωνία και
θα συμφωνήσει με τη Δημοκρατική
Παράταξη ή με την ΕΔΕΚ για δικό
τους υποψήφιο για τις προεδρικές
εκλογές του 2023.

lΕπιλογή Καρογιάν/Βότση: Κάθε
άλλο από κρυφό είναι πως υπάρχει
συνεννόηση μεταξύ Δημοκρατικού
Συναγερμού-Προεδρικού και ΔΗΠΑ.
Δεν αποκλείεται ο Αβέρωφ Νεοφύ-
του να στηρίξει την υποψηφιότητα
Μάριου Καρογιάν και να ζητηθεί
η στήριξη του Μαρίνου Σιζόπουλου
και της ΕΔΕΚ. Από το κάδρο δεν
παραλείπουν κάποιοι και τη σύμ-
πλευση ΕΛΑΜ. Το ερώτημα είναι

κατά πόσο ο κ. Καρογιάν θα μπει
στη Βουλή ή αν θα παραδώσει όπως
φημολογείται τη θέση στον Άγγελο
Βότση. Εκεί δημιουργούνται νέα
δεδομένα και ένας νέος υποψήφιος
που ενδεχομένως να στηριχθεί και
από άλλες δυνάμεις με τις οποίες
σήμερα ο ΔΗΣΥ βρίσκεται σε αν-
τιπαράθεση

l Επιλογή Μαρίνου Σιζόπουλου:
Οι σχέσεις ΔΗΣΥ και ΕΔΕΚ είναι
σίγουρα πολύ πιο ομαλές από ό,τι
ήταν μέχρι και τις προεδρικές εκλο-
γές του 2018. Τα δύο κόμματα και
συγκεκριμένα Μαρίνος Σιζόπουλος
και Αβέρωφ Νεοφύτου έχουν ήδη
έρθει κοντά ιδιαίτερα την περίοδο
του προϋπολογισμού. Υπάρχει μία

σχετική ηθική υποχρέωση από
πλευράς Αβέρωφ Νεοφύτου για
τη στάση που τήρησε η ΕΔΕΚ και
πολιτικοί κύκλοι σημειώνουν πως
έχει ήδη κλείσει η συμφωνία από
τότε. Ένα τέτοιο σενάριο ανοίγει
και το ενδεχόμενο συνεργασίας
με ορίζοντα το 2023. Το ερώτημα
είναι πως ακριβώς θα περάσει στο
ακροατήριο του ΔΗΣΥ την εν λόγω
επιλογή, δεδομένου ότι το 2016,
ο ΔΗΣΥ επέλεξε να στηρίξει τον
Δημήτρη Συλλούρη, καθώς όπως
έλεγαν ο Μαρίνος Σιζόπουλος, όν-
τας ενάντια στη διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία, θα έπληττε
την εικόνα ότι η Κυπριακή Δημο-
κρατία επιδιώκει λύση. 

l Μία κοινά αποδεκτή υποψη-
φιότητα: Όταν το 2016, ο Αβέρωφ
Νεοφύτου πρότεινε μία καθόλα
αποδεκτή προσωπικότητα για την
προεδρία της Βουλής, είχε ως στό-
χο να ανακόψει συνεργασίες που
θα είχαν ως ορίζοντα τις προεδρι-
κές εκλογές του 2018, αλλά και να
αποφύγει την στήριξη Συλλούρη
για την οποία πίεζε η κυβέρνηση.
Είχε τότε βάλει στο κάδρο τους
Στέλλα Κυριακίδου, Χαράλαμπο
Θεοπέμπτου και Αδάμο Αδάμου.
Δεν αποκλείεται, ακριβώς για να

ανακόψει συνεργασίες με ορίζοντα
το 2023, αλλά και για να αποφύγει
την απομόνωση να προχωρήσει
σε ένα τέτοιο σενάριο. Το ποιος
μπορεί να είναι ένα ερώτημα βε-
βαίως η σκέψη ήταν για τη στήριξη
μιας υποψηφιότητας καθ’ όλα απο-
δεκτής που θα κινείται στο ίδιο
πλαίσιο με αυτή του Αδάμου Αδά-
μου.

Ποσοστό και επόμενη μέρα
Η προεδρία της Βουλής και οι

επόμενες συνεργασίες βεβαίως, θα
κριθούν και από την κατανομή των
εδρών. Ο ΔΗΣΥ μέχρι και την υστά-
τη είχε πρόβλημα συσπείρωσης.
Αντιλαμβάνεται πως το ποσοστό
θα έχει μειωθεί σε σχέση με το
2016, αλλά θέλει με κάθε τρόπο να
διατηρήσει τις έδρες του. Σε ένα
σενάριο ελεύθερης πτώσης των
ποσοστών, δεν ενισχύονται μόνο
οι δυσκολίες για την όποια συνερ-
γασία, αλλά κυρίως αναμένονται
αναταράξεις στο εσωτερικό του
ΔΗΣΥ. Τόσο από βουλευτές που θα
μείνουν εκτός, από πολιτικά πρό-
σωπα που εδώ και καιρό καταγγέλ-
λουν αλλοίωση της ταυτότητας του
κόμματος, αλλά ακόμα και από την
κυβέρνηση. 

Λίγο πιο πάνω από το ιστορικά χα-
μηλό ποσοστό του 2016 θέλει να
πάρει το ΑΚΕΛ στην εκλογική μάχη.
Ήδη έχει κάνει προληπτικά δια-
χείριση της ήττας, σημειώνοντας
πως η πανδημία έχει δυσκολέψει
το κόμμα στον προεκλογικό, καθότι
είναι κόμμα προσωπικής επαφής.
Το μεγάλο ερώτημα είναι πόσο ένα
τέτοιο ποσοστό είναι αρκετό για
το ΑΚΕΛ δεδομένης της φθοράς
που έχει υποστεί η κυβέρνηση. Αν
και θεωρείται απομακρυσμένο σε-
νάριο στην Εζεκία Παπαϊωάννου
η πρωτιά, υπάρχει ενδόμυχα η ελ-
πίδα για την ανατροπή. Όπως ση-
μειώνει το επιτελείο του κόμματος,
κάτι τέτοιο θα εξαρτηθεί από την
αποχή και ποιον ακριβώς θα πλήξει.
Στις εκλογές του 2016, η αποχή
έπληξε το ΑΚΕΛ και δεν αποκλείεται
αυτή τη φορά να λειτουργήσει αν-
τίστροφα. Όμως πέραν από τα πο-
σοστά του κόμματος, ρόλο θα παίξει
και το άθροισμα των βουλευτικών
εδρών με τα υπόλοιπα κόμματα της
αντιπολίτευσης. Μία ισχυρή πλει-
οψηφία της αντιπολίτευσης, μπορεί
να κτίσει το μέτωπο της αλλαγής
που επικαλείται τόσο το ΑΚΕΛ όσο
και το ΔΗΚΟ. Για τα κομματικά στε-
λέχη η σύμπλευση με το ΔΗΚΟ –
τουλάχιστον εντός Βουλής– είναι
δεδομένη. Αυτό που θα κρίνει πολλά
είναι και η δύναμη άλλων πολιτικών
σχηματισμών με τους οποίους φι-
λοδοξεί σε συνεργασία. Ένα από
αυτά είναι το Κίνημα Οικολόγων,
ενώ και με την Αλλαγή Γενιάς το

ΑΚΕΛ επέλεξε να μην προχωρήσει
σε μετωπική επίθεση προσβλέπον-
τας σε συνεργασία, είτε εντός Βου-
λής, είτε μεταγενέστερα για το
2023. 

Η πρώτη πράξη που θα κρίνει
πως θα πάει η νέα συνεργασία είναι
η συζήτηση για την προεδρία της
Βουλής. Τα σενάρια είναι τρία: 

l Η υποψηφιότητα Άντρου Κυ-
πριανού: Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ έχει αφή-
σει ανοικτό το ενδεχόμενο να μην
επαναδιεκδικήσει στο εκλογικό
συνέδριο του κόμματος, που θα
πραγματοποιηθεί το πιο πιθανό το
φθινόπωρο. Η επιλογή του ως προ-
έδρου της Βουλής ίσως να τύχει
αποδοχής από το ΔΗΚΟ, ίσως και
από τους Οικολόγους, αναλόγως
της σύνθεσης της ομάδας. Σε ένα
τέτοιο σενάριο, ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος θα
ελπίζει σε αναθεώρηση της θέσης
ΑΚΕΛ που τον αποκλείει ως υπο-
ψηφιότητα για το 2023. Θα μπορεί
δηλαδή να αναβιώσει η διεργασία
του 2001, όταν ο Δημήτρης Χρι-
στόφιας ως πρόεδρος της Βουλής
ένιωσε την ηθική υποχρέωση απέ-
ναντι στο ΔΗΚΟ κατά τη συζήτηση
των προεδρικών εκλογών.

l Η υποψηφιότητα Νικόλα Πα-
παδόπουλου: Ένα τέτοιο σενάριο
κλείνει προσωρινά τις σκέψεις του
ΔΗΚΟϊκού προέδρου για το 2023,
ωστόσο δημιουργεί την προοπτική
για το μέλλον και τις ευγενείς επι-
διώξεις του. Ένα τέτοιο σενάριο
δίνει την ευκαιρία στο ΑΚΕΛ να
βάλει τους δικούς του όρους για
την προεδρική υποψηφιότητα και
σε αυτό αναμένεται να παίξει ρόλο
και το Κίνημα Οικολόγων.

l Μία υποψηφιότητα κοινής
αποδοχής: Δεν αποκλείεται να επι-
λεγεί μία προσωπικότητα, όπως
αυτή του Αδάμου Αδάμου που δεν
θα προκαλεί αντιπαλότητες. Πιθανή
σε μία τέτοια περίπτωση είναι αυτή
του Χαράλαμπου Θεοπέμπτου. 

Προτάσσοντας την ανάγκη για
αλλαγή, το Δημοκρατικό Κόμμα,
εδώ και ένα χρόνο, έχει στείλει
το μήνυμα πως αποτελεί ένα κα-
θαρά αντιπολιτευτικό κόμμα.
Στόχος από την εκλογική μάχη
είναι να διατηρήσει τις έδρες του
το κόμμα του Κέντρου και δεύ-
τερο ρόλο θα παίξει το αν θα δια-
τηρήσει το ίδιο ποσοστό. Ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος δεν έχει
να αντιμετωπίσει το άγχος της
αμφισβήτησης την επόμενη μέρα
της κάλπης, όπως άλλωστε δια-
χρονικά συνέβαινε στο ΔΗΚΟ
(2011 με τον Μάριο Καρογιάν
και το 2016) όμως έχει να αντι-
μετωπίσει έναν άλλο εχθρό έξω
πλέον από του κόμμα που λέγεται

Δημοκρατική Παράταξη. Το νε-
οσυσταθέν κόμμα, από τα σπλά-
χνα του ΔΗΚΟ, φέρεται να μπαί-
νει στη Βουλή και εκεί τα δύο
κόμματα που διεκδικούν την κεν-
τρώα ταυτότητα θα αναμετρη-
θούν. Το να διατηρήσει πάντως
τα ποσοστά αλλά κυρίως τις έδρες
του το Δημοκρατικό Κόμμα, θα
στείλει το μήνυμα πως η αποχώ-
ρηση των τριών βουλευτών δεν
τους άγγιξε εκλογικά και μπορούν
να συνεχίσουν χωρίς πληγές.
Ένα χαμηλό ποσοστό ωστόσο,
αποδυναμώνει τις διεκδικήσεις
του ΔΗΚΟ και εντός Βουλής και
μειώνει τις απαιτήσεις για το
2023. 

Την τέταρτη θέση που δια-
χρονικά ανήκε στην ΕΔΕΚ φαί-
νεται να διεκδικούν πλέον τόσο
το Κίνημα Οικολόγων αλλά κυ-
ρίως το ΕΛΑΜ, που βάσει δημο-
σκοπήσεων έχει τις περισσότερες
πιθανότητες να την πάρει. Κάτι
τέτοιο αλλάζει άρδην το σκηνικό
όπως το γνωρίζουμε μέχρι σή-
μερα. Με το ΕΛΑΜ να έχει την

τέταρτη θέση τα κόμματα θα
μπαίνουν σε διαδικασία διαβού-
λευσης ακόμη και προσπάθειας
για να το έχουν κοντά τους. Το
ΑΚΕΛ έχει ξεκαθαρίσει πως δεν
πρόκειται ποτέ να συνεργαστεί
με το κόμμα της Ακροδεξιάς. Μία
καλή κατάταξή του ενδεχομένως
να οδηγήσει σε νέες συνεργασίες
με τον ΔΗΣΥ. 

Βεβαίως το κόμμα, αν και απέ-
φυγε επιμελώς να κτυπήσει το
ΕΛΑΜ, αντιλαμβάνεται πως είναι
η κύρια πληγή του. Δεν αποκλεί-
εται λοιπόν να αποφύγει την
όποια σύμπλευση. Και για θέμα
εικόνας –ούτε η ΕΔΕΚ φαίνεται
διατεθειμένη να συμπλεύσει με
το ΕΛΑΜ– αλλά και για θέμα ου-
σίας. Αν η ΕΔΕΚ διατηρήσει την
τέταρτη θέση, δεν αποκλείεται
να ξεκινήσει μία πιο συνεπής
συνεργασία με τον Συναγερμό,
όπως διαφάνηκε και στον προ-
ϋπολογισμό. 

Ένα σενάριο αποδυνάμωσής
της, ενδεχομένως να εκκινήσει
εσωκομματικές διαδικασίες εντός
της ΕΔΕΚ. Όπως λέγεται κάποιοι
περιμένουν τον Μαρίνο Σιζό-
πουλο στη γωνία. Από το κάδρο
δεν πρέπει να αγνοείται και το
Κίνημα Οικολόγων. Η τέταρτη
θέση αλλά και τα πρόσωπα τα
οποία θα εκλεγούν –καθότι πρό-
κειται πλέον για πολυφωνικό
κόμμα– θα κρίνει και τις μετέ-
πειτα συνεργασίες που βλέπουν
ένα κλικ αριστερά. 

Διατηρώντας τον ρυθμιστικό ρόλοΕνδόμυχος και διακηρυγμένος στόχος 

<<<<<<

Η επιλογή μιας 
υποψηφιότητας 
κοινής αποδοχής 
που θα ανακόψει 
τις συνεργασίες της 
αντιπολίτευσης.

Ο μεγάλος φόβος της Πινδάρου είναι η απουσία συνεργασιών που θα τον
κρατήσει μόνο μέχρι και το 2023.

Η προεδρία της Βουλής και οι επόμενες συνεργασίες βεβαίως, θα κριθούν και από την κατανομή των εδρών. 

<<<<<<

Τρία σενάρια προκύ-
πτουν από το άνοιγμα
της κάλπης μέχρι και την
προεδρία της Βουλής.

<<<<<<

Ο «εχθρός» είναι για
πρώτη φορά εκτός 
ΔΗΚΟ και εκεί ενδεχο-
μένως να δημιουργη-
θούν νέα δεδομένα με
την παρουσία ΔΗΠΑ.

Το ΑΚΕΛ δίνει έμφαση στον μετεκλογικό χάρτη και στις συνεργασίες που θα
προκύψουν με ορόσημο το 2023.
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Με μάσκες 
στην κάλπη 
για τους 56 
Βήμα προς βήμα η εκλογική διαδικασία 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Αναμφίβολα το πρωταρχικό ζητού-
μενο της εκλογικής Κυριακής είναι
το αποτέλεσμα της κάλπης, ωστόσο
οι βουλευτικές εκλογές του 2021
θα μείνουν στην ιστορία ως η εκλο-
γική διαδικασία, η οποία θα διε-
ξαχθεί μέσα σε πρωτόγνωρες συν-
θήκες, ένεκα των υγειονομικών
περιορισμών της πανδημίας. Όπως
και κατά τη διάρκεια της προεκλο-
γικής εκστρατείας έτσι και την ημέ-
ρα που οι ψηφοφόροι θα προσέλ-
θουν στην κάλπη να επιλέξουν τους
αντιπροσώπους τους, τα υγειονο-
μικά μέτρα θα είναι ιδιαίτερα αυ-
στηρά, από την ώρα που θα ξεκι-
νήσει η ψηφοφορία μέχρι και την
ανακήρυξη των 56 της νέας Βουλής.
Τόσο στο υπουργείο Εσωτερικών
που έχει το γενικό πρόσταγμα των
εκλογών όσο και στο υπουργείο
Υγείας, το μεγάλο στοίχημα είναι
η εκλογική βραδιά, δηλαδή όταν
θα κλείσουν οι κάλπες, θα ξεκινήσει
η καταμέτρηση και θα αρχίσει δει-
λά-δειλά να διαφαίνεται η βούληση
των πολιτών. Παρά το γεγονός ότι
τα κόμματα έχουν αποφύγει τα ορ-
γανωμένα επινίκια, δεν αποκλεί-
ονται οι «αυθόρμητες» εκδηλώσεις
υποστηριχτών τους, κυρίως μετά
την πρώτη εκτίμηση τελικού απο-
τελέσματος όσο και τα μεσάνυχτα,
στην ανακήρυξη των νέων βου-
λευτών. Και αν στην περίπτωση
της ανακήρυξης η αστυνομία, λόγω

και της φύσης της διαδικασίας,
μπορεί να ελέγξει τις «αυθόρμητες»
εκδηλώσεις, δεν συμβαίνει το ίδιο
με τους πανηγυρισμούς στα κομ-
ματικά γραφεία. Στο κομμάτι αυτό
θετική θεωρείται η στάση των κομ-
μάτων τα οποία δεν έχουν συμπε-
ριλάβει στην εκλογική βραδιά, εκ-
δηλώσεις υποστηριχτών τους στα
κομματικά επιτελεία. Ωστόσο, δεν
μπορούν να αποκλειστούν οι συ-
νάξεις, ανάλογα πάντα και με το
εκλογικό αποτέλεσμα. Οι ενδεχό-
μενες ανεξέλεγκτες συναθροίσεις
πολιτών είναι μόνο ένα κομμάτι
του ευρύτερου ζητήματος που κα-
λείται να διαχειριστεί η Αστυνομία,
προκειμένου οι εκλογές του 2021
να διεξαχθούν εντός ενός ασφαλούς
υγειονομικού πλαισίου, ένεκα της
πανδημίας.

Εκλογικά κέντρα
Εκτός από το εκλογικό βιβλιάριο

και την ταυτότητα, οι μάσκες και
τα safe pass είναι τα απαραίτητα
εργαλεία προκειμένου κάποιος πο-
λίτης να ασκήσει το εκλογικό του
δικαίωμα. Ωστόσο, με ερωτηματικό
συνεχίζει να παραμένει το αποτύ-
πωμα των υγειονομικών περιορι-
στικών μέτρων στο κομμάτι της
προσέλευσης. Πρόσωπα που στε-
λεχώνουν τα εκλογικά κέντρα, εκ-
πρόσωποι κομμάτων, και επισκέπτες
(ΜΜΕ, υποψήφιοι - για σκοπούς
επισκέψεων σε άλλα κέντρα πέρα
από εκείνο που είναι ψηφοφόροι)

στα εκλογικά κέντρα, θα πρέπει να
φέρουν απαραίτητα μάσκα, ειδάλ-
λως δεν θα τους επιτραπεί η είσοδος
στο κέντρο. Θα πρέπει να έχουν
διενεργήσει εξέταση ταχείας ανί-
χνευσης αντιγόνου την προηγού-
μενη μέρα. Από την υποχρέωση
διενέργειας rapid test εξαιρούνται
όσοι κατέχουν έγκυρο πιστοποι-
ητικό εμβολιασμού, το οποίο να
δεικνύει ότι έχουν ολοκληρώσει το
εμβολιαστικό σχήμα και έχει πα-
ρέλθει το χρονικό διάστημα των 7
ημερών από την τελευταία δόση.
Στις εξαιρέσεις συγκαταλέγονται
και τα πρόσωπα που έχουν διαγνω-
στεί θετικοί και δεν έχει παρέλθει
διάστημα έξι μηνών από την ημε-
ρομηνία δειγματοληψίας της αρχι-

κής εργαστηριακής τους διάγνωσης.
Νοείται ότι η πιο πάνω υποχρέωση
αφορά την είσοδο σε κέντρο με
άλλη ιδιότητα πέραν από εκείνη
του ψηφοφόρου στο συγκεκριμένο
κέντρο. Άτομα που έχουν βρεθεί
θετικά δεν θα τους επιτραπεί η προ-
σέλευση στο κέντρο. Με βάση τις
οδηγίες την ευθύνη για την επιτή-
ρηση της εφαρμογής του παρόντος
μέτρου, θα την έχει ο προεδρεύων
του κέντρου.

Η ψηφοφορία
Οι κάλπες θα ανοίξουν στις 7:00

π.μ. με μια ώρα διάλειμμα την 12η
μεσημβρινή. Ένεκα των υγειονο-
μικών μέτρων οι οδηγίες είναι ότι
θα πρέπει να γίνει προσπάθεια, έτσι
ώστε στο εσωτερικό του κέντρου
να παραμένει ο ελάχιστος δυνατός
αριθμός ατόμων. Αναμονή ψηφο-
φόρων να γίνεται στον εξωτερικό
χώρο. Να μειωθεί στο ελάχιστο δυ-
νατό τόσο σε αριθμό όσο και σε
χρόνο η παρουσία εντός των κέν-
τρων τόσο τυχόν παρατηρητών, οι
οποίοι ενεργούν εκ μέρους υποψη-

φίων και τυχόν επισκέψεις από υπο-
ψηφίους /κομματικούς αξιωματού-
χους. Το προσωπικό να περιορίσει
στο βαθμό που είναι δυνατό τη συ-
νομιλία με ψηφοφόρους και μεταξύ
τους στα απολύτως απαραίτητα.
Κοντινή επαφή με τους ψηφοφό-
ρους θα πρέπει να έχουν μόνο τα
άτομα που είναι απολύτως ανάγκη
(π.χ. το άτομο που χειρίζεται τον
εκλογικό κατάλογο, το άτομο που
δίνει το ψηφοδέλτιο) Τα υπόλοιπα
άτομα (περιλαμβανομένων και των
παρατηρητών που ενεργούν εκ μέ-
ρους των υποψηφίων) θα πρέπει
να έχουν απόσταση τουλάχιστο 2
μέτρων τόσο από τους ψηφοφόρους
όσο και μεταξύ τους. Θα πρέπει να
γίνουν οι απαραίτητες διευθετήσεις
έτσι ώστε να διασφαλιστεί πως με-
ταξύ ψηφοφόρων από διαφορετικές
οικογένειες, θα υπάρχει απόσταση
τουλάχιστο 2 μέτρων. Νοείται ότι
θα επιτραπεί η προσέγγιση των
εκλογικών κέντρων μόνο σε άτομα
που είναι εγγεγραμμένα στους εκλο-
γικούς καταλόγους, φέρουν εκλογικό
βιβλιάριο και ταυτότητα.

Υγειονομικές
εξαιρέσεις

Με βάση τα υγειονομικά δια-
τάγματα που έχουν εκδοθεί
από το Υπουργείο Υγείας, ειδι-
κά για την ημέρα ψηφοφορίας
θα ισχύουν ειδικές ρυθμίσεις.
Εκτός από τις γνωστές περι-
πτώσεις από τις πρόνοιες των
απαγορεύσεων κυκλοφορίας
κατά τις νυχτερινές ώρες εξαι-
ρούνται: αντιπρόσωποι κομμά-
των, υποψηφίων Βουλευτών,
παρατηρητών του Οργανισμού
για την Ασφάλεια και τη Συνερ-
γασία στην Ευρώπη, καθώς και
οποιουδήποτε άλλου προσώ-
που για σκοπούς της εκλογικής
διαδικασίας των Βουλευτικών
Εκλογών της 30ής Μαΐου 2021.
Μόνο για την ημέρα των εκλο-
γών «πρόσωπα τα οποία, σύμ-
φωνα με το Υγειονομικό Πρω-
τόκολλο του Υπουργείου Υγεί-
ας αποτελούν στενές επαφές
προσώπων που έχουν προ-
σβληθεί με την ασθένεια του
COVID-19, δύνανται να εξέλ-
θουν του χώρου περιορισμού
τους αποκλειστικά και μόνο για
μετάβαση στο εκλογικό κέντρο
για την άσκηση του εκλογικού
δικαιώματός τους». Για όσους
νοσούν και δεν έχουν εισαχθεί
για νοσηλεία σε κάποιο νοση-
λευτήριο «επιτρέπεται η επί-
σκεψη εξουσιοδοτημένων από
τον Γενικό Έφορο Εκλογών
λειτουργών, καθώς και μελών
της Αστυνομίας Κύπρου σε
υποστατικό που διαμένουν
πρόσωπα που νοσούν με την
ασθένεια του COVID-19 απο-
κλειστικά και μόνο για σκοπούς
της άσκησης του εκλογικού δι-
καιώματος και νοουμένου ότι
τα εν λόγω πρόσωπα έχουν
συμπεριληφθεί στον Ειδικό
Εκλογικό Κατάλογο, δυνάμει
των περί Εκλογής Μελών της
Βουλής των Αντιπροσώπων
Νόμων του 1979 έως 2021».

Η προσέλευση στα εκλογικά κέντρα θα γίνεται με συγκεκριμένες προϋποθέσεις και με την τήρηση των υγειονομι-
κών μέτρων που αφορούν τις συναθροίσεις σε εξωτερικούς και εσωτερικούς χώρους.

<<<<<<<

Το μέγα ζητούμενο για
την Αστυνομία την ημέρα
των εκλογών είναι οι «αυ-
θόρμητες» συναθροίσεις
κομματικών οπαδών.
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Ευθυγράμμιση της Δεξιάς με την Αριστερά
Οι εκλογές της 31ης Ιουλίου 1960 χαρακτηρίστηκαν από τη μεγάλη αποχή και τη συνεργασία Πατριωτικού Μετώπου και ΑΚΕΛ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος σε ρα-
διοφωνικό του διάγγελμα κάλεσε
τους Κύπριους ψηφοφόρους να
συμμετάσχουν στην εκλογική δια-
δικασία, λέγοντας: «Η ψηφοφορία
δεν είναι μόνον δικαίωμα αλλά και
καθήκον και υποχρέωσις παντός
πολίτου εις την χώραν του» και
την ημέρα των εκλογών έγραφε ο
Τύπος της εποχής: «Μέχρι τούδε
η προεκλογική εκστρατεία διέρ-
ρευσεν σχεδόν ομαλώτατα εις ολό-
κληρον την νήσον» και όντως το
μόνο επεισόδιο που παρατηρήθηκε
στην εκλογική διαδικασία ήταν ο
τραυματισμός στο χέρι ενός αρι-
στερού από έναν αντιφρονούντα
στη Λάρνακα. Οι πρώτες βουλευ-
τικές εκλογές στην Κύπρο πραγ-
ματοποιήθηκαν στις 31 Ιουλίου
1960, δύο εβδομάδες πριν από την
εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και επτά μήνες μετά τις
πρώτες προεδρικές εκλογές (13

Δεκεμβρίου 1959), στις οποίες κυ-
ριάρχησε ο αρχιεπίσκοπος Μακά-
ριος (με ποσοστό 66,9%), με αντι-
πρόεδρο τον δρα Φαζίλ Κιουτσούκ.
Οι εκλογές διεξήχθησαν με το πλει-
οψηφικό σύστημα και οι ορισμένες
βουλευτικές θέσεις ήταν συνολικά
50, εκ των οποίων οι 35 για την
ελληνική κοινότητα και οι 15 για
τους εκπροσώπους της τουρκικής
κοινότητας. Στις εκλογές κατήλθαν
δύο ε/κ κομματικοί συνδυασμοί,
τα συνεργαζόμενα κόμματα του
ΑΚΕΛ και ο συνδυασμός του Πα-
τριωτικού Μετώπου, που είχε προ-
έλθει από τον μετασχηματισμό
του Ενιαίου Δημοκρατικού Μετώ-
που Αναδημιουργίας. Συνολικά
υποβλήθηκαν 68 υποψηφιότητες
Ε/κ (45) και Τ/κ (23).

Πέρα από τις συμφωνίες του
Πατριωτικού Μετώπου και του
ΑΚΕΛ, οι οποίες για να επιτευχθούν
χρειάστηκαν εντατικές διεργασίες,
σημαντική παράμετρος σε εκείνες
τις εκλογές ήταν η πολύ μεγάλη
αποχή. Η μη προσέλευση των ψη-
φοφόρων στην κάλπη ήταν μάλλον
αναμενόμενη, αφού οι βουλευτικές
θέσεις είχαν συμφωνηθεί εκ των
προτέρων, 30 για το Πατριωτικό
Μέτωπο και πέντε για το ΑΚΕΛ,
μία λιγότερη δηλαδή από το να
θεωρηθεί κοινοβουλευτική ομά-
δα!

Η αποχή τελικά έφτασε στο
35,8%περίπου του εκλογικού σώ-
ματος, που ήταν 215.155 εγγε-
γραμμένοι ψηφοφόροι. Όπως ση-
μειώνεται και στον Τύπο της επο-
χής, στη Λάρνακα ειδικά παρατη-
ρήθηκε σημαντική αποχή, λόγω
του ότι δεν υπήρχε στην επαρχία
εκείνη υποψήφιος του ΑΚΕΛ (ούτε
και στην επαρχία Κερύνειας υπήρ-
χε υποψήφιος του ΑΚΕΛ). Συγκε-
κριμένα, στη Λάρνακα από τους
23.207 ψηφοφόρους προσήλθαν
στις κάλπες οι 9.590. Από τουρ-
κοκυπριακής πλευράς η αποχή

ήταν πολύ μικρότερη. Κύρια αιτία
της πολύ μεγάλης αποχής θεωρεί-
ται ότι είναι η σύμπραξη του ΑΚΕΛ
με το Πατριωτικό Μέτωπο (Π.Μ.).
Αυτή η συμφωνία, λοιπόν, φαίνεται
ότι έκανε τους ψηφοφόρους να
χάσουν το ενδιαφέρον τους για
την εκλογική μάχη, με το ΒΒC να
θεωρεί ότι αυτός ο διαμοιρασμός
ήταν προς το συμφέρον της Κύ-
πρου, αφού έτσι αποκλείονταν
ακραία στοιχεία. Ο υπουργός Δι-
καιοσύνης Γλαύκος Κληρίδης είχε
δηλώσει για την αποχή, όπως με-
ταφέρει ο Τύπος της εποχής: «Εθε-
ωρείτο απολύτως βεβαία η νίκη
του Πατριωτικού Μετώπου και
διά το γεγονός αυτό, καίτοι πολλοί
εκλογείς παραθερίζουν, δεν εγέ-
νετο προς αυτούς σύστασις να
διακόψουν την ανάπαυσίν των
διά να προσέλθουν εις τας κάλπας».
Ενδιαφέρον έχει η ανάγνωση που
ήθελε η αποχή να είναι σαφής αμ-
φισβήτηση των Συμφωνιών Ζυ-
ρίχης – Λονδίνου και της πολιτικής
Μακαρίου. Γενικώς θεωρείται πως
στόχος της συμφωνίας μεταξύ Μα-
καριακών και ΑΚΕΛ ήταν να απο-
φευχθεί η εκλογική αναμέτρηση,
όπως έγινε και στην τ/κ κοινότητα.
Ωστόσο, παρά την προσπάθεια
να μη χρειαστεί να γίνουν εκλογές

και να μην υπάρξουν ανεξάρτητες
υποψηφιότητες αυτό δεν κατέστη
δυνατό. Ανεξάρτητα κατήλθε στις
εκλογές ο Παγκύπριος Σύνδεσμος
Αγωνιστών στη Λευκωσία (Λάμ-
πρου Ν. Ανδρέας και Χριστοφόρου
Γιαννάκης) και στην Κερύνεια
(Ντίνος Χαραλάμπους), καθώς και

αριθμός ανεξάρτητων υποψηφίων
(Κωνσταντίνος Μαραθεύτης, Αλέ-
ξανδρος Δημητρίου, Γεώργιος Κου-
λουμπρίδης, Κυριάκος Καραμάνος
και Λοΐζος Φιλίππου Σέπος [ατο-
κιστής], παρά τις παραινέσεις να
μην υπάρξουν τέτοιες υποψηφιό-
τητες. Τελικά, δύο ανεξάρτητες

υποψηφιότητες αποσύρθηκαν,
αυτή του Αχιλλέα Τουμάζου για
την επαρχία Κερύνειας από τον
Σύνδεσμο Αγωνιστών και τη μο-
ναδική γυναίκα που κατερχόταν
στις εκλογές, την Καλλισθένη Ιπ-
ποκράτους Μαούνη, δικηγόρο
από τη Λεμεσό. Εν τέλει το Πα-
τριωτικό Μέτωπο έλαβε ποσοστό
56,1% και τις 30 έδρες, το δε ΑΚΕΛ
ποσοστό 42,9% και όπως ήταν
φυσικό δεν εξελέγη κανένας από
τους οκτώ ανεξάρτητους υποψή-
φιους, που δεν απέσυραν την υπο-
ψηφιότητά τους. Κάλπες στήθη-
καν μόνο στις εκλογικές περιφέ-
ρειες Λεμεσού, Αμμοχώστου και
Πάφου, αφού σε αυτές της Λευ-
κωσίας, της Λάρνακας και της Κε-
ρύνειας οι βουλευτές ανακηρύχ-
θηκαν χωρίς ψηφοφορία.

Τουρκοκυπριακές κλογές
Οι υποψηφιότητες των Τουρ-

κοκυπρίων υπεβλήθησαν στις 21
Ιουλίου 1960 από 23 άτομα. Εν
τέλει όμως δεν έγιναν εκλογές και
τις 15 έδρες της τουρκοκυπριακής
κοινότητας κατέλαβε η Εθνική
Τουρκική Ένωση Κύπρου με επι-
κεφαλής τον Φαζίλ Κιουτσούκ, χω-
ρίς εν τέλει να χρειαστεί οι Τ/κ να
πάνε στις κάλπες.

<<<<<<<

Κάλπες στήθηκαν μόνο
στις εκλογικές περιφέ-
ρειες Λεμεσού, Αμμοχώ-
στου και Πάφου, αφού
σε αυτές της Λευκωσίας,
της Λάρνακας και της
Κερύνειας οι βουλευτές
ανακηρύχθηκαν 
χωρίς ψηφοφορία.

Eνδιαφέροντα
l Στις εκλογές της 31ης Ιουλίου ανα-
δείχθηκε βουλευτής ο Λεύκιος Ρο-
δοσθένους, ο οποίος έχασε τη βου-
λευτική του ιδιότητα μετά από από-
φαση της Ολομέλειας της Βουλής
τον Μάιο του 1961 και ήταν η πρώτη
άρση ασυλίας στην Κύπρο. 
l Η Κιαζίμ Αϊλά Χαλίτ ήταν η πρώτη
γυναίκα βουλευτής στην κυπριακή
Βουλή. Ανέλαβε τα καθήκοντά της
στις 25 Οκτωβρίου 1963. Ο βουλευ-
τής σύζυγός της Κιαζίμ Σιεμσιεντίν
Χαλίτ είχε σκοτωθεί σε τροχαίο
στις 24 Σεπτεμβρίου 1963.
l Σε αυτές τις εκλογές αναδείχθηκαν
σε βουλευτές οι Εζεκίας Παπαϊωάν-
νου και Αντρέας Ζιαρτιδης (ΑΚΕΛ)
και Γλαύκος Κληρίδης, Λέλλος Δη-
μητριάδης, Βάσος Λυσσαρίδης (Πα-
τριωτικό Μέτωπο). 
l Οι βουλευτικές εκλογές του 1960
ήταν οι μόνες στις οποίες συμμε-
τείχε και η τ/κ κοινότητα.
l Πρώτος πρόεδρος της Βουλής
εξελέγη ο επικεφαλής του συνδυα-
σμού του Πατριωτικού Μετώπου
Γλαύκος Κληρίδης, ενώ πρώτος
αντιπρόεδρος της Βουλής εξελέγη
ο Τουρκοκύπριος Ορχάν Μουντε-
ρίσογλου.

Η παρ’ ολίγον πρώτη γυναίκα 
βουλεύτρια και η πρώτη άρση ασυλίας
Ο Λεύκιος Ροδοσθένους ήταν από τα πρώτα μέλη της ΕΟΚΑ και
εξελέγη βουλευτής στην εκλογική περιφέρεια Λεμεσού, λαμβά-
νοντας 16.078 ψήφους. Τον Μάιο του 1961 αποπέμφθηκε από το
Σώμα όταν καταδικάστηκε από το δικαστήριο για ενέργειες μη συ-
νάδουσες με το λειτούργημα του βουλευτή (κατηγορήθηκε και κα-
ταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης για υπόθεση εκβιασμού πολίτη με
σκοπό την απόσπαση χρημάτων). Μετά από γνωμάτευση του γενι-
κού εισαγγελέα Κρίτωνα Τορναρίτη η έδρα παρέμεινε κενή. 
Η δικηγόρος Καλλισθένη Ιπποκράτους Μαούνη δήλωνε στον Τύπο
της εποχής ότι εφόσον οι γυναίκες αποτελούν πέραν του 50% των
ψηφοφόρων, «πρέπει να υπάρξη μέσα εις την Βουλή των Αντιπρο-
σώπων έστω και μια γυναίκα, διά να αντιπροσωπεύση το γυναι-
κείον φύλον». Ωστόσο, στις 25 Ιουλίου υπέκυψε στις πιέσεις και
απέσυρε την υποψηφιότητά της, σημειώνοντας: «Υπείκουσα εις
την έκκλησιν των ήδη εκλεγέντων βουλευτών και να αποφευχθή
εκλογικός σάλος εις την επαρχίαν μου και ίνα μη θεωρηθώ ως δια-
σπάστρια απέσυρα την υποψηφιότητα μου Βουλευτρίας της επαρ-
χίας Λεμεσού εις την Βουλή των Αντιπροσωπων».

Στις πρώτες βουλευτικές εκλογές η
αποχή ήταν πάρα πολύ μεγάλη και όπως
δήλωσε ο υπουργός Δικαιοσύνης Γλαύ-
κος Κληρίδης «Εθεωρείτο απολύτως βε-
βαία η νίκη του Πατριωτικού Μετώπου
και διά το γεγονός αυτό, καίτοι πολλοί
εκλογείς παραθερίζουν, δεν εγένετο
προς αυτούς σύστασις να διακόψουν την
ανάπαυσίν των διά να προσέλθουν εις
τας κάλπας».
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Συνεντεύξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Με τους πολίτες να επιλέγουν τα
πρόσωπα που θα στείλουν στη
νέα Βουλή να τους εκπροσωπή-
σουν για τα επόμενα πέντε χρόνια,

δύο πολιτικοί που υπηρέτησαν
τον κοινοβουλευτισμό του τόπου
και από τη θέση του προέδρου
του Σώματος, καταθέτουν στην
«Κ» μνήμες και εμπειρίες, δύσκο-
λες και ευχάριστες στιγμές της
θητείας τους. Για τον απερχόμενο

πρόεδρο της Βουλής Αδάμο Αδάμου
το δυσκολότερο ζήτημα της επτά-
μηνης θητείας του ήταν ο τερμα-
τισμός χρησιμοποίησης, κατά τον
ίδιο, της Βουλής στα ζητήματα δη-
μοσιοποίησης δύο λιστών. Ο κ.
Αδάμου αφήνει παρακαταθήκη,

υπό τη μορφή ευχής, την αποκα-
τάσταση του κύρους και της αξιο-
πιστίας της Βουλής. Ο Γιαννάκης
Ομήρου, ο οποίος βρέθηκε στο πη-
δάλιο της Βουλής την περίοδο 2011-
2016, περιγράφει ως δυσκολότερη
στιγμή το νομοθετικό έργο για το

κούρεμα των καταθέσεων, τον
Μάρτιο του 2013. Ο κ. Ομήρου ανα-
φέρεται στα όσα διημείφθησαν,
τότε, στο παρασκήνιο εντός και
εκτός Κύπρου, ενώ ως καλύτερη
στιγμή της θητείας του ως προ-
έδρου της Βουλής περιγράφει την

απόφαση του 2016, με τον τότε
πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων
Νίκο Βούτση, για την ψηφιοποίηση
και παράδοση στην κυπριακή Βου-
λή του υλικού από την «Εξεταστική
των πραγμάτων Επιτροπή» για τον
Φάκελο της Κύπρου.

Προέχει η αποκατάσταση του κύρους της Βουλής
Οι δύσκολες και οι ευχάριστες στιγμές μέσα από τη ματιά δύο πολιτικών που υπηρέτησαν από τη θέση του προέδρου του Σώματος

–Τώρα που φθάνετε στο τέλος
της θητείας σας, μπορείτε να
θυμηθείτε μια δύσκολη κα-
τάσταση που βιώσατε ως πρό-
εδρος της Βουλής και πώς τη
διαχειριστήκατε;

–Η περίοδος που κατείχα το
πόστο του προέδρου της Βουλής
ήταν σύντομη. Μιλήσατε για την
πιο δύσκολη. Θα έλεγα ότι όλες
ήταν δύσκολες οι καταστάσεις
που έχει να διαχειριστεί ένας
πρόεδρος της Βουλής. Αν επρό-
κειτο να διαχωρίσω κάποια, ανά-
λογα με τη βαρύτητα της καθε-
μιάς, θα έλεγα πως ήταν η δημο-
σιοποίηση όλων αυτών των κα-
ταλόγων – λιστών, να φύγουν
από τη Βουλή. Είναι γεγονός πως
ήταν ένα θέμα που ταλάνιζε τη
Βουλή αλλά και την κοινωνία των
πολιτών, γιατί όλοι είχαν την
άποψη γιατί δεν δημοσιοποιείται
η λίστα, τι φοβούνται; Εγώ το
πρώτο που έκανα μόλις ήλθα εδώ
ήταν να φύγουν αυτές οι λίστες
από πάνω της και μάλιστα είχα
πει πως δεν είμαι διατεθειμένος
να δεχθώ καμία άλλη λίστα στη
Βουλή. Δηλαδή, επειδή το Κοι-
νοβούλιο έχει ασυλία όλες αυτές
οι λίστες, όλα αυτά τα παρατρά-
γουδα πρέπει να τα φορτώνεται
η Βουλή;
–Νιώθετε πως χρησιμοποι-
ήθηκε η Βουλή σε αυτή την
περίπτωση;

–Όταν είσαι η Κεντρική Τρά-
πεζα, έρχεσαι εδώ, φέρνεις μια
λίστα, γιατί δεν τη δίνεις κύριε
τη λίστα στη δημοσιότητα; Γιατί
την παίρνεις στη Βουλή; Φυσικά,
για να λέμε τα πράγματα με το
όνομά τους, άλλα εζήτησε η Βου-
λή και άλλα της δώσανε. Η Βουλή
ζήτησε συγκεκριμένα στοιχεία
και της δόθηκε μια λίστα φύρδην
μίγδην, η οποία είχε ένα σωρό
ανακρίβειες, με αποτέλεσμα να
εκθέτεις άτομα, εταιρείες, που
καμία σχέση δεν είχαν με δια-
φθορά και διαπλοκή. Δεν μπορείς
π.χ. να βάζεις ονόματα, ακόμα
και βουλευτών, επειδή έχουν αρ-
νητικό υπόλοιπο στην πιστωτική
τους κάρτα. Τι είναι αυτά τα
πράγματα; Όλοι έχουμε υπόλοιπα
σε πιστωτικές κάρτες, τα οποία
εξυπηρετούμε. Τι σημαίνει αυτό
ότι είναι μη εξυπηρετούμε δάνειο
ή κάρτα; Όταν ρώτησα για αυτό,
δάνειο μού είπαν ότι είναι. Εν-
τάξει δάνειο είναι, τι σημαίνει
πως είμαι κακοπληρωτής; Για να
δείτε την προχειρότητα που έγι-
ναν αυτά τα πράγματα. Όποιος
έχει λίστες και θέλει να τις δη-
μοσιοποιήσει να το κάνει μόνος
του. Επίσης, να υπενθυμίσω πλην
ελαχίστων περιπτώσεων, οι απο-
φάσεις για δημοσιοποίηση των
λιστών ήταν ομόφωνες.
–Η περίοδος που αναλάβατε
την προεδρία ήταν δύσκολη
για τη Βουλή;

–Βεβαίως ήταν δύσκολη.

Ήταν υπό το βάρος όλων όσων
έχουμε βιώσει. Για να γίνουν όλα
αυτά υπάρχει ένα ιστορικό, το
οποίο δεν μας τιμά. Γίναμε διε-
θνώς ρεζίλι. Ήταν πάρα πολύ δύ-
σκολοι οι επτά αυτοί μήνες, γιατί
έπρεπε να διαχειριστώ θέματα
τα οποία ήταν εκείνα που έριξαν
την αξιοπιστία και την αξιοπρέ-
πεια της Βουλής εκεί που δεν πε-
ριμένει κανένας. Και το είχα πει
εξαρχής. Ο ρόλος ο δικός μου για
όσο είμαι πρόεδρος θα είναι, εάν
θα μπορέσω, να ανεβάσω έστω
και στο ελάχιστο το κύρος και
την αξιοπρέπεια της Βουλής. Και
μιας kai αναφερόμαστε σε αυτό,
λέω και για τα νομοσχέδια που
είχα πει ότι θέλω να ολοκληρω-
θούν. Που αφορούν τη διαφθορά,
τη διαπλοκή, την ίδρυση αρχής
κατά της διαφθοράς. Ορισμένα
έγιναν, ορισμένα δεν ολοκληρώ-
θηκαν και πάνε στην επόμενη
Βουλή.
–Υπάρχει μια στιγμή που νιώ-
σατε ευφορία για κάτι που
έγινε πραγματικότητα επί της
θητείας σας;

–Για αυτά που ανάφερα, τους
επτά μήνες μέσα μου είμαι ικα-
νοποιημένος, γιατί η πλειοψηφία
των στόχων που έθεσα τα έκανα.
Μείνανε και άλλα που είναι πολύ
σοβαρά και τα οποία πρέπει
οπωσδήποτε με τη νέα Βουλή να
είναι τα πρώτα θέματα που θα
εξεταστούν, προκειμένου να φθά-
σουμε σε ένα σημείo να είμαστε
ένα κράτος που θα ελέγχει όλες
τις πράξεις των αξιωματούχων.
Αυτά έκανα και φεύγω με τη συ-
νείδησή μου ήσυχη. Ελπίζω η
νέα Βουλή που θα προκύψει από
τις εκλογές να μη λειτουργήσει
με τον τρόπο που λειτουργούσαν
οι προηγούμενες. Να λειτουργή-
σει με αξιοπρέπεια και με σεβα-
σμό στους πολίτες και στην κοι-
νωνία. Πρέπει να τους σεβόμα-
στε.
–Παραδίδετε καλύτερη τη
Βουλή από αυτή που παραλά-
βατε ως πρόεδρος;

–Ε, ναι! και αυτό φαίνεται.
Υπάρχουν κάποιες εκκρεμότητες
που πρέπει να γίνουν και από
εκεί και πέρα με όλο αυτό το ιστο-
ρικό της απερχόμενης Βουλής,
ελπίζω και εύχομαι η νέα Βουλή
να έχει την ποιότητα και την ευ-
θύνη που πρέπει να την χαρα-
κτηρίζει έναντι της κοινωνίας
των πολιτών. Πρέπει να μάθουμε
να τους σεβόμαστε. Είναι οι πο-
λίτες που μας έφεραν εδώ, πρέπει
να τους σεβόμαστε και να μην
τους χαϊδεύουμε τα αφτιά και να
κάνουμε πέντε-δέκα πράγματα,
τα οποία θα ωφελήσουν την κοι-
νωνία στο σύνολό της και όχι μι-
κρές ομάδες.
–Όταν θα παραδώσετε την
καρέκλα σας τι θα κάνετε;

–Θα πάω σπίτι μου. Νομίζω
ότι έχω δικαίωμα να ξεκουραστώ,
αν και δεν είναι τόσο εύκολο
όταν για πάνω από 20 χρόνια
ασχολείσαι με την πολιτική. Θα
είμαι όμως ενεργός πολίτης.

–Ποια ήταν η δυσκολότερη κατά-
σταση που κληθήκατε να διαχει-
ριστείτε ως πρόεδρος της Βουλής;

–Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία
πως ολόκληρη η περίοδος που ακο-
λούθησε την οικονομική κρίση ήταν
πάρα πολύ δύσκολη. Αρχής γενομέ-
νης από την κατάθεση, από την κυ-
βέρνηση, της γνωστής νομοθεσίας
για τέλος επί των καταθέσεων σε πι-
στωτικά ιδρύματα, το περίφημο κού-
ρεμα. Η συνεδρία της Βουλής της
Τρίτης 19 Μαρτίου του 2013, συνε-
πώς, υπήρξε δραματική. Διότι κατε-
τέθη αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο
προέβλεπε κούρεμα των καταθέσεων
και κάτω από 100.000 ευρώ κατά πα-
ραβίαση της ισχύουσας ευρωπαϊκής
νομοθεσίας, αλλά και της κυπριακής,
διότι η Βουλή είχε ήδη κυρώσει αυτή
την ευρωπαϊκή νομοθεσία. Η κατά-
θεση του νομοσχεδίου προκάλεσε,
όπως ήταν φυσικό, τεράστια ανα-
στάτωση και οργίλες αντιδράσεις.
Τα φώτα έπεσαν αμέσως στη Βουλή.
Ο δε Σύνδεσμος Ξένων Τραπεζών
με επείγουσα επιστολή του προς εμέ
προειδοποιούσε ότι αν η Βουλή απο-
φάσιζε την απομείωση καταθέσεων
των ξένων τραπεζών, τότε αυτές θα
έφευγαν αμέσως από την Κύπρο, με
αυτονόητες τις συνέπειες για την
οικονομία. Το κυβερνητικό νομο-
σχέδιο απορρίφθηκε από τη Βουλή
με 36 ψήφους και 19 αποχές. 
–Πώς κρίνεται την κριτική που
ασκήθηκε στην τότε Βουλή;

–Θεωρώ ότι είναι άδικη για τους
εξής λόγους: α) Η προταθείσα νομο-
θεσία παραβίαζε κατάφωρα τόσο
την Ευρωπαϊκή-Κοινοτική νομοθεσία
και ανάλογη εναρμονιστική κυπριακή
νομοθεσία για προστασία των κα-
ταθέσεων ποσού μέχρι 100.000 ευρώ.
β) Ποτέ δεν τεκμηριώθηκε η άποψη
ότι υπήρξε απόφαση του Γιούρογ-
κρουπ της 15ης Μαρτίου για κούρεμα
καταθέσεων, όπως προβλεπόταν
από το κυβερνητικό νομοσχέδιο. Ο
υπ. Οικονομικών της Γερμανίας μά-
λιστα το διέψευσε κατηγορηματικά,
λέγοντας πως δεν ήταν δυνατόν το
Γιούρογκρουπ να πάρει μια τέτοια
απόφαση, παραβιάζοντας ευρωπαϊκή
νομοθεσία. γ) Είναι βέβαιο ότι ψήφιση
της νομοθεσίας για καθολικό κούρεμα
των καταθέσεων θα οδηγούσε σε
φυγή όλες τις ξένες τράπεζες από
την Κύπρο. Θα πω και το εξής. Ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου Μάρτιν Σουλτς μου τηλε-
φώνησε το πρωί της 19ης Μαρτίου
2013, την ημέρα που διεξήχθη η ψη-
φοφορία στη Βουλή, και μου διαβί-
βασε παράκληση της κας Μέρκελ η
Βουλή να μην προχωρήσει σε ψη-
φοφορία επί αυτού του νομοσχεδίου.
Εγώ ενημέρωσα τους αρχηγούς των
κομμάτων, διότι επρόκειτο για μια
πολύ σοβαρή παρέμβαση. Ωστόσο,
οι αρχηγοί των κομμάτων αποφάσι-
σαν πως θα προχωρήσει η ψηφοφο-
ρία. Ερωτώ. Γιατί άραγε έγινε αυτή
η παρέμβαση; Προφανώς δεν ήθελαν
οι Ευρωπαίοι να προχωρήσει μια τέ-
τοια νομοθεσία..

–Μου λέτε πως εμείς γίναμε βα-
σιλικότεροι του βασιλέως;

–Κατά κάποιο τρόπο ναι. Το δεύ-
τερο νομοσχέδιο που εγκρίθηκε,
κατά πλειοψηφία, ήταν για τη διά-
σωση των τραπεζών με ίδια μέσα.
Αυτή η νομοθεσία έδωσε το δικαίωμα
στον υπουργό Οικονομικών και τον
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
να προχωρούν και σε κούρεμα κα-
ταθέσεων. Άρα δεν είναι η Βουλή
που αποφάσισε να κάνει κούρεμα
καταθέσεων, όπως λανθασμένα πι-
στεύει ο κόσμος, αλλά ο τότε υπουρ-
γός Οικονομικών και ο τότε διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας.
–Βρεθήκατε σε δύσκολη θέση
τότε;

–Όλες οι νομοθεσίες που εκλήθη,
τότε, να ψηφίσει η Βουλή δεν υπάρχει
αμφιβολία ήταν εξαιρετικά δύσκολες.
Ωστόσο, πρέπει να σημειώσω και
το εξής. Παρά ότι οι στιγμές ήταν
δραματικές και υπήρχε η πιθανότητα
ενός εκτροχιασμού, δηλαδή συγ-
κρούσεων μεταξύ των πολιτικών δυ-
νάμεων, εντούτοις θα πρέπει να πω
ότι η Βουλή ήρθη στο ύψος των πε-
ριστάσεων, υπήρξαν συναινετικές

προσεγγίσεις και βγήκαμε σιγά-σιγά
από αυτή τη στενόκοπη κατάσταση. 
–Αντιστροφή του αρχικού ερω-
τήματος. Ένα ζήτημα που δια-
χειριστήκατε και σας προκάλεσε
αισθήματα ικανοποίησης.

–Η πιο ευχάριστη στιγμή της πεν-
ταετούς θητείας μου ήταν η 21η Ια-
νουαρίου του 2016 στην Αθήνα όταν
με τον τότε πρόεδρο της Βουλής των
Ελλήνων Νίκο Βούτση συνομολο-
γήσαμε ένα Πρωτόκολλο Συνεργα-
σίας για την ψηφιοποίηση και πα-
ράδοση στην κυπριακή Βουλή ολό-
κληρου του συλλεγέντος υλικού από
την «Εξεταστική των πραγμάτων
Επιτροπή» για τον Φάκελο της Κύ-
πρου. Με αυτό τον τρόπο τερματί-
στηκε μια ιστορική εκκρεμότητα δε-
καετίες μετά από το πραξικόπημα
και την τουρκική εισβολή. Το υλικό
που άρχισε να παραδίδεται στη Βου-
λή θα χρησιμοποιηθεί για «κοινο-
βουλευτικούς, επιστημονικούς και
ιστορικούς σκοπούς» σύμφωνα με
το Πρωτόκολλο Συνεργασίας του Ια-
νουαρίου του 2016. Βέβαια εξακο-
λουθεί να αποτελεί μελανό στίγμα
και κολοσσιαίο εθνικό όνειδος η μη
ποινική δίωξη των πρωταιτίων που
διενήργησαν το πραξικόπημα εναν-
τίον του προέδρου Μακαρίου.
–Η σημερινή Βουλή θεωρείτε
πως είναι καλύτερη από τη Βουλή
όταν εσείς ήσασταν πρόεδρος;

–Δεν νομίζω ότι πρέπει να μπω
στη λογική συγκρίσεων. Υπηρέτησα
για 35 χρόνια τον κοινοβουλευτικό
βίο, εξελέγην βουλευτής το 1981,
όταν ακόμα οι βουλευτές ήταν 35.
Εκείνο που μπορώ να πω με βεβαι-
ότητα είναι ότι μπορεί να έχει βελ-
τιωθεί το επίπεδο, το μορφωτικό τις
τελευταίες δεκαετίες αλλά εκείνο
που πάντα χρειάζεται στην κοινο-
βουλευτική διαδικασία είναι η αυ-
θεντικότητα και η επαφή των αντι-
προσώπων του λαού με τον λαό. Και
έχω την εντύπωση ότι τις τελευταίες
περιόδους κάπου σε αυτά τα δύο πε-
δία υπάρχουν ελλείμματα.

ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ Aπερχόμενος πρόεδρος Βουλής

Φεύγω με ήσυχη τη συνείδησή μου
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ Πρόεδρος Βουλής 2011-2016

Αυθεντικότητα και επαφή με τον λαό

Η Βουλή ζήτησε συγκε-
κριμένα στοιχεία και
της δόθηκε μια λίστα
φύρδην μίγδην, η οποία
είχε ένα σωρό ανακρί-
βειες, με αποτέλεσμα
να εκθέτεις άτομα, 
εταιρείες, που καμία
σχέση δεν είχαν με δια-
φθορά και διαπλοκή.

Εκείνο που πάντα χρει-
άζεται στην κοινοβουλευ-
τική διαδικασία είναι η
αυθεντικότητα και η επα-
φή των αντιπροσώπων
του λαού με τον λαό. Και
έχω την εντύπωση ότι τις
τελευταίες περιόδους κά-
που σε αυτά τα δυο πεδία
υπάρχουν ελλείμματα.

Η Βουλή του χθες, του σήμερα και του αύριο, έτσι όπως την έζησαν δύο πρόεδροί της. Οι δυσκολίες αλλά και οι στιγμές ευφορίας. Οι Αδάμος Αδάμου και Γιαννάκης Ομήρου θυμούνται και καθορίζουν τις προτεραιότητες της νέας Βουλής.

«Μπορεί να έχει βελτιωθεί το επίπεδο, το μορφωτικό τις τελευταίες δεκαετίες
αλλά εκείνο που πάντα χρειάζεται στην κοινοβουλευτική διαδικασία είναι η αυ-
θεντικότητα και η επαφή των αντιπροσώπων του λαού με τον λαό».

«Ηταν πάρα πολύ δύσκολοι οι επτά αυτοί μήνες, γιατί έπρεπε να διαχει-
ριστώ θέματα τα οποία ήταν εκείνα που έριξαν την αξιοπιστία και την
αξιοπρέπεια της Βουλής».



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 30 Μαΐου 2021

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν πριν από μερικές μέρες βγήκε
το προεκλογικό σποτ του Δημοκρα-
τικού Κόμματος με τον περιβόητο
συναγερμικό Μάκη, πολλοί ήταν
εκείνοι που μειδίασαν και με το πε-
ριεχόμενο και με την ποιότητα.
Υπήρξαν και κύκλοι που διερωτή-
θηκαν μεταξύ τους μέχρι πού θα
φτάσει αυτός ο προεκλογικός, σε
θέμα έντασης και αντιπαράθεσης.
Η αλήθεια, όμως, είναι πως όχι μόνο
η αρνητική διαφήμιση δεν ανακα-
λύφθηκε σήμερα, αλλά ο συναγερ-
μικός Μάκης ωχριούσε μπροστά
σε άλλες που είδαν το φως στο πα-
ρελθόν. Έδινε και έπαιρνε, με τις
αντιπαραθέσεις και τα κτυπήματα
κάτω από τη μέση να θεωρούνται
δεδομένα και φυσιολογικά. Κάποιες
αρνητικές διαφημίσεις πέρασαν με
επιτυχία το μήνυμα, άλλες πέρασαν
απαρατήρητες, άλλες γύρισαν μπού-
μερανγκ όμως στους συντελεστές
καθώς προκάλεσαν σωρεία αντι-
δράσεων.

Πώς προέκυψε όμως σήμερα και
εκ νέου η αρνητική διαφήμιση; Το
προεκλογικό σποτ του Δημοκρατι-
κού Συναγερμού, το οποίο προβάλ-
λεται στο κρατικό κανάλι και μιλάει
για τουμπάρισμα των μεταρρυθμί-
σεων από την αντιπολίτευση, προ-
κάλεσε σωρεία αντιδράσεων μεταξύ
των αντιπολιτευόμενων κομμάτων,
τα οποία θεώρησαν την εν λόγω
διαφήμιση ως αρνητική. Διαφήμιση
που βάσει νόμου, όπως υποστήριζαν
κόμματα της αντιπολίτευσης, θα
έπρεπε να αποκλειστεί. Κάπως έτσι
προέκυψε στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης το προεκλογικό σποτ του
συναγερμικού Μάκη. Μία αποτυ-
χημένη προσπάθεια και στην ποι-
ότητα αλλά και στο μήνυμα, καθώς
κατάφερε να γυρίσει μπούμερανγκ
στο ΔΗΚΟ και να το θέσει αντιμέ-
τωπο με τη ρουσφετολογία. Παθο-
γένεια που θέλει να αποτάξει από
πάνω του. Το προεκλογικό σποτ,
που δημοσιοποιήθηκε από τον προ-
σωπικό λογαριασμό του Νικόλα Πα-
παδόπουλου, αποσύρθηκε κακήν
κακώς και κατά γενική ομολογία –
ακόμα και από ΔΗΚΟϊκούς– θεω-
ρήθηκε αποτυχία. Σε αρνητική δια-
φήμιση στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης, τα οποία δεν διέπονται
από νόμους, κινήθηκε και η ΕΔΕΚ.
Η ΕΔΕΚ έχει αντιληφθεί πως το κύ-
ριο πρόβλημα που θα την κάνει να
χάσει την τέταρτη θέση δεν είναι
άλλο από τους Οικολόγους και το
ΕΛΑΜ. Προχώρησε αρχικά σε μία
μετωπική επίθεση εναντίον των
Πρασίνων, θέλοντας να στείλει το

μήνυμα πως δεν είναι τελικά και
τόσο Πράσινοι, ούτε τόσο άμεμπτοι.
Το γεγονός, ωστόσο, ότι το σποτ
ξεκινά με δηλώσεις του προέδρου
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου που
καταφέρεται εναντίον των Οικο-
λόγων, γύρισε μπούμερανγκ στο
κόμμα, καθώς έστειλε το μήνυμα
πως βρίσκεται σε πλήρη σύμπλευση
με το κυβερνών κόμμα. Κάτι για το
οποίο καταγγέλλεται εδώ και καιρό
τόσο εντός της ΕΔΕΚ όσο και εκτός.
Σε αρνητική διαφήμιση προχώρησε
και εναντίον του ΕΛΑΜ, παρουσιά-
ζοντας μέσα από δηλώσεις του Χρί-
στου Χρίστου τη διασύνδεση ΕΛΑΜ
με τη Χρυσή Αυγή. 

Η αρχή
Πώς όμως ξεκίνησε η αρνητική

διαφήμιση και με ποιο τρόπο; Η με-
ταμακαριακή περίοδος αποτελεί
την απαρχή της διαμόρφωσης του
πολιτικού σκηνικού. Αποτελεί και
την εποχή της έντονης αντιπαρά-
θεσης, η οποία έμπαινε κάτω από
το χαλί όσο κυβερνούσε ο Μακάριος.

Αλησμόνητα άλλωστε τα γιαουρ-
τώματα Ευδόκα αλλά και οι τραμ-
πουκισμοί της φρουράς Μακαρίου
στους αντιφρονούντες. Τα ηλεκτρο-
νικά μέσα δεν αποτελούσαν επιλογή
πολιτικής διαφήμισης, πόσο μάλλον
έδαφος για αρνητική διαφήμιση.
Η μάχη των εντυπώσεων και της
πολεμικής επικεντρωνόταν στις
εφημερίδες της εποχής, οι οποίες
ήταν έντονα χρωματισμένες. Εκεί
ο πόλεμος και η αντιπαράθεση βρί-
σκονταν στα ύψη, με κάθε εφημε-
ρίδα να εξαπολύει δριμεία επίθεση
σε κόμματα και πολιτικούς αρχηγούς
αναλόγως της πολιτικής της τοπο-
θέτησης. Το υλικό των εφημερίδων
χρησιμοποιούσαν στη συνέχεια τα
κόμματα που επωφελούνταν από
αυτό και τα αξιοποιούσαν σε πανό
ή στο προεκλογικό τους υλικό. Αυτό
αποτυπώνεται στο βιβλίο «Βουλευ-
τικές: Ιστορία, αριθμοί, ανάλυση»
των Χριστοφόρου και Χατζηκυριά-
κου. Ενδεικτική στο βιβλίο η ολο-
σέλιδη αρνητική διαφήμιση της
τότε φιλοσυναγερμικής Σημερινής,
εναντίον της κυβέρνησης Κυπρια-
νού με «Τα τετράγωνα της αποτυ-
χίας», όπου παρουσίαζε όλα τα σκάν-
δαλα της κυβέρνησης Κυπριανού
σε παζλ. Φιγουράρουν τα πολυτελή
μαχαιροπήρουνα christofle που
επέλεξε και πήρε ο τότε πρόεδρος
στο Προεδρικό, το σκάνδαλο ΞΕΚΤΕ,
το «Ειδικό Ταμείο Προεδρίας» και
τα πολλά ταξίδια για τα οποία επι-
κρινόταν ο Σπύρος Κυπριανού. Από

την άλλη, η κυπριανική «Ελευθε-
ροτυπία» παραποιούσε την πολιτική
διαφήμιση του ΔΗΣΥ, παραφρά-
ζοντας το σύνθημα του κόμματος
«η τελευταία ελπίδα» σε «η τελευταία
ελπίδα του φασισμού για να φαγωθεί
η Κύπρος» και έβαζε στη θέση που
ήταν το κεφάλι του Γλαύκου Κλη-
ρίδη τον King Kong. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως η «Ελευθεροτυπία»
κτυπούσε καθημερινά τον ΔΗΣΥ
παρουσιάζοντάς τον ως το πρόσωπο
της ΕΟΚΑ Β΄. 

Στο ίδιο πλαίσιο και στην επό-
μενη εκλογική μάχη, το 1985, όταν
το ΔΗΚΟ για να ανακόψει τις όποιες
διαρροές από την ΕΔΕΚ, παρουσίαζε
την ΕΔΕΚ ως δούρειο ίππο του ΔΗΣΥ
και κατ’ επέκταση μέσω διαφήμισης
έστελνε πως ψήφος στην ΕΔΕΚ,
ισοδυναμεί σε ψήφο στον Συνα-
γερμό.

Στην τηλεόραση
Η αντιπαλότητα βεβαίως και η

αρνητική διαφήμιση κατάφερε να
ενισχυθεί την δεκαετία του ’90 και
να μετατοπιστεί από τα έντυπα
στην τηλεόραση η οποία ως μέσο
ενημέρωσης μεσουρανούσε. Το
1993 για παράδειγμα, το επιτελείο
Βασιλείου ήθελε να κτυπήσει την
αξιοπιστία Κληρίδη. Παρουσιάζον-
τας τον Γλαύκο Κληρίδη να εναλ-
λάσσεται έπαιξε με αμφίσημες δη-
λώσεις και αλλαγές των θέσεών του.
Σε άλλη διαφήμιση που παρουσιάζει
τα επιτεύγματα της διακυβέρνησης

Βασιλείου και καλεί τον κόσμο να
τηλεφωνήσει στον Κληρίδη να του
το επισημάνει. Ενδεικτική βεβαίως
και η εκλογική μάχη του 1996. Ο
ΔΗΣΥ φρόντισε να κάνει πάρτι μετά
τη συμφωνία Σπύρου Κυπριανού-
Γιώργου Ιακώβου για τον δεύτερο
γύρο. Αξιοποίησε πλήρως την αμ-
φισημία δηλώσεων Κυπριανού-Ια-
κώβου για το πώς σφραγίστηκε η
συμφωνία, με το αμίμητο προεκλο-
γικό σποτ «ασφαλώς γραπτώς, τι
προφορικώς»; Με το σύνθημα «μια
σχέση εμπιστοσύνης και ποιότη-
τας», ο ΔΗΣΥ ήθελε να αποδομήσει
τη νέα συνεργασία, παρουσιάζοντας
στιγμιότυπο του Σπύρου Κυπριανού
να λέει με βεβαιότητα, όταν ρωτή-
θηκε για το πώς έκλεισε η συμφωνία
«ασφαλώς γραπτώς, τι προφορικώς»
και την ίδια στιγμή ο Γιώργος Ια-
κώβου να το αντικρούει, σημει-
ώνοντας πως η συμφωνία ήταν προ-
φορική. Ένταση στον προεκλογικό
του 1996, υπήρξε και με τις διαφη-
μίσεις για την κάθοδο των S-300.
Η τοποθέτηση του Γιώργου Ιακώβου
σε συνέντευξη Τύπου πως «δεν θα
έρθουν οι πύραυλοι» υπήρξε το κύ-
ριο σλόγκαν της υποψηφιότητας
Γλαύκου Κληρίδη και για πολλούς
ο κύριος λόγος που κέρδισε έστω
και με λίγες ψήφους την εκλογική
μάχη. Στο επαναλαμβανόμενο σποτ
όπου ο Ιακώβου έλεγε πως δεν θα
έρθουν οι πύραυλοι, ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης αντέτεινε τη δέσμευσή του
ότι εκείνος θα τους φέρει. Έστω κι

αν ο Ιακώβου μίλησε στη συνέχεια
για παραποίηση, το μήνυμα ελήφθη.
Ο προεκλογικός των πυραύλων άνοι-
ξε τη συζήτηση για εφαρμογή του
νόμου ενάντια στην αρνητική πο-
λιτική διαφήμιση και έβαλε αρκετούς
περιορισμούς. 

Σε αυτό το πνεύμα, κινήθηκε
και ο προεκλογικός του 2008 ο οποί-
ος δεν παρέλειψε την αρνητική δια-
φήμιση, έστω και με σχετικούς πε-
ριορισμούς. Η δήλωση Τάσσου Πα-
παδόπουλου «σπουδαία τα λάχανα»
μετά την επίσκεψη Σρέντερ στα
Κατεχόμενα αξιοποιήθηκε πλήρως
από το επιτελείο του Ιωάννη Κα-
σουλίδη με σχετική αρνητική πο-
λιτική διαφήμιση. Στο ίδιο πλαίσιο
το επιτελείο Κασουλίδη προσπά-
θησε να πλήξει την υποψηφιότητα
Χριστόφια μεταξύ πρώτης και δεύ-
τερης Κυριακής γύρω από το ευ-
ρωσκεπτικιστικό πνεύμα Χριστόφια.
«Μπορεί να υποστηρίξει τα συμ-
φέροντα της Κύπρου κάποιος που
δεν πιστεύει στην Ευρώπη;» ήταν
το ερώτημα που έμπαινε με τον
Ιωάννη Κασουλίδη να ζητάει στη
συνέχεια καθαρή εντολή, για να
«πάει η Κύπρος μπροστά». Η τε-
λευταία αρνητική διαφήμιση προ-
εδρικών εκλογών που συζητήθηκε
εντόνως, ήταν αυτή του Γιώργου
Λιλλήκα το 2013, με την ονομασία
«εφιάλτης». Το εν λόγω σποτ προ-
βλήθηκε από τηλεοπτικά κανάλια
αλλά αποσύρθηκε κατόπιν απόφα-
σης της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης.

Κάλπες εξωτερικού για λίγους
Πρώτη φορά λειτουργούν σε βουλευτικές, αλλά είναι μειωμένες από άλλες εκλογές

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μειωμένες θα είναι οι δυνατότητες
για τους Κύπριους κάτοικους εξω-
τερικού να ψηφίσουν στις φετινές
εκλογές, καθώς θα λειτουργήσουν
μόλις τέσσερις κάλπες εξωτερικού,
δύο στην Ελλάδα και δύο στο Ηνω-
μένο Βασίλειο. Ωστόσο, αυτές θα
είναι οι πρώτες βουλευτικές στις
οποίες λειτουργούν κάλπες εξωτε-
ρικού. Οι μόνες κάλπες που θα λει-
τουργήσουν για τους κάτοικους
εξωτερικού βρίσκονται στην πρε-
σβεία της  Κύπρου στην Αθήνα,
στο 2ο Γενικό Λύκειο Θεσσαλονί-
κης, και στο Λονδίνο στο κτήριο
της Ύπατης Αρμοστείας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και στο Κυ-
πριακό Κοινοτικό Κέντρο στο Wood
Green, όπως αναφέρεται σε σχετική
ανακοίνωση του γενικού εφόρου
Εκλογών.

Αλλά εκλογικά κέντρα που λει-
τούργησαν σε προηγούμενες προ-
εδρικές και ευρωβουλευτικές εκλο-
γές, μεταξύ άλλων, σε Βέλγιο, Γαλλία
Γερμανία και άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες, αλλά και σε Μπαχρέιν, ΗΠΑ

και Σαουδική Αραβία, δεν θα λει-
τουργήσουν καθώς δεν το επιτρέπει
η ισχύουσα νομοθεσία.

Είναι, ωστόσο, η πρώτη φορά
που θα λειτουργήσουν κάλπες εξω-
τερικού για βουλευτικές εκλογές,
καθώς δόθηκε παράταση για δή-
λωση ενδιαφέροντος από ψηφο-
φόρους. Σύμφωνα με τον εκλογικό

νόμο, εκλογικά κέντρα λειτουργούν
στο εξωτερικό σε πόλεις όπου ο
αριθμός των ενδιαφερόμενων ψη-
φοφόρων ξεπερνά τους 30 για κάθε
εκλογική περιφέρεια ξεχωριστά
στην περίπτωση των βουλευτικών
εκλογών, ή μίνιμουμ 50 ψηφοφό-
ρων συνολικά για εκλογές όπου
ολόκληρη η Κυπριακή Δημοκρατία
αποτελεί ενιαία περιφέρεια (δη-
λαδή στις προεδρικές και τις ευ-
ρωεκλογές). Στην πράξη για τις

φετινές βουλευτικές εκλογές αυτό
σημαίνει πως αν, για παράδειγμα,
δεν συγκεντρώνονται τουλάχιστον
30 άτομα με εκλογικό δικαίωμα
στην Κερύνεια ή στην Πάφο, οι
ενδιαφερόμενοι ψηφοφόροι που
ψηφίζουν στην επαρχία Λεμεσού
ή Λάρνακας δεν έχουν άλλη επι-
λογή από το ταξιδέψουν στην Κύ-
προ ή να εγγραφούν σε ένα από
τα ενεργά εκλογικά κέντρα. Η κυ-
πριακή νομοθεσία δεν περιλαμ-
βάνει ακόμα άλλες επιλογές για
τους πολίτες της, όπως την επι-
στολική ψήφο ή την ηλεκτρονική
ψήφο.

Ιστορικό
Στις αναμνήσεις πολλών Κύ-

πριων φοιτητών στο εξωτερικό, οι
εκλογές ταυτίζονται με την πρα-
κτική των κομμάτων να καλύπτουν
τα εισιτήρια ψηφοφόρων, θεωρών-
τας πως έτσι εξασφάλιζαν σίγουρες
ψήφους από νέους εκλογείς και
απόδημους. Οι πρώτες εκλογές στις
οποίες καταγράφονται ψηφοφόροι
εξωτερικού είναι οι ευρωεκλογές
του 2009, όταν ψήφισαν συνολικά
9.628 άτομα σε εκλογικά κέντρα

σε Βέλγιο, Βουλγαρία, Γερμανία,
Ελλάδα, Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
Ηνωμένο Βασίλειο, Ιταλία, Κατάρ,
Ουγγαρία, Ρωσία και Τσεχία. Έκτοτε
ψηφοφόροι εξωτερικού είχαν την
ευκαιρία να προσέλθουν στις κάλ-
πες στις προεδρικές του 2013 και
του 2018 (όπου υπήρξε μεγάλο εν-
διαφέρον και 14.441 και 11.683 ψη-
φοφόροι αντίστοιχα) και στις ευ-
ρωεκλογές του 2014 και του 2019
(όπου το ενδιαφέρον ήταν μειωμένο
και συμμετείχαν λίγο περισσότεροι
από 6.000 ψηφοφόροι συνολικά
από Ελλάδα, Ηνωμένο Βασίλειο και
Βέλγιο).

Σε καμία από τις βουλευτικές
εκλογές μετά το 2009 (δηλαδή το
2011 και το 2016) δεν λειτούργησαν
εκλογικά κέντρα στο εξωτερικό.
Το παράδειγμα του Βελγίου είναι
ενδεικτικό πώς επηρεάζει η νομο-
θεσία τη δυνατότητα να υπάρξουν
κάλπες. Το 2009 είχαν εγγραφεί να
ψηφίσουν στις Βρυξέλλες 196 άτο-
μα, ενώ στις τελευταίες ευρωεκλο-
γές το 2019 είχαν ψηφίσει 253 άτο-
μα, αριθμοί που πληρούσαν τα κρι-
τήρια για εκλογές όπου η Κύπρος
θεωρείται ενιαία περιφέρεια.

<<<<<<<

Η αρνητική διαφήμιση
μπορεί να περάσει το μή-
νυμα, ωστόσο, πολλές
φορές στο παρελθόν, αυ-
τή γύρισε μπούμερανγκ
στον δημιουργό της. 

Τα τετράγωνα της αποτυχίας ήταν η αρνητική διαφήμιση που δημοσιοποι-
ήθηκε στη «Σημερινή» και η οποία παρουσίαζε όλα τα σκάνδαλα της διακυ-
βέρνησης Σπύρου Κυπριανού (από το αρχείο του πολιτικού αναλυτή Χριστό-
φορου Χριστοφόρου).

Η αρνητική διαφήμιση 
είχε τη δική της ιστορία
Δεν ανακαλύφθηκε με τον Μάκη, αλλά προϋπήρχε σε πολύ εντονότερους τόνους

Η αρχική προεκλογική διαφήμιση του Γλαύκου Κληρίδη και η μετατροπή της από την «Ελευθεροτυπία» (από το αρ-
χείο του πολιτικού αναλυτή Χριστόφορου Χριστοφόρου).

<<<<<<<

Οι μόνες κάλπες που 
θα λειτουργήσουν βρί-
σκονται σε Αθήνα, Θεσ-
σαλονίκη και Λονδίνο.

Στις αναμνήσεις πολλών Κύπριων φοιτητών στο εξωτερικό, οι εκλογές ταυ-
τίζονται με την πρακτική των κομμάτων να καλύπτουν τα εισιτήρια ψηφοφό-
ρων, θεωρώντας πως έτσι εξασφάλιζαν σίγουρες ψήφους από νέους εκλο-
γείς και απόδημους.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Την 1η Ιουλίου αναμένεται να τεθεί
σε εφαρμογή το ψηφιακό πράσινο
πάσο σε επίπεδο Ε.Ε., αν και πλέον,
με πρόταση του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, θα ονομάζεται Ευρω-
παϊκό Ψηφιακό Πιστοποιητικό Co-
vid (EU Digital Covid Certificate).
Η ευρωπαϊκή νομοθεσία για τη δη-
μιουργία του πιστοποιητικού εγ-
κρίθηκε από την επιτροπή Πολι-
τικών Ελευθεριών (LIBE) του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου την Τε-
τάρτη, και οδεύει προς έγκριση
στην Ολομέλεια του σώματος σε
μία εβδομάδα, από τις 7 μέχρι τις
10 Ιουνίου. Η σχετική συζήτηση
στην Ολομέλεια έχει προγραμμα-
τιστεί για την Τετάρτη 9 Ιουνίου.
Όπως προβλέπει η πρόταση της
Κομισιόν, η οποία στις βασικές της
αρχές έχει υιοθετηθεί, το πιστο-

ποιητικό θα μπορεί να έχει έντυπη
ή ψηφιακή μορφή (με τη χρήση
QR code στο κινητό τηλέφωνο). Θα
καταγράφει αν το άτομο που το
φέρει έχει ολοκληρώσει τις απα-
ραίτητες δόσεις του εμβολίου, αν
έχει πρόσφατο αρνητικό τεστ, ή
αν έχει αναρρώσει από την ασθέ-
νεια στο παρελθόν. Η αλλαγή του
ονόματος από πράσινο πάσο σε
ψηφιακό πιστοποιητικό Covid ήταν
αποτέλεσμα μιας... αντίστροφης
συζήτησης από αυτήν που μετέ-

τρεψε το βραχύβιο Corona Pass
στην Κύπρο σε Safe Pass. 

Ενώ η κυπριακή κυβέρνηση θέ-
λησε να αφαιρέσει από το όνομα
συσχετισμούς με τον κορωνοϊό, η
ομάδα των ευρωβουλευτών που
διαπραγματεύτηκε το θέμα με την
αντιπροσωπεία του Συμβουλίου
και της Κομισιόν προτίμησε να
υποβαθμίσει την αίσθηση πως πρό-
κειται για ένα «διαβατήριο» ή «πά-
σο» που δίνει προνόμια και περισ-
σότερη πρόσβαση στην καθημερινή

ζωή. Με το νέο όνομα τονίζεται
πως πρόκειται απλώς για ένα προ-
σωρινό πιστοποιητικό που σχετί-
ζεται αποκλειστικά με τη συγκε-
κριμένη πανδημία. Μετά την υπερ-
ψήφιση, όπως αναμένεται, των δύο
νομοθεσιών (για πολίτες της Ε.Ε.
και για πολίτες εκτός Ε.Ε.) από την
Ολομέλεια, το Συμβούλιο –σε σύν-
θεση υπουργών– θα εγκρίνει δια-
δικαστικά τα συμφωνηθέντα προ-
τού ο νόμος τεθεί σε εφαρμογή την
1η Ιουλίου. Οι πρόνοιες του θα είναι

προσωρινές και θα ισχύουν για 12
ακριβώς μήνες.

Με πράσινο από ΕΜΑ
Αυτό που ουσιαστικά προνοεί η

νομοθεσία που βαίνει προς έγκριση
είναι τις κοινές προδιαγραφές για
τα πιστοποιητικά που θα εκδίδει
το κάθε κράτος μέλος, έτσι ώστε
να μπορούν να γίνονται δεκτά χωρίς
πρόβλημα σε όλα τα υπόλοιπα κράτη
μέλη, αλλά και έτσι ώστε οι πολίτες
τρίτων χωρών να μπορούν να έχουν

πρόσβαση στην Ε.Ε. με το ίδιο πι-
στοποιητικό. Όσον αφορά το ποια
εμβόλια θα γίνονται αποδεκτά για
είσοδο στην Ε.Ε., ή για εσωτερικά
ταξίδια εντός της Ε.Ε., τα κράτη
μέλη θα υποχρεούνται να αναγνω-
ρίζουν τον εμβολιασμό με ένα από
τα σκευάσματα που έχουν εγκριθεί
από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό
Φαρμάκων (Pfizer, Moderna, Astra-
Zeneca, Johnson & Johnson).

Από εκεί και πέρα, θα εναπόκει-
ται σε κάθε κράτος μέλος αν θα επι-

τρέψει την είσοδο από τα σύνορά
του σε άτομα που έχουν εμβολιαστεί
με άλλα σκευάσματα που έχουν εγ-
κριθεί μόνο σε κάποιες χώρες (όπως
το ρωσικό Sputnik και το κινεζικό
Sinovac).

Διευκόλυνση
Αυτό που θεωρείται κλειδί από

αρκετές χώρες αλλά και το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, και η Κομισιόν
φρόντισε να σημειώσει και στις
προτάσεις της, είναι να είναι ξε-
κάθαρο πως το πιστοποιητικό δεν
είναι προϋπόθεση για ελεύθερη
διακίνηση, αλλά για διευκόλυνση
(καθώς κάποιος θα μπορεί όπως
σήμερα να συνεχίσει να ταξιδεύει
δεδομένου πως κάνει τα απαραί-
τητα τεστ και συμπληρώσει τα έγ-
γραφα που ζητάει η κάθε χώρα της
Ε.Ε.). Η λογική του πιστοποιητικού
είναι ότι ουσιαστικά δημιουργεί
έναν ενοποιημένο μηχανισμό που
θα διευκολύνει τη ζωή όσων θέλουν
να ταξιδέψουν και αναμένεται να
είναι ακόμα πιο χρήσιμο όσο οι εμ-
βολιασμοί αυξάνονται σε όλες τις
χώρες της Ε.Ε.Τα δεδομένα που θα
αφορούν τον κάθε πολίτη δεν θα
συγκεντρώνονται σε μια κεντρική
ευρωπαϊκή βάση δεδομένων, αλλά
θα τα διαχειρίζεται το κάθε κράτος
μέλος. Οι μόνες πληροφορίες που
θα είναι προσβάσιμες στις αρχές
άλλων κρατών θα αφορούν απο-
κλειστικά τα τρία στοιχεία που πε-
ριέχονται στο ψηφιακό πιστοποι-
ητικό, και θα είναι προσβάσιμες
μόνο όταν θα χρειάζεται για ταξι-
διωτικούς λόγους. Στο πλαίσιο της
συμφωνίας που επιτεύχθηκε μεταξύ
των θεσμών μετά από πρόταση του
Κοινοβουλίου, η Κομισιόν έχει δε-
σμευτεί να παρέχει επιπρόσθετα
100 εκατομμύρια ευρώ από τον Ευ-
ρωπαϊκό Μέσο Στήριξης Έκτακτης
Ανάγκης για αγορά τεστ κορωνοϊού,
σε μια προσπάθεια να μειωθεί το
κόστος για τους πολίτες.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μία λίστα του Ευρωπαϊκού Κέντρου
Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων
(ECDC) που αφορά τις παραδοτέες
ποσότητες εμβολίων στα κράτη
μέλη της Ε.Ε., αποτυπώνει με τον
πλέον ξεκάθαρο τρόπο έναν από
τους σημαντικούς παράγοντες που
έτρεξαν το εμβολιαστικό πρόγραμ-
μα της Κύπρου και συνέβαλαν τα
μέγιστα στην κατακόρυφη μείωση
των ημερήσιων κρουσμάτων. Στη
λίστα η οποία τροφοδοτείται με
στοιχείααπευθείας από τις εταιρείες
εμβολίων, η Κύπρος φιγουράρει
στις πρώτες θέσεις στις παραλαβές
εμβολίων, με το εκπληκτικό δείκτη
80,9 ανά 100 κατοίκους. Δείκτης
υψηλότερος ακόμα και από χώρες
παραγωγής εμβολίου όπως η Γερ-
μανία, η οποία εμφανίζεται με δεί-
κτη παραλαβής εμβολίων 73,5 ανά
100 κατοίκους. Το υψηλό νούμερο
παραλαβής εμβολίων ουσιαστικά
απέτρεψε καθυστερήσεις του προ-
γράμματος εμβολιασμού του πλη-
θυσμού, κάτι που παρατηρείται σε
άλλες χώρες της Ε.Ε. Στην αξιολό-
γηση που γίνεται από την υπεύθυνη
ομάδα που χειρίζεται τα εμβόλια,
δύο είναι οι παράγοντες που ευθύ-
νονται για τον υψηλό δείκτη πα-
ραλαβής της Κύπρου και έχουν να
κάνουν με την πολιτική και τους
χειρισμούς που έγιναν με τα βασικά
εμβόλια στα οποία κινήθηκε η Ε.Ε.,
της AstraZeneca και της Pfizer.
Όπως προκύπτει από τα στοιχεία
που υπάρχουν, η τακτική των επι-
πρόσθετων παραγγελιών σε σχέση
με τις πραγματικές πληθυσμιακές
ανάγκες, ουσιαστικά εκμηδένισαν
τα προβλήματα που παρουσιάσθη-
καν στην πορεία με τις μειωμένες
παραδόσεις, κυρίως από την πλευρά
της AstraZeneca. 

Διπλάσιες ποσότητες
Εν αντιθέσει με άλλες ευρωπαϊ-

κές χώρες, εκ των υστέρων απο-

δεικνύεται πως η Κύπρος με την
τακτική που ακολούθησε, δεν στη-
ρίχθηκε αποκλειστικά μόνο σε ένα
εμβόλιο. Ο πρώτος παράγοντας
έχει να κάνει με τις αρχικές πα-
ραγγελίες που έγιναν στην Ε.Ε.
τον περασμένο Αύγουστο και αφο-
ρούσαν το εμβόλιο της AstraZe-
neca. Η Κύπρος ήταν από τις λι-
γοστές χώρες που χρησιμοποίησαν
την προαίρεση, δηλαδή το δικαίω-
μα διπλασιασμού της αρχικής πα-
ραγγελίας εμβολίων που σε από-
λυτους αριθμούς ισούται με
600.000 εμβόλια ως αρχική παραγ-
γελία, συν άλλες 600.000, σύνολο

1,2 εκατ. εμβόλια. Το πλεονέκτημα
του δικαιώματος της προαίρεσης
αποκαλύφθηκε, όταν εμφανίσθη-
καν τα προβλήματα με τις μειωμέ-
νες ποσότητες του εμβολίου που
παρέδωσε στην Ε.Ε. η AstraZeneca.
Εκεί όπου άλλες χώρες που ακο-
λούθησαν μια διαφορετική τακτι-
κή, είδαν τις ποσότητες των εμ-
βολίων τους να είναι μειωμένες,
σε σχέση με τους αρχικούς προ-
γραμματισμούς. Τουναντίον η Κύ-
προς δεν επηρεάσθηκε από τις
όποιες αδυναμίες προέκυψαν, επει-
δή οι παραδοτέες ποσότητες εμ-
βολίου που της αναλογούσαν δεν

υπολογίσθηκαν με βάση την αρ-
χική ποσότητα των 600.000 αλλά
με το σύνολο της παραγγελίας,
πρώτης και δεύτερης, του 1,2 εκατ.
εμβολίων. Η εξέλιξη αυτή σε συν-
δυασμό και με το εμβόλιο της Pfi-
zer, δεν δημιούργησαν σοβαρά
προβλήματα στο εμβολιαστικό
πρόγραμμα που στην εκκίνησή
του αφορούσε τις ηλικιακές ομάδες
άνω των 60 ετών.

Το εμβόλιο της Pfizer
Το πλεονέκτημα που προέκυψε

με το εμβόλιο της AstraZeneca,
στο κομμάτι των παραγγελιών θα

ήταν κενό γράμμα εάν η πολιτική
που ακολουθήθηκε με το εμβόλιο
της Pfizer ήταν διαφορετική από
αυτή που εφαρμόσθηκε. Και εδώ
η Κύπρος, όπως προκύπτει από τα
στοιχεία που υπάρχουν με τις πα-
ραγγελίες των εμβολίων, πόνταρε
και στο συγκεκριμένο εμβόλιο εκ-
μεταλλευόμενη στο έπακρο κάθε
ευκαιρία που παρουσιαζόταν για
αύξηση των αρχικών ποσοτήτων
που αναλογούσαν στην χώρα. Στην
αρχική ποσότητα των 391.000 εμ-
βολίων της Pfizer προστέθηκαν
άλλες δύο ανεβάζοντας το συνο-
λικό αριθμό στις 956.000, που σε
συνδυασμό με την αξιοπιστία της
εταιρείας στις παραδόσεις, αφενός
έτρεξαν το εμβολιαστικό πρόγραμ-
μα στην αρχική του φάση με τις
ευάλωτες ομάδες και αφετέρου
κάλυψαν τα όποια κενά προέκυψαν
στην πορεία με τα ζητήματα ασφά-
λειας του εμβολίου της AstraZe-
neca. Λαμβάνοντας υπόψη και τα
άλλα εμβόλια που τροφοδοτούν ή
θα τροφοδοτήσουν το εμβολια-
στικό πρόγραμμα, η Κύπρος συ-
νολικά θα λάβει 3,6 εκατ. δόσεις
που αναλογούν σε 1,9 εκατ. άτομα,
δηλαδή το διπλάσιο πληθυσμό της
Κύπρου.

Το Success Story του εμβολιαστικού προγράμματος
Οι παράγοντες και οι κινήσεις που οδήγησαν την Κύπρο να βρίσκεται στις πρώτες θέσεις της λίστας σε ευρωπαϊκό επίπεδο

<<<<<<

Με βάση τις παραγγε-
λίες που έχουν γίνει 
συνολικά, η Κύπρος θα
παραλάβει 3,6 εκατ. δό-
σεις εμβολίων. Η συγκε-
κριμένη ποσότητα υπερ-
καλύπτει τις πληθυσμια-
κές ανάγκες της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας μιας
και αναλογεί σε 1,9 εκατ.
άτομα.

Η τακτική διπλασιασμού των ποσοτήτων του εμβολίου της AstraZeneca που παραγγέλθηκαν στην Ε.Ε., σε συνδυα-
σμό με την αξιοποίηση του συνόλου των διαθέσιμων εμβολίων, επέτρεψαν στην Κύπρο να κερδίσει χρόνο με τον εμ-
βολιασμό των ευάλωτων ομάδων και να καλύψει τα όποια προβλήματα προκλήθηκαν με άλλα εμβόλια.

Από πάσο πήγαμε σε πιστοποιητικό Covid
Το EU Digital COVID Certificate που θα διευκολύνει τις μετακινήσεις στην Ευρωπαϊκή Ενωση πάει Ολομέλεια στις 9 Ιουνίου

<<<<<<

Pfizer, Moderna, Astra-
Zeneca, Johnson &
Johnson είναι τα εμβό-
λια που θα γίνονται
αποδεκτά για είσοδο
στην Ε.Ε., ή για εσωτερι-
κά ταξίδια εντός της Ε.Ε. Η λογική του πιστοποιητικού είναι ότι ουσιαστικά δημιουργεί έναν ενοποιημένο μηχανισμό που θα διευκολύνει τη ζωή όσων θέλουν να ταξιδέψουν. Στη φω-

τογραφία ο Ευρωπαίος επίτροπος για τη Δικαιοσύνη Didier Reynders παρουσιάζει την προσωρινή συμφωνία για το «EU Digital COVID Certificate». 
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Οι παράγοντες 
μείωσης 
των κρουσμάτων
Η συνεχιζόμενη χαμηλή επι-
δημιολογική αποτύπωση σε
ημερήσια βάση, κρατά στην
επιφάνεια τους παράγοντες
που οδήγησαν στην κατακό-
ρυφη υποχώρηση των δει-
κτών, ξεχωριστά και στο σύνο-
λο τους. Σύμφωνα με τις αξιο-
λογήσεις που γίνονται σε επί-
πεδο υγειονομικών υπηρε-
σιών, τέσσερις είναι οι παρά-
γοντες που οδήγησαν στη ση-
μερινή επιδημιολογική εκτό-
νωση. Πρώτον η ολοκλήρωση
του προγράμματος εμβολια-
σμού των ευάλωτων ομάδων
του πληθυσμού που ουσιαστι-
κά ενίσχυσε το τείχος ανοσίας,
κάτι που φαίνεται και στα
στοιχεία που δίνει στην δημο-
σιότητα το Υπουργείο Υγείας.
Δεύτερον η επιτάχυνση του
εμβολιαστικού προγράμματος
πριν από την περίοδο του Πά-
σχα, που είχε ως αποτέλεσμα
τον διπλασιασμό των εμβολια-
σμών σε ημερήσια βάση. Από
6.000 και πλέον εμβόλια, ο
αριθμός εκτοξεύθηκε στις
12.000, περιορίζοντας σημαν-
τικά την διασπορά του ιού. Τρί-
τον σφικτό πλαίσιο ημερήσιων
υγειονομικών ελέγχων του
πληθυσμού, ως επί το πλεί-
στον με rapid test τα οποία αυ-
ξήθηκαν κατακόρυφα μετά τις
πρώτες χαλαρώσεις του τρί-
του Lockdown. Τέταρτον πε-
ριορισμός των επαφών επιβε-
βαιωμένων κρουσμάτων, μέ-
τρο που συνέβαλε τα μέγιστα
στη συγκράτηση διασποράς
του ιού.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η εκτροπή της πτήσης FR4978 της
Ryan Air από την Αθήνα προς την
Λιθουανία στο Μινσκ της Λευκο-
ρωσίας και η συνεπακόλουθη σύλ-
ληψη του αντικαθεστωτικού Λευ-
κορώσου δημοσιογράφου, Ρομάν
Προτάσεβιτς, έχει όλα εκείνα τα
στοιχεία ενός καλού κατασκοπευ-
τικού θρίλερ και παράλληλα επα-
ναφέρει στο προσκήνιο το ζήτημα
του καθεστώτος Λουκασένκο στην
Λευκορωσία καθώς και τον άξονα
σχέσεων Ρωσίας-Ευρωπαϊκής Ένω-
σης – σε μια πολύ ενδιαφέρουσα
γεωπολιτική συγκυρία τόσο για
την Ευρώπη όσο και το διεθνές σύ-
στημα. Με πρόφαση την ύπαρξη
μιας βόμβας στο αεροσκάφος, οι
αρχές της Λευκορωσίας εξανάγκα-
σαν τον πιλότο να προσγειωθεί στο
Μινσκ, αντί του Βίλνιους, και ακο-
λούθως οι αρχές της χώρας συνέ-
λαβαν τον Λευκορώσο επικηρυγ-
μένο δημοσιογράφο που μέσα από
το κανάλι NEXTA στην πλατφόρμα
του Telegram είχε καλύψει εκτενώς
τα επεισόδια στη χώρα του κατά
τη διάρκεια των αμφιλεγόμενων
εκλογών του περασμένου Αυγού-
στου –μπαίνοντας έτσι στο στό-
χαστρο του αυταρχικού προέδρου
της Λευκορωσίας, Αλεξάντερ Λου-
κασένκο. 

Κακό προηγούμενο
Αυτή η πρωτότυπη κρατική αε-

ροπειρατεία αφήνει, για τις επιβα-
τικές πτήσεις, ένα ισχυρό κακό
προηγούμενο και την ίδια στιγμή
επαναφέρει το ζήτημα Λουκασένκο
στο επίκεντρο των ευρωατλαντικών
σχέσεων και των σχέσεων Βρυξελ-
λών-Μινσκ-Μόσχας. Ο δε τρόπος
απαγωγής του Προτάσεβιτς δεδο-
μένης και της παρουσίας στην Ελ-
λάδα, στο πλαίσιο του Φόρουμ των
Δελφών, λίγο νωρίτερα της ηγέτιδας
της λευκορωσικής αντιπολίτευσης,
Σβετλάνας Τιχανόφσκαγια, εγείρει
ενδιαφέροντα ερωτήματα ως προς
το modus operandiπιθανού δικτύου
κατασκόπων επί ελληνικού εδά-
φους, ενώ η άμεση αντίδραση της
Ε.Ε. –με την επιβολή νέων κυρώ-
σεων στο καθεστώς Λουκασένκο–
εντάσσει και την Κύπρο στον χάρτη
δεδομένης της στάσης της Λευκω-
σίας τον περασμένο Οκτώβριο που
ουσιαστικά μπλόκαρε τις κυρώσεις
στη Λευκορωσία, συνδέοντας την
επιβολή τους με τις έκνομες τουρ-
κικές γεωτρήσεις στην κυπριακή
ΑΟΖ. 

Τι πραγματικά συνέβη
Δεν χωράει αμφιβολία πως οι

λευκορωσικές αρχές ήταν ενήμερες

για την παρουσία του Προτάσεβιτς
στην Ελλάδα και την επιβίβασή
του στην πτήση FR4978. Ωστόσο,
παρά τα όσα έχουν ήδη γραφτεί
στον ελλαδικό και διεθνή Τύπο για
την ύπαρξη Λευκορώσων (ή και
Ρώσων) μυστικών πρακτόρων στην
ίδια πτήση με τον δημοσιογράφο,
ένα τέτοιο σενάριο δείχνει να κα-
ταρρίπτεται αν εξετάσει κανείς το
ζήτημα με αμιγώς ορθολογιστικά

κριτήρια αλλά κι αν δει την όλη
υπόθεση στην πληρότητά της: α.
Η παρουσία Λευκορώσων μυστικών
πρακτόρων στην πτήση θα ήταν
επίφοβη, αν κατά την διάρκεια της
εκδήλωσης της μπλόφας περί της
ύπαρξης βόμβας ο πιλότος δεν
προσγειώνονταν στο Μινσκ και
συνέχιζε κανονικά την πορεία του
προς το Βίλνιους, με αποτέλεσμα
να υπάρχει το ρίσκο της σύλληψής
τους β. Ως γνωστόν, στα μέλη των
intelligence communities και παρά
τη σχέση δορυφοροιοποίησης του
καθεστώτος Λουκασένκο από τη
Μόσχα οι σχέσεις της λευκορωσι-
κής KGB και των ρωσικών μυστι-
κών υπηρεσιών δεν είναι πάντα
αγαστές και γ. Δεν απαιτείται η
φυσική παρουσία πρακτόρων για
έναν σχεδιασμό σαν κι αυτόν που
εξέτρεψε την πτήση, στόχος της
οποίας ήταν η σύλληψη ενός δη-
μοσιογράφου και της συντρόφου
του. Αυτό που σε κάθε περίπτωση
προκύπτει ως ενδιαφέρον στοιχείο
από τις τρεις αυτές υποθέσεις ερ-
γασίας είναι πως η λευκορωσική

KGB διαθέτει δίκτυο και ενεργό
παρουσία στην Ελλάδα –πράγμα
που απορρέει από τη στενή παρα-
κολούθηση του αντικαθεστωτικού
δημοσιογράφου. Υπό αυτό το πρί-
σμα προκύπτουν κρίσιμα ερωτή-
ματα: Για την οικονομική και λο-
γιστική στήριξη του δικτύου των
Λευκορώσων κατασκόπων επί ελ-
ληνικού εδάφους –δεδομένης της
απουσίας ύπαρξης πρεσβείας της
Λευκορωσίας στην Αθήνα. Για τη
στενή παρακολούθηση του Προ-
τάσεβιτς μέχρι την επιβίβασή του
στο αεροδρόμιο «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος», πράγμα που απαιτεί την
ανάπτυξή και παρουσία τους εντός
των χώρων του αεροδρομίου πο-
λυμελούς ομάδας και τέλος για την
επιλογή της Αθήνας –και δη λόγω
της παρουσίας Λευκορώσων της
αντιπολίτευσης σε ένα κορυφαίο
φόρουμ για τη διεθνή πολιτική και
οικονομία. 

Πολύτιμα μαθήματα
Για την Κυπριακή Δημοκρατία

(σ.σ. με πλούσιο ιστορικό στις δε-

καετίες του ’70 και του ’80 διεθνών
συμβάντων αεροπειρατείας με επί-
κεντρο τη Λάρνακα) το όλο ζήτημα
της πτήσης FR4978 μπορεί να προ-
σφέρει πολύτιμα μαθήματα –σε
πολιτικό αλλά και ως προς το προ-
ηγούμενο της ενέργειας επίπεδο.
Στο πρώτο επίπεδο επανήλθε, μετά
τα αργοπορημένα αντανακλαστικά
σε επίπεδο υπουργείου Εξωτερικών
δεδομένης και της ύπαρξης Κύ-
πριου πολίτη στην πτήση, ξαφνικά
το ζήτημα της Λευκορωσίας στο
προσκήνιο. Τον περασμένο Οκτώ-
βριο η Λευκωσία συνέδεσε την
επιβολή ενός νέου γύρου κυρώσεων
προς το καθεστώς Λουκασένκο με
το ζήτημα της επιβολής κυρώσεων
προς την Τουρκία για τις παράνομες
γεωτρήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ
μπλοκάροντας τες επί της ουσίας.
Η εν λόγω σύνδεση αποδείχθηκε
παραπάνω «εκβιαστική» σε ευρω-
παϊκό επίπεδο παρά πειστική επί
της πάγιας, και εν μέρει άδικης,
προσέγγισης της Ε.Ε. ως προς την
πρόσληψη της απειλής, στο δίπολο
Ρωσίας-Τουρκίας με αποτέλεσμα

την απομόνωση της Λευκωσίας.
Απομόνωση που διαφάνηκε και
από τον καταιγισμό αρνητικής κρι-
τικής από χρήστες διεθνώς στο
Twitter που ανάρτησε το κυπριακό
υπουργείο Εξωτερικών, καταδικά-
ζοντας την αεροπειρατεία Λουκα-
σένκο. Στο προσκήνιο επανήλθαν,
με αφορμή το ίδιο Twitter, και πα-
λιά δημοσιεύματα του διεθνούς
Τύπου για ύπαρξη εταιρειών του
Λουκασένκο επί κυπριακού εδά-
φους –σε μια χρονική συγκυρία
μάλιστα που ο Λουκασένκο απο-
τελεί, κατά γενική ευρωπαϊκή ομο-
λογία, τον τελευταίο δικτάτορα
της Ευρώπης και συχνά βρίσκεται
στο επίκεντρο της δημοσιότητας
για την πολιτική βία που ασκεί στο
εσωτερικό της χώρας. Και σε μια
συγκυρία ασφαλώς που λόγω των
διεθνών διαστάσεων που έχει λάβει
το σκάνδαλο των «χρυσών διαβα-
τηρίων», η Κύπρος βρίσκεται συχνά
στο αρνητικό επίκεντρο της κοινής
γνώμης σε ευρωπαϊκό και διεθνές
επίπεδο. 

Σε ένα δεύτερο επίπεδο, η Λευ-
κωσία πρέπει να εξετάσει τα δι-
δάγματα που προκύπτουν από την
εκτροπή της πτήσης FR4978 για
ένα σενάριο όπου πτήση με αφε-
τηρία χώρα της Ε.Ε. προς την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και το αερο-
δρόμιο Λάρνακας θα εκτρέπονταν
προς το παράνομο αεροδρόμιο της
Τύμπου (Ερτζάν) στα Κατεχόμενα
για να συλληφθεί πολίτης –που θα
μπορούσε κάλλιστα να είναι ένας
τουρκικής καταγωγής Ευρωπαίος
πολίτης ή Τουρκοκύπριος (που ζει
εκτός της λεγόμενης «ΤΔΒΚ») επι-
κριτής του Ερντογάν ή άλλος αν-
τιπολιτευόμενος πολίτης χώρας με
αυταρχική ηγεσία/καθεστώς. Σε-
νάριο που μετά την ενέργεια των
λευκορωσικών αρχών δεν πρέπει
να θεωρείται μη επαληθεύσιμο και
που αναπόφευκτα θα ξεδίπλωνε,
για τη Λευκωσία, μια κρίση με έν-
τονες διπλωματικές και διεθνοπο-
λιτικές προεκτάσεις. Την περασμέ-
νη Πέμπτη πάντως, 48 ώρες αφού
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ανακοί-
νωσε την επιβολή μέτρων ως προς
τις πτήσεις της λευκορωσικής κρα-
τικής εταιρείας Belavia σε ευρω-
παϊκά αεροδρόμια αλλά και την
απαγόρευση πτήσεων πάνω από
τον εναέριο χώρο της Λευκορωσίας,
η πτήση Β20883 της Βelavia προσ-
γειώθηκε κανονικά στο αεροδρόμιο
της Λάρνακας, εγείροντας ερωτη-
ματικά, όπως σημείωσε χαρακτη-
ριστικά και ο διεθνής Τύπος, για
τα αντανακλαστικά των κυπριακών
αρχών ως προς την εναρμόνισή
τους με τις αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου. 

ΑΡΘΡΟ /  Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Τι σχέση έχει η Αριστερά με τον Λουκασένκο; 

T ον τελευταίο καιρό, παρατηρώ
ένα νέο φαινόμενο εκ μέρους
αριστερών και προοδευτικών

δημοσιογράφων, στην Ελλάδα αλλά
και στο εξωτερικό: μια αγωνία για
ένα εναλλακτικό αφήγημα, που θα
θέτει το «σωστό πλαίσιο» στις εξε-
λίξεις, όπως τις παρουσιάζουν τα
«κυρίαρχα ΜΜΕ» (με βάση την ιδε-
ολογικά φορτισμένη περιγραφή
τους).  Στην προσπάθεια αυτή, π.χ.
ο Γκλεν Γκρίνγουολντ, ο γνωστός
–για τις αποκαλύψεις του γύρω από
τον ρόλο των δυτικών μυστικών
υπηρεσιών με τη βοήθεια των αρ-
χείων που υπέκλεψε ο Εντουαρντ

Σνόουντεν–Αμερικανός δημοσιο-
γράφος, θεώρησε ότι τη μέρα της
κρατικής αεροπειρατείας εκ μέρους
του Λευκορώσου δικτάτορα Αλε-
ξάντερ Λουκασένκο έπρεπε να υπεν-
θυμίσει στους συνδρομητές του
Substack του (ένα νέο είδος news-
letter) ότι το επεισόδιο δεν είναι
πρωτόγνωρο. «Αυτό που έκανε η
Λευκορωσία, ενώ είναι παράνομο,
δεν είναι πρωτόγνωρο. Την ίδια
επικίνδυνη τακτική είχαν εγκαι-
νιάσει οι ίδιοι Αμερικανοί και Ευ-
ρωπαίοι αξιωματούχοι που τώρα
δικαίως καταδικάζουν», έγραψε χα-
ρακτηριστικά, αναφερόμενος στο

ανάλογο περιστατικό με το αερο-
πλάνο του Βολιβιανού προέδρου
Ιβο Μοράλες το 2013, όταν υπήρχε
η υποψία πως σε αυτό επέβαινε ο
καταζητούμενος από τις ΗΠΑ Σνό-

ουντεν. Ποιο είναι το νόημα να εν-
δυθεί η υπόθεση του Ρομάν Προ-
τάσεβιτς τον μανδύα της σχετικο-
ποίησης; Δεν μπορεί να υπάρξει
ταυτόχρονη καταδίκη και των δύο
επεισοδίων την ώρα που συμβαί-
νουν; Γιατί πρέπει να ανασυρθεί
αναδρομικά η υπενθύμιση της υπό-
θεσης Σνόουντεν; Το αποτέλεσμα
δεν είναι αυτομάτως το ξέπλυμα
της ενέργειας Λουκασένκο; «Αφού
το έκανε η Δύση γιατί να μην το
κάνει και η Λευκορωσία;» είναι η
αυτόματη σκέψη.

Στην Ελλάδα, οι αντίστοιχοι ρε-
λατιβιστές πήγαν ακόμη πιο πέρα.

Εψαξαν και ανακάλυψαν ότι στα
19 του ο απαχθείς Λευκορώσος δη-
μοσιογράφος ήταν νεοναζί. Οι πηγές
είναι άκρως αμφισβητούμενες και
παρέχουν αντιφατικές πληροφορίες.
Ο ίδιος έχει δηλώσει ότι απλώς τρα-
βούσε βίντεο στο μέτωπο του πο-
λέμου στην ανατολική Ουκρανία
το 2014, άλλες μαρτυρίες τον εμ-
φανίζουν ως μέλος του ακροδεξιού
Τάγματος Αζόφ. Το εκτενέστερο
προφίλ του δημοσιεύει η ιστοσελίδα
Russia Today, η οποία φιλοξενεί
εξώφυλλο περιοδικού με φωτογρα-
φία πολεμιστή του Τάγματος με
παιδικό πρόσωπο που μοιάζει λίγο

με τον Ρομάν Προτάσεβιτς.  Δυσκο-
λεύομαι να καταλάβω τους λόγους
που αριστεροί πολιτικοί και ΜΜΕ
υιοθετούν άκριτα αυτήν την αμφι-
λεγόμενη θεωρία. Από κεκτημένο
αντιδυτικισμό και ευρω-εχθροπά-
θεια, φθάνουν στο σημείο να νο-
μιμοποιούν τον Λουκασένκο και
εμμέσως και τον Βλαντιμίρ Πούτιν.
Λες και έχει κάποια σχέση ο Πούτιν
με την Αριστερά. Αν θυμάμαι καλά,
δεν υπάρχει ακροδεξιός Ευρωπαίος
πολιτικός που να μη διατηρεί άρι-
στες σχέσεις με το Κρεμλίνο· από
τη Γαλλίδα Μαρίν Λεπέν μέχρι και
τον Ιταλό Ματέο Σαλβίνι. 

<<<<<<<

Από κεκτημένο αντιδυτι-
κισμό και ευρω-εχθρο-
πάθεια, φθάνουν στο
σημείο να νομιμοποιούν
τον Λουκασένκο και εμ-
μέσως και τον Πούτιν.

Το χρονικό μιας ψυχροπολεμικής πειρατείας 
Τι πρέπει να διδάξει τη Λευκωσία ο τρόπος σύλληψης του Λευκορώσου δημοσιογράφου Ρομάν Προτάσεβιτς εν πτήσει

<<<<<<<

Η αεροπειρατεία 
Λουκασένκο αφήνει 
ένα ισχυρό, κακό, προ-
ηγούμενο για τις επιβα-
τικές πτήσεις σε διεθνές
επίπεδο, που πρέπει 
να εξεταστεί ως σενάριο
για μελλοντική κακό-
βουλη ενέργεια σε πτήση
από ή προς τη Λάρνακα.

Βγαλμένη από το σελιλόιντ του κατασκοπευτικού θρίλερ «The Bourne Ultimatum» ήταν η εκτροπή της πτήσης FR4978 της Ryan Air προκειμένου να συλλη-
φθεί ο Λευκορώσος δημοσιογράφος Ρομάν Προτάσεβιτς.
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Στο παρά πέντε
Ξεκίνησε βαρετά αλλά μας αντάμειψε
δεόντως ο προεκλογικός, στο παρά πέντε
των εκλογών. Ο πρώτος λόγος ήταν ο Μά-
κης, ο οποίος θα πρέπει να διδάσκεται σε
πανεπιστήμια ως παράδειγμα για το πώς
μία αρνητική διαφήμιση μπορεί να γυρί-
σει εναντίον σου στη στιγμή. Πώς το είπε
ο Νικόλας Παπαδόπουλος; Ότι δεν κατα-
λάβαμε το χιούμορ τους. Εμείς λέμε να
περιορίζονται άλλη φορά στις ανακοινώ-
σεις και στους πύρινους λόγους τους. Για-
τί το χιούμορ και η αρνητική διαφήμιση
θέλει και επιδέξιους τρόπους…

••••
Ο Μάκης δεν είναι ρόλος… 
Ο Μάκης, τάραξε τα ήσυχα νερά μίας
ανούσιας προεκλογικής εκστρατείας με
το ύφος και την προφορά του, όμως δεν
είναι ρόλος. Είναι εν μέρει υπαρκτό πρό-
σωπο. Ο Ιανός το έχει ψάξει σε βάθος και
οι πηγές του επιβεβαιώνουν την ύπαρξή
του. Οι κλήσεις του μάλιστα είναι συνε-
χείς και επίμονες στον Λόφο και μάλιστα
χωρίς να χρειάζεται μεσάζοντες.  

••••
Η ζωή και η τέχνη
Μερικές φορές η ζωή ξεπερνά την τέχνη.
Και όπου τέχνη εννοούμε το προεκλογικό
σποτ του συναγερμικού Μάκη, καθώς τη
χάρη του έκλεψε ο καθόλα υπαρκτός επί-
τροπος Εθελοντισμού Γιάννης Γιαννάκη.
Η φερόμενη παραποίηση του απολυτηρί-
ου ξεπερνά κάθε προσδοκία και αποτέλε-
σε το καλύτερο προεκλογικό δώρο για
την αντιπολίτευση. Το καλύτερο δώρο,
την ώρα που η Πινδάρου έκανε μαθήματα
αξιοκρατίας. Βεβαίως, στα κομματικά πη-
γαδάκια, έχει ξεκινήσει ήδη μία συζήτη-
ση για το ποιος βρίσκεται πίσω από τη
χρυσή αποκάλυψη στο 90 του προεκλογι-
κού. Κάποιες γλώσσες λένε πως ο Σάκης,
που δεν ανέχεται να είναι κομπάρσος,
όλως τυχαίως χτύπησε τέσσερις μέρες
πριν ανοίξουν οι κάλπες. Ως αδέκαστος
και αδιάφθορος που είναι δεν σκέφθηκε
ούτε μια στιγμή μήπως επικριθεί για σι-
γοντάρισμα του φίλου του, προέδρου
κόμματος της αντιπολίτευσης. Εξάλλου, ο
Σάκης δεν έχει κρύψει τις συμπάθειές
του, για τον συγκεκριμένο πρόεδρο,
ασχέτως αν άλλος πρόεδρος, του αντίπα-
λου κομματικού δέους, έβαλε λυτούς και
δεμένους προκειμένου να πάρει το χρί-
σμα του γενικού ελεγκτή. 

••••

Ερωτηματικά
Ο Οργανισμός Νεολαίας είναι υποκείμε-
νος σε ετήσιο έλεγχο από την Ελεγκτική
Υπηρεσία. Η τελευταία έκθεση για τον
ΟΝΕΚ δημοσιοποιήθηκε στις 27 Ιανουαρί-
ου 2021 και σε αυτή τα παραπούλια του
γενικού ελεγκτή δεν εντόπισαν το παρα-
μικρό. Στέκομαι στο προφανές ότι δεν πή-
ραν χαμπάρι κάτι που ήταν ορατό διά γυ-
μνού οφθαλμού. Συνεπώς, αυτό που μπο-
ρεί να συμπεράνει κάποιος είναι, είτε κά-
ποιοι στην Ελεγκτική Υπηρεσία δεν κά-
νουν καλά τη δουλειά τους είτε την κά-
νουν, εντόπισαν τις πομπές του κ. Γιαννά-
κη και τις κράτησαν για το σωστό timing.
Υπάρχουν βεβαίως και οι συναγερμικοί
κύκλοι που σημειώνουν πως η υπόθεση
Γιαννάκη δεν ήταν κεραυνός εν αιθρία.
Ήταν εις γνώσιν και του κόμματος και της
κυβέρνησης. Κανείς βεβαίως δεν γνώρι-
ζε το μέγεθος της κατάστασης. Αν και τα
βλέμματα στρέφονται στην αντιπολίτευ-

ση για την αποκάλυψη, οι πηγές της στή-
λης ενημερώνουν πως η όλη κίνηση ήρθε
μέσα από τον Οργανισμό Νεολαίας, κα-
θώς πολλοί ήταν εκείνοι που δυσφορού-
σαν με το όλο σκάνδαλο. 

••••
Δημοσκοπήσεις
Μέχρι και την Παρασκευή τουλάχιστον
κάποια κόμματα, δεν λέω ονόματα, είχαν
στη διάθεσή τους δημοσκοπήσεις για τις
τάσεις του εκλογικού σώματος. Οφείλω
να ομολογήσω πως σε ένα κόμμα της αν-
τιπολίτευσης, οι αναγνώσεις που γινόν-
τουσαν ήταν ψύχραιμες, εν αντιθέσει με
άλλο κόμμα που τα μυαλά τους πήραν αέ-
ρα με αφορμή τη φερόμενη πλαστογρα-
φία του Γιάννη Γιαννάκη. Παρά τις πρό-
νοιες του νόμου το ψάρεμα ψήφων συνε-
χίσθηκε από πόρτα σε πόρτα μέχρι και
την κάλπη. Πάντως για να λέμε τα πράγ-

ματα με το όνομά τους, τον πιο αξιόπιστο
μηχανισμό εκτίμησης αποτελέσματος τον
έχει το ΑΚΕΛ. Η Εζεκία Παπαϊωάννου με-
τά τη δημοσιοποίηση των EXIT POL και
πολύ πριν το Υπουργείο Εσωτερικών, θα
δώσει την πρώτη εκτίμηση αποτελέσμα-
τος. Και αν λάβουμε υπόψη την προϊστο-
ρία πάντα πέφτει διάνα.

••••
Τα καλύτερα
Τα καλύτερα πάντως στο κομματικό σκη-
νικό αναμένονται μετά το άνοιγμα της
κάλπης. Κάποιοι πολιτικοί αρχηγοί έχουν
χάσει τον ύπνο τους, καθώς την Κυριακή
ενδεχομένως να βρεθούν σε ένα εντε-
λώς διαφοροποιημένο τοπίο. Υπάρχουν
και περιπτώσεις που ακονίζονται εσω-
κομματικά μαχαίρια. Ποιος υποψήφιος
βουλευτής για παράδειγμα έχει προωθη-
θεί τα μέγιστα από τον κομματικό μηχανι-

σμό και πέριξ με αποτέλεσμα οι συναγω-
νιστές του να ετοιμάζουν παράπονα την
επομένη των εκλογών;  

••••
Στο σκαμνί
Για μια υπόθεση, μια τραγική ιστορία που
συγκλόνισε το Παγκύπριο, έφθασε η ώρα
της Δικαιοσύνης. Ο τραγικός και άδικος
χαμός του Στυλιανού οδηγείται στο δικα-
στήριο και όπως πληροφορούμαι από έγ-
κυρες πηγές, οι κατηγορούμενοι είναι
ουκ ολίγοι. Οι πληροφορίες επιμένουν
πως τα υπό κατηγορία πρόσωπα θα προ-
καλέσουν αίσθηση μιας και επεκτείνονται
πέραν του οικογενειακού περιβάλλοντος
του άτυχου Στυλιανού. Η ολοκλήρωση του
ανακριτικού έργου και η καταχώρηση
υπόθεσης αποτελεί δικαίωση και για την
Επίτροπο Διοικήσεως και Προστασίας Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων, Μαριας Στυλια-
νου – Λοττιδη. Τον Νοέμβριο του 2020 η
Επίτροπος με έκθεσή της, ήταν ιδιαίτερα
έντονη για την «εκκωφαντική σιωπή»,
όπως σημείωνε χαρακτηριστικά, ένα χρό-
νο μετά τα τραγικά γεγονότα.

Ο Μάκης, ο Γιαννάκης και ο Σάκης

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Τι σχέση μπορεί να έχουν τα τρία ονόματα; Θεωρητικά καμία. Ωστόσο, εάν αναζητηθεί βαθύτερα η παρουσία τους στη ζωή μας το ένα
είναι συνέχεια του άλλου. Ο Μάκης που γύρισε μπούμερανγκ σε όσους τoν επινόησαν, ο Γιαννάκης, εν είδει κρυφού άσου και απάντη-
σης στην πατάτα του Μάκη, και ο Σάκης που χωρίς το χεράκι του, ο Μάκης και ο Γιαννάκης θα παρέμεναν δύο απλά ονόματα. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΙΚΟΣ ΡΟΛΑΝΔΗΣ 

Ο Νίκος Ρολάνδης, ο οποίος έφυγε
από τη ζωή σε ηλικία 87 ετών διετέ-
λεσε μεταξύ άλλων και υπουργός
Εξωτερικών στην κυβέρνηση Σπύρου
Κυπριανού το 1978 και υπουργός Εμ-
πορίου στην κυβέρνηση Γλαύκου
Κληρίδη. Ήταν ένας διορατικός και
ευγενής πολιτικός. Συζήτησε το  αγ-
γλο-αμερικανο-καναδικό σχέδιο και
στις 17 Φεβρουαρίου 2003, υπέγρα-
ψε στο Κάιρο Συμφωνία καθορισμού
της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώ-
νης (ΑΟΖ) Κύπρου και Αιγύπτου, που
ήταν η πρώτη συμφωνία ΑΟΖ που
υπογράφτηκε στην Μεσόγειο. 

IN MEMORIAM

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ποιος θα είναι ο νέος πρόεδρος της Βου-
λής; Όπως δήλωσε πρόσφατα ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ στην «Κ» και το επανέλαβε και αλ-
λού, αμέσως μετά τις βουλευτικές εκλογές
το κόμμα του θα αρχίσει τη συζήτηση για
τις προεδρικές εκλογές του 2023. «Προτε-
ραιότητα είναι οι βουλευτικές εκλογές.
Αμέσως μετά, η δική μας προτεραιότητα
είναι να αρχίσουμε δουλειά για τις προ-
εδρικές εκλογές», ανέφερε ο Άντρος Κυ-
πριανού, όταν κλήθηκε να σχολιάσει για τις
σχέσεις του κόμματος με το ΔΗΚΟ. Ασφα-
λώς στο ενδιάμεσο υπάρχει μια άλλη προ-
εδρία, αυτή της Βουλής, η οποία αποτελεί
την πρώτη προτεραιότητα όλων των κομ-
μάτων και η οποία συνδέεται με μια άμεση,
έντονη γραμμή με τις προεδρικές του
2023. 

Έμπειρος και έγκυρος πολιτικός που γνω-
ρίζει πολλά μου έλεγε προχθές ότι οι συ-
ζητήσεις για την προεδρία της Βουλής
έχουν ήδη διεξαχθεί στα μεγάλα κόμματα
αλλά και σε κάποια πιο μικρά. Δύο τουλάχι-
στον κόμματα έχουν, σύμφωνα με την πη-
γή μου, συζητήσει για πιθανή συνεργασία
«εάν και όταν»… αναλόγως των ποσοστών
που θα λάβουν. 

Τα ονόματα που παίζουν για την προεδρία
τη νέας Βουλής είναι όσα και οι αρχηγοί
των τεσσάρων - πέντε πρώτων κομμάτων.
Δηλαδή: Αβέρωφ, Άντρος, Νικόλας, Σιζό-
πουλος αλλά και Θεοπέμπτου, αναλόγως
των εδρών που θα λάβουν τα κόμματα και
των συμμαχιών που θα αναπτυχθούν. Απο-
κλείεται να τύχει ευρύτερης υποστήριξης
το όνομα του προέδρου του ΕΛΑΜ Χρίστου
Χρίστου, αλλά δεν αποκλείεται να πέσει
και ένα άλλο όνομα, το οποίο κάποιοι φυ-
λάνε για έκπληξη και… σφήνα, εάν οι συν-
θήκες το επιτρέψουν.

Η πηγή μου υποστηρίζει πως και τα δύο
μεγάλα κόμματα θα έχουν κάποια δυσκο-

λία να προχωρήσουν σε εύκολες συνεργα-
σίες με ορίζοντα το 2023. Όπως μου ανέ-
φερε, παρά την προεργασία που έχει γίνει
σε κάποια κομματικά γραφεία, το τελικό
συμπέρασμα είναι πως το πρακτικό μέρος
της συνεργασίας θα απαιτήσει και χρόνο
και κόπο. Μπορεί η επιλογή του προέδρου
της Βουλής να θεωρείται πρόκριμα για τις
συνεργασίες που θα ακολουθήσουν για το
2023, αλλά η ασυμφωνία μεταξύ πολιτικών
δυνάμεων στο Κυπριακό και στην οικονο-
μία ρίχνει πολύ μεγαλύτερη σκιά απ’ όση
κάποιοι εκτιμούν. Όπως μου ανέφερε η…
ασυμφωνία χαρακτήρων, τόσο μεταξύ
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ όσο και μεταξύ ΔΗΣΥ-ΕΔΕΚ
δεν μπορεί να υποτιμάται ως επιβαρυντι-
κός παράγοντας για εύκολη και γρήγορη
συνεργασία... 

Στην αντεπίθεση μπαίνει η κυβέρνηση την
επομένη κιόλας των βουλευτικών εκλογών.
Η απόφαση, όπως μαθαίνω από πηγή μου
που ανεβοκατεβαίνει στον Λόφο, λήφθηκε
εδώ και μέρες, ανεξαρτήτως των αποτελε-
σμάτων στις εκλογές. Σε πρώτη φάση, σύμ-
φωνα πάντα με την πηγή μου, το κυβερνη-
τικό πλάνο περιλαμβάνει την επιτυχημένη
ολοκλήρωση της διαχείρισης της πανδη-
μίας με ιδιαίτερη έμφαση στην ανάκαμψη
της οικονομίας. Τα απτά αποτελέσματα σε
αυτούς τους δύο τομείς εκτιμάται ότι θα
φέρουν σημαντικά επιχειρήματα στο κυ-
βερνητικό στρατόπεδο, το οποίο έχει βλη-
θεί από τις πολλαπλές ριπές της αντιπολί-
τευσης. Παράλληλα θα καταβληθεί προ-
σπάθεια για βελτίωση της εικόνας της κυ-
βέρνησης, ιδιαίτερα σε θέματα διαφάνειας

και διαφθοράς. Πρόκειται για τρεις τομείς
που δεν είναι καθόλου εύκολοι, αντιθέτως,
οι δύο τελευταίοι αποτελούν δίκοπο μαχαί-
ρι. Ιδιαίτερα εάν σκεφτεί κανείς ότι οι ριπές
της αντιπολίτευσης δεν πρόκειται να κοπά-
σουν, αλλά μάλλον να ενταθούν, αφού πια
η μάχη θα δίνεται για την αλλαγή και την
κατάκτηση της εξουσίας. 

Ως γνωστόν μαγικές λύσεις δεν υπάρχουν,
γι’ αυτό και ο Λόφος με την Πινδάρου
έχουν μπροστά τους το τιτάνιο έργο να
αποδείξουν ότι μπορούν να γυρίσουν την
σελίδα και να αλλάξουν την εικόνα.

Μπορεί, δικαιολογημένα, οι βουλευτικές
εκλογές να επισκιάζουν όλη την επικαιρό-
τητα αλλά δεν πρέπει να ξεχνάμε και τις

διεργασίες για το Κυπριακό. Για τη νέα
πενταμερή κατ’ ακρίβειαν, εάν και όταν
αυτή πραγματοποιηθεί. Ο Αντόνιο και η
Λουτ δεν φαίνεται να είναι καθόλου αισιό-
δοξοι για την έκβαση των προσπαθειών
που βρίσκονται σε εξέλιξη. Η νέα προσπά-
θεια της αγέλαστης Τζέιν, αυτές τις μέρες
σε Αθήνα και Άγκυρα, αναμένεται να επι-
βεβαιώσει τους φόβους ότι η Τουρκία δεν
πρόκειται να κάνει ουσιαστικά βήματα πί-
σω από τη λύση των δύο κρατών και της
λεγόμενης κυριαρχικής ισότητας. Με το
ροκάνισμα του χρόνου από την τουρκική
πλευρά η Πενταμερής μάλλον μετατίθεται
για το τέλος του φθινοπώρου ίσως και αρ-
χές του χειμώνα. 

Η δική μας πλευρά που το πολεμάει ακόμα
για σύγκληση της Πενταμερούς στα τέλη
Ιουνίου ή αρχές Ιουλίου, τουλάχιστον πριν
από τις 20 Ιουλίου, μάλλον θα μείνει στην
προσπάθεια. Τα εμπόδια και η κωλυσιερ-
γία από την τουρκική πλευρά φαίνεται να
είναι ανυπέρβλητα.

Η Λουτ μετά τις συναντήσεις που θα έχει
σε Άγκυρα και Αθήνα θα έρθει ξανά στην
Κύπρο, βάζοντας μάλιστα ως στόχο μια κοι-
νή συνάντηση Αναστασιάδη - Τατάρ. Και
ενώ έχει ήδη εξασφαλίσει το «ΟΚ» από τον
Αναστασιάδη ο μουλαρωμένος Τατάρ δίνει
διάφορες αστείες δικαιολογίες για να πα-
ρακάμπτει την κοινή συνάντηση. Όπως
μου αναφέρει πηγή μου, «πρόκειται για δι-
καιολογίες παρόμοιες με αυτές που δίνουν
και για τα οδοφράγματα, πείθοντας πως
εκείνο στο οποίο στοχεύουν είναι ο διαχω-
ρισμός και η απόσταση».

ΚΟΥΙΖ: Ποιος πολιτικός αρχηγός φοβάται
ότι το πιο δύσκολο γι’ αυτόν θα είναι να συ-
νεννοηθεί με την κοινοβουλευτική του
ομάδα παρά με άλλα κόμματα; Άκουσα ότι
ο ίδιος έχει εκμυστηρευτεί τον φόβο του
σε υψηλόβαθμο στέλεχός του.

Ο νέος πρόεδρος της Βουλής, το 2023 και η... ασυμφωνία χαρακτήρων

Aντρο, μη νομίζεις πως όσοι έγιναν πρόεδροι της Βουλής ανεβαίνουν αυτόματα και στον Λόφο.
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Τα άρθρα της ημέρας των εκλογών είναι συ-
νήθως τα πιο χλιαρά. Όχι λόγω πολιτικής
ορθότητας –να μην κάνουμε κριτική τώρα
που ο λόγος ανήκει στους ψηφοφόρους–
αλλά γιατί έχουν λεχθεί πλέον τα πάντα.
Ακόμα και τα φαιδρά, που έδωσαν τον τόνο

στην τελική ευθεία. Ο Μάκης ήταν μια τέτοια, ανέλπιστα
απολαυστική, περίπτωση. Το άστρο του οποίου έδυσε
φυσικά μία εβδομάδα αργότερα. Για να πάρει τη θέση
του ο αλχημιστής Γιαννάκης, αφού μονάχα αυτός κατάφερε
να μετατρέψει το ανυπόληπτο 13 της Χημείας σε 19. Γε-
λάμε, ενώ κανονικά θα έπρεπε να κλαίμε. Για τα χάλια
αυτού του κράτους που επιτρέπει να επιπλέουν οι φελλοί.
Αλλά και πάλι, αυτή δεν είναι μια συζήτηση για τη ση-
μερινή ημέρα. Τώρα είναι η στιγμή να ζυγιάσει ο καθένας
μας τη δική του προσωπική ευθύνη.

Έχει καταντήσει βαρετό να επαναλαμβάνουμε πως
το εύκολο είναι να κάνουμε εκ του ασφαλούς κριτική ή
να δίνουμε μάχες με το πληκτρολόγιο. Απ’ την άλλη,
περί αυτού ακριβώς πρόκειται και δεν βρίσκω πιο ευ-
φάνταστο τρόπο να το θέσω: αν θες να έχεις λόγο,
πήγαινε στην κάλπη. Κι αν αισθάνεσαι ότι δεν ανήκεις
σε κάποιο κόμμα ή δεν θες να μπεις κάτω από κομματικές
ομπρέλες, τότε επίλεξε ένα τουλάχιστον πρόσωπο που
σου εμπνέει εμπιστοσύνη και σεβασμό. Δεν προσπερνώ
καθόλου το γεγονός ότι όλες οι ψήφοι εντέλει καταλήγουν
στο κομματικό καλάθι. Όπως δεν προσπερνώ και τον
κίνδυνο να μπουν στη Βουλή πρόσωπα χαμηλού πολιτικού
και πνευματικού επιπέδου. Το μοναδικό ανάχωμα για
να μη συμβεί αυτό είναι η ψήφος του καθενός από εμάς. 

Πρέπει, λοιπόν, σήμερα να ψηφίσουμε. Πρέπει να
επιλέξουμε τους καλύτερους, ανεξαρτήτως σε ποιο κομ-
ματικό χώρο ανήκουν, αρκεί να εντάσσονται στο δημο-
κρατικό τόξο. Αυτή είναι η ευδιάκριτη κόκκινη γραμμή:
από τη μία τα κόμματα που καλύπτουν το φάσμα από
τα αριστερά ώς τα δεξιά και απέναντί τους η σκοταδιστική
ακροδεξιά. Δεν χρειάζεται να μπούμε σε λεπτομέρειες,
τα έχουμε πει και τα έχουμε αναλύσει εξάλλου πολλές
φορές. Όσοι δυσκολεύονται πάντως να το καταλάβουν,
έστω και την υστάτη, ένα πράγμα πρέπει να θυμούνται:
τις πολιτικές συγγένειες με την εγκληματική οργάνωση
που κατέληξε στις ελληνικές φυλακές. Στο τέλος της
ημέρας, υπάρχει αυτό που ονομάζουμε ατομική πολιτική
ευθύνη. Ιδού η Ρόδος, λοιπόν, ιδού και το πήδημα για
να αναχαιτιστεί η ξενοφοβία, η ομοφοβία, ο ρατσισμός
και ο ακραίος εθνικισμός. 

Στο παρελθόν είχα την ευκαιρία να εκφράσω τις δια-
φωνίες μου για την οριζόντια ψηφοφορία. Συνοπτικά
θα αναφέρω δύο λόγους: ο ένας είναι πολιτικός και αφορά
στο ότι εντός του Κοινοβουλίου οι βουλευτές εκφράζουν
εντέλει την πολιτική του κόμματος. Ο δεύτερος λόγος
είναι «παρασκηνιακός», ας μου επιτραπεί ο όρος, και
έχει να κάνει με το πώς οι μηχανισμοί των μεγάλων κομ-
μάτων μπορούν να κατευθύνουν τις ψήφους επηρεάζοντας
τους συσχετισμούς δυνάμεων. Εν όψει αυτών των θέσεων,
ενδεχομένως να ακούγεται αντιφατικό, όταν προκρίνω
την επιλογή συγκεκριμένων προσώπων. Δεν είναι όμως.
Γιατί ένα από τα μεγάλα θέματα που θα συζητάμε από
την 31η Μαΐου είναι ποιοι θα νομοθετούν για το μέλλον
μας. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν ονοματεπώνυμα και
διακριτά στοιχεία ταυτότητας. Δεν αρκεί, λοιπόν, να
είναι απλώς συμπαθείς ή να είναι δημοφιλείς, πρέπει
να κάνουν και για τη δουλειά που καλούνται να διαχει-
ριστούν.

Τους τελευταίους μήνες σχολιάσαμε και μάθαμε πολ-
λούς, αλλά για τους λάθος λόγους. Βοήθησε και το γεγονός
ότι ελέω social media οι υποψήφιοι άφησαν τη φαντασία
τους ελεύθερη με αδιανόητα αποτελέσματα. Πού ήταν
κρυμμένοι όλοι αυτοί οι σωτήρες με το εκρηκτικό τα-
περαμέντο αλήθεια; Εκεί προφανώς που θα καταλήξουν
από αύριο: στην ησυχία του σπιτιού τους και στον θο-
ρυβώδη κόσμο του προσωπικού τους timeline. Μέσα σε
όλη αυτή τη βαβούρα –658 άνθρωποι να συνωστίζονται
στα ψηφοδέλτια–υπήρξαν όμως και πρόσωπα σοβαρά.
Αξιόλογες προσωπικότητες  με μυαλό, ικανότητες και
άποψη για τα κοινά. Εδώ θα πρέπει να εστιάσουμε, για
να μην ψελλίζουμε μετά το γνωστό «φοβάμαι όλα αυτά
που θα γίνουν για μένα χωρίς εμένα».

Η ατομική 
πολιτική ευθύνη

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Συναντήθηκα πριν από μέρες με έναν από
τους παλιούς πολιτικούς για συνέντευξη.
Καθόταν απέναντί μου ήρεμος, συγκρο-
τημένος. Στο βλέμμα του συμπύκνωνε
όλα όσα έζησε στη διαδρομή του και κυ-
ρίως το ήθος με το οποίο φρόντισε να την

διανύσει. Τόσο που σχεδόν τρόμαξα στη συνειδητο-
ποίηση ότι πλέον ελάχιστοι πολιτικοί τέτοιας ποιότητας
έχουν απομείνει. 

Κάποια στιγμή τον ρώτησα πού αποδίδει το γεγονός
πως όλα πλέον είναι σε έκπτωση. Πώς η πολιτική απέχει
τόσο ξεδιάντροπα από την ηθική. Δεν χρειάστηκαν
παρά λίγα δευτερόλεπτα για να μου απαντήσει πως
εμείς οι πολίτες δεν είμαστε άμοιροι ευθυνών. Και να
μου υποδείξει τη συνενοχή μας σ’αυτή την έκπτωση.
«Δεν επιζητούμε, ούτε και αναζητούμε τους άριστους»,
μου είπε, «δεν ψηφίζουμε με βάση αυτό το κριτήριο»,
συμπλήρωσε. Και ποιο είναι το κριτήριό μας, διερωτή-
θηκα. «Το κριτήριό μας είναι πόσες φορές ήρθε ο τάδε
υποψήφιος στο καφενείο μου, στο σωματείο μου, στον
γάμο της κόρης μου, στην κηδεία του συγγενή μου, αν
θα με βοηθήσει να βρω δουλειά του γιου μου κ.τ.λ.
κ.τ.λ.». Αποτέλεσμα; Να «ευδοκιμεί» αυτού του είδους
ο πολιτικός. Εκείνος ο οποίος θεωρεί την εκλογή του
ως ευκαιρία κοινωνικής ανέλιξης και «υπεροχής» έναντι
των υπολοίπων, που του παρέχει τη δυνατότητα να
εξυπηρετεί, να ρουσφετολογεί και να ανεβαίνει στην
πυραμίδα, συντηρώντας αυτό από το οποίο οφείλουμε
να απαλλαγούμε. Την πελατειακή σχέση κομμάτων και
πολιτών, η οποία είναι ο κύριος λόγος για τη σαθρότητα
του πολιτικού μας συστήματος και που έχει σαν παρε-
νέργεια την αποστροφή των αρίστων για την πολιτική
και το ενδεχόμενο ανάδειξης τους σ’ αυτήν. «Θέλει
πολλή στάμινα για να μπορέσει ένας άριστος τουτέστιν
και έντιμος να επιβιώσει», μου είπε ο εν λόγω πολιτικός
και αυτό είναι που θα έπρεπε πρωτίστως να μας προ-
βληματίσει. Το γεγονός πως ακόμα κι αν αποφασίσουν
να εμπλακούν με την πολιτική οι άξιοι, θα τους ρουφήξει
η θάλασσα της μετριότητας ώστε να μην αναδυθούν
στην επιφάνεια όπου επιπλέουν αμέριμνοι και ανενό-
χλητοι, οι όποιοι φελλοί. 

Πότε άραγε χάσαμε αυτό το κριτήριο να επιζητούμε
τους άξιους; Μήπως ήταν στη διαδρομή μας από το κα-
θήκον στον ατομικισμό; Μήπως ήταν στη διαδρομή
που ανήγαγε το χρήμα σαν την υπέρτατη αξία; Κι αν
εμείς δεν έχουμε τον πήχη ψηλά τότε γιατί προσδοκούμε
να βγούμε από αυτό τον στρόβιλο των ημιμαθών, των
μετρίων, των καριεριστών και των διψασμένων για
εξουσία wannabe πολιτικών; Διότι είναι ωραία και καλά
να οργιζόμαστε, να διαμαρτυρόμαστε, να δαχτυλοδεί-
χνουμε και να υποδεικνύουμε αλλά αν συνεχίσουμε
να βγάζουμε εντέχνως την ουρά μας απέξω, τότε όλα
τα πιο πάνω είναι ανούσιες περιστροφές γύρω από την
αδυναμία μας να αναλάβουμε τις ευθύνες μας. Δυστυχώς,
η πραγματικότητα συνηγορεί στο ότι οι πλείστοι από
μας κρύβουμε ένα Μάκη μέσα μας κι όσο κι αν θεωρήσαμε
απαράδεκτο εκείνο το βίντεο (που αναμφισβήτητα
ήταν), δεν παύει από του να εμπεριέχει ένα καθρέφτη
ο οποίος δείχνει ένα κομμάτι από τη φάτσα μας. Με
απλά λόγια πόσοι από μας θεωρούμε ως ανεντιμότητα
την «προθυμία» του τάδε ή δείνα πολιτικού να μας
κάνει «εξυπηρετήσεις»; Πόσοι από εμάς επιζητούμε
ένα «δικό» μας μέσα στο σύστημα για να έχουμε πρό-
σβαση; Και κυρίως πόσοι από μας συνειδητοποιούμε
πως αυτή η νοοτροπία είναι που διαιωνίζει την κομ-
ματοκρατία, η οποία είναι και ο λόγος που ευδοκιμούν
όσοι επιζητούν να αναρριχηθούν πάνω στις πλάτες
μας, προκειμένου να αποκτήσουν λόγο ύπαρξης; Ο
κάθε Γιαννάκης υπάρχει γιατί μέσα μας κρύβεται ένας
Μάκης. Και καλά κάνουμε αυτή την φορά, να αποδείξουμε
πως εκτός από θυμό έχουμε και διαύγεια να συνειδη-
τοποιήσουμε πως οι κακοί πολιτικοί και η κακή πολιτική
υπάρχει γιατί εμείς την υποστηρίζουμε προς ίδιον συμ-
φέρον. 

Άρα αυτή τη φορά προτού μεταβούμε στην κάλπη
ας βεβαιωθούμε ότι αφήσαμε σπίτι –κάπου καλά κλει-
δωμένο– τον Μάκη, αν όντως εκείνο που προσδοκούμε
είναι ο αποκλεισμός του κάθε wannabe Γιαννάκη.

Πότε χάσαμε 
το κριτήριο;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης
εξήγγειλε την ενεργοποίηση
του δικαιώματος αρνησικυ-
ρίας της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στην Ε.Ε., καθι-
στώντας σαφές ότι θα μπλο-

κάρει τη «θετική ευρωπαϊκή ατζέντα» της
Τουρκίας εάν αυτή δεν συνδεθεί με την
Κύπρο. Είτε αυτή τεθεί προς απόφαση
στη Σύνοδο Κορυφής του Ιουνίου (ενδε-
χόμενο που φαίνεται να απομακρύνεται),
είτε σε μεταγενέστερο χρονικό σημείο.
Τι σημαίνει αυτό και τι ακριβώς επιδιώκει
η Κύπρος είναι κάτι που ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας θα πρέπει να διευκρινίσει
και να εξειδικεύσει και προς τα δύο ακρο-
ατήρια. Πρωτίστως στο εξωτερικό και
δευτερευόντως το εσωτερικό. 

Με άλλα λόγια, είναι σημαντικό όλοι
να γνωρίζουμε πού τοποθετείται ο πήχης
των επιδιώξεων του κυπριακού κράτους.
Διότι ένα πράγμα είναι να ζητούμε «συγ-
κεκριμένη και άμεσου αποτελέσματος»
συμπεριφορά της Τουρκίας στο Κυπριακό,

για λύση στο πλαίσιο των ψηφισμάτων
του Συμβουλίου Ασφαλείας, με παράλληλη
εκπλήρωση των κυπρογενών υποχρεώ-
σεων. Και εντελώς διαφορετικό πράγμα
είναι να ζητούμε μια φραστική αναφορά
στα Συμπεράσματα της Ε.Ε. που να κα-
λύπτει την Κυπριακή Δημοκρατία φαινο-
μενικά, γνωρίζοντας εκ των προτέρων
ότι δεν θα εφαρμοστεί ποτέ… Άλλωστε,
όπως πληροφορείται η «Κ», αυτή τη φρα-
στική επισήμανση «για διασφάλιση της
δημόσιας εικόνας (face-saving)» είναι
έτοιμος να μας την προσφέρει «απλόχερα»,
ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
Σαρλ Μισέλ, ρίχνοντας στο τραπέζι ένα
ακόμη, από τα πολλά χαρτιά που κυκλο-
φόρησε η Ε.Ε., τα οποία δυστυχώς δεν
έχουν κεφαλαιοποιηθεί ποτέ και σε τελική
ανάλυση μένουν χωρίς αντίκρισμα. 

Αν, λοιπόν, η εξαγγελία του βέτο έχει
ως στόχο την ουσία και όχι τη δημόσια
εικόνα της Κύπρου και δεν σχετίζεται με
τις προεκλογικές συζητήσεις, θα πρέπει
ο πρόεδρος Αναστασιάδης «να κάνει έναν

κόπο» και να το ξεκαθαρίσει σε τέτοιο
βαθμό, ώστε να μπορέσει να το αντιληφθεί
και ο Σαρλ Μισέλ. Διότι δυστυχώς, ο πρό-
εδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου έχει
αποδείξει σε αρκετές περιπτώσεις ότι στε-
ρείται πολιτικής αντίληψης, κάτι που δια-
φάνηκε και στο ζήτημα των πολιτικών
προεκτάσεων των «μουσικών καρεκλών»,
στις οποίες συνήργησε με τον Ταγίπ Ερν-
τογάν, αφήνοντας όρθια την πρόεδρο της
Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν…

Πολύ φοβάμαι δε ότι για να μπορέσει
να αντιληφθεί ο Σαρλ Μισέλ τις προσδοκίες
της Λευκωσίας, θα πρέπει ο πρόεδρος
Αναστασιάδης «να κάνει άλλον έναν κόπο»,
πιο μεγάλο. Να χτυπήσει την πόρτα της
Άγκελα Μέρκελ και να επιδιώξει να εξα-
σφαλίσει τη στήριξή της. Άλλωστε, είναι
τοις πάσι γνωστό ότι μόνο όταν η καγκε-
λάριος της Γερμανίας εξηγεί κάτι στον κ.
Μισέλ, αυτός καταλαβαίνει…

Συνεπώς, δεν έχει καμιά σημασία τι
νομίζουμε εμείς, όσο καλόπιστοι κι αν εί-
μαστε έναντι της εξαγγελίας του Προέδρου

Αναστασιάδη. Σημασία έχει να εξασφα-
λίσουμε θετική στάση και κατανόηση
από τους εταίρους στην Ε.Ε, αναγνωρί-
ζοντας ότι το βέτο που εξήγγειλε ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης έχει συγκεκριμένο
στόχο: να πειθαναγκάσει την Τουρκία να
επανέλθει σε λύση του Κυπριακού στο
πλαίσιο των ψηφισμάτων του ΣΑ του ΟΗΕ,
με άμεσα και απτά αποτελέσματα και να
εκπληρώσει τις λοιπές υποχρεώσεις που
έχει αναλάβει έναντι της Ε.Ε. σε σχέση
με την Κύπρο, περιλαμβανομένου και του
τερματισμού της διοχέτευσης παράτυπων
μεταναστών σε όλα τα κράτη-μέλη. 

Επί της ουσίας, ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης έπραξε ορθώς. Διαθέτει έναν μοχλό
πίεσης (θετική ατζέντα και κυρίως την
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης)
και σε αυτόν επενδύει για να αλλάξει τα
δεδομένα που επιφέρει στο Κυπριακό η
πρόταση της τουρκικής πλευράς για δύο
κράτη, ως επίσης και η εμμονή της Άγ-
κυρας να μην εκπληρώνει τις κυπρογενείς
της υποχρεώσεις. Πέραν όμως της ορθής

εξαγγελίας, απαιτείται και μια ορθότερη
στρατηγική. Και από αυτή τη στρατηγική
δεν πρέπει να παρεκκλίνουμε, όποτε κι
αν τεθεί στο τραπέζι της Ε.Ε το ζήτημα
της «θετικής ατζέντας» και δη της ανα-
βάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας. Καθιστώντας σαφές ότι στόχος
δεν είναι το βέτο και η εξαγγελία του,
αλλά η αξιοποίηση του μοναδικού μοχλού
πίεσης που διαθέτει η Λευκωσία, προκει-
μένου να πειθαναγκάσει την Τουρκία να
συμπεριφερθεί ως οφείλει.  

Σημ.: Μέχρι και ο Τατάρ αντιλήφθηκε ότι ο
κ. Γκουτιέρες είπε εντός αιθούσης στη Γε-
νεύη ότι η κυριαρχία του κυπριακού κρά-
τους θα είναι «από πάνω προς τα κάτω»
(bottom up). Δηλαδή θα πηγάζει από τις
δύο κοινότητες, κάτι που παραπέμπει ευ-
θέως σε συνομοσπονδία, στη βάση των
βρετανικών ιδεών. Εμείς δεν καταλάβαμε
τίποτα; 

«Κάντε έναν κόπο» κ. πρόεδρε για εξειδίκευση του βέτο
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Αρχαιολογικά αντικείμενα που κατασχέθηκαν από τα γαλλικά τελωνεία και αποτελούν προϊόντα λα-
θρανασκαφής σε διάφορες χώρες. Αυτή την περίοδο τα αντικείμενα αυτά εκτίθενται στο Μουσείο
του Λούβρου.
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xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Κάποιοι δεν ντρέπονται για τον
προεκλογικό που έχουν κάνει
μέχρι σήμερα. Και θα έπρεπε.
Κάποια πολιτικά πρόσωπα έπρε-
πε να ξέρουν πως την επόμενη
μέρα της κάλπης θα κληθούν να

αντικρύσουν κόσμο –που έχει κρίση και που
θυμάται–στα μάτια. Αλήθεια πόσο άνετα θα
νιώσουν με τα όσα έχουν πει και όσα έχουν
κάνει τις τελευταίες μέρες; 

Ο πανικός είναι ο χειρότερος σύμβουλος,
όμως πολλές φορές είναι ο μόνος τρόπος για
να βγουν οι μάσκες και να φανούν  οι πραγ-
ματικές προθέσεις του καθενός. Αυτό βεβαίως
είναι η ανάλυση που θα κάνουμε την επόμενη
μέρα.

Σε αυτό που επιμένουμε σήμερα είναι πως
η ψήφος είναι καθαρά πολιτική. Και οι εκλογές
θα επηρεάσουν αναπόφευκτα τη ζωή μας.
Το είδαμε στο παρελθόν και μάθαμε από αυτό.
Όταν για παράδειγμα το 2016 άνοιγε η κάλπη,
η κύρια ευχή ήταν να βγει από μέσα νικητής,
η ψήφος σοβαρότητας. 

Ψήφος σοβαρότητας, δεδομένου ότι η Βου-
λή που αποχωρούσε δεν είχε επιδείξει τα κα-
λύτερα δείγματα είτε σοβαρότητας είτε επάρ-
κειας. Είχε να διαχειριστεί προφανώς τον
λεκέ που της είχε προκαλέσει η οικονομική
κρίση με όλα τα παρελκόμενα. Μόνο για την
ιστορία αξίζει να καταγραφεί το θρίλερ που
καταγραφόταν στα κοινοβουλευτικά έδρανα.
Που καταψήφιζαν νομοσχέδια και τα μεσά-
νυχτα έτρεχαν πανικόβλητοι να τα υπερψη-
φίσουν για να αποφευχθούν τα χειρότερα.
Που διάβαζαν ώς τη σελίδα 63 και ψήφιζαν
στα τυφλά με αποτέλεσμα στη συνέχεια να
διαμαρτύρονται πως έπεσαν θύματα παρα-
πλάνησης. Που ήθελαν παράλληλα να στείλουν
μηνύματα στην Τρόικα με κουτοπονηριές.
Μεταφέροντας δηλαδή τροπολογίες σε άλλα
νομοσχέδια και ήλπιζαν πως όλα αυτά θα πε-
ράσουν απαρατήρητα από τους δανειστές
μας. 

Ήταν μία κρίσιμη περίοδος που δοκίμασε
και τις δικές μας αντοχές, αλλά και τις αντοχές
του πολιτικού συστήματος. Γι’ αυτό ακριβώς
τον λόγο, η κύρια έγνοια το 2016 ήταν να κυ-
ριαρχήσει η ψήφος λογικής. Μία ψήφος λο-
γικής που θα απέφευγε την επανάληψη πα-
ρόμοιων ευτράπελων, αλλά και το να μπούμε
σε νέες περιπέτειες. Όμως πρόσωπα και σχη-
ματισμοί που υποσχέθηκαν την αλλαγή, που
επένδυσαν στον φόβο και την οργή, εξελέ-
γησαν και πέρασαν κάτω από τον πήχη των
προσδοκιών. Κάποιοι που φώναζαν πως είχαν

καθαρά χέρια, μας έκαναν περίγελο διεθνώς.
Όπως απογοήτευσαν με τη στάση τους πρό-
σωπα που οικειοποιούνταν τη φωνή του ρε-
αλισμού. 

Ήταν μία κουραστική προεκλογική που
επικεντρώθηκε κυρίως στον κομματικό πα-
τριωτισμό. Στον κομματικό πατριωτισμό, τη
στιγμή που οι πολίτες απαξιώνουν όλο και
περισσότερο το υφιστάμενο πολιτικό σύστημα.
Τα πολιτικά πρόσωπα που παρελθόντος, τα
σκάνδαλα του παρελθόντος, οι τηλεοπτικοί
καβγάδες δεν είναι αρκετά για να οδηγήσουν
τον κόσμο μαζικά στην κάλπη. Ο κάθε πολίτης
όμως θέλει μία πρόταση για το μέλλον. Κάτι
που θα βελτιώσει αισθητά τη ζωή του.

Και για να βελτιωθεί αισθητά η  ποιότητα
της ζωής του καθενός ξεχωριστά, θα πρέπει
να προσέλθει στην κάλπη. Για όσα μας πλή-
γωσαν, μας θύμωσαν και μας απογοήτευσαν
η απάντηση δεν είναι η αποχή. Η αποχή
απλώς πρόκειται να συντηρήσει όλα όσα
εμείς θέλουμε να αλλάξουν. 

Μπορούμε μετά από αυτό να πούμε πολλά
για την ποιότητα της πολιτικής ζωής, για όσα
εκτυλίχθηκαν τις τελευταίες μέρες, αλλά δεν
πρέπει να ξεχνάμε πως εμείς ευθυνόμαστε
για τη σύνθεση της επόμενης Βουλής, είτε
διά της αποχής μας είτε διά της ψήφου μας.
Σήμερα θα κριθεί το κατά πόσο θέλουμε όντως
να αλλάξει κάτι. Σήμερα θα πρέπει πάνω από
όλα να κερδίσει η λογική έναντι του θυμού.
Και επειδή η επόμενη μέρα κρίνεται ιδιαίτερα
κρίσιμη, είτε σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της
πανδημίας, είτε σε ό,τι αφορά την οικονομία,
είτε το Κυπριακό που διολισθαίνει, ο καθένας
από μας θα πρέπει να επιλέξει εκείνα τα ικανά
πρόσωπα που μπορούν να δουλέψουν για
μια καλύτερη Κύπρο. Πρόσωπα με σαφή πο-
λιτική πρόταση και συγκεκριμένο πλάνο για
το μέλλον. Σαφείς θέσεις λοιπόν, για την οι-
κονομία, για την κοινωνία αλλά και για το
κυπριακό. Ψήφος απλής συμπάθειας, οίκτου
ή υποχρέωσης, γιατί ο υποψήφιος ήρθε στον
γάμο μας και στο καφενείο του χωριού μας
δεν έχει χώρο σε αυτή την εκλογική αναμέ-
τρηση. Τα καλά παιδιά που λανσάρουν απλώς
και μόνο τις καλές τους προθέσεις και θολές
θέσεις για να ικανοποιούν όλους μπορούν
να γίνουν καντηλανάφτες.  Μπορούμε να πί-
νουμε μαζί τους καφέ και να γελούμε, όμως,
όχι και να αποφασίζουν για το μέλλον το δικό
μας και των παιδιών μας. Αυτά, και καλή μας
ψήφο!  

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Μία πολιτική ψήφος 

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Η ομιλία του πρωθυ-
πουργού στην εκδή-
λωση για τα 40 χρόνια
από την ένταξη της
Ελλάδας στις Ευρω-
παϊκές Κοινότητες

ήταν ένας ύμνος για την Ευρωπαϊκή
Ενωση και για την πολυδιάστατη
σχέση της χώρας μας με το κορυφαίο
εγχείρημα των λαών της Ευρώπης.
«Η Ελλάδα βαδίζει γοργά στην τρίτη
δεκαετία του 21ου αιώνα, γιορτά-
ζοντας τα 200 χρόνια της ελευθερία
της και τα 40 χρόνια της ευρωπαϊκής
διαδρομής της. Και θυμάται ότι πάν-
τα σε αυτή την πολυκύμαντη και
ταραχώδη διαδρομή, πάντα στις
δυσκολίες, έστρεφε το βλέμμα της
στην Ευρώπη. Και η Ευρώπη ήταν
πάντα εκεί για την Ελλάδα, όπως
και η Ελλάδα ήταν και είναι εδώ για
την Ευρώπη», είπε ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης στο Ζάππειο Μέγαρο την
Πέμπτη. Με τη λυρική κατακλείδα
της ομιλίας του, έθεσε το ιστορικό
πλαίσιο των δύο επετείων που κα-
θορίζουν την ύπαρξη και την πορεία
της Ελλάδας, σημειώνοντας την
επιτυχή ώσμωση, υπονοώντας και
τις προκλήσεις που αντιμετωπίζουν
η Ελλάδα και η Ε.Ε. Οι επέτειοι υπο-
γραμμίζουν την ανάγκη να αξιο-
ποιηθούν οι δυνατότητες που πα-

ρέχουν οι σχέσεις μεταξύ των λαών
της Ευρώπης για τη θωράκιση της
ελευθερίας, της ασφάλειας και της
ευημερίας όλων.

Η φράση «και η Ελλάδα ήταν και
είναι εδώ για την Ευρώπη» έχει ιδι-
αίτερη σημασία. Δηλώνει ότι πέρα
από το ότι «η Ευρώπη ήταν πάντα
εκεί για την Ελλάδα», η σχέση είναι
αμφίδρομη: οι Ελληνες δεν είναι
εξαρτημένοι από την Ε.Ε., υποτα-
κτικοί, αλλά συμμέτοχοι στη δια-
μόρφωση της πορείας της. Η Ελλάδα
αναπτύσσεται μέσα από τη συμμε-
τοχή της στην Ε.Ε., και η Ε.Ε. ανα-
πτύσσεται μέσα από τη συμμετοχή
των χωρών-μελών της. Η ένταξη
της Ελλάδας το 1981 ήταν ουσια-
στική υπέρβαση για τις εννέα χώρες
που τότε αποτελούσαν την ΕΟΚ.
Οδήγησε πρώτα στην ένταξη και
άλλων χωρών του ευρωπαϊκού Νό-
του, που είχαν απελευθερωθεί από
δικτατορικά καθεστώτα τα προ-
ηγούμενα χρόνια, και, αργότερα,
στη συμμετοχή των χωρών του
πρώην ανατολικού μπλοκ. Ετσι, με
την ένταξη της Ελλάδας, η τότε
ΕΟΚ αναδείχθηκε, «εκτός από ένα
σχήμα οικονομικής συνεργασίας
και σε έναν υπερεθνικό φάρο δη-
μοκρατίας», επισήμανε ο πρωθυ-
πουργός. Πιο πρόσφατα, η κρίση

χρέους που ξέσπασε στην Ελλάδα
ανέδειξε όλες τις αδυναμίες της νο-
μισματικής ένωσης και την ανάγκη
για την περαιτέρω οικονομική και
πολιτική ενοποίηση. Η Ε.Ε. που
κλήθηκε να αντιμετωπίσει κρίσεις
σε άλλες χώρες ήταν πολύ διαφο-
ρετική απ’ αυτή που δεν ήξερε τι
να κάνει το 2010. Οι μηχανισμοί
και διαδικασίες που υιοθετήθηκαν
και η διαπίστωση των λαθών που
είχαν διαπραχθεί στη διαχείριση
της ελληνικής κρίσης, προετοίμασαν
την Ενωση για την πρωτοφανή πρό-
κληση της πανδημίας. Ετσι άνοιξε
ο δρόμος για μια άλλη οικονομική
πολιτική και διαφορετική σχέση
μεταξύ των χωρών-μελών.

Σήμερα πάλι η Ελλάδα βρίσκεται
στο επίκεντρο άλλου κορυφαίου
ζητήματος, του οποίου η διαχείριση
θα καθορίσει την εξέλιξη της Ε.Ε.,
τις σχέσεις της με τρίτες χώρες, κα-
θώς και τις σχέσεις μεταξύ των χω-
ρών-μελών της. Η Τουρκία και η
Ρωσία (χωριστά αλλά ενίοτε και σε
συνεργασία) δοκιμάζουν την απο-
φασιστικότητα της Ε.Ε. να διαφυ-
λάξει τα σύνορά της, τις αξίες και
την ενότητά της. Οι Ευρωπαίοι κα-
λούνται να αντιμετωπίσουν αυταρ-
χικά καθεστώτα στα σύνορά τους,
αλλά και δυνάμεις τις οποίες αυτά

ενθαρρύνουν εντός Ε.Ε. Η κοινή
εξωτερική πολιτική και η κοινή άμυ-
να υπονομεύονται από ισχυρές δι-
μερείς σχέσεις χωρών-μελών με τρί-
τες χώρες, οι οποίες διαμορφώνονται
λόγω απουσίας αξιόπιστης κοινής
πολιτικής. Φαύλος κύκλος. Η τουρ-
κική συμπεριφορά προς την Ελλάδα
και την Κύπρο θα μπορούσε να αν-
τιμετωπιστεί με τον «πραγματισμό
βάσει αρχών» που διακηρύττει η
Ε.Ε. στη «Διεθνή Στρατηγική» του
2016, προς υπεράσπιση δύο μελών,
αλλά και των αξιών και συμφερόν-
των της Ενωσης. Αντιθέτως, όμως,
υπογραμμίζει τη μεγάλη αδυναμία
της να χαράξει κοινή πολιτική, λόγω
συγκρουόμενων συμφερόντων κά-
ποιων χωρών.

Η σχέση μεταξύ των χωρών-με-
λών της Ε.Ε. είναι αμφίδρομη, η
συμμετοχή της καθεμίας πολύτιμη
για την Ενωση. Τα χρόνια της ελ-
ληνικής κρίσης και της μεγάλης
υπεροψίας των «πιστωτών», πολλοί
παρουσίαζαν την Ελλάδα ως «αδύ-
ναμο κρίκο». Ο κρίκος άντεξε. Οι
δοκιμασίες ωστόσο για όλη την αλυ-
σίδα δεν έχουν τέλος. Κάθε χώρα,
είτε «πλούσια» είτε «φτωχή», πρέπει
συνεχώς να υποτάσσει τους εθνι-
κούς εγωισμούς, να συμβάλλει στην
ενίσχυση του συνόλου.

Ο ελληνικός κρίκος άντεξε
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Οταν ένας ηγέτης
κατακτά πρώτη φο-
ρά την εξουσία, και
αφού περάσει μια
μικρά περίοδος ευ-
φορίας και αυτο-

θαυμασμού, διότι κατάφερε να
κατισχύσει του αντιπάλου του,
έρχεται η στιγμή που αντιλαμβά-
νεται πως πέρα από τους επιτε-
λικούς σχεδιασμούς και τις στρα-
τηγικές υπάρχει, εκτός του άμεσου
περιβάλλοντός του, κάτι το οποίο
ακούει στο όνομα «πραγματικό-
τητα» και είναι αυτή ακριβώς που
καθορίζει στο εξής τη συμπερι-
φορά του.

Αυτό ακριβώς συμβαίνει και
με τον πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο
Μπάιντεν, καθ’ όσον αφορά την
εξωτερική πολιτική της χώρας
της οποίας ηγείται πλέον. Είναι
αδιαμφισβητήτως οι Ηνωμένες
Πολιτείες από άποψη στρατιωτική
και οικονομική η ισχυρότερη χώ-
ρα σε επίπεδο παγκόσμιο και ο
νέος πρόεδρος έπρεπε να σταθεί
στο ύψος του αξιώματός του.

Ετσι λοιπόν ο κ. Μπάιντεν άρ-
χισε με κάποιες ψυχεδελικές δη-
λώσεις, χαρακτηρίζοντας «φονιά»
τον Ρώσο ομόλογό του Βλαντιμίρ
Πούτιν. Τον περασμένο μήνα τα
λόγια έγιναν πράξεις συμβολικές.
Ο Λευκός Οίκος επέβαλε κυρώσεις
σε τριάντα δύο ρωσικούς οργα-
νισμούς και άτομα που αποπει-
ράθηκαν και την άποψή του να
επηρεάσουν και το αποτέλεσμα
των εκλογών του 2020, και απέ-
λασε από την Ουάσιγκτον δέκα
Ρώσους διπλωμάτες.

Πριν από λίγες μέρες ο κ.
Μπάιντεν επέβαλε ποινές σε ρω-
σικές εταιρείες και σκάφη που
μετέχουν στην κατασκευή του
αγωγού Nord Stream 2, αν και
εξαίρεσε από τις κυρώσεις τη γερ-
μανική εταιρεία που επιβλέπει
την ολοκλήρωση του προγράμ-
ματος.

Θωρακισμένος έπειτα από αυ-

τές τις αποφάσεις ηγεμονικής
ισχύος, ο κ. Μπάιντεν, ενώπιος
ενωπίω πλέον, θα έχει συνομιλίες
με τον κ. Πούτιν στις 16 Ιουνίου
στη Γενεύη, αφού θα έχει διαβου-
λευθεί με τους συμμάχους του
στο πλαίσιο της διασκέψεως του
«G7» και στη συνέχεια του ΝΑΤΟ.
Με άλλα λόγια, θα έχει την πρώτη
επαφή με την «πραγματικότη-
τα».

Η αγέλη των Ευρωπαίων ηγε-
τών έχει ανάγκη ποιμένος και αυ-
τός εκ των πραγμάτων είναι ο
πρόεδρος των ΗΠΑ, στον οποίο
προσβλέπουν οι εταίροι της Ουά-
σιγκτον, αφού επί τέσσερα χρόνια
ο πρώην πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ τούς έβαλε στον «πάγο».

Βεβαίως αυτές οι επαφές, και
ειδικότερα η πορεία των σχέσεων
ΗΠΑ - Ρωσίας, θα κρίνουν και τις
σχέσεις Ουάσιγκτον και Αγκυρας.
Ειπώθηκαν σκληρές κουβέντες
μεταξύ των δύο ηγετών, αλλά η
«πραγματικότητα» έχει τη δική
της λογική.

Εάν μάλιστα υπάρξει αμερι-
κανοτουρκική επαναπροσέγγιση,
τότε η Αθήνα και η Λευκωσία θα
αναγκασθούν να πάρουν δύσκο-
λες αποφάσεις, διότι η αμερικα-
νική παρέμβαση θα είναι περίπου
«ισόρροπη». Και ο κ. «Μπαϊντε-
νόπουλος» θα γίνει Μπάιντεν.

Αλλά όσο περίπλοκες και εάν
είναι οι σχέσεις των ΗΠΑ με τη
Ρωσία, το μεγαλύτερο πρόβλημα
του κ. Μπάιντεν στο επίπεδο των
διεθνών σχέσεων είναι η Κίνα.
Αυτό όμως ο Αμερικανός πρό-
εδρος το αφήνει για αργότερα.
Τα εβδομήντα και πλέον χρόνια
αντιπαραθέσεως με τη Μόσχα
δημιούργησαν σημαντικότατη
εμπειρία διαχειρίσεως του αντι-
πάλου. Η αποκρυπτογράφηση
του Πεκίνου, και κυρίως η αντι-
μετώπιση της μεγαλύτερης προ-
κλήσεως που αντιμετωπίζει η
Ουάσιγκτον, δεν έχει ακόμη ολο-
κληρωθεί.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

«Το πιο περίπλοκο πρόβλημα που
αναμένεται να αντιμετωπίσει ο πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης,
θα εμφανισθεί, όταν θα πρέπει να
ψηφίσει η Βουλή τα πρωτόκολλα
της συμφωνίας των Πρεσπών» (Κώ-
στας Ιορδανίδης, «Κ» 23.5.2021).

Ομως, σοφέ και εντιμότατε Ιορ-
δανίδη, γιατί «περίπλοκο» το πρό-
βλημα, γιατί αυτονόητο το «πρέπει»;
Ο ισχυρισμός ότι το κράτος οφείλει
να έχει «συνέχεια» στην εξωτερική
του πολιτική, σαφώς καταλύει τη
δημοκρατία (ακυρώνει την προτε-
ραιότητα της βούλησης των πολι-
τών, την ελευθερία να μεταβάλλεται
αυτή η βούληση – αν και, στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση, δεν κατα-
μετρήθηκε ποτέ δημοκρατικά η
λαϊκή ετυμηγορία).

Γίνεται οπωσδήποτε κωμική η
επίκληση ανάγκης για «συνέχεια»
του κράτους, και για τον λόγο ότι
ο έτερος συμβαλλόμενος καταστρα-
τηγεί, προκλητικά και αδιάντροπα,
τα όσα υπέγραψε στις Πρέσπες –
διακωμωδεί, στο διεθνές πεδίο, την
έστω και πλασματική πολιτική μας
αξιοπρέπεια, απαιτεί να ψηφίσει η
Βουλή των Ελλήνων τα πρωτόκολλα
μιας συμφωνίας, την οποία ο ίδιος,
ο έτερος συμβαλλόμενος, επιδει-
κτικά περιφρονεί και καταλύει.

Είναι πολύ βαρύ, εξουθενωτικά
καταθλιπτικό το δεδομένο της άνευ
όρων δουλείας ενός λαού στην αλο-
γία της αυθαιρεσίας των «συμμά-
χων» του. Αυτό θα έπρεπε τουλά-
χιστον να διακηρύσσεται: ότι είναι
παραφροσύνη (σύγχυση φρενών)

να σε υποχρεώνουν οι «σύμμαχοί»
σου να είσαι θεσμικά, με βούλες
και υπογραφές, εξίσου «σύμμαχος»
και με τον μόνο θανατερά επίβουλο
εχθρό σου – εχθρό που τον αντι-
παλεύεις καθημερινά, στους αιθέρες
και στις θάλασσες, σαράντα επτά
ολόκληρα χρόνια.

Οι Τούρκοι, ανήλεοι στην καθη-
μερινή πράξη εχθροί μας, αμφισβη-
τούν, με παρανοϊκή θρασύτητα,
όλα τα πανάρχαια ερείσματα του
Ελληνισμού σε γη, νησιά και θά-
λασσες. Ομως τα δικά μας αφεντικά,
οι αγοραστές της συλλογικής μας
ύπαρξης Ευρωπαίοι, μας επιβάλλουν
να είμαστε σύμμαχοι και με τους
εχθρούς μας. Διότι όλοι μαζί, Ελληνες
και Τούρκοι και σύμπασα η «Δύση»,
οφείλουμε να συμμαχούμε απέναντι
στον ένα και μέγιστο εφιάλτη της
Δύσης: την κάποτε ελληνορωμαϊκή
«Οικουμένη», την τελευταία και μο-
ναδική στην Ιστορία πραγμάτωση
«αυτοκρατορίας» ελληνικής. Πα-
ρονόμασαν αυτή την εξελληνισμένη
αυτοκρατορία «Βυζάντιο» και μας
έμαθαν να την χιλιοσυκοφαντούμε
συμπλεγματικά.

Την Τουρκία δεν έχει λόγο να
την φοβάται η Δύση – ή έτσι νομίζει.
Το απλοϊκό Ισλάμ συντονίζεται φυ-
σιολογικά με τον νομικισμό του Αυ-
γουστίνου και ο νοησιαρχικός ατο-
μοκεντρισμός του Ακινάτη, σε εύ-

πεπτη συσκευασία, είναι αυτό που
χρειάζονται οι νηπιώδεις απλοϊκοί
νόες. Η Δύση φοβάται μόνο την Αρ-
χαία Ελλάδα στη χριστιανική της
συνέχεια – ό,τι μας επέβαλε να ονο-
μάζουμε «Βυζάντιο». Φοβάται τη
γνώση ως άθλημα - διακινδύνευση
σχέσης, ως προτεραιότητα εμπει-
ρίας, φοβάται την ελευθερία αυθυ-
πέρβασης του ατόμου, δηλαδή την
εκκλησία (του δήμου ή των πιστών),
την πραγμάτωση της ύπαρξης ως
κοινωνίας.

Αυτές όλες τις διαπιστώσεις, που
μοιάζουν ίσως αφηρημένες και αυ-
θαίρετες, μπορεί ο καθένας να τις
σπουδάσει, χειροπιαστές - ψηλα-
φητές, στο πολιτικό πεδίο: Στον
τρόπο με τον οποίο προσελήφθη
το «παράδειγμα» της Δύσης (εκούσια
ή ακούσια, εκβιαστικά ή μηχανευ-
μένα) στις κοινωνίες που είχαν προ-
κύψει από τον «μέγα κόσμο» της
ελληνικής οικουμένης. Κάθε περί-
πτωση ελληνόφωνης ή σλαβόφωνης
ή λατινόφωνης (ρουμανικής, λ.χ.)
παράδοσης απαιτεί ξεχωριστή με-
λέτη. Είναι σχετικό οπωσδήποτε,
αλλά όχι αυθαίρετο, το συμπέρασμα
ότι:

Ο τρόπος και στόχος (πολιτισμός)
της χριστιανικής «Οικουμένης», με
άξονα την κατεξοχήν «Πόλιν» - Κων-
σταντινούπολη, καταπόθηκε, προ-
οδευτικά και ασυναγώνιστα, από
την ισχύ του καινούργιου (ατομο-
κεντρικού) μοντέλου, που γέννησε
η μετά τις βαρβαρικές εισβολές Ευ-
ρώπη. Η οδύνη του Οδυσσέα Ελύτη
θέλει εκείνη την ελληνική οικουμένη

«ν’ αντανακλά όλο φως πάνω στην
πίσσα της Ευρώπης... πάνω στους
μέλανες δρυμούς, στα τέρατα της
Chartres και του Duomo, τους Καρ-
τέσιους και τους Καλβίνους, τους
Καντ και τους Μαρξ, τον Πάπα -
Θεός σχωρέσει τους» (Τα δημόσια
και τα ιδιωτικά, «Ικαρος», σελ. 39).

Μόνο ένας πολύ μεγάλος ποιητής
«βλέπει» το παιχνίδι που παίχθηκε,
την ανήκεστη καταστροφή που
συντελέστηκε, τη μεγάλη στροφή
που πήρε πια η Ιστορία. Σίγουρα,
στις ανθρώπινες κοινωνίες τίποτα
δεν είναι τελεσίδικο, αλλά, αν δια-
βάσει κανείς τα ονόματα και γνωρίζει
τα πρόσωπα μόνο των υπουργών
Παιδείας στην Ελλάδα, από το 1974
(«μεταπολίτευση») ώς σήμερα, κα-
ταλαβαίνει ποιο πρόγραμμα εθνο-
κτονίας εφαρμόζεται μεθοδικά, με
απόλυτη κάλυψή του από την κεν-
τρική εξουσία.

Καμιά καταγγελία δεν αναστέλλει
εγκλήματα «κατά του πολιτισμού
και της ανθρωπότητας», η παράλ-
ληλη (γελοία αλλά μεθοδική) καλ-
λιέργεια μιθριδατισμού εξουδετε-
ρώνει ίσως την αυθορμησία, δεν
αναχαιτίζει το κακό καθεαυτό. Η
φράση Finis Graeciae, ως τίτλος
επιφυλλίδας αρχικά και βιβλίου αρ-
γότερα, προκάλεσαν το αναγνω-
στικό ενδιαφέρον μικρού σχετικά
αριθμού ανθρώπων, αλλά δεν εμ-
πόδισαν τη μεθοδική αδιαφορία
όλων των υπουργών Παιδείας, από
τον ανεπαρκή Ελευθέριο Βερυβάκη
ώς τη σημερινή ασχετοσύνη της
Νίκης Κεραμέως.

Μιθριδατισμός: εθισμός στη βραδεία αυτεξόντωση

Ο νέος ποιμήν

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Η πορεία του «προβλήματος
χωρίς λύση»

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι ελληνοτουρκικές
σχέσεις βρέθηκαν
για μεγάλο διάστη-
μα στο κόκκινο.
Φθάσαμε, για πρώ-
τη φορά από το

1996, πολύ κοντά σε μία ένοπλη
σύγκρουση. Τώρα όλα δείχνουν
ότι διανύουμε μια περίοδο σχε-
τικής νηνεμίας. Θα υπάρχουν ρη-
τορικές αντιπαραθέσεις και ελεγ-
χόμενες εντάσεις, αλλά όχι ανε-
ξέλεγκτες κρίσεις. Η Αγκυρα συ-
νειδητοποίησε ότι ξοδεύει υπερ-
βολικά πολύ κεφάλαιο διεθνώς
για να υπερασπιστεί τη στάση

της έναντι της Ελλάδος. Ο Ερν-
τογάν έχει πολλά προβλήματα
στο «πιάτο» του και θέλει τη σχέ-
ση με τη χώρα μας «παγωμένη»
για τώρα. Δεν θα είναι εύκολο,
βέβαια. Η εξάρτησή του από την
ακραία εθνικιστική τουρκική Δε-
ξιά είναι προφανής. Μπορεί να
μην του αρέσει, αλλά τη χρειάζε-
ται και καθιστά τακτικές επιθέσεις
στην Ελλάδα και στην Κύπρο πο-
λιτικά απαραίτητες.

Αθήνα και Αγκυρα έχουν συμ-
φωνήσει ότι διαφωνούν, αλλά
ότι μπορούν να ζήσουν με αυτή
την παραδοχή για ένα διάστημα.
Οι διπλωμάτες θα διαπραγμα-
τεύονται χωρίς πίεση, οι στρα-
τιωτικοί το ίδιο με τον δικό τους
κώδικα και ο χρόνος θα κυλάει.
Εκτός, βεβαίως, εάν υπάρξουν
τουρκικά ατοπήματα σήμερα στη
Θράκη.

Η Κύπρος είναι μια διαφορε-
τική ιστορία. Η πίεση θα συνε-
χιστεί. Στόχος είναι, πλέον, η
επισημοποίηση της διχοτόμησης.
Ο Ερντογάν θα προχωρήσει στο
μεγάλο έργο στην κατεχόμενη
Αμμόχωστο, το οποίο αποτελεί
και μια σημαντική επένδυση για
το επιχειρηματικό κατεστημένο
της Τουρκίας. Ηδη αναζητούνται
κεφάλαια και στόχος είναι να
προχωρήσει άμεσα. Υπάρχει και
το σενάριο τουρκικών γεωτρή-
σεων στην κυπριακή ΑΟΖ, το
οποίο παραμένει ενεργό, όμως
θα εξαρτηθεί από ευρύτερες εξε-
λίξεις.

Η Τουρκία μοιάζει αποφασι-
σμένη να σπρώξει τα πράγματα
στα άκρα στην Κύπρο, να εκβιά-
σει την τελική διευθέτηση του
προβλήματος. Η Αγκυρα γνωρίζει
ότι η Ε.Ε. δεν θα επιτρέψει ποτέ
σε ένα αυτόνομο τουρκοκυπριακό
κράτος να γίνει μέλος της γιατί
θα ήταν σαν να έβαζε την ίδια
την Τουρκία, και το βέτο της, στο
κλαμπ από την πίσω πόρτα. Τους
επόμενους μήνες θα φανεί ποια
θα είναι η πορεία του «προβλή-
ματος χωρίς λύση», όπως συχνά
το αποκαλούν πια έμπειροι δι-
πλωμάτες. Oσοι παρακολουθούν
την εξέλιξή του αναρωτιούνται
αν η τραγική κατάληξη θα είναι
η προσάρτηση του τουρκοκυ-
πριακού ψευδοκράτους στην
Τουρκία. Θα φανεί τα επόμενα
δύο χρόνια.

Το μετεωρολογικό δελτίο δεί-
χνει, λοιπόν, σχετική νηνεμία
στο Αιγαίο και κλιμακούμενη έν-
ταση στην Κύπρο. Τι θα μπορούσε
να ανατρέψει αυτή την πρόβλεψη;
Ισως μια αιφνιδιαστική αναγγελία
του Ερντογάν ότι το «Ορούτς
Ρέις» ανακάλυψε κοίτασμα στην
περιοχή ανάμεσα στο Καστελ-
λόριζο και στην Κύπρο. Σε αυτή
την περίπτωση, ο «επιταχυντής
της ιστορίας» θα έπιανε πάλι δου-
λειά...
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Η Τουρκία μοιάζει
αποφασισμένηνα
σπρώξει τα πράγματα
στα άκρα στην Κύπρο.
Στόχος είναι, πλέον,η
επισημοποίηση 
της διχοτόμησης. 

<<<<<<

Καμιά καταγγελίαδεν
αναστέλλει εγκλήματα.
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Σήμεραοι βουλευτικές εκλογές!Αν
και το σύστημα είναι προεδρικό,
οι βουλευτικές έχουν πάντα τη
σημασία τους. Για τη σημερινή
αναμέτρηση, το κεντρικό ερώ-
τημα αφορά, πρώτο, το πού θα

κάτσει η μπίλια των ποσοστών του πρώτου σε
ισχύ κόμματος (ΔΗΣΥ), δεύτερο, τι ποσοστά θα
σημειώσουν τα μεγαλύτερα σε επιρροή αντι-
πολιτευόμενα κόμματα (κυρίωςΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ)
και,τρίτο, ποιος από τα μικρότερα θα ηγηθεί
της «τέταρτης» θέσης (Οικολόγοι, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ).

Ειδικότερα:Το κυβερνητικό κόμμα βρίσκεται
σε δύσκολη θέση εξαιτίας των αρνητικών επι-
δόσεων της κυβέρνησης Αναστασιάδη. Το
ζήτημα με τα χρυσά διαβατήρια έπληξε καίρια
τη συνολική εικόνα του ΔΗΣΥ εξού και οι σοβαρές
δημοσκοπικές απώλειές του. Ως απάντηση στη
δημοσκοπική καθίζηση, βρέθηκε η φόρμουλα
της καθημερινής συμμετοχής Αναστασιάδη
στην εκλογική μάχη με περιοδείες, ομιλίες και
υποσχέσεις για διάφορα έργα. Καθόλου σοφή
ως επιλογή, γιατί αγνοεί πως η αιτία της καθίζησης
του ΔΗΣΥ είναι η διαφθορά και στο επίκεντρο
αυτής βρίσκεται ο ίδιος ο Αναστασιάδης. Η υπό-
θεση του Επιτρόπου Εθελοντισμού Γ. Γιαννάκη
(πλαστογραφία σχολικού απολυτηρίου, ψευδείς
βεβαιώσεις για πανεπιστημιακό τίτλο) ήρθε
στην επιφάνεια στην πιο ακατάλληλη στιγμή
για την κυβέρνηση Αναστασιάδη. Η Ελεγκτική
Υπηρεσία έπραξε πολύ σωστά και ερεύνησε τα
σχετικά χαρτιά και δημοσιοποίησε τα στοιχεία.
Όπως γράφει η εφημερίδα «Ο Φιλελεύθερος»
(27/5) ο Γ. Γιαννάκης αμειβόταν με περίπου
€5.090 μηνιαίως και το Υπουργικό Συμβούλιο
τού ενέκρινε ετήσιο επίδομα φιλοξενίας ύψους
€2.040 καθώς και χρήση υπηρεσιακού τηλεφώνου
και υπηρεσιακού οχήματος».

Το ποσοστό του ΔΗΣΥ δημοσκοπικά βρί-
σκεται γύρω στο 27% και αυτό είναι πρωτόγνωρο
στην ιστορική διαδρομή του κόμματος αυτού.
Το ΑΚΕΛ βρίσκεται πολύ κοντά στον ΔΗΣΥ,
αλλά παραμένει αναπάντητο το ερώτημα, γιατί

το κόμμα αυτό αδυνατεί να κερδίσει σοβαρούς
πόντους στο εκλογικό σώμα και αρκείται να
δηλώνει ικανοποιημένο αν πάρει ξανά τα πο-
σοστά των βουλευτικών του 2016. Είναι προφανές
πως για διάφορους λόγους όπως λ.χ. αυτοί που
σχετίζονται με την αντίληψη που έχει το ΑΚΕΛ
για τη διαχείριση της οικονομίας ή το γεγονός
πως στελέχη του βρέθηκαν αναμεμειγμένα σε
διάφορα σκάνδαλα, δυσκολεύει το ΑΚΕΛ να
εμφανίσει ένα πιο ελκυστικό πρόσωπο, όταν
η κυβέρνηση Αναστασιάδη βρίσκεται ως προς
τις επιδόσεις της, στο ναδίρ. Κρίσιμο ζήτημα
για τον Ν. Παπαδόπουλο παραμένει το ποσοστό
που θα λάβει το ΔΗΚΟ. Ο ίδιος χρεώνει την
κρίση και τις αποχωρήσεις τριών βουλευτών
του κόμματός του (Βότσης, Προκοπίου, Μου-
σιούττας) και τη δημιουργία της Δημοκρατικής
Παράταξης (ΔΗΠΑ) σε παρακινήσεις που έρ-
χονταν από το Προεδρικό και σε συνεννόηση
με τον πρώην πρόεδρο του ΔΗΚΟ Μ. Καρογιάν.
Διεκδικώντας τη συγκέντρωση ενός ποσοστού
πάνω από το 10%, ο Ν. Παπαδόπουλος διεκδικεί
επί της ουσίας τη δυνατότητα να παραμείνει
ως μια δύναμη-κλειδί στις εξελίξεις που θα προ-
κύψουν στο διάστημα που ακολουθεί τις βου-
λευτικές –προεδρία Βουλής, δημοτικές εκλογές,
Δεκέμβριος 2021, προεδρικές εκλογές, 2023.
Οι Οικολόγοι μπήκαν στην εκλογική μάχη με
απαιτήσεις, ωστόσο, στη διαδρομή φάνηκε πως
δεν είχαν την απαιτούμενη πειθώ για να στη-
ρίξουν τα αρχικά ανοίγματά τους. Πατώντας
σε δύο βάρκες, δεν έπεισαν ότι είχαν στρατηγική
διεύρυνσης, καθώς με την παραμικρή «δυσκο-
λία», γύριζαν στον πεπατημένο λόγο της γενι-
κολογίας και στην προφανή αστοχία πως οι
εκλογές για τη Βουλή δεν διασυνδέονται με το
Κυπριακό. Η πρακτική του ακροδεξιού σχήματος
του ΕΛΑΜ να μην ακολουθεί συγκρουσιακή
πολιτική με άλλες πολιτικές δυνάμεις, πιθανώς
να το ευνοήσει καθώς γίνεται ο αποδέκτης της
ψήφου διαμαρτυρίας μερίδας των ψηφοφόρων
τουΔΗΣΥ. Ένα καταγεγραμμένο δημοσκοπικά
3% της εκλογικής δύναμης του ΔΗΣΥ τείνει

προς την επιλογή του ΕΛΑΜ. 
Με βάση τα αποτελέσματα θα αρχίσουν

ευθύς αμέσως οι διεργασίες για την εκλογή
νέου προέδρου της Βουλής και μετά το καλοκαίρι
οι συζητήσεις για την επιλογή των προσώπων
που θα τρέξουν στις προεδρικές εκλογές του
2023. Η μία παράταξη με επίκεντρο τον ΔΗΣΥ
θα μελετήσει τα δεδομένα της σημερινής ανα-
μέτρησης και θα μετρήσει δυνάμεις ενόψει
2023. Ο πρόεδρος του κόμματος του ΔΗΣΥ Αβ.
Νεοφύτου προβάλλει ως το φαβορί για την κούρ-
σα της προεδρικής αναμέτρησης αλλά οι «λε-
πτομέρειες» θα κριθούν στην κάλπη απόψε και
ενδεχομένως να διαφοροποιήσουν το σκηνικό.
Η άλλη, η αντιπολιτευτική παράταξη, θα ανα-
ζητήσει λύσεις που να δημιουργούν προϋπο-
θέσεις αλλαγής στη διακυβέρνηση. Απαιτητικό
εγχείρημα, καθώς χρειάζονται υπερβάσεις και
συγκλίσεις πάνω σε μια διαφορετική προγραμ-
ματική βάση. Η επανάληψη της συνεργασίας
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ με βάση τα παλαιά πρότυπα δεν
μπορεί να συσπειρώνει την εκλογική τους βάση
και, πολύ περισσότερο, δεν είναι αποδεκτή από
τις νεότερες, πιο απαιτητικές γενιές. Το πρόσφατο
παράδειγμα με την αναπληρωματική εκλογή
για τη δημαρχία Αγλαντζιάς και την ήττα της
υποψηφιότητας Κόρτα, μιλάει από μόνο του.
Βέβαια, είναι πολύ νωρίς να γίνει κάποια εκτίμηση
για τη στρατηγική που θα ακολουθήσουν οι
βασικοί παίκτες από τον Σεπτέμβριο και μετά.
Η μόνη βεβαιότητα είναι πως οι διαβουλεύσεις
θα αρχίσουν νωρίτερα από άλλες φορές, καθώςτο
Κυπριακό έχει ουσιαστικά μπει στο ψυγείο και
η ακόμα μία «άτυπη συνάντηση» που υποσχέ-
θηκε ο γ.γ. του ΟΗΕ είναι εξαιρετικά αμφίβολο
αν θα πραγματοποιηθεί κάτω από τις ίδιες πε-
ριστάσεις, η προεδρία Αναστασιάδη έχει ου-
σιαστικά ολοκληρώσει τον κύκλο της εξαιτίας
της διαφθοράς, και τέλος, κόμματα που παλαι-
ότερα άργησαν να λάβουν αποφάσεις πλήρωσαν
το τίμημα της απρονοησίας τους. 

Εκλογές με φόντο το 2023
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Η πλάνη της σύν-
θεσης συμβαίνει
όταν ένας συνειδη-
τοποιεί πως κάτι εί-
ναι αλήθεια για το
σύνολο από το γε-

γονός πως ισχύει για κάποιο μέρος
του συνόλου. Το επιχείρημα εδώ
υπαγορεύει πως επειδή κάθε μέρος
έχει κάποιο χαρακτηριστικό, τότε
το σύνολο πρέπει απαραίτητα να
έχει και αυτό το χαρακτηριστικό.
Το ίδιο συμβαίνει πάνω κάτω με
τα κόμματα και τους υποψηφίους,
τους οποίους θα κληθούμε, με την
ψήφο μας σήμερα, να εκλέξουμε.
Υπάρχουν πρόσωπα με τα οποία
η διαφωνία μας μας κάνει να εξά-
γουμε αρνητικά συμπεράσματα
για το κόμμα με το οποίο κατέρ-
χονται και κόμματα με τα οποία
η διαφωνία μας μας κάνει να εξά-
γουμε συγκεκριμένα συμπεράσμα-
τα για τους ίδιους. Και στις δύο
περιπτώσεις μια μορφή πλάνης
της σύνθεσης επαληθεύεται με
την ποιοτική διαφορά πως στο κυ-
πριακό σύστημα δεν δικαιούσαι
να ψηφίσεις πρόσωπα από παρα-
πάνω του ενός κόμματα. Συνεπώς,
η ψήφος σου σε πρόσωπο είναι
και ψήφος που καταγράφεται υπέρ
του κόμματος με το οποίο κατέρ-
χεται στις εκλογές. Η συζήτηση
για μια άλλη μορφή ψηφοφορίας
στην Κύπρο διαρκεί πολλά χρόνια
χωρίς ωστόσο να έχει διαφορο-
ποιηθεί η λογική του ότι η ψήφος
σε πρόσωπο εκτίμησης αποτελεί
και ψήφο σε κόμμα με το οποίο
ενδέχεται και να διαφωνείς. 

Ο ψηφοφόρος, όμως, εμείς δη-
λαδή, ψηφίζει για πολλούς λόγους
πέραν της ιδεολογίας, ορθολογι-
στικούς ή συναισθηματικούς. Στο
δεύτερο επίπεδο είναι συνεπώς
που προκύπτει και πάντα το δί-
λημμα μεταξύ προσώπων και κόμ-
ματος ακριβώς γιατί στο συναι-
σθηματικό αυτό επίπεδο εισέρ-
χονται στην εξίσωση σημαντικά
στοιχεία: ο θυμός, η οργή, η απο-
γοήτευση. Έντονα δηλαδή συναι-
σθήματα που κάθε άνθρωπος θέλει
να τιθασεύσει, να εξωτερικεύσει
ή να διαχειριστεί. Προφανώς, οι
ψηφοφόροι που σκέφτονται συ-
ναισθηματικά είναι και οι πιο ιδε-
ολόγοι: Είτε βλέπουν την παράταξή
τους να τους απογοητεύει, είτε εκ-
πλήσσονται που πρόσωπα με τα
οποία δεν ταιριάζουν ιδεολογικά
ή τους είναι αντιπαθείς να συμ-
παρατάσσονται με το κόμμα τους,
είτε τέλος απογοητεύονται ακριβώς
γιατί δεν μπορούν να δουλέψουν
ορθολογιστικά στη λογική του «τι
θα πάρω ως αντάλλαγμα για να σε
ψηφίσω δεδομένου ότι θέλω αυτό».
Το τελευταίο εξάλλου αποτελεί –
πέραν της ιδεολογίας– και τη βα-
σική λειτουργία όλων των κυπρια-
κών κομμάτων. Η ανάπτυξη μιας
πελατειακής σχέσης, η οποία εξυ-
πηρετεί τα μικροσυμφέροντα των
ψηφοφόρων έναντι του καλώς εν-
νοούμενου γενικού συμφέροντος. 

Ο συνειδητοποιημένος, πολιτικά
ενεργός και συναισθηματικός ψη-
φοφόρος έχοντας απέναντί του τα
ψηφοδέλτια των σημερινών εκλο-
γών πολύ πιθανόν να πράξει δύο
πράγματα: Ή να απέχει ή να ψη-
φίσει με κριτήριο το πρόσωπο ή
το κόμμα που θα τον κάνει να δια-
χειριστεί ευκολότερα τα έντονα
συναισθήματα της επόμενης ημέ-
ρας. Μια λογική του «λιγότερο κα-
κού» που σε προσωπικό επίπεδο
θα τον κάνει να αισθάνεται λιγό-
τερο άσχημα, που σε ιδεολογικό
επίπεδο θα τον κάνει να αισθάνεται
τις λιγότερες τύψεις και που σε
συμπεριφορικό επίπεδο θα τον
κάνει να νιώσει λιγότερο idiot –
με την αυστηρώς αριστοτελική
έννοια του όρου. Με λίγα λόγια θα
βιώσει μια συναισθηματική τρα-
γωδία πνιγμένος στις σκέψεις του
γιατί δεν μπορεί να λειτουργήσει
σαν τον μέσο συμπατριώτη του –
που την επόμενη των εκλογών θα
είναι ικανοποιημένος που «προ-
χώρησε η δουλειά του» γιατί ο
υποψήφιός του εξελέγη και «θα
τον κανονίσει». Υπάρχει διέξοδος
από αυτή την συναισθηματικά έν-
τονη περίοδο η οποία κορυφώνεται
την Κυριακή των εκλογών; Η απάν-
τηση είναι πως ναι αν δεν υποπέ-
σεις στην πλάνη της σύνθεσης κι
αν, ως ενεργός πολίτης, σκεφτείς
με αισιοδοξία. 

Η περίοδος εξάλλου των εκλο-
γών και τα αποτελέσματά τους
εξάγουν χρήσιμα συμπεράσματα
για το μέλλον και για το πώς θα
μπορούσαν τα πράγματα να βελ-
τιωθούν προς το καλύτερο. Αυτή
η αισιοδοξία μπορεί να υπερβεί
τον εκνευρισμό από την ορθολο-
γική μείωση των επιλογών ως προς
την ψήφο και να μετριάσει την
απογοήτευση από την λογική της
επιλογής ενός προσώπου από έναν
χώρο που δεν συμφωνείς ή την
επιλογή ενός χώρου για σκοπούς
μιας, προσωπικά οριοθετημένης,
ιδεολογικής συνέπειας ή καθαρό-
τητας. 

Ο «οδηγός ψήφου 101» είναι
περισσότερο μία πρόταση διαχεί-
ρισης των συναισθημάτων της
επόμενης ημέρας των εκλογών
παρά ένας ακριβής οδηγός ψηφο-
φορίας στη λογική της βελτιστο-
ποίησης της σχέσης κόστους-ωφέ-
λειας –για το γενικό καλό του τό-
που. Είναι όμως και μια παραδοχή
αισιοδοξίας για όσους αντιλαμβά-
νονται, στην πλήρη έκτασή του,
την πολιτική παρακμή στην πα-
τρίδα μας την Κύπρο και τους κρί-
σιμους καιρούς που έχουμε μπρο-
στά μας. Συνεπώς, αν τον διαβάζετε
αυτή τη στιγμή να πάτε να ψηφί-
σετε αυτό που θα σας κάνει να αι-
σθάνεστε καλύτερα με τη συνεί-
δησή σας και που θα ζημιώνει, λι-
γότερο, τον τόπο. Οι αισιόδοξοι
άνθρωποι εξάλλου δεν καταβάλ-
λονται εύκολα. 

Οδηγός ψήφου 101

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Το 1960, όταν εγκα-
θιδρύθηκε η Κυπρια-
κή Δημοκρατία, η
Βουλή των Αντιπρο-
σώπων εθεωρείτο
για τους ηγέτες των

δύο κοινοτήτων περίπου ως ένα
επικυρωτικό σώμα, χωρίς καμία
ουσιαστική εξουσία. Ο αρχιεπίσκο-
πος Μακάριος μαζί με τον Φαζίλ
Κιουτσιούκ, οι οποίοι στην ουσία
μοίραζαν το πολιτικό παιχνίδι, «φι-
λανθρώπως» σκεπτόμενοι, έδωσαν
το δικαίωμα στους βουλευτές να
διατηρούν την προσωπική τους
εργασία, εκτός από το δημόσιο και
ως δώρο, τους πρόσφεραν αφορο-
λόγητο αυτοκίνητο. Είναι χαρα-
κτηριστικό το γεγονός ότι τις δύ-
σκολες εκθέσεις των κοινοβουλευ-
τικών επιτροπών, επί των νομο-
σχεδίων, τις συνέτασσαν οι ίδιοι
οι πρόεδροι των Επιτροπών, πολλές
φορές με χειρόγραφα κείμενα. Σή-
μερα για τη σύνταξη μιας έκθεσης
απαιτείται κοπιώδης εργασία πολ-
λών τεχνοκρατών. Χαρακτηριστικές

ήταν οι περιπτώσεις βουλευτών
κυρίως πριν από το 1974, οι οποίοι
δεν άνοιγαν το στόμα τους για να
μιλήσουν, αλλά παρακολουθούσαν
τι ψήφιζαν οι αρχηγοί και σήκωναν
ανάλογα το χέρι τους. Δεν είναι τυ-
χαίο το γεγονός ότι σημαντικές
«πονηρές» αποφάσεις, λαμβάνονταν
είτε στην Αρχιεπισκοπή, είτε στα
γραφεία του γιατρού Κιουτσιούκ
και απλά υλοποιούνταν με έγερση
των χειρών των βουλευτών. Όσοι
είχαν την ευκαιρία ή το «βίτσιο»
να διαβάσουν πρακτικά των συνε-
δριάσεων των τριών πρώτων χρό-
νων λειτουργίας της Βουλής, κα-
τανοούν πολύ εύκολα τους λόγους
για τους οποίους, από το 1964 μέχρι
σήμερα, συζητούμε ακόμη το Κυ-
πριακό. 

Τα χρόνια πέρασαν και η Βουλή
των Αντιπροσώπων, από επικυρω-
τικό σώμα, μετατράπηκε σε «κυ-
βερνώσα Βουλή», αλλά χωρίς να
έχει τη γραφειοκρατία της εκτελε-
στικής εξουσίας. Αποτέλεσμα είναι
να πέφτει σε χοντρές γκάφες, πα-

ρασυρόμενη από θέσεις και υπο-
σχέσεις «πονηρούληδων» προ-
έδρων, γενικών διευθυντών και άλ-
λων αξιωματούχων του κράτους.
Τα παραδείγματα είναι αμέτρητα,
με κορυφαία την «παγίδα» για το
κούρεμα των καταθέσεων, όπου ο
πρόεδρος φαινομενικά απέτυχε να
πείσει τους αρχηγούς των κομμά-
των, την ώρα κατά την οποία άλλα
έλεγαν και άλλα διαβεβαίωναν τους
βουλευτές κάποιοι χρυσοπληρω-
μένοι και τάχα «σοφοί» τεχνοκρά-
τες. Μεγάλη γκάφα ήταν και οι εγ-
κρίσεις δεκάδων εκατομμυρίων για
τις Κυπριακές Αερογραμμές, ύστερα
από διαβεβαιώσεις «ευυπόληπτων»
αξιωματούχων, οι οποίοι απλά εξα-
φανίστηκαν μετά την κατάρρευση
της κρατικής εταιρείας. Μεγάλη
«παγίδα» ήταν και η ιστορία του
σκανδάλου του χρηματιστηρίου,
μια χούφτα παμπόνηρων ανθρώ-
πων, άρπαξε τις οικονομίες ζωής,
σχεδόν όλων των Κυπρίων. Μεγάλη
«παγίδα» αποτελεί και η ιστορία
του «υπερόπλου» των διαταγμάτων

για τον κορωνοϊό, για τα οποία ένας
άνθρωπος ασκεί ουσιαστικά χωρίς
έλεγχο, ταυτόχρονα νομοθετική
και εκτελεστική εξουσία. 

Η νέα Βουλή των Αντιπροσώπων
καλό είναι να προβληματιστεί σο-
βαρά και να ψηφίσει πραγματικά
μέτρα ελέγχου της εκτελεστικής
εξουσίας και σίγουρα της απόσεισης
του «πειρασμού» της ανάληψης
ευθυνών, που δεν της ανήκουν.
Δεν είναι λίγοι οι «πονηρούληδες»
πρόεδροι και υπουργοί, οι οποίοι,
αντί να έχουν το θάρρος να ανα-
λάβουν τις ευθύνες τους, ρίχνουν
τις «καυτές» πατάτες στη Βουλή.
Καλό είναι να θεσμοθετηθεί και η
αρχή, ότι καμία κοινοβουλευτική
επιτροπή δεν θα αναλαμβάνει ευ-
θύνη να λύσει διαφορές ομάδων
συμφερόντων, όταν τα Υπουργεία
αδυνατούν να κάνουν τη δουλειά
τους. Ακόμη κανένας αρχηγός κόμ-
ματος δεν θα πρέπει να συναντά
υπουργούς, για θέματα τα οποία
συζητούνται στη Βουλή. Είναι τρα-
γικό υπουργοί να αδυνατούν να

υπερασπιστούν τις αποφάσεις τους
και να ξεκινούν παζάρια πίσω από
κλειστές κομματικές πόρτες. Καλό
θα είναι να υπάρξει προβληματι-
σμός και για τις ανοικτές στα Μέσα
Ενημέρωσης, συνεδριάσεις των
κοινοβουλευτικών επιτροπών, αφού
πολλές φορές χρησιμοποιούνται
για να κατασπαράξουν πολιτικούς
αντιπάλους ή για να κατατρομο-
κρατήσουν υπουργούς και τεχνο-
κράτες ή το χειρότερο για να μα-
ζέψουν ψήφους.

Το πιο σημαντικό ίσως μέτρο,
το οποίο θα πρέπει να προβλημα-
τίσει το νέο κοινοβούλιο είναι ο
περιορισμός των θητειών και του
χρόνου υπηρεσίας των ανεξάρτη-
των αξιωματούχων του κράτους.
Διαθέτουν εξουσίες ανάλογες με
τα διατάγματα των υπουργών Υγεί-
ας και Εργασίας και δεν υπόκεινται
ουσιαστικά σε κανένα έλεγχο. Κυ-
ριότερο παράδειγμα ο πανίσχυρος
γενικός εισαγγελέας, ο οποίος μπο-
ρεί και αναστέλλει ακόμη και ποι-
νικές διώξεις, ο γενικός ελεγκτής,

ο γενικός λογιστής και ο αρχηγός
της Αστυνομίας. Καλό θα είναι να
θεσμοθετηθεί και διαδικασία έγ-
κρισης των διορισμών των υπουρ-
γών και όλων των αξιωματούχων,
από τους αντιπροσώπους του λαού,
πρακτική η οποία εφαρμόζεται
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τις
Ηνωμένες Πολιτείες. Με άλλα λόγια,
να φοβάται ο εκάστοτε πρόεδρος,
ότι μπορεί να γίνει ρεζίλι, αν επιλέξει
ένα μη ικανό συνεργάτη. Σήμερα
ορισμένοι διορισμένοι «μαθαίνουν»
στην πλάτη του λαού και με τερά-
στιο οικονομικό κόστος για τους
φορολογούμενους. Αλλά και όπως
εμπνεύστηκε ο Οδυσσέας Ελύτης:
«Για να γυρίσει ο ήλιος θέλει δουλειά
πολλή / Θέλει νεκροί χιλιάδες να
’ναι στους τροχούς / Θέλει κι οι
ζωντανοί να δίνουν το αίμα τους…
» Και σίγουρα για να γυρίσει ο ήλιος
του Κοινοβουλίου, ο οποίος αποτελεί
και το σήμα κατατεθέν του Σώμα-
τος, θέλει δουλειά πολλή...

Για να γυρίσει ο ήλιος της Βουλής
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ
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Μέλη της αποστολής από τη Ναμίμπια στο Βερολίνο κατά τη διάρκεια της τελετής αναγνώρισης της γερμανικής γενοκτονίας των Herero και Namaqua. 
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Ο ι απαιτήσεις της Τουρκίας
για κυριαρχία και δύο κρά-
τη δεν είναι καινούργια

τοποθέτηση. O ΟΗΕ, η ΕΕ δεν
έχουν πεισθεί ακόμη ότι για τη
δική μας πλευρά αλλά και ολό-
κληρο τον κόσμο, κάτι τέτοιο
είναι παράλογο και ανεπίτρεπτο.
Ο Ραούφ Ντενκτάς από τη δε-
καετία του 1960 μιλούσε για δύο
«λαούς» και ξεχωριστό δικαίωμα
«αυτοδιάθεσης». Ξεχνούσε όμως
πάντοτε, όπως τώρα και ο Ερν-
τογάν και ο Τατάρ ότι στο πέρα-
σμα των αιώνων στην Κύπρο ζού-
σε ένας πληθυσμός που αποτε-
λείτο από μια ελληνική πλειοψη-
φία του 80% και μια τουρκική
μειοψηφία του 18%, και που μαζί
αποτελούσαν επίσημα από το
1960 τον λαό της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Το ότι έτσι είχαν τα
πράγματα αποδεικνύεται από τη
χαρτογραφία του μεσαίωνα και
εντεύθεν που δείχνει παραστα-
τικά ότι τα τοπωνύμια ήταν όλα
για αιώνες στην ελληνική γλώσσα
από την Ενετοκρατία ώς και το
1974. Ας το έχει υπόψη του ο κ.
Τατάρ και ότι τα ιστορικά στοιχεία
δεν αλλοιώνονται. Μόνο με το
βίαιο διαχωρισμό που επέβαλε
με βάρβαρη στρατιωτική βία του
1974 η Τουρκία επιχειρείται η
παραχάραξη της ιστορίας και ο
βιασμός των δημογραφικών δε-
δομένων.

Ο Χάρτης των Η.Ε. ομιλεί παν-
τοιοτρόπως για την ισότητα των
κρατών (Preamble, «…equal ri-
ghts … of nations large and
small…». Στο Άρθρο 1(2) ομιλεί
για την ανάπτυξη φιλικών σχέ-
σεων μεταξύ κρατών βασισμένων
στο σεβασμό της αρχής «ίσων
δικαιωμάτων …». Στο Άρθρο 2(1)
αναφέρει ότι ο ΟΗΕ βασίζεται
στην αρχή της «κυριαρχικής ισό-
τητας όλων των μελών του» (so-
vereign equality of all its mem-
bers). Θα περιοριστώ μόνο στην
«κυριαρχική ισότητα των μελών
του ΟΗΕ». Κατά τη σχετική διά-
ταξη που αποτελεί και αναγκα-
στικό δίκαιο (jus cogens) κάθε
κράτος μέλος έχει το δικαίωμα
της ίδιας «ισότητας δικαιοσύνης»,
καθώς απαγορεύει να διατηρείται
οποιοδήποτε ειδικό καθεστώς
σε οποιοδήποτε κράτος μεγάλο
ή μικρό. Ακόμη στο ίδιο Άρθρο
αναφέρεται ότι τα κράτη μέλη
οφείλουν να διασφαλίζουν τα δι-
καιώματα και τα πλεονεκτήματά
τους από τον Χάρτη με «καλή πί-
στη» και χωρίς τη χρήση ή απειλή
χρήσης βίας. Όλες οι διατάξεις
του Άρθρου 2 αποτελούν επίσης
αναγκαστικό διεθνές δίκαιο. Η
Τουρκία ελέγχεται ότι κατά πα-
ράβαση τέτοιων αναγκαστικών
κανόνων και πασιφανώς κακό-
πιστα συμπεριφέρεται έναντι άλ-
λου ισότιμου μέλους των Η.Ε.,
την Κυπριακή Δημοκρατία. Προ-
σπαθεί να εξηγήσει τον Χάρτη
των Η.Ε. σύμφωνα με δικούς της
κανόνες. Οποία αναίδεια έναντι
της διεθνούς κοινότητας. 

Μία από τις έκνομες πράξεις
της είναι φυσικά η παράνομη
στρατιωτική εισβολή και η συ-
νεχιζόμενη κατοχή τμήματος
ενός ισότιμου και κυρίαρχου μέ-
λους των Η.Ε. Η κατοχική δύναμη
δεν επέδειξε κανέναν σεβασμό
στα διαδοχικά ψηφίσματα της
Γ.Σ. κα του Σ.Α. (3212/74,
37/253/74, 353/74, 361/74, 361/74,
367/75, 367/75  541 και 550. Με
τη μέθοδο των διαδοχικών δια-
πραγματεύσεων έχοντας πάντα
στα σχέδιά της τον πλήρη έλεγχο
της Κύπρου πέτυχε και λόγω της
δικής μας επιθυμίας για λύση και
επανένωση του νησιού μας, διά-
φορες βαθμιαίες υποχωρήσεις
όσον αφορά την αναβάθμιση του
κατοχικού καθεστώτος. 

Πρώτα τα κείμενα του Σ.Α.
ομιλούν για διαπραγματεύσεις
«πάνω σε ίση βάση», ΓΣ 3212, το
ίδιο στο Ψήφισμα του Σ.Α. 367/75.
Ήταν δηλαδή «ισότιμη» συμμε-
τοχή στις συνομιλίες.

Μετά τα ψηφίσματα 541 και
550 φτάσαμε ακολούθως στις
κοινές προτάσεις του Εθνικού
Συμβουλίου του Ιανουαρίου του
1989. Εκεί διαλαμβάνεται κάτω
από τον τίτλο «Περιφέρειες» ότι
θα υπάρχουν δύο υπό τη διοίκηση

κάθε κοινότητας που θα «έχουν
ισότιμη υπόσταση και οι περι-
φερειακές κυβερνήσεις θα είναι
ισότιμες η μία έναντι της άλλης…
», δηλαδή ισότητα ανάμεσα στα
ομόσπονδα κρατίδια (federated
states), μιας «κανονικής ομο-
σπονδίας». Δεν γνωρίζαμε τότε
πού θα κατέληγαν οι δικές μας
προτάσεις. Αποφασιστική καμπή
για την αλλαγή όσον αφορά την
«ισότητα» ήταν το Ψήφισμα 649
του Σ.Α. που ομιλεί για συνεργα-
σία των δύο πλευρών στις συνο-
μιλίες με τον γ.γ. πάνω σε «ισότιμη
βάση» και τα δύο «ομόσπονδα
κράτη θα είναι «πολιτικά ισότιμα».
Ακόμη με αναφορά στις συμφω-
νίες 1977 και 1979 λέγει ότι οι
ηγέτες δεσμεύτηκαν να «εγκα-
θιδρύσουν» ομοσπονδία κλπ. ενώ
οι συμφωνίες ομιλούν για «ανα-
ζήτησή» της. Το σημαντικό είναι
η αναφορά σε «πολιτική» ισοτιμία
για πρώτη φορά. Περιέχει και άλ-
λα στοιχεία το Ψήφισμα 649 θε-
τικά και αρνητικά, όμως το βασικό
του στοιχείο της πολιτικής ισο-
τιμίας εμπεριέχεται ήδη στην έκ-
θεση του γ.γ. (S/21183- 8.3.1990
) εκδόθηκε αμέσως μετά την απο-
τυχία των συνομιλιών Βασιλεί-
ου-Ντενκτάς, της Νέας Υόρκης.
(Βλ. και Ψήφισμα 367 παρ. 2).

Το Ψήφισμα 716/1991 με υιο-
θέτηση της Έκθεσης του ΓΓ(παρ.
11), με δική μας συμμετοχή ή
ανοχή, αναφέρεται «σε ένα κρά-
τος που να αποτελείται από δύο
πολιτικά ισότιμες κοινότητες»
και παραπέμπει στην έκθεση του
ΓΓ S/21183/1990. Δε χρειάζεται
να επαναλάβω το περιεχόμενο
της σχετικής παραγράφου 11 που
αποτελεί βασική διαφωνία όσον
αφορά την ερμηνεία της «απο-
τελεσματικής συμμετοχής» και
των δύο «πολιτικά ισότιμων κοι-
νοτήτων» σε όλα τα όργανα και
τις αποφάσεις της ομοσπονδιακής
κυβέρνησης. Επεκτείνεται έτσι
η ισότιμη συμμετοχή στις δια-
πραγματεύσεις για πρώτη φορά
σε «πολιτική ισότητα» και «απο-
τελεσματική συμμετοχή» σε όλα
τα όργανα και τις αποφάσεις του
μελλοντικού ομοσπονδιακού κρά-
τους, υιοθετώντας πλήρως το πε-
ριεχόμενο της έκθεσης του ΓΓ.
Διερωτώμαι με ποια αιτιολογία
δεχθήκαμε ή ανεχθήκαμε αυτές
τις διατυπώσεις.

Και τώρα τι απαιτεί η τουρκική
και τουρκοκυπριακή πλευρά;
Αναγνώριση του κατοχικού μορ-
φώματος, της υποτελούς τοπικής
διοίκησης της κατοχικής δύναμης
και συνομοσπονδία μετά. Επι-
στρέφουμε στις απαιτήσεις Ραούφ
Ντενκτάς της δεκαετίας του 1970.
Κάναμε ήδη πολλές υποχωρήσεις
στην επιδίωξή μας για επανένωση
του νησιού μας και οφείλουμε
να τη διεκδικούμε συνεχώς. Αν,
και τώρα, με δική μας συναίνεση
ή ανοχή δεχθούμε ακόμη και να
συζητήσουμε την απαίτηση τους
τότε βάζουμε εμείς οι ίδιοι την
ταφόπλακα του κράτους, της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Τουρκία
και τ/κ πλευρά δεν ικανοποιούνται
πλέον με τη συζήτηση και λύση
των στοιχείων της «Ομοσπον-
δίας» αλλά επιδιώκουν πλήρη και
μόνιμο έλεγχο του κράτους μας
μέλους του ΟΗΕ, της Ε.Ε. του ΣτΕ
κ.λπ. και δεν αποκλείω αν ακόμη
επιδιώκουν την εξαφάνιση του
προαιώνιου ελληνικού στοιχείου
από την Κύπρο. Λέχθηκαν πολλά
σε άλλα δημοσιεύματα, όμως
οποιεσδήποτε περαιτέρω υπο-
χωρήσεις ή ανοχή και συζήτηση
των νέων απαράδεκτων απαιτή-
σεων της κατοχικής Τουρκίας
αποτελεί αυτοκαταδίκη σε μόνιμη
αιχμαλωσία και τολμώ να πω θα
αποτελεί παράδοση άνευ όρων. 

Ο ΟΗΕ, η Ε.Ε. αλλά και τα μό-
νιμα μέλη του Σ.Α. και το ίδιο
συλλογικά, καθώς και το Συμ-
βούλιο και η Επιτροπή της Ε.Ε.,
οφείλουν να στηρίξουν τη μικρή
Κυπριακή Δημοκρατία που απο-
τελεί, με βάση τον Χάρτη των
Η.Ε. «ισότιμο και κυρίαρχο μέλος
του ΟΗΕ», όπως αναφέρει στο
Προοίμιό του, και όχι μόνον, όπως
και στα άρθρα 1(2) και 2(1) του
Χάρτη. Ή μήπως οι μεγάλοι κα-
τάργησαν τον Χάρτη για μικρά
κράτη;

ΗΝορβηγία είναι η μεγαλύτερη
χώρα στην Ευρώπη στην πα-
ραγωγή πετρελαίου και φυσικού

αερίου.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση συ-
νεργάζεται με την σκανδιναβική χώ-
ρα μέσω του Ευρωπαϊκού Οικονο-
μικού Χώρου σε κοινωνικούς, οικο-
νομικούς, εμπορικούς, αναπτυξια-
κούς, περιβαλλοντικούς και σε άλλους
τομείς. Αν και η Νορβηγία δεν είναι
μέλος της Ε.Ε., θα μπορούσε να απο-
τελέσει παράδειγμα προς μίμηση
για τις χώρες – μέλη της Ε.Ε. στον
τομέα της προώθησης της υδροη-
λεκτρικής ενέργειας.  Τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα έχουν ξεπεράσει σε πω-
λήσεις τα υβριδικά και τα παραδο-
σιακά αυτοκίνητα, αφού γύρω στο
50% του συνολικού στόλου των νορ-
βηγικών ιδιωτικών οχημάτων είναι
πλέον ηλεκτροκίνητα. Η Νορβηγία
έχει θέσει ως βασικό στόχο την πα-
ραγωγή μηδενικών ρύπων μέχρι το
2025, την ίδια στιγμή που η Ε.Ε. στο-
χεύει στην κλιματική ουδετερότητα
μέχρι το 2050. Για να μπορέσει όμως
η Κυβέρνηση της μικρής σκανδινα-
βικής χώρας των 5 εκατομμυρίων
κατοίκων περίπου να πετύχει αυτό
τον στόχο, προσφέρει κίνητρα στους
πολίτες. Οι Νορβηγοί ιδιοκτήτες ηλε-
κτροκίνητων οχημάτων απαλλάσ-

σονται από τον Φόρο Προστιθέμενης
Αξίας, όπως επίσης και από τους φό-
ρους διοξειδίου του άνθρακα και
οξειδίου του αζώτου που επιβάλλονται
σε κατόχους οχημάτων που χρησι-
μοποιούν φυσικό αέριο και πετρέλαιο.
Επιπρόσθετα, μπορούν να περνούν
τα διόδια χωρίς πρόσθετη επιβάρυν-
ση, να χρησιμοποιούν τις ειδικές λω-
ρίδες λεωφορείων για αποφυγή της
πυκνής  κυκλοφοριακής κίνησης
αλλά και να μεταφέρουν δωρεάν τα
οχήματα τους με νορβηγικά πλοία.

Σύμφωνα με στοιχεία της εφη-
μερίδας «Οικονομική Καθημερινή»,
το νορβηγικό Κοινοβούλιο αποφάσισε
πρόσφατα τη θέσπιση κανονισμού
για κυκλοφορία μόνο καινούριων
ηλεκτρικών οχημάτων μέχρι το 2025.
Αυτή η απόφαση βρίσκει σύμφωνη
τη συντριπτική πλειοψηφία των Νορ-
βηγών, οι οποίοι εμπιστεύονται τις
περιβαλλοντικές προτάσεις της Κυ-
βέρνησης. Σε μια άλλη χώρα τώρα,
τη μεγαλύτερη οικονομική δύναμη
της Ε.Ε., την Γερμανία, σχεδιάζονται
εδώ και κάποια χρόνια τρένα με κυ-
ψέλες υδρογόνου.  Η Γερμανία έχει
θέσει ως στόχο την σταδιακή αντι-
κατάσταση όλων των πετρελαιοκί-
νητων τρένων της γερμανικής εται-
ρείας σιδηροδρόμων DeutscheBahn,

μέχρι το 2024. Τα 1300 περίπου ολο-
καίνουρια τρένα υδρογόνου θα κο-
στίσουν γύρω στα 5 – 10 εκατομμύρια
ευρώ το ένα. Εμπνευστής αυτής της
πρωτοποριακής ιδέας είναι Γαλλική
εταιρεία, η οποία σχεδίασε τα γρή-
γορα τρένα TGV στη Γαλλία.  Η κί-
νησή τους θα επιταχύνεται εξ ολο-
κλήρου με υδρογόνο, μπαταρία ή
ηλεκτρικό ρεύμα που θα διοχετεύεται
από υπερυψωμένα καλώδια και θα
αναπτύσσουν ταχύτητα μέχρι 160
χιλιόμετρα ανά ώρα καλύπτοντας
μια απόσταση μέχρι 600 χλμ. με προ-
οπτική τα 1000 χλμ. στο μέλλον,
χωρίς ανεφοδιασμό. Η νέα επανα-
στατική τεχνολογία στις δημόσιες
μεταφορές μπορεί να είναι ακριβή,
αλλά η συνεχής μόλυνση του περι-
βάλλοντος μας επιβάλλει να εφαρ-
μόσουμε πιο φιλικές και αθόρυβες
λύσεις που θα προστατεύουν τους
κατοίκους από την ηχορύπανση. 

Ενδεικτική είναι επίσης η χρήση
καυσίμων τελευταίας τεχνολογίας
στα καινούρια τρένα τα οποία είναι
εφοδιασμένα με κυψέλες, οι οποίες
παράγουν ηλεκτρισμό σε συνδυασμό
υδρογόνου και οξυγόνου, αφήνοντας
ως υποπροϊόντα στο περιβάλλον
μόνο ατμό και νερό.  Τα νέα μέσα
μαζικής μεταφοράς εκπέμπουν με

αυτό τον τρόπο χαμηλούς ή μηδε-
νικούς ρύπους, δεν μολύνουν το πε-
ριβάλλον και μπορούν να χαρακτη-
ριστούν ως τα ανερχόμενα πράσινα
μεταφορικά μέσα.

Όπως στη Νορβηγία έτσι και στη
Γερμανία, οι πολίτες έχουν αγκαλιάσει
αυτή την πρωτοβουλία των κεντρι-
κών Κυβερνήσεων, έχοντας πάντα
ψηλά στη συνείδησή τους την προ-
στασία του περιβάλλοντος και τον
περιορισμό της κλιματικής αλλαγής.
Τόσο τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, όσο
και τα υδροκίνητα τρένα, θα φέρουν
ριζικές αλλαγές στον τομέα των σύγ-
χρονων μεταφορών. Ευελπιστούμε
ότι στο άμεσο μέλλον θα ευαισθη-
τοποιηθούν κι άλλες χώρες, ιδιαίτερα
οι πιο ρυπογόνες και θα παραδειγ-
ματιστούν από τα πιο πάνω παρα-
δείγματα.  Η προστασία του περι-
βάλλοντος μας αφορά όλους και θα
πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι,
αν δεν λάβουμε άμεσα μέτρα για
προστασία του πλανήτη, οι ασθένειες
και οι πανδημίες θα αυξάνονται συ-
νεχώς και οι άνθρωποι θα ταλαιπω-
ρούνται με αναπνευστικά και άλλα
σοβαρά προβλήματα υγείας.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρ-
χος Δερύνειας.

Φιλικές προς το περιβάλλον μεταφορές
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Οι απαιτήσεις 
της τουρκικής πλευράς 

Του δρος ΚΥΠΡΟΥ ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙΔΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Οι δεκαετίες του 1930
και του 1940 έχουν
συνδεθεί τόσο με μια
αντιφιλελεύθερη ρη-
τορική όσο και με μια
λυσσαλέα μάχη εναν-

τίον της αντιπροσώπευσης και της
κοινοβουλευτικής δημοκρατίας. Οι
επικριτές του θεσμού της αντιπρο-
σώπευσης της εποχής εκείνης ταύ-
τιζαν το κοινοβούλιο και τη φιλε-
λεύθερη ολιγαρχία με τον φιλελευ-
θερισμό. Οι βασικές κριτικές ενός
Carl Schmitt, για παράδειγμα, συ-
νοψίζονταν στο γεγονός ότι οι αν-
τιπρόσωποι δεν ήταν πλέον άτομα
ικανά για πολιτική σκέψη και πολι-
τικό διάλογο. Δεν διαλέγονταν ανοι-
χτά με τους συναδέλφους τους αλλά,
έχοντας πάντα προσωπική ατζέντα,
είτε υπηρετούσαν τα προσωπικά
τους συμφέροντα είτε επεδίωκαν
να αποσπάσουν οφέλη για την κλίκα
ή την τάξη τους. Η μειωμένη πολιτική
αντίληψη των αντιπροσώπων, η ανι-
κανότητα κριτικής σκέψης και εμ-
πέδωσης της λογοκρατικής διαδι-
κασίας του διαλόγου σηματοδοτού-
σαν για τον Schmitt και τους υπο-
στηρικτές του το τέλος του φιλελεύ-
θερου κοινοβουλευτισμού. Δυστυ-
χώς, τα παραπάνω επιχειρήματα
συνετέλεσαν με τον πλέον οδυνηρό
τρόπο στην άνοδο των πιο διεφθαρ-
μένων ολοκληρωτικών καθεστώτων.
Δεν είναι λίγοι οι στοχαστές που
βλέπουν τη σημερινή πολιτική της
καταγγελίας του κομματικού συ-
στήματος ως τη θλιβερή επανάληψη
της περασμένης, αλλά όχι ξεχασμέ-
νης εκείνης εποχής. Αυτό που έχει
σημασία εδώ είναι να κατανοήσουμε
σε ποιο κοινοβουλευτικό σύστημα
στόχευαν οι επικρίσεις της εποχής
εκείνης και σε ποιο στοχεύουν σή-
μερα. Όπως έδειξε ο BernardManin,
το αντιπροσωπευτικό μας σύστημα

δεν είναι ένα και ενιαίο. Ενώ δηλαδή
κατά την πρώιμη περίοδό του, το
αντιπροσωπευτικό σύστημα ήταν
φιλελεύθερο-ολιγαρχικό, κατά την
ωριμότητά του, στα μεταπολεμικά
κυρίως χρόνια, έγινε κομματικό. Η
κριτική των στοχαστών των δεκαε-
τιών του μεσοπολέμου στράφηκε
αναφανδόν εναντίον της ολιγαρχι-
κής-φιλελεύθερης μορφής του. Το
κοινοβούλιο, που δεν γνώριζε ακόμη
τα μεγάλα μαζικά κόμματα, απαρ-
τιζόταν από επιφανείς πολίτες, οι
οποίοι και συγκροτούσαν την αρι-
στοκρατία της πολιτικής, οικονομι-
κής και κοινωνικής ζωής των μεγά-
λων ευρωπαϊκών κρατών. Με τη
λήξη όμως του 19ου αιώνα, η καθο-
λική ψήφος και τα μαζικά κινήματα
έδωσαν τέλος στην ολιγαρχική αυτή
παράδοση, με αποτέλεσμα στα έδρα-
να των κοινοβουλίων να εμφανίζον-
ται πλέον πρόσωπα της καθημερι-
νότητας, τα οποία προσιδίαζαν μάλ-
λον στον άστατο χαρακτήρα του
πλήθους που τους εξέλεγε παρά
στον ιδεατό τύπο εθνικού αντιπρο-
σώπου. Τη λύση στο πρόβλημα αυτό
έδωσε μεταπολεμικά το σταθερό
κομματικό-ιδεολογικό σύστημα. Η
φιλελεύθερη αριστοκρατία και ο
διάλογος μεταξύ ατόμων στο κοι-
νοβούλιο παρέδωσαν τη σκυτάλη
στον κομματικό πλουραλισμό  και
στον ευρύτερο πολιτικό και κοινω-
νικό διάλογο μεταξύ των διαφορε-
τικών ιδεολογιών και οραμάτων των
κομματικών παρατάξεων. Ήταν οι
εποχές παραγωγής πολιτικού λόγου
και θεωριών, οραμάτων και κριτικής
σκέψης από το σύνολο του πλου-
ραλιστικού πολιτικού συστήματος. 

Η δεύτερη αυτή περίοδος άρχισε
να φθίνει με την παρακμή της ποι-
ότητας του ιδεολογικού διαλόγου.
Έφτασε στο τέλος της, όταν αμ-
βλύνθηκαν οι διαφορές σε τέτοιο

σημείο που τα αντίπαλα στρατόπεδα
συναντήθηκαν στον χώρο του πο-
λιτικού κέντρου. Ο πάντοτε καίριος
Κορνήλιος Καστοριάδης είχε κατα-
νοήσει τη συνάντηση αυτή ως «Άνο-
δο της ασημαντότητας» (1996). Ο
Καστοριάδης καυτηρίαζε τον εγ-
κλωβισμό του κοινωνικού διαλόγου
στα πρότυπα και τις αντιπαραθέσεις
του παρελθόντος και την απομά-
κρυνσή του από την ουσιώδη σκέψη
και προοπτική για το μέλλον. Σήμερα
η δύσκολη καθημερινότητα των πο-
λιτών τούς αποκλείει όλο και περισ-
σότερο από τη δημοκρατική ανάγκη
για πολιτικό στοχασμό και συμμε-
τοχή στον κοινωνικό διάλογο. Ήδη
από το1996 το αντιπροσωπευτικό
μας σύστημα είχε αρχίσει να παίρνει
τα χαρακτηριστικά που έχει σήμερα,
δηλαδή τον στρεβλό κοινωνικό και
πολιτικό διάλογο μέσα από τα κα-
νάλια των κοινωνικών μέσων ενη-
μέρωσης και δικτύωσης. Αυτό που
αλλάζει στη νέα τεχνολογική μας
εποχή είναι ο τρόπος που διεξάγεται
ο κοινωνικός διάλογος. 

Βρισκόμαστε σε ένα σταυροδρόμι
σημαντικών διεργασιών στον τρόπο
αντιπροσώπευσης. Η στειρότητα
του ιδεολογικού-κομματικού διαλό-
γου γίνεται εμφανής από τον τρόπο
με τον οποίο τα ίδια τα κόμματα και
οι μηχανισμοί προπαγάνδας τους
ασκούν κριτική στους εκλογικούς
αντιπάλους τους. Δεν κατηγορούν
την ιδεολογία των αντιπάλων τους,
αλλά κυρίως τον πρακτικό τρόπο με
τον οποίο αντιμετωπίζουν τα καθη-
μερινά προβλήματα. Από την άλλη
πλευρά, το τέλος των ιδεολογιών,
επιφέρει μια εν μέρει επιστροφή
στο παλαιό φιλελεύθερο-ολιγαρχικό
ιδεώδες των κομματικά ανεξάρτητων
ή υπερκομματικών, «τίμιων και ικα-
νών» αντιπροσώπων. Ενώ δηλαδή
την εποχή της ακμής του κομματικού

συστήματος ο κοινωνικός φακός
εστίαζε στις επιδόσεις του κόμματος
και βάσει αυτών έκρινε τους εκά-
στοτε βουλευτές, σήμερα το ενδια-
φέρον στρέφεται στον έλεγχο των
βουλευτών προκειμένου να κριθεί
η επιτυχία της κομματικής παράτα-
ξης. Αυτό έχει μοιραία αλλάξει τη
μορφή του διαλόγου ανάμεσα στους
πόλους της πολιτικής εξουσίας και
την κοινωνία. Οι πολίτες και επίδοξοι
ψηφοφόροι δεν αρκούνται στις εξαγ-
γελίες των ιδεολογικών αρχών και
στα οργανωμένα πολιτικά προγράμ-
ματα, αλλά αξιώνουν από τους αν-
τιπροσώπους να τοποθετηθούν πάνω
σε συγκεκριμένα θέματα της καθη-
μερινότητάς τους, τα οποία ως επί
το πλείστον επιβάλλονται από τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης και ενη-
μέρωσης. Η ψήφος είναι περισσότερο
επιδοκιμασία ή αποδοκιμασία των
πρακτικών λύσεων που προτείνουν
οι υποψήφιοι για καθημερινά προ-
βλήματα, παρά έκφραση εμπιστο-
σύνης σε ένα πολιτικό κόμμα ή έναν
ιδεολογικό φορέα. Ο κίνδυνος να
εγκλωβιστούν οι πολιτικές παρατά-
ξεις σε αυτό το παιχνίδι της αση-
μαντότητας είναι μεγάλος. Περισ-
σότερο από ποτέ, τα κόμματα και
οι κομματικοί μηχανισμοί καλούνται
να αντιδράσουν σ’ αυτή την «άνοδο
της ασημαντότητας» με την άρθρω-
ση καίριου πολιτικού λόγου που θα
ανταποκρίνεται στις νέες προκλήσεις
της ανθρωπότητας και στα αιτήματα
της ευρωπαϊκής κοινωνίας του μέλ-
λοντος: την «πράσινη» οικονομία
και την κοινωνική ποιότητα της δη-
μοκρατίας.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Αντιπροσώπευση και δημοκρατία (ΙI)
ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Αναβολή τακτικής» φαίνεται να
παίρνει η «αναβάθμιση της Τελω-
νειακής Ένωσης» της Τουρκίας.
Όπως πληροφορείται η «Κ», η πλά-
στιγγα τείνει να γύρει αρνητικά
στη λήψη άμεσης πολιτικής από-
φασης για δρομολόγηση της δια-
δικασίας, στη Σύνοδο Κορυφής του
Ιουνίου, χρονικό σημείο στο οποίο
η Ε.Ε. εμφανίζεται πλέον να επι-
κεντρώνεται αποκλειστικά στο ζή-
τημα της νέας οικονομικής ένεσης
προς το καθεστώς Ερντογάν, για
το προσφυγικό. Οι ίδιες πληροφορίες
αναφέρουν ότι εάν τελικά οριστι-
κοποιηθεί η τάση για αναβολή της
λήψης απόφασης τον Ιούνιο ανα-
φορικά με την αναβάθμιση της Τε-
λωνειακής Ένωσης της Τουρκίας,
το ζήτημα θα εξακολουθήσει να
διατηρείται ζεστό, μέσω και ανα-
φορών στα Συμπεράσματα, κάτι
που επιδιώκει το Βερολίνο, προκει-
μένου να κρατήσει ικανοποιημένο
τον Ταγίπ Ερντογάν, ο οποίος πάν-
τως δεν είναι βέβαιο πώς θα εκλάβει
μια τέτοια ενδεχόμενη εξέλιξη. Αυ-
τός είναι και ο λόγος για τον οποίο
κύκλοι στην έδρα της Ε.Ε. καθιστούν
σαφές ότι η δρομολόγηση αποφά-
σεων για αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης της Τουρκίας «δεν
εγκαταλείπεται, αλλά ενδέχεται να
μετατεθεί μετά το καλοκαίρι». Κάτι
που αποδίδεται σε «λόγους τακτι-
κής», καθώς όπως συναφώς πλη-
ροφορούμαστε, τρεις τουλάχιστον
παράγοντες επηρεάζουν αρνητικά
τη λήψη άμεσης πολιτικής απόφα-
σης για δρομολόγηση της διαδικα-
σίας αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας, στη Σύνοδο
Κορυφής του Ιουνίου:

1) Βερολίνο και Βρυξέλλες φέ-
ρονται να θεωρούν ότι στο επίκεν-
τρο της επικείμενης Συνόδου Κο-
ρυφής, στις 24-25 Ιουνίου, πρέπει
να είναι η δρομολόγηση της έγκρι-
σης της νέας οικονομικής στήριξης
της Τουρκίας, για το προσφυγικό.
Αν και επί του προκειμένου δεν
έχει διατυπωθεί επιφύλαξη από τα
27 κράτη-μέλη, εντούτοις καταγρά-
φονται εντονότατες διαφωνίες για
τη «γραμμή» από την οποία θα προ-
έλθει η νέα χρηματοδότηση της
Άγκυρας, με ποσά που όπως πλη-
ροφορούμαστε θα κυμανθούν πέριξ
των 5 δισεκατομμυρίων ευρώ. Τα
πλείστα κράτη-μέλη ζητούν όπως
όλο το ποσό προέλθει από τον ευ-
ρωπαϊκό προϋπολογισμό 2021-2027.
Κάτι που η Κομισιόν θεωρεί ως αδύ-
νατο, καθώς τα περιθώρια του νέου
Πολυετούς Δημοσιονομικού Πλαι-
σίου (ΠΔΠ) της Ε.Ε., δεν παρέχουν
μια τέτοια δυνατότητα και ως εκ
τούτου καλεί τα κράτη-μέλη να βά-
λουν το χέρι στην τσέπη και να
συμβάλουν μέσω των εθνικών τους
προϋπολογισμών. Όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ», το ζήτημα
παραπέμφθηκε στην πρόεδρο της
Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν,
η οποία θα παρουσιάσει συγκεκρι-
μένες ιδέες και προτάσεις, προκει-
μένου να δρομολογηθεί άμεσα το
πρώτο «δώρο» της Ε.Ε. προς την
Τουρκία. Ενδεχομένως στο πλαίσιο
μιας μεικτής προσέγγισης, με ένα
μέρος του ποσού να καλύπτεται
από το ΠΔΠ και το υπόλοιπο από
εθνικές συνεισφορές κρατών-μελών.
Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δη-
μοκρατία θα διαχωρίσει τη θέση
της και στο ζήτημα της οικονομικής
ένεσης προς την Τουρκία (βλέπε
άλλη στήλη).

2) Δεύτερον, η Ε.Ε. αναγνωρίζει
ότι η Άγκυρα δεν έχει κάνει όσα
οφείλει προκειμένου να της παρα-
χωρηθεί άμεσα όλο το πακέτο της
«θετικής ατζέντας» και συνεπώς
προκρίνει μια βήμα με βήμα προ-
σέγγιση, στο πλαίσιο της οποίας η
Τουρκία θα ανταμείβεται αναλόγως
της εκπλήρωσης των υποχρεώσεών
της. Στο πλαίσιο αυτό, επιχειρεί να
μεταθέσει σε μεταγενέστερο χρο-
νικό σημείο τη λήψη απόφασης για
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης που εκτιμάται ότι θα εκτινάξει
τον όγκο ευρωτουρκικών εμπορικών

συναλλαγών από 140 δισεκατομ-
μύρια ευρώ, σε 320 δισεκατομμύρια
ευρώ ετησίως. Γίνεται κατανοητό
ότι σε αυτά που δεν έχει κάνει η
Τουρκία, περιλαμβάνεται και η λύση
του Κυπριακού, καθώς η τουρκική
πρόταση για δύο κράτη, δεν βρίσκει
σύμφωνη την Ε.Ε. Θα πρέπει πάντως
να σημειωθεί, ότι κύκλοι στις Βρυ-
ξέλλες θεωρούν ότι μια συνομο-
σπονδιακή λύση, όπως την περιέ-
γραψε ο γ.γ. Αντόνιο Γκουτιέρες,
παραπέμποντας σε κυριαρχία που
θα πηγάζει «από πάνω προς τα κάτω
(bottom up)», δηλαδή από τις δύο
κοινότητες, «ενδέχεται να μην ενο-
χλεί την Ε.Ε., νοουμένου όμως ότι
το κυπριακό κράτος θα έχει μια εκ-
προσώπηση στην Κοινότητα και
θα είναι σε θέση να εκπληρώνει τις
υποχρεώσεις του, έναντί της»…

3) Η γνωστοποίηση της άρνησης
της Λευκωσίας να συναινέσει σε
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης  χωρίς διασύνδεση με το Κυ-
πριακό, θέση που μετέφερε ο ΥΠΕΞ
Νίκος Χριστοδουλίδης προς τον
Γερμανό ομόλογό του Χάικο Μάας,
καθώς και ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης προς τον ύπατο εκπρόσωπο

Γιοσέπ Μπορέλ. Όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας επέλεξε μάλιστα να εξαγ-
γείλει δημοσίως την πρόθεσή του
να ασκήσει βέτο στην προώθηση
της θετικής ατζέντας της Τουρκίας,
εάν δεν συνδεθεί με την Κύπρο,
προκειμένου να μην αφήσει αμφι-
βολία για τις προθέσεις της Λευκω-
σίας, σε όσους ενδεχομένως επε-
δίωκαν ή επιδιώκουν να τη φέρουν
στο τραπέζι της Συνόδου Κορυφής
του Ιουνίου. Δεδομένου ότι το ζή-
τημα της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης συντηρείται και
θα παραμείνει στο τραπέζι των «27»,
ακόμη και αν μετατεθεί το χρονικό
σημείο δρομολόγησής του, γίνεται
κατανοητό ότι το βέτο της Λευκω-
σίας θα έχει και άλλα επεισόδια.
Όπως και η ανάγκη εξειδίκευσης
των αιτημάτων της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και η εξασφάλιση των
απαραίτητων συμμαχιών στην Ε.Ε. 

Tο Βερολίνο
Με βάση τα υφιστάμενα δεδο-

μένα, το Βερολίνο δείχνει να αντι-
λαμβάνεται ως δύσκολο το εγχεί-
ρημα λήψης απόφασης τον Ιούνιο

για δρομολόγηση της αναβάθμισης
της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρ-
κίας. Αυτό όμως δεν ανατρέπει σε
καμιά περίπτωση τις προθέσεις της
Γερμανίας, η οποία υποστηρίζει
την αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης της Άγκυρας και προβαίνει
ήδη στις απαραίτητες κινήσεις,
προκειμένου να κρατήσει ζεστό το
ζήτημα και μαζί και τον Ταγίπ Ερν-
τογάν, αποφεύγοντας ενδεχόμενες
αντιδράσεις και επιπλοκές. Στο
πλαίσιο αυτό, το Βερολίνο ασκεί
πιέσεις προκειμένου να αρχίσει η
συζήτηση γύρω από την αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης στην
αρμόδια ομάδα εργασίας και για να
συγκληθεί η Μεικτή Επιτροπή Τε-
λωνειακής Ένωσης Ε.Ε.-Τουρκίας.
Όπως εξάλλου πληροφορούμαστε,
το Βερολίνο θα επιχειρήσει να συν-
τηρήσει το θέμα και κυρίως «την
προοπτική λήψης απόφασης», μέσω
των Συμπερασμάτων του Ιουνίου,
κάτι που εκ των πραγμάτων απαιτεί
ιδιαίτερη προσοχή εκ μέρους της
Λευκωσίας, προκειμένου να μη δρο-
μολογηθούν τετελεσμένα εις βάρος
των επιδιώξεών της, έστω και σε
μεταγενέστερο χρονικό σημείο.  

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Μεταβήκαμε με τον ΚουρκούτΕκέν
(σ.σ. πρώην υψηλόβαθμο στέλεχος
τουρκικών ειδικών δυνάμεων) στην
Κύπρο. Στο αεροπλάνο επιβιβάστη-
κα έχοντας ένα όπλο το οποίο με-
τέφερα στη μέση μου. Όταν φτά-
σαμε στην Κύπρο, μεταβήκαμε στην
Πολιτική Άμυνα όπου συναντήσαμε
τον συνταγματάρχη Γκαλίπ Μεντί.
Σε ένα γραφείο της υπηρεσίας, ο
Εκένμου παρέδωσε ένα όπλο τύπου
“Uzi”. Την επόμενη ημέρα πραγ-
ματοποιήσαμε έρευνα έξω από την
οικία του Κουτλού Ανταλί. Μια ημέ-
ρα μετά, ο Εκέν μου δήλωσε ότι
στην οικία υπήρχαν τρία άτομα, τα
οποία είναι μέλη του ΡΚΚ και ότι
θα ήταν εντάξει να τους εκτελέ-
σουμε όλους. Την τρίτη ημέρα όταν
το Σύνταγμα Πεζικού σταμάτησε
το όχημα του Ανταλί διαπιστώσαμε
ότι δίπλα του υπήρχε ένα 15χρονο
αγόρι». 

Ηπαραπάνω κατάθεση του Τούρ-
κου μαφιόζου Αττίλλα Πεκέρ την
προηγούμενη βδομάδα προκάλεσε
μεγάλη αναστάτωση στην Τουρκία
και στην τουρκοκυπριακή κοινό-
τητα. Ο κ. Πεκέρ, ο αδελφός του
οποίου κατά το τελευταίο διάστημα
επιτίθεται με σειρά αναρτήσεων
στο «YouTube» εναντίον τουυπουρ-
γούΕσωτερικών της Τουρκίας, αλλά
και στελεχών του τουρκικού παρα-
κράτους, κατέθεσε την προηγού-
μενη Τρίτη στην τουρκική αστυ-
νομία σχετικά με την εκτέλεση του
Κύπριου διανοούμενου και αρθρο-
γράφου Κουτλού Ανταλί το 1996.
Ο κ. Πεκέρστην κατάθεση του ομο-
λόγησε ότι αρχικά το τουρκικό κρά-
τος εμπιστεύτηκε στον ίδιον την
εκτέλεση του αρθρογράφου της
«Γιενί Ντουζέν». Ωστόσο, η από-
πειρα του κ. Πεκέραπέτυχε για τους
λόγους που εξηγεί ο ίδιος στην κα-

τάθεσή του, ενώ ο Ανταλί δολοφο-
νήθηκε στη συνέχεια από άλλη ομά-
δα του τουρκικού παρακράτους. 

Με αφορμή τα όσα ανέφερε ο κ.
Πεκέρ άνοιξε ο φάκελος για τη δρά-
ση του τουρκικού παρακράτους
στην τ/κ κοινότητα. Οι νέες πλη-
ροφορίες που βγαίνουν στο φως,
σε συνδυασμό με τις πληροφορίες
που δημοσιεύει σήμερα η «Κ», δεί-
χνουν ότι τις τελευταίες δεκαετίες
το τουρκικό βαθύ κράτος έχει με-
τατρέψει σε προπύργιό του τα Κα-
τεχόμενα.

Φουρτουνιασμένη δεκαετία
Λίγα χρόνια μετά την ανακήρυξη

της «ΤΔΒΚ», στελέχη των Τουρκικών
Ενόπλων Δυνάμεων και των τουρ-
κικών Ειδικών Δυνάμεων μετέτρε-
ψαν σε προπύργιό τους τα Κατεχό-
μενα από όπου εξαπέλυσαν επιθέ-
σεις κατά των Τ/κ υπερασπιστών
της λύσης και τωνοπαδώντου κουρ-
δικού αυτονομιστικού κινήματος.
Στην Άγκυρα, οι κυβερνήσεις που
τελούν υπό την πολιτική κηδεμονία
του στρατού, έθεταν τα μυστικά
κονδύλια του τουρκικού κράτους
στη διάθεση των πρώην και νυν
στελεχών του στρατού. Αυτοί με
τη σειρά τους ενορχήστρωναν τα
σχέδιά τους στο αρχηγείο τους στη
Λευκωσία, δηλαδή στο κτίριο της
«Πολιτικής Άμυνας» το οποίο βρί-
σκεται σε απόσταση αναπνοής από
το οδόφραγμα του Αγίου Δομετίου.
Ο Ραούφ Ντενκτάς και οι «κυβερ-
νήσεις» της τ/κ Δεξιάς διατηρούσαν
στενή συνεργασία με την «Πολιτική
Άμυνα» και τους ανθρώπους του
τουρκικού παρακράτους. Το 1993,
η «κυβέρνηση» του Ντερβίς Έρο-
γλου λ.χ. πολιτογράφησε τον Σεμίχ
Τουφάν Γκιουναλτάι, ο οποίος είχε
επιχειρήσει να δολοφονήσει τον
γνωστό ακτιβιστή των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, Ακίν Μπιρντάλ, στην

Τουρκία. Την ίδια περίοδο, ένας άλ-
λος «άνθρωπος» του τουρκικού πα-
ρακράτους, ο Τούρκος «συνδικαλι-
στής» Μουσταφά Οζμπέκ, ανέπτυσ-
σε παρασκηνιακή δράση στην Κύ-
προ θέτοντας υπό τον έλεγχό του
μεγάλες εκτάσεις γης. 

Τον Ιούλιο του 1996 το τουρκικό
παρακράτος εκτέλεσε τον Τ/κ δη-
μοσιογράφο Κουτλού Ανταλί. Είχε
προηγηθεί η λεηλασία της κατεχό-
μενης Μονής του Αποστόλου Βαρ-
νάβα στα μέσα του Μαρτίου του
ίδιου έτους. Λίγα εικοσιτετράωρα
μετά την καταλήστευση του μονα-
στηριού, ο Ανταλί ψάχνοντας την
όλη υπόθεση είχε φτάσει στα ίχνη
της «Πολιτικής Άμυνας», του τουρ-
κικού στρατού, και του παρακρά-
τους. Το αντίτιμο της επιμονής του
για την εξακρίβωση του ρόλου του
παρακράτους ο Ανταλί το «πληρώ-

νει» σεαίμα λίγους μήνεςαργότερα.
Έκτοτε, ο αρχηγός της «Πολιτικής
Άμυνας», στρατηγός Μεντί, «αντα-
μείβεται» πρώτα με την αρχηγία
των τουρκικών δυνάμεων στην Κύ-
προ και στην συνέχεια με την αρ-
χηγία της τουρκικής στρατοχωρο-
φυλακής. Η οικογένεια Πεκέρ, 25
χρόνια μετά, ρίχνει φως στις λε-
πτομέρειες της εκτέλεσης Ανταλί
και στη δράση του τουρκικού πα-
ρακράτους.

Νέες πληροφορίες που έφτασαν
στην «Κ» το τελευταίο διάστημα,
καθώς και προηγούμενα σχετικά
δημοσιεύματα στον τουρκικό Τύπο,
δείχνουν ότι το τουρκικό παρακρά-
τος, με «έδρα» την «Πολιτική Άμυνα»
πραγματοποίησε δύο χρόνια μετά
την εκτέλεση του Ανταλί δυναμική
παρέμβαση στις «εκλογές» του 1998.
Τότε, για την παραμονή της τ/κ Δε-

ξιάς στην εξουσία, η Άγκυρα και
το τουρκικό παρακράτος επιστρά-
τευσαν μεγάλα χρηματικά ποσά,
αλλά και άτομα με σκοτεινές δια-
συνδέσεις που από την μια «φακέ-
λωναν» τα στελέχη της τ/κ Αριστε-
ράς και από την άλλη ασκούσαν
πρακτικές εκφοβισμού. 

Το 1998 φαίνεται να ήταν μια
«καλή» χρονιά για το τουρκικό πα-
ρακράτος που «μεγαλουργεί» στην
Κύπρο. Στις 20 Νοεμβρίου 1998,
δολοφονείται στην Αγία Πετρού-
πολη η Ρωσίδα βουλευτίνα Γκαλίνα
Βασιλέγεβνα Σταροβίτοβα. Δυο ει-
κοσιτετράωρα μετά, στις 22 Νοεμ-
βρίου 1998, δολοφονείται στην Τε-
χεράνη ο πρώην υπουργός Εργασίας
του Ιράνκαι προοδευτικός πολιτικός,
Ντάριους Φορούχαρ, μαζί με τη σύ-
ζυγό του, Περβανέ. Η ομάδα του
τουρκικού παρακράτους στο οποίο
χρεώνονται αυτές οι δολοφονίες,
σύμφωνα με δημοσιεύματα του φι-
λοκυβερνητικού Τύπου της Τουρ-
κίας από την περίοδο 2009-2010,
είχε βρει ασφαλές λιμάνι στα Κα-
τεχόμενα. Η κοινή συνισταμένη
των δύο δολοφονιών ήταν η Υπό-
θεση Οτσαλάν. Την εν λόγω περίοδο
το τουρκικό παρακράτος εκτέλεσε
τους δύο πολιτικούς (στη Ρωσία και
το Ιράν) που προσέγγιζαν θετικά
την ιδέα παροχής ασύλου στον Αμ-
πντουλάχ Οτσαλάν, ο οποίος λίγο
πριν από τη σύλληψή του αναζη-
τούσε απεγνωσμένα έναν ασφαλή
προορισμό. 

Κατασκοπευτικό θρίλερ 
Πέντε χρόνια μετά την εκτέλεση

των Σταροβίτοβα και Φορουχάρ και
τη διαφυγή των δραστών στα Κα-
τεχόμενα, το τουρκικό παρακράτος
«πιάνει» και πάλι δουλειά στην Κύ-
προ την περίοδο του Σχεδίου Ανάν.
Στις 19 Φλεβάρη του 2004, η οικία
του Τ/κ ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ

δέχεται βομβιστική επίθεση, η οποία
προκάλεσε εκτεταμένες υλικές ζη-
μιές. Λίγους μήνες μετά, στις 11
Μαΐου 2004, η «αστυνομία» συλ-
λαμβάνει έναν αξιωματικό του τουρ-
κικού στρατού στον αυτοκινητό-
δρομο Λευκωσίας-Μόρφου. Στο
όχημα του αξιωματικού εντοπίζεται
μεγάλη ποσότητα εκρηκτικών. Η
όλη υπόθεση «κλείνει» άρον-άρον
μετά από την παρέμβαση υψηλό-
βαθμων εκπροσώπων του τουρκικού
κράτους. 

Για την περίοδο του Σχεδίου
Ανάν υπάρχουν σύμφωνα με τις
πηγές της «Κ» και άλλες πληροφο-
ρίες, οι οποίες μέχρι στιγμής δεν
επιβεβαιώνονται και δεν έχουν δη-
μοσιευτεί στον τουρκικό και ξένο
Τύπο. Κύκλοι της τ/κ Αριστεράς χα-
ρακτηρίζουν ως «πολύ σοβαρές»
ορισμένες από αυτές τις πληροφο-
ρίες, υπενθυμίζοντας ότι την πε-
ρίοδο 1989-2005, η τ/κ Αριστερά
δέχθηκε δεκάδες ένοπλες επιθέσεις. 

Υπογραμμίζεται ότι την περίοδο
2009-2013, παράλληλα με την εκ-
δίκαση διάφορων σχεδίων ανατρο-
πής της δημοκρατικά εκλεγμένης
κυβέρνησης στην Τουρκία, είχε ξε-
κινήσει στην τ/κ κοινότητα η συ-
ζήτηση για την διερεύνηση του ρό-
λου του τουρκικού παρακράτους.
Το 2012 λ.χ., υψηλόβαθμο στέλεχος
τ/κ Κεντροαριστεράς, ο Ασίμ Ακάν-
σοϊ, ο οποίος λίγο αργότερα θα ανα-
λάμβανε το χαρτοφυλάκιο του
«υπουργείου Εσωτερικών», είχε ζη-
τήσει από το βήμα της «βουλής»
τη διερεύνηση του ρόλου του τουρ-
κικού παρακράτους στην Κύπρο
από την περίοδο της δεκαετίας του
1950, δηλαδή την έναρξη της δρά-
σης της ΤΜΤ και την εγκατάσταση
των πρώτων στελεχών των τουρ-
κικών δυνάμεων στο νησί. Μέχρι
σήμερα η συγκεκριμένη συζήτηση
δεν έχει αποφέρει αποτελέσματα. 

Η Τελωνειακή
Eνωση πάει
προς αναβολή 
Δεύτερες σκέψεις από Ε.Ε. για Τουρκία

Ιορδανία 
και Λίβανος 

Η Ε.Ε. έχει ήδη καταστεί κοι-
νωνός των προθέσεων της
Λευκωσίας να μη διαθέσει την
όποια αναλογική της οικονομι-
κή συνδρομή για τους πρό-
σφυγες που φιλοξενούνται
στην Τουρκία και να την κατευ-
θύνει στους πρόσφυγες που
φιλοξενούνται στον Λίβανο και
στην Ιορδανία. Συνεπώς, ανα-
λόγως των αποφάσεων που θα
ληφθούν για τη «γραμμή» από
την οποία θα εκταμιευθεί η οι-
κονομική βοήθεια της Ε.Ε.
προς την Τουρκία, θα υπολογι-
στεί και το μέγεθος της συμβο-
λής της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, η οποία όμως θα κατευ-
θυνθεί στην Ιορδανία και στον
Λίβανο. Σημειώνεται ότι ανά-
λογη ρύθμιση είχε γίνει και
στα δύο πρώτα πακέτα οικονο-
μικής βοήθειας της Ε.Ε. προς
την Τουρκία (ύψους 3 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ έκαστο).Βερολίνο και Βρυξέλλες φέρονται να θεωρούν ότι στο επίκεντρο της επικείμενης Συνόδου Κορυφής, στις 24-25 Ιου-

νίου, πρέπει να είναι η δρομολόγηση της έγκρισης της νέας οικονομικής στήριξης της Τουρκίας, για το προσφυγικό.

<<<<<<<

Η Ε.Ε. αναγνωρίζει 
ότι η Αγκυρα δεν έχει
κάνει όσα οφείλει προ-
κειμένου να της παρα-
χωρηθεί άμεσα όλο 
το πακέτο της «θετικής
ατζέντας» και συνεπώς
προκρίνει μια βήμα 
με βήμα προσέγγιση.

Πολύ βαθιά τα νερά του τουρκικού παρακράτους 
Πώς οι Τούρκοι πραξικοπηματίες μετέτρεψαν σε αρχηγείο τους τα Κατεχόμενα λίγα μόνο χρόνια μετά την ανακήρυξη της «ΤΔΒΚ»

H κατάθεση του Τούρκου μαφιόζου Αττίλλα Πεκέρ την προηγούμενη βδομά-
δα προκάλεσε μεγάλη αναστάτωση στην Τουρκία και στην τ/κ κοινότητα. 
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Τις τελευταίες μέρες εγείρεται και πά-
λι το ερώτημα για την πανεπιστημι-
ακή αστυνομία και την ενδεχόμενη 
αναστολή εφαρμογής του σχετικού 
νόμου που ψηφίστηκε τον Φεβρου-
άριο υπό τον φόβο αντιδράσεων. Η 
κυβέρνηση το διέψευσε αλλά μέχρι 
την εφαρμογή υπάρχει μακρύς δρό-
μος. Αν το μέτρο δεν εφαρμοστεί 
το φθινόπωρο, δεν θα εφαρμοστεί 
ποτέ, διότι θα βαραίνουν στον ορί-
ζοντα οι επικείμενες εκλογές.

 
Ποιοι θα αντιδράσουν λοιπόν; Αυ-
τοί που έχουν ήδη αντιδράσει χω-
ρίς να έχει εγκατασταθεί η πανεπι-
στημιακή αστυνομία, και οι οποίοι 
θα αντιδράσουν ξανά, ακόμη κι αν 
δεν αναλάβουν υπηρεσία τα αστυ-
νομικά σώματα. Θα αντιδράσουν 
γιατί το θέμα τους δεν είναι η πα-
νεπιστημιακή αστυνομία ειδικά. Το 
θέμα τους είναι οτιδήποτε μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί αντιπολιτευτι-
κά. Ακόμη κι αν δεν υπάρχει, ακό-
μη κι αν εφευρεθεί. Φέτος έγιναν 
επανειλημμένες καταλήψεις με τα 
ιδρύματα κλειστά. ∆εν θα γίνουν 
μόλις ανοίξουν με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται; Μα να μην τους δώσουμε την 
αφορμή, θα πει κάποιος καλοπρο-
αίρετος. ∆εν χρειάζονται αυτή την 
αφορμή. Θα βρουν άλλη. Ολοι αυτοί 
είναι ελάχιστοι μπροστά στους πε-
ρίπου 500.000 της ακαδημαϊκής κοι-

νότητας που θα ωφεληθούν, όπως 
και όλη η κοινωνία από πανεπιστή-
μια όπου μπορείς να κυκλοφορείς 
και να σπουδάζεις χωρίς εμπόδια.

 
Μπορούν να αντιμετωπιστούν τα 
προβλήματα με άλλα μέσα που 

παρέχει το νομικό πλαίσιο; Οχι. 
Τα επεισόδια στο ΟΠΑ και στο 
ΕΜΠ έγιναν με το ισχύον νομικό 
πλαίσιο και δεν αποφεύχθηκαν. 
Στο ΑΠΘ η αστυνομία χρειάστη-
κε να επέμβει δύο φορές σε διά-
στημα ημερών για να τερματίσει 
την κατάληψη και την ανακατά-
ληψη του κτιρίου διοίκησης, ενώ 
τα προβλήματα συνεχίστηκαν στη 
Σχολή Θετικών Επιστημών και στο 
Αστεροσκοπείο. Θα επεμβαίνει η 
κανονική αστυνομία στα πανεπι-
στήμια συνέχεια; Μήπως έχουμε 
την αυταπάτη ότι θα γινόταν πε-
ρισσότερο ανεκτή σε σχέση με 

την πανεπιστημιακή από τους πα-
γίως αντιδρώντες;

 
Η αναστολή του νόμου, ή μια πα-
ρελκυστική τακτική ακύρωσής του 
στην πράξη, μπορεί να οδηγήσει 
στο συμπέρασμα ότι η ψήφισή του 
δεν ήταν παρά ανταπόκριση στην 
αγανάκτηση του κόσμου εκείνη 
την εποχή (ένα δημοφιλές μέτρο) 
και όχι η ψύχραιμη αξιολόγηση του 
προβλήματος που μπορεί να απαιτεί 
και επώδυνες πολιτικά λύσεις. Αν 
και στη συγκεκριμένη περίπτωση 
η κυβέρνηση είχε την ευρεία υπο-
στήριξη της κοινωνίας, την οποία 
θα χάσει όταν δεν θα έχει τα μέσα 
να αντιμετωπίσει τα προβλήματα 
που έρχονται.

 
Η αποκατάσταση και καλλιέργεια ακα-
δημαϊκού περιβάλλοντος στα ελλη-
νικά ΑΕΙ είναι μείζων μεταρρύθμι-
ση. Αποτελεί προϋπόθεση και για 
τις άλλες που εκκρεμούν. Χρειάζε-
ται ασφαλώς να σταθμίζεται η σω-
στή στιγμή για να επιχειρηθούν. 
Σε αυτό τον υπολογισμό υπεισέρ-
χεται και η εκτίμηση για την υπο-
στήριξη που θα έχουν. Οταν, όμως, 
υποχωρείς στους αντιπάλους των 
μεταρρυθμίσεων, θα βρεθείς σύ-
ντομα στη θέση να ψάχνεις τους 
υποστηρικτές τους.

 
* Η κ. Βάσω Κιντή είναι καθηγήτρια 
Φιλοσοφίας στο ΕΚΠΑ.

Η αποκατάσταση και 
καλλιέργεια ακαδημαϊ-
κού περιβάλλοντος στα 
ελληνικά ΑΕΙ είναι μεί-
ζων μεταρρύθμιση.

Α Π Ο Ψ Η

Η πανεπιστημιακή αστυνομία
Της ΒΑΣΩΣ ΚΙΝΤΗ*

Αυστηρότερες διαδικασίες στους το-
μείς των απελάσεων και επιστροφών 
πολιτών από τρίτες χώρες, με στόχο 
την περαιτέρω ελάφρυνση του βά-
ρους από τις μεταναστευτικές ροές 
που υφίσταται η Ελλάδα, προβλέπει 
το νομοσχέδιο του υπουργείου Με-
ταναστευτικής Πολιτικής που θα 
παρουσιάσει ο κ. Νότης Μηταρά-
κης στο αυριανό υπουργικό συμβού-
λιο υπό τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη.

Με βάση το ότι για το τρέχον 
έτος βασικός στόχος του υπουργεί-
ου είναι η αύξηση των απελάσεων 
και επιστροφών, από τα σημεία-
κλειδιά του νομοσχεδίου είναι πως 
σε περιπτώσεις συλλήψεων μετανα-
στών στα σύνορα θα ακολουθείται 
η διαδικασία της απέλασης και όχι 
της επιστροφής, που είναι πιο σύν-
θετη αλλά και χρονοβόρος. 

Σημειώνεται πως μέσω της απέ-
λασης υποχρεούνται σε αναχώρηση 
από την Ελλάδα όσοι δεν δικαιού-
νται διεθνή προστασία, χωρίς να 
χρειάζεται η σύμφωνη γνώμη της 
χώρας προέλευσης ή διέλευσης. 
Αντιθέτως, κατά τη διαδικασία επι-
στροφής είναι απαραίτητη η συ-
ναίνεση της χώρας προέλευσης ή 
διέλευσης. Πάντως, όπως τονίζουν 
πηγές του υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, «η διοικητική απέ-
λαση για τις ανωτέρω κατηγορίες 
παράνομων μεταναστών θα εφαρ-
μόζεται τηρουμένων παράλληλα 
των εγγυήσεων στο πλαίσιο του κε-
κτημένου της Ε.Ε. στον τομέα του 
ασύλου, καθώς και των υποχρεώ-
σεων της χώρας που πηγάζουν από 
τις διεθνείς συμβάσεις». 

Επίσης, σε σχέση με τις επιστρο-
φές καθορίζονται σαφώς τα ένδικα 
μέσα που μπορούν να ασκηθούν 
κατά των σχετικών αποφάσεων, 
καθώς και τα σχετικά χρονικά πε-
ριθώρια.

Στο ίδιο πλαίσιο, μέσω του νο-
μοσχεδίου που μετά την αυριανή 
έγκριση από το υπουργικό συμβού-
λιο θα πάρει τον δρόμο προς ψήφι-
ση από τη Βουλή, θα προβλέπεται:
• Μη χορήγηση δικαιώματος οικειο-
θελούς αναχώρησης όπου υπάρχει 
κίνδυνος διαφυγής ή για πολίτες τρί-
των χωρών που αποτελούν απειλή 
για τη δημόσια ασφάλεια.
• Μείωση του διαστήματος οικειο-

θελούς αναχώρησης στις 25 από 
τις 30 ημέρες.
• Αυστηροποίηση των διατάξεων 
που αφορούν τη δυνατότητα πα-
ράτασης του διαστήματος οικειο-
θελούς αναχώρησης.

Επίσης, το νομοσχέδιο εισάγει 
διάταξη σύμφωνα με την οποία το 
δελτίο ταυτότητας των αιτούντων 
άσυλο θα λαμβάνεται υπόψη μόνον 
εάν αναγράφεται η πλήρης ημερο-
μηνία γέννησης. Η συγκεκριμένη 
πρόνοια κρίθηκε απαραίτητη κα-
θώς έχουν παρατηρηθεί φαινόμε-
να κατάχρησης και αλλαγής της 
ημερομηνίας γέννησης, με στόχο 
τη χρήση ευνοϊκότερων διατάξεων 
που προβλέπει η νομοθεσία.

Οι ανωτέρω ρυθμίσεις, όπως 
αναφέρεται, έχουν ως βασικό στό-
χο να μην μένουν παράνομα και 
επί μακρόν στη χώρα άτομα που 
δεν το δικαιούνται αλλά εκμεταλ-
λεύονται αρρυθμίες του συστήμα-

τος. Σημειώνεται πως από το 2020, 
που τέθηκε ως κεντρικός κυβερ-
νητικός στόχος η μείωση των επι-
πτώσεων του μεταναστευτικού, οι 
μεταναστευτικές ροές είναι μειω-
μένες κατά 73% το πρώτο τετρά-
μηνο του 2021 (2.463 αφίξεις) σε 
σύγκριση με το πρώτο τετράμηνο 
του 2020 (9.137 αφίξεις). Οι συνο-
λικά διαμένοντες αιτούντες άσυλο 
στη χώρα είναι σήμερα στο -40% 
(55.493 έναντι 92.909 τον Απρίλιο 
του 2020) και στο -70% στα νησιά 
του Ανατολικού Αιγαίου (38.284 
τον Απρίλιο του 2020, 9.817 σήμε-
ρα, για πρώτη φορά μετά το 2015 
κάτω από 10.000). Επιπλέον, μειώ-
θηκαν κατά 41% οι εκκρεμότητες 
α΄ και β΄ βαθμού στη διαδικασία 
ασύλου (114.622 τον Απρίλιο του 
2020, 68.113 σήμερα).

Θα πρέπει να επισημανθεί πως 
στο νομοσχέδιο υπάρχει ειδική πρό-
νοια για τα ασυνόδευτα ανήλικα, 
καθώς προβλέπεται ρητά η κάλυ-
ψη των αναγκών τους για ιατρο-
φαρμακευτική περίθαλψη, καθώς 
και για πρόσβαση στις υπηρεσίες 
υγείας, στην αγορά εργασίας και 
στην κοινωνική ασφάλιση. 

Η οικονομική παράμετρος

Σημειώνεται, τέλος, ότι μέσω 

του νομοσχεδίου, πέραν των μέ-
τρων ανάσχεσης των μεταναστευ-
τικών ροών, προωθούνται και ρυθ-
μίσεις που έχουν ως στόχο την 
ενίσχυση της εθνικής οικονομί-
ας μέσω της προσέλκυσης στη 
χώρα ξένων υπηκόων που θα κά-
νουν την Ελλάδα επαγγελματική 
ή φορολογική έδρα τους. 

Συγκεκριμένα, εισάγεται νέος 
τύπος θεώρησης εισόδου που δί-
νει τη δυνατότητα προσωρινής 
παραμονής στην Ελλάδα –έως ένα 
χρόνο– σε ξένους πολίτες που ερ-
γάζονται εξ αποστάσεως με τη 
χρήση ψηφιακής τεχνολογίας και 
έχουν εργοδότες ή πελάτες εκτός 
Ελλάδας, δηλαδή στους λεγόμε-
νους ψηφιακούς νομάδες.

Επίσης, προβλέπεται εισαγω-
γή επενδυτικής κινητικότητας 
με γνώμονα την προσέλκυση 
επενδυτών, καθώς παρέχεται η 
δυνατότητα εναλλακτικής αξι-
οποίησης του επενδυτικού κε-
φαλαίου, βάσει του οποίου έχει 
χορηγηθεί άδεια διαμονής, σε 
άλλη επένδυση (π.χ. αγορά ακι-
νήτου), χωρίς να απολέσουν το 
δικαίωμα νόμιμης διαμονής και 
να υποχρεωθούν να αναχωρή-
σουν από τη χώρα, ώστε να λά-
βουν νέα θεώρηση.

Αυστηρότερες διαδικασίες
για απελάσεις και επιστροφές
Το νομοσχέδιο του υπ. Μεταναστευτικής Πολιτικής που «περνάει» από το υπουργικό

Ειδικές πρόνοιες για 
τα ασυνόδευτα ανήλικα 
– Διευκολύνσεις για 
ψηφιακούς νομάδες 
και επενδυτές.

Οι μεταναστευτικές ροές είναι μειωμένες κατά 73% το πρώτο τετράμηνο του 2021 σε σύγκριση με το πρώτο τετρά-
μηνο του 2020. Στη φωτ., αποβίβαση μεταναστών στο λιμάνι της Καλαμάτας.
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στην κλειστή συνεδρίαση της Κοι-
νοβουλευτικής Ομάδας, την Τε-
τάρτη, ο Ευκλείδης Τσακαλώτος 
και ο Νίκος Φίλης δεν ζήτησαν 
καν τον λόγο και ο Πάνος Σκουρ-
λέτης μίλησε μόνο για τα αυ-
τοδιοικητικά. Για σχεδόν τρεις 
ώρες καμία γκρίνια και κανένα 
«καρφί» δεν ακούστηκε. Ο Παύ-
λος Πολάκης, που καταφέρθηκε 
κατά των δημοσκοπήσεων, δεν 
προκάλεσε πάθη ούτε διαφωνί-
ες. Απλώς κάποιοι επέλεξαν να 
μην παρακολουθήσουν την ομι-
λία του. Ομονόησαν ξαφνικά οι 
«προεδρικοί» με την αριστερή 
πτέρυγα; 

Η αλήθεια είναι πως τίποτα 
δεν άλλαξε. Η πλειοψηφία και η 
ηγετική ομάδα στην Κουμουν-
δούρου εξακολουθεί να ψάχνει 
τον τρόπο που θα προσεγγίσει 
το Κέντρο και ο ριζοσπαστικός 
πόλος παραμένει προσδεμένος 
στις ιδέες της Αριστεράς επιτρέ-

ποντας μόνο μικρές παρασπον-
δίες. Απλώς οι επικεφαλής των 
«86» ξέχασαν να κοιτάξουν το 
ημερολόγιό τους: «Σαν σήμε-
ρα πριν από δύο χρόνια ήταν 
η δύσκολη βραδιά των ευρω-
εκλογών», ψιθύριζε ένας βου-
λευτής πριν μπει στην αίθουσα 
της Ολομέλειας για την εισή-
γηση του Αλέξη Τσίπρα. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις 26 Μαΐου του 2019 
απέσπασε στην ευρωκάλπη το 
φτωχό 23,75%, ενώ ζημιά κα-
τέγραψε και στις αυτοδιοικητι-
κές εκλογές. Και από τη στιγμή 
που πάνω από την Κουμουνδού-
ρου πλανάται ακόμα το «φά-
ντασμα» της πρόωρης κάλπης, 
η μη δημοσκοπική ανάκαμ-
ψη προβληματίζει τόσο πολύ, 
που οι έντονες και σε δημόσια 
θέα εσωκομματικές διαφωνίες 
έχουν προσπεραστεί.

Oλοι εύχονται ενόψει της 
προγραμματικής συνδιάσκεψης 
του Ιουνίου το σκηνικό να πα-
ραμένει ήρεμο, αν και το στοί-
χημα δεν είναι εύκολο. Η αδιαμ-
φισβήτητη ηγεμονία του Αλέξη 
Τσίπρα έχει επιβάλει ένα μορα-
τόριουμ που βοηθά το κόμμα. 
Το πρόβλημα όμως είναι πως ο 
ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει καταφέρει τα 
τελευταία δύο έτη να σπάσει 
το φράγμα του 25% στις μετρή-
σεις. Αυτό φαίνεται πως έχει 
τρομάξει αρκετούς βουλευτές. 
Είναι ενδεικτικό πως, ενώ πριν 
από έξι μήνες οι απόψεις ήταν 
μοιρασμένες για το αν ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης θα επιλέξει 
τις πρόωρες κάλπες, πλέον η 
πλειοψηφία δεν το θεωρεί πιθα-
νό. Επειτα από συνομιλίες της 

«Κ» με αρκετούς βουλευτές, εί-
ναι έκδηλη η ανησυχία πολλών 
εκλεγμένων, κυρίως σε μεγάλες 
περιφέρειες, πως μπορεί να μεί-
νουν «εκτός» αν το κόμμα δεν 
ανακάμψει γρήγορα. 

Πάντως, μέχρι στιγμής όσοι 
πόνταραν σε θεαματικές αλλα-
γές και ανακατατάξεις εξαιτί-
ας του κορωνοϊού φαίνεται να 
έχουν διαψευστεί. Η πλειοψη-
φία των βουλευτών θεωρεί πως 
από τη στιγμή που ο πρωθυ-
πουργός μπορεί να αξιοποιή-
σει τα χρήματα του Ταμείου 
Ανάκαμψης και το ΕΣΠΑ, δεν 
έχει κανένα λόγο να αναλώσει 
το προσωπικό του πολιτικό κε-
φάλαιο και να μην ολοκληρώ-
σει την τετραετία. «Αν ήθελε 
να στήσει πρόωρες κάλπες, την 
καμπάνια για τους αποδήμους 
δεν θα την ξεκινούσε από τώρα; 
Γιατί πάει για τον Σεπτέμβριο;» 
αναρωτιόταν βουλευτής μετά 
το τέλος της συνεδρίασης της 
Τετάρτης, κατά την οποία, από 
τα συμφραζόμενα των τοποθε-
τήσεων, εξάγεται το συμπέρα-
σμα πως το προεκλογικό άρωμα 
ήταν έντονο.

Τα πιο αισιόδοξα στελέχη 
φέρνουν το παράδειγμα των 
τελευταίων εκλογών. Παρά το 
απογοητευτικό πρώτο αποτέ-
λεσμα του Μαΐου, ο ΣΥΡΙΖΑ κα-
τάφερε να προσεγγίσει σχεδόν 
το 32% των ψηφοφόρων στην 
εθνική κάλπη. «Πώς ψηφίζουν 
οι άνθρωποι της προοδευτικής 
παράταξης; Oταν σφυρίζει ο δι-
αιτητής εκλογές τότε συσπειρώ-
νονται», έλεγε άλλος βουλευτής 
του κόμματος στην «Κ», που 
επίσης εκτιμούσε πως ο πρω-
θυπουργός απέχει πολύ από το 
να αποφασίσει να προκηρύξει 
εκλογές το ερχόμενο φθινόπω-
ρο. Το σίγουρο είναι ότι όλη αυ-
τή η ανησυχία αφυπνίζει τις δυ-
νάμεις του κόμματος.

Οι περιοδείες

∆ίνοντας μεγάλη σημασία 
στην εικόνα, δεν είναι τυχαίο 
που ο Αλέξης Τσίπρας επέλε-
ξε για πρώτο «μεταπανδημι-
κό» σταθμό την Ηλεία. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στον Πύργο, τον Ιούλιο 
του 2019, κέρδισε τη Ν.∆. και 
υπήρξε ικανοποίηση στο στρα-
τόπεδο της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης από την ανταπόκριση 
του κόσμου. Ακολουθώντας αυ-
τή την τακτική, τη ∆ευτέρα ο 
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ προγραμ-
ματίζεται να βρεθεί στη Χαλκί-
δα, όπου η μάχη των εκλογών 
δεν κερδήθηκε για μόλις 131 
ψήφους. Το εργασιακό παρα-
μένει ψηλά στην ατζέντα και 
εκεί θα συναντήσει εκπροσώ-
πους του Εργατικού Κέντρου. 
Η σύγκρουση αναμένεται σφο-
δρή. Και αυτό το έκανε φανερό 
ο Αλέξης Τσίπρας από τη Βου-
λή την Τετάρτη, που μίλησε για 
«καθεστώς». Συνέχισε την Πα-
ρασκευή χαρακτηρίζοντας τον 
πρωθυπουργό «θρασύ» και «πο-
λιτικά δειλό». Πολλά στελέχη 
εκτιμούν πως έχει ήδη ξεκινή-
σει το «χτίσιμο» ενός αντι-Ν.∆. 
μετώπου ως απάντηση στο αντι-
ΣΥΡΙΖΑ μέτωπο που έδωσε στη 
«γαλάζια» παράταξη τη νίκη δύο 
χρόνια πριν.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Το αντι-Ν.Δ. μέτωπο
και το «φάντασμα»
της πρόωρης κάλπης
Στόχοι και ανησυχίες του ΣΥΡΙΖΑ

Ο Αλ. Τσίπρας επέλεξε για πρώτο «μεταπανδημικό» σταθμό την Ηλεία 
(φωτ.) και αύριο είναι προγραμματισμένο να βρεθεί στη Χαλκίδα.

Οι αντιδρώντες στην πανεπιστημιακή αστυνομία είναι ελάχιστοι μπροστά 
στους περίπου 500.000 της ακαδημαϊκής κοινότητας που θα ωφεληθούν.
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«Πώς ψηφίζουν 
οι άνθρωποι 
της προοδευτικής 
παράταξης; Oταν 
σφυρίζει ο διαιτητής 
εκλογές, τότε 
συσπειρώνονται», 
έλεγε βουλευτής του 
κόμματος στην «Κ».
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Με καχυποψία αλλά και τη συγκρα-
τημένη ελπίδα ότι έστω βραχυπρό-
θεσμα θα μπορέσει να καταγραφεί 
μια σχετική αποκλιμάκωση στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις αναμένε-
ται η σημερινή άφιξη του Τούρκου 
υπουργού Εξωτερικών, Μεβλούτ 
Τσαβούσογλου, ο οποίος θα γίνει 
δεκτός από τον πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και θα έχει συνο-
μιλίες με τον Νίκο ∆ένδια. Από την 
πλευρά της Αθήνας έχουν επιλεγεί 
συνειδητά χαμηλοί τόνοι, καθώς εί-
ναι αντιληπτό ότι και στην Αγκυ-
ρα υπάρχει κάποια –έστω ιδιότυ-
πη– πρόθεση αποκλιμάκωσης. Και 
από τις δύο πλευρές μεταδίδεται ότι 
δεν επιθυμούν να δυναμιτίσουν τις 
προοπτικές μιας συνάντησης που 
μπορεί να αποβεί κρίσιμη, προκει-
μένου να είναι ήσυχο το προσεχές 
καλοκαίρι, ανεξάρτητα από τις εσω-
τερικές αναταράξεις της Τουρκίας. 
Προφανής προτεραιότητα των συ-
ζητήσεων θα είναι η συνάντηση 
που προγραμματίζεται να γίνει στις 
Βρυξέλλες στις 14 Ιουνίου, ανάμεσα 
στον κ. Μητσοτάκη και τον Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν, στο περιθώριο της 
Συνόδου Κορυφής του ΝΑΤΟ. Για 
διαφορετικούς λόγους Αθήνα και 
Αγκυρα επιθυμούν μια ανάπαυλα. 
Ιδιαίτερα η Αγκυρα, αντιμετωπίζει 
τα ελληνοτουρκικά μέσα από το 
πρίσμα της προσπάθειας βελτίωσης 
των σχέσεων με την Ουάσιγκτον, 
εγχείρημα καθόλου εύκολο και διό-
λου αυτονόητο, όπως φάνηκε και 
από την πρόσφατη επίσκεψη στην 
Τουρκία της αναπληρώτριας υπουρ-
γού Εξωτερικών των ΗΠΑ Γουέντι 
Σέρμαν, η οποία έθεσε ωμά στους 
συνομιλητές της τις αμερικανικές 
απόψεις για μια σειρά από θέματα. 
Εν ολίγοις, αυτή τη στιγμή μια πιο 

ήπια, διαχειρίσιμη ατμόσφαιρα βο-
λεύει και τις δύο πλευρές του Αιγαί-
ου, παρά τη προφανή δυστοκία από 
την πλευρά της Αγκυρας.

Σήμερα, με βάση το πρόγραμμά 
του, ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου βρί-
σκεται ήδη καθ’ οδόν σε μια πολύ 
συμβολική περιοδεία στη Θράκη. 
Ξεκινώντας από εκεί, ο Τούρκος 
υπουργός Εξωτερικών αποκαλύ-
πτει πέραν πάσης αμφιβολίας ότι 
το μειονοτικό είναι η απόλυτη προ-
τεραιότητα της Αγκυρας στα ελ-
ληνοτουρκικά. Επιπλέον, η έκδο-
ση NAVTEX για «επιστημονικές 
έρευνες» του «Tubitak Marmara» 
με έναρξη τις 31 Μαΐου, δηλαδή 
την ώρα κατά την οποία θα πραγ-
ματοποιούνται οι επαφές του κ. 
Τσαβούσογλου με τους Κυριάκο 
Μητσοτάκη και Νίκο ∆ένδια, ήταν 
μια δυσάρεστη έκπληξη για την 
Αθήνα. Η καχυποψία ήταν εμφα-
νής και στον τρόπο με τον οποίο 
οι δύο πλευρές διαχειρίστηκαν τις 
επαφές τους, προκειμένου να ρυθ-
μιστούν οι λεπτομέρειες της επί-
σκεψης Τσαβούσογλου. Αρχικά, 
ήδη προ τουλάχιστον δύο εβδομά-
δων, από την Αθήνα δόθηκε ένα 
ιδεατό χρονοδιάγραμμα (28 Μαΐου 
με 2 Ιουνίου).

Στην ελληνική πλευρά καλλι-
εργήθηκε η άποψη ότι θα ήταν 
συμβολικά θεμιτό η συνάντηση 
∆ένδια-Τσαβούσογλου να γίνει σε 
σημείο με ιστορικές προεκτάσεις. 
Συζητήθηκαν τουλάχιστον δύο το-
ποθεσίες και δόθηκε εντολή για 
εξέταση των συνθηκών στα Χανιά. 
Μάλιστα, τα Χανιά επισκέφθηκε 
ακόμα και ο αρμόδιος επικεφαλής 
της ∆ιεύθυνσης Εθιμοτυπίας ∆ημή-
τρης Ζεβελάκης, προκειμένου να 
προετοιμάσει τις συνθήκες.

Στον κατάλογο των πιθανών το-
ποθεσιών ήταν, μεταξύ άλλων, το 

λεγόμενο Γιαλί τζαμί (Κιουτσούκ 
Χασάν) στο ενετικό λιμάνι, αλλά 
και ο τάφος του Ελευθέριου Βε-
νιζέλου, ως ιστορική υπόμνηση 
του συμφώνου φιλίας που υπογρά-
φηκε το 1930 ανάμεσα στον τότε 
πρωθυπουργό και τον Κεμάλ Ατα-
τούρκ. Σε όλο αυτό το πλαίσιο, είχε 
υπολογιστεί ότι ο κ. Μητσοτάκης 
θα επεκτείνει για λίγες ώρες την 
παραμονή του στην Κρήτη, προ-
κειμένου να κάνει δεκτό εκεί για 
μια σύντομη συνάντηση τον κ. 
Τσαβούσογλου. Οι Τούρκοι είχαν 
πληροφορηθεί ανεπίσημα το ελλη-
νικό σχέδιο. Σύμφωνα με κάποιες 
πηγές, την επίσημη πρόσκληση 

για τα Χανιά μετέφερε ο γ.γ. του 
υπουργείου Εξωτερικών Θεμιστο-
κλής ∆εμίρης, στη συνάντηση που 
είχε με τον πρέσβη της Τουρκίας 
στην Αθήνα Μπουράκ Οζουγκέρ-
γκιν μόλις το πρωί της περασμέ-
νης Τετάρτης. Νωρίτερα, από την 
ελληνική πλευρά είχε επίσης με-
ταβιβαστεί προς το επιτελείο του 
κ. Τσαβούσογλου ότι αν ο Τούρκος 
υπουργός σκόπευε να μεταβεί στη 
Θράκη, θα ήταν θεμιτό να γίνει 
πριν από τις επαφές του με τους 
κ. Μητσοτάκη και ∆ένδια. 

Για το τι ακριβώς ακολούθη-
σε οι πληροφορίες είναι μάλλον 
συγκεχυμένες. Στους Τούρκους 
γνωστοποιήθηκε ότι ο κ. Μητσο-
τάκης τελικά δεν ήταν δυνατόν 
να παραμείνει στα Χανιά, καθώς 
τη ∆ευτέρα είχε προγραμματι-
στεί υπουργικό συμβούλιο. Είναι 
απολύτως σαφές ότι στη συνέχεια 
ήταν απολύτως λογικό να συγκε-
ντρωθούν όλες οι επαφές, τόσο 
του πρωθυπουργού όσο και του 
κ. ∆ένδια στην Αθήνα. Αντιθέτως, 
είναι μάλλον ασαφές αν η αλλαγή 
της τοποθεσίας οριστικοποιήθηκε 
το πρωί της Τετάρτης, αφού ο κ. 
Οζουγκέργκιν γνωστοποίησε την 
απόφαση του κ. Τσαβούσογλου 
να αγνοήσει την παραίνεση της 
Αθήνας και να επισκεφθεί «ιδιω-
τικά» τη Θράκη πριν από το επί-

σημο πρόγραμμά του, ή αν κάτι 
τέτοιο αποφασίστηκε προληπτικά. 
Ούτως ή άλλως, από την ελληνική 
πλευρά διαγνώστηκε μια ευγενική 
απροθυμία των Τούρκων να εμφα-
νιστούν οι δύο υπουργοί ενώπιον 
οθωμανικών ή άλλων μνημείων. 
Κάπως έτσι, το γεύμα της ∆ευτέ-
ρας μετατράπηκε σε δείπνο το 
βράδυ της Κυριακής, ενώ και από 
την τουρκική πλευρά επικαλέστη-
καν πιεσμένο πρόγραμμα του κ. 
Τσαβούσογλου, με την αιτιολογία 
ότι το αργότερο νωρίς το μεσημέρι 
της ∆ευτέρας θα πρέπει να ανα-
χωρήσει για την Αγκυρα.

Στις συζητήσεις που θα πραγ-
ματοποιηθούν απόψε και, κυρίως, 
αύριο, όταν και έχουν προγραμμα-
τιστεί το τετ α τετ ∆ένδια-Τσαβού-
σογλου, οι διευρυμένες συνομιλίες 
και μετά η συνάντηση με τον κ. 
Μητσοτάκη, στο τραπέζι θα πέ-
σουν πολύ περισσότερα. Από την 
Αθήνα θα τεθούν εκ νέου το τουρ-
κολιβυκό και οι τουρκικές διεκδική-
σεις, ενώ ο κ. Τσαβούσογλου πέρα 
από το μειονοτικό, αναμένεται να 
θέσει εκ νέου το ζήτημα των γκιου-
λενιστών. Με ενδιαφέρον αναμέ-
νουν στην Αθήνα να ακούσουν τι 
έχει να μεταφέρει ο κ. Τσαβούσο-
γλου και για το προσφυγικό, ενό-
ψει και των σχετικών ευρωπαϊκών 
διεργασιών τον Ιούνιο.

Τι περιμένει
η Αθήνα,
τι μας φέρνει
ο Τσαβούσογλου
Οι ελπίδες, η καχυποψία, το παρασκήνιο

Αρκετά ζητήματα αναμένεται να τεθούν στις συνομιλίες που θα πραγματοποιηθούν απόψε και, κυρίως, αύριο, όταν 
και έχουν προγραμματιστεί το τετ α τετ ∆ένδια-Τσαβούσογλου και μετά η συνάντηση με τον Κυριάκο Μητσοτάκη.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στην αναβάθμιση της Αλβανίας σε 
υψηλής σημασίας στρατιωτικό κόμ-
βο, με εγκατάσταση υπερσύγχρο-
νων αντιπυραυλικών συστημάτων 
Patriot και επιθετικών ελικοπτέρων 
στο έδαφός της προχωρούν οι ΗΠΑ 
στο πλαίσιο της αμυντικής ασπίδας 
που επιχειρούν να ορθώσουν στο 
τόξο από την Αδριατική, τα παρά-
λια του Βορείου Αιγαίου έως και τη 
Μαύρη Θάλασσα. Στους νατοϊκούς 
στρατιωτικούς σχεδιασμούς, κομ-
βικό ρόλο, πλην των λιμανιών της 
Αλεξανδρούπολης, της Καβάλας και 
(εν μέρει) της Θεσσαλονίκης, απο-
κτά πλέον και το λιμάνι του ∆υρ-
ραχίου. Μια πρώτη δοκιμή  έγινε 
με τη χρήση του για την αποβίβα-
ση στρατού και εξοπλισμού στο 
πλαίσιο της γιγαντιαίας άσκησης 
«Defenter Europe 21» που διεξά-
γεται από τις αρχές Μαρτίου στη 
νοτιοανατολική πτέρυγα της Ατ-
λαντικής Συμμαχίας.

Εφτά χιλιάδες Αμερικανοί πεζο-
ναύτες αποβιβάστηκαν στο ∆υρρά-
χιο τις τελευταίες εβδομάδες, εκ 
των οποίων χίλιοι και πλέον συ-
νέχισαν για τη Βόρεια Μακεδονία, 
ενώ οι υπόλοιποι θα ασκούνται 
έως τις 2 Ιουνίου, σε στρατιωτικές 
βάσεις της χώρας με μονάδες του 
αλβανικού στρατού, στη μεγαλύ-
τερη ξένη στρατιωτική παρουσία 
στην Αλβανία μετά τον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο. «∆εν επιλέξαμε τυ-
χαία να πραγματοποιήσουμε εδώ 
τέτοιες στρατιωτικές ασκήσεις, 
καθώς η Αλβανία παρέχει μια ση-
μαντική βάση που επιτρέπει στο 
ΝΑΤΟ να ανταποκρίνεται σε κα-
ταστάσεις έκτακτης ανάγκης γρή-
γορα και αποτελεσματικά», δήλω-
σε υποδεχόμενη το στράτευμα η 
πρέσβειρα των ΗΠΑ στα Τίρανα, 

Γιούρι Κιμ, ενώ ο στρατηγός Ερολ 
Μανίρ ανήγγειλε τη μόνιμη εγκα-
τάσταση στην Αλβανία προηγμέ-
νων αντιπυραυλικών συστημάτων 
Patriot και τον εφοδιασμό του αλ-
βανικού στρατού με πολεμικά επι-
θετικά ελικόπτερα Black Hawk. Οι 
πρώτοι Patriot, όπως είπε, έχουν 
αναπτυχθεί ήδη στην Κουτσόβα, 
ενώ τα Black Hawk αναμένεται να 
καταφθάσουν προς μόνιμη στάθ-
μευση εντός του 2023, «ως μέρος 
της αύξησης της στρατιωτικής ικα-
νότητας» της χώρας.

Μολονότι η Αλβανία, χώρα-μέ-
λος του ΝΑΤΟ, διατηρεί μικρό επαγ-
γελματικό στρατό και δεν απειλεί-
ται άμεσα, η γεωγραφική της θέση, 
κυρίως το λιμάνι του ∆υρραχίου, 
την καθιστά υπερπολύτιμο βαλκα-
νικό προγεφύρωμα στους στρατιω-
τικούς χάρτες της Συμμαχίας και γί-
νεται η όγδοη ευρωπαϊκή χώρα που 
αποκτά αντιπυραυλικές συστοιχίες 
Patriot (η Ρωσία έχει χαρακτηρίσει 
απειλή την παρουσία τους στη γει-
τονιά της), μαζί με τις Ελλάδα, Ισπα-
νία, Γερμανία, Πολωνία, Ολλανδία, 
Σουηδία και Ρουμανία. Καθίσταται 
σαφές ότι μαζί με τα ελληνικά λιμά-
νια στις ακτές του Βορείου Αιγαίου, 
το ∆υρράχιο αναδεικνύεται στον 
δεύτερο πιο σημαντικό θαλάσσιο 
δίαυλο μετακίνησης στρατευμάτων 
και μεταφοράς εξοπλισμού από τη 
Μεσόγειο προς και από τα ενδότε-
ρα της Βαλκανικής, τη νοτιοανα-
τολική Ευρώπη και τη Μαύρη Θά-
λασσα. Και ταυτόχρονα, όπως και 
η Αλεξανδρούπολη ανατολικά, θα 
γίνει τερματικός σταθμός εισροής 
αμερικανικού σχιστολιθικού αερί-
ου στα Βαλκάνια και την κεντρική 
Ευρώπη, με βάση τη σχετική σύμ-
βαση που υπογράφτηκε πρόσφατα 
μεταξύ ΗΠΑ και Αλβανίας.

Οι ακτές της Αλβανίας υπήρ-

ξαν από την εποχή του Ψυχρού 
Πολέμου «πολύφερνη νύφη» για 
τους ισχυρούς, καθώς ήταν και πα-
ραμένουν το βαλκανικό «παρατη-
ρητήριο» προς τους θαλάσσιους 
δρόμους της Αδριατικής και της 
κεντρικής Μεσογείου και ταυτό-
χρονα δίοδος προς τα δυτικά Βαλ-
κάνια και την κεντρική Ευρώπη. 
Τώρα που οι προκλήσεις στα ανα-

τολικά της Ευρώπης μεγαλώνουν, 
με τις τεκτονικές πλάκες επιρροής 
∆ύσης, Ρωσίας, Κίνας, Τουρκίας, 
να συγκρούονται υπογείως από τη 
Βαλκανική έως και τη Βαλτική και 
τον κίνδυνο ανάφλεξης στο Αιγαίο 
υπαρκτό, Ευρωπαίοι και Αμερικα-
νοί, υψώνουν (και) στρατιωτικά τεί-
χη στο θαλάσσιο τρίγωνο Αδριατι-
κή, Αιγαίο, Μαύρη Θάλασσα. Στον 
άξονα ∆υρράχιο-Σκόπια, Ξάνθη-
Αλεξανδρούπολη, και παραπάνω 
στις ακτές της Ρουμανίας, από τις 
αρχές Μαρτίου το νοτιοανατολικό 
τόξο του ΝΑΤΟ ασκείται στρατιωτι-
κά επί του πεδίου, με τη συμμετοχή 
στρατού, αεροπορίας, ναυτικού και 
την παρουσία αμερικανικής δύνα-
μης 28.000 ανδρών και φόντο τον 
γκρίζο ορίζοντα στην Ουκρανία και 
τον Εύξεινο Πόντο, υπό τον φόβο 
πιθανής ρωσικής απειλής.

Η Ελλάδα συμμετέχει ενεργά, 
με προσωπικό αλλά και υποδομές, 

με επίκεντρο το λιμάνι της Αλεξαν-
δρούπολης απ’ όπου μεταφέρονται 
προς και από τη Ρουμανία στρα-
τιωτικός εξοπλισμός, ελικόπτερα, 
άρματα μάχης, ενώ την όλη επιχεί-
ρηση συνδράμει και το αεροδρόμιο 
«∆ημόκριτος» της πόλης. 

Η άσκηση «Κένταυρος 21»

Τη ∆ευτέρα στο πεδίο βολής 
Πετροχωρίου Ξάνθης κορυφώθη-
κε η άσκηση «Κένταυρος 21», με 
τη συμμετοχή αρμάτων μάχης του 
ελληνικού και του αμερικανικού 
στρατού. Η παρουσία του πρεσβευ-
τή των ΗΠΑ Τζέφρεϊ Πάιατ, της 
πολιτικής και στρατιωτικής ηγεσί-
ας των Ενόπλων ∆υνάμεων στην 
Αλεξανδρούπολη και την Ξάνθη, 
αναδεικνύει την αναβάθμιση συ-
νολικά της Θράκης σε περιοχή γε-
ωστρατηγικού ενδιαφέροντος για 
το ΝΑΤΟ. «Οπως δείχνει αυτή η 
άσκηση, οι ΗΠΑ θα παραμείνουν 
παρούσες στις περιοχές των Βαλ-
κανίων και της Μαύρης Θάλασσας 
και θα παράσχουν βοήθεια στην 
αποτροπή πιθανών αντιπάλων σε 
υπεράσπιση των συμμάχων μας», 
δήλωσε ο κ. Πάιατ, ενισχύοντας 
τις εκτιμήσεις ότι οι Αμερικανοί 
εξακολουθούν να διατηρούν τα 
Βαλκάνια στις υψηλές γεωπολιτι-
κές τους προτεραιότητες.

Την ίδια ώρα, στην πόλη Κρίβο-
λακ της Βόρειας Μακεδονίας εξε-
λισσόταν, ως μέρος της «Defender», 
άσκηση με σενάριο «τρόπους άμυ-
νας σε περίπτωση επίθεσης - ανα-
συγκρότηση και αντεπίθεση». Σε 
αυτή έπαιρναν μέρος, υπό την ενα-
έρια κάλυψη δύο ελληνικών F-16, 
300 στρατιώτες της Βόρειας Μακε-
δονίας, η οποία σημειωτέον υπέ-
γραψε αμυντική συμφωνία με τις 
ΗΠΑ εσχάτως, 1.100 άνδρες της 
Εθνοφρουράς των ΗΠΑ και 20 κα-

ταδρομείς από τη Βουλγαρία και 
την Ελλάδα, ενώ προηγήθηκε με-
γάλη αεροναυτική άσκηση του ΝΑ-
ΤΟ στα παράλια της Ρουμανίας με 
τη συμμετοχή και των ελληνικών 
Ενόπλων ∆υνάμεων.

«Η Τουρκία μέχρι σήμερα με τα 
στενά του Βοσπόρου και δευτερευ-
όντως των ∆αρδανελλίων ήλεγχε 
απόλυτα τη διέλευση πλοίων από 
και προς τη Μαύρη Θάλασσα», λέ-
ει στην «Κ» ο αντιστράτηγος ε.α. 
και τέως επικεφαλής του νατοϊκού 
στρατηγείου στη Θεσσαλονίκη, 
Χρίστος ∆ρίβας. «Με την αξιοποίη-
ση των λιμένων Αλεξανδρούπολης, 
Καβάλας και Θεσσαλονίκης (υπό 
προϋποθέσεις) το ΝΑΤΟ παύει να 
είναι αιχμάλωτο της γεωγραφίας 
των Στενών, τα οποία πλέον πα-
ρακάμπτονται. Η χρήση των παρα-
πάνω λιμένων εξασφαλίζει τη μαζι-
κή, ταχεία και κυρίως απρόσκοπτη 
μεταφορά στρατευμάτων, οπλικών 
συστημάτων, υλικών και εφοδίων 
προς τις χώρες των Βαλκανίων και 
της Ανατολικής Ευρώπης».

Θα ήταν μάλλον παράλογο όλη 
αυτή η στρατιωτική δραστηριότη-
τα στη νοτιοανατολική πτέρυγα 
του ΝΑΤΟ να μην έχει ερεθίσει 
όχι μόνο τη Ρωσία αλλά και την 
Τουρκία ενώ και στην «ουδέτερη» 
Σερβία ακούγονται φωνές εναντί-
ον της «κακιάς Συμμαχίας». Τους 
Τούρκους δείχνει να ενοχλεί κυ-
ρίως η αμερικανική στρατιωτική 
παρουσία στην Αλεξανδρούπολη 
και γενικότερα τη Θράκη, καθώς 
αισθάνονται ότι στοχεύει στην 
επιτήρηση και τον έλεγχο, σε εν-
δεχόμενη κρίση, των στενών του 
Ελλήσποντου, ενώ την «αναστά-
τωσή» τους εντείνει η διακινού-
μενη φιλολογία περί δημιουργίας 
αμερικανικής αεροπορικής βάσης 
στη Σαμοθράκη.

Στρατιωτικός πυρετός στα Βαλκάνια, πύραυλοι «Πάτριοτ» στην Αλβανία

Η σημασία και 
τα μηνύματα της 
γιγαντιαίας άσκησης 
«Defenter Europe 21» 
που διεξάγεται από τις 
αρχές Μαρτίου στη 
νοτιοανατολική πτέρυγα 
του ΝΑΤΟ.

Eλληνικό άρμα μάχης, στα «χρώματα» της επετείου των 200 χρόνων από 
την Επανάσταση του 1821 και αμερικανικό «Απάτσι» στο λιμάνι της Αλεξαν-
δρούπολης. Η στρατιωτική παρουσία των ΗΠΑ στην περιοχή της Θράκης δεί-
χνει να ενοχλεί την Τουρκία.
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Η ελληνική πλευρά 
θεωρεί πως
η αποκλιμάκωση είναι
προς το συμφέρον 
και των δύο χωρών, 
η τουρκική εξέδωσε 
NAVTEX για 
«επιστημονικές 
έρευνες» του «Tubitak 
Marmara» στο Αιγαίο 
από αύριο.

Παρά τις σταθερές ρη-
τορικές εξάρσεις των τε-
λευταίων εβδομάδων, σε 
επιχειρησιακό επίπεδο 
οι τουρκικές ένοπλες δυ-
νάμεις κινούνται μάλλον 
συντηρητικά. Τις τελευ-
ταίες ημέρες (25 Μαΐου-6 
Ιουνίου) διεξάγεται η με-
γάλη ετήσια αεροναυτι-
κή άσκηση με τον τίτλο 
«Ντενίζ Κουρντού ’21» 
(«Θαλασσόλυκος ’21»), με 
τις δυνάμεις των Τούρκων 
να κινούνται κατά κύριο 
λόγο κοντά στις ακτές της 
Τουρκίας και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Παρότι 
συνηθίζεται σε αυτές τις 
περιπτώσεις να καταγρά-
φεται πληθώρα παραβι-
άσεων, φέτος οι Τούρκοι 
επιτελείς εμφανίζονται πιο 
συγκρατημένοι. Οι αριθμοί 
ωχριούν μπροστά σε κα-
ταστάσεις προηγούμενων 
ετών. Υπάρχει, ωστόσο, και 
μια ουσιαστική, πρακτι-
κής σημασίας παρατήρη-
ση που κάνουν οι Ελληνες 
επιτελείς οι οποίοι παρα-
κολουθούν όσα εκτυλίσ-
σονται κατά την εξέλιξη 
της τουρκικής άσκησης. Οι 
Τούρκοι, σε αντίθεση με 
δέκα ή και παραπάνω χρό-
νια πριν, εμφανίζονται να 
έχουν κάνει κάποια σημα-
ντικά βήματα ουσιαστικής 
οργάνωσης του ναυτικού 
τους, μάλιστα με τη χρήση 
εθνικών δυνατοτήτων. Επι-
πλέον για πρώτη φορά στη 
φετινή «Ντενίζ Κουρντού» 
συμμετέχει και το πρώτο 
μη επανδρωμένο θαλάσ-
σιο όχημα (ULAQ) που έχει 
ναυπηγηθεί από την τουρ-
κική βιομηχανία, με την 
ονομασία «SiDA» και μά-
λιστα εκτέλεσε και βολές. 
Προφανώς στην ελληνική 
πλευρά η σχετική ησυχία 
στη θάλασσα και τον αέ-
ρα δεν προκαλεί εφησυ-
χασμό, ιδιαίτερα μετά και 
τις πρόσφατες δηλώσεις 
Τούρκων αξιωματούχων 
για την πιθανότητα νέων 
σεισμικών ερευνών από τα 
πλοία της ΤΡΑΟ.

Η άσκηση
«Θαλασσόλυκος»

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ
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Σε ολόκληρο τον κόσμο που μαστί-
ζεται από την πανδημία οι ενδονο-
σοκομειακές λοιμώξεις γνωρίζουν 
«έκρηξη». Σε ένα νοσοκομείο του 
Κλίβελαντ κάθε τέταρτος που δι-
ασωληνώνεται πεθαίνει από HAI 
(Healthcare Associated Infections), 
σε ορισμένα νοσοκομεία της Γερ-
μανίας το «μερίδιό» τους ξεπερνάει 
τον έναν στους τρεις, ενώ στην Ελ-
λάδα έχουμε επίσης αύξηση αλλά 
δεν γνωρίζουμε το εύρος, καθώς 
δεν «μετράμε» τις λοιμώξεις. Τώρα 
το κράτος θέλει να βάλει τάξη με 
ένα πειραματικό πρόγραμμα που 
θα εφαρμοσθεί σε 10 νοσοκομεία. 

Ο Ιωάννης Κ., 72 ετών, σύζυγος 
της 59χρονης Γεωργίας, που αρρώ-
στησε όπως και η ίδια με κορωνοϊό, 
δεν τα κατάφερε. «Αποσωληνώθη-
κε αλλά λίγες μέρες αργότερα τον 
ξαναδιασωλήνωσαν καθώς μας εί-
παν ότι κόλλησε ένα ενδονοσοκο-
μειακό μικρόβιο». Η γνωμάτευση 
για το ποιο είναι το μικρόβιο δεν 
έχει γραφτεί ακόμα από το νοσο-
κομείο της βόρειας Αθήνας. 

«Υπάρχει μία απροθυμία να κα-
ταγράφονται αυτές οι περιπτώ-
σεις», παραδέχεται ένας αξιωμα-
τούχος του υπουργείου Υγείας και 
γι’ αυτό ίσως στη χώρα μας δεν 
έχουμε ακριβή εικόνα για το μέ-
γεθος της επίδρασης των ενδονο-
σοκομειακών λοιμώξεων στο βαρύ 
φορτίο της πανδημίας. Πάντως, σε 
ιδιωτική μαιευτική κλινική του Ψυ-
χικού χρειάσθηκε να δοθεί διπλά-
σια ποσότητα φαρμάκων σε όσους 
ήρθαν από δημόσια νοσοκομεία, 
«καθώς ήταν αποικισμένοι» από 
φορείς τέτοιων λοιμώξεων. 

Η ηγεσία του υπουργείου Υγείας 
δεν αμφισβητεί τα ευρήματα αυτά. 
Μάλιστα, ο υπουργός Υγείας Βα-
σίλης Κικίλιας είχε αναφέρει στην 
αρχή της πανδημίας ότι οι ενδονο-
σοκομειακές λοιμώξεις κάθε νοσο-
κομείου θα αποτελέσουν (για τον 
πρόεδρο του νοσηλευτικού ιδρύ-

ματος) «κριτήριο ανανέωσης της 
θητείας του». Αυτό δεν λειτουργεί 
πάντα ως κίνητρο για την κατα-
γραφή των περιστατικών αυτών.

Πόσοι όμως θάνατοι ασθενών 
οφείλονται στην COVID-19 και πό-
σοι σε άλλες λοιμώξεις μέσα στα 
νοσοκομεία;

Το πρόβλημα δεν είναι ελληνι-
κό. Σε παρουσίασή του, η οποία 
αφορά την περίοδο πριν από το 

ξέσπασμα της πανδημίας, ο κα-
θηγητής Παιδιατρικής Νεοκλής 
Ζαούτης, μέλος της επιτροπής επι-
δημιολόγων, κάνει αναφορά σε 
πανευρωπαϊκή έρευνα (28 χώρες) 
σε 1.209 ΜΕΘ ή μονάδες αυξημέ-
νης φροντίδας. Καταγράφηκαν 3,8 
εκατ. περιστατικά ενδονοσοκομει-
ακών λοιμώξεων που προκάλεσαν 
37.000 θανάτους και κόστος 7 δισ. 
ευρώ. To φθινόπωρο του 2020, το 
Εθνικό Σύστημα Υγείας της Μεγά-
λης Βρετανίας κατέγραφε μόνο το 
25ήμερο του Οκτωβρίου 192 τοπι-
κές επιδημίες σε νοσοκομεία με 
μεταδόσεις από υγειονομικούς ή 
συνοδούς σε άλλους ασθενείς (και 
αυτό θεωρείται ενδονοσοκομεια-
κή λοίμωξη). 

Ο κ. Ζαούτης καταγράφει τις 
τρεις σημαντικότερες λοιμώξεις: 
εκείνη που συνδέεται με την το-
ποθέτηση του κεντρικού αιμοκαθε-

τήρα (Clabsi), την πνευμονία που 
προέρχεται από τη διασωλήνωση 
(Ventilator Associated Pneumonia) 
και τη λοίμωξη που προέρχεται 
από την τοποθέτηση του κεντρι-
κού ουροκαθετήρα. 

Μπορείς όμως να διαχωρίσεις 
την πνευμονία που προκαλεί ο κο-
ρωνοϊός από εκείνη που προκαλεί 
η διασωλήνωση; «Ναι», λέει ο κα-
θηγητής ∆ημήτρης Γεωργόπουλος, 
επικεφαλής της ΜΕΘ στο ΠΑΓΝΗ. 
«Είναι διαφορετικά τα μικρόβια 
και αυτή η διαφορά φαίνεται και 
απεικονιστικά». Για τον ίδιο και για 
όλους τους εν ενεργεία εντατικο-
λόγους το κύριο πρόβλημα στην 
αντιμετώπιση της COVID-19 εί-
ναι αυτό της επάρκειας προσωπι-
κού στις ΜΕΘ. Στη Βόρεια Ευρώ-
πη αντιστοιχούν 5-6 νοσηλευτές 
ανά κρεβάτι και ανά βάρδια, κάτι 
άγνωστο στην Κεντρική και Νότια 

Ευρώπη. «Οταν ένας νοσηλευτής 
έχει τρεις ασθενείς δύσκολα θα 
πάει “αποστειρωμένα” από τον 
ένα στον άλλο». 

Το πρόβλημα αυτό αναδεικνύ-
ει και ο κ. Ζαούτης, λέγοντας ότι 
«η ανεπάρκεια των ανθρώπινων 
πόρων είναι το σοβαρότερο πρό-
βλημα μαζί με τις φτωχές γνώσεις 
για τις νοσοκομειακά μεταδιδό-
μενες λοιμώξεις». Στη μελέτη του 
που παρουσίασε στο Πανεπιστή-
μιο Αθηνών, ο κ. Ζαούτης λέει 
ότι οι δευτερογενείς βακτηριακές 
υπερμολύνσεις βρίσκουν ιδιαίτε-
ρο έδαφος στα ελληνικά νοσοκο-
μεία, ιδίως λόγω της κατάχρησης 
των αντιβιοτικών (σ.σ. όπου η Ελ-
λάδα με την Κύπρο προηγούνται 
με διαφορά έναντι της Ολλανδίας 
και της Εσθονίας που είναι τελευ-
ταίες). «Το 50% των ασθενών που 
καταλήγουν, παρουσιάζουν δευ-

τερογενείς βακτηριακές υπερμο-
λύνσεις». Ομως ο κ. Ζαούτης, ο 
οποίος έχει επισκεφθεί δεκάδες 
νοσοκομεία στη διάρκεια του δεύ-
τερου και του τρίτου κύματος, έχει 
κάνει και άλλες σημαντικές παρα-
τηρήσεις. 

Στο δεύτερο κύμα, κάποιοι άν-
θρωποι στην επαρχία έφταναν πο-
λύ αργά στα νοσοκομεία και στη 
συνέχεια παρέμεναν επί μακρόν 
διασωληνωμένοι. «Ο χρονικά εκτε-
ταμένος τεχνητός αερισμός με δι-
ασωλήνωση μεγαλώνει το ρίσκο 
της βακτηριακής λοίμωξης», πα-
ρατηρεί ο κ. Ζαούτης. Επειδή από 
την αρχή της πανδημίας δόθηκε 
σημασία στην προστασία του ια-
τρονοσηλευτικού προσωπικού και 
επειδή οι επιτροπές λοιμώξεων 
ήταν απορροφημένες με την αντι-
μετώπιση της COVID-19, δόθηκε 
μικρή προσοχή στην τήρηση των 
διαδικασιών για την αποτροπή της 
διασποράς των ενδονοσοκομεια-
κών λοιμώξεων.

Η ποιότητα υπηρεσιών

Το πρόβλημα των ενδονοσο-
κομειακών λοιμώξεων συνδέεται 
με την ποιότητα των υπηρεσιών 
του ΕΣΥ. Μέχρι τώρα η πολιτεία 
δεν το αντιμετώπιζε σοβαρά. Με 
τον Οργανισμό ∆ιασφάλισης της 
Ποιότητας στην Υγεία (Ο∆ΙΠΥ), 
έναν νέο οργανισμό, θέλει τώρα 
να αρχίσει να μετράει το μέγεθος 
του προβλήματος. Ο οργανισμός 
θα παρέχει κίνητρα για τη βελτί-
ωση των παρεχόμενων υπηρεσιών 
και θα επιβάλλει ποινές για τη μη 
συμμόρφωση με τα πρωτόκολλα 
που διασφαλίζουν την ποιότητα. Ο 
κ. Ζαούτης είναι επικεφαλής ενός 
προγράμματος που με τη χρημα-
τοδότηση του Ιδρύματος Σταύρος 
Νιάρχος θέλει να εφαρμόσει πιλο-
τικά καλές πρακτικές –αφού προη-
γουμένως καταγράψει το μέγεθος 
του προβλήματος– σε 10 νοσοκο-
μεία της χώρας. Ο γ.γ. του υπουρ-
γείου Υγείας Γιάννης Κωτσιόπου-
λος προωθεί σχετική διάταξη που 
θα περιγράφει το πλαίσιο ελέγχου 
και πρόληψης των λοιμώξεων στα 
νοσοκομεία του ΕΣΥ, στο πλαίσιο 
της κλινικής διακυβέρνησης.

Χιλιάδες ραντεβού στα εμβολιαστι-
κά κέντρα των νησιών το επόμε-
νο 15νθήμερο έχουν κλειστεί από 
νέους κάτω των 30 ετών, οι οποίοι 
εκμεταλλεύθηκαν την ευκαιρία του 
προγράμματος «Γαλάζια Ελευθε-
ρία» για να εμβολιαστούν νωρίτερα. 
«Κάνεις μονοδοσικό και μέσα σε 15 
μέρες πετυχαίνεις μεγάλο ποσοστό 
ανοσίας. Το καλοκαίρι μου θα ξεκι-
νήσει νωρίτερα, δεν θα χρειαστεί 
να περιμένω πότε θα ανοίξει για 
εμάς η πλατφόρμα». Ο 21χρονος 
Θάνος Κ. ακουγόταν ενθουσιασμέ-
νος με την προοπτική του Σαββα-
τοκύριακου στη Σύρο για εμβόλιο. 
Ποτάκια, θάλασσα και εμβόλιο, τι 
καλύτερο! Μαζί του σε αυτό το συ-
ναρπαστικό weekend και η 18χρο-
νη αδελφή του που επίσης έχει κλεί-
σει ραντεβού. Αν φοβάται; «Τώρα 
φοβάμαι. Μετά θα μπορώ να πη-
γαίνω να βλέπω τη γιαγιά μου που 
είναι 80 χρόνων οπότε θέλω». Το 
γέλιο στην άλλη άκρη της γραμμής 
ακούγεται δυνατά: «Και θα πάω στη 
Ρώμη. Εχω κανονίσει να πάω στη 
Ρώμη», επαναλαμβάνει με μια μι-
κρή συστολή που θα το τολμήσει. 

Ο Βασίλης Κ. από την άλλη, 
έμαθε το «κόλπο» με τον εμβο-
λιασμό στα νησιά, από μια φίλη 
του που ανέβασε φωτογραφία στο 
Instagram μέσα στο πλοίο. Λίγες 
ώρες μετά την είδε στην καθιερω-
μένη σέλφι την ώρα του εμβολια-
σμού... Οπως σύντομα ανακάλυψε, 
ένα ταξίδι λίγων ημερών σε ένα 
ελληνικό νησί για την πραγματο-
ποίηση εμβολίου για την COVID-19 
είναι το νέο trend για τους νέους 

κάτω των 30 ετών. «Η μισή Κηφι-
σιά έχει εμβολιαστεί», λέει ο 27χρο-
νος Οδυσσέας Γ., ο οποίος επίσης 
έχει οργανώσει την απόδρασή του 
προς την «Ελευθερία» με τον ίδιο 
τρόπο. Ολα άρχισαν όταν ανακοι-
νώθηκε το 2ο στάδιο της επιχείρη-
σης εμβολιασμού υπό τον κωδικό 
«Γαλάζια Ελευθερία». Η προσπά-
θεια ήταν αρχικά να πραγματοποι-
ηθεί καθολικός εμβολιασμός των 
κατοίκων των μικρών νησιών. Στη 
συνέχεια η επιχείρηση επεκτάθη-
κε και σε άλλα νησιά, με την απο-
στολή μάλιστα εθελοντών και κι-
νητών μονάδων εμβολιασμού ώστε 
να καλυφθεί όσο το δυνατόν με-
γαλύτερο μέρος του πληθυσμού. 
Μια ιδιαίτερη λεπτομέρεια στις 
ανακοινώσεις της 17ης Μαΐου, η 
οποία αρχικά πέρασε απαρατήρη-
τη, άνοιξε την πόρτα στους νέους 
κάτω των 30 ετών να εμβολιαστούν 
άμεσα – εκτός τυπικής σειράς και 
μάλιστα «μια και έξω». 

«Ο εμβολιασμός στα νησιά θα 
γίνει στο μεγαλύτερο μέρος με το 
μονοδοσικό εμβόλιο της Johnson 
& Johnson. Από αύριο το βράδυ 
όλοι οι πολίτες άνω των 18 ετών θα 
έχουν πρόσβαση στο μονοδοσικό 
αυτό εμβόλιο. Μόνο στα εμβολια-
στικά κέντρα στα 19 νησιά (σ.σ. 
Σαλαμίνα, Κω, Πάρο, Ρόδο, Μύκο-
νο, Νάξο, Χίο, Αίγινα, Σαντορίνη, 
Κέρκυρα, Λευκάδα, Θάσο, Κάλυ-
μνο, Σύρο, Ζάκυνθο, Κεφαλονιά, 
Λέσβο, Λήμνο και Σάμο) θα πραγ-
ματοποιούνται εμβολιασμοί με το 
συγκεκριμένο εμβόλιο, έτσι ώστε 
να εμβολιαστούν οι κάτοικοι, οι 
διαμένοντες και οι εποχικοί εργα-
ζόμενοι των νησιών αυτών», είχε 

ανακοινώσει ο Μάριος Θεμιστο-
κλέους, γενικός γραμματέας Πρω-
τοβάθμιας Φροντίδας του υπουρ-
γείου Υγείας.

Η δεύτερη πληροφορία-κλειδί 
είναι πλέον κοινό μυστικό: Αν δεν 
βρίσκεις ραντεβού στα εμβολιαστι-
κά κέντρα της περιοχής σου, αρκεί 
να αλλάξεις τον ταχυδρομικό κώ-
δικα και είσαι ελεύθερος να διαλέ-
ξεις ραντεβού σε άλλες περιοχές. 
Στην περίπτωση των νησιών αρκεί 
να βάλεις τον ταχυδρομικό κώδικα 

του συγκεκριμένου νησιού για να 
εξασφαλίσεις τη δυνατότητα εμβο-
λιασμού στην Πάρο και ας είσαι 
κάτοικος Κυψέλης. Πρόκειται για 
παρανομία; Οχι, είναι μια δυνατό-
τητα που έχει δοθεί προκειμένου 
να μη μένουν αδιάθετα εμβόλια 
σε κάποιες περιοχές, ενώ λείπουν 
σε άλλες. Παράλληλα, όσον αφο-
ρά τους νέους κάτω των 30 και τη 
δυνατότητα να εμβολιαστούν στα 
νησιά αποτελεί μια win win επιλο-
γή: και αυξάνεται ο πληθυσμός των 
εμβολιασμένων στην ηλικία κά-
τω των 30, άνθρωποι δηλαδή που 
ακόμα και όταν κολλήσουν είναι 
ασυμπτωματικοί και ταυτόχρονα 
κινούνται πολύ, χωρίς οι νεότεροι 
να παίρνουν τη θέση των μεγαλύ-
τερων. Ταυτόχρονα τα νησιά χά-
ρις στον «εμβολιαστικό τουρισμό» 
έχουν τους πρώτους καλοκαιρινούς 
τους επισκέπτες. 

Την ίδια στιγμή, πολλοί νησιώ-
τες δείχνουν απρόθυμοι να εμβολι-
αστούν. Η συμμετοχή σε Ζάκυνθο, 
Κεφαλονιά, Λέσβο, Λήμνο, Σάμο 
αλλά και στη Χίο παραμένει χα-

μηλή. Στη Ζάκυνθο, για παράδειγ-
μα, με πληθυσμό 38.954 στην τε-
λευταία απογραφή, μόνο 14.132 
άνθρωποι είχαν κάνει μία τουλά-
χιστον δόση έως προχθές Παρα-
σκευή. Αν λάβουμε υπ’ όψιν μας 
ότι πρόκειται για ένα τουριστικό 
νησί όπου ήδη έχουν μεταβεί αρ-
κετοί εποχικοί υπάλληλοι, οι οποί-
οι ασφαλώς έκλεισαν ραντεβού για 
εμβολιασμό, αντιλαμβανόμαστε ότι 
ο γηγενής πληθυσμός είναι εξαι-
ρετικά διστακτικός. Κάπως έτσι ο 
Γ.Ι., που έχει ξενοδοχείο στη Ζά-
κυνθο, αποφάσισε να κατέβει στο 
νησί για να εμβολιαστεί. «Μπορού-
σες να κλείσεις ραντεβού για την 
ίδια μέρα το απόγευμα, ενώ στην 
Αθήνα το ραντεβού μου ήταν για 
μέσα Ιουνίου και το άλλο αρχές Αυ-
γούστου. Γιατί να μην ξεμπερδεύω 
με μονοδοσικό;» εξηγεί. 

Στη Σάμο, με καταγεγραμμένο 
πληθυσμό 32.977, εμφανίζονται 
9.039 άτομα να έχουν κάνει μία 
δόση εμβολίου, ενώ ανάλογα χα-
μηλή είναι η προσέλευση και σε 
άλλα νησιά.

Περισσότερο αποθαρρυ-
ντικό είναι το γεγονός ότι 
διστάζουν να εμβολιαστούν 
και άνθρωποι που κινδυ-
νεύουν περισσότερο από 
τις επιπλοκές της νόσου 
εφόσον κολλήσουν, δηλαδή 
οι άνω των 60 ετών. Ο δή-
μαρχος Ληξουρίου Γιώργος 
Κατσίβελης εξηγεί ότι, παρά 
τις προσπάθειες, δύσκολα 
οι μεγάλοι άνθρωποι πείθο-
νται να εμβολιαστούν. «Φο-
βούνται πολύ με αυτά που 
ακούν και θεωρούν ότι κιν-
δυνεύουν από το εμβόλιο, 
ενώ κινδυνεύουν από τον 
ιό», λέει. Οι υπάλληλοι που 
εργάζονται στις υπηρεσίες 
Πρόνοιας του δήμου, όπως 
το «Βοήθεια στο σπίτι», και 
έρχονται καθημερινά σε 
επαφή με ευάλωτους και 
ηλικιωμένους τούς εξηγούν 
τα οφέλη του εμβολιασμού. 
Ο δήμος επίσης είναι δια-
τεθειμένος να μεταφέρει 
όποιον δεν μπορεί να μετα-
κινηθεί στο κέντρο εμβολι-
ασμού. «Προχθές δύο γυ-
ναίκες περίπου 60 χρόνων 
που μένουν σε ένα χωριό 
έπρεπε να κάνουν 60 χιλιό-
μετρα για να πάνε στο εμ-
βολιαστικό κέντρο. Εχει πέ-
σει μια γέφυρα εξαιτίας του 
“Ιανού” και για να πας από 
το ένα μέρος στο άλλο πρέ-
πει να κάνεις τον γύρο του 
νησιού. Τις πήγαμε με αυτο-
κίνητο του δήμου και όταν 
έρθει η ώρα για τη 2η δόση, 
θα τις ξαναπάμε. Κάνουμε 
ό,τι μπορούμε για να πει-
στεί ο πληθυσμός, αλλά οι 
μεγάλοι άνθρωποι φοβού-
νται», εξηγεί ο δήμαρχος. 

Επιχείρηση
πειθούς

Οι διασωληνωμένοι και οι λοιμώξεις

Λίγο κρασί,
λίγο θάλασσα
και το εμβόλιό μου...

Πόσοι από τους θανάτους μέσα στα νοσοκομεία οφείλονται στην COVID-19 και πόσοι σε μολύνσεις από άλλα μικρόβια;

Οι δευτερογενείς βακτη-
ριακές υπερμολύνσεις 
βρίσκουν ιδιαίτερο έδα-
φος στα ελληνικά νοσο-
κομεία, ιδίως λόγω 
της κατάχρησης 
των αντιβιοτικών.

Πολλοί νέοι κάτω των 30 
ετών εκμεταλλεύονται 
το πρόγραμμα 
«Γαλάζια Ελευθερία» 
και σπεύδουν στα 
νησιά προκειμένου να 
εμβολιαστούν άμεσα, 
και μάλιστα με το 
μονοδοσικό σκεύασμα.

Πολίτες μεγαλύτερης ηλικίας περιμένουν να εμβολιαστούν στην Ηρακλειά. Σε κάποια νησιά παρατηρείται το εξής 
φαινόμενο: ηλικιωμένοι κάτοικοί τους, που κινδυνεύουν αν νοσήσουν από κορωνοϊό, αποφεύγουν να εμβολιαστούν, 
ενώ την ίδια στιγμή σπεύδουν σε αυτά νέοι από άλλες περιοχές για να πράξουν το ακριβώς αντίθετο.
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Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Με ένα πρόγραμμα που αρχικά θα εφαρμοσθεί πειραματικά σε 10 νοσοκομεία, η πολιτεία θα προσπαθήσει να περιορίσει το μεγάλο πρόβλημα των ενδονο-
σοκομειακών λοιμώξεων. Ενα άλλο ζήτημα, επίσης, είναι η επάρκεια προσωπικού στις μονάδες εντατικής θεραπείας.

ΚΟΡΩΝΟΪΟΣ
Η ΝΕΑ 
ΚΑΝΟΝΙΚΟΤΗΤΑ
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Η Ε.Ε. είναι «έτοιμη να χρησιμοποι-
ήσει όλα τα εργαλεία που έχει στη 
διάθεσή της» για να αλλάξει τη συ-
μπεριφορά της Τουρκίας, δηλώνει 
στην «Κ» ο πρόεδρος του Ευρωπα-
ϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ. Σε 
μια εφ’ όλης της ύλης συνέντευ-
ξη, ο κ. Μισέλ δηλώνει ότι παρα-
μένει «επιφυλακτικός» σχετικά με 
τις προθέσεις της Αγκυρας, ανα-
γνωρίζει ότι διογκώνονται διαρ-
κώς οι προκλήσεις προς τη δυτική 
συμμαχία από ισχυρά αυταρχικά 
κράτη και υπογραμμίζει ότι η Ε.Ε. 
είναι πολύ ισχυρή και δεν πρέπει 
να το ξεχνά αυτό. Τέλος, με αφορ-
μή τα 40 χρόνια από την ένταξη 
της Ελλάδας, στέλνει ένα μήνυμα 
ελπίδας και κοινής βούλησης για 
την οικοδόμηση ενός νέου οικο-
νομικού και κοινωνικού υποδείγ-
ματος στην Ευρώπη.  

 
– Είστε αισιόδοξος ότι οι νέες κυ-

ρώσεις εις βάρος της Λευκορω-

σίας θα πετύχουν εκεί που απέ-

τυχαν οι προηγούμενες – στο να 

αλλάξουν τη συμπεριφορά του 

καθεστώτος; Είστε σίγουρος ότι 

θα επιβληθούν ευρύτερες οικο-

νομικές κυρώσεις, δεδομένων 

των αντιστάσεων ορισμένων εκ 

των μεγαλύτερων κρατών-μελών 

σε αυτό;

– Αυτό που συνέβη ήταν εντε-
λώς απαράδεκτο και ήταν κρίσιμο 
να αντιδράσουμε τάχιστα. Οπως εί-
δατε, μπορέσαμε να καταλήξουμε 
πολύ γρήγορα σε μια κοινή, πολύ 
αυστηρή γραμμή. Το ζήτημα είναι 
πολύ σοβαρό, αφορά την ασφάλεια 
της πολιτικής αεροπορίας. Η άλλη 
πολύ σημαντική πτυχή είναι ότι 
αντίστοιχες κυρώσεις επέβαλαν 
και εταίροι μας, όπως οι ΗΠΑ και 
το Ηνωμένο Βασίλειο. Και ανοίξα-
με την πόρτα για τομεακές οικο-
νομικές κυρώσεις – οι οποίες όμως 
πρέπει να είναι στοχευμένες, ώστε 
να μην πλήξουν την κοινωνία των 
πολιτών. Αρα πρέπει τα μέτρα να 
πλήξουν το καθεστώς, όχι τον πλη-
θυσμό – και να συμμορφώνονται 
με το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο.   

Αναγνωρίζουμε ότι η Ε.Ε. και οι 

εταίροι μας με τους οποίους μοι-
ραζόμαστε τις ίδιες αξίες δοκιμα-
ζόμαστε ολοένα και περισσότερο 
από αυταρχικά κράτη. Γι’ αυτό εί-
ναι σημαντικό στην προσεχή συ-
νάντηση του «G7» στο Ηνωμένο 
Βασίλειο να δούμε πώς μπορούμε 
από κοινού να υπερασπιστούμε 
πιο αποτελεσματικά αξίες όπως 
η διεθνής συνεργασία, ο πολυμε-
ρισμός, ο σεβασμός στις διεθνείς 
συμφωνίες και στο κράτος δικαίου. 
Θα ζητήσω από τον Μπόρις Τζόν-
σον να θέσει το ζήτημα αυτό στην 
ατζέντα. Αυτές οι αρχές δέχονται 
αυξανόμενη πίεση και η Ε.Ε. μπο-
ρεί να παίξει ηγετικό ρόλο στην 
υπεράσπισή τους.

 
– Πότε θα είναι έτοιμα τα νέα μέ-

τρα κατά της Λευκορωσίας; Συζη-

τήθηκε στη Σύνοδο η πιθανότητα 

εμπλοκής της Ρωσίας στην υπό-

θεση; Θα έκανε κάτι τόσο εξω-

φρενικό ο Λουκασένκο χωρίς να 

έχει ενημερώσει τον Πούτιν;

– Τα νέα μέτρα, σχετικά με τον 
εναέριο χώρο για παράδειγμα, 
έχουν ήδη αρχίσει να εφαρμόζο-
νται. Οι κυρώσεις θέλουμε να εφαρ-
μοστούν το συντομότερο νομικά 
δυνατόν. Σχετικά με τη Ρωσία, είναι 
σαφές ότι υπάρχουν δεσμοί με το 
λευκορωσικό καθεστώς, τους οποί-
ους είναι σημαντικό να κατανοή-
σουμε εις βάθος. Αλλά τη ∆ευτέρα 
το βράδυ είχαμε επίσης τη δυνατό-
τητα να συζητήσουμε εις βάθος για 
την ίδια τη Ρωσία – για πρώτη φορά 
έπειτα από χρόνια. Συνήθως απλώς 
συζητούμε για τις κυρώσεις και τις 
ανανεώνουμε, αλλά είχα δεσμευτεί 
στους συναδέλφους μου ότι θα κά-
ναμε αυτή τη στρατηγική συζήτη-
ση. Και ήταν πολύ χρήσιμη. Ολοι 
συμφωνήσαμε ότι πρέπει να στα-
ματήσει η παθητική προσέγγιση, 
δεν πρέπει απλώς να αντιδρούμε 
στις ρωσικές προκλήσεις και στις 
παράνομες ενέργειες. Πρέπει να 
αναπτύξουμε μια πιο ενεργητική 
προσέγγιση, ορίζοντας τα συμφέ-
ροντα που θέλουμε να υπερασπι-
στούμε απέναντι στη Ρωσία και 
τα εργαλεία που έχουμε στη διά-
θεσή μας. Για παράδειγμα, πρέπει 
να παίξουμε έναν πιο ενεργό ρόλο 

στις χώρες που ανήκουν στην Ανα-
τολική Εταιρική Σχέση – γι’ αυτό 
έχω προσπαθήσει να συμβάλω στη 
στήριξη των δημοκρατικών θεσμών 
στη Γεωργία. Για τον ίδιο λόγο θα 
επισκεφθώ τον Αύγουστο, για δεύ-
τερη φορά, την Ουκρανία. Για να 
στείλουμε ένα ξεκάθαρο σήμα ότι 

θέλουμε να εφαρμοστεί η συμφω-
νία του Μινσκ και να υπερασπι-
στούμε την εδαφική ακεραιότητα 
της Ουκρανίας και τις θεμελιώδεις 
δημοκρατικές αξίες.

 
– Αρα –για να είμαστε σαφείς– 

δεν υπάρχει προς το παρόν κά-

ποια ένδειξη εμπλοκής της Μό-

σχας στην υπόθεση; Και θέλω να 

σας διαβάσω κάτι που είπε ο Μά-

ριο Ντράγκι μετά τη Σύνοδο: «Εί-

μαστε μια ισχυρή ήπειρος... 70% 

των άμεσων ξένων επενδύσεων 

στη Ρωσία είναι ευρωπαϊκό... δεν 

πρέπει να είμαστε αδύναμοι» απέ-

ναντι στη Ρωσία όταν διακυβεύ-

ονται θέματα αξιών. Συμφωνείτε; 

Εχει υπάρξει αδύναμη η Ευρώπη 

απέναντι στη Ρωσία;

– Σχετικά με την πρώτη σας 
ερώτηση, έχουμε ζητήσει να διε-
ξαχθεί μια διεθνής έρευνα, σε συ-
ντονισμό με τις ΗΠΑ, ώστε να κα-
τανοήσουμε όλες τις πτυχές αυτής 
της υπόθεσης. Σχετικά τώρα με τις 
δηλώσεις Ντράγκι: φυσικά και συμ-
φωνώ! ∆εν πρέπει να μας εκφοβίζει 
η Ρωσία. Είμαστε μια ισχυρή οικο-
νομία, με ισχυρές αξίες και με πολ-
λά εργαλεία στη διάθεσή μας. Ενίο-
τε το ξεχνάμε αυτό και δεν πρέπει.

Πρέπει να κάνουμε βήματα για 
να ενισχύσουμε τη γεωπολιτική 
μας επιρροή, ώστε να είναι αντί-
στοιχη με την οικονομική. Αυτό 
θα χρειαστεί χρόνο. Αλλά τους τε-
λευταίους 18 μήνες έχουμε κάνει 
σημαντική πρόοδο. Για παράδειγ-
μα, ηγηθήκαμε στο θέμα της κλι-
ματικής αλλαγής, ακόμα και σε μια 
περίοδο που οι ΗΠΑ ήταν σε δια-
φορετική γραμμή· στο θέμα της 
φορολόγησης των πολυεθνικών, 
ξεκινήσαμε τη συζήτηση πριν από 
χρόνια για την ανάγκη να γίνει πιο 
δίκαιη και τώρα οι ΗΠΑ ανοίγουν 

την πόρτα ώστε να προχωρήσουμε 
μπροστά· στην αντιμετώπιση της 
πανδημίας, η προσέγγισή μας εξε-
λίσσεται στο όραμα της διεθνούς 
κοινότητας: η επένδυση στην έρευ-
να, η στήριξη του COVAX, οι εγγυ-
ήσεις για τις εφοδιαστικές αλυσί-
δες, οι εξαγωγές εμβολίων... Στην 
Ευρώπη έχουμε την τάση να υπο-
βαθμίζουμε τα επιτεύγματά μας. 
Προσπαθώ να καταπολεμήσω αυ-
τό τον τρόπο σκέψης.

 
– Πώς απαντάτε στην κριτική ότι 

η Ευρώπη δεν έχει την επιρροή 

που θα έπρεπε επειδή τα κράτη-

μέλη της συχνά δίνουν προτε-

ραιότητα στις οικονομικές τους 

επιδιώξεις έναντι του κοινού ευ-

ρωπαϊκού συμφέροντος;

– Είμαι πεπεισμένος ότι ολοέ-
να και περισσότερο αυτή η γενιά 
Ευρωπαίων ηγετών κατανοεί ότι 
η κοινή ευρωπαϊκή προσέγγιση 
είναι ο καλύτερος τρόπος προώ-
θησης των οικονομικών συμφερό-
ντων των χωρών τους. Ενα παρά-
δειγμα που θυμάμαι καλά ήταν οι 
διεργασίες για τον κοινοτικό προ-
ϋπολογισμό και το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης. Το πρώτο ένστικτο ορισμένων 
κρατών-μελών ήταν να υπερασπι-
στούν τα στενά οικονομικά τους 
συμφέροντα. Αλλά μέσα σε λίγες 
μόνο εβδομάδες άλλαξαν οπτική 
– συνειδητοποίησαν ότι ο καλύτε-
ρος τρόπος να στηρίξουν την οι-
κονομία των χωρών τους ήταν να 
κάνουν την Ευρώπη ισχυρότερη 
και πιο ανθεκτική.

 
– Δύο μήνες μετά την επίσκεψη 

στην Αγκυρα, ένα μήνα πριν συ-

ζητηθεί εκ νέου σε επίπεδο Ευ-

ρωπαϊκού Συμβούλιου, βλέπετε 

κάποια ένδειξη βελτίωσης της 

κατάστασης στο εσωτερικό της 

χώρας; Εχει γίνει η Τουρκία πιο 

εποικοδομητικός εταίρος στην 

εξωτερική πολιτική;

– Παραμένω επιφυλακτικός. Εί-
χαμε την ευκαιρία να παρουσιά-
σουμε στις τουρκικές Αρχές μια 
ισχυρή, κοινή θέση. Είχαμε προε-
τοιμαστεί σε στενή συνεργασία με 
τους 27 συναδέλφους και ιδιαίτε-
ρα με την Ελλάδα και την Κύπρο. 
Στείλαμε ένα ξεκάθαρο μήνυμα: 
είμαστε έτοιμοι για μια πιο θετική 
ατζέντα, αλλά η διάθεσή μας αυτή 
είναι υπό αίρεση, είναι αναλογική 
και αναστρέψιμη. Αυτό σημαίνει 
ότι θα υλοποιηθεί μόνο αν υπάρ-
ξει πρόοδος σε διαφορετικά πεδία 
– και ειδικά στις ελληνοτουρκικές 
σχέσεις, στο Κυπριακό, στα ανθρώ-
πινα δικαιώματα. Θα εξαρτηθεί 
από τη συμπεριφορά της Τουρκίας.

 
– Υπάρχει κάποια ενδιάμεση 

εκτίμηση που μπορείτε να κά-

νετε βάσει των δύο αυτών μηνών;

– ∆εν θέλω να προβώ σε κάποια 
ενδιάμεση εκτίμηση πριν από τα 
τέλη Ιουνίου. Αλλά στο παρελθόν 
έχουμε παρατηρήσει να γίνεται 
ένα βήμα στη σωστή κατεύθυν-
ση και μετά, δύο στη λάθος. ∆εν 
είμαστε αφελείς, λοιπόν. Είναι γεί-
τονας, είναι μέλος του ΝΑΤΟ, αλ-
λά είναι θεμελιώδες για την Ε.Ε. 
να διασφαλίσει ότι η Τουρκία θα 
υιοθετήσει μια πιο θετική στάση 
προς το κοινό ευρωπαϊκό συμφέ-
ρον – μεταξύ άλλων σε μέρη όπως 
η Λιβύη, η Συρία και ο Καύκασος. 
Η στάση της Τουρκίας σε αυτές 
τις συγκρούσεις στο παρελθόν δεν 
ευθυγραμμιζόταν με το συμφέρον 
της Ευρώπης. Είμαστε έτοιμοι να 
χρησιμοποιήσουμε όλα τα εργα-
λεία που έχουμε στη διάθεσή μας 
για να επηρεάσουμε τη συμπερι-
φορά της.

Η Ε.Ε. έτοιμη
να αναλάβει
δράση έναντι
της Τουρκίας
O Σαρλ Μισέλ μιλάει στην «Κ»

«Η Ελλάδα, όπως και τα υπόλοιπα 26 κράτη-μέλη, έχουμε το ίδιο όραμα για το μέλλον. Θέλουμε να εκμεταλλευθού-
με τις ευκαιρίες που συνεπάγονται οι προκλήσεις της κλιματικής αλλαγής και της ψηφιακής ατζέντας», λέει ο πρόε-
δρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ.
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Ο κ. Μισέλ επισκέφθηκε την Ελλά-
δα για να συμμετάσχει στους εορ-
τασμούς για την 40ή επέτειο της 
ένταξής της στην Ευρωπαϊκή Κοι-
νότητα. Τον ρωτήσαμε ποιο είναι το 
μήνυμά του προς τον ελληνικό λαό, 
που επλήγη από την πανδημία τη 
στιγμή που η χώρα είχε ξεκινήσει 
να ανακάμπτει από την πολυετή οι-
κονομική της κρίση.

«Για εμένα υπάρχει μια συναι-
σθηματική πλευρά σε αυτή την επί-
σκεψη», λέει στην «Κ» ο πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. «Η 
παιδεία μου έχει επηρεαστεί από 
την Ελλάδα. Είμαι λοιπόν πολύ χα-
ρούμενος που θα συμμετάσχω σε 
αυτόν τον εορτασμό (σ.σ. η συνέ-
ντευξη έλαβε χώρα τη μέρα πριν 
από την επίσκεψη). Το μήνυμά μου 
είναι ένα μήνυμα ελπίδας. Η Ελλά-
δα, όπως και τα υπόλοιπα 26 κράτη-
μέλη, έχουμε το ίδιο όραμα για το 
μέλλον. Θέλουμε να εκμεταλλευθού-
με τις ευκαιρίες που συνεπάγονται 
οι προκλήσεις της κλιματικής αλ-
λαγής και της ψηφιακής ατζέντας. 
Θέλουμε να εργαστούμε από κοινού 
για να επιτύχουμε αυτούς τους στό-
χους, να υλοποιήσουμε μεταρρυθ-
μίσεις που ήταν ήδη αναγκαίες πριν 
από την πανδημία, ώστε να κατα-
στήσουμε τις κοινωνίες μας πιο αν-
θεκτικές. Χρειαζόμαστε ένα νέο οι-
κονομικό και κοινωνικό υπόδειγμα, 

που δεν βασίζεται στην κατάχρηση 
των φυσικών πόρων ή δεδομένων 
μεγάλης κλίμακας».

Ο κ. Μισέλ κάνει ειδική ανα-
φορά στη νέα γενιά στην Ελλάδα, 
που «μέσω προγραμμάτων όπως 
το Erasmus έχει την ευκαιρία να 
ανοίξει τους ορίζοντές της και να 
πάρει το πεπρωμένο της στα χέρια 
της». Μιλάει επίσης για την Τήλο, 
το «πρώτο νησί που θα καταναλώ-
νει ενέργεια 100% από ανανεώσι-
μες πηγές», ως παράδειγμα προς 
μίμηση για τον ενεργειακό μετα-
σχηματισμό που πρέπει να γίνει 
στην Ευρώπη.

Τα φιλόδοξα αυτά σχέδια, όμως, 
απαιτούν δημόσιες επενδύσεις πο-
λύ μεγάλης κλίμακας, που αποθαρ-
ρύνονταν μέχρι πρότινος από το 
Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανά-
πτυξης. «Εχουμε μάθει τα λάθη του 
παρελθόντος. Οταν ήμουν πρωθυ-
πουργός στο Βέλγιο, συνειδητο-
ποίησα ότι υπάρχει άμεση ανάγκη 
για επενδύσεις στον ψηφιακό το-
μέα και στην πράσινη μετάβαση. 
Αλλά πρέπει να γίνουν οι σωστές 
επενδύσεις. Ποτέ δεν θα υπάρξουν 
δωρεάν χρήματα. Η ευθύνη είναι 
τεράστια τόσο σε εθνικό όσο και 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο».

Σχετικά με το Ευρωπαϊκό Πιστο-
ποιητικό COVID, ο κ. Μισέλ επαι-
νεί τον Κυριάκο Μητσοτάκη που 

πρωτοστάτησε στην ιδέα θέσπισης 
του εργαλείου αυτού. «Υποστήριξα 
εξαρχής αυτή την πρωτοβουλία, 
ακόμα κι όταν κάποιοι δίσταζαν», 
αναφέρει. Το πιστοποιητικό, λέει, 
«είναι αναγκαίο για να ανοίξουμε 
εκ νέου τις οικονομίες μας, να ανα-
κτήσουμε τις ελευθερίες μας. Αλλά 
πρέπει να παραμείνουμε σε επιφυ-
λακή: θα παρακολουθούμε στενά 
τις παραλλαγές του ιού κ.ο.κ. ∆εν 
ξέρουμε τι θα γίνει στους επόμε-
νους μήνες – αν και είμαστε συ-

γκρατημένα αισιόδοξοι. Αυτή ήταν 
η αίσθηση στη συζήτηση στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο. Ακόμα και με 
το πιστοποιητικό θα υπάρξουν δυ-
σκολίες. Αλλά είναι πολύ σημαντι-
κό να έχουμε μια κοινή προσέγγι-
ση στον μέγιστο δυνατό βαθμό. Η 
Κομισιόν τώρα θα καταθέσει συγκε-
κριμένες προτάσεις για το άνοιγμα 
των μετακινήσεων εντός της Ε.Ε. 
Ελπίζω αυτές να διασαφηνίσουν 
την κατάσταση και να οδηγήσουν 
σε εναρμόνιση πολιτικών μεταξύ 
των κρατών-μελών».

Η εκστρατεία εμβολιασμού

Στη Σύνοδο συζητήθηκε επίσης 
το ζήτημα του εμβολιασμού του 
αναπτυσσόμενου κόσμου. Κάνει 
αρκετά η Ευρώπη για να συμβάλ-
λει σε αυτό; ∆εν ήταν μέρος του 
προβλήματος, έχοντας παραγγεί-
λει υπερβολικά μεγάλες ποσότη-
τες, που είχαν ως αποτέλεσμα να 
μην υπάρχουν αρκετές δόσεις για 
τις φτωχότερες χώρες;

«Αν υπάρχει μία περιοχή που 
ήταν εξαρχής δεσμευμένη στη δι-
εθνή αλληλεγγύη, αυτή αναμφίβολα 
είναι η Ευρώπη. Εμείς ξεκινήσαμε 
τον μηχανισμό COVAX – και έχου-
με τη μεγαλύτερη συνεισφορά σε 
αυτόν. Είμαστε η μόνη δημοκρατία 
που δεν απαγόρευσε τις εξαγωγές 
– οι οποίες έφτασαν το 50% των 

δόσεων που παράχθηκαν στην Ευ-
ρώπη. Αυτό δεν ήταν εύκολο να το 
εξηγήσουμε στην κοινή μας γνώ-
μη. Το Ισραήλ, οι ΗΠΑ, το Ηνωμέ-
νο Βασίλειο δεν έκαναν εξαγωγές. 
Επιπλέον, κινηθήκαμε για να ενι-
σχύσουμε την παραγωγική ικανό-
τητα των φτωχότερων χωρών. Πριν 
από κάποιους μήνες επισκέφθηκα 
μια σειρά αφρικανικών χωρών και 
μίλησα με τους ηγέτες της Κένυας, 
της Ρουάντας, του Κογκό, της Σενε-
γάλης και άλλους, για να ξεκινήσουν 
συγκεκριμένες συνεργασίες προς 
αυτή την κατεύθυνση. Και χαίρομαι 
ιδιαίτερα για την επένδυση ενός δισ. 
ευρώ που ανακοίνωσε προ ημερών 
η Κομισιόν για το θέμα αυτό».

Είναι ηθικά αποδεκτό να εμβολι-
άζονται έφηβοι στην Ευρώπη όταν 
δεν έχουν πρόσβαση σε εμβόλια οι 
υγειονομικοί σε πολλές χώρες; «Εί-
ναι κατ’ αρχάς μια επιστημονική 
συζήτηση. Πρέπει να ακούσουμε 
τους επιστήμονες. Πολλά ζητήμα-
τα παραμένουν άγνωστα για την 
COVID – αν πρέπει να εμβολιάσου-
με τα παιδιά, αν θα χρειαστούν ενι-
σχυτικές δόσεις. Σε κάθε περίπτωση, 
πρέπει να επιταχυνθούν οι εμβολι-
ασμοί στις αναπτυσσόμενες χώρες 
και γι’ αυτόν τον σκοπό δεσμευτή-
καμε να δωρίσουμε τουλάχιστον 
100 εκατομμύρια δόσεις έως το τέ-
λος του έτους».

Nα γίνουν σωστές επενδύσεις – Ποτέ δεν θα υπάρξουν δωρεάν χρήματα

Tο Ευρωπαϊκό Πιστοποι-
ητικό COVID είναι ανα-
γκαίο για να ανοίξουμε 
εκ νέου τις οικονομίες 
μας, να ανακτήσουμε 
τις ελευθερίες μας. 
Αλλά πρέπει να παρα-
μείνουμε σε επιφυλακή.

Ο Σαρλ Μισέλ με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη στο Ζάππειο, στην 
εκδήλωση για τα 40 χρόνια της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ενωση.
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Ο κ. Μισέλ δεν θέλει 
να σχολιάσει περαιτέρω 
το περιστατικό που 
έμεινε στην Ιστορία ως 
Sofagate και επισκίασε την 
επίσκεψη στην Αγκυρα. 
«Εχουν ειπωθεί τα πάντα 
για το περιστατικό, δεν 
σκοπεύω να προσθέσω 
ούτε λέξη», λέει. 
Σημειώνει πάντως ότι η 
συνεργασία του με την 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
αλλά και με τον ύπατο 
εκπρόσωπο της Ε.Ε. για 
την Εξωτερική Πολιτική 
Ζοσέπ Μπορέλ είναι «πολύ 
στενή, και το έχουμε δείξει 
αυτό τους τελευταίους 
18 μήνες. Είμαστε όλοι 
απολύτως δεσμευμένοι 
στο να συνεργαζόμαστε 
για την προώθηση του 
κοινού ευρωπαϊκού 
συμφέροντος».

«Ουδέν σχόλιον»
για Sofagate

Δεν πρέπει να μας 
εκφοβίζει η Ρωσία. 
Είμαστε μια ισχυρή 
οικονομία, με ισχυρές 
αξίες και με πολλά 
εργαλεία στη διάθεσή 
μας. Ενίοτε το ξεχνάμε 
αυτό και δεν πρέπει.

Μια πιο θετική ατζέντα 
θα εξαρτηθεί από τη 
συμπεριφορά της 
Τουρκίας. 
Θα υλοποιηθεί μόνο 
αν υπάρξει πρόοδος 
στα ελληνοτουρκικά, 
στο Κυπριακό, στα 
ανθρώπινα δικαιώματα.
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ΜΟΣΧΑ. Μπορεί να είναι ο στενό-
τερος σύμμαχος της Μόσχας, αλ-
λά η αφοσίωσή του αμφισβητείται. 
Οταν ο Αλεξάντερ Λουκασένκο, ο 
εκκεντρικός και βάναυσος ηγέτης 
της Λευκορωσίας, επέβαλε την 
αναγκαστική προσγείωση ευρωπα-
ϊκού αεροπλάνου στο Μινσκ, την 
ίδια στιγμή οδηγούσε σε νέα, πιο 
εύθραυστη φάση μία από τις σημα-
ντικότερες, αλλά και περισσότερο 
ευμετάβλητες σχέσεις στον χώρο 
της πρώην Σοβιετικής Ενωσης: τη 
σχέση ανάμεσα στον ίδιο και τον 
Ρώσο πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν. 
Αν και οι δύο ηγέτες προσεγγίζουν 
ο ένας τον άλλο λόγω της συγκρου-
σιακής πορείας των σχέσεών τους 
με τη ∆ύση, τα συμφέροντά τους 
αποκλίνουν. Κυβερνώντας τη Λευ-
κορωσία επί 26 συναπτά έτη, ο 
Λουκασένκο στηρίζεται στη σιδε-
ρένια γροθιά του για να κρατηθεί 
στην εξουσία, ενώ ο Πούτιν θέλει 
να επεκτείνει τη ρωσική επιρροή 
στη γειτονική χώρα, υπονομεύ-
οντας τη θέση του ιδιόρρυθμου 
ηγέτη της στην πορεία.

Τώρα, καθώς προετοιμάζεται 
για τη συνάντησή του με τον Τζο 
Μπάιντεν τον Ιούνιο, ο Ρώσος ηγέ-
της αντιμετωπίζει ένα δίλημμα: 
πόσο μεγάλο πολιτικό κεφάλαιο 
μπορεί να ξοδέψει συνεχίζοντας 
να υποστηρίζει τον Λουκασένκο 
ύστερα από την αεροπειρατεία 
στην πτήση της Ryanair, πράξη 
που περιέπλεξε τις προσπάθειες 
του Κρεμλίνου για εξομάλυνση 
των σχέσεων με τη ∆ύση. Ρώσοι 
αξιωματούχοι και μέσα ενημέρω-
σης που απηχούν το Κρεμλίνο 
υπερασπίστηκαν τον Λουκασέν-
κο στην παρούσα κρίση, αλλά ηγε-
τικά στελέχη της αντιπολίτευσης 
στο καθεστώς του Μινσκ θεωρούν 
ότι η υποστήριξη της Μόσχας εί-
ναι μόνο επιδερμική. «Πιστεύω 
ότι στο ρωσικό υπουργείο Εξωτε-
ρικών και στο Κρεμλίνο, οι άνθρω-
ποι δεν μπορούν να υποφέρουν 
τον Λουκασένκο», εκμυστηρεύ-
εται ο Φρανάκ Βιατσόρκα, κορυ-
φαίος σύμβουλος της επικεφαλής 
της λευκορωσικής αντιπολίτευ-
σης Σβετλάνα Τιχανόφσκαγια, η 
οποία είναι εξόριστη στη Λιθου-

ανία. «Αφού, όμως, δεν υπάρχει 
κάποιος περισσότερο φιλορώσος 
στο Μινσκ, προτιμούν να κρατή-
σουν τον Λουκασένκο στη θέση 
του, για την ώρα».

Ορισμένοι ∆υτικοί πολιτικοί, 
όπως ο Ρεπουμπλικανός γερουσια-
στής της Νεμπράσκα, Μπεν Σάσε, 
ζήτησαν να επιβληθούν κυρώσεις 
στη Ρωσία για την αεροπειρατεία. 
«Ο Λουκασένκο δεν πηγαίνει ού-
τε στην τουαλέτα αν δεν ζητήσει 
άδεια από τη Μόσχα», υποστή-

ριξε ο γερουσιαστής. Ωστόσο, η 
πραγματικότητα είναι περισσό-
τερο σύνθετη, σύμφωνα με την 
αντιπολίτευση της Λευκορωσίας, 
η οποία, στην κρίση της περασμέ-
νης εβδομάδας, ζήτησε από τις δυ-
τικές κυβερνήσεις να εστιάσουν 
τις πιέσεις τους στο Μινσκ και όχι 
στη Μόσχα, επιμένοντας ότι εί-
ναι λάθος να θεωρείται ο Λουκα-
σένκο μαριονέτα του Πούτιν. «Ο 
Λουκασένκο δεν ακούει κανέναν, 
είναι εντελώς απρόβλεπτος», υπο-
στηρίζει ο Βιατσόρκα, θεωρώντας 
εσφαλμένη την εικασία ότι είχε 
πάρει το πράσινο φως του Κρεμ-
λίνου για την αεροπειρατεία. Η 
Λευκορωσία είναι μια μικρή χώρα 
9,5 εκατομμυρίων κατοίκων, όσους 
έχει και η πολιτεία του Μίσιγκαν. 
Για τον Πούτιν, αντιπροσωπεύει 
έναν κρίσιμης σημασίας σύμμαχο, 
αλλά και έναν τρομερό πονοκέφα-
λο. Είναι η τελευταία φιλική προς 
το Κρεμλίνο χώρα που έχει απομεί-
νει ανάμεσα στη Ρωσία και τη ∆ύ-
ση, καθώς το ΝΑΤΟ επεκτείνεται 

διαρκώς προς τα ανατολικά. Ανα-
γνωρίζοντας τον ειδικό ρόλο της 
χώρας του, ο Λουκασένκο εκμεταλ-
λεύθηκε για χρόνια τις αντιθέσεις 
Ρωσίας - ∆ύσης, εξασφαλίζοντας 
φθηνό πετρέλαιο και φυσικό αέ-
ριο από την πρώτη, ενώ την ίδια 
στιγμή ενίσχυε τους δεσμούς του 
με ΗΠΑ και Ε.Ε. 

Υστερα ήρθε η εξέγερση εναντί-
ον του Λουκασένκο το περασμένο 
καλοκαίρι, με αφορμή τη χονδρο-
ειδή νοθεία στις προεδρικές εκλο-
γές. Η βάναυση αστυνομική κατα-
στολή διόγκωσε τις διαδηλώσεις, 
με εκατοντάδες χιλιάδες πολιτών 
να κατεβαίνουν στους δρόμους. 
Το Κρεμλίνο αρχικά ταλαντεύτη-
κε, στη συνέχεια όμως στάθηκε 
στο πλευρό του Λουκασένκο, μά-
λιστα προσφέρθηκε να του στείλει 
δυνάμεις ασφαλείας. Κατά παρό-
μοιο τρόπο, η ρωσική ηγεσία έδειξε 
να αιφνιδιάζεται από τα γεγονότα 
της περασμένης Κυριακής, όταν 
ο Λουκασένκο έστειλε πολεμικό 
του αεροσκάφος να συνοδεύει το 

αεροπλάνο Ryanair που πετούσε 
από την Αθήνα προς το Βίλνιους 
και το ανάγκασε να προσγειωθεί 
στο Μινσκ, επικαλούμενος πλη-
ροφορίες για τοποθέτηση βόμβας. 
Στη συνέχεια Λευκορώσοι αστυνο-
μικοί συνέλαβαν τον αντιφρονού-
ντα δημοσιογράφο Ρομάν Προτά-
σεβιτς, ο οποίος είχε περιληφθεί 
σε λίστα «τρομοκρατών» επειδή 
υπήρξε συνιδρυτής πλατφόρμας 
που διαδραμάτισε ρόλο στον συ-
ντονισμό αντικαθεστωτικών ακτι-
βιστών και στην οργάνωση δια-
δηλώσεων.

Οι δηλώσεις του Πεσκόφ

Τη ∆ευτέρα, ο εκπρόσωπος Τύ-
που του Κρεμλίνου Ντμίτρι Πε-
σκόφ δήλωσε, στην τακτική ενη-
μέρωση των δημοσιογράφων, ότι 
δεν ήταν σε θέση να σχολιάσει το 
συμβάν με την πτήση της Ryanair. 
«Εναπόκειται στις αρμόδιες, διε-
θνείς αρχές να αξιολογήσουν το 
περιστατικό», δήλωσε σχετικά. 
Χρειάστηκαν άλλες 24 ώρες για 

να αποκρυσταλλώσει το Κρεμλίνο 
τη θέση του. Την Τρίτη, ο κ. Πε-
σκόφ αποφάνθηκε ότι οι ενέργειες 
της Λευκορωσίας ήταν «σύμφωνες 
με τους διεθνείς κανονισμούς».

Στη Μόσχα, είναι διαδεδομέ-
νη η εικόνα του Λουκασένκο ως 
εκνευριστικού και ασταθούς εταί-
ρου. Για παράδειγμα, αν και ανα-
ζητεί απεγνωσμένα στήριξη από 
το Κρεμλίνο, δεν αναγνωρίζει ως 
νόμιμη την προσάρτηση της Κρι-
μαίας από τη Ρωσική Ομοσπον-
δία το 2014, κίνηση στην οποία 
πολλοί Ρώσοι αναγνωρίζουν ένα 
μείζον επίτευγμα της εξωτερικής 
πολιτικής Πούτιν. «Είναι σοβαρό 
σφάλμα να σκέφτεται κανείς ότι 
αρκεί να κροταλίσει τα δάχτυλά 
της η Μόσχα για να λύσει τα προ-
βλήματά της με το Μινσκ», τονίζει 
ο Πάβελ Σλούνκιν, πρώην διπλω-
μάτης της Λευκορωσίας, ο οποίος 
παραιτήθηκε πέρυσι, σε ένδειξη 
διαμαρτυρίας για πολιτικές του 
Λουκασένκο. Από την πλευρά του, 
ο Αντρέι Κορτούνοφ, γενικός διευ-
θυντής του Ρωσικού Συμβουλίου 
∆ιεθνών Υποθέσεων, συνιδρυτής 
του οποίου υπήρξε το υπουργείο 
Εξωτερικών, παραλληλίζει τον Αλε-
ξάντερ Λουκασένκο με τον Σύρο 
πρόεδρο Μπασάρ Ασαντ, έναν άλ-
λο δύσκολο σύμμαχο της Ρωσίας. 
Υστερα από την πολύτιμη στήρι-
ξη που του προσέφερε η Ρωσία το 
περασμένο καλοκαίρι, τη στιγμή 
της μεγάλης δοκιμασίας, πολλοί 
περίμεναν ανταλλάγματα, όπως 
μια ρωσική βάση στη Λευκορω-
σία ή πράσινο φως για ρωσικές 
επενδύσεις στη βιομηχανία της με 
ευνοϊκούς όρους. Ωστόσο, τίποτα 
από αυτά δεν συνέβη, σημειώνει ο 
Κορτούνοφ, εκτιμώντας ότι ο Λου-
κασένκο έχει γίνει μεγάλο βάρος 
για τον Βλαντιμίρ Πούτιν, τη στιγ-
μή κατά την οποία αυτός ετοιμά-
ζεται για την κρίσιμη συνάντησή 
του με τον Τζο Μπάιντεν.

«Το ρωσικό κοινωνικό συμβό-
λαιο που έλεγε, δεν έχουμε να σας 
δώσουμε λουκάνικα, αλλά θα σας 
κάνουμε πάλι μεγάλη δύναμη, δεν 
λειτουργεί πια», εκτιμά ο Ρώσος 
αναλυτής. «Ο Πούτιν αντιλαμβά-
νεται ότι πρέπει να αλλάξει την 
ατζέντα και δεν μπορεί να συνεχί-
σει να κερδίζει επενδύοντας μόνο 
στην εξωτερική πολιτική». 

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ υπεραμύνθη-
κε αυτήν την εβδομάδα της απόφα-
σης της Ουάσιγκτον να εξαιρέσει 
από τις κυρώσεις την εταιρεία που 
βρίσκεται πίσω από τον αγωγό φυ-
σικού αερίου Nord Stream 2, με το 
επιχείρημα πως θα ήταν αντιπαρα-
γωγικές για τις σχέσεις ΗΠΑ - Ευ-
ρώπης. Η επιλογή του Τζο Μπάι-
ντεν, που έγινε γνωστή λίγο πριν 
από τη συνάντηση των δύο υπουρ-
γών Εξωτερικών, Αντονι Μπλίνκεν 
και Σεργκέι Λαβρόφ στο Ρέικιαβικ 
την περασμένη εβδομάδα, είναι μια 
πρώτη υποχώρηση προς τη Γερμα-
νία, αλλά και μια χειρονομία καλής 
θελήσεως προς τη Ρωσία ενόψει της 
κρίσιμης πρώτης συνάντησής του 
με τον Ρώσο ομόλογό του, Βλαντι-
μίρ Πούτιν, στα μέσα Ιουνίου στη 
Γενεύη. Η προσωπική τους σχέση 
είχε άλλωστε ξεκινήσει επεισοδι-
ακά με μια διπλωματική γκάφα εκ 
μέρους του Μπάιντεν, που αποκά-
λεσε τον Πούτιν «δολοφόνο», με 
αποτέλεσμα ο Ρώσος πρόεδρος να 
εκφράσει ερωτήματα για την πνευ-
ματική του κατάσταση. 

Πολλοί ∆υτικοί αναλυτές, πά-
ντως, ψέγουν το Βερολίνο για την 
αδιαλλαξία του. Ο Φίλιπ Στίβενς, 
σχολιαστής των Financial Times, 
θεωρεί πως η άρνηση της καγκελα-
ρίου Αγκελα Μέρκελ να «παγώσει» 

τη συμμετοχή του Βερολίνου στον 
αμφιλεγόμενο αγωγό ουσιαστικά 
ενθαρρύνει τον Πούτιν να δρα θε-
ωρώντας πως διαθέτει ασυλία. 

Ο Μπάιντεν εξήγησε ότι αντε-
τίθετο στο σχέδιο από την πρώ-
τη στιγμή, «τώρα όμως έχει σχε-
δόν ολοκληρωθεί» (σ.σ. είναι κατά 
95% έτοιμο). «Αν προχωρούσαμε 
σε κυρώσεις, θα υπονομεύονταν οι 
σχέσεις με την Ευρώπη», εκτίμη-
σε. Είναι γνωστό ότι η κυβέρνηση 
Μπάιντεν επιζητεί βελτίωση των 
σχέσεων με τη Γερμανία κατά τη 
μετά Τραμπ εποχή, στο πλαίσιο 
ενός κοινού μετώπου ΗΠΑ - Ευρώ-
πης κατά Κίνας και Ρωσίας.

Η απόφαση Μπάιντεν επικρί-
θηκε τόσο από το εσωτερικό του 
κόμματός του όσο και από τους 
Ρεπουμπλικανούς, με βασικό επι-
χείρημα και των δύο πλευρών ότι 
οι ΗΠΑ εμφανίζονται να κατευνά-
ζουν τη Μόσχα. «Είναι ένα δώρο 
στον Πούτιν το οποίο θα αποδυ-
ναμώσει το κύρος των ΗΠΑ λίγο 
πριν πραγματοποιηθεί η συνάντη-
ση κορυφής Μπάιντεν - Πούτιν», 
είπε ο γερουσιαστής Τζιμ Ρις. Ιδι-
αίτερα επικριτικό ήταν το κύριο 
άρθρο της Wall Street Journal που 
εκφράζει τα «γεράκια» της Ουάσι-
γκτον: «Το σχέδιο πυροδοτεί δια-
κομματικές αντιδράσεις στις ΗΠΑ 
και τον Απρίλιο η Ευρωβουλή ζή-
τησε τη διακοπή του. Οι Γερμανοί 

έχουν την ευθύνη να αποφύγουν 
να καταστρέψουν τις σχέσεις τους 
με την Ουάσιγκτον και την υπόλοι-
πη ήπειρο. Ο αγωγός θα παράσχει 
φθηνή ενέργεια, αλλά θα εμβαθύ-
νει την εξάρτηση της Ευρώπης από 
το ρωσικό αέριο. Αυτό είναι κακή 
γεωπολιτική πρακτική, με δεδομέ-
νη την αναθεωρητική εξωτερική 
πολιτική της Μόσχας. Αποτελεί 
επίσης οικονομική επιβράβευση 
του Πούτιν, ο οποίος εξακολουθεί 

να καταπνίγει τις αντιπολιτευτικές 
φωνές, να κρατά φυλακισμένο τον 
αντιφρονούντα Αλεξέι Ναβάλνι και 
να απειλεί την κυριαρχία των γει-
τόνων του». 

Την ατμόσφαιρα στις σχέσεις 
Μόσχας - Ουάσιγκτον περιπλέκει 
και η υπόθεση της Λευκορωσίας, 
καθώς ο Πούτιν φέρεται αποφασι-
σμένος να στηρίξει τον Αλεξάντερ 
Λουκασένκο. Ενδεικτική είναι η 
άρνηση της Ρωσίας να επιτρέψει 
σε πτήση της Austrian Airlines να 
προσγειωθεί, χωρίς να περάσει από 
τον εναέριο χώρο της Λευκορωσί-
ας. Το αποτέλεσμα ήταν η αυστρι-
ακή αεροπορική εταιρεία να μα-
ταιώσει την πτήση από τη Βιέννη 
στη ρωσική πρωτεύουσα. Το μέτρο 
αποτελεί απάντηση στην έκκληση 
της Ε.Ε. προς τις ευρωπαϊκές αερο-
πορικές εταιρείες να αποφεύγουν 
τη διέλευση από τον λευκορωσικό 
εναέριο χώρο. 

Πάντως, ο αγωγός προκαλεί 
εσωτερικούς τριγμούς και στη Γερ-
μανία. Η Αναλένα Μπέρμποκ, υπο-
ψήφια καγκελάριος εκ μέρους των 
Πρασίνων, που αυτήν τη στιγμή 
προηγούνται στις δημοσκοπήσεις 
ενόψει των εκλογών του Σεπτεμ-
βρίου, αντιτίθεται σφόδρα στον 
Nord Stream 2, όχι μόνο λόγω των 
περιβαλλοντικών του επιπτώσεων 
στη Βαλτική, αλλά κι επειδή φέρνει 
τη Γερμανία αντιμέτωπη με όλες 
τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες, ειδι-
κά στην κεντρική και ανατολική 
Ευρώπη. Οι διαφωνίες της με τους 
Χριστιανοδημοκράτες και τους Σο-
σιαλδημοκράτες στο ζήτημα ανα-
μένεται να αποδειχθούν ζωτικής 
σημασίας στη συγκρότηση μετε-
κλογικής κυβέρνησης συνεργασί-
ας, αφού οι Πράσινοι πιθανότατα 
θα κληθούν να συμπράξουν με ένα 
από τα δύο παραδοσιακά κόμματα 
της χώρας.

Ο αγωγός ελέγχεται από 
τη Nord Stream AG, βασικός 
μέτοχος της οποίας είναι η 
Gazprom, που κύριος μέτο-
χος είναι το ρωσικό κράτος. 
Στόχος της κατασκευής του 
είναι η μεταφορά ρωσικού 
φυσικού αερίου προς τη 
Γερμανία και τη δυτική Ευ-
ρώπη. Η Μέρκελ επιμένει 
να στηρίζει τον αγωγό, με το 
επιχείρημα ότι θα συνδρά-
μει την κάλυψη των ενεργει-
ακών αναγκών της χώρας. 
Παρόλο που ισχυρίζεται ότι 
θα συζητήσει περαιτέρω με 
την Ουάσιγκτον, εμφανίζε-
ται αμετακίνητη. Ενδεχόμε-
νη ολοκλήρωση του σχεδί-
ου θα συνιστούσε νίκη του 
Πούτιν, ο οποίος φιλοδοξεί 
μέσω του Nord Stream 2 να 
παρακάμψει την Ουκρανία 
και να στερήσει τα σχετικά 
έσοδα από το Κίεβο. Ο Γερ-
μανός διευθύνων σύμβου-
λος της Nord Stream AG, 
Ματίας Βάρνιχ, πρώην πρά-
κτορας της Στάζι, ο οποίος 
παραδόξως έκανε καριέρα 
ακριβώς λόγω αυτής της ιδι-
ότητας, είναι επίσης στενός 
φίλος του Ρώσου προέδρου. 
Αν κάποιοι θεωρούσαν ότι ο 
συχνότερος Γερμανός επι-
σκέπτης του Κρεμλίνου ήταν 
ο πρώην καγκελάριος Γκέρ-
χαρντ Σρέντερ, έσφαλαν. 
Η φιλία του Πούτιν με τον 
Βάρνιχ έχει βαθύτερες ρίζες, 
από το 1991, όταν ο δεύτε-
ρος κατάφερε να πείσει τον 
πρώτο να ανοίξει υποκατά-
στημα στην Αγία Πετρούπο-
λη η Dresdner Bank. 

Οι δύο φίλοι

Πονοκέφαλος για Πούτιν ο Λουκασένκο

Το πρώτο ραντεβού
Μπάιντεν - Πούτιν
και ο Nord Stream 2 

Η κρατική αεροπειρατεία δυσκολεύει την προσπάθεια της Ρωσίας για εξομάλυνση των σχέσεων με τις Ηνωμένες Πολιτείες

Oι ΗΠΑ δεν θα επιβάλουν κυρώσεις

Για χρόνια, ο ηγέτης 
της Λευκορωσίας 
ισορροπούσε μεταξύ 
Δύσης και Κρεμλίνου. 
Αποδυναμωμένος, 
στρέφεται τώρα 
στον εναγκαλισμό 
του Ρώσου προέδρου.

Η απόφαση του 
Αμερικανού προέδρου 
για τον γερμανορωσικό 
αγωγό φυσικού αερίου 
προκάλεσε αντιδράσεις 
σε Ρεπουμπλικανούς 
και Δημοκρατικούς.

Το πλοίο «Φορτούνα», που συμμετέχει στην κατασκευή του υποθαλάσσιου τμήματος του αγωγού Nord Stream 2, στο 
λιμάνι του Βίσμαρ. Η Αναλένα Μπέρμποκ, υποψήφια καγκελάριος των Πρασίνων, αντιτίθεται στην κατασκευή του.
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Του ANTON TROIANOVSKI
THE NEW YORK TIMES

Ο Βλαντιμίρ Πούτιν αντιμετωπίζει ένα πρόβλημα: Πόσο μεγάλο πολιτικό κεφάλαιο μπορεί να ξοδέψει συνεχίζοντας να υποστηρίζει τον Αλεξάντερ Λουκασένκο.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Λέγεται ότι κάποτε ο Λέον Τρότσκι 
είπε: «Μπορεί να μην ενδιαφέρε-
σαι για τον πόλεμο, αλλά ο πόλεμος 
ενδιαφέρεται για σένα». Ετσι και 
ο Αμερικανός πρόεδρος Tζο Μπάι-
ντεν μπορεί να μην ενδιαφέρεται 
για την επίτευξη ειρήνης στη Μέση 
Ανατολή, αλλά η επίτευξη ειρήνης 
στη Μέση Ανατολή ενδιαφέρεται 
για εκείνον. Ο λόγος είναι ότι και 
οι τρεις βασικοί παίκτες στην ισ-
ραηλοπαλαιστινιακή σύρραξη υπέ-
στησαν σοβαρά πλήγματα τη χρο-
νιά που πέρασε. Ξέρουν ότι ένας 
νέος γύρος συγκρούσεων σαν αυ-
τή που είδαμε τις τελευταίες δύο 
εβδομάδες μπορεί να είναι κατα-
στροφικός για τον καθένα τους. Ο 
Χένρι Κίσιγκερ κατάφερε το πρώτο 
σημαντικό βήμα ειρήνευσης όταν 
Αραβες και Ισραηλινοί προσπα-
θούσαν να διαχειριστούν τον πό-
νο του πολέμου του 1973. Ηξεραν 
ότι κάτι πρέπει να αλλάξει. Σήμερα, 
μετά τον τελευταίο πόλεμο ανάμε-
σα στη Χαμάς και στο Ισραήλ, δια-

μορφώνονται παρόμοιες συνθήκες. 
Στη ∆υτική Οχθη, η Παλαιστινια-
κή Αρχή υπέστη μεγάλο πλήγμα 
από την εξομάλυνση των σχέσε-
ων των Εμιράτων, του Μπαχρέιν, 
του Μαρόκου και του Σουδάν με 
το Ισραήλ κατόπιν προσπαθειών 
της κυβέρνησης Τραμπ. Οι χώρες 
αυτές δεν περίμεναν μια ειρηνευ-
τική συμφωνία. Ουσιαστικά είπαν 
στην Παλαιστινιακή Αρχή ότι εί-
ναι αναποτελεσματική και διε-
φθαρμένη, και ότι πλέον δεν της 
επιτρέπουν να ασκεί βέτο στις 
σχέσεις τους με το Ισραήλ. Πα-
ρά το ανηλεές σφυροκόπημα της 
Χαμάς από το Ισραήλ, καμία από 
τις τέσσερις χώρες δεν διέρρηξε 
τις σχέσεις μαζί του.

Αλλά και το Ισραήλ εισέπραξε 
το δικό του σοκ. Εξεπλάγη που η 
Χαμάς επέλεξε να εξαπολύσει ρου-
κέτες κατά της Ιερουσαλήμ, προ-
καλώντας τον πόλεμο. Εξεπλάγη 
από το πόσο μακριά έφθασαν οι 
ρουκέτες που κατόρθωσε να κα-
τασκευάσει η Χαμάς στα υπόγεια 
εργοστάσιά της παρά τα σφοδρά 
πλήγματα από την ισραηλινή αε-
ροπορία. Κυρίως, όμως, το Ισραήλ 
τρόμαξε από το γεγονός ότι βρέ-
θηκε να πολεμά σε πέντε μέτωπα 
ταυτόχρονα. Βίαιοι Παλαιστίνιοι 
διαδηλωτές στη ∆υτική Οχθη, ορ-

γισμένοι Παλαιστίνιοι της Ανατο-
λικής Ιερουσαλήμ στο Ορος του 
Ναού, ρουκέτες που εκτόξευαν πι-
θανώς Παλαιστίνιοι από τον νότιο 
Λίβανο, ρουκέτες της Χαμάς από 
τη Γάζα και, το πιο επικίνδυνο, βί-
αια επεισόδια ανάμεσα σε Αραβες 
και Εβραίους του Ισραήλ. 

Το Ισραήλ κατάφερε να τα κρα-
τήσει όλα αυτά υπό έλεγχο, αλλά 
δεν είναι δύσκολο να φανταστεί 
κανείς την πίεση που θα ασκη-
θεί στις ισραηλινές δυνάμεις, την 
αστυνομία και την οικονομία εάν 
αυτό επαναληφθεί. Ποτέ από την 
ίδρυση του εβραϊκού κράτους, το 
1948, δεν είχε αντιμετωπίσει το Ισ-
ραήλ τέτοια πολυμέτωπη απειλή.

Η κοινή γνώμη

Επιπλέον, ο πόλεμος κατέστησε 
σαφή την ευάλωτη θέση του Ισρα-
ήλ στα μάτια της κοινής γνώμης. 
Οσο δικαιολογημένα, όσο ακριβή 
και αν ήταν τα αεροπορικά πλήγ-
ματά του, στην εποχή των κοινωνι-

κών δικτύων παρήχθησαν εικόνες 
που ενίσχυσαν τους επικριτές του 
Ισραήλ σε όλο τον κόσμο και έδει-
ξαν σε ποιο βαθμό η προοδευτική 
Αριστερά, ακόμη και κάποιοι νέοι 
Εβραίοι, έχουν αποξενωθεί από τη 
δεξιά κυβέρνηση του Μπίμπι Νετα-
νιάχου και απορρίπτουν την ευκο-
λία με την οποία αυτή εγκαταλείπει 
τους δημοκρατικούς κανόνες για 
να εδραιώσει την ισραηλινή κυρι-
αρχία στη ∆υτική Οχθη. Στα αμε-
ρικανικά πανεπιστήμια, Εβραίοι 
φοιτητές δεν θέλουν, δεν μπορούν 
ή φοβούνται πλέον να υπερασπι-
στούν το Ισραήλ, ενώ βουλευτές 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος δέ-
χονται καταιγισμό επικρίσεων στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης εάν 
υπονοήσουν ότι το Ισραήλ είχε δι-
καίωμα να αμυνθεί απέναντι στις 
ρουκέτες της Χαμάς. Ενα φράγμα 
έχει σπάσει. 

Τέλος, η Χαμάς. Την επαύριο 
της εκεχειρίας, οι αρχηγοί της αυ-
τοαναγορεύθηκαν σε νικητές, αλλά 

τη μεθεπόμενη ημέρα, είναι βέβαιο 
ότι στη Γάζα ξεκίνησαν άλλου εί-
δους συζητήσεις. Ο μαγαζάτορας, 
η χήρα, ο γιατρός περιπλανήθηκαν 
στα συντρίμμια και είπαν σιγά στη 
Χαμάς: «Τι στο καλό είχατε στο 
μυαλό σας; Ποιος ξεκινά πόλεμο 
με τους Εβραίους στο μέσον μιας 
πανδημίας; Ποιος θα τα ξαναχτί-
σει τώρα; ∆εν αντέχουμε άλλο». 
Η Χαμάς πρέπει να ανησυχεί που 
καμία αραβική κυβέρνηση δεν την 
υπερασπίστηκε και που η κυβέρ-
νηση Μπάιντεν, η Ε.Ε., η Ρωσία 
και η Κίνα έδωσαν στο Ισραήλ τον 
χρόνο που χρειαζόταν. Επιπλέον, 
η Χαμάς δεν είναι «προοδευτική» 
οργάνωση και δεν πρόκειται να 
λαμβάνει πάντα ελευθέρας από 
την Αριστερά επειδή πολεμάει τον 
Νετανιάχου. 

Σε αυτό τον πόλεμο δεν υπήρξε 
νικητής και γι’ αυτό ίσως έχει ανοί-
ξει ένα περιθώριο για δημιουργι-
κή διπλωματία, όπως συνέβη μετά 
τον πόλεμο του 1973. Ο Κίσιγκερ 
όμως διαπραγματευόταν με ισχυ-
ρούς ηγέτες κρατών, και η επιτυ-
χία του οφείλεται στο γεγονός ότι 
όλοι συμφώνησαν να αγνοήσουν 
το βασικό πρόβλημα. Το πρόβλη-
μα των δύο λαών που θέλουν να 
δημιουργήσουν κράτος στο ίδιο 
κομμάτι γης, με άλλα λόγια το ισ-
ραηλοπαλαιστινιακό πρόβλημα.

Κανείς από τους τωρινούς ηγέ-
τες δεν θέλει να ρισκάρει πολιτικό 
κεφάλαιο για να λύσει το πρόβλη-
μα αυτό, έτσι υπάρχουν τεράστι-
ες αμφιβολίες για τις προοπτικές 
ειρήνευσης. Θέλει άραγε ο Μπάι-
ντεν να αδράξει παρ’ όλα αυτά την 
ευκαιρία, ως άλλος Κίσιγκερ; ∆εν 
θα τον κατηγορήσουμε αν δεν το 
κάνει, αλλά θα τον προειδοποιή-
σουμε πως η κατάσταση δεν θα 
βελτιωθεί από μόνη της. 

Πώς μπορεί να «παραλάβει»
Νομπέλ Ειρήνης ο Μπάιντεν 
Αναγκαία και δυνατή η αμερικανική παρέμβαση στο Παλαιστινιακό

Ισραήλ, Παλαιστινιακή 
Αρχή και Χαμάς
υπέστησαν σοβαρά 
πλήγματα κατά
την πρόσφατη σύγκρου-
ση, πράγμα που ανοίγει 
ένα παράθυρο ευκαιρίας 
για πολιτική λύση.

Παλαιστίνια φτιάχνει καφέ στην... κουζίνα του σπιτιού της στην πόλη Μπέιτ Χανούν, στα βόρεια της Λωρίδας της Γά-
ζας. Στον «πόλεμο» που έληξε πριν από λίγες ημέρες δεν υπήρξε νικητής και γι’ αυτό ίσως έχει ανοίξει ένα περιθώ-
ριο για δημιουργική διπλωματία, όπως συνέβη μετά τον πόλεμο του 1973.

Του THOMAS FRIEDMAN
THE NEW YORK TIMES 

Ο πόλεμος των 11 ημερών ανάμεσα στο Ισραήλ και στη Χαμάς υποχρέ-
ωσε τον Αμερικανό υπουργό Εξωτερικών Αντονι Μπλίνκεν να σπεύ-
σει για πρώτη φορά στην περιοχή, προειδοποιώντας το Ισραήλ ότι, αν 
συνεχιστούν οι εξώσεις οικογενειών Παλαιστινίων από την Ανατολική 
Ιερουσαλήμ, υπάρχει κίνδυνος να ξεσπάσει νέος γύρος συγκρούσε-
ων. Ο Μπλίνκεν ανακοίνωσε την επαναλειτουργία του προξενείου των 
ΗΠΑ στην Ιερουσαλήμ, μέσω του οποίου αναβαθμίζονται οι σχέσεις 
των ΗΠΑ με την Παλαιστινιακή Αρχή, και υποσχέθηκε χρηματοδότηση 
από τις ΗΠΑ και άλλες χώρες για την ανοικοδόμηση της Γάζας, χωρίς 
τα χρήματα να ωφελήσουν τη Χαμάς. Τόσο η Χαμάς, μέσω της Αιγύ-
πτου, όσο και το Ισραήλ διαβεβαίωσαν τον Αμερικανό ΥΠΕΞ πως σκο-
πεύουν να τηρήσουν την κατάπαυση του πυρός – ωστόσο, από αυτό 
το σημείο μέχρι τη δημιουργία των προϋποθέσεων για την επίτευξη 
συνολικής λύσης, η απόσταση είναι μεγάλη. Ο πιο άμεσος στόχος της 
αμερικανικής διπλωματίας στην περιοχή είναι η επάνοδος του Ιράν 
στη συμφωνία για το πυρηνικό του πρόγραμμα.

Η παρέμβαση Μπλίνκεν

Μαύροι που έχουν αφήσει την 
τελευταία τους πνοή στα χέρια 
της αμερικανικής αστυνομίας, 
όπως ο Τζορτζ Φλόιντ, υπάρχουν 
χιλιάδες. Η δολοφονία του Φλό-
ιντ, όμως, στις 25 Μαΐου 2020 
στη Μινεάπολη, ήταν ένα είδος 
τομής, όπως φάνηκε από τον 
καταιγισμό εκδηλώσεων στη 
μνήμη του 46χρονου, ο οποίος 
έβαλε στο παγκόσμιο λεξιλόγιο 
τη φράση «I can’t breathe» – δεν 
μπορώ να αναπνεύσω. Σε συμ-
βολικό επίπεδο, την ημέρα της 
επετείου συνέβησαν πολλά, με 
πιο χαρακτηριστική την υπο-
δοχή της οικογένειας του Φλό-
ιντ από τον Αμερικανό πρόεδρο 
στον Λευκό Οίκο και την εντο-
λή του Στέιτ Ντιπάρτμεντ προς 
τις διπλωματικές αποστολές σε 
όλο τον κόσμο, περιλαμβανομέ-
νων της πρεσβείας στην Αθήνα 
και του προξενείου στη Θεσσα-
λονίκη, να αναρτήσουν πανό ή 
σημαίες με το σύνθημα «Black 
Lives Matter» (οι ζωές των μαύ-
ρων έχουν αξία).

Στην πράξη, αντιθέτως, η 
προσαρμογή των αμερικανικών 
θεσμών στο όλο και πιο ισχυρό 
αίτημα για φυλετική δικαιοσύνη 
καθυστερεί. Το νομοσχέδιο για 
τη μεταρρύθμιση της αστυνό-
μευσης, που σύμφωνα με τον 
αρχικό προγραμματισμό θα είχε 
ψηφιστεί στην επέτειο, έχει μα-
κρύ δρόμο μπροστά του, καθώς 
η πλειοψηφία του ∆ημοκρατι-
κού Κόμματος είναι διχασμένη 
ως προς το εύρος των μεταρρυθ-
μίσεων, ενώ οι Ρεπουμπλικανοί 
δεν σκόπευαν ούτως ή άλλως να 
το ψηφίσουν. Το βασικό επίδικο 
είναι η «ασυλία υπό όρους» που 
απολαμβάνουν οι αστυνομικοί 
στις ΗΠΑ και η οποία στην πρά-
ξη δεν επιτρέπει την άσκηση 
δίωξης εις βάρος τους ακόμη 
και όταν παραβιάζουν το σύ-
νταγμα κατά την άσκηση των 
καθηκόντων τους. Κατ’ εξαίρε-
σιν, μπορούν να είναι υπόλογοι 
εάν διαπράξουν αδίκημα υπό τις 
ίδιες ακριβώς συνθήκες προη-
γούμενης υπόθεσης που έχει 
ήδη κριθεί αντισυνταγματική. 

Η ασυλία δεν εμπόδισε το δικα-
στήριο της Μινεάπολης να κρί-
νει ένοχο τον αστυνομικό Ντέ-
ρεκ Σόβιν, που δολοφόνησε τον 
Τζορτζ Φλόιντ, ενώ η ακινησία 
σε ομοσπονδιακό επίπεδο έχει 
οδηγήσει 25 πολιτείες να υιο-
θετήσουν δικούς τους νόμους, 
που περιορίζουν την ασυλία των 
αστυνομικών.  

Πέραν τούτου, ακανθώδες 
είναι και το ζήτημα της χρημα-
τοδότησης της αστυνομίας, με 
τους ακτιβιστές να επιμένουν 
ότι προϋπολογισμοί όπως αυτός 
της αστυνομίας της Νέας Υόρ-
κης (6 δισ. δολάρια) μπορούν 
να περικοπούν και το αίσθημα 
ασφάλειας να ενταθεί εάν τα 
κονδύλια διοχετευθούν στη δη-
μιουργία δημόσιων δομών ψυχι-
κής υγείας, που απουσιάζουν, με 
αποτέλεσμα όλα τα περιστατικά 
ψυχικών διαταραχών να αντιμε-
τωπίζονται από ένοπλους αστυ-
νομικούς. Ούτε και σε αυτόν τον 
τομέα διαφαίνεται κάποιου εί-
δους συναίνεση στο Κογκρέσο, 
αν και υπάρχουν και πάλι πολι-

τειακές και τοπικές αρχές που 
προχωρούν μπροστά, έχοντας 
μεταφέρει από την αστυνομία 
σε άλλες υπηρεσίες 870 εκατ. 
δολάρια μέσα στον τελευταίο 
χρόνο. Αντιθέτως, συμφωνία 
στο Κογκρέσο υπάρχει σε μι-
κρότερης εμβέλειας ζητήματα, 
όπως είναι η απαγόρευση κε-
φαλοκλειδώματος, αλλά και σε 
ένα σημαντικό μέτρο: την απα-
γόρευση της μεταφοράς πλεο-
νάζοντος στρατιωτικού υλικού 
στα αστυνομικά τμήματα, κα-
θώς η χρήση του υλικού αυτού 
δημιουργεί απωθητικές εικόνες 
εμπόλεμης ζώνης στις αμερικα-
νικές πόλεις. 

CNN, DN, POLITICO

Συμβολική πρόοδος,
αλλά η δικαίωση
είναι ακόμη μακριά
Ενας χρόνος από τη δολοφονία Φλόιντ

Το νομοσχέδιο για 
τη μεταρρύθμιση 
της αστυνόμευσης 
καθυστερεί.

To πανό με το σύνθημα «Black Lives Matter» (οι ζωές των μαύρων 
έχουν αξία) αναρτημένο στην αμερικανική πρεσβεία της Αθήνας.
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Βρετανοί στέλνουν υπηκόους της Ευρωπαϊκής Ενωσης πίσω στα σύνορα

«Ηταν φρικτό. ∆εν έχω νιώσει πο-
τέ πιο ταπεινωμένος σε όλη μου 
τη ζωή. ∆εν θα ξαναπάω ποτέ στη 
Βρετανία. Για εμένα, η χώρα δεν 
υπάρχει, μετά το Καλέ αρχίζει ο 
Βόρειος Πόλος». Ο 51χρονος Ιτα-
λός Σερτζιο ντ’ Αλμπέρτι είναι 
ένας από τους χιλιάδες πολίτες 
της Ε.Ε. που, χωρίς προφανή λό-
γο, υπέστη τις περιποιήσεις της 
συνοριοφυλακής του Ηνωμένου 
Βασιλείου.

Από την αρχή της χρονιάς, πα-
ρότι οι αφίξεις πολιτών από χώρες 
της Ενωσης στη Βρετανία είναι 
20 φορές κάτω σε σχέση με το 
πρώτο τρίμηνο πέρυσι, ο αριθμός 
πολιτών της Ε.Ε. στους οποίους 
έχει απαγορευθεί η είσοδος έχει 
εκτοξευθεί.

Παρά το Brexit, οι πολίτες της 
Ε.Ε. επιτρέπεται να εισέρχονται 
στη Βρετανία χωρίς βίζα, αλλά η 

αστυνομία των συνόρων όλο και 
συχνότερα αμφισβητεί τον σκο-
πό του ταξιδιού τους, τους παίρ-
νει δακτυλικά αποτυπώματα και 
τους κλείνει την πόρτα.

Το πρώτο τρίμηνο του 2020, 
κατά το οποίο δεν ίσχυαν περιορι-
σμοί ταξιδιών λόγω COVID, η βρε-
τανική συνοριοφυλακή εμπόδισε 

493 πολίτες της Ε.Ε. να εισέλθουν 
στη χώρα. Κατά την αντίστοιχη 
εφετινή περίοδο, με 20% μειωμέ-
νες αφίξεις, εμπόδισε 3.294 πο-
λίτες. Σε κάποιες περιπτώσεις, 
η απαγόρευση εισόδου στη χώ-
ρα συνεπάγεται και εγκλεισμό 
σε κέντρο κράτησης μέχρι την 
απέλαση. 

Χρειάστηκε η κατακραυγή βου-
λευτών προκειμένου να δώσει η 
κυβέρνηση του Μπόρις Τζόνσον 
εντολή να αφήνονται οι υπό απέ-
λαση πολίτες της Ε.Ε. ελεύθεροι 
με καταβολή εγγύησης. Η Κλόε 
(ψευδώνυμο), ζαχαροπλάστρια 
από τη ∆ανία, δεν περιλαμβάνεται 
επισήμως στον αριθμό των 3.294, 
αφού οι Βρετανοί της υποσχέθη-
καν ότι δεν θα την καταγράψουν 
εάν επέστρεφε στη χώρα της και 
δεν επιχειρούσε να διασχίσει τη 
Μάγχη.

Εβαλαν στο διαβατήριό της 
σφραγίδα IS81, που σημαίνει 
«άτομο που ζήτησε να εισέλθει 
στη Βρετανία αλλά εν συνεχεία 
απέσυρε το αίτημα». 

Η Κλόε ξαναπροσπάθησε με-
ρικές ημέρες αργότερα, φθάνο-
ντας αεροπορικώς στο αεροδρό-
μιο Χίθροου, όπου πέρασε έξι 
ώρες κλαίγοντας σε ένα δωμά-
τιο της υπηρεσίας μετανάστευ-
σης. «Ηθελαν να με κάνουν να 
πω ότι μετακομίζω στη Βρετα-
νία. Τους είπα ότι έχω έρθει να 
επισκεφθώ τον φίλο μου και με 
ρώτησαν “έχεις έρθει να ζήσεις 
με τον φίλο σου”;». Σε αντίθεση 
με τον Ντ’ Αλμπέρτι, ο οποίος 
ίσως κίνησε υποψίες επειδή δεν 
είχε εισιτήριο επιστροφής, η Κλόε 
υπέστη τη μεταχείριση αυτή πα-
ρότι διέθετε εισιτήριο.  

THE GUARDIAN

Χρειάστηκε
η κατακραυγή 
βουλευτών προκειμένου 
να δοθεί εντολή
να αφήνονται οι υπό 
απέλαση πολίτες
της Ε.Ε. ελεύθεροι
με εγγύηση.

Στιγμιότυπο από παλαιότερη διαδήλωση στη Βρετανία κατά των συνορια-
κών περιορισμών για πολίτες από χώρες-μέλη της Ε.Ε. 
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Τιτανομαχία με έπαθλο το φεγγά-
ρι εξελίσσεται στις ΗΠΑ. Ο Ελον 
Μασκ και ο Τζεφ Μπέζος, ιδρυτές 
της SpaceX και της Blue Origin 
αντιστοίχως, ερίζουν για τo μο-
νοπώλιο της διαστημικής εξερεύ-
νησης από ιδιώτες. Τις τελευταίες 
ημέρες, η αντιπαράθεση, που έχει 
τις ρίζες της στη σχεδόν ταυτόχρο-
νη ίδρυση των δύο διαστημικών 
εταιρειών, στις αρχές του 2000, έλα-
βε νέες διαστάσεις και πρωτοφανή 
ένταση. Μήλον της Εριδος, το όχη-
μα προσεδάφισης επανδρωμένων 
αποστολών της ΝASA στη Σελήνη. 

Η συμφωνία για το διαστημι-
κό όχημα, μεταξύ ΝΑSA και Blue 
Origin, εξόργισε τον Ελον Μασκ. 
∆ιατρανώνοντας την οργή του, δι-
ένειμε στο Καπιτώλιο ενημερωτι-
κό δελτίο με το οποίο κατήγγειλε 
ότι η χρηματοδότηση, με 10 δισε-
κατομμύρια δολάρια, της εταιρεί-
ας του Μπέζος ήταν ένα «δώρο», 
που «έδενε τα χέρια» της ΝASA 
όσον αφορά την υλοποίηση των 
προγραμμάτων της για επιστροφή 
του ανθρώπου στη Σελήνη και πα-
ρέδιδε στην Κίνα την ηγετική θέ-
ση στο ∆ιάστημα. Ο Μπέζος δεν 
άφησε το γάντι να πέσει κάτω και 
κατήγγειλε τις αιτιάσεις του αντι-
πάλου του ως «ψεύδη, ψευδή, ψεύ-
δη», ενώ περιπαικτικά αναρωτή-
θηκε μήπως ο Ελον Μασκ «τρέμει 
τον ανταγωνισμό».

∆εν είναι η πρώτη φορά που οι 
«βαρώνοι του ∆ιαστήματος» συ-
γκρούονται. Παλαιότερα, είχαν 
αντιπαρατεθεί διεκδικώντας την 
εξέδρα εκτόξευσης στο ∆ιαστημι-
κό Κέντρο Κένεντι, είχαν αντιδι-
κήσει για το δίπλωμα ευρεσιτεχνί-
ας ενός πυραύλου και αντήλλαξαν 

βαριές κουβέντες διεκδικώντας 
την πρωτιά στο εγχείρημα. Αυτή 
τη φορά, το βλέμμα των διαστημι-
κών μονομάχων είναι στραμμένο 
στον φυσικό μας δορυφόρο. Κα-
θένας προσδοκά ότι θα μεταφέ-
ρει  άνθρωπο «από τη Γη στη Σε-
λήνη», για πρώτη φορά μετά την 
ολοκλήρωση του προγράμματος 
«Απόλλων» το 1972.

Τον περασμένο μήνα, η SpaceX 
εξασφάλισε ένα πολύτιμο συμ-
βόλαιο με τη NASA για την κα-
τασκευή του διαστημικού σκά-
φους μεταφοράς και επιστροφής 
αστροναυτών στο φεγγάρι, όπως 
προβλέπεται στο πρόγραμμα «Αρ-
τεμις». Η συμφωνία ήταν σημα-
ντική νίκη για τον Μασκ, που 
κανείς, πλην των ιθυνόντων της 

ΝΑSA, δεν προέβλεπε αφού η 
Βlue Οrigin και η «χρυσή ομάδα» 
της (Lockheed Martin, Northrop 
Grumman, Draper) είχαν προ-
βάδισμα στα αρχικά συμβόλαια 
για το έργο. Στην τελευταία φά-
ση των διαγωνισμού η SpaceX 
κέρδισε το πολυπόθητο συμβό-
λαιο - έπαθλο, αφήνοντας πίσω 
την Βlue Οrigin και έναν ακόμα 
υποψήφιο, την Dynetics. Αμέσως 
μετά την απόφαση, οι δύο «ητ-
τημένοι» κατήγγειλαν τη συμ-

φωνία και προσέφυγαν στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο (Government 
Accountability Office) των ΗΠΑ 
υποστηρίζοντας ότι η διαδικα-
σία ήταν εσφαλμένη. Ο Μπέζος, 
όμως, δεν σταμάτησε εκεί. Αντι-
θέτως, κινητοποίησε το λόμπι του 
στο Κογκρέσο ασκώντας πιέσεις, 
ώστε να αναγνωριστεί ότι η NASA 
οφείλει να συνάψει δύο συμβό-
λαια για την κατασκευή του «συ-
στήματος ανθρώπινης προσεδά-
φισης», του οχήματος μεταφοράς 

των αστροναυτών στον φυσικό 
μας δορυφόρο.  

Η Μαρία Κάντγουελ, μέλος της 
Γερουσίας από το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα και πρόεδρος της επιτρο-
πής εμπορίου, μεταφορών και επι-
στημών, υιοθέτησε το αίτημα της 
Blue Origin και προσέθεσε τρο-
ποποίηση σε άλλο νομοσχέδιο, 
εξαναγκάζοντας τη ΝASA να συ-
νάψει και δεύτερο συμβόλαιο για 
την κατασκευή του διαστημικού 
οχήματος. Το Κογκρέσο, σύμφωνα 

με το νομοσχέδιο «Αμερικανικής 
καινοτομίας και ανταγωνισμού», 
οφείλει να χρηματοδοτήσει αμ-
φότερες τις κατασκευές με δέκα 
δισεκατομμύρια δολάρια. Η τρο-
ποποιημένη νομοθετική πρότα-
ση βρίσκεται καθ’ οδόν προς τη 
Γερουσία και μετέπειτα προς τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, ενώ 
θα πρέπει να βρεθούν και τα 10 
δισ. δολάρια για τη χρηματοδότη-
ση του έργου, κάτι δύσκολο λόγω 
πανδημίας. 

Και νέα τροποποίηση

Το νομοσχέδιο ωστόσο δεν έφε-
ρε εκεχειρία στον πόλεμο Μπέζος 
- Μασκ. Την ενδεκάτη ώρα, τροπο-
ποιήθηκε ξανά, ώστε να αναφέρει 
ρητά ότι η διοίκηση της ΝASA δεν 
μπορεί να «μεταβάλει, ακυρώσει 
ή ανακαλέσει» το συμβόλαιο της 
SpaceX. Η τροποποίηση του νομο-
σχεδίου από την Κάντγουελ απο-
δεικνύει την ενίσχυση της επιρρο-
ής του Μπέζος στην Ουάσιγκτον. 
Οι εργαζόμενοι στην Αmazon άλ-
λωστε αποτελούν τη βασική δεξα-
μενή δωρητών της Κάντγουελ όσο 
θα βρίσκεται στη Γερουσία, ενώ 
εκπροσωπεί την πολιτεία της Ου-
άσιγκτον, έδρα τόσο της Amazon 

όσο και της Blue Origin. Tα τελευ-
ταία χρόνια, η Blue Origin κάνει 
όλο και πιο αισθητή την παρουσία 
της στην αμερικανική πρωτεύου-
σα. Την περασμένη χρονιά δαπά-
νησε δύο εκατομμύρια δολάρια για 
την προώθηση των συμφερόντων 
της. Το αντίστοιχο ποσό, το 2015, 
δεν ξεπερνούσε τις 400.000.

Οπως ήταν αναμενόμενο, η 
προσαρμογή του νομοσχεδίου 
αποτέλεσε ακόμη μία αιτία σύ-
γκρουσης για τους Μπέζος και 
Μασκ. Η Space X την κατήγγει-
λε, με ανακοίνωση προς τους 
βουλευτές, επισημαίνοντας ότι 
«υπονομεύει τη κυβερνητική δι-
αδικασία προμηθειών, χαρίζοντας 
στον Μπέζος ένα δώρο δέκα δισε-
κατομμυρίων δολαρίων, παρότι η 
Blue Origin έχασε τον διαγωνισμό 
επειδή οι προτάσεις της ήταν υπο-
δεέστερες και διπλάσιου κόστους 
από αυτές που κέρδισαν». Η αντε-
πίθεση του Μπέζος ήταν θέμα χρό-
νου. Στο δικό του ενημερωτικό 
υπόμνημα προς τους βουλευτές 
ανέφερε ότι «ο Ελον Μασκ διαρκώς 
αναφέρεται στην αξία του ανταγω-
νισμού, αλλά όταν πρόκειται για 
το “σύστημα ανθρώπινης προσε-
δάφισης” απαιτεί το μονοπώλιο».

Μονομαχία
Μασκ - Μπέζος
με «έπαθλο»
το φεγγάρι
Σύγκρουση της SpaceX με την Blue Origin

Ο Τζεφ Μπέζος (αριστερά) της Blue Origin και ο Ελον Μασκ της SpaceX. Καθένας προσδοκά ότι θα μεταφέρει άνθρωπο «από τη Γη στη Σελήνη».
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Της ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

Προβληματισμένοι εμφανίζονται οι 
ειδικοί για την αύξηση των κρου-
σμάτων αλλεργίας και την επιδεί-
νωση των μορφών με τις οποίες 
εκδηλώνονται κατά τα τελευταία 
χρόνια – φαινόμενα τα οποία, σύμ-
φωνα με νεότερες εκτιμήσεις, συν-
δέονται με την κλιματική αλλαγή. 
Ο αλλεργιολόγος και ιατρικός δι-
ευθυντής του Κέντρου Φροντίδας 
Αλλεργιών και Ασθματος της Φλόρι-
ντα, δρ Σανάζ Φατέχ, δήλωσε στον 
τηλεοπτικό σταθμό ABC πως υπάρ-
χει αύξηση τόσο των ενηλίκων όσο 
και των παιδιών ασθενών τα τελευ-
ταία χρόνια, περιγράφοντας τις επι-
δράσεις της γύρης ως «σημαντική 
επιβάρυνση για την υγεία». 

Η διάρκεια και η ένταση της 
εποχής της γύρης αυξάνονται κυ-
ρίως λόγω της κλιματικής αλλαγής 
και καθώς ο πλανήτης εξακολου-
θεί να θερμαίνεται, το φαινόμενο 
παίρνει ακόμα μεγαλύτερες δια-
στάσεις που επιβαρύνουν την κα-
θημερινότητά μας.

Περίπου το 40% των παιδιών 
και το 30% των ενηλίκων στις ΗΠΑ 
πάσχουν από εποχικές αλλεργί-
ες. Καθώς αυξάνεται η ποσότητα 
της γύρης, περισσότεροι άνθρω-
ποι μπορεί να γίνουν αλλεργικοί. 
Αυτό με τη σειρά του επιβαρύνει 
περαιτέρω την υγεία αλλά και την 
οικονομία, καθώς ακόμη και άτο-
μα με ήπια συμπτώματα παλεύουν 
για να παραμείνουν ενεργά και 
παραγωγικά. Σύμφωνα με το Vox, 
το κόστος της θεραπείας των ρινι-
κών αλλεργιών ξεπερνάει ήδη τα 
3,4 δισ. δολάρια ετησίως στις ΗΠΑ 
και οι κρίσεις άσθματος που προ-

καλούνται από τη γύρη οδηγούν 
σε 20.000 επισκέψεις στα εξωτε-
ρικά ιατρεία ετησίως. Οι μάσκες, 
οι οποίες έχουν πλέον ενταχθεί 
πλήρως στην καθημερινότητά μας 
λόγω της πανδημίας κορωνοϊού, 
μπορεί να προσφέρουν ανακού-
φιση στους πάσχοντες από αλ-
λεργίες. Ωστόσο, καθώς η θερμο-
κρασία συνεχίζει να ανεβαίνει, 
όσοι επηρεάζονται από αυτές θα 
δυσκολεύονται να βρουν αποτελε-
σματική ανακούφιση και να προ-

σαρμοστούν στις ολοένα και πιο 
δυσμενείς συνθήκες. 

Οι αλλεργίες είναι το αποτέλε-
σμα της υπερβολικής αντίδρασης 
του ανοσοποιητικού μας συστή-
ματος σε κάτι που δεν είναι, από 
μόνο του, ιδιαίτερα βλαβερό. Αυτό 
μπορεί να οδηγήσει σε ενοχλητικά 
αλλά ήπια συμπτώματα, όπως κνί-
δωση ή φαγούρα στα μάτια, αλλά 
μπορεί επίσης να προκαλέσει και 
απειλητικές για τη ζωή επιπλοκές, 
όπως η αναφυλαξία.

Η γύρη είναι ένα από τα πιο κοι-
νά αλλεργιογόνα. Ο χρόνος παρα-

γωγής της ποικίλλει ανάλογα με το 
είδος του φυτού, με τα δέντρα να 
παράγουν περισσότερη γύρη την 
άνοιξη και το γρασίδι το καλοκαί-
ρι. Οι επιστήμονες παρατήρησαν 
πώς οι ανθρώπινες δραστηριότη-
τες αλλάζουν την παραγωγή γύρης 
με δύο βασικούς μηχανισμούς. Ο 
πρώτος είναι ότι οι άνθρωποι αυ-
ξάνουν τη συγκέντρωση διοξειδί-
ου του άνθρακα στην ατμόσφαιρα 
καίγοντας ορυκτά καύσιμα. «Οταν 
ανεβαίνει το διοξείδιο του άνθρα-
κα, τα φυτά τείνουν να γίνονται 
λίγο μεγαλύτερα», δήλωσε στο Vox 

ο Ουίλιαμ Αντερεγκ, επίκουρος κα-
θηγητής Βιολογίας στο Πανεπιστή-
μιο της Γιούτα. «Βγάζουν συνήθως 
περισσότερα λουλούδια ως μέρος 
της μάζας τους και τα μεμονωμέ-
να λουλούδια τείνουν να έχουν 
στην πραγματικότητα περισσότε-
ρη γύρη πάνω τους». Τα φυτά που 
απελευθερώνουν περισσότερη γύ-
ρη παράγουν και περισσότερους 
σπόρους, κάτι που ισοδυναμεί με 
περισσότερα φυτά που εκπέμπουν 
γύρη την επόμενη σεζόν. Ο δεύτε-
ρος μηχανισμός αφορά την αύξη-
ση της παγκόσμιας θερμοκρασίας 

από το διοξείδιο του άνθρακα. Κα-
τά τον Αντερεγκ, καθώς η άνοιξη 
γίνεται όλο και πιο θερμή, όλα τα 
γεγονότα του κύκλου της ζωής, 
συμπεριλαμβανομένων των επο-
χών παραγωγής γύρης, τείνουν να 
αρχίζουν νωρίτερα. Ο συνδυασμός 
της δράσης των δύο μηχανισμών 
οδηγεί σε αυξημένη παραγωγή 
γύρης από τα φυτά για μεγαλύτε-
ρο χρονικό διάστημα από το φυ-
σιολογικό.

Το κρυφό έως τώρα ανθρώπι-
νο αποτύπωμα στην έξαρση των 
αλλεργιών έχει αρχίσει να απο-
καλύπτεται από την επιστημονι-
κή κοινότητα. Σε μελέτη που δη-
μοσιεύθηκε τον Φεβρουάριο στα 
πρακτικά της Εθνικής Ακαδημίας 
Επιστημών των ΗΠΑ, ο Ουίλιαμ 
Αντερεγκ, ο αναπληρωτής καθη-
γητής στη Σχολή ∆ημόσιας Υγείας 
του Μέιλμαν στο Πανεπιστήμιο 
της Κολούμπια, Λούις Ζίσκα, και 
οι συνάδελφοί τους υπολόγισαν 
ότι οι ανθρώπινες επιπτώσεις στο 
κλίμα αντιπροσωπεύουν περίπου 
το 50% της αύξησης της διάρκει-
ας παραγωγής γύρης στη Βόρεια 
Αμερική. Η κλιματική αλλαγή που 
προκαλείται από την ανθρώπινη 
δραστηριότητα αντιπροσωπεύει 
επίσης το 8% των παρατηρούμε-
νων αυξήσεων στις συγκεντρώ-
σεις γύρης. Καθώς η ανθρωπότητα 
συνεχίζει να καίει ορυκτά καύσι-
μα, αυτές οι επιπτώσεις είναι δε-
δομένο ότι θα ενταθούν. Οι πάσχο-
ντες από αλλεργίες που ζουν στο 
βόρειο ημισφαίριο θα είναι οι πιο 
άτυχοι, καθώς εκεί βρίσκονται οι 
περιοχές που θα θερμανθούν πιο 

γρήγορα στον πλανήτη.
Η γύρη όμως δεν είναι το μόνο 

αλλεργιογόνο που προκαλεί την 
ανησυχία των ειδικών. Καθώς οι 
παγετώνες λιώνουν σε περιοχές 
όπως η Αλάσκα, η υγρασία εισχω-
ρεί στα σπίτια, δημιουργώντας ένα 
φιλόξενο περιβάλλον για τη μού-
χλα, η οποία μπορεί να παράγει 
σπόρους που προκαλούν αλλερ-
γίες. Τα τσιμπήματα των εντόμων 
είναι μια άλλη ανησυχία στον Βορ-
ρά, καθώς οι θερμότεροι χειμώ-
νες σημαίνουν ότι περισσότερα 
έντομα επιβιώνουν την άνοιξη, 
αυξάνοντας τον αριθμό τους και 
συνεπώς τα τσιμπήματα.

Τα ακραία καιρικά φαινόμενα 
που απορρέουν από την κλιματι-
κή αλλαγή είναι ακόμα πιο επι-
κίνδυνα για τα άτομα με αλλερ-
γίες και άσθμα. Ο καπνός από τις 
πυρκαγιές είναι γεμάτος μολυσμα-
τικά σωματίδια, η ξηρασία δημι-
ουργεί σκόνη και οι πλημμύρες 
μπορεί να οδηγήσουν σε μούχλα 
βλαβερή για το αναπνευστικό σύ-
στημα των ανθρώπων. «∆εν είναι 
μόνο μια απλή καταρροή και φα-
γούρα στα μάτια», δήλωσε στη 
Lancing State Journal ο δρ Ράιαν 
Τόμας, παιδιατρικός πνευμονο-
λόγος και επίκουρος καθηγητής 
στο Κολέγιο Ανθρώπινης Ιατρι-
κής του Κρατικού Πανεπιστημίου 
του Μίσιγκαν. «Μερικοί άνθρωποι 
θα έχουν πραγματικά απειλητικές 
για τη ζωή τους συνέπειες από 
την επιδείνωση της κλιματικής 
αλλαγής».

 
VOX, NBC, ABC 

Η κλιματική αλλαγή φουντώνει τις αλλεργίες
Η διεθνής επιστημονική κοινότητα ανακάλυψε το ανθρώπινο αποτύπωμα στην ανησυχητική τάση των τελευταίων χρόνων

Η άνοιξη γίνεται 
όλο και πιο θερμή, 
όλα τα γεγονότα 
του κύκλου της ζωής, 
συμπεριλαμβανομένων 
των εποχών παραγωγής 
γύρης, τείνουν να 
αρχίζουν νωρίτερα.

Περίπου το 40% των παιδιών και το 30% των ενηλίκων στις Ηνωμένες Πολι-
τείες υποφέρουν από εποχικές αλλεργίες.
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«Μήλον της Εριδος», 
το όχημα προσεδάφισης 
επανδρωμένων 
αποστολών της ΝASA 
στη Σελήνη 
και η χρηματοδότηση 
των 10 δισ. δολαρίων.

Ο σερ Ρίτσαρντ Μπράνσον, ιδρυτής της Virgin Galactic, παρότι δεν 
συγκαταλέγεται στους «βαρώνους του ∆ιαστήματος», δίνει τη δική του 
μάχη έναντι του Τζεφ Μπέζος. Η Virgin Galactic, όπως η Βlue Origin του 
Μπέζος, διεκδικούν το μερίδιο του λέοντος της διαστημικής τουριστικής 
αγοράς. Πρόσφατα, το διαστημόπλοιο του Μπράνσον «Space Ship Two 
Unity» απογειώθηκε από τη Spaceport America, τον «μελλοντικό τερ-
ματικό σταθμό» των ταξιδιωτών, στο Νέο Μεξικό, έφθασε σε ύψος 88,5 
χιλιομέτρων, στα όρια του ∆ιαστήματος, σύμφωνα με την Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας των ΗΠΑ, προτού επιστρέψει απρόσκοπτα στη Γη. Η 
πτήση αποτελεί ορόσημο για τη Virgin Galactic και σημαντική νίκη ένα-
ντι της Blue Origin. Οι 600 τουρίστες του ∆ιαστήματος, που έχουν ήδη 
προκαταβάλει το εισιτήριό τους (250.000 δολάρια) για μία βόλτα στο... 
φεγγάρι, μπορούν να ετοιμάζουν τις βαλίτσες τους.

Διαστημικός τουρισμός
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N’ αντιληφθεί και να κατανοήσει κανείς,
την ανάγκη μιας ομάδας να χειρίζεται την
επικοινωνιακή πολιτική της καθοδηγώντας
γκρουπ δημοσιογράφων ανάλογα με τα
συμφέροντα και στόχους που έχει ενώπιόν
της. Οφείλουμε επίσης ν’ αναγνωρίσουμε-
παραδεχθούμε την ύπαρξη άμεσης και στε-
νής σχέσης που διατηρούν ο δημοσιογράφος
με το κλαμπ, που τις πλείστες των φορών
ξεπερνά κατά πολύ το πλαίσιο της δεον-

τολογίας που επιβάλλει το λειτούργημα.
Εξ όσων φαίνεται η «αμεσότητα», η χειριστική μάλλον

σχέση ομάδας- δημοσιογράφου είναι ολόχρονη και σε
καμία περίπτωση δεν διακόπτεται κατά την διάρκεια που
παύουν να υπάρχουν αγωνιστικές υποχρεώσεις. 

Αντιθέτως, εν καιρώ μεταγραφών, η σχέση φουντώνει,
γίνεται ακόμη πιο παθιασμένη και ο χειρισμός ακόμη πιο
έντονος. Το αλισβερίσι μεταξύ των δύο μερών είναι δεδομένο,
αυτό που αξίζει να παρατηρηθεί είναι ο χειρισμός που
γίνεται εκ μέρους του ισχυρού - ομάδα στον ανίσχυρο-
δημοσιογράφο. Ο ισχυρός είναι αυτός που επιλέγει τις
πλείστες φορές, πως και πότε θα παρουσιαστεί μια είδηση
που αφορά είτε νέα μεταγραφή, είτε αποδέσμευση και
πάει λέγοντας. 

Ανάλογα πότε κρίνει ότι είναι το κατάλληλο χρονικό
σημείο, τότε δίνει το έναυσμα για να προχωρήσει ο επαγ-
γελματίας κάνοντας τη δουλειά του, ομορφαίνοντας πα-
ράλληλα τη διαδικασία με περιτυλίγματα του τύπου «απο-
κλειστικό», «αποκαλυπτικό». 

Όταν και εφόσον, η ομαλή αυτή διαδικασία δεχθεί πα-
ρεμβολές, δηλαδή δημοσιοποιηθεί- αποκαλυφθεί κάτι που
δεν προοριζόταν να γίνει,  από άλλους ανυπότακτους που
δεν είναι στο κόλπο, τότε δεν υπάρχει κανένας ενδοιασμός
εκ μέρους της διοίκησης ή του παράγοντα να «πολεμήσει»
εμμέσως την είδηση, δίνοντας οδηγίες στους «υπηκόους»,
είτε να την αγνοήσουν παντελώς, είτε να την υποβαθμίσουν. 

Επ’ αυτού δεν υπάρχει κανένας ενδοιασμός, είτε εκ
μέρους του παράγοντα, είτε εκ μέρους του δημοσιογράφου,
να παραπλανήσει το κοινό αλλοιώνοντας τα γεγονότα και
διαγράφοντας κάθε ίχνος σεβασμού προς την αλήθεια. 

Η πραγματικότητα όμως είναι τέτοια που καμία φορά
δεν τους δίνεται άλλη επιλογή από τα να εκτεθούν. Χωρίς
όμως να νιώσουν καμιά προσβολή, ούτε και να λάβουν
κανένα  μάθημα προκειμένου έτσι να μην το επαναλάβουν. 

Αντιθέτως είναι διαχρονική τακτική, η οποία καλά
κρατεί και αποτελεί μέρος μιας σχέσης παθιασμένης,
σχεδόν τυφλής και σίγουρα αλλεργικής προς την αλήθεια.

Το επόμενο 
πρωτάθλημα

Αφού τόσο ο πρόεδρος της ΚΟΠ όσο και
άλλοι αξιωματούχοι της Ομοσπονδίας το
υποστηρίζουν, ας θωρήσουμε πως οριστικά
πάμε σ’ ένα πρωτάθλημα δώδεκα ομάδων
για την αγωνιστική περίοδο 2021-2022.
Κυριότερο επιχείρημα, όλων όσοι κατά
καιρούς πρότειναν, συζήτησαν ή επανέ-
φεραν έστω σε περιόδους που δεν θα έπρε-
πε, θέμα πρωταθλήματος δεκατεσσάρων
ομάδων, ήταν ο ανταγωνισμός σε ψηλό
επίπεδο και γενικότερα η συναρπαστική

εξέλιξη του φετινού πρωταθλήματος. Σωστό επιχείρημα
και κανείς δεν μπορεί να το αμφισβητήσει, όπως και κανείς
δεν μπορεί να υποστηρίξει πως ένα πρωτάθλημα με δώδεκα
ομάδες δεν θα εξελιχθεί στον ίδιο ή και μεγαλύτερο βαθμό
ανταγωνιστικό και συναρπαστικό. Πολύ περισσότερο,
όταν οι πέντε εκ των δώδεκα ομάδων θα εξασφαλίσουν
θέση για τις ευρωπαϊκές διοργανώσεις, ενώ άλλες δύο ή
τρεις θέσεις θα οδηγούν στη δεύτερη κατηγορία.  

Το πρόβλημα και το θέμα των αντιδράσεων ως προς
την αντίθετη άποψη, δεν είναι στις δώδεκα ή στις δεκα-
τέσσερις ομάδες. Το θέμα έχει να κάνει κυρίως με τον
τρόπο που κάποιοι επιχειρούν να διαφοροποιήσουν τα
δεδομένα, ως προς τη διεξαγωγή ενός πρωταθλήματος.
Το πρόβλημα εστιάζεται στην χρονική στιγμή που και
φέτος επιχειρήθηκε κάτι τέτοιο, γιατί πρώτη φορά δεν
ήταν. Όσο δίκαιο και αν έχει μια πρόταση για αλλαγές,
στον τρόπο διεξαγωγής ενός πρωταθλήματος, δεν μπορεί
κάτι τέτοιο να γίνεται αποδεκτό, όταν μια σχετική απόφαση
επηρεάζει την εξέλιξη ενός πρωταθλήματος το οποίο διε-
ξάγεται κάτω από συγκεκριμένα άλλα δεδομένα. Σ’ ένα
πρωτάθλημα και γενικότερα σ’ ένα χώρο, όπως αυτός του
κυπριακού ποδοσφαίρου, με την προκατάληψη να βρίσκεται
στα ύψη, συνέπεια και ανάλογων αποφάσεων – αλλαγών
στο παρελθόν, δύσκολα μπορεί να γίνουν αποδεκτές τέτοιου
είδους αποφάσεις. 

Δεν είναι το τέλος του κόσμου, η συμμετοχή στη δεύτερη
κατηγορία για κάποιες ομάδες. Θα ήταν, ωστόσο, η χαριστική
ίσως βολή για το κυπριακό πρωτάθλημα, ενδεχόμενη νέα
απόφαση για διαφοροποίηση των δεδομένων που η ολο-
κλήρωση του φετινού πρωταθλήματος και η τελική βαθ-
μολογία διαμόρφωσαν. Και αφού η ΚΟΠ έχει τη διάθεση
για μακροπρόθεσμο σχεδιασμό και ενδεχόμενες αλλαγές,
ας αξιοποιηθεί το διάστημα που ακολουθεί, προκειμένου,
με σωστές διαδικασίες, στο κατάλληλο χρόνο και με
γνώμονα μόνο τη βελτίωση του πρωταθλήματος και του
χώρου γενικότερα, να παρθούν οι όποιες σημαντικές απο-
φάσεις.

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Tου ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟY ΚΩΛΑΪΤΗ

Από τα ξημερώματα της περασμένης
Πέμπτης (27/5), η Βιγιαρεάλ πανη-
γυρίζει όχι απλά το πρώτο ευρωπαϊκό
τρόπαιό  της, αλλά το πρώτο τρόπαιο
της ιστορίας της. Από τη Segunda
το 2012, με «όπλο» την Ακαδημία-
υπόδειγμα της «Cantera Grogueta»
και τα 286 εκατ. ευρώ από πωλήσεις
την τελευταία πενταετία, η Βιγιαρεάλ
εγκαινίασε το παλμαρέ της και συ-
νέδεσε μια πολύ μικρή πόλη με ένα
ευρωπαϊκό τρόπαιο. 

Στη συνείδηση του μέσου φιλά-
θλου το όνομα της Βιγιαρεάλ ηχούσε
οικεία, συμπαθητικά εδώ και 15 και
πλέον χρόνια. Το «Κίτρινο Υποβρύ-
χιο», η θεαματική ομάδα που κατα-
φέρνει να μπαίνει «σφήνα» στους
μεγάλους της La Liga, μια ευχάριστη
νότα σε αυτό που έχει βαφτιστεί ως
«modern football». Αυτό που λίγοι
μπορούσαν να ξεχωρίσουν με βεβαι-
ότητα ήταν σε ποιο επίπεδο της ισπα-
νικής πυραμίδας όφειλαν να την το-
ποθετούν: στα ψηλά στρώματα ως
μία καταξιωμένη δύναμη με έναν
ημιτελικό Champions League στις
πλάτες της ή απλά ως μία αξιοσημεί-
ωτη μικρομεσαία ομάδα, αυτή που
έδειχνε να κάνει τον κύκλο της προς
την αφάνεια μετά τον υποβιβασμό
στη Segunda το 2012;

Η απάντηση προς όλους ήρθε ανα-
δρομικά, αλλά εμφατικά. Με μία ευ-
ρω-κούπα, αυτή του Europa League,
υπό τις οδηγίες του… ομώνυμου,
πια, Ουνάι Έμερι. Απέναντι στην πα-
ραδοσιακή υπερδύναμη της Μάν-
τσεστερ Γιουνάιτεντ, το στολίδι της
μικρής πόλης της Βαλένθια, του Βί-
λα-Ρεάλ (με βάση την τοπική προ-
φορά), εκείνης των μετά βίας 50.000
κατοίκων που όταν γεμίζει το γήπεδο
των 25.000 μένει… μισή, έλαμψε στο
διεθνές στερέωμα και πρόσθεσε το
πρώτο τρόπαιο της ιστορίας του.

Σημασία έχει το ταξίδι
Η περίπτωση του Κίτρινου Υπο-

βρύχιου, όμως, επιβεβαιώνει το κλισέ
ρητό «σημασία δεν έχει ο προορισμός,
αλλά το ταξίδι». Για να φτάσει στο
Γκντανσκ και να πανηγυρίσει μπρο-
στά στους 5.000 φίλους της την κού-
πα, συνετέλεσαν όλοι οι παράγοντες
που μετέτρεψαν τη Βιγιαρεάλ από
άσημο σωματείο που βολόδερνε στις
τριτοτέταρτες κατηγορίες ως τα μέσα
των ‘90s, σε περήφανο, ποδοσφαιρικό
οργανισμό.

Πολύ περισσότερο, εξαργυρώθη-
καν οι κόποι και οι επενδύσεις του
73χρονου ιδιοκτήτη της, Φερνάντο
Ροτς και το project της Ακαδημίας-
κόσμημα, «Cantera Grogueta» (σ.σ.
Κίτρινο νταμάρι) που ευθυγράμμισε
την πορεία της με αυτή του σύγχρο-
νου ποδοσφαίρου.

Η οικογένεια Ροτς, ιδιοκτήτρια
της μεγαλοβιομηχανίας κεραμικών,
Παμέσα (χορηγός στη φανέλα της
ομάδας) με έδρα το Βίλα-Ρεάλ, ανέλαβε
το κλαμπ το 1997 όταν ο τότε πρό-

εδρος, Πασκάλ Φοντ ντε Μόρα, έκανε
έκκληση αγοράς για τη σωτηρία του.
Παρά το «ασανσέρ» των δύο πρώτων
χρόνων με την παρθενική άνοδο
στην Primera και τον άμεσο υποβι-
βασμό, ο σύλλογος επανήλθε στον
αφρό, με συνετή οικονομική, οργα-
νωτική και μεταγραφική πολιτική.
Σε σημείο που το 2006, επί Μανουέλ
Πελεγκρίνι, η ομάδα άγγιξε το όνειρο
του τελικού του Champions League,
το οποίο έσβησε από ένα χαμένο πέ-
ναλτι του Χουάν Ρομάν Ρικέλμε στα
τελευταία λεπτά της ρεβάνς κόντρα
στην Άρσεναλ.

Οι ευρωπαϊκές πορείες στα «αστέ-
ρια» συνεχίστηκαν, όμως, τα θεμέλια

για την μακροημέρευση της Βιγιαρεάλ
στην ελίτ ήταν ακόμη εύθραυστα.
Όπως αναφέρει ο γενικός διευθυντής
και υπεύθυνος για την αθλητική ανά-
πτυξη του συλλόγου εδώ και 24 χρό-
νια, Χοσέ Μανουέλ Γιανέθα, «Στην
ομάδα των Ρικέλμε, Φορλάν, κλπ που
αποκλείστηκε από την Άρσεναλ το
2006, δεν είχε ανθίσει ακόμη η Ακα-
δημία μας. Δεν είχαμε αυτό το στοι-
χείο».

Πίσω στο 2021, το κάρμα επιφύ-
λασσε το πιο σημαντικό τεστ για τη
Βιγιαρεάλ, αφού κλήθηκε να αντιμε-
τωπίσει ξανά τους Κανονιέρηδες σε
ευρωπαϊκό ημιτελικό. Αυτή τη φορά,
οι 8 από τους 16 παίκτες που αγωνί-
στηκαν στο «Έμιρεϊτς» και σφράγισαν
την ιστορική πρόκριση, οι 13 από
την αποστολή του τελικού, είναι προ-
ϊόν της «Cantera Grogueta». Της Ακα-
δημίας που χτίστηκε από το σημείο
μηδέν, ως μέρος των επενδύσεων
του Ροτς, ο οποίος είχε παραλάβει
το απόλυτο χάος. Χωρίς προπονητικό
κέντρο, με τραγικές δομές, η Βιγιαρεάλ
απέκτησε σύντομα το ιδιόκτητο αθλη-
τικό της κέντρο και πριν από μερικά
χρόνια εγκαταστάθηκε σε δεύτερο,
ακόμη πιο σύγχρονο.

Σταδιακά, το δυναμικό της έφτασε
τους 22 σκάουτερ εντός Ισπανίας
και τους 14 του εξωτερικού. Η ενί-

σχυση του ρόστερ, ως επί το πλεί-
στον με φθηνούς Αργεντίνους παί-
κτες, πάγια τακτική της πρώτης δε-
καετίας της εποχής Ροτς, μετατρά-
πηκε σε εγγενή σκοπό και διαδικασία
εκ των έσω.

Μόλις την τελευταία πενταετία,
ανεπηρέαστα από τον υποβιβασμό
του 2012, έχει αποφέρει στον σύλλογο
286 εκατ. ευρώ από εξαγωγές παικτών,
συντελώντας στο καθαρό κέρδος 16
εκατ. ευρώ από τα μεταγραφικά πα-
ζάρια (270 εκατ. σε αγορές). Σε αυτό
το διάστημα έχουν «αποφοιτήσει»
παίκτες όπως ο Ρόδρι της Μάντσεστερ
Σίτι, ο οποίος διεκδικεί το φετινό Ch-
ampions League και ο Φορνάλς της
Γουέστ Χαμ, αλλά και οι γνώριμοί
μας Ματίγια (Άρης) και Θέσαρ Άρθο
(άλλοτε παίκτης της ΑΕΚ).

Τη φετινή σεζόν οι 8 της αρχικής
ενδεκάδας κατά μέσο όρο είναι παί-
κτες που προήλθαν από την «Cantera
Grogueta». Κι αυτό χωρίς να υπολο-
γιστεί η ευστοχία στις μεταγραφικές
κινήσεις, ακόμη και στην εποχή του
κορωνοϊού, με παίκτες όπως ο Πα-
ρέχο, ο Αλμπιόλ, ο καθοριστικός Χε-
ρόνιμο Ρούγι με την απόκρουση στον
Ντε Χέα, ο Κοκλέν, ο Φόιτ, ο MVP
του τελικού κόντρα στη Γιουνάιτεντ,
Ετιέν Καπού που αποκτήθηκε μόλις
τον περασμένο Γενάρη.

Μια σχέση διαχρονική
και παθιασμένη 

Το «κίτρινο υποβρύχιο» 
ταξιδεύει για τα... αστέρια
Η Βιγιαρεάλ κατέκτησε το Γιουρόπα λιγκ αήττητη κερδίζοντας στον τελικό τη Μάντσεστερ Γ.

<<<<<<<

Για να φτάσει στην επιτυ-
χία συνετέλεσαν όλοι 
οι παράγοντες που μετέ-
τρεψαν τη Βιγιαρεάλ από
άσημο σωματείο που βο-
λόδερνε στις τριτοτέταρτες
κατηγορίες ως τα μέσα
των ‘90s, σε περήφανο 
ποδοσφαιρικό οργανισμό.

Πάου Τόρες, Τριγέρος, Γιέρεμι, Αλμ-
πέρτο Μορένο, Πεντράθα, ο πολύ-
πειρος αρχηγός, Μάριο Γκασπάρ.
Όλοι τους μεγάλωσαν στην Cantera,
διέπρεψαν με τη Βιγιαρεάλ Β’ κι ακόμη
κι αν ορισμένοι έκαναν το βήμα πα-
ραπάνω στην καριέρα τους, επέστρε-
ψαν στην ομάδα της πόλης τους.

Ο Τόρες αποτελεί το φωτεινότερο
παράδειγμα ανέλιξης ως γέννημα-
θρέμμα του Βίλα-Ρεάλ. Στα 24 του
ολοκλήρωσε «μαγική» χρονιά σε
Ισπανία κι Ευρώπη, ήταν μία από τις
μονάδες που ξεχώρισαν στην πορεία
τίτλου και την τελευταία διετία έχει
κερδίσει την εμπιστοσύνη του Λουίς
Ενρίκε, όντας βασικός στόπερ, πλέον,
στους Φούριας Ρόχας. Η κούπα, όμως,

είναι αφιερωμένη και στα σύμβολα
της Cantera, του οργανισμού που λέ-
γεται Βιγιαρεάλ. Σάντι Καθόρλα και
Μπρούνο Σοριάνο, δύο «σημαίες»
για το Κίτρινο Υποβρύχιο, που πλη-
γώθηκαν από τραυματισμούς μα ποτέ
δεν έχασαν την αξία τους για αυτό
το κλαμπ. Ο μεν Σάντι, παρών στον

ημιτελικό του Champions League το
2006, αποχαιρέτησε το καλοκαίρι για
την Αλ Σαντ έχοντας πρώτα σημει-
ώσει μια εντυπωσιακή επάνοδο στα
ισπανικά γήπεδα με την κίτρινη φα-
νέλα. Ο δε Μπρούνο, ο εμβληματικός
και επί μια τριετία «λαβωμένος» κα-
πιτάνο, ο οποίος έπαιζε με τη β’ ομάδα
και εντάχθηκε στην πρώτη το καλο-
καίρι του 2006, αποσύρθηκε και δεν
πρόλαβε να πάρει σπίτι του το με-
τάλλιο του κυπελλούχου.

Το όραμα του Ροτς
Η χάραξη πάνω στο τρόπαιο του

Europa League γράφει Βιγιαρεάλ.
Πίσω από τα γράμματα, κρύβονται
πολλά παραπάνω από τον Ουνάι

Έμερι, τις εύστοχες μεταγραφές,
τους γηγενείς παίκτες που ανέδειξε
η «Cantera». Το project Βιγιαρεάλ
πέτυχε γιατί κατάφερε να συνδέσει
τους ντόπιους κατοίκους με την ομά-
δα και αντίστροφα. Το όραμα του
Ροτς, οι επισκέψεις στα σχολεία της
πόλης για να γνωρίσουν τα παιδιά
από μικρά τι εστί Βιγιαρεάλ και η
μετέπειτα άνθιση της Ακαδημίας
που έδινε έμφαση στην ανάπτυξή
τους, ισχυροποίησε τους δεσμούς
και είχε ως αποτέλεσμα αυτή η άσημη
στο ευρύ κοινό πόλη να είναι σήμα-
κατατεθέν μιας Κυπελλούχου Ευρώ-
πης, η μικρότερη ιστορικά σε πλη-
θυσμό (ξεπερνώντας τη βελγική Μέ-
χελεν των 80.000).

Από τον Πάου, για τον Σάντι και τον Μπρούνο
<<<<<<<

Το project Βιγιαρεάλ 
πέτυχε γιατί κατάφερε 
να συνδέσει τους ντόπι-
ους κατοίκους με την
ομάδα και αντίστροφα. 

Τη φετινή σεζόν οι 8 της αρχικής ενδεκάδας κατά μέσο όρο είναι παίκτες που προήλθαν από την ακαδημία της Βιγιαρεάλ.
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Ακόμακαι πριν να ξεσπάσει η παν-
δημία, πολλοί εμποροϋπάλληλοι
και εργαζόμενοι σε εστιατόρια,
που ζούσαν στις μεγάλες πόλεις
της Ευρώπης, έπρεπε να δαπανούν
σχεδόν το μισό από το εισόδημα
του νοικοκυριού τους για ενοίκιο.
Στην πανδημία πολλοί εξ αυτών
υπέστησαν μείωση εισοδήματος,
άρα το ποσοστό που διοχετευόταν
στο ενοίκιο αυξήθηκε. Αφ’ ης στιγ-
μής οι χαμηλόμισθοι και οι νέοι
σε ηλικία συνήθως απασχολούνται
σε κλάδους που απαιτούν διαπρο-
σωπική επαφή, ή εργάζονται σε
καθεστώς επισφάλειας, η κυβερ-
νητική πολιτική χρειάζεται να εξα-
σφαλίσει ότι τα προαναφερθέντα
νοικοκυριά δεν θα αποκλειστούν
από την ανάκαμψη μετά την παν-
δημία. Κατά την προηγούμενη δε-
καετία η ενοικίαση κατοικιών κα-
τέστη λιγότερο προσιτή σε πολλές
ευρωπαϊκές οικονομίες. Σε πρό-

σφατη μελέτη μας, που αφορούσε
17 προηγμένες οικονομίες, το 2018
ένα τυπικό νοικοκυριό δαπανούσε
το 25% των εσόδων του σε ενοίκιο.
Μία οικογένεια νεαρής ηλικίας,
αντιστοίχως, πληρώνει σε ενοίκιο
σχεδόν το ένα τρίτο από τις απο-
δοχές που εξασφαλίζει από την
εργασία. Εν τω μεταξύ, για όσα
νοικοκυριά βρίσκονται στο χαμη-
λότερο 20% της κατανομής εισο-
δήματος, η αναλογία ενοικίου προς
αυτό είναι πολύ υψηλότερη και
φθάνει στο 40%.

Γενικά μιλώντας, αυτό το πο-
σοστό θεωρείται το κατώτατο όριο
στο οποίο ένα νοικοκυριό λογίζεται
ως υπερφορτωμένο από το μίσθω-
μα κατοικίας. Στο σχεδόν 75% των
χωρών που μελετήσαμε, σχεδόν
οι μισοί ή και παραπάνω των χα-
μηλόμισθων ενοικιαστών ήταν
ήδη πολύ επιβαρυμένοι το 2018.
Την περίοδο 2013-2018 σε ορι-

σμένες πρωτεύουσες η άνοδος
στα μισθώματα αποδεικνυόταν
πολλαπλάσια του μέσου όρου αύ-
ξησης στην αντίστοιχη χώρα –
και αυτό συνέβαινε στη Λισσα-
βώνα, στο Δουβλίνο, στη Μαδρίτη,
στο Ρέικιαβικ, στη Στοκχόλμη, κα-
θώς και στην Πόλη του Λουξεμ-
βούργου. 

Εν αντιθέσει με τους ενοικιαστές
τώρα, το κόστος για τους ιδιοκτήτες
έχει από το 2014 ελαττωθεί. Συ-
νήθως οι ενοικιαστές ξοδεύουν
μιάμιση φορά παραπάνω από όσο
δαπανά ο ιδιοκτήτης, εάν υπολο-
γιστεί το κόστος αυτό ως ποσοστό
του διαθέσιμου εισοδήματος. Και
αυτή η διαφορά φαίνεται να έχει
διευρυνθεί σχεδόν κατά 4 ποσο-
στιαίες μονάδες τις περιόδους
2011-2013 και 2016-2018 ειδικά
για τους πιο φτωχούς, όσους βρί-
σκονται στο κατώτατο 20% της
κατανομής των εισοδημάτων. Με

απλά λόγια αυτό σημαίνει πως οι
έχοντες ακίνητα εν γένει ωφε-
λούνταν τις περιόδους εκείνες
άμεσα από τα χαμηλά επιτόκια,
αλλά όχι οι ενοικιαστές.

Μέσα από την ανάλυσή μας κα-
ταλήξαμε στο συμπέρασμα πως
η αυξανόμενη οικονομική παρα-
γωγή δεν μεταφράζεται και σε αύ-
ξηση εισοδημάτων σε τέτοιο βαθ-
μό, ώστε να αντισταθμίζεται η
διόγκωση του ενοικίου ειδικά για
τα νοικοκυριά με χαμηλά έσοδα.
Εν τω μεταξύ, πολλοί άνθρωποι
που μισθώνουν μία κατοικία είναι
ιδιαίτερα εκτεθειμένοι στις επι-
πτώσεις της πανδημίας, διότι ερ-
γάζονται συχνότερα σε κλάδους
με διαπροσωπική επαφή, βρίσκον-
ται στην απαρχή της σταδιοδρο-
μίας τους, είναι επισφαλής η δου-
λειά τους και έχουν μικρότερη
πρόσβαση σε τηλεργασία.

Το να υπάρχει διαθεσιμότητα

ενοικιασμένων κατοικιών είναι
δύσκολο λόγω του ότι η στεγαστική
πολιτική είναι περίπλοκη. Επιδιώκει
δε πολλαπλούς στόχους, μεταξύ
των οποίων είναι η διαθεσιμότητα,
η εξισορρόπηση των κανονισμών
για ιδιοκτήτες-μισθωτές και η ισό-
τιμη πρόσβαση σε ευκαιρίες. Τέλος,
οι αποτελεσματικές πολιτικές στέ-
γασης πρέπει να συμπεριλαμβά-
νουν και προσπάθειες για αύξηση
των μακροπρόθεσμων ευκαιριών
για τα εισοδήματα των χαμηλόμι-
σθων και των νέων, ώστε να ευερ-
γετούνται από τον μετασχηματισμό
της οικονομίας.

* Ο κ. Alfred Kammer είναι διευθυντής
του ευρωπαϊκού τμήματοςτου ΔΝΤ και
οι κ.κ. Andrea Schaechter, Andreas Tu-
dyka σύμβουλος και οικονομολόγος
στο ίδιο τμήμα. 
Το άρθρο δημοσιεύθηκε στο ιστολόγιο
του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου.

Στεγαστικές πολιτικές την περίοδο της ανάκαμψης

Στον δρόμο
της ανάκαμψης
μπήκε ο τομέας
των ταξιδιών
Συνέντευξη Β. Σταματάρη
Αισιοδοξία για την επόμενη μέρα
στον τουρισμό εκφράζει ο πρό-
εδρος του ACTA Βασίλης Στα-
ματάρης, ο οποίος προβλέπει
ανάκαμψη από τα τέλη του 2022.
Τονίζει ότι η προσπάθεια φέτος
δεν τελειώνει στους καλοκαι-
ρινούς μήνες αλλά θα συνεχιστεί
μέχρι την τελευταία μέρα του
2021. Στόχος φέτος είναι να κερ-
δηθεί το 50% του 2019. Σελ. 5

Περισσότερα
δάνεια δίνουν
οι τράπεζες
Κυρίως τα στεγαστικά

Oι τράπεζες προχωρούν δυναμικά
στην παραχώρηση δανείων.
Πρόκειται κυρίως για δάνεια σε
επιχειρήσεις, στεγαστικά σε νοι-
κοκυριά, αλλά και καταναλωτικά.
Παράγοντες της αγοράς κάνουν
λόγο για μεγάλη δυναμική στην
αγορά διαμερισμάτων περίπου
200 χιλιάδων ευρώ. Σελ. 3

ΥΠΕΡΠΡΟΣΦΟΡΑ

Πλειστηριασμοί 100.000
ακινήτων στην Ελλάδα
Υπερπροσφορά ακινήτων αξίας μεταξύ
80.000 και 150.000 ευρώ αναμένεται να
διαμορφώσουν οι πλειστηριασμοί τα
επόμενα χρόνια στην Ελλάδα. Σύμφωνα
με τις υπάρχουσες εκτιμήσεις, ο αριθμός
των κατοικιών που θα διατεθούν προς
πώληση θα κινηθεί μεταξύ 70.000 έως
και 100.000. Σελ. 12

ΔΙΕΘΝΗ

Συμμαχία
επιχειρήσεων
κατά ελάχιστου
εταιρικού φόρου

Σελ. 10

Το φορτίο που θα σηκώσουν οι «56»
Τα κρίσιμα νομοσχέδια του Ταμείου Ανάκαμψης και οι μεταρρυθμίσεις ενώπιον της νέας Βουλής

Βαρύ, ομολογουμένως, θα είναι
το φορτίο που θα κληθεί να ση-
κώσει η νέα Βουλή, στους ώμους
της οποίας πέφτει το βάρος των
μεταρρυθμίσεων που επιβάλλεται
να γίνουν προκειμένου να αντ-
ληθούν οι πόροι του Ταμείου Ανά-

καμψης. Μεταρρυθμίσεις που
αφορούν την ενέργεια, την ψη-
φιοποίηση, τη Δημόσια Υπηρεσία,
τη Δικαιοσύνη, την Εκπαίδευση,
τα ΜΕΔ και άλλα. Όσες και να
είναι οι διαφορές των κομμάτων,
θα πρέπει να τις αφήσουν πίσω

και να συνεργαστούν για αντιμε-
τώπιση των πολλών και μεγάλων
προκλήσεων, που έχει ενώπιόν
της η χώρα. Η διασφάλιση της
εκταμίευσης των πόρων θα εξαρ-
τηθεί απόλυτα από την έγκαιρη
επίτευξη των οροσήμων και στό-

χων που θα τεθούν για κάθε μία
από τις επενδύσεις και τις μεταρ-
ρυθμίσεις που περιλαμβάνει το
Σχέδιο, ενώ οι πληρωμές στη χώρα
θα είναι άμεσα συνδεδεμένες με
την επίτευξη των εν λόγω στόχων
και οροσήμων. Η κυβέρνηση ανα-

μένεται την επομένη των βου-
λευτικών εκλογών να διαχειριστεί
5 βουλευτικά τρίμηνα μέχρι το
Φεβρουάριο του 2023, ενώ ο σχε-
διασμός του Ταμείου Ανάκαμψης
θα έχει άλλα 15 μετά τις προεδρι-
κές του 2023. Σελ. 3

Μόλις στο 1% υπολογίζεται το μερίδιο αγοράς των ηλεκτρικών οχημάτων στην Κύπρο. Τα υβριδικά  συγκεντρώνουν ποσοστό 10%.  Η
κυβέρνηση προχωρεί στη λήψη μέτρων προκειμένου οι καταναλωτές να δουν πιο ζεστά το ενδεχόμενο αγοράς ηλεκτρικού αυτοκινήτου.
Προς αυτή την κατεύθυνση περιλαμβάνεται και το πακέτο κινήτρων που ετοιμάζει το Υπουργείο Μεταφορών ύψους 30 εκατ. ευρώ. Οπως
δήλωσε στην «Κ» ο υπουργός Μεταφορών Γιάννης Καρούσος θα δοθούν κίνητρα για όλους τους τύπους οχημάτων - ιδιωτικά, μοτοσικλέτες,
ταξί, λεωφορεία και οχήματα εμπορευματοφορών. Την ίδια ώρα οι αυτοκινητοβιομηχανίες αυξάνουν τους επόμενους μήνες τα ηλεκτρικά
μοντέλα του στόλου τους. Σελ. 4

Κύπρος 0,47% -0,11%

Γερμανία -0,17% -0,06%

Γαλλία 0,17% -0,07%

Ιταλία 0,93% -0,13%

Ισπανία 0,48% -0,09%

Ιρλανδία 0,20% -0,07%

Ελλάδα 0,86% -0,14%

Ην. Βασίλειο 0,80% -0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΗΠΑ

Στήνουν πλωτά αιολικά
πάρκα και στον Ειρηνικό
Η κυβέρνηση του Τζο Μπάιντεν προωθεί
την ανάπτυξη αιολικών πάρκων στην Κα-
λιφόρνια κατά μήκος των ακτών του Ειρη-
νικού. Ο Αμερικανός πρόεδρος έχει θέ-
σει στόχο έως το 2035 να καλύπτονται
πλήρως οι ανάγκες των ΗΠΑ με τη χρήση
ενέργειας που παράγεται από ανανεώσι-
μες πηγές. Σελ. 11

ΝΕΕΣ ΠΡΟΚΛΗΣΕΙΣ

Η τεχνολογία ανατρέπει
τα πάντα στην εργασία
Η ραγδαία ψηφιοποίηση της οικονομίας
θέτει τεράστιες προκλήσεις για τους ερ-
γαζομένους, τις επιχειρήσεις και την πο-
λιτεία. Σύμφωνα με έρευνα, στην ΕΕ σχε-
δόν 4 στις 10 θέσεις εργασίας θα μετα-
σχηματιστούν έως το 2025 λόγω της τε-
χνητής νοημοσύνης και του αυτοματι-
σμού. Σελ. 6

Κίνητρα για φόρτιση της αγοράς ηλεκτρικού αυτοκινήτου
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Γιατί οι εταιρείες «ζόμπι»
επιβιώνουν στην πανδημία
Καθώς η οικονομία επιστρέφει σε
όλες σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες
σε κανονικές συνθήκες, επανέρ-
χονται παλιά θέματα. Οπως είναι
οι εταιρείες «ζόμπι», οι ζημιογόνες
και υπερχρεωμένες εταιρείες που
επιβιώνουν, χωρίς όμως τις δυνα-
τότητες να ξεφύγουν από τις δυ-
σχέρειες που αντιμετωπίζουν. Το
ουσιαστικό πρόβλημα είναι ότι επι-
βιώνουν παρότι είναι λιγότερο πα-
ραγωγικές, απορροφούν κεφάλαια
που θα μπορούσαν να έχουν ασφα-
λέστερη και αποδοτικότερη τοπο-
θέτηση και επιβαρύνουν τον αν-
ταγωνισμό εις βάρος των υγιών
εταιρειών.

Η μεγάλη προσπάθεια διευκό-
λυνσης των επιχειρήσεων κατά τη
διάρκεια της πανδημίας, είχε ως
συνέπεια και τη διευκόλυνση και
εταιρειών που είχαν σοβαρά προ-
βλήματα βιωσιμότητας πριν από
την πανδημία αλλά επωφελήθηκαν
από τις έκτακτες συνθήκες. Απέ-
κτησαν πρόσβαση σε δάνεια με εγ-
γύηση του Δημοσίου, εντάχθηκαν
σε μορατόρια, πληρώνοντας στις
τράπεζες ενδεχομένως μόνον τό-
κους και γενικώς εξασφάλισαν ευ-
νοϊκούς όρους προκειμένου να εξυ-
πηρετήσουν τα (πολλά) δάνειά τους.

Βέβαια, η διατήρηση σε λειτουρ-
γία ακόμα και αυτών των εταιρειών
μέσα στην πανδημία, είχε ως απο-
τέλεσμα τον περιορισμό της ανερ-
γίας αλλά και τη συγκράτηση των
αρνητικών επιπτώσεων από την
αύξηση των χρεοκοπιών.

Φαίνεται, όμως, ότι τώρα στα-
ματάει η ευνοϊκή μεταχείρισή τους.
Καθώς οι οικονομίες και οι τράπεζες
ετοιμάζονται για τη γρήγορη ανά-
πτυξη που θα φέρει το τέλος της
πανδημίας, οι εταιρείες «ζόμπι»
από προστατευόμενο είδους
(ξανα)γίνονται πρόβλημα. Τον κίν-
δυνο της αγοράς στην εποχή μετά
την πανδημία επιχειρεί να προσ-
διορίσει η Εκθεση Χρηματοπιστω-
τικής Σταθερότητας της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) που
δημοσιοποιήθηκε την εβδομάδα
αυτή. Δεν είναι τυχαίο ότι ανάμεσα
στους κινδύνους της μετα-COVID
αγοράς που περιγράφονται είναι
και η επιβίωση των εταιρειών «ζόμ-
πι, όπως έχει επικρατήσει να λέ-
γονται ζημιογόνες και υπερχρεω-

μένες εταιρείες. Επωφελήθηκαν
από τις ευνοϊκές συνθήκες χρημα-
τοδότησης που εφαρμόστηκαν προ-
κειμένου να αντιμετωπιστεί η παν-
δημία, αλλά τώρα και ειδικά στην
Ευρωζώνη, αίρεται η ανοχή.

Ποιες εταιρείες θεωρούνται «ζόμ-
πι»; Ο ορισμός που υιοθετεί η ΕΚΤ
προβλέπει ότι είναι «ζόμπι» (ζων-
τανοί νεκροί) οι επιχειρήσεις που
καλύπτουν τις παρακάτω προϋπο-
θέσεις για δύο συνεχόμενα χρόνια.
Αρνητική απόδοση κεφαλαίων, δη-
λαδή είναι ζημιογόνες, περιορισμέ-
νη δυνατότητα εξυπηρέτησης οφει-
λών, δηλαδή υπερχρεωμένες και
έχουν αρνητικές καθαρές επενδύ-
σεις ώστε να μην εντάσσονται στην
κατηγορία νέες εταιρείες που επεν-
δύουν για να αναπτυχθούν παρότι
είναι ακόμα ζημιογόνες.

Το πρόβλημα είναι ίσως εντο-
νότερο στην ελληνική αγορά, που
είναι η πρώτη στην Ευρωζώνη όσον
αφορά τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια. Μελέτη του ΟΟΣΑ που αφορά
14 χώρες, στις οποίες δεν περιλαμ-
βάνεται η Ελλάδα και συνεπώς
έχουν πολύ λιγότερα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια, καταλήγει στο
συμπέρασμα πως το ποσοστό των
εταιρειών «ζόμπι» από 4% του συ-
νόλου που ήταν στα μέσα της δε-
καετίας 1980 έφθασε σε 15% το
2017. Είναι λογικό να υποθέσει κα-
νείς ότι το πραγματικό ποσοστό
στην ελληνική αγορά είναι μεγα-
λύτερο. Η μεγέθυνση του προβλή-
ματος προφανώς ενισχύθηκε από
την ύπαρξη ενός περιβάλλοντος
χαμηλών επιτοκίων που ενθαρρύνει
την ανάληψη κινδύνων αλλά και
την παρουσία ευάλωτων, αδύναμων
τραπεζών που αποφεύγουν να ανα-
λαμβάνουν τη διαγραφή χορηγή-
σεων επειδή δεν έχουν την ανα-
γκαία επάρκεια κεφαλαίων.

Η αναμόρφωση του νομικού κα-
θεστώτος σε ό,τι αφορά τις χρεο-
κοπίες σίγουρα θα βελτιώσει την
κατάσταση, αφού η ταχύτερη δι-
ευθέτηση των χρεοκοπημένων ου-
σιαστικά εταιρειών θα βοηθήσει
και τις υγιείς που τις ανταγωνίζον-
ται. Το θέμα δεν είναι μόνον ότι
έγινε μια ζημιά, αλλά πόσο γρήγορα
μπορούν να μαζευτούν τα σπασμέ-
να και κυρίως ποιος θα την πλη-
ρώσει.

Οι κολοσσοί των πλαστικών απορριμμάτων
ΛΟΝΔΙΝΟ. Ποσοστό 55% των πλαστικών
αποβλήτων μιας χρήσης στον κόσμο
παράγεται από μόλις 20 κολοσσούς της
βιομηχανίας πετροχημικών, σύμφωνα
με νέα επιστημονική μελέτη, η οποία
υπογραμμίζει τις καταστροφικές συνέ-
πειες των πλαστικών απορριμμάτων
για το περιβάλλον. Στην έκθεση Plastic
Waste Makers Index η ExxonMobil βρί-
σκεται στην κορυφή του καταλόγου,
με την επίσης αμερικανική Dow να
ακολουθεί σε μικρή απόσταση και την
κινεζική Sinopec στην τρίτη θέση. Η
μελέτη αποκαλύπτει ότι 100 εταιρείες
ευθύνονται για την παραγωγή του 90%
του πλαστικού μιας χρήσης στον κόσμο.
Η έρευνα, στην οποία συμμετείχε και
το βρετανικό πανεπιστήμιο London
School of Economics, δείχνει ότι πο-
σοστό 60% των επενδύσεων στα ρυ-
πογόνα πλαστικά μιας χρήσης προέρ-
χεται από 20 μεγάλες τράπεζες. Δάνεια
συνολικού ύψους 30 δισ. δολαρίων από
τράπεζες όπως οι Barclays, HSBC και
Bank of America, υποστηρίζουν την
ανάπτυξη του ρυπογόνου τομέα από
το 2011 μέχρι σήμερα. 

Η μελέτη κατονομάζει τις χώρες οι
οποίες συνέβαλαν περισσότερο στην
επιδείνωση της κρίσης της ρύπανσης
από πλαστικά, ανάλογα με τον πληθυ-
σμό τους. Αυστραλία και ΗΠΑ παράγουν
τον μεγαλύτερο όγκο πλαστικού μιας
χρήσης, με πάνω από 50 κιλά τον χρόνο
για κάθε κάτοικο το 2019. Νότια Κορέα
και Βρετανία παράγουν 44 κιλά πλαστικό
μιας χρήσης τον χρόνο ανά κάτοικο.
Αντίθετα, ο μέσος Κινέζος πολίτης πα-
ράγει μόλις 18 κιλά τον χρόνο, παρότι
η Κίνα παραμένει η μεγαλύτερη παρα-
γωγός πλαστικού σε συνολικό όγκο.
Στην Ινδία, ο μέσος κάτοικος παράγει
4 κιλά μη ανακυκλώσιμου πλαστικού
τον χρόνο.

Ακτιβιστές υπέρ της προστασίας του
περιβάλλοντος απέδιδαν σημαντικό

μερίδιο της ρύπανσης με πλαστικό σε
εταιρείες όπως η Coca-Cola και η Pepsi,
που χρησιμοποιούν μεγάλο όγκο από
πλαστικό για τις συσκευασίες τους. Η
μελέτη έδειξε, όμως, ότι πίσω από τη
ρύπανση βρίσκεται ομάδα πετροχημι-
κών βιομηχανιών, η δραστηριότητα
των οποίων έχει δεινές οικολογικές και
κοινωνικές συνέπειες για τον αναπτυσ-
σόμενο κυρίως κόσμο.

Εκπρόσωπος της ExxonMobil ανέ-
φερε σε ανακοίνωσή του: «Η εταιρεία
μας μοιράζεται τις ανησυχίες της κοι-

νωνίας για τα πλαστικά απορρίμματα
και συμφωνεί στην ανάγκη λήψης μέ-
τρων. Η ExxonMobil λαμβάνει πρωτο-
βουλίες για την ενίσχυση της παραγωγής
ανακυκλώσιμου πλαστικού και την ελα-
χιστοποίηση απόρριψής του στο περι-
βάλλον». «Η εξάρτησή μας από τα ορυ-
κτά καύσιμα δεν τροφοδοτεί μόνο την
κλιματική αλλαγή, αλλά καταστρέφει
τους ωκεανούς μας με τα πλαστικά
απορρίμματα που καταλήγουν σε αυ-
τούς. Είναι επιτακτική ανάγκη οι εται-
ρείες παραγωγής πλαστικού να υιοθε-
τήσουν ανανεώσιμα υλικά, φιλικά προς
το περιβάλλον», λέει ο καθηγητής του
Πανεπιστημίου της Οξφόρδης, Σαμ
Φανκχόζερ.

Η έκθεση προειδοποιεί επίσης ότι
η παραγωγή πλαστικού αναμένεται να
αυξηθεί κατά 30% μέσα στα ερχόμενα
πέντε χρόνια, δημιουργώντας ακόμη
μεγαλύτερο όγκο απορριμμάτων και
ενισχύοντας την κλιματική κρίση. 

REUTERS

Αυστραλία και ΗΠΑ παράγουν τον μεγαλύτερο όγκο πλαστικού μιας χρήσης, με πάνω
από 50 κιλά τον χρόνο για κάθε κάτοικο το 2019.

<<<<<<

Μόλις 20 εταιρείες ευθύ-
νονται για την παραγωγή
του 55% στον κόσμο – 
Η ExxonMobil και η Dow
στις πρώτες θέσεις του 
καταλόγου.

Υιοθετούν «προφορά» 
για να επικοινωνήσουν
«Ξενική προφορά» υιοθετούν οι ταμαρίνοι,
μικρά πρωτεύοντα της Λατινικής Αμερικής,
όταν εισέρχονται σε βιότοπο όπου ζουν άλλα
είδη, ενισχύοντας έτσι τη δυνατότητα της
μεταξύ τους επικοινωνίας. 

Τη διαπίστωση έκαναν επιστήμονες του
πανεπιστημίου Ανγκλια Ράσκιν, οι οποίοι
μελέτησαν τη συμπεριφορά δύο ειδών τα-
μαρίνων στη ζούγκλα της Βραζιλίας: τoυ δί-
χρωμου ταμαρίνου (Saguinus bicolor) και
του ταμαρίνου Μίδα (Saguinus midas). Ο
δίχρωμος ζει στα περίχωρα της πόλης Μα-
νάους και κινδυνεύει άμεσα με αφανισμό,
ενώ ο ταμαρίνος Μίδας κατοικεί κυρίως στη
βορειοανατολική περιοχή του Αμαζονίου. 

Αντίθετα προς τον άνθρωπο, τα πρω-
τεύοντα δεν χαρακτηρίζονται από ιδιαίτερη
γλωσσομάθεια. Επικοινωνούν μεταξύ τους
με συγκεκριμένο αριθμό καλεσμάτων, καθένα
από τα οποία σηματοδοτεί μία έννοια, όπως
η προσέγγιση ενός θηρευτή ή η αναζήτηση
συντρόφου. Οπως αναφέρει ο συντονιστής
της μελέτης, που δημοσιεύθηκε στην επι-
θεώρηση «Behavioural Ecology and Socio-
biology», καθηγητής Εξελικτικής Βιολογίας
δρ Τζέικομπ Νταν, τα ζώα δεν μπορούν να
εκπαιδευθούν σε νέα καλέσματα.  Ηχογρα-
φώντας και αναλύοντας τους ήχους των δύο
ειδών τόσο στις περιοχές που κάθε είδος
ζούσε μόνο του όσο και σε εκείνες όπου συ-
νυπήρχαν, οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι οι
ταμαρίνοι Μίδας υιοθέτησαν το κάλεσμα
των δίχρωμων συγγενών τους στους κοινούς
βιοτόπους. 

Οι επιστήμονες πιστεύουν ότι αυτό συνέβη
επειδή, όταν μοιράζεσαι μια περιοχή με ένα
διαφορετικό αλλά πολύ συγγενές είδος, προ-
φανώς δημιουργούνται αντιπαραθέσεις για
τους πόρους και το οικοσύστημα. Προκει-
μένου να ρυθμισθούν αυτές οι διεκδικήσεις
είναι αναγκαία η χρήση μιας γλώσσας κα-
τανοητής από όλους. Ηδη, επισημαίνει ο δρ
Νταν, αμφότερα τα είδη επικοινωνούσαν

με περίπου κοινή γλώσσα αλλά διαφορετική
προφορά.

«Είναι ακριβώς όπως ένας Βρετανός που
βρίσκεται στις ΗΠΑ: αλλάζει την προφορά
του ώστε να γίνεται ευκολότερα κατανοητός.
Αναλόγως, οι ταμαρίνοι αλλάζουν κάποιες
παραμέτρους του ήχου που παράγουν ώστε
να είναι μακρύτερος, σε ελαφρώς υψηλότερη
ή χαμηλότερη συχνότητα, πιο σκληρός ή
πιο τονικός. Παρά τις μικροδιαφορές αυτές,
τα ζώα μιλούν την ίδια γλώσσα. Ο λόγος που
οι ταμαρίνοι Μίδας ήταν περισσότερο προ-
σαρμοστικοί έναντι των δίχρωμων, οι οποίοι
δεν προσπάθησαν να αλλάξουν την «προ-
φορά τους», παραμένει μυστήριο. 

Οι ταμαρίνοι επικοινωνούν μεταξύ τους με
συγκεκριμένο αριθμό καλεσμάτων, καθένα
από τα οποία σηματοδοτεί μία έννοια.

ΕΕ Vs Astra Zeneca
Έχουν καταπατηθεί τα ανθρώπινα δικαιώμα-
τα των Ευρωπαίων πολιτών, ισχυρίστηκε
ένας εκ των δικηγόρων της Κομισιόν στην
πρώτη δημόσια ακρόαση της υπόθεσης με-
ταξύ της Astra Zeneca και της EE. Σύμφωνα
με τον ισχυρισμό, οι καθυστερήσεις εκ μέ-
ρους της εταιρείας στην παράδοση των εμ-
βολίων ίσως να στοίχισε την ζωή σε αρκε-
τούς Ευρωπαίους πολίτες. Σε μια άλλη τοπο-
θέτηση, από τη δικηγορική ομάδα των Βρυ-
ξελλών, αναφέρθηκε ότι προφανώς η Astra
Zeneca επέλεξε το Ηνωμένο Βασίλειο (ΗΒ)
έναντι της ΕΕ για να προσφέρει τα απαραίτη-
τα όπλα αντιμετώπισης της πανδημίας. Υπεν-
θυμίζουμε ότι η εταιρεία παρέδωσε στην ΕΕ
το 18% των δόσεων έναντι 37% για το ΗΒ. Το
αποτέλεσμα που η ΕΕ επιδιώκει να πετύχει
με αυτήν την αγωγή είναι να εξαναγκάσει
την εταιρεία στις παραδόσεις των εμβολίων
και να επιβάλει πρόστιμο 10 ευρώ ανά δόση
εμβολίου ανά ημέρα, που θα υπάρχει καθυ-
στέρηση, σε ορίζοντα τριών μηνών από την
απόφαση του δικαστηρίου. 

••••
Νέος ρόλος 
Οι νεότερες γενιές έχουν μεγαλύτερο ενδια-
φέρον για το περιβάλλον και τις νέες θέσεις
εργασίας που δημιουργούνται στην οικονομία
από ότι έχουν για την αύξηση των τιμών. Αυτή
η διαπίστωση μετατοπίζει τον ρόλο των κεντρι-
κών τραπεζών και διευρύνει το πεδίο δράσης
τους, αφού δεν μπορεί να υπάρξει ευημερία
χωρίς τα συγκεκριμένα δύο συστατικά. Σε αυ-
τές τις διαπιστώσεις προχώρησε το στέλεχος
της ΕΚΤ Isabel Schnabel καταλήγοντας ότι ο
παραδοσιακός ρόλος της διατήρησης των τι-
μών από την Κεντρική Τράπεζα δεν είναι σήμε-
ρα αρκετός αν συνυπολογίσουμε τα δεδομένα
που έχουμε ενώπιόν μας. 

••••
Πρόστιμο
Ένοχη σε υπόθεση ξεπλύματος βρώμικου χρή-
ματος κρίθηκε η ελβετική τράπεζα Julius Be-
ar,η οποία θα κληθεί να πληρώσει το επόμενο
διάστημα το ποσό των 80 εκατομμυρίων δολα-
ρίων. Συγκεκριμένα, η τράπεζα εμπλέκεται
στη διευκόλυνση πληρωμής μίζας σε Αργεντι-
νούς αξιωματούχους της παγκόσμιας ομο-
σπονδίας ποδοσφαίρου (FIFA). Το πρόστιμο
επιβλήθηκε από αμερικανικό όργανο και εφό-
σον πληρωθεί δεν θα προκύψει η ανάγκη για
δικαστήριο. Η Julius Bear είναι η τρίτη μεγαλύ-
τερη ελβετική τράπεζα και έχει ήδη συμπερι-
λάβει πρόνοια στους λογαριασμούς της για την
πληρωμή του προστίμου. 

••••

Πτήσεις
Σε ακύρωση πτήσης εξαναγκάστηκε η Au-
strian Airlines όταν στην προσπάθειά της να
παρακάμψει τον εναέριο χώρο της Λευκορω-
σίας, ζήτησε να χρησιμοποιήσει τον ρωσικό
εναέριο χώρο, αλλά η απάντηση της Μόσχας
ήταν αρνητική. Έντονη ήταν η αντίδραση της
αυστριακής διπλωματίας χαρακτηρίζοντας το

περιστατικό ως ακατανόητο. Αντίστοιχα προ-
βλήματα αντιμετώπισε και η Air France με δική
της πτήση, την ίδια ώρα που το Κρεμλίνο δήλω-
νε ότι αυτά τα θέματα δεν τα χειρίζεται η κυ-
βέρνηση αλλά οι αρμόδιες αρχές αεροπορίας.
Αξιοσημείωτη είναι και η είδηση από πλευράς
του εθνικού αερομεταφορέα της Λευκορω-
σίας, η οποία ανακοίνωσε ακυρώσεις πτήσεων
σε 8 ευρωπαϊκές χώρες λόγω των κυρώσεων
που έχουν επιβληθεί. 

••••
Επιχορηγήσεις 
Τα «λεφτά από το ελικόπτερο» όπως τα απο-
καλούν οι οικονομολόγοι συνεχίζονται στις
ΗΠΑ, όπου μαθαίνουμε πως έχουν ετοιμαστεί
νέες επιταγές ύψους 1.400 δολαρίων η μια για
αποστολή σε 167 εκ. δικαιούχους. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι τον τελευταίο καιρό, τέτοιου εί-
δους εξαγγελίες αποτελούν σύνηθες φαινόμε-
νο στην άλλη άκρη του Ατλαντικού. Το πρό-
γραμμα έχει μέχρι στιγμής συμπληρώσει τρεις
κύκλους επιδοτήσεων συνολικής αξίας πέραν
του 800 δισ. δολαρίων. 

••••
Συνδικαλισμός
Σε μια ανέλπιστη εξέλιξη, η εταιρεία Uber
αναγνώρισε το δικαίωμα των 70.000 οδηγών
που είναι συμβεβλημένοι με την πλατφόρμα
της στην Βρετανία να εκπροσωπούνται από
συντεχνία. Σημειώνεται ότι η Βρετανία είναι η
πρώτη χώρα όπου συμβαίνει ανάλογη εξέλιξη
ενώ η Uber είναι η πρώτη επιχείρηση ηλεκτρο-
νικής διαχείρισης διαδρομών που αναγνωρίζει
συντεχνιακά δικαιώματα. 

Οι πολιτικοί συσχετισμοί, όπως θα προκύψουν από τη σημερινή εκλογική διαδικασία, θα είναι
καθοριστικοί για την πορεία της οικονομίας τα επόμενα δύο χρόνια. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Μεσοπρόθεσμη
οικονομική στρατηγική 

Οικονομική πολιτική που
εισηγήθηκε το κράτος του
Ηνωμένου Βασιλείου το
1980 και που έθεσε ένα
πεδίο στόχων για την αύ-
ξηση της ολικής ποσότη-
τας του κυκλοφορούντος

χρήματος και στοχευμένες αξίες για την
ανάγκη δανεισμού στο δημόσιο τομέα, η
οποία εκφράζεται ως εκατοστιαία ποσό-
τητα του ακαθάριστου εγχώριου προϊόν-
τος. Η πρώτη μεσοπρόθεσμη οικονομική
στρατηγική κάλυπτε μια περίοδο πέντε
ετών μπροστά και αναθεωρήθηκε και
επεκτάθηκε σε ετήσια διαστήματα για τη
δημιουργία ενός συνόλου προγραμματι-
σμών για την οικονομία.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι κόντρες «στην ποδιά» του προ-
εκλογικού για τις βουλευτικές εκλο-
γές του 2021 φούντωσαν τον τε-
λευταίο μήνα για καλά, με τη συ-
ζήτηση να επικεντρώνεται στο αν
θα βρεθούν οι απαιτούμενες πλει-
οψηφίες στη Βουλή για να περνούν
νομοσχέδια, τα οποία θα σχετίζον-
ται με μεταρρυθμίσεις που είναι
απαραίτητες για να ληφθούν χρη-
ματοδοτήσεις από το Ταμείο Ανά-
καμψης. Παρά το γεγονός πωςπράγ-
ματι τα δεδομένα στη Βουλή ενδε-

χομένως να μην αλλάξουν άρδην
σχετικά με το νέο βουλευτικό σχή-
μα, άρα και να βρίσκονται δύσκολα
πλειοψηφίες από τη Βουλή, το πλά-
νο του Ταμείου Ανάκαμψης είναι
πενταετές και όχι μέχρι να γίνουν
οι επόμενες προεδρικές εκλογές.
Είτε η παρούσα κυβέρνηση συνε-
χίσει για ακόμα μια πενταετία, είτε
αλλάξει η Κυβέρνηση το 2023, το
σίγουρο είναι πως παρά τις κόντρες
στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να
παραλάβει είτε η παρούσα κυβέρ-
νηση, είτε μία επόμενη «καμένη
γη». Το πλάνο του Ταμείου Ανά-

καμψης είναι μέχρι το 2026 και θα
καλύψει 20 συνολικά βουλευτικά
τρίμηνα.  Η παρούσα κυβέρνηση
αναμένεται την επομένη των βου-
λευτικών εκλογών να διαχειριστεί
5 βουλευτικά τρίμηνα μέχρι το Φε-
βρουάριο του 2023, ενώ ο σχεδια-
σμός του Ταμείου Ανάκαμψης θα
έχει άλλα 15 μετά τις προεδρικές
του 2023. 

Αφού όλο το μεταρρυθμιστικό
πλάνο πέφτει επάνω στην καινούρ-
για Βουλή, όσες και να είναι οι δια-
φορές των κομμάτων, θα πρέπει
να τις αφήσουν πίσω από την επό-

μενη ημέρα και να κοιτάξουν μπρο-
στά διότι η χώρα έχει πολλές προ-
κλήσεις. Εξάλλου, η διασφάλιση
της εκταμίευσης των πόρων θα
εξαρτηθεί απόλυτα από την έγκαιρη
επίτευξη των οροσήμων και στόχων
που θα τεθούν για κάθε μία από
τις επενδύσεις και τις μεταρρυθ-
μίσεις που περιλαμβάνει το Σχέδιο,
ενώ οι πληρωμές στη χώρα θα είναι
άμεσα συνδεδεμένες με την επί-
τευξη των εν λόγω στόχων και ορο-
σήμων. Αναμένοντας τα αποτελέ-
σματα, εκτιμάται ότι ενδεχομένως
να έχουμε επτακομματική, το πολύ

οκτακομματική Βουλή. Η δημιουρ-
γία δύο μπλοκ, όπως ήταν τότε
στην –δύσκολη ομολογουμένως-
ψήφιση του προϋπολογισμού είναι
ένα πιθανό σενάριο. Ωστόσο, θα
πρέπει να ελπίζουμε πως μέχρι και
οι αρνητές των όποιων μεταρρυθ-
μίσεων θα έχουν έστω και λίγο το
βλέμμα τους στραμμένο στην πε-
ρίοδο μετά το 2023. Τα χρήματα
από την Ευρώπη θα είναι πολύ πε-
ρισσότερα για την περίοδο μετά
το 2023 και όποια παρούσα κόντρα
θα πρέπει να δώσει χώρο για το γε-
νικό καλό της χώρας.

Τα ν/σ του Ταμείου Ανάκαμψης στη νέα Βουλή
Η ίδια Κυβέρνηση ή μία επόμενη μετά το 2023 θα θελήσει να βρει εύφορο έδαφος με χρηματοδοτήσεις και όχι «καμένη γη»

<<<<<<

Όσες και να είναι οι δια-
φορές των κομμάτων,
θα πρέπει να τις αφή-
σουν πίσω από την επό-
μενη ημέρα και να κοι-
τάξουν μπροστά, διότι η
χώρα έχει πολλές προ-
κλήσεις ενώπιον της. 

Η επόμενη ημέρα της Βουλής, διότι
όπως προείπαμε όλο το μεταρρυθ-
μιστικό πλάνο του Ταμείου Ανά-
καμψης «πέφτει στους ώμους της,
είναι πλούσια. Ποια είναι όμως τα
νομοσχέδια; 

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την κλιματική ουδετερότητα,
ενεργειακή απόδοση και διείσδυση
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας,
είναι τα εξής τρία: α) Αναμένεται
να κατατεθεί εντός του έτους νο-
μοθετική ρύθμιση για την πράσινη
φορολόγηση β) TSOS independen-
ce - Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς

Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός)
Νόμος του 2021 (ενώπιον της ΒτΑ
από τις 14/1/2021) γ) Αναμένεται
να κατατεθεί πρόσθετα, σε σχέση
με τη OSS for RES - Ο περί Προ-
ώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρή-
σης των Ανανεώσιμων Πηγών
Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος
του 2021

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με τις βιώσιμες μεταφορές, το πλά-
νο του Ταμείου Ανάκαμψης ανα-
φέρει πως θα προωθηθεί σε μετα-
γενέστερο στάδιο νομοσχέδιο για
κατάργηση ρυπογόνων οχημά-
των.

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την ενισχυμένη έρευνα και και-
νοτομία θα αφορούν κίνητρα για
ενθάρρυνση και προσέλκυση επεν-
δύσεων και ανθρώπινου δυναμικού
στους τομείς της Ε&Κ (φορολογικά
κίνητρα για επενδύσεις & ανθρώ-

πινο δυναμικό σε Ε&Κ). 
Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-

μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας των επιχειρήσεων, εί-
ναι τα εξής δύο: α) Ο περί της Δι-
ευκόλυνσης των Επενδύσεων Νό-
μος του 2019 (ενώπιον της ΒτΑ
από 6/12/2019) β) Σε μεταγενέστερο
στάδιο αναμένεται η ετοιμασία
και υποβολή νομοθετικών προτά-
σεων σε σχέση και με τον Περί
Εταιρειών Νόμο και National Pro-
motional Agency.

ΔΥ και δικαιοσύνη
Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-

μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με τον εκσυγχρονισμό της δημό-
σιας υπηρεσίας είναι τα εξής: α)
εκκρεμούν ενώπιον της Βουλής
από τις 11/10/2019 τρία νομοσχέδια
για τη μεταρρύθμιση της Δημόσιας
Υπηρεσίας που είναι  ο περί Δη-
μόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητι-
κός) Νόμος, ο περί Αξιολόγησης
Υποψηφίων για Προαγωγή, Δια-
τμηματική Προαγωγή και Πρώτο
Διορισμό και Προαγωγή στη Δη-
μόσια Υπηρεσία Νόμος και οι περί
Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση
Υπαλλήλων) Κανονισμοί.

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την τοπική αυτοδιοίκηση είναι
ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητι-
κός) Νόμος του 2020 & ο περί Δή-
μων (Τροποποιητικός) Νόμος του
2020 (ενώπιον της ΒτΑ από
13/3/2020) καθώς και ο περί Επαρ-
χιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του
2015 (ενώπιον της ΒτΑ από
17/7/2015)

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την μεταρρύθμιση δικαστικού
συστήματος είναι τα εξής: α) Ο
περί της Δέκατης Έκτης Τροπο-
ποίησης του Συντάγματος Νόμος
του 2021, β) Ο περί Απονομής της

Δικαιοσύνης (Ποικίλαι Διατάξεις)
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021,
γ) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποι-
ητικός) Νόμος του 2021

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν για την
ίδρυση και λειτουργία Εμπορικού
Δικαστηρίου και Ναυτοδικείου
στην Κύπρο, ενώπιον της ΒτΑ από
6/5/2019 είναι τα εξής: α) Ο περί
Εμπορικού Δικαστηρίου και Ναυ-
τοδικείου Νόμος του 2019, β) Ο
περί Δικαστηρίων (Τροποποιητι-
κός) Νόμος του 2019

Τέλος, νομοσχέδια που σχετί-
ζονται με τη δικαιοσύνη είναι ο
περί Δικαστηρίων (Τροποποιητι-
κός) (Αρ. 6) Νόμος του 2019 - για
την επέκταση των κλιμάκων δι-
καιοδοσίας του Ανώτερου Επαρ-
χιακού Δικαστή και του Επαρχια-
κού Δικαστή (μεγαλύτερη ευελιξία
στο σύστημα κατανομής υποθέ-
σεων και αντιμετώπιση του bac-
klog), ενώπιον της ΒτΑ από
2/10/2019 και ο περί Δικαστηρίων
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019
- για τη δημιουργία, στα πλαίσια
του Επαρχιακού Δικαστηρίου, νέας
ειδικής δικαιοδοσίας εκδίκασης
διαφορών που προκύπτουν από ή
σε σχέση με πιστωτικές διευκο-

λύνσεις ή αξιόγραφα, ενώπιον της
ΒτΑ από 25/1/2019

Βασικά νομοσχέδια που εκκρε-
μούν ενώπιον της Βουλής ή προ-
βλέπεται να κατατεθούν σε σχέση
με την καταπολέμηση της διαφθο-
ράς είναι τα εξής: α) Ο περί της
Σύστασης και Λειτουργίας Ανε-
ξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθο-
ράς Νόμος του 2019 (ενώπιον της
ΒτΑ από 22/3/2019) β) Ο περί της
Διαφάνειας στις Διαδικασίες Λήψης
Δημοσίων Αποφάσεων και Συνα-
φών Θεμάτων Νόμος του 2019 -
νομοθετική ρύθμιση του lobbying
και θεμάτων ασυμβίβαστου, προς
αποτροπή δημιουργίας συνθηκών
που ευνοούν την εμφάνιση φαι-
νομένων διαφθοράς (ενώπιον της
ΒτΑ από 14/6/2019) γ) Ο περί Ανα-
φοράς Πράξεων Διαφθοράς (Συμ-
πληρωματικά Μέτρα Προστασίας
Επιείκειας) Νόμος του 2017 – για
την προστασία όσων αποκαλύ-
πτουν στοιχεία και πληροφορίες
που σχετίζονται με πράξεις δια-
φθοράς (ενώπιον της ΒτΑ από
18/5/2017)

Σημειώνεται πως, σε μεταγε-
νέστερο στάδιο, αναμένεται η ετοι-
μασία και υποβολή νομοθετικής
πρότασης σε σχέση και με τον
αστικό αναδασμό.

Στους ώμους των 56
πέφτει τώρα το βάρος
των μεταρρυθμίσεων

Η κυβέρνηση αναμένεται την επομένη των βουλευτικών εκλογών να διαχειριστεί 5 βουλευτικά τρίμηνα μέχρι το Φεβρουάριο του 2023, ενώ ο σχεδιασμός
του Ταμείου Ανάκαμψης θα έχει άλλα 15 μετά τις προεδρικές του 2023.

Βασικάνομοσχέδια που εκκρεμούν
ενώπιον της Βουλής ή προβλέπε-
ται να κατατεθούν σε σχέση με
τη διασφάλιση της δημοσιονομι-
κής και χρηματοοικονομικής στα-
θερότητας και τα μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια είναι τα εξής: α) Νο-
μοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Αγο-
ραπωλησίας Πιστωτικών Διευκο-
λύνσεων και για Συναφή Θέματα
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021»
β) Νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος
του 2021». Συν τοις άλλοις ανα-
μένεται νομοσχέδιο με τίτλο ο
Περί Φορολογίας του Εισοδήματος
(τροποποιητικός) (Αρ.1) Νόμος
του 2021 και ο περί Έκτακτης Ει-
σφοράς για την Άμυνα της Δημο-
κρατίας (τροποποιητικός) (Αρ.2)
Νόμος του 2021» (ενώπιον της
ΒτΑ από τις 8/3/2021)

Αναμένεται πρόσθετα να κα-
τατεθούν, σε μεταγενέστερο στά-
διο, νομοσχέδια για πλαίσιο δια-
χείρισης κρίσεων στα πιστωτικά
ιδρύματα) και νέο πλαίσιο για
αξιολόγηση πιστοληπτικής ικα-
νότητας.

Βασικά νομοσχέδια που εκ-
κρεμούν ενώπιον της Βουλής ή
προβλέπεται να κατατεθούν σε
σχέση με τον εκσυγχρονισμό του
εκπαιδευτικού συστήματος - ανα-
βάθμιση και ενίσχυση δεξιοτήτων
είναι τα εξής: α) Σχετικά με αναν-
τιστοιχία δεξιοτήτων - τροποποί-
ηση κανονισμών λειτουργίας στην
περίπτωση δημιουργίας νέων κα-
τευθύνσεων στην Μέση Εκπαί-
δευση β) νέο σύστημα αξιολόγη-
σης) - νομοθετική ρύθμιση για το
Νέο Σύστημα Αξιολόγησης (Νόμος
ή Κανονισμός) γ) επέκταση δω-
ρεάν υποχρεωτικής προσχολικής
εκπαίδευσης) δ) Τροποποίηση
του περί Δημοτικής και Μέσης
Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοί-
τηση και Παροχή Δωρεάν Παι-
δείας) Νόμου ε) Τροποποίηση των
περί Λειτουργίας των Δημόσιων
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης
Κανονισμών Βασικά νομοσχέδια
που εκκρεμούν ενώπιον της Βου-
λής ή προβλέπεται να κατατεθούν
σε σχέση με την αγορά εργασίας,
κοινωνική ευημερία καιενσωμά-
τωσηκαθώς και για ευέλικτη απα-
σχόληση.

Για τα ΜΕΔ και την εκπαίδευση 

<<<<<<

Ενέργεια, Δημόσια 
Υπηρεσία και Δικαιοσύ-
νη στην πλούσια ατζέν-
τα της νέας Βουλής.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δυναμικά συνεχίζεται η παραχώ-
ρηση δανείων από τις τράπεζες.
Το πρόγραμμα επιδότησης επιτο-
κίου από την Κυβέρνηση για στε-
γαστικούς σκοπούς και για επιχει-
ρηματικούς προχωρά πολύ καλά
και το 2021, με τα αποτελέσματα
των τραπεζών να το επιβεβαιώνουν.
Παράγοντες της αγοράς κάνουν
λόγο για μεγάλη δυναμική στην
αγορά διαμερισμάτων περίπου 200
χιλιάδων ευρώ, με τους ντιβέλοπερς
να το επιβεβαιώνουν εν μέρει. Από
πλευράς τραπεζών, διαφαίνεται
πως ο δανεισμός είναι μεγάλος.
Αναμένοντας και άλλα αποτελέ-

σματα τραπεζών, ωστόσο τα «προχ-
θεσινά» της Τράπεζας Κύπρου επι-
βεβαιώνουν την θέση πως οι πο-
λίτες ζητούν δάνεια μέσω κυρίως
του προγράμματος επιδότησης
επιτοκίου. Ο νέος δανεισμός που
δόθηκε στην Κύπρο από την Τρά-
πεζα Κύπρου κατά το α’ τρίμηνο
2021 ήταν ο υψηλότερος τριμηνι-
αίος νέος δανεισμός που δόθηκε
από την αρχή της πανδημίας τον
Μάρτιο 2020. Σύμφωνα με την τρά-
πεζα, ο νέος δανεισμός που δόθηκε
στην Κύπρο κατά το α’ τρίμηνο
2021 ανήλθε σε 487 εκατ., σε σύγ-
κριση με 374 εκατ. κατά το δ’ τρί-
μηνο 2020 (αυξημένος κατά 30%
σε τριμηνιαία βάση), και σε 451

εκατ. το α’ τρίμηνο 2020 (αυξημένος
κατά 8% σε ετήσια βάση). Ο νέος
δανεισμός που δόθηκε κατά το α’

τρίμηνο 2021 αποτελείτο από δά-
νεια σε μεγάλες επιχειρήσεις ύψους
233 εκατ., δάνεια ιδιωτών (λιανικής
τραπεζικής) ύψους 159 εκατ. (εκ
των οποίων στεγαστικά δάνεια
ύψους 102 εκατ.), δάνεια σε μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις ύψους €63
εκατ. και δάνεια στον τομέα της
ναυτιλίας και διεθνών εργασιών
ύψους 32 εκατ. Όπως εξηγεί η Τρά-
πεζα Κύπρου, η τριμηνιαία αύξηση
αντικατοπτρίζει την αυξημένη ζή-
τηση για νέο δανεισμό το α’ τρί-
μηνο 2021, κυρίως λόγω των με-
γάλων επιχειρήσεων (αύξηση 34%
σε τριμηνιαία βάση), καθώς η οι-
κονομική δραστηριότητα συνεχίζει
να βελτιώνεται. Ταυτόχρονα, ση-

μειώνει πως η ζήτηση για νέα στε-
γαστικά δάνεια παρέμεινε αυξη-
μένη σε σχέση με την περίοδο πριν
την πανδημία, υποβοηθούμενη
από κυβερνητικά σχέδια. 

Αναμένουν αύξηση
Σύμφωνα με σχετική έρευνα

της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου για τα κριτήρια χορήγησης
δανείων αλλά και για τη ζήτηση
δανείων, η Κεντρική ανέμενε αύ-
ξηση στη ζήτηση δανείων για το
πρώτο τρίμηνο του 2021. Σύμφωνα
με την έρευνα, η αύξηση αφορά
και σε δάνεια για επιχειρήσεις και
για στεγαστικά δάνεια σε νοικο-
κυριά, αλλά και σε καταναλωτικά

και λοιπά δάνεια. Σε σύγκριση με
το τέταρτο τρίμηνο του 2020, επί-
σης η ΚΤΚ έβλεπε αύξηση στη ζή-
τηση στεγαστικών δανείων και κα-
ταναλωτικών και λοιπών δανείων.
Εκεί που έχει διαφοροποιηθεί με-
ταξύ τετάρτου τριμήνου 2020 και
πρώτου τριμήνου 2021, είναι στην
ζήτηση δανείων για επιχειρήσεις,
που για το τελευταίο τρίμηνο του
2020 κατέγραψε πως υπήρξε μεί-
ωση.

Τέλος, αναφορικά με το θέμα
κριτηρίων χορήγησης δανείων,
και για το τελευταίο τρίμηνο του
2020 και για το πρώτο τρίμηνο του
2021, η Κεντρική έβλεπε να αυ-
στηροποιούνται. 

Συνεχίζουν δυναμικά την παραχώρηση δανείων
Ο νέος δανεισμός που έδωσε η Τρ. Κύπρου κατά το Q1 του 2021 ήταν ο υψηλότερος τριμηνιαίος από τον Μάρτιο 2020

<<<<<<

Αναφορικά με το θέμα
κριτηρίων χορήγησης
δανείων, και για το τε-
λευταίο τρίμηνο του
2020 και για το πρώτο
τρίμηνο του 2021, η ΚΤΚ
έβλεπε να αυστηροποι-
ούνται. 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τριάντα εκατομμύρια ηλεκτρικά
αυτοκίνητα στους ευρωπαϊκούς
δρόμους θέλει η ΕΕ μέχρι το 2030,
στην προσπάθειά της να μειώσει
την εξάρτηση των μεταφορών στα
συμβατικά καύσιμα και την μείωση
της εκπομπής ρύπων. Το γεγονός
ότι αυτή την στιγμή κυκλοφορούν
περίπου 2 εκατομμύρια ηλεκτρικά
και υβριδικά οχήματα, σημαίνει
ότι οι καταναλωτές είναι ακόμη
μάλλον ανασφαλείς για τέτοιες
αγορές, κυρίως λόγω της ανεπάρ-
κειας ανεφοδιασμού αλλά και του
αυξημένου κόστους το οποίο συ-
νεπάγεται η αγορά ενός ηλεκτρικού
αυτοκινήτου. Στην Κύπρο το με-
ρίδιο αγοράς των ηλεκτρικών οχη-
μάτων υπολογίζεται μόλις στο 1%.
Σύμφωνα με την στατιστική υπη-
ρεσία από τον Ιανουάριο μέχρι
τον Απρίλιο του 2021 οι εγγραφές
ηλεκτρικών οχημάτων ανήλθαν
μόλις στις 128, εκ των οποίων τα

15 αφορούσαν μεταχειρισμένα
από το σύνολο των 12.489 εγγρα-
φών. Όσον αφορά τα επίσης πιο
φιλικά στο περιβάλλον υβριδικά,
υπάρχει σαφώς μεγαλύτερο έδαφος
αν και το μερίδιό τους κινείται επί-
σης σε χαμηλές ταχύτητες. Βάσει
των τελευταίων στατιστικών, και
με 1.256 εγγραφές, συγκεντρώνουν
ένα ποσοστό 10%.  Στο μεταξύ το
50% των εκπομπών ρύπων της Κύ-
πρου προέρχεται από τις μεταφο-
ρές, δεδομένο που κτυπά καμπα-
νάκι για λήψη άμεσων μέτρων και
παραχώρηση κινήτρων από πλευ-
ράς κυβέρνησης ώστε οι κατανα-
λωτές να δουν πιο ζεστά το ενδε-
χόμενο αγοράς ηλεκτρικού αυτο-
κινήτου. Προς αυτή την κατεύ-
θυνση περιλαμβάνεται και το πα-
κέτο κινήτρων που ετοιμάζει το
Υπουργείο Μεταφορών ύψους 30
εκατ. ευρώ. Ενδεικτικό του ότι
ίσως αυτή τη φορά γίνουν ουσια-
στικά βήματα προς την ηλεκτρο-
κίνηση είναι και το γεγονός ότι οι
αυτοκινητοβιομηχανίες αυξάνουν
τους επόμενους μήνες τα ηλεκτρι-
κά μοντέλα του στόλου τους. Σύμ-
φωνα με τη γραμματέα του Συν-
δέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκί-
νητων Οχημάτων Χριστιάνα Διο-
γένους, ένα μερίδιο αγοράς 10%
σε ορίζοντα 2-3 χρόνων μπορεί να
επιτευχθεί, εφόσον όμως δοθούν
τα σωστά κίνητρα στους κατανα-
λωτές.

Υπενθυμίζεται πάντως ότι τε-
λευταίο σχέδιο κινήτρων έδειξε
ότι το κοινό ήταν έτοιμο να στη-
ρίξει την ηλεκτροκίνηση, καθώς
οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν ήταν
αυξημένες. 

Ωστόσο λίγους μήνες αργότερα
το σχέδιο μπήκε στο συρτάρι κα-
θώς όπως είχε αναφερθεί τότε,

δεν υπήρχε ο απαιτούμενος χρόνος
για την υλοποίησή του.

Ιδέες επί χάρτου
Το νέο πακέτο κινήτρων δεν

θα είναι στη βάση παλαιότερων
προγραμμάτων τόνισε μιλώντας
στην «Κ» ο Υπουργός Μεταφορών
Γιάννης Καρούσος, ενώ σημείωσε
ότι θα δοθούν κίνητρα για όλους
τους τύπους οχημάτων- ιδιωτικά,
μοτοσικλέτες, ταξί, λεωφορεία και
οχήματα εμπορευματοφορών.

Εντός των επόμενων δύο εβδο-
μάδων αναμένεται ότι θα κατατεθεί
ολοκληρωμένο πλαίσιο πολιτικής
για την ηλεκτροκίνηση στο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο, που θα περιλαμ-

βάνει στόχους και λεπτομέρειες
για τον οδικό χάρτη, ενώ το πακέτο
κινήτρων θα ανακοινωθεί εφόσον
υπάρχει η έγκριση των προτάσεων
από την ΕΕ. Πηγές αναφέρουν
στην «Κ» ότι πιθανόν να καταλή-
ξουν σε περισσότερα σχέδια κι-
νήτρων. Στα υπό μελέτη σενάρια
είναι να υπάρχει σχέδιο απόσυρσης
ρυπογόνων οχημάτων χωρίς αγορά
νέου, σχέδιο απόσυρσης με αγορά
νέου υβριδικού, σχέδιο απόσυρσης
με αγορά ηλεκτρικού και σχέδιο
επιδότησης αγοράς ηλεκτρικού
χωρίς απόσυρση οχήματος. Όσον
αφορά την φόρτιση των ηλεκτρι-
κών οχημάτων εξετάζεται η πα-
ροχή κινήτρων στον ιδιωτικό το-

μέα για εγκατάσταση σταθμών
φόρτισης.  Ήδη, όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», γίνονται επαφές με
τα πρατήρια βενζίνης ώστε να
μπορούν εκτός από υγρά καύσιμα
να παρέχουν ανεφοδιασμό και σε
ηλεκτροκίνητα οχήματα. 

Σημειώνεται ότι έχουν προϋπο-
λογιστεί στο πλαίσιο του Σχεδίου
Ανάκαμψης και ανθεκτικότητας
συνολικά 38,6 εκατ. ευρώ. Ποσό
5 εκατ. αφορά την επιδότηση για
εγκατάσταση χιλίων σημείων επα-
ναφόρτισης σε κρατικό, ιδιωτικό
τομέα και εντός δήμων και κοινο-
τήτων καθώς και την εγκατάσταση
10 διπλών σημείων ταχείας επα-
ναφόρτισης σε νοσοκομεία, μου-

σεία, ταχυδρομεία και άλλους δη-
μόσιους χώρους στάθμευσης. Προ-
ωθείται επίσης η αντικατάσταση
όλων των μοτοσικλετών/μοτοπο-
δηλάτων των ταχυδρομείων με
ηλεκτρικές.

Τί λένε οι εισαγωγείς
Από ανάλογα σχέδια και πρα-

κτικές που εφαρμόζονται ήδη στην
Ευρώπη έχει φανεί ποια σχέδια
και ποια κίνητρα βοηθούν.Ωστόσο,
στην περίπτωση της Κύπρου θα
πρέπει να ληφθεί υπόψη η χαμηλή
χρήση των δημόσιων συγκοινω-
νιών, επισημαίνουν οι εισαγωγείς
οχημάτων που εκφράζουν σε κάθε
περίπτωση τα προγράμματα προ-

ώθησης της ηλεκτροκίνησης. Θε-
ωρούν ως επιβαλλόμενο το οικο-
νομικό κίνητρο σε συνδυασμό με
την απόσυρση παλαιών ρυπογό-
νων αυτοκινήτων και κίνητρα για
εγκατάσταση συστήματος φόρτι-
σης στο σπίτι. Ενδιαφέρον για αγο-
ρές υπάρχει, επισημαίνει η κα Διο-
γένους. «Θεωρώ ότι θα μας πάρει
μέχρι το μέσα του επόμενου  χρό-
νου για να αρχίσουν να μπαίνουν
πιο σοβαρά τα ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα στην αγορά. Ένας στόχος
γύρω στο 10% σε ορίζοντα 2-3 χρό-
νων θα ήταν ένας καλός στόχος
τον οποίο μπορούμε να πετύχουμε
με τα σωστά κίνητρα».

Τι ισχύει στην Ελλάδα
Κίνητρα για την ηλεκτροκίνη-

ση, παρέχουν οι περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, με μέγιστο ποσό
που προσφέρεται για επιδότηση
αγοράς ηλεκτρικού αυτοκινήτου
τις 20 χιλιάδες ευρώ και χαμηλό-
τερη τις 2 χιλιάδες ευρώ. Στην Ελ-
λάδα προσφέρεται η επιδότηση
του 20% της αξίας του αυτοκινήτου
με λιανική τιμή έως και 30 χιλιάδων
ευρώ προ φόρων, με ανώτατο ποσό
τις 6 χιλιάδες ευρώ. Η επιδότηση
ανέρχεται στο 15% αν η λιανική
τιμή προ φόρων κυμαίνεται από
30.001 μέχρι 50 χιλιάδες ευρώ.
Επιπλέον ποσό δίνεται σε πολύ-
τεκνες οικογένειες και άτομα με
αναπηρίες. 

Προνοείται επίσης η επιδότηση
μέχρι 7,5 χιλιάδων ευρώ για οικιακό
φορτιστή μαζί με αγορά. Επιχο-
ρηγείται επίσης η αγορά ή μίσθωση
υβριδικού οχήματος. Παράλληλα
προσφέρεται η δυνατότητα δα-
νείου για αγορά ηλεκτροκίνητου
οχήματος τόσο για ιδιώτες όσο
και για επιχειρήσεις. 

Μπαίνει στην πρίζα η αγορά αυτοκινήτου
Κίνητρα και νέα μοντέλα ανοίγουν δρόμο για την ηλεκτροκίνηση στην Κύπρο, εφικτός ο στόχος του 10% στα μερίδια αγοράς

Σύμφωνα με την στατιστική υπηρεσία από τον Ιανουάριο μέχρι τον Απρίλιο του 2021, οι εγγραφές ηλεκτρικών οχημάτων ανήλθαν σε 128 εκ των οποίων τα 113 ήταν εγγραφές καινούργιων
οχημάτων και 15 μεταχειρισμένων. 

<<<<<<

Τα κίνητρα θα αφορούν
όλους τους τύπους 
οχημάτων - ιδιωτικά
οχήματα, μοτοσικλέτες
και επαγγελματικά 
επισημαίνει ο Υπουργός
Μεταφορών.

Η οικονομία θα ανακάμψει και με λιγότερη ρευστότητα
Πέρασε ένας χρόνος με πρωτοφα-
νείς ενέσεις ρευστού στην παγ-
κόσμια οικονομία και οι μεγάλες
κεντρικές τράπεζες αρχίζουν να
αποσύρουν σταδιακά τα μέτρα τό-
νωσης των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων. Κι αυτό υποχρεώνει
τις οικονομίες και τις διεθνείς κε-
φαλαιαγορές να αρχίσουν και πάλι
να πορεύονται με τις δικές τους
δυνάμεις. Πάντως, αυτό δεν δείχνει
να δυσαρεστεί τους πάντες. Από
τον Μάρτιο του 2020 οι κεντρικές
τράπεζες και οι κυβερνήσεις έχουν
πλημμυρίσει τις αγορές με σχεδόν
27 τρισ. δολάρια, ήτοι το ένα τρίτο
του ετήσιου παγκόσμιου ΑΕΠ,

όπως υπολογίζει η εταιρεία επι-
χειρηματικών συμβούλων Cros-
sBorder Capital. Εκτοτε, οι τιμές
των μετοχών των επιχειρήσεων
σε διεθνή κλίμακα έχουν ενισχυθεί
κατά 85%, η οικονομική ανάπτυξη
ανακτά τον βηματισμό της από
την κατάρρευση που υπέστη πέ-
ρυσι λόγω πανδημίας, σε μία πε-
ρίοδο που ο πληθωρισμός αυξά-
νεται. 

Ορισμένοι οικονομολόγοι επι-
σημαίνουν ότι το να εξακολουθή-
σει η ροή ρευστού με τον περυσινό
ρυθμό, υπάρχει κίνδυνος να κάνει
μεγάλη ζημιά παρά καλό. Παρά
ταύτα, το ρευστό πλεονάζει και

είναι και φθηνό. Αρκεί να σκεφθεί
κανείς ότι στα τέλη Μαρτίου το
82% των κεντρικών τραπεζών ακο-
λουθούσε χαλαρή νομισματική,
εν συγκρίσει με το 88% του Ια-

νουαρίου, όπως εκτιμά η Cros-
sBorder. Τον Απρίλιο, πάντως, η
Τράπεζα του Καναδά άρχισε να
αναδιπλώνεται, μειώνοντας τις
αγορές περιουσιακών στοιχείων
και αποστέλλοντας το μήνυμα ότι
ενδεχομένως θα προχωρήσει σε
αύξηση επιτοκίων το 2022. Στη
δε Τράπεζα της Αγγλίας ελήφθη
προ ημερών η απόφαση να περιο-
ριστεί η διοχέτευση ρευστού στον
οικονομικό μηχανισμό, ενώ η Oμο-
σπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ (Fed)
πιθανώς να αρχίσει να ελαττώνει
τις αγορές ομολόγων έως και την
εκπνοή του έτους. Με άλλα λόγια,
η αύξηση της ρευστότητας έχει

ήδη φθάσει στο αποκορύφωμά
της και αρχίζει να φθίνει. Συνολικά
μιλώντας, τα χρήματα από τις κεν-
τρικές τράπεζες και τα ιδιωτικά
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, που
κατευθύνθηκαν στην οικονομία,
στις ΗΠΑ, την Κίνα, την Ευρωζώνη,
την Ιαπωνία και τη Βρετανία ξε-
πέρασαν το 28,8% του ΑΕΠ το
2020, αλλά σήμερα φθάνουν αν-
τιστοίχως σε ποσοστό 18,5%, όπως
υπολογίζει ο Στιβ Ντόζι, υπεύθυνος
για τη μακροοικονομική στρατη-
γική στην Pictet Asset Manage-
ment. Και συμπληρώνει πως «η
αιτία πίσω από αυτό είναι κυρίως
η Κίνα, διότι μείωσε κατά το ήμισυ

τη ρευστότητα από τα επίπεδα ρε-
κόρ της περασμένης εβδομάδας».

Τα δε κρατικά μέτρα στήριξης
υποχωρούν, όπως και οι περιορι-
σμοί. Κατά τον υπεύθυνο στρα-
τηγικής της JPMorgan, Νικόλαο
Πανυγηρτζόγλου, οι συνήθεις δεί-
κτες υπερβάλλουσας ρευστότητας
δείχνουν πως αυτή περιστέλλεται:
πρώτον, η αύξηση στην προσφορά
χρήματος ως προς το ΑΕΠ εξασθε-
νεί, αντιστρέφοντας την τάση του
2020, και, δεύτερον, οι επενδύσεις
μεγάλων οίκων σε ρευστό σε συ-
σχετισμό με τις τοποθετήσεις τους
σε μετοχές και ομόλογα είναι χα-
μηλότατες.

<<<<<<

Από τον Μάρτιο του
2020 οι κεντρικές τρά-
πεζες και οι κυβερνή-
σεις έχουν πλημμυρίσει
τις αγορές με σχεδόν
27 τρισ. δολάρια.

Ερχονται νέα μοντέλα στην αγορά
Αυτή την στιγμή οι αγορές ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων είναι σε
χαμηλά επίπεδα αλλά αυτό οφεί-
λεται και στο γεγονός ότι δεν
υπάρχουν και αρκετές επιλογές
μοντέλων στην αγορά, επιση-
μαίνει η Χριστιάνα Διογένους,
γραμματέας του Συνδέσμου Ει-
σαγωγής Μηχανοκίνητων Οχη-
μάτων. Γύρω στα 10-15 μοντέλα
ηλεκτρικών αυτοκινήτων διατί-
θενται στην κυπριακή αγορά εκ
των οποίων τα περισσότερα είναι
στο Premium Segment, τρεις
επιλογές προσφέρονται στον τύ-
που του SUV και 3-4 επιλογές σε
μικρά και μεσαία αυτοκίνητα.
Ωστόσο, αυτό αλλάζει. Από το
καλοκαίρι και μέχρι τα μέσα του
2022 θα καταφθάσουν στην Κύ-
προ μοντέλα σε μεσαίες αλλά
και όλες τις κατηγορίες, αφού

αρκετές αυτοκινητοβιομηχανίες
που ξεκινούν τώρα μπαίνουν και
στην αγορά της ηλεκτροκίνησης.
Εκτιμάται δε, ότι από την στιγμή
που θα αρχίσουν να βγαίνουν
μοντέλα σε πιο μεσαίες κατηγο-

ρίες, που απευθύνονται στο ευ-
ρύτερο κοινό, θα αυξηθεί και το
ενδιαφέρον της αγοράς. Και πάλι
όμως το κόστος αγοράς θα είναι
ψηλότερο σε σχέση με την αγορά
ενός συμβατικού αυτοκινήτου.

Ωστόσο, η σύγκριση δεν αφορά
απλά την τιμή αγοράς αλλά και
το κόστος ζωής (total cost of ow-
nership) συμπεριλαμβανομένου
του κόστους χρήσης αυτοκινή-
του, σχολιάζει η κα Διογένους
και επισημαίνει την ανάγκη ο
καταναλωτής να συγκρίνει συ-
νολικά την επιλογή του και κυ-
ρίως την σχέση κόστους- οφέ-
λους για τον ίδιο αλλά και το πε-
ριβάλλον.

<<<<<<

Περισσότερες επιλο-
γές σε ηλεκτρικά οχή-
ματα στα Show Room
από το καλοκαίρι 
μέχρι το 2022.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Λουκέτο 14 μηνών, lockdown, μεί-
ωση κύκλου εργασιών, πιστοποι-
ητικό εμβολιασμού, πράσινο δια-
βατήριο, αλλαγή στην συμπερι-
φορά των ταξιδιωτών - τα νέα δε-
δομένα στον τομέα των ταξιδίων
ως απότοκο του κορωνοϊού είναι
πολλά. Ο κύκλος εργασιών του
κλάδου στην Κύπρου μειώθηκε
κατά μέσο όρο στο 80% και κάποια
γραφεία δεν άνοιξαν ξανά. Η επό-
μενη μέρα ενδεχομένως να φέρει
αλλαγές στον χάρτη των ταξιδιω-
τικών γραφείων στην Κύπρο, ανα-
φέρει στην «Κ» ο πρόεδρος του
συνδέσμου ταξιδιωτικών πρακτό-
ρων Βασίλης Σταματάρης και με-
ταφέρει την ελπίδα του κλάδου
να συμπεριληφθεί στις επιχειρή-
σεις που θα συνεχίσουν να δέχον-
ται στήριξη από τα κυβερνητικά
προγράμματα. Παρουσιάζεται
ωστόσο αισιόδοξος για την επό-
μενη μέρα. Ενώ οι προβλέψεις κά-
νουν λόγο για ανάκαμψη στον του-
ρισμό από το 2023-24, ο ίδιος εκ-
φράζει την ελπίδα ότι η Κύπρος
λόγω μεγέθους θα καταφέρει πιο
γρήγορα να επανέλθει στα δεδο-
μένα του 2019. Αποδίδει τις εκτι-
μήσεις του στις ουσιαστικές αλ-
λαγές και αναβαθμίσεις που, όπως
αναφέρει, έχουν γίνει ή είναι σε
εξέλιξη, στο τουριστικό προϊόν
της Κύπρου. Για φέτος  πάντως ο
στόχος είναι το 50% του 2019 και
για αυτό θα εργαστούν μέχρι την
τελευταία μέρα του χρόνου, όπως
αναφέρει χαρακτηριστικά. Μετα-
φέρει επίσης την εικόνα για το
πού και πότε θα ταξιδέψουν φέτος
οι Κύπριοι, οι οποίοι φαίνεται ότι
προτιμούν σταθερά Ελλάδα και
ευρωπαϊκούς προορισμούς, με την
πανδημία να αποθαρρύνει σε πιο
μακρινούς προορισμούς.  
-Οι τελευταίοι 14 μήνες ήταν
εξαιρετικά δύσκολοι για τους
ταξιδιωτικούς πράκτορες. Πότε
κατά την άποψή σας θα αρχίσει
να ανακάμπτει ουσιαστικά ο
τομέας;

-Όταν συναποφασίζαμε το κλεί-
σιμο των αεροδρομίων, των ξενο-
δοχείων, των γραφείων μας, κανείς
μας δεν περίμενε πόσο μακριά θα
ήταν αυτός ο δρόμος. Περάσαμε
πολύ δύσκολα, γιατί έπρεπε σαν
επαγγελματίες και χωρίς οικονο-
μικό όφελος να εργαστούμε μέρα
και νύκτα να εξυπηρετήσουμε
τους ταξιδιώτες με τις ακυρώσεις
των κρατήσεών τους. 

Ακόμη και σήμερα, αυτή η προ-
σπάθεια συνεχίζεται. Πολλοί ήταν
αυτοί που έκλεισαν τα ταξίδια τους
από μόνοι τους στο διαδίκτυο και
βρήκαν στήριξη από τα γραφεία
μας. Ελπίζω, να έχουν καταλάβει
την προστασία, και την συμβουλή
που τους παρέχει ο Ταξιδιωτικός
και Τουριστικός Πράκτορας. Ημα-
σταν οι πρώτοι που κλείσαμε τα
γραφεία μας. Θα είμαστε όμως οι
τελευταίοι που θα ανακάμψουμε
αλλά είμαστε μαθημένοι στα δύ-
σκολα. 
-Υπάρχουν περιπτώσεις γρα-
φείων που δεν άντεξαν την πίε-
ση της πανδημίας και έβαλαν
τελικά λουκέτο; Υπάρχει γενι-
κότερα υψηλός δανεισμός του
κλάδου στις τράπεζες;

-Πολλές επιχειρήσεις έχουν βά-
λει λουκέτο από όλους τους κλά-
δους έτσι και σε εμάς υπήρχαν κά-
ποια γραφεία που έχουν κλείσει
αλλά τα περισσότερα κατάφεραν
να κρατηθούν στην ζωή λόγω των
προγραμμάτων στήριξης και την
βοήθεια που έλαβαν. Ίσως στην
επανεκκίνηση όταν τα επιδόματα
τερματιστούν να μπούμε σε κάποια
ανακατάταξη - ίσως τότε να κα-
ταγραφούν συγχωνεύσεις και συ-
νεργασίες γραφείων. Πάντοτε
υπάρχει αυτή η εξέλιξη μετά από
μια κρίση. Μέχρι στιγμής ο κύκλος
εργασιών μας έχει μειωθεί κατά
μέσο όρο 75-80%, ενώ αρκετές
επιχειρήσεις αιτούνταν σχέδια
στήριξης για μείωση πέραν του
80%. Με βάση την δέσμευση της
Υπουργού η τελευταία επιδότηση
για τον κλάδο μας διαρκεί μέχρι
τον Ιούνιο και μελετάται σταδιακή
αποδέσμευση από τα σχέδια σε
επιλεγμένες επιχειρήσεις. Θέλω
να πιστεύω ότι είμαστε σε αυτούς

τους κλάδους που θα δεχτούμε
σταδιακή μείωση της ενίσχυσης-
δηλαδή όσο αυξάνεται ο κύκλος
εργασιών να μειώνεται η επιδό-
τηση. Στην Ελλάδα αυτό ισχύει
μέχρι τον Σεπτέμβριο και σε κά-
ποιες άλλες περιπτώσεις μέχρι τέ-
λος του χρόνου. Ψηλός δανεισμός
δεν υπάρχει στον κλάδο από την
στιγμή που δουλεύουμε σε πολύ
χαμηλό περιθώριο κέρδους και
έτσι χρειάζεται μεγάλη προσπάθεια
για να κρατηθεί ένα ταξιδιωτικό
γραφείο. Σίγουρα χρειάζονται χρη-
ματοδοτικά στηρίγματα. Είχαμε
κάποιες καλές χρονιές, έχουν δη-
μιουργηθεί αποθέματα τα οποία
χάνονται πολύ γρήγορα. Γενικό-
τερα λειτουργούμε με χαμηλούς
πόρους, χαμηλά ποσοστά επικερ-
δότητας αλλά και λιγότερες ανάγ-
κες και πόρους για δανεισμό. 

Ταξίδια από Ιούλιο
-Πότε ξεκινάνε τα ταξίδια για
αυτό το καλοκαίρι;

-Οι πιο τολμηροί ξεκίνησαν τα
ταξίδια με το άνοιγμα των αερο-
δρομίων και προορισμών. Υπάρ-
χουν πολύ περιορισμένα ταξίδια
από το τριήμερο του Κατακλυσμού,
ωστόσο οι προγραμματισμένες
καλοκαιρινές αποδράσεις αρχίζουν
από 1η Ιουλίου και μετά. 
-Ποιοι οι δημοφιλέστεροι προ-
ορισμοί για τους Κύπριους αυτό
το καλοκαίρι; 

-Οι Κύπριοι δίνουν 12 βαθμούς
στην Ελλάδα! Το 50% των ταξιδίων
είναι προς Ελλάδα ολόχρονα όχι

μόνο το καλοκαίρι όπως έδειξαν
και τα προηγούμενα χρόνια. Ψηλά
στις προτιμήσεις είναι επίσης ευ-
ρωπαϊκοί προορισμοί, αφού έχουμε
δει ότι οι Κύπριοι ταξιδιώτες θα
επιλέξουν χώρες με καλή επιδη-
μιολογική εικόνα στις οποίες μπο-
ρούν να πάνε με απευθείας πτή-
σεις. Αυτό ευνοεί τους πιο κοντι-
νούς προορισμούς. 
- Ποια η εικόνα των αφίξεων;

-Φέτος έχουμε και την κάθοδο
στη περιοχή μας, μεγάλων και γνω-
στών κρουαζιερόπλοιων και αυτό
θα αποτελέσει ένα καινούργιο προ-
ϊόν.  Όχι μόνο για τους Κυπρίους,
αλλά και για τον εμπλουτισμό του
εισερχόμενου τουρισμού. Αυτές
οι μεγάλες εταιρείες, ανοίγουν την
Κύπρο στο χάρτη των κρουαζιέ-
ρων, και μπορούν να είναι η αιτία
να έχουμε και τουρισμό από μα-
κρινές χώρες όπως για παράδειγμα
Αμερική, Καναδάς κ.α. Όσον αφο-
ρά τις αεροπορικές αφίξεις ανα-
μένουμε ότι το Ισραήλ θα επιστρέ-
ψει σε ικανοποιητικά δεδομένα.
Αυτή την στιγμή οι αφίξεις μας εί-
ναι κυρίως από Ρωσία, Ισραήλ, μι-
κροί αριθμοί από Βρετανία και με-

μονωμένες αφίξεις από άλλες χώ-
ρες της Ευρώπης. Η περίπτωση
της Βρετανίας παραμένει ακόμα
ερωτηματικό, καθώς δεν γνωρί-
ζουμε πότε θα γίνουν οι επόμενες
ανακοινώσεις της κυβέρνησης για
τους ταξιδιωτικούς περιορισμούς.
Το θετικό είναι ότι η δική μας επι-
δημιολογική εικόνα είναι καλή και
θα μπορούσαμε να μπούμε στην
πράσινη λίστα.
-Ποιος μήνας παρουσιάζει την
μεγαλύτερη ζήτηση;

-Παραδοσιακά είναι Ιούλιος και
Αύγουστος, αλλά φέτος ίσως η ζή-
τηση παραταθεί και σε Σεπτέμβρη
και Οκτώβρη λόγω εμβολιασμών. 

Ανάκαμψη από το 2022
-Υπάρχει γενικότερα ζήτηση
για ταξίδια φέτος το καλοκαίρι
και ποια η σύγκριση με 2020
και 2019;

-Η χρονιά του 2020 δεν ήταν
καθόλου καλή και θέλουμε να πι-
στεύουμε ότι το 2021 θα είναι κα-
λύτερη χρονιά σε σχέση με πέρσι.
Είναι πολύ δύσκολο αλλά γίνονται
προσπάθειες όχι απλά για τον Ιού-
λιο και τον Αύγουστο. Η προσπά-
θεια θα συνεχιστεί μέχρι και την
31 Δεκεμβρίου 2021 ώστε να έχου-
με καλύτερα αποτελέσματα και
να ξεπεράσουμε το 50% των αφί-
ξεων του 2019. 

Όταν λέμε προσπάθεια εννο-
ούμε καλύτερη προβολή, προσκλή-
σεις, καλές τιμές, αναβάθμιση προ-
ϊόντος και ενίσχυση δραστηριο-
τήτων στον τουρισμό και σίγουρα

μιλούμε για συλλογική προσπάθεια.
Η πανδημία μας έβαλε να επανε-
ξετάσουμε αρκετά θέματα στην
τουριστική βιομηχανία. Να βρούμε
νέους τρόπους επικοινωνίας. Να
αναδείξουμε βαθύτερα τη φιλοξε-
νία και τις πραγματικές εμπειρίες
που μπορεί η Κύπρος να προσφέρει
στον επισκέπτη της. Αυτό έχει ση-
μασία αυτή την στιγμή. Οι αριθμοί
θα ακολουθήσουν. 
-Πότε κατά την άποψή σας θα
αρχίσουν να ανακάμπτουν ου-
σιαστικά τα ταξίδια;

- Σύμφωνα με διεθνείς οργανι-
σμούς, από το 2023 ή το 2024. Η
Κύπρος μας, όμως, πάντοτε βγαίνει
γρηγορότερα μπροστά και ως μι-
κρή χώρα ανακάμπτει πολύ πιο
γρήγορα σε σχέση με άλλες χώρες
με μεγαλύτερα μεγέθη. Έτσι και
τώρα εκτιμώ πως οι μηχανές θα
πάρουν μπρος από το 2022, και
θα φέρουμε τα χαμόγελα και τους
αριθμούς νωρίτερα από τις προ-
βλέψεις. Προσωπική μου εκτίμηση
με βάση το τι βλέπουμε να ισχύει
αυτή τη στιγμή και τις προσπάθειες
που γίνονται από όλους τους φο-
ρείς, εκτιμώ ότι η ανάκαμψη στον
τουριστικό κλάδο γενικότερα θα
έρθει περί τα τέλη του 2022 αρχές
2023. Πιστεύω ότι με τις προδια-
γραφές που έχουμε ως προορισμός
και τις αλλαγές που έχουν γίνει
από τις ανακαινίσεις ξενοδοχείων
και νέες δραστηριότητες που προ-
ωθούνται, πιστεύω ότι έχουμε τα
φόντα να τρέξουμε πιο νωρίς στα
δεδομένα του 2019.

Σε τροχιά ανάκαμψης ο τομέας των ταξιδίων
Αισιοδοξία για την επόμενη μέρα στον τουρισμό εκφράζει ο πρόεδρος του ACTA Βασίλης Σταματάρης

Ταξίδια σε 
τρίτες χώρες
-Από την 1ηΙουλίου θα ταξιδεύουμε
με πράσινο πιστοποιητικό της ΕΕ.
Να αναμένουμε ότι αυτό θα ενι-
σχύσει τα ταξίδια;
-Τα ταξίδια έχουν ήδη ξεκλειδώ-
σει και εφόσον επικρατεί μια στα-
θερότητα αναμένεται να υπάρχει
αύξηση. Φυσικά δεν περιμένουμε
να δούμε  τους αριθμούς που
γνωρίζαμε το 2018 και 2019.Το
Πράσινο Πιστοποιητικό (ή όποιο
άλλο όνομα του δοθεί) σε κάθε
χώρα, δεν είναι άλλο - παρά ένα
εργαλείο κατά τη ταπεινή μου
άποψη. Είναι μία αναγνωρισμένη
εφαρμογή που θα μπορεί να ανε-
βάζει ο κάθε ταξιδιώτης τα σχετι-
κά πιστοποιητικά που χρειάζεται,
αλλά πολύ σημαντικό η ανάγνωση
και επιβεβαίωση να γίνεται από
όλα τα κράτη στις πύλες εισόδους.
Σκεφτείτε, αν δεν έχουμε αυτήν
την εφαρμογή, θα πρέπει να κρα-
τούσαμε διάφορα έγγραφα. Και
φυσικά ο χρόνος ελέγχου θα ήταν
μεγαλύτερος. Φυσικά οι τρίτες
χώρες εκτός Ευρώπης έχουν δια-
φορετικά πρωτόκολλα και ρυθμί-
σεις. Ωστόσο, αν η κάρτα εμβολια-
σμού είναι στα αγγλικά τότε μπο-
ρεί να εγκριθεί και σε άλλες χώ-
ρες και εκτός ΕΕ αναλόγως φυσι-
κά και των ταξιδιωτικών περιορι-
σμών που ισχύουν στην χώρα
προορισμού. 

Η προσπάθεια φέτος δεν αρχίζει και τελειώνει στους καλοκαιρινούς μήνες αλλά θα συνεχιστεί μέχρι την τελευταία μέρα του 2021, δηλώνει εμφαντικά  ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών
Πρακτόρων Κύπρου. 

<<<<<<

Στόχος φέτος είναι 
να κερδηθεί το 50% 
του 2019. Ανάκαμψη
του τομέα των ταξιδίων
προβλέπεται το 2024.

-Πρόσφατα σημειώθηκαν πε-
ριπτώσεις επιβατών που τα-
ξίδευαν προς την Ελλάδα οι
οποίοι ενώ είχαν κάρτα εμ-
βολιασμού, υποχρεώθηκαν
σε διενέργεια τεστ PCR. Έχει
λυθεί οριστικά το πρόβλημα;

-Μετά το άνοιγμα του προορι-
σμού προς την Ελλάδα, όπως και
στην Κύπρο, δόθηκε η ευχέρεια
να ταξιδεύει κάποιος χωρίς κανένα
περιορισμό, νοουμένου ότι έχει
εμβολιασθεί και έχουν παρέλθει
14 μέρες από τη δεύτερη δόση.
Για αποδεικτικό στοιχείο θα πα-
ρουσιάζεται επίσημο έγγραφο της
χώρας με συγκεκριμένες πληρο-
φορίες – όπως όνομα, αρ. ταυτό-
τητας ή διαβατηρίου, όνομα εμ-
βολίου, ημερομηνίες εμβολισμού,
και κωδικός. Σίγουρα, όπως και

όλες οι χώρες στην Ευρώπη, ζη-
τούν τις βασικές γλώσσες : Αγγλι-
κή, Γαλλική, Γερμανική, Ισπανική
και Ιταλική. Η Ελληνική δεν ανα-
γράφεται σε καμιά χώρα στην Ευ-
ρώπη. Το πρόβλημα εμφανίστηκε
όταν ξεκίνησαν τα πρώτα ταξίδια
μετά τις 17 Μαΐου προς Ελλάδα,
όταν ζητήθηκε από τους Κύπριους
να υποβληθούν και να πληρώσουν
οι ίδιοι το PCR στα 80. Μόλις ενη-
μερωθήκαμε από ταξιδιώτες και
συναδέλφους, αμέσως διερευνή-
σαμε τα στοιχεία και εντοπίσαμε
το λάθος. Ενημερώσαμε τους αρ-
μόδιους Υπουργούς στη Κύπρο,
Τουρισμού, Μεταφορών, Καινο-
τομίας και Εξωτερικών. Παράλληλα
στείλαμε το μήνυμα και στον Πρό-
εδρο του Ελληνικού Συνδέσμου
Ταξιδιωτικών Επιχειρήσεων, για

να προβούν και αυτοί ενισχυτικά
στην άμεση επίλυση του προβλή-
ματος, με τα δικά τους Υπουργεία
για να τροποποιήσουν την σχετική
αναφορά για την Ελληνική γλώσ-
σα. Πράγμα που επιλύθηκε την
ίδια μέρα, με σχετική διόρθωση
στο διάταγμα στην Ελλάδα από
την 24η Μαΐου. Αυτή η διευθέτηση
θα ισχύσει μέχρι την 31 Μαΐου
γιατί η Ελλάδα θα εφαρμόσει το
πράσινο διαβατήριο από 1η Ιου-
νίου.
-Έχει προκύψει ζήτημα και
με άλλες χώρες;

-Το θέμα με την Ελλάδα ήταν
εύκολο να επιλυθεί άμεσα. Δεν
ενημερωθήκαμε για ανάλογα προ-
βλήματα σε άλλες χώρες μέχρι
στιγμής. Ωστόσο, αν υπάρχει ανα-
γραφή στα ελληνικά σίγουρα θα

υπάρχουν προβλήματα. Για τις
υπόλοιπες χώρες δεν μπορούμε
να ακολουθήσουμε την ίδια οδό,
όμως, έχει ετοιμαστεί από το
Υπουργείο Υγείας βεβαίωση, την
οποία ό κάθε εμβολιασμένος, που
θα είναι δικαιούχος στην πλατ-
φόρμα του ΓεΣΥ, να μπορεί να
την τυπώνει ο ίδιος ο επιβάτης.
Το θέμα βρίσκεται ενώπιον του
Υφυπουργείου Καινοτομίας για
να διευθετηθεί άμεσα. 
-Επηρεάζουν τέτοια προβλή-
ματα τις κρατήσεις για ταξί-
δια;

-Σίγουρα. Όμως, επειδή οι δια-
δικασίες έχουν κάπως σταθερο-
ποιηθεί και επειδή η κάθε χώρα
προσπαθεί να διευκολύνει τους
ταξιδιώτες τέτοια θέματα λύνονται
γρηγορότερα. 

Το διαβατήριο της κάρτας εμβολιασμού 
<<<<<<

«Το Πράσινο Πιστο-
ποιητικό δεν είναι 
άλλο παρά ένα εργα-
λείο κατά τη ταπεινή
μου άποψη, μία ανα-
γνωρισμένη εφαρμο-
γή που θα εξοικονο-
μήσει χρόνο στον 
ταξιδιώτη».
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Περισσότερες από 85 εκατ. θέσεις 
εργασίας θα μετεξελιχθούν έως το 
2025, εξαιτίας του νέου καταμερι-
σμού των καθηκόντων μεταξύ αν-
θρώπων, μηχανών και αλγορίθμων. 
Επιπλέον 97 εκατ. θέσεις που θα 
δημιουργηθούν, θα έχουν τελείως 
νέα χαρακτηριστικά σε σχέση με 
αυτά που γνωρίζουμε σήμερα. Η 
επικράτηση των μηχανών έναντι 
της ανθρώπινης εργασίας ενδέχε-
ται να εξαλείψει το 14% και να δια-
ταράξει το 32% των σημερινών θέ-
σεων εργασίας παγκοσμίως. Μόνο 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, εκτιμάται 
ότι σχεδόν 4 στις 10 θέσεις εργα-

σίας θα μετασχηματιστούν σημα-
ντικά εξαιτίας της τεχνητής νοη-
μοσύνης και του αυτοματισμού. Το 
85% των θέσεων εργασίας του 2030 
δεν έχει δημιουργηθεί ακόμη. Και 
αυτά, όταν κάθε χρόνο εκτιμάται 
ότι οι εργαζόμενοι χάνουν 30% των 
γνώσεών τους, με την έννοια ότι οι 
εκάστοτε δεξιότητες που αποκτούν 
απαξιώνονται και δεν είναι πλέ-
ον χρήσιμες για την εργασία τους.

Το μέλλον της εργασίας σε έναν 
κόσμο που αλλάζει, φέρνει νέα δε-
δομένα και διαταράσσει ό,τι ξέραμε 
σε όλες τις διαστάσεις, δημιουργώ-
ντας συνεχείς και εξελισσόμενες 
προκλήσεις για τους ίδιους τους 
εργαζομένους, τις επιχειρήσεις αλ-

λά και την πολιτεία, περιγράφει 
έκθεση που συνέταξε το Παρατη-
ρητήριο Ψηφιακού Μετασχηματι-
σμού του ΣΕΒ, με τη συνεργασία 
της Deloitte. Σύμφωνα με αυτή, οι 
ψηφιακές τεχνολογίες δημιουργούν 

νέα επαγγέλματα και θέσεις εργασί-
ας, μεταβάλλοντας το μείγμα γνώ-
σεων και δεξιοτήτων που πρέπει να 
διαθέτει το ανθρώπινο δυναμικό, 
αλλά και αλλάζοντας ή καταργώ-
ντας επαγγέλματα. Υπολογίζεται 
πως, λόγω των νέων τεχνολογιών, 
το 40% των εργαζομένων, χαμη-
λών αλλά και υψηλών προσόντων 
(στην ιατρική, στη μηχανική, στις 
χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, 
κ.ο.κ.), θα πρέπει να επανακαταρτι-
στεί για διάστημα τουλάχιστον έξι 
μηνών, όταν παράλληλα μειώνεται 
σημαντικά και ο ωφέλιμος χρόνος 
ζωής των δεξιοτήτων. Είναι δε χα-
ρακτηριστικό ότι, στο νέο μοντέλο 
οργάνωσης του εργασιακού βίου, 

η εκπαίδευση δεν θα ολοκληρώ-
νεται με την έναρξή του, αλλά θα 
εξελίσσεται παράλληλα με αυτόν, 
ενώ ανθρώπινες ικανότητες όπως 
η φαντασία ή η ενσυναίσθηση θα 
αποδειχθούν σημαντικότερες από 
άλλες, στατικές δεξιότητες. 

Αυτό βέβαια επιφέρει και αλλα-
γές στη διαχείριση του εργατικού 
δυναμικού, στις σχέσεις και στους 
όρους εργασίας. Ηδη, στις ΗΠΑ το 
35% του εργατικού δυναμικού ερ-
γάζεται με προσωρινή, υποστηρι-
κτική ανά πρότζεκτ σύμβαση ερ-
γασίας. Στο μέλλον εκτιμάται, για 
παράδειγμα, ότι θα επικρατήσει το 
crowdsourcing, η εξωτερική ανά-
θεση καθηκόντων, που παραδοσι-

ακά εκτελούνταν από υπάλληλο ή 
εργολάβο, σε μια μεγάλη ομάδα 
εθελοντών ή μία κοινότητα, μέσω 
ανοικτής πρόσκλησης. Πρόκειται 
για μία μορφή συλλογικής διαδι-
κτυακής δραστηριότητας, η οποία 
περιλαμβάνει αμοιβαίο όφελος και 
για τις δύο πλευρές.

Τέλος, όπως αποδείχθηκε και 
με την εμφάνιση της πανδημίας 
του κορωνοϊού, οι νέες τεχνολο-
γίες εξελίσσουν την ανθρώπινη 
εργασία, η έννοια του «γραφείου 
- χώρου εργασίας» διευρύνεται με 
την τηλεργασία, ενώ τα ρομποτι-
κά συστήματα και οι «έξυπνοι ερ-
γασιακοί χώροι» αυτοματοποιούν 
εργασίες ρουτίνας. 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Οι νέες προκλήσεις για τον κόσμο της εργασίας
Η εφαρμογή της τεχνητής νοημοσύνης και του αυτοματισμού φέρνει καινούργια επαγγέλματα και δεξιότητες

Για μια ομαλή μετάβαση στο «μέλ-
λον της εργασίας», έχοντας ξεπε-
ράσει επιτυχώς τις προκλήσεις, 
θα πρέπει –όπως επισημαίνει 
η έκθεση της Deloitte– όλοι οι 
εμπλεκόμενοι φορείς να μετα-
σχηματιστούν με κοινό σκοπό.

Ετσι, οι εργαζόμενοι θα πρέπει 
να εκμεταλλευτούν αποτελεσμα-
τικά την τεχνολογία, οι επιχει-
ρήσεις θα πρέπει να επανασχε-
διάσουν την ίδια την εργασία, 
αφήνοντας πίσω την κοινότοπη 
λογική της βελτιστοποίησης/αυ-
τοματοποίησης των διαδικασι-
ών και εστιάζοντας σε τρόπους 
αποδοτικής αξιοποίησης της συ-
νεργασίας μηχανών - ανθρώπων, 
αντλώντας τα καλύτερα πλεονε-

κτήματα και από τους δύο. Οι 
επιχειρήσεις θα πρέπει να επικε-
ντρωθούν όχι μόνο στην αυτομα-
τοποίηση, αλλά και στο να εντο-
πίσουν τους νέους τομείς στους 
οποίους η ψηφιακή τεχνολογία 
μπορεί να αυξήσει τις επιδόσεις 
των εργαζομένων προσφέροντας 
δημιουργική και προστιθέμενη 
αξία αλλά και στον μέγιστο βαθ-
μό αξιοποίηση των ταλέντων του 
κάθε ανθρώπου. Καθώς μάλιστα 
οι έρευνες δείχνουν πως οι άν-
θρωποι παγκοσμίως δηλώνουν 
ότι έχουν περισσότερη εμπιστο-
σύνη στον ρόλο των επιχειρήσε-
ων παρά στον ρόλο της πολιτεί-
ας, ώστε να τους βοηθήσουν να 
ανταποκριθούν στις προκλήσεις 

και στην ανάγκη επανεκπαίδευ-
σης, η συμβολή των επιχειρήσε-
ων έχει ιδιαίτερη βαρύτητα. Οσο 
μάλιστα η έμφαση μετατοπίζεται 
σε πιο δημιουργικές εργασίες, οι 
ιεραρχικές δομές που έχουν απο-
δειχθεί κατάλληλες για εργασίες 
ρουτίνας, θα αρχίσουν να φθί-
νουν και νέα μοντέλα οργανωτι-
κής δομής θα εμφανίζονται.

Βέβαια, και οι εργαζόμενοι 
οφείλουν να συνειδητοποιήσουν 
ότι το μοντέλο της διά βίου μά-
θησης γίνεται πιο επιτακτικό από 
ποτέ. Οι ακαδημαϊκές γνώσεις 
και οι τεχνικές δεξιότητες που 
αποκτούν οι άνθρωποι τους πα-
ρέχουν μόνο μέρος των δεξιοτή-
των που θα είναι απαραίτητες 

για τη σταδιοδρομία τους. Στην 
πράξη, οι εργαζόμενοι του μέλ-
λοντος οφείλουν, σύμφωνα με τα 
συμπεράσματα της μελέτης, να 
αποκτήσουν ένα ισορροπημένο 
σύνολο ταλέντων, καλλιεργώντας 
πρωτίστως γνωσιακές και κοινω-
νικές ικανότητες, καθώς αυτές 
θα τους βοηθήσουν να μείνουν 
ανταγωνιστικοί σε σχέση με τις 

τεχνολογίες που αντικαθιστούν 
μέρος της ανθρώπινης εργασί-
ας. Οφείλουν να αναλάβουν τη 
διαμόρφωση της δικής τους προ-
σωπικής σταδιοδρομίας, χωρίς 
εφησυχασμό. Η πολιτεία από την 
πλευρά της καλείται να δημιουρ-
γήσει ένα περιβάλλον το οποίο θα 
ενισχύει και θα εξασφαλίζει την 
επιτυχή προετοιμασία του εργα-
τικού δυναμικού μέσω της εκπαί-
δευσης, ενώ ταυτόχρονα θα προ-
βλέπει νομοθετικά τη μετεξέλιξη 
των οργανισμών - επιχειρήσεων 
με επιτυχία στην πραγματικότη-
τα του μέλλοντος της εργασίας.

Μία από τις σημαντικότερες 
παραμέτρους του ψηφιακού με-
τασχηματισμού της οικονομίας 

είναι οι αλλαγές στον τρόπο με 
τον οποίο οργανώνεται και παρέ-
χεται η εργασία, λόγω των νέων 
τεχνολογιών και των νέων δυνα-
τοτήτων που δημιουργούν για 
τις επιχειρήσεις και τους εργα-
ζομένους. Σε αυτές τις αλλαγές 
περιλαμβάνεται, για παράδειγμα, 
η νομοθετική κατοχύρωση της 
τηλεργασίας που όπως αποδεί-
χθηκε και εν μέσω της πανδημι-
κής κρίσης, μπορεί να επιφέρει 
σημαντικά, αμοιβαία οφέλη στις 
επιχειρήσεις και στους εργαζομέ-
νους. Αντίστοιχη πολυπλοκότητα 
εμφανίζουν και θέματα αναφορι-
κά με τη φορολογική και εργατική 
νομική κάλυψη των εναλλακτικών 
μορφών εργασίας.

Ο ρόλος των επιχειρήσεων, των εργαζομένων και της πολιτείας

Ολοι οι εμπλεκόμενοι 
φορείς θα πρέπει να 
μετασχηματιστούν 
με κοινό σκοπό, 
επισημαίνει η έκθεση.

Εκτιμάται ότι σε 15 χρόνια, το 75% 
των πιο επιτυχημένων επιχειρήσε-
ων της λίστας «Standard & Poor’s 
500», που παρακολουθεί τις μεγα-
λύτερες εισηγμένες εταιρείες (βάσει 
αξίας) των ΗΠΑ, θα έχει εκτοπιστεί 
από νεοεισερχόμενες εταιρείες. Πα-
ράλληλα, εμφανίζονται συνεχώς 
νέα επαγγέλματα, ως τα πλέον ανα-
πτυσσόμενα, τα οποία μόλις λίγα 
χρόνια πριν δεν υπήρχαν, όπως οι 
αναλυτές δεδομένων (Data Analyst 
and Scientist), οι ειδικοί τεχνητής 
νοημοσύνης (AI Specialists), μηχα-
νικής μάθησης (Machine Learning 
Specialists), μαζικών δεδομένων 
(Big Data Specialists), ψηφιακού 
μάρκετινγκ και στρατηγικής (Digital 
Marketing and Strategy Specialists) 

και ψηφιακού μετασχηματισμού 
(Digital Transformation Specialists), 
καθώς και οι μηχανικοί ρομποτικής 
(Robotics Engineers) και FinTech 
(FinTech Engineers). Οπως επιση-
μαίνει ο ΣΕΒ, στο special report του, 
επαγγέλματα τα οποία περιλαμβά-
νουν επαναλαμβανόμενα καθήκο-
ντα, όπως οι χειροτέχνες, οι τεχνίτες 
και οι χειριστές βιομηχανικών εγκα-
ταστάσεων, αντιμετωπίζουν υψη-
λότερο κίνδυνο αυτοματισμού από 
ό,τι τα επαγγέλματα για τα οποία 
απαιτούνται προηγμένες γνωστι-
κές και σύνθετες κοινωνικές και 
συμπεριφορικές δεξιότητες, όπως 
είναι τα ανώτερα διευθυντικά στε-
λέχη, οι εκπαιδευτικοί, οι εξειδι-
κευμένοι πωλητές, τα επαγγέλμα-
τα της υγείας και των τεχνολογιών 
πληροφορικής και επικοινωνιών. 
Σύμφωνα με τον ΣΕΒ, η συζήτηση 
για το μέλλον της εργασίας αφο-
ρά σε μεγάλο βαθμό τις ευκαιρίες 
απασχόλησης και επιχειρηματικής 
ανάπτυξης που πρόσφερε η επέκτα-

ση του ∆ιαδικτύου και κυρίως της 
κατ’ απαίτησιν οικονομίας, της gig 
economy και της «οικονομίας της 
πλατφόρμας». Ιδιαίτερα, η «οικο-
νομία της πλατφόρμας», μέσω της 
οποίας επιτυγχάνεται η σύζευξη 
της προσφοράς με τη ζήτηση υπη-
ρεσιών, έχει επεκταθεί σημαντικά 
τα τελευταία χρόνια.

Οπως προκύπτει και από την εξέ-
λιξη του δείκτη OLI (Online Labour 
Index), μεταξύ Μαΐου 2016 - Μαΐ-
ου 2021 ο μέσος ημερήσιος αριθ-
μός νέων έργων ή καθηκόντων που 
έχουν καταχωρισθεί σε ηλεκτρονι-
κές πλατφόρμες εργασίας έχει σχε-
δόν διπλασιαστεί, ενώ την περίοδο 
της πανδημίας σημείωσε ταχεία 
άνοδο. Στην Ελλάδα, η προσφορά 
εργασίας μέσω πλατφόρμας αφορά 
κυρίως την ανάπτυξη λογισμικού, 
τα πολυμέσα και την καταχώριση 
δεδομένων.   

Οπως χαρακτηριστικά αναφέ-
ρεται, η επέκταση της «οικονομί-
ας της πλατφόρμας» δημιουργεί 
σημαντικές ευκαιρίες τόσο για τις 
επιχειρήσεις όσο και για το εγχώ-
ριο εργατικό δυναμικό. Οι επιχειρή-
σεις, αξιοποιώντας την παγκόσμια 
δεξαμενή ταλέντων σε υπηρεσί-
ες όπως προγραμματισμού, γραφι-
στικής, επεξεργασίας δεδομένων, 
επιμέλειας κειμένων, μετάφρασης, 
digital marketing και τεχνικής υπο-
στήριξης, μπορούν να διευρύνουν 
τις παρεχόμενες υπηρεσίες τους. 
Αντίστοιχα, το εγχώριο ανθρώπινο 
δυναμικό μέσω της εξ αποστάσεως 
παροχής υπηρεσιών μπορεί να εντα-
χθεί στην παγκόσμια δεξαμενή τα-
λέντων και να ενσωματωθεί σε διε-
θνείς αλυσίδες αξίας, αξιοποιώντας 
τις πλατφόρμες διαμοιρασμού των 
πόρων, σύζευξης της προσφοράς 
με τη ζήτηση υπηρεσιών και νέα 
σχήματα επιχειρηματικής οργάνω-
σης και άντλησης χρηματοδότησης. 

Σε αυτό το περιβάλλον, όπως επι-
σημαίνει ο ΣΕΒ, είναι αναγκαίο για 
τους εργαζομένους και τις επιχειρή-
σεις να αναγνωρίσουν τις προκλή-
σεις και να προσαρμόσουν τυχόν 
παραδοσιακές, άκαμπτες, ιεραρχι-
κές δομές και τρόπους οργάνωσης 
της εργασίας, για να μπορέσουν να 
επιτύχουν στο νέο τοπίο.

Το Netflix είναι κορυφαία αμε-
ρικανική εταιρεία ψυχαγωγίας 
που ειδικεύεται στο online video 
streaming. Εχει πάνω από 117 
εκατ. συνδρομητές σε 190 χώ-
ρες. Τα περισσότερα από τα δι-
αθέσιμα τηλεοπτικά προγράμμα-
τα, οι ταινίες, οι παραστάσεις και 
τα ντοκιμαντέρ της πλατφόρμας 
έχουν άδεια χρήσης από συνεργά-
τες διανομής, ωστόσο το 2011 το 
Netflix ξεκίνησε να βελτιώνει το 
αρχικό του περιεχόμενο, επενδύ-
οντας στις δικές του πρωτότυπες 
σειρές. Η ιδέα πίσω από το Netflix 
βασίζεται σε διατάραξη των έως 
τότε υφιστάμενων μοντέλων και 
άρα η κουλτούρα της εταιρείας 
επενδύει ιδιαίτερα στην καινο-
τομία και στην αυτόνομη λήψη 
αποφάσεων. Με στόχο την από-

κτηση συγκριτικού πλεονεκτή-
ματος μέσα από κουλτούρα που 
ενισχύει την καινοτομία και έναν 
ανθρωποκεντρικό τρόπο οργάνω-
σης και διαχείρισης ταλέντων που 
στοχεύει στη δημιουργία ισχυρών 
κινήτρων, το Netflix:  
1. Εδωσε ιδιαίτερη έμφαση στην 
εδραίωση μιας ισχυρής κουλτού-

ρας, η οποία χαρακτηρίζεται από 
την αντιμετώπιση όλων των εργα-
ζομένων ως «ενηλίκων». Επιπλέ-
ον, στην εταιρεία η εταιρική δο-
μή είναι σχετικά επίπεδη, για την 
άμεση λήψη αποφάσεων.
2. Επένδυσε στην εσωτερική ορ-
γάνωση και στην ευημερία του 
ανθρώπινου δυναμικού, παρακά-
μπτοντας τις γραφειοκρατικές δι-
αδικασίες και επανασχεδιάζοντάς 
τες ώστε να εξυπηρετούν τόσο τον 
εργαζόμενο όσο και την εταιρεία 
(π.χ. ευέλικτο πρόγραμμα αδειών 
αλλά και διαχείρισης εταιρικών 
εξόδων). 
3. Οταν το 2011 με μια απόφαση 
για διαχωρισμό των δραστηριο-
τήτων του έχασε τουλάχιστον 1 
εκατ. συνδρομητές μέσα σε 3 μή-
νες, επέλεξε να μην περιορίσει ή 

να αντικαταστήσει την ανώτατη 
διοίκησή του, αντίθετα με τις συ-
νήθεις πρακτικές της αγοράς.
4. Επικεντρώθηκε στην «ταχεία 
ανάκαμψη», αναγνώρισε τα προ-
βλήματα όταν συνέβησαν και τα 
διόρθωσε γρήγορα, αντί να προ-
σπαθήσει να προβλέψει κάθε απο-
τέλεσμα πριν εμφανιστεί. 

Με πολύ λειτουργικές και ενδυ-
ναμωμένες ομάδες, οι οποίες πα-
ρακινούνταν από ισχυρά κίνητρα 
και ικανούς managers σε ηγετικό 
ρόλο, το Netflix είναι πλέον ένα 
από τα καλύτερα περιβάλλοντα 
εργασίας παγκοσμίως, έχει κερδί-
σει την εμπιστοσύνη των πελατών, 
προσελκύει εξέχοντα τεχνολογικά 
ταλέντα και εκατομμύρια πελατών, 
και παράγει συνεχώς καινοτόμες 
ιδέες και πρακτικές.

Οι ευκαιρίες
και οι αναγκαίες
προσαρμογές

Το παράδειγμα του Netflix

Οπως επισημαίνει 
ο ΣΕΒ, είναι απαραίτητο 
για τους εργαζομένους 
και τις επιχειρήσεις 
να αναγνωρίσουν 
τις προκλήσεις.

Η εταιρεία είναι πλέον 
ένα από τα καλύτερα 
περιβάλλοντα εργασίας 
παγκοσμίως 
και έχει κερδίσει 
την εμπιστοσύνη 
των πελατών.

Τα δεδομένα για εργαζο-
μένους, επιχειρήσεις και 
για την πολιτεία περι-
γράφει έκθεση του ΣΕΒ 
– Το 85% των θέσεων 
του 2030 δεν έχει 
δημιουργηθεί ακόμη.



με νέες ιστορίες που 
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Ενδείξεις ανάκαμψης και σταδια-
κής επιστροφής στα επίπεδα του 
2019 μεταδίδουν τα στοιχεία των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών το 
πρώτο 20ήμερο του Μαΐου, σύμ-
φωνα με πηγές του οικονομικού 
επιτελείου, που αισιοδοξούν για 
επαναφορά της οικονομίας στα 
προ πανδημίας επίπεδα φέτος, 
πλην του τουρισμού. Οι ηλεκτρο-
νικές συναλλαγές αυξήθηκαν κα-
τά 10% σε σύγκριση με το ίδιο 
20ήμερο του 2019, όπως δείχνουν 
τα στοιχεία των τραπεζών. Επο-
μένως, αν θεωρήσει κανείς ότι 
το μερίδιό τους στο σύνολο των 
συναλλαγών αυξάνεται κάθε χρό-
νο, φυσιολογικά, αλλά και λόγω 
πανδημίας τελευταίως, μπορεί να 
υποθέσει ότι σε επίπεδο συνολι-
κών συναλλαγών «ο Μάιος του 
2021 μας πηγαίνει κοντά στον 
Μάιο του 2019», σχολιάζει πηγή 
του οικονομικού επιτελείου. Σε 
σχέση με την ίδια περίοδο του 
Μαΐου του 2020, οι ηλεκτρονικές 
συναλλαγές είναι αυξημένες κα-
τά 19%. Οπως πάντα, υπάρχουν 
κερδισμένοι και χαμένοι, και μά-
λιστα στο οικονομικό επιτελείο 
παρατηρούν ότι κάποιες από τις 
τάσεις που διαμόρφωσε η πανδη-
μία θα μείνουν μαζί μας και στη 
συνέχεια, σε μικρότερο ή μεγα-
λύτερο βαθμό.

Στους μεγάλους χαμένους του 
πρώτου 20ημέρου του Μαΐου, 
σε σύγκριση πάντα με την ίδια 
περίοδο του 2019, είναι μεταξύ 
άλλων τα ξενοδοχεία (-77%), τα 
duty free (-85%), οι ενοικιάσεις 
αυτοκινήτων (-56%), τα λεωφο-
ρεία (-56%), τα πάρκα αναψυχής 
(-80%), οι ενοικιάσεις σκαφών 
(-63%). Στους κερδισμένους, προ-
ηγούνται τα αρτοποιεία - φούρνοι 
(+100%), τα βιβλία - περιοδικά - 
εφημερίδες (118%), τα φαρμακεία 
(+54%), τα σούπερ μάρκετ και 
καταστήματα τροφίμων (+32%), 
τα παιχνίδια (+50%), οι οικιακές 
συσκευές (+40%), οι οδοντία-
τροι (+46%), τα οικοδομικά υλικά 

(+48%), οι ηλεκτρονικοί υπολογι-
στές και software (+46%) και τα 
στοιχήματα (+22%). Ενδιαφέρον 
παρουσιάζει ο ηλεκτρονικός τζί-
ρος της εστίασης που ήταν μει-
ωμένος συνολικά κατά 19%, κα-
θώς ο κλάδος άνοιξε μεν στις 3 
Μαΐου, αλλά χωρίς τα μπαρ, τους 
κλειστούς χώρους και με περιο-
ρισμένο ωράριο. Ειδικώς, όμως, 
τα fast food εμφάνισαν αύξηση 
100%, σε ό,τι αφορά τον ηλεκτρο-
νικό τους τζίρο.

Το μη τουριστικό τμήμα της 
οικονομίας θα επανέλθει στα επί-
πεδα του 2019, ενώ τα έσοδα από 
τον τουρισμό θα είναι στα επί-
πεδα του 45%-70% του 2019 και 
το 2022 θα επανέλθουν και αυ-
τά, εκτιμά πηγή στο οικονομικό 
επιτελείο, που προβλέπει επίσης 
δυναμική ανάκαμψη των κατα-
σκευών. Σημειώνεται ότι το Πρό-
γραμμα Σταθερότητας βασίζεται 
στην παραδοχή για έσοδα από 
τουρισμό ίσα με το 45% του 2019.

Αντιστοίχως, οι πηγές αναφέ-
ρουν ότι και τα έσοδα του Μαΐου 
κινούνται σχετικά καλά, με τάση 
επιστροφής στην κανονικότητα.

Εν τω μεταξύ, και η Alpha 
Bank στο Εβδομαδιαίο ∆ελτίο Οι-
κονομικών Εξελίξεων, που κυκλο-
φόρησε χθες, διαπιστώνει στα-
διακή επαναφορά της εγχώριας 
οικονομικής δραστηριότητας σε 
ρυθμούς κανονικότητας.

«Η εγχώρια οικονομία αναμέ-
νεται να εισέλθει σε πορεία ήπιας 
ανάκαμψης από το δεύτερο τρί-
μηνο του τρέχοντος έτους», επι-
σημαίνει το δελτίο και παραθέτει 
δύο βασικούς λόγους γι’ αυτό:
1. Την ενίσχυση των καταναλω-
τικών δαπανών, μέσω της ανά-
λωσης ενός μέρους της συσ-
σωρευμένης αποταμίευσης του 
τελευταίου έτους, εξέλιξη που θα 
έχει σημαντικό αντίκτυπο στην 
οικονομία, αφού η ιδιωτική κα-
τανάλωση αντιπροσωπεύει περί-
που το 70% του ΑΕΠ.
2. Την υποχώρηση της αβεβαιό-
τητας και τη βελτίωση της κατα-
ναλωτικής εμπιστοσύνης και των 
επιχειρηματικών προσδοκιών στο 
λιανικό εμπόριο, οι οποίοι, ως 
πρόδρομοι δείκτες, ουσιαστικά 
προεξοφλούν την ενίσχυση της 
οικονομικής δραστηριότητας στο 
άμεσο μέλλον.

Το μη τουριστικό κομμάτι της οικονομίας θα επανέλθει φέτος στα επίπεδα του 2019, ενώ τα έσοδα από τον 
τουρισμό θα είναι στα επίπεδα του 45%-70% του 2019 και το 2022 θα επανέλθουν και αυτά, εκτιμά πηγή στο 
οικονομικό επιτελείο.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Σημαντικό έδαφος κέρδισαν οι ηλε-
κτρονικές αγορές κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας, με 4 στους 10 
Ελληνες να απαντούν πως κάνουν 
αγορές μέσω των online σούπερ 
μάρκετ είτε τακτικά είτε περιστα-
σιακά. Παράλληλα, ένα επιπλέον 
30% δεν έχει κάνει ποτέ αγορές 
σε online σούπερ μάρκετ, αλλά 
σκέφτεται να στραφεί σε μία τέ-
τοια επιλογή στο μέλλον, ενώ ένα 
άλλο 30% δεν έχει ποτέ στραφεί 
σε αυτό το κανάλι αγοράς ούτε 
πρόκειται να το κάνει στο μέλλον, 
γεγονός που δείχνει πως τα φυ-
σικά καταστήματα συνεχίζουν να 
παραμένουν υψηλά στις προτιμή-
σεις μιας μερίδας καταναλωτών. 
Στο μεταξύ, αλλαγές επέφερε στις 
προτιμήσεις των καταναλωτών η 
πανδημία, με τους Ελληνες κατα-
ναλωτές να αυξάνουν τις αγορές 
φρέσκων φρούτων και λαχανικών 
μειώνοντας την αγορά έτοιμων 
φαγητών αλλά και προϊόντων αλ-
κοόλ. Tα ευρήματα αυτά αναδει-
κνύει έρευνα που διεξήγαγε τον 
περασμένο Απρίλιο η Focus Bari 
- YouGov σχετικά με τις συνήθει-
ες αγοράς από τα σούπερ μάρκετ 
αλλά και κατανάλωσης συγκεκρι-
μένων ειδών τροφίμων εν μέσω 
πανδημίας. Ειδικότερα, 4 στους 
10 ψώνισαν τουλάχιστον μία φο-
ρά είδη από ηλεκτρονικό σούπερ 
μάρκετ, ενώ επιπλέον 1 στους 3 
σκέπτεται να υιοθετήσει αυτή τη 
συνήθεια στο μέλλον. Το κοινό 
που στρέφεται περισσότερο σε 

αγορές μέσω των ηλεκτρονικών 
σούπερ μάρκετ είτε τακτικά είτε 
περιστασιακά είναι κατά βάση 
millennials (25-34 ετών), ενώ το 
30% αυτών σκοπεύει να επιλέ-
ξει το συγκεκριμένο κανάλι αγο-
ρών στο μέλλον. Κατά την περίο-
δο της πανδημίας η συντριπτική 
πλειονότητα (85%) επισκέφθηκε 
τα σούπερ μάρκετ για να πραγ-
ματοποιήσει τις αγορές του, ενώ 
το 13% επέλεξε το online σούπερ 
μάρκετ. Με την πάροδο της παν-
δημίας, το ποσοστό που θα συνε-
χίσει να χρησιμοποιεί το ηλεκτρο-
νικό κανάλι αγορών έναντι των 
φυσικών καταστημάτων αγγίζει 
το 9%. Παράλληλα, η επέλαση 
της πανδημίας άλλαξε και τις κα-
ταναλωτικές συνήθειες, με τους 
Ελληνες να επιλέγουν πιο υγιεινά 
προϊόντα. Ετσι, κατά την περίοδο 
της πανδημίας περισσότεροι από 
1 στους 3 Ελληνες καταναλωτές 
φαίνεται να έχουν αυξήσει την 
αγορά φρέσκων φρούτων και λα-
χανικών, ενώ αρκετοί αγόρασαν 
και προϊόντα καθαρισμού - απορ-
ρυπαντικά. Παρότι τα έτοιμα- προ-
μαγειρεμένα γεύματα σημείωσαν 
αύξηση παγκοσμίως, στην Ελλά-
δα η κατανάλωσή τους μειώθηκε 
αισθητά (-18%). Το ίδιο παρατη-
ρήθηκε και στα προϊόντα αλκοόλ, 
με την αγορά τέτοιων προϊόντων 
να σημειώνει κατακόρυφη πτώση, 
σε αντίθεση με ό,τι καταγράφηκε 
παγκοσμίως.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

4 στους 10 ψώνισαν
τουλάχιστον μία φορά
από online σούπερ μάρκετ

Επιστροφή στο 2019 δείχνουν
τα στοιχεία για την κατανάλωση
Αυξημένη 10% η αξία ηλεκτρονικών συναλλαγών τον Μάιο σε σχέση με πρόπερσι 

Αυξήθηκαν οι αγορές φρέσκων φρούτων και λαχανικών, μειώθηκαν
των έτοιμων φαγητών και προϊόντων αλκοόλ. 

Σταδιακή επιστροφή 
των καταναλωτικών 
δαπανών στην κανο-
νικότητα καταγράφει 
και το οικονομικό 
δελτίο της Alpha Bank.

ΙΝ
ΤΙ
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Mε δύο απρόσμενα ρεκόρ βγαίνει 
η ελληνική οικονομία από την πε-
ριοχή των μέτρων στήριξης ένα-
ντι της πανδημίας, για να περάσει 
στην «ανάνηψη» και στη συνέχεια 
στην ανάκαμψη. Είναι το ρεκόρ της 
αύξησης των καταθέσεων, όπου 
κατέλαβε τη δεύτερη θέση μετα-
ξύ των χωρών του ΟΟΣΑ, μετά τις 
ΗΠΑ, και το ρεκόρ του ύψους των 
άμεσων μέτρων στήριξης, όπου κα-
τέλαβε την πρώτη θέση στην Ευ-
ρωζώνη, με δεύτερη τη Γερμανία.

Την ίδια ώρα, βεβαίως, σημείω-
νε και αρνητικά ρεκόρ, καταλαμβά-
νοντας μια από τις πρώτες θέσεις 
στην Ε.Ε. ως προς το μέγεθος της 
ύφεσης. Αλλά αυτό ήταν αναμενό-
μενο λόγω της μεγάλης εξάρτησης 
της οικονομίας της χώρας από τον 
τουρισμό.

Τα θετικά ρεκόρ δεν θα βγάλουν 
την οικονομία ασφαλή στην αντίπε-
ρα όχθη. Βοηθούν όμως. Σίγουρα τα 
μέτρα στήριξης κράτησαν επιχειρή-
σεις και εργαζομένους ζωντανούς 
και απέτρεψαν οποιαδήποτε αύξη-
ση ανεργίας, αφού συνοδεύονταν 
από ρήτρα διατήρησης των θέσεων 
εργασίας. Η Ελλάδα δαπάνησε το 
10,7% του ΑΕΠ της σε άμεσα μέτρα 
στήριξης, σύμφωνα με τα στοιχεία 
του ∆ΝΤ. Επίσης, είναι σίγουρο ότι 
ένα μέρος των καταθέσεων, που αυ-
ξήθηκαν μέσα σε ένα χρόνο κατά 
22,5 δισ. ευρώ, θα μετατραπεί σε 
κατανάλωση και επενδύσεις προ-
σεχώς. Σύμφωνα με υπολογισμούς 
της Εθνικής Τράπεζας, περίπου 7-8 
δισ. ευρώ θα επιστρέψουν στην οι-
κονομία, ενισχύοντας το ΑΕΠ κατά 
2-4 ποσοστιαίες μονάδες φέτος και 
του χρόνου. Μάλιστα, θα μπορούσε 
κανείς να πει ότι τα δύο αυτά ρεκόρ 

είναι αλληλένδετα, δεδομένου ότι 
ένα μέρος της αύξησης των κατα-
θέσεων προέρχεται από τη βοήθεια 
που έδωσε το κράτος σε επιχειρή-
σεις και νοικοκυριά και κατέληξε 
στις τράπεζες. 

Οι κίνδυνοι
Από την άλλη μεριά, όμως, οι 

κίνδυνοι δεν έχουν εκλείψει για 
κανένα κράτος της Ευρώπης, όπως 
επισήμανε το Eurogroup της Λισσα-
βώνας την περασμένη Παρασκευή. 
Σύμφωνα με την έκθεση της ΕΚΤ 

για τη χρηματοπιστωτική σταθερό-
τητα, μάλιστα, που παρουσιάστηκε 
την περασμένη Πέμπτη, η Ελλάδα 
θα αντιμετωπίσει αύξηση πτωχεύ-
σεων επιχειρήσεων κατά 20% φέ-
τος, καθώς τα μέτρα στήριξης θα 
αποσύρονται. Οπως σημειώνει η 
ΕΚΤ, οι κλάδοι με τα μεγαλύτερα 
προβλήματα στην επανεκκίνηση 
είναι των υπηρεσιών, του εμπορί-
ου, της φιλοξενίας και των μεταφο-
ρών. Με δυο λόγια, η επιτομή της 
ελληνικής οικονομίας.

Πάντως, στο οικονομικό επιτε-
λείο της κυβέρνησης δεν συμμε-
ρίζονται τόσο έντονους φόβους. 
Θεωρούν ότι δεν υπάρχει μεγάλος 
κίνδυνος για ανεργία και «λουκέτα», 

ότι η ζήτηση θα επανέλθει σταδι-
ακά στα επίπεδα του 2019 και ότι 
οι καταναλωτές θα έχουν 12,5 δισ. 
παραπάνω στις τράπεζες για να κα-
ταναλώσουν (το τμήμα της αύξησης 
των καταθέσεων που αντιστοιχεί 
στα νοικοκυριά).

Επικαλούνται μάλιστα και το 
φαινόμενο της δυσκολίας εξεύρε-
σης εργαζομένων σε ορισμένους 
κλάδους, κυρίως στην εστίαση και 
στον τουρισμό, τώρα που ξανανοί-
γουν, κάτι που ασφαλώς δεν παρα-
πέμπει σε «λουκέτα» και ανεργία. 
Αντίθετα, δείχνει ότι κάποιοι εργα-
ζόμενοι προτιμούν να παραμείνουν 
σε αναστολή και να παίρνουν το 
επίδομα. Σύμφωνα με υψηλόβαθμο 

αξιωματούχο του οικονομικού επι-
τελείου, «είναι καιρός πλέον και οι 
επιχειρηματίες να αυξήσουν τους 
μισθούς, ώστε να προσελκύσουν 
τους εργαζομένους». Κατά τον ίδιο, 
«έτσι ανεβαίνουν οι μισθοί». Μένει 
να φανεί.

Το παραπάνω φαινόμενο είναι 
πάντως παράδοξο αν ληφθεί υπό-
ψη ότι στην Ελλάδα, σύμφωνα με 
τη Eurostat, το ποσοστό αναπλή-
ρωσης της απώλειας εισοδήματος 
ήταν ένα από τα χαμηλότερα στην 
Ε.Ε., μόλις 41,2%, επομένως το επί-
δομα δεν είναι ισχυρό κίνητρο για 
να μη δουλέψει κάποιος. Ομως φαί-
νεται ότι συχνά συνδυάζεται με λί-
γες μέρες «μαύρης» εργασίας, οπό-

τε ο συνδυασμός γίνεται συμφέρων 
για τον εργαζόμενο.

Από την άλλη, πολλοί αναλυτές 
υποστηρίζουν ότι η αγορά εργασί-
ας θα δοκιμαστεί σκληρά μετά την 
πανδημία, καθώς τα νέα μοντέλα 
της τηλεργασίας και η ψηφιοποίηση 
θα θέσουν στο περιθώριο πολλούς 
εργαζομένους.

Τα επόμενα μέτρα 
Τα μέτρα στήριξης δεν εξέπνευ-

σαν ακόμη, αν και οδεύουν προς το 
τέλος τους. Για την ακρίβεια, στο 
υπουργείο Οικονομικών υπολογί-
ζουν ότι απομένουν άλλα 5 δισ. ευ-
ρώ περίπου που θα στηρίξουν την 
οικονομία τους επόμενους μήνες, με 

τις άμεσες ενισχύσεις να αφορούν 
περίπου τα μισά και τα άλλα μισά 
να αφορούν απαλλαγές από φόρους.

Στα νέα μέτρα της τελευταίας 
αυτής γενιάς, τα μέτρα «ανάνηψης», 
δεν υπάρχει τίποτα επιστρεπτέο, 
όπως ήταν η επιστρεπτέα προκα-
ταβολή έως τώρα. Η ενίσχυση της 
ρευστότητας έχει παραχωρήσει τη 
θέση της στη στήριξη του κεφαλαί-
ου της επιχείρησης, σχολιάζουν στο 
οικονομικό επιτελείο.

Από τα πιο ενδιαφέροντα μέτρα 
της τελευταίας γενιάς είναι αυτό 
της επιδότησης των παγίων δαπα-
νών. Σύμφωνα με πληροφορίες, την 
ερχόμενη εβδομάδα θα εκδοθεί η 
κοινή υπουργική απόφαση για την 
εφαρμογή του και θα προβλέπεται 
η δυνατότητα των επωφελουμένων 
να διαλέξουν τι μέρος της βοήθει-
ας θα δώσουν για να εξοφλήσουν 
υποχρεώσεις τους προς τον ΕΦ-
ΚΑ και τι μέρος θα κατευθύνουν 
για υποχρεώσεις προς την εφορία. 
Ακολουθούν τα προγράμματα για 
την εστίαση, τον τουρισμό, τους 
παιδότοπους και τα γυμναστήρια.

Στο οικονομικό επιτελείο προ-
σβλέπουν και στην αύξηση των 
φορολογικών εσόδων από τον ερ-
χόμενο μήνα, όπως λένε. Εξάλλου, 
οι δύο πρώτοι καλοκαιρινοί μήνες 
επιφυλάσσουν υψηλά έσοδα για 
την κυβέρνηση από την Ευρώπη. 
Στο Eurogroup της 17ης Ιουνίου 
αναμένεται να αποφασιστεί η εκτα-
μίευση των 750 εκατ. ευρώ των 
ANFAs και SMPs, ενώ σύντομα θα 
εκταμιευθούν άλλα 2,5 δισ. ευρώ 
από το πρόγραμμα SURE και βε-
βαίως τον Ιούλιο –καλώς εχόντων 
των πραγμάτων– θα αποφασιστεί 
και η εκταμίευση των 4 δισ. ευ-
ρώ της προκαταβολής του Ταμείου 
Ανάκαμψης.

Με έξτρα «οξυγόνο» βγαίνει η οικονομία από τη... ΜΕΘ 

Η μεγάλη αύξηση των καταθέσεων από την αρχή της πανδημίας εκτιμάται ότι θα ενισχύσει σημαντικά την κατανάλω-
ση, στηρίζοντας την επανεκκίνηση της αγοράς. 

Το ρεκόρ της αύξησης 
των καταθέσεων 
και το ρεκόρ του 
ύψους των μέτρων 
στήριξης δημιουργούν 
αισιοδοξία για 
την επόμενη μέρα.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ
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Εντεινόμενες πιέσεις υφίστανται 
οι τράπεζες της Γηραιάς Ηπείρου 
από τις ευρωπαϊκές και τις διε-
θνείς εποπτικές αρχές του κλάδου, 
ενώ προσπαθούν να αποφύγουν 
τις αυστηρότερες απαιτήσεις κε-
φαλαιακής επάρκειας που έχουν 
θεσπιστεί από το 2017. ∆έχονται 
επιπλήξεις από στελέχη της Επι-
τροπής της Βασιλείας για τις πα-
ρασκηνιακές προσπάθειές τους 
να αποφύγουν τους αυστηρότε-
ρους κανόνες και την ίδια στιγμή 
ο οίκος Fitch τις προειδοποιεί ότι 
πρέπει να συμπεριλάβουν το συ-
ντομότερο στους υπολογισμούς 
τους την έκθεσή τους στην κλι-
ματική αλλαγή.

Οι διαπραγματεύσεις στους 
κόλπους της Ε.Ε. για το πώς θα 
εφαρμοστούν οι επίμαχοι κανόνες, 
–η γνωστή «Βασιλεία ΙΙΙ»–, εισέρ-
χονται σε κρίσιμη φάση. Μεταξύ 
ευρωπαϊκών τραπεζών επικρατεί 
ανησυχία ότι η «Βασιλεία ΙΙΙ» θα 
καταφέρει πλήγμα στον χειμαζόμε-
νο κλάδο και μάλιστα ισχυρότερο 
από το όποιο ανάλογο δεχθούν οι 
ούτως ή άλλως ισχυρότερες αμερι-
κανικές ανταγωνίστριές τους. Σύμ-
φωνα με σχετική μελέτη της Ευρω-
παϊκής Εποπτικής Αρχής (ΕΒΑ)  με 
τους νέους κανόνες ενδέχεται να 
αυξηθούν κατά 19% τα απαιτού-
μενα επίπεδα κεφαλαιακής επάρ-
κειας, με αποτέλεσμα να βρεθούν 
οι ευρωπαϊκές τράπεζες με ένα έλ-
λειμμα ύψους 52,2 δισ. ευρώ. Από 

την πλευρά τους, οι ευρωπαϊκές 
τράπεζες ζητούν να περιοριστεί η 
αύξηση σε ένα 10% ή και λιγότερο 
αλλά και να διατηρήσουν περιθώ-
ρια ελιγμών όταν κρίνουν τον βαθ-
μό επικινδυνότητας εταιρειών που 
δεν βαθμολογούνται από τους οί-
κους πιστοληπτικής αξιολόγησης. 

Παρασκηνιακά ζητούν ουσιαστικά 
να διατηρήσουν την υφιστάμενη 
κατάσταση και να εξακολουθή-
σουν να εφαρμόζουν τους σημε-
ρινούς κανόνες.  

Ομως, μετά τα επεισόδια των 
Archegos και Greensill Capital που 
προκάλεσαν μεγάλες ζημίες σε ευ-
ρωπαϊκές τράπεζες, δεν φαίνεται 
να υπάρχουν περιθώρια για ελα-
στικότητα εκ μέρους των ρυθμι-
στικών αρχών. Επικρίνοντας ευθέ-
ως τις παρασκηνιακές εκκλήσεις 

τους, ο επικεφαλής της Επιτροπής 
της Βασιλείας, Πάμπλο Χερνάντες 
ντε Κος, τόνισε πως «τελευταία 
οι τράπεζες ζητούν σύγκλιση σε 
παγκόσμιο επίπεδο όταν το θέμα 
αφορά την έκθεσή τους στους κιν-
δύνους από την κλιματική αλλα-
γή». Προσέθεσε, όμως, πως «δεν 
μπορούν οι τράπεζες να επιμένουν 
σε σύγκλιση των κανόνων στον 
ένα τομέα αλλά να απαιτούν δι-
ευκολύνσεις και αποκλίσεις στον 
άλλον». Προειδοποιεί, άλλωστε, 
πως οι προσπάθειές τους να ανα-
βάλουν ή ακόμη και να αμβλύνουν 
τους κανόνες της «Βασιλείας ΙΙΙ» 
θα μπορούσαν να υπονομεύσουν 
τη φήμη της Ε.Ε. ως  υπέρμαχης 
των πολυμερών συμφωνιών και 
μάλιστα σε μια στιγμή κατά την 
οποία η αμερικανική κυβέρνηση 
υπό τον Τζο Μπάιντεν δεσμεύε-
ται να αυξήσει και να ενισχύσει 
τη συνεργασία σε διεθνές επίπεδο.

Οπως τόνισε ο Χερνάντες ντε 
Κος, που παράλληλα είναι στέ-
λεχος της ΕΚΤ και διοικητής της 
Τράπεζας της Ισπανίας, «θα ήταν 
εξαιρετικά ατυχές και σε άκρως 
ακατάλληλη χρονική συγκυρία 
για την Ευρώπη να αθετήσει τις 
δεσμεύσεις της στους διεθνείς 
κανόνες ιδιαιτέρως, ενώ τις ανα-
νεώνουν οι κυβερνήσεις άλλων 
χωρών». Παρεμβαίνοντας στη δι-
αμάχη, ο διοικητής της Τράπεζας 
της Γαλλίας, Βιλερουά ντε Γκα-
λό, συντάχθηκε με τον κ. Ντε Κος 

και κάλεσε τις γαλλικές αρχές να 
αγνοήσουν τις διαμαρτυρίες των 
ευρωπαϊκών τραπεζών. Σε ανάλο-
γο τόνο, άλλωστε, ο Μάρτιν Μέρ-
λιν, στέλεχος της Κομισιόν με αρ-
μοδιότητα για τραπεζικά θέματα 
υπενθύμισε ότι «έχουμε δεσμευθεί 
να εφαρμόσουμε τους νέους κα-
νόνες πιστά». Την ίδια στιγμή, ο 
επικεφαλής της εποπτικής αρχής 
τραπεζών της ΕΚΤ, Αντρέα Εν-
ρία, τόνισε πως η πανδημία δεν 
αποτελεί λόγο για να αναβληθεί 
η εφαρμογή των κανόνων. Υπο-
γράμμισε, μάλιστα, πως η ύφεση 
του 2020 κατέδειξε πως όσες τρά-
πεζες ήσαν ισχυρές ως προς την 

κεφαλαιακή τους επάρκεια αντέ-
χουν στα οικονομικά σοκ.

Την ίδια στιγμή, ο οίκος Fitch 
καλεί τις ευρωπαϊκές τράπεζες να 
προετοιμαστούν για τις νέες απαι-
τήσεις κεφαλαιακής επάρκειας που 
θα αντανακλούν την έκθεσή τους 
στους κινδύνους της κλιματικής 
αλλαγής. Σύμφωνα με τον εν λόγω 
οίκο, η βιομηχανία των χρηματο-
πιστωτικών έχει πλήρη επίγνωση 
ότι σύντομα η απαιτούμενη κεφα-
λαιακή επάρκεια θα περιλαμβάνει 
αυτούς τους κινδύνους έστω κι 
αν αυτό δεν τίθεται ευθέως τώ-
ρα. Προτρέπει, όμως, τις τράπε-
ζες να «διαβάσουν ανάμεσα στις 

γραμμές» στις οδηγίες που εξέ-
δωσε η ΕΚΤ τον Νοέμβριο και θα 
δουν ότι τίθενται θέματα σχετι-
κά με την κλιματική αλλαγή και 
τους περιβαλλοντικούς παράγο-
ντες κινδύνου που απειλούν τις 
τράπεζες. Πράγματι, στις κατευ-
θυντήριες γραμμές της, η ΕΚΤ κα-
λεί τις τράπεζες της Ευρωζώνης 
να αποτιμήσουν την ευαισθησία 
τους στην κλιματική αλλαγή και 
να υπολογίσουν πόσα κεφάλαια 
θα χρειάζονται για να αντιμετω-
πίσουν τους σχετικούς κινδύνους 
πέραν των βασικών απαιτήσεων 
κεφαλαιακής επάρκειας.

BLOOMBERG

Τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα δέχονται επιπλήξεις από στελέχη της Επιτροπής της Βασιλείας για τις παρασκηνιακές 
προσπάθειές τους να αποφύγουν τους αυστηρότερους κανόνες και την ίδια στιγμή ο οίκος Fitch τα προειδοποιεί ότι πρέπει 
να συμπεριλάβουν το συντομότερο στους υπολογισμούς τους και την έκθεσή τους στην κλιματική αλλαγή.

Με τους νέους κα-
νόνες ενδέχεται να
αυξηθούν κατά 19% 
τα απαιτούμενα επίπε-
δα κεφαλαιακής επάρ-
κειας, με αποτέλεσμα 
να βρεθούν με ένα έλ-
λειμμα ύψους
52,2 δισ. ευρώ.

Πιέσεις στις ευρωπαϊκές 
τράπεζες να εφαρμόσουν 
τη «Βασιλεία ΙΙΙ»
Η συμφωνία προέβλεπε αυστηρότερες 

απαιτήσεις κεφαλαιακής επάρκειας
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Στην αντεπίθεση περνούν οι αμερι-
κανικές επιχειρήσεις και ενώνουν 
τις δυνάμεις τους για να εναντιω-
θούν στη θέσπιση ελάχιστου εται-
ρικού φόρου σε παγκόσμιο επί-
πεδο. Ο λόγος είναι ότι επίκειται 
συμφωνία επί του ακανθώδους 
θέματος σε παγκόσμιο επίπεδο 
με πρώτο βήμα τη διαμόρφωση 
συναίνεσης στους κόλπους του 
G7 μέσα στην εβδομάδα. Ετσι, 
28 βιομηχανικοί όμιλοι των ΗΠΑ 
έχουν σχηματίσει συμμαχία με 
τίτλο: «Οι εργοδότες της Αμερικής 
που προσφέρουν θέσεις εργασίας 
υπέρ μιας ισχυρής ανάκαμψης» 
και ασκούν πιέσεις με επιχειρή-
ματα ότι ο φόρος θα πλήξει την 
ανταγωνιστικότητα των αμερικα-
νικών βιομηχανιών και θα είναι ο 
«δούρειος ίππος» για την επιβολή 
πολύ υψηλών φόρων σε ατομικές 
και οικογενειακές επιχειρήσεις.

Μιλώντας για το θέμα στο BBC, 
ο Ερικ Χόπλιν, πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύμβουλος της εθνικής 
ένωσης διανομέων χονδρικής που 
ηγείται της εν λόγω συμμαχίας, 
τόνισε πως «η αύξηση-ρεκόρ των 
εταιρικών φόρων που επιδιώκουν 
οι ∆ημοκρατικοί δεν θα μπορού-
σε να έρθει σε χειρότερη στιγμή 
για τους εργοδότες της Αμερικής». 
Προσέθεσε πως οι αμερικανικές 
επιχειρήσεις υποστηρίζουν το 
πρόγραμμα επενδύσεων σε έρ-

γα υποδομής το οποίο προωθεί ο 
πρόεδρος Μπάιντεν και ευελπι-
στεί να χρηματοδοτήσει με τους 
αυξημένους εταιρικούς φόρους. 
Υπογράμμισε, όμως, ότι τώρα οι 
επιχειρήσεις μόλις που αρχίζουν 
να ανακάμπτουν από το πλήγμα 
της πανδημίας και μια επιθετική 
φορολογία θα τις γονατίσει. Πα-
ράλληλα, ο Κρις Σμιθ, διευθυντικό 
στέλεχος της ένωσης εργοδοτών, 
προσέθεσε με έμφαση πως αν το 
κράτος φορολογήσει εκ νέου τις 
ατομικές και οικογενειακές επιχει-
ρήσεις ενώ αγωνίζονται να ανα-
κάμψουν, θα είναι υπερβολικό».  
Εκπρόσωπος αυτής της συμμαχί-
ας των επιχειρήσεων υπογράμμι-
σε πως οι αμερικανικές επιχειρή-
σεις υποστηρίζουν ιδιαιτέρως το 
πρόγραμμα επενδύσεων του Τζο 
Μπάιντεν, αλλά προσέθεσε πως 
«αλλάζουν αμέσως γνώμη όταν η 
συζήτηση έρχεται στο θέμα της 
αύξησης των εταιρικών φόρων» 
από τους οποίους πρόκειται να 
χρηματοδοτηθεί. Σημειωτέον ότι 
ανάμεσα στους υποστηρικτές της 
αύξησης των φόρων στις επιχει-
ρήσεις συγκαταλέγεται και ο ιδρυ-
τής και διευθύνων σύμβουλος της 
Amazon, Τζεφ Μπέζος, μολονότι 
έχει επικριθεί για τους υποτυπώ-
δεις φόρους που καταβάλλει ώς 
τώρα η εταιρεία του.

Ανάμεσα στα μέλη της συμμα-

χίας συγκαταλέγονται η ένωση 
αμερικανικών ξενοδοχείων και κα-
ταλυμάτων, η αμερικανική ένωση 
ενοικιάσεων, η ένωση συντήρη-
σης αυτοκινήτων, η ένωση εμπό-
ρων τροφίμων και οι επιχειρήσεις 
χονδρικής οίνου και οινοπνευμα-
τωδών της Αμερικής. Αναμένεται, 

πάντως, να προσχωρήσουν και 
άλλες επιχειρήσεις στη συμμαχία 
που σχεδιάζει να πραγματοποιήσει 
έρευνες και να ασκήσει πιέσεις με 
στόχο την αναθεώρηση της πρό-
τασης του Αμερικανού προέδρου. 
Προ ημερών η Αμερικανίδα υπουρ-
γός Οικονομικών, Τζάνετ Γέλεν, 
μίλησε στο αμερικανικό εμπορι-
κό επιμελητήριο σχετικά με την 
ανάγκη για αύξηση των φόρων 
με σκοπό τη χρηματοδότηση του 
προγράμματος επενδύσεων. Στο 
πλαίσιο αυτής της ομιλίας η κ. Γέ-
λεν δήλωσε πως οι εταιρικοί φόροι 
στην υπερδύναμη βρίσκονται «σε 
ιστορικά χαμηλά επίπεδα». Τόνισε 
μάλιστα πως «ο τομέας των επιχει-
ρήσεων μπορεί να συνδράμει σε 
αυτήν την προσπάθεια και αυτό 
μπορεί να γίνει αν επαναφέρουμε 
τον συντελεστή φορολογίας των 
επιχειρήσεων στα προηγούμενα 
επίπεδα». Προσέθεσε, άλλωστε, 
πως «αν γίνει με τον σωστό τρόπο, 
ένα μεγάλο πρόγραμμα επενδύσε-
ων αποτελεί επένδυση στο μέλλον 

και όπως συμβαίνει με την αγορά 
μιας κατοικίας, μπορεί να εξοφλεί-
ται επί πολλά χρόνια». 

Αναφερόταν στο σχέδιο της κυ-
βέρνησης Μπάιντεν να αυξήσει 
τον εταιρικό φόρο στο 28% από 
το 21% στο οποίο τον έχει μειώ-
σει η προηγούμενη κυβέρνηση 
του Ντόναλντ Τραμπ. Προκειμένου 
να μην αντιμετωπίσει φυγή των 
επιχειρήσεων προς φορολογικούς 
παραδείσους, η κυβέρνηση Μπάι-
ντεν τάχθηκε υπέρ της επιβολής 
ελάχιστου εταιρικού φόρου ύψους 
21% σε παγκόσμιο επίπεδο. Προ-
χώρησε μάλιστα σε έναν τακτικό 
ελιγμό και προκειμένου να διευ-
κολύνει την επίτευξη συμφωνίας 
απέσυρε το βέτο και υπογράμμισε 
πως με την επιβολή ενιαίου ελά-
χιστου φόρου θα φορολογούνται 
και οι αμερικανικές πολυεθνικές 
και προπαντός οι αμερικανικοί τε-
χνολογικοί κολοσσοί στην εκά-
στοτε χώρα αναλόγως με τις πω-
λήσεις τους στην εκάστοτε χώρα. 
Τις τελευταίες ημέρες, πάντως, η 

κυβέρνηση Μπάιντεν έχει υπανα-
χωρήσει από την πρότασή της για 
ελάχιστο φόρο 21% και συναινεί 
πλέον σε έναν συντελεστή 15% 
προκειμένου να διασφαλίσει τη 
συναίνεση σε ευρύτερο επίπεδο. 
Εχουν ταχθεί υπέρ της επιβολής 
ελάχιστου εταιρικού φόρου της 
τάξεως «τουλάχιστον» του 15% 
χώρες όπως η Γαλλία, η Γερμανία, 
η Ιαπωνία και η Ιταλία.

Η δυσκολία στη διαμόρφωση 
ευρύτερης συναίνεσης έγκειται 
στα αποκλίνοντα συμφέροντα δια-
φόρων οικονομιών με τις φτωχό-
τερες αναπτυσσόμενες χώρες να 
έχουν λόγους να διαφωνήσουν: 
αν χάσουν το δέλεαρ της χαμηλής 
φορολογίας, δεν θα έχουν κανέναν 
τρόπο να προσελκύσουν ξένες επι-
χειρήσεις στο έδαφός τους. Εντός 
Ευρώπης τη σθεναρότερη αντίστα-
ση προβάλλει ήδη η Ιρλανδία που 
κατορθώνει να διασφαλίζει επεν-
δύσεις στο έδαφός της έχοντας 
τον κατώτερο εταιρικό φόρο στην 
Ε.Ε. και συγκεκριμένα το 12,5%.

Ο Ερικ Χόπλιν, πρόε-
δρος της εθνικής ένω-
σης διανομέων χον-
δρικής που ηγείται της 
συμμαχίας, τόνισε πως 
«η αύξηση-ρεκόρ των 
εταιρικών φόρων δεν 
θα μπορούσε να έρθει 
σε χειρότερη στιγμή 
για τους εργοδότες 
της Αμερικής».

Συμμαχία κατά 
του παγκόσμιου
ελάχιστου φόρου
από επιχειρήσεις
28 βιομηχανικοί όμιλοι στις ΗΠΑ

εναντιώνονται στην πρόταση Μπάιντεν

H Αμερικανίδα υπουργός Οικονομικών, Τζάνετ Γέλεν, μίλησε στο αμερικανικό εμπορικό επιμελητήριο σχετικά με την ανάγκη για αύξηση των φόρων με σκο-
πό τη χρηματοδότηση του προγράμματος επενδύσεων και δήλωσε πως οι εταιρικοί φόροι στην υπερδύναμη βρίσκονται «σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα». 

Εντός των επoμένων εβδομάδων 
αναμένουν να υπάρξει συμφωνία 
επί της αρχής για ένα παγκόσμιο 
πλαίσιο για την εταιρική φορολό-
γηση οι υπουργοί Οικονομικών 
της Γερμανίας και της Γαλλίας. 
Σε κοινή συνέντευξη Τύπου που 
παραχώρησαν ο Ολαφ Σολτς και 
ο Μπρινό Λε Μερ έθεσαν τη συ-
νάντηση του G20 στις αρχές Ιου-
λίου ως εφικτή προθεσμία για την 
εξεύρεση συμβιβασμού, τόσο σχε-
τικά με τον περιορισμό της φορο-
αποφυγής μέσω μεταφοράς κερ-
δών σε χώρες χαμηλής φορολογίας 
(πυλώνας 1) όσο και σχετικά με το 
ελάχιστο επίπεδο φορολόγησης 
(πυλώνας 2).

«Συνιστά μεγάλη πρόοδο» η 
πρόταση των ΗΠΑ για ελάχιστο 
συντελεστή 15% ή υψηλότερο, τό-

νισε ο κ. Σολτς. Ο κ. Λε Μερ από 
την πλευρά του τη χαρακτήρισε 
«ενδιαφέρουσα και στέρεη βάση» 
για περαιτέρω συνομιλίες. Με τη 
συμβιβαστική αυτή πρόταση –η 
Αμερικανίδα υπουργός Οικονο-
μικών Τζάνετ Γέλεν τον Απρίλιο 
είχε προτείνει ένα ελάχιστο επί-
πεδο 21% για τις αμερικανικές 
πολυεθνικές– «έγινε κατανοητό 

σε όλους ότι βρισκόμαστε στην 
τελική φάση προς μία συμφωνία», 
σχολίασε ο Γερμανός υπουργός 
Οικονομικών. «∆εν έχει κλείσει 

ακόμα, αλλά είμαστε πολύ κοντά», 
πρόσθεσε.

Ενας κοινός ελάχιστος συντελε-
στής θα αποτελεί μία «επανάστα-

ση στην εταιρική φορολόγηση», 
ανέφερε ο κ. Σολτς, μνημονεύο-
ντας την κοινή προσπάθεια Γερ-
μανίας και Γαλλίας για να επιτευ-
χθεί η σχετική συμφωνία. Στην 
ίδια γραμμή, ο Γάλλος ομόλογός 
του σημείωσε ότι «πρόκειται για 
μία πολιτική μάχη που δίνουμε 
από το 2017 […] Εχουμε κάνει 
κάθε προσπάθεια για να δώσου-
με ώθηση στις συνομιλίες και να 
βρούμε έναν συμβιβασμό».

Σε πρώτη φάση, αναμένε-
ται συμφωνία σε επίπεδο G7, οι 
υπουργοί Οικονομικών των επτά 
ισχυρότερων οικονομιών συνα-
ντιούνται αύριο και ξανά την ερχό-
μενη εβδομάδα, ενόψει της συνό-
δου των ηγετών στις 11-13 Ιουνίου 
(στην Κορνουάλη). Η συμφωνία 
αυτή αναμένεται να συμπεριλά-
βει τόσο τον ελάχιστο συντελεστή 
όσο και μέτρα για την αποτελε-
σματική φορολόγηση τεχνολογι-

κών κολοσσών όπως η Amazon, 
η Google και η Apple, που έχουν 
εκμεταλλευθεί την προνομιακή 
νομοθεσία ορισμένων χωρών για 
να ελαχιστοποιήσουν τη φορολο-
γική τους επιβάρυνση.

Ο κ. Λε Μερ επανέλαβε τις τρεις 
προϋποθέσεις που θέτουν οι δύο 
χώρες για την επίτευξη συμφωνί-
ας: να περιλαμβάνει και τους δύο 
πυλώνες· να θέτει σε ένα «αξιό-
πιστα» υψηλό επίπεδο τον ελά-
χιστο συντελεστή φορολόγησης· 
και να μη μείνει εκτός του πλαι-
σίου εφαρμογής του καμία από 
τις «σημαντικές» εταιρείες της 
ψηφιακής οικονομίας. «Θεωρού-
με ότι δεν απέχουμε πολύ από να 
πληρούνται αυτοί οι όροι», τόνισε. 
Συνεπώς, θα μπορούσε να ανακοι-
νωθεί μία «ιστορική συμφωνία» 
ήδη στη συνάντηση των υπουρ-
γών Οικονομικών του G7 την ερ-
χόμενη εβδομάδα, ανέφερε.   

Οι τράπεζες της Σουηδίας παίρνουν 
θέσεις μάχης και ετοιμάζονται για 
μετωπική σύγκρουση με την κυ-
βέρνηση της χώρας. Ο λόγος είναι 
ότι σκοπεύουν να εμποδίσουν τα 
σχέδιά της για επιβολή πρόσθε-
του φόρου στον χρηματοπιστω-
τικό κλάδο. Πρόκειται για διακη-
ρυγμένο στόχο του κυβερνητικού 
συνασπισμού Σοσιαλδημοκρατών 
και Πρασίνων που θεωρεί πως ο 
χρηματοπιστωτικός τομέας εγκυ-
μονεί πολύ μεγαλύτερους κινδύ-
νους για την οικονομική σταθε-
ρότητα από οποιονδήποτε άλλο 
κλάδο. Σε συνέντευξη που παρα-
χώρησε στο Bloomberg, η υπουρ-
γός Χρηματοπιστωτικού Τομέα, 
του κόμματος των Πρασίνων, Ασα 
Λιντχάνγκεν, τόνισε  πως «έχουμε 
γνωρίσει μια χρηματοπιστωτική 
κρίση που είχε τεράστιο κόστος 
για αυτό και δεν είναι παράλογο 
να συνεισφέρουν και οι τράπε-
ζες στην οικονομία». Αντικρούο-
ντας, άλλωστε, τους ισχυρισμούς 
των σουηδικών τραπεζών, η  Λι-

ντχάγκεν υπογράμμισε πως δεν 
υπάρχουν ενδείξεις ότι ο τραπε-
ζικός κλάδος της Σουηδίας δεν θα 
μπορέσει να αντεπεξέλθει σε μια 
πρόσθετη φορολογική επιβάρυν-
ση. Οπως τόνισε, «οι τράπεζες τα 
πηγαίνουν καλά και δεν φαίνεται 
να βρίσκονται σε δύσκολη κατά-
σταση». Εν μέσω αυτών των αντε-
γκλήσεων μεταξύ κυβέρνησης και 
τραπεζικού τομέα, η Τράπεζα της 
Σουηδίας προειδοποίησε χθες πως 
μέσα από έναν εκτεταμένο δανει-
σμό έχει δημιουργηθεί φούσκα 
στην αγορά ακινήτων και στοιχει-
οθετεί μεγάλους κινδύνους για τη 
χρηματοπιστωτική σταθερότητα 
στη χώρα. Οπως τονίζουν, πάντως, 
αναλυτές του Bloomberg, η βιο-

μηχανία χρηματοπιστωτικών της 
Σουηδίας έχει στυλώσει τα πόδια. 
Τη ∆ευτέρα η ένωση σουηδικών 
τραπεζών εξαπέλυσε μύδρους κα-
τά της πρότασης της κυβέρνησης, 
που υποστηρίζει πως παραβιάζει 
το κοινοτικό κεκτημένο. Επικαλεί-
ται μάλιστα αναλύσεις που έχουν 
εκπονήσει οι ρυθμιστικές αρχές 
και οι οποίες καταδεικνύουν πως η 
επιβολή υψηλότερων φόρων στον 
χρηματοπιστωτικό κλάδο μπορεί 
να εγκυμονεί κινδύνους για τη 
χρηματοπιστωτική σταθερότητα.
Σε ανάρτησή του στο Facebook, 
πάντως, ο Σουηδός πρωθυπουρ-
γός, Στέφαν Λόφβεν, δήλωσε απο-
φασισμένος να προχωρήσει κω-
φεύοντας στις διαμαρτυρίες των 
τραπεζών. Η βιομηχανία χρημα-
τοπιστωτικών, τονίζει, αντιπρο-
σωπεύει έναν δυνητικό κίνδυνο 
για την οικονομία, έναν κίνδυνο 
που «μπορεί να κοστίσει τεράστια 
ποσά χρημάτων στους φορολογου-
μένους». Για αυτό και το 2022 «θα 
υιοθετήσουμε νέο φόρο που θα 

επιβάλλεται στις τράπεζες» τονί-
ζει στην εν λόγω ανάρτησή του. 
Ενας πρόσθετος φόρος στις τρά-
πεζες είναι εδώ και χρόνια ανά-
μεσα στα σχέδια της σουηδικής 
κυβέρνησης. Το περασμένο έτος, 
όμως, η κυβέρνηση αναγκάστηκε 
να επιστρέψει το σχετικό νομο-
σχέδιο στα στελέχη που το συνέ-
ταξαν και να ζητήσει την αλλαγή 
του. Ο λόγος ήταν πως κινδύνευε 
να συγκρουστεί μετωπικά με τα 
θεσμικά όργανα της Ε.Ε. και την 
κοινοτική νομοθεσία περί κρατι-
κών ενισχύσεων και ενώ εκκρε-
μούσαν ερωτήματα σχετικά με τα 
κίνητρα αυτής της πρωτοβουλίας.

Η Εποπτική Αρχή Τραπεζών 
της Σουηδίας έχει προειδοποιή-
σει ότι ένας φόρος σαν αυτόν που 
σχεδιάζει η κυβέρνηση ενδέχε-
ται να μη λαμβάνει υπ’ όψιν τους 
πραγματικούς κινδύνους που αντι-
μετωπίζει η βιομηχανία των χρη-
ματοπιστωτικών. Στο ίδιο μήκος 
κύματος και η σουηδική υπηρεσία 
∆ιαχείρισης Χρέους που εξέφρασε 

την εκτίμηση ότι ο προτεινόμενος 
φόρος δεν λαμβάνει υπ’ όψιν πό-
σο επισφαλείς είναι οι δραστηρι-
ότητες της εκάστοτε τράπεζας. Η 
εν λόγω υπηρεσία έχει, άλλωστε, 
προειδοποιήσει από τον Νοέμ-
βριο ότι ο τραπεζικός τομέας μάλ-

λον θα επιχειρήσει να οδηγήσει 
τα πράγματα σε τροποποιήσεις 
του νόμου περί ελάχιστου φόρου, 
στέλνοντας θυγατρικές αλλά και 
γενικότερα πολλές επιχειρήσεις 
εκτός Σουηδίας.

BLOOMBERG

Παρίσι και Βερολίνο επιδιώκουν να επιτευχθεί συμφωνία στο G7

Σύγκρουση κυβέρνησης - τραπεζών στη Σουηδία

Την ερχόμενη 
εβδομάδα μπορεί 
να ανακοινωθεί μία 
«ιστορική συμφωνία» 
για την εταιρική 
φορολόγηση, ανέφερε 
ο Γάλλος υπουργός 
Οικονομικών.

Αιτία, η επιβολή 
πρόσθετου φόρου 
στον χρηματοπιστωτικό 
κλάδο.

«Συνιστά μεγάλη πρόοδο» η πρόταση των ΗΠΑ για ελάχιστο συντελεστή 15% 
ή υψηλότερο, τόνισε ο Γερμανός υπουργός Οικονομικών Ολαφ Σολτς.

Ο Σουηδός πρωθυπουργός, Στέφαν Λόφβεν, δήλωσε αποφασισμένος να 
προχωρήσει, κωφεύοντας στις διαμαρτυρίες των τραπεζών. 

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ
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Σε κλίμα τουλάχιστον βεβαρημέ-
νο  για την τουρκική κυβέρνη-
ση και με την τουρκική λίρα να 
φλερτάρει με μια ισοτιμία 8,5 λι-
ρών προς ένα δολάριο, ο Τούρ-
κος πρόεδρος επιδίδεται σε μια 
επίθεση φιλίας προς τις αμερι-
κανικές επιχειρήσεις επιχειρώ-
ντας να προσελκύσει επενδύσεις 
στη χώρα του. Ο Ταγίπ Ερντο-
γάν μίλησε για νέα εποχή στις 
σχέσεις της Τουρκίας με τις ΗΠΑ 
στο πλαίσιο τηλεδιάσκεψης που 
είχε με τους εκπρόσωπους ορι-
σμένων από τις μεγαλύτερες αμε-
ρικανικές επιχειρήσεις. Ανάμε-
σά τους εκπρόσωποι των Boeing, 
Amazon, Microsoft, Kellogg, 
PepsiCo, Cisco, Procter & Gamble 
και Johnson & Johnson, οι οποίοι 
άκουσαν τον Τούρκο πρόεδρο να 
ευχαριστεί τις επιχειρήσεις επει-
δή εμπιστεύονται την Τουρκία και 
ζήτησε από τα στελέχη τους να 
συνδράμουν ώστε να βελτιωθούν 
οι σχέσεις της χώρας του με την 
υπερδύναμη.

Σύμφωνα με σχετικό ρεπορ-
τάζ της τουρκικής εφημερίδας 
Sabah, ο Τούρκος πρόεδρος 
αναφέρθηκε στις τριβές που 
έχει προκαλέσει στις σχέσεις 
των δύο χωρών η επιλογή της 
Αγκυρας να προμηθευτεί από 
τη Μόσχα τους πυραύλους S-400 
και στις κυρώσεις που της επέβα-
λε η Ουάσιγκτον. Υπογράμμισε 
πως η Τουρκία έχει καταβάλει 
και εξακολουθεί να καταβάλει 
κάθε προσπάθεια ώστε να μην 
επιτρέψει στις εντάσεις αυτές 
να τορπιλίσουν τις οικονομικές 
και εμπορικές σχέσεις των δύο 
χωρών. Τόνισε πως οι δύο χώρες 
πρέπει να υιοθετήσουν μηχανι-
σμούς που θα προωθήσουν τη 
μεταξύ τους οικονομική συνερ-
γασία και την ανάπτυξη σχέσεων 
μεταξύ εταίρων και υπενθύμισε 
πως προκειμένου να φθάσουν οι 
διμερείς εμπορικές συναλλαγές 
στα 100 δισ. δολάρια, «χρειάζεται 
μια ειλικρινής προσέγγιση που 
θα βασίζεται στον σεβασμό και 
στα κοινά συμφέροντα και στις 

κοινές αξίες» ανάμεσα στις δύο 
χώρες. Οι εμπορικές συναλλαγές 
ανάμεσα στην Τουρκία και στις 
ΗΠΑ ανήλθαν στα 21 δισ. δολά-
ρια το 2019 και οι δύο σύμμαχοι 
στο ΝΑΤΟ έχουν θέσει στόχο 

να τις αυξήσουν στα 100 δισ. 
δολάρια. Μολονότι το διμερές 
εμπόριο απέχει ακόμη πολύ από 
αυτόν τον στόχο, είναι γεγονός 
ότι αυξάνεται σταθερά. Ακόμη 
και την περασμένη χρονιά, εν 
τω μέσω της πανδημίας, σημεί-
ωσε αύξηση τα 21 δισ. δολάρια. 
Στο μεταξύ, δραστηριοποιού-
νται στην Τουρκία τουλάχιστον 
1.700 αμερικανικές επιχειρήσεις 
που έχουν σύνολο περιουσιακών 
στοιχείων ύψους 31,2 δισ. δο-
λαρίων και απασχολούν 78.000 
άτομα. Υπενθύμισε, επίσης, πως  
«το σύνολο των αμερικανικών 
επενδύσεων στην Τουρκία έχει 
φθάσει τα 13 δισ. δολάρια».

Παράλληλα, τόνισε πως η χώ-
ρα του θα προσφέρει κίνητρα 

στους ξένους επενδυτές και θα 
μεριμνήσει ώστε να τους διευκο-
λύνει να επωφεληθούν από αυ-
τά τα κίνητρα. Προσέθεσε πως η 
κυβέρνησή του «δίνει ιδιαίτερη 
προσοχή σε σχέδια και προγράμ-
ματα που θα επιταχύνουν τον τε-
χνολογικό μετασχηματισμό της 
χώρας, θα δημιουργήσουν νέες 
θέσεις εργασίας και θα συνδρά-
μουν στον ισοσκελισμό του ισο-
ζυγίου τρεχουσών συναλλαγών» 
της Τουρκίας. Κάλεσε, όμως, πα-
ράλληλα την υπερδύναμη να επι-
δείξει εποικοδομητική στάση και 
συμπλήρωσε πως στις σχέσεις 
των δύο χωρών αποτελούν πρό-
βλημα οι δασμοί στον χάλυβα και 
στο αλουμίνιο που έχει θέσει η 
προηγούμενη κυβέρνηση.

Μεγαλόπνοα σχέδια για την αιολι-
κή ενέργεια έχει η κυβέρνηση του 
προέδρου των ΗΠΑ, Τζο Μπάιντεν, 
καθώς προωθεί σχέδια για την ανά-
πτυξη αιολικών πάρκων πέραν των 
ακτών του Ειρηνικού, όπως αναφέ-
ρει σε σχετικό δημοσίευμά της η 
εφημερίδα The New York Times. 
Και αυτό συμβαίνει πρώτη φορά, 
ενώ η ίδια η γεωμορφολογία των 
δυτικών ακτών θέτει και τεράστια 
ζητήματα για την παραγωγή αυτής 
της μορφής ήπιας ενέργειας. Πα-
ρά ταύτα, είναι εκ παραλλήλου και 
μία μεγάλη ευκαιρία τόσο για τον 
Αμερικανό πρόεδρο όσο και για 
τον κυβερνήτη της Καλιφόρνιας, 
Γκάβιν Νιούσομ, να εκπληρώσουν 
τις δεσμεύσεις τους για αύξηση 
της παραγωγής και χρήσης καθα-
ρής ενέργειας. Ο σχεδιασμός θέλει 
να εξετάζονται δύο περιοχές στα 
ανοικτά των ακτών της κεντρικής 
και βόρειας Καλιφόρνιας. Η μία εί-
ναι στον κόλπο Μόρο και η άλλη 
πλησίον της κομητείας Χάμπολντ. 
Αμφότερες με την εγκατάσταση 
αιολικών πάρκων θα μπορούν να 
παράγουν σε ορίζοντα δεκαετίας 
έως και 4,6 γιγαβάτ και να καλύ-
πτουν τις ενεργειακές ανάγκες 1,6 
εκατομμυρίου σπιτιών, σύμφωνα 
με ενημερωτικό δελτίο του Λευ-
κού Οίκου. «Εναπόκειται σε εμάς, 
στις Ηνωμένες Πολιτείες, το μέλ-
λον της καθαρής ενέργειας, αλλά 
για να το διασφαλίσουμε θα πρέπει 
όλοι μας να συστρατευθούμε σε 
αυτό με αρωγό την καλύτερη δυ-
νατή επιστημονική γνώση», δήλω-
σε η υπουργός Εσωτερικών Ντεμπ 
Χάαλαντ.

Ο Αμερικανός πρόεδρος έχει 
θέσει στόχο έως το 2035 να καλύ-
πτονται πλήρως οι ανάγκες των 
Ηνωμένων Πολιτειών με τη χρή-
ση ενέργειας που παράγεται από 
ανανεώσιμες πηγές. Επίσης, επι-
διώκει το σύνολο της οικονομίας 
της χώρας να μεταβεί στην καθαρή 
ενέργεια έως το 2050, όπως αναφέ-
ρουν οι ΝΥΤ. Αντίστοιχο χρονοδιά-
γραμμα έχει και η πολιτεία της Κα-
λιφόρνιας, η οποία επιδιώκει όλη 
η οικονομία να έχει μεταβεί στην 
καθαρή ενέργεια μέχρι το 2045. 
Κατά τον κυβερνήτη της Γκάβιν 

Νιούσομ, η ανακοίνωση του Αμε-
ρικανού προέδρου για τα επιπλέ-
οντα αιολικά πάρκα έχει ιστορική 
σημασία, αλλάζοντας τους όρους 
του παιχνιδιού. Υπό το πρίσμα των 
περιβαλλοντικών στόχων του, ο 
κ. Μπάιντεν σχεδιάζει να αυξήσει 
την παραγωγή αιολικής ενέργειας 
πέραν των ακτών από τα μόλις 42 
μεγαβάτ σήμερα σε 30.000 μεγαβάτ 
έως το 2030. Αξίζει να επισημανθεί 
πως ήδη στις αρχές Μαΐου έλαβε 
το πράσινο φως από τις αρμόδιες 
ομοσπονδιακές αρχές το πρώτο 
έργο υπεράκτιου αιολικού πάρκου, 
ενώ αναμένεται να περάσουν τη 
διαδικασία ακόμη δώδεκα προτά-
σεις, που προβλέπουν ανάπτυξη 
ανεμογεννητριών πέραν των ανα-
τολικών ακτών των ΗΠΑ.

Στο σημείο αυτό θα πρέπει να 
αναφερθεί ότι εν συγκρίσει με τις 
ανατολικές ακτές τα ύδατα στις δυ-
τικές βαθαίνουν πολύ πιο γρήγορα. 
Αυτό εμποδίζει την ανάπτυξη υπε-
ράκτιων εγκαταστάσεων, οπότε ο 
Λευκός Οίκος αποφάσισε να εξε-
τάσει την ανάπτυξη μιας αρκετά 
φουτουριστικής τεχνολογίας με 
πλωτά αιολικά πάρκα, όπως ανα-
φέρει δημοσίευμα στην ιστοσελίδα 
The Verge. Μέχρι τώρα, οι τεχνικοί 
περιορισμοί εμπόδιζαν γενικά τις 
εταιρείες να εγκαταστήσουν ανε-
μογεννήτριες που είναι στερεωμέ-
νες στον πυθμένα των υδάτων σε 
βάθος άνω των 60 μέτρων. Αυτό 
άφησε εκτός σχεδιασμού σχεδόν 
το 60% των πόρων για τα υπερά-
κτια αιολικά πάρκα, σύμφωνα με το 
Εθνικό Εργαστήριο Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (NREL). Με την 
ανάπτυξη νέων τεχνολογιών, όμως, 
που δίνουν τη δυνατότητα στις 
ανεμογεννήτριες να επιπλέουν σε 
βαθύτερα νερά, φαίνεται πως θα 
εκταμιευθούν τα εν λόγω κονδύλια. 
Τέλος, το υπουργείο Ενέργειας έχει 
δηλώσει ότι διοχέτευσε περισσό-
τερα από 100 εκατομμύρια δολά-
ρια για την προώθηση της τεχνο-
λογίας σχετικά με τις υπεράκτιες 
ανεμογεννήτριες – μέχρι στιγμής 
λίγες τέτοιες λειτουργούν και δεν 
υπάρχουν ακόμη επιπλέοντα αιολι-
κά πάρκα με εμπορικό χαρακτήρα 
πουθενά στον κόσμο.

Εκτός από επενδύσεις, ο Τούρκος πρόεδρος ζήτησε από τους Αμερικανούς επιχειρηματίες να συνδράμουν ώστε 
να βελτιωθούν οι σχέσεις της χώρας του με τις ΗΠΑ.

EP
A

Στην πρώτη εμπορική διαπραγμά-
τευση επί κυβέρνησης Μπάιντεν 
προχώρησαν χθες η Ουάσιγκτον 
και το Πεκίνο για να συζητήσουν 
τα θέματα που απασχολούν τις 
δύο πλευρές. Με τη συζήτηση να 
γίνεται ψηφιακά, για λογαριασμό 
της αμερικανικής πλευράς μίλη-
σε η νέα εκπρόσωπος Εμπορίου, 
Κάθριν Τάι, και της κινεζικής ο 
αντιπρόεδρος της κυβέρνησης, 
Λιου Χε. Οι δύο πλευρές επιβεβαί-
ωσαν την εκτίμησή τους πως είναι 
εξαιρετικά μεγάλης σημασίας το 
τραυματισμένο από την πολιτι-
κή του Ντόναλντ Τραμπ διμερές 
εμπόριο. Στη σχετική ανακοίνωσή 
του το γραφείο της εκπροσώπου 

Εμπορίου τόνισε πως η κ. Τάι και 
ο κ. Λιου «συζήτησαν τις βασικές 
αρχές της κυβέρνησης Μπάιντεν 
σε ό,τι αφορά την εμπορική της 
πολιτική, που είναι επικεντρωμέ-
νη στην πλευρά των εργαζομέ-
νων, ενώ έθιξαν και θέματα που 
προβληματίζουν τις δύο πλευρές». 

Σύμφωνα με την κινεζική εφη-
μερίδα Global Times, από πλευράς 
του κινεζικού υπουργείου Εμπο-
ρίου η σχετική ανακοίνωση ανα-
φέρει πως οι δύο πλευρές «αντήλ-
λαξαν απόψεις με ειλικρίνεια και 
με αμοιβαίο σεβασμό», ενώ συμ-
φώνησαν να δώσουν συνέχεια 
στη μεταξύ τους εμπορική δια-
πραγμάτευση.

Παρά τις ευγενικές διατυπώ-
σεις, πάντως, οι σχέσεις ανάμεσα 
στις δύο μεγαλύτερες οικονομίες 
του κόσμου αναμένεται να πα-
ραμείνουν τεταμένες. 

Αυτό προδίδει τουλάχιστον η 
δήλωση του Κερτ Κάμπελ, συμ-
βούλου του Λευκού Οίκου για 
ζητήματα Ινδίας - Ειρηνικού, ο 
οποίος τόνισε χθες ότι η περίο-
δος στενών σχέσεων ανάμεσα 
στις δύο χώρες έχει λήξει. Προ-
εξόφλησε μάλιστα πως εφεξής 
«ο ανταγωνισμός θα είναι το κυ-
ρίαρχο μοτίβο στις σχέσεις των 
δύο χωρών», που θα κινούνται 
σε «ένα νέο πλαίσιο στρατηγι-
κών παραμέτρων».

Πρώτη επαφή ΗΠΑ και Κίνας επί κυβέρνησης Μπάιντεν

Επίθεση φιλίας από Ερντογάν
σε αμερικανικές επιχειρήσεις

Στήνουν πλωτά αιολικά 
πάρκα στον Ειρηνικό

Πρόσκληση για επενδύσεις μέσω τηλεδιάσκεψης με στελέχη μεγάλων ομίλων

Μπορεί οι εκατέρωθεν 
ανακοινώσεις
να ήταν ιδιαιτέρως 
ευγενικές,
για τον Λευκό Οίκο 
όμως η περίοδος 
συνεργασίας με 
το Πεκίνο έχει λήξει.

Ο σχεδιασμός αφορά δύο περιοχές στα ανοικτά των ακτών της κεντρικής 
και βόρειας Καλιφόρνιας. Τα αιολικά πάρκα θα μπορούν να παράγουν σε ορί-
ζοντα δεκαετίας έως και 4,6 γιγαβάτ.

Η διαδικτυακή συνά-
ντηση έγινε σε μια 
περίοδο που η κυβέρ-
νηση Ερντογάν βρί-
σκεται υπό μεγάλη πί-
εση, ενώ η αξία ενός 
δολαρίου έχει εκτινα-
χθεί στις 8,5 λίρες.
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Σήμερα, εμείς ο κόσμος, βάζουμε
τον επίλογο σε μια μακρά και τραυ-
ματική περίοδο.  Ελπίζουμε η Βου-
λή που θα προκύψει από αύριο να
είναι μια που με σοβαρότητα θα
εγκύψει πάνω στα σοβαρά προ-
βλήματα, που ταλανίζουν την χώρα
μας σε όλα τα επίπεδα και όχι μια
που θα είναι χειρότερη από την
απερχόμενη.  Οπότε όλοι μας είναι
καλό να έχουμε αυτό κατά νουν.
Ο τόπος χρειάζεται σταθερότητα
και ευχόμαστε όλοι να το αντιλη-
φθούν επιτέλους αυτό το τόσο
απλό, πλην δύσκολο να επιτευχ-
θεί.

Το κλειδί για ανάπτυξη και έξο-
δο από τις συνέπειες της πανδημίας
εστιάζεται κατά κύριο λόγο σε δύο
παραμέτρους: την αύξηση στην
κατανάλωση και την αύξηση στις
επενδύσεις.  Αν συμβεί αυτό τότε
αλυσιδωτά θα έχουμε αύξηση στον
ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας,
μείωση στην ανεργία, αύξηση στα
έσοδα του κράτους και διασφάλιση
πως καταπονημένοι λόγω της παν-
δημίας τομείς, όπως η υγεία και η
διαχείριση του δημοσίου χρέους,
θα μπουν σε τροχιά σωστής εξυ-
πηρέτησης χωρίς να προκαλούν
βαρίδια σε όλους μας.  Σε αντίθετη
περίπτωση θα έχουμε την ανάγκη
αύξησης των φορολογιών να επι-
κρέμεται πάνω από τα κεφάλια

μας σαν δαμόκλειος σπάθη και
όλοι θα έπρεπε να ξέρουμε τι ση-
μαίνει αύξηση φορολογιών, καθώς
ζήσαμε τις συνέπειες τους στο πε-
τσί μας στο όχι και τόσο απόμακρο
παρελθόν.

Η κλιμακούμενη άρση των πε-
ριορισμών λόγω της ανάπτυξης
του εμβολιαστικού προγράμματος
γεμίζει τις μηχανές της κατανά-
λωσης.  Παρόλο που η κατανάλωση
το επόμενο διάστημα θα έχει έν-
τονο το στοιχείο του αυθορμητι-
σμού, κάποιο ρόλο θα παίξει και
η σταθερότητα στο οικονομικό
περιβάλλον ιδιαίτερα για πιο σο-
βαρές (σε μέγεθος) αγορές κατα-
ναλωτικών προϊόντων.

Σε ό,τι αφορά στις επενδύσεις,

η σημαντικότητα του αυθορμητι-
σμού και της οικονομικής σταθε-
ρότητας είναι αντίστροφη σε ση-
μασία από ό,τι στην κατανάλωση.
Μεγαλύτερη σημασία έχει η στα-
θερότητα.  Στην περίπτωση μας
τουλάχιστον, οι κύριοι δείκτες
σταθερότητας είναι η δραστική
μείωση του τοξικού κλίματος, οι
υγιείς δημοσιονομικοί δείκτες, η
φορολογική σταθερότητα, η τρα-

πεζική σταθερότητα, η διακριτή
άσκηση των εξουσιών, η γρήγορη
εφαρμογή των απαιτούμενων με-
ταρρυθμίσεων και η γρήγορη απο-
νομή δικαιοσύνης.

Η χώρα μας έχει μεγάλο από-
θεμα ευκαιριών ανάπτυξης στο
σύγχρονο διεθνές επενδυτικό πε-
ριβάλλον.  Τα κυριότερα στοιχεία
που απαιτούνται είναι πρώτον, να
αποτάξουμε τον κακό μας εαυτό,

και δεύτερον, να βγάλουμε προς
τα έξω το μήνυμα ότι «we mean
business».  Ένα σημαντικό προ-
ωθητικό καύσιμο είναι το Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
της ΕΕ όπου δυνητικά πέραν των
€4,4 δισ. θα εισρεύσουν στην κυ-
πριακή οικονομία τα επόμενα λίγα
χρόνια, νοουμένου ότι εμείς θα
προβούμε σε αναγκαίες και συγ-
κεκριμένες μεταρρυθμίσεις.

Όπως έχω δηλώσει επανειλημ-
μένα, ο τομέας των ακινήτων έχει
πολυδιάστατο και πολυεπίπεδο
ρόλο να παίξει στη διαμόρφωση
του νέου επενδυτικού περιβάλ-
λοντος και στην Κύπρο του αύριο.
Είτε πρόκειται για τον τομέα της
Παιδείας, είτε τον τομέα της Υγείας,
είτε βλέπουμε διαφορετικές ηλι-
κιακές ομάδες, είτε βλέπουμε ξε-
χωριστά ή συλλογικά όλους τους
τομείς της οικονομίας, είτε εστιά-
σουμε στην μετάβαση στην πρά-
σινη οικονομία, το δεδομένο είναι
ένα: η κτηματαγορά έχει πρωτα-
γωνιστικό ρόλο να διαδραματίσει.
Η κτηματαγορά θα αποτελέσει με-
γάλο στήριγμα και πυλώνα ανά-
πτυξης της Κύπρου της επόμενης
μέρας.  Όμως, με τη σειρά της, μια
υγιής αγορά ακινήτων χρειάζεται
και ένα πλέγμα σύγχρονων νομο-
θεσιών και κανονισμών, έτσι ώστε
αφενός να λειτουργεί εύρυθμα και
αφετέρου να ενθαρρύνει τις επεν-
δύσεις σε αυτήν – τόσο από ντό-
πιους όσο και από ξένους σοβαρούς
επενδυτές.

Κύριοι βουλευτές, αρθείτε στο
ύψος των περιστάσεων.  Σας εκλι-
παρούμε.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Κτηματαγορά, σταθερότητα και Κύπρος του αύριο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Πιέσεις στις τιμές της πιο περιζή-
τητης κατηγορίας διαμερισμάτων,
ήτοι εκείνων που κοστίζουν από
80.000 έως 150.000 ευρώ, αναμέ-
νουν στελέχη της αγοράς ακινήτων
τα επόμενα χρόνια. Αιτία είναι η
αναμενόμενη εκτίναξη της προ-
σφοράς κατά τα επόμενα χρόνια,
καθώς πρόκειται να διατεθούν
προς πώληση περί τις 70.000 -
100.000 κατοικίες, στο πλαίσιο της
διαδικασίας εκκαθάρισης των κόκ-
κινων δανείων. Μεγάλο μέρος αυ-
τών εντάσσεται σε αυτήν ακριβώς
την κατηγορία τιμής. Παρότι ο όγ-
κος αυτός δεν θα βρεθεί στην αγορά
εν μια νυκτί, εντούτοις είναι ικανός
να αναδιαμορφώσει τις ισορροπίες
στην αγορά κατοικίας, μεταθέτον-
τας τη διαπραγματευτική ισχύ προς
την πλευρά των αγοραστών.

Η εξέλιξη αυτή θα φέρει πολλούς
ιδιοκτήτες που πιθανώς να επιθυ-
μούν να πωλήσουν το ακίνητό τους
τα επόμενα χρόνια σε μια διαδι-
κασία ανταγωνισμού με τις εται-
ρείες διαχείρισης κόκκινων δανεί-
ων, τις εταιρείες διαχείρισης ακι-
νήτων και τις τράπεζες, καθώς οι
εν λόγω θεσμικοί παίκτες θα μπο-
ρούν να κινηθούν με μεγαλύτερη
ευελιξία στην αγορά. Παράλληλα,
αυτήν την περίοδο και μέχρις ότου
αρχίσει να αυξάνεται ο όγκος των
προς πώληση ακινήτων, είτε μέσω
των πλειστηριασμών είτε μέσω
άλλων καναλιών, όπως οι ηλεκτρο-
νικές πλατφόρμες ακινήτων, προ-
σφέρεται μια σημαντική ευκαιρία
στους πωλητές προκειμένου να
εξασφαλίσουν ένα σημαντικό τί-
μημα σε ένα εύλογο χρονικό διά-
στημα.

Το πρόβλημα όμως έγκειται
στην κουλτούρα της πλειονότητας
των πωλητών. Οπως επισημαίνει
ο κ. Αντώνης Μαρκόπουλος, διευ-
θύνων σύμβουλος της νεοφυούς
εταιρείας αξιοποίησης ακινήτων
Prosperty, «από τις 150.000 μηνι-
αίες αναζητήσεις που γίνονται
στην πλατφόρμα ακινήτων που
έχουμε αναπτύξει, διαπιστώνουμε
ένα σημαντικό χάσμα ανάμεσα
στις ζητούμενες τιμές και στις τιμές
που προτίθενται να συζητήσουν
οι αγοραστές. Κατά κανόνα, η αναν-
τιστοιχία ανάμεσα στη ζήτηση και
στην προσφορά είναι της τάξεως
του 20%-25%». Το αποτέλεσμα,

σύμφωνα με τον κ. Μαρκόπουλο,
είναι οι τιμές στις οποίες τελικά
να γίνονται συναλλαγές να είναι
πολύ χαμηλότερες σε σχέση με τις
τιμές που ζητούνται στις αγγελίες.

«Εντέλει βλέπουμε ότι όσο η
ζητούμενη τιμή μειώνεται, η ζή-
τηση αυξάνεται εκθετικά. Πολλοί
ιδιοκτήτες ξεκινούν από υψηλή
αφετηρία, ώστε να έχουν το περι-
θώριο διαπραγμάτευσης και να ει-
σπράξουν τελικά ένα χαμηλότερο
ποσό. Αυτό που γίνεται όμως είναι
να αποθαρρύνουν πλήρως τη ζή-
τηση», τονίζει ο κ. Μαρκόπουλος.
Με δεδομένο λοιπόν ότι οι κατοικίες
που θα «πέσουν» στην αγορά από
τις τράπεζες και τις εταιρείες δια-
χείρισης ακινήτων τα επόμενα χρό-

νια θα αποτιμώνται στις εύλογες
αξίες τους και όχι σε μια υπερτι-
μημένη τιμή, θα πρέπει να αναμέ-
νονται σημαντικές αλλαγές στον
τρόπο που λειτουργεί η αγορά μέχρι
σήμερα.

«Οταν αίφνης θα υπάρχουν κι

άλλες επιλογές σε μια περιοχή και
μάλιστα σε αρκετά χαμηλότερο
κόστος, είναι επόμενο να χρειαστεί
να αλλάξουν στάση και οι ιδιώτες
πωλητές, αναθεωρώντας τις απαι-
τήσεις τους», αναφέρει ο κ. Μαρ-
κόπουλος. Μάλιστα, ιδιαίτερο εν-
διαφέρον παρουσιάζει το γεγονός
ότι όταν η αρχική ζητούμενη τιμή
είναι χαμηλότερη, εντέλει είναι
εφικτό να εξασφαλιστεί υψηλότερο
τίμημα. Οπως εξηγεί ο κ. Μαρκό-
πουλος, «πρόσφατα αναλύσαμε
δύο ξεχωριστές περιπτώσεις δια-
μερισμάτων, όπου πείσαμε τους
ιδιοκτήτες να ξεκινήσουν την αγ-
γελία από τίμημα 80.000 ευρώ και
120.000 ευρώ, έναντι της αρχικής
πρόθεσης για 115.000 ευρώ και

150.000 ευρώ αντίστοιχα. Τελικά,
το πρώτο ακίνητο πουλήθηκε στις
110.000 ευρώ και το δεύτερο στις
145.000 ευρώ. Αυτό έγινε επειδή
η χαμηλή ζητούμενη τιμή προσείλ-
κυσε πολύ μεγαλύτερο αγοραστικό
ενδιαφέρον και οι υποψήφιοι κα-
τέληξαν σε έναν άτυπο πλειστη-
ριασμό μεταξύ τους».

Επομένως, όταν η ζητούμενη
τιμή είναι εγγύτερα προς την εύ-
λογη αξία του ακινήτου, πολλές
φορές είναι εφικτό να εξασφαλιστεί
υψηλότερο τίμημα, λόγω της ζή-
τησης που θα δημιουργηθεί. Στον
αντίποδα, όταν ο ιδιοκτήτης ζητάει
περισσότερα χρήματα από αυτά
που αξίζει το ακίνητό του, με την
προσδοκία ότι κάποιος μπορεί και

να τα προσφέρει, καταλήγει με ένα
ακίνητο για το οποίο δεν εκδηλώ-
νεται καμία ζήτηση επί μήνες. Πρό-
κειται για ένα χρόνιο πρόβλημα
της αγοράς κατοικίας. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, αν δεν αλλάξουν στάση
οι ιδιώτες πωλητές, θα βρεθούν
εκτός αγοράς, με δεδομένο ότι αυ-
τήν την περίοδο γίνονται πολύ ση-
μαντικές προσπάθειες για την προ-
σέλκυση περισσότερων ιδιωτών
αγοραστών στη διαδικασία των
πλειστηριασμών. Στόχος είναι να
αυξηθεί κατακόρυφα το ποσοστό
των ακινήτων που πωλούνται μέσω
πλειστηριασμού σε περίπου 80%
του συνόλου, έναντι 20%-25% που
ήταν μέχρι και την έλευση της
πανδημίας.

Οι πλειστηριασμοί ακινήτων πιέζουν τις τιμές
70.000 - 100.000 κατοικίες θα «πέσουν» στην αγορά από τράπεζες και εταιρείες διαχείρισης τα επόμενα χρόνια

Η κτηματαγορά θα αποτελέσει μεγάλο στήριγμα και πυλώνα ανάπτυξης της Κύπρου της επόμενης μέρας.

<<<<<<

Η αναμενόμενη εκτίνα-
ξη της προσφοράς θα
επηρεάσει κυρίως τα
διαμερίσματα που κο-
στίζουν από 80.000
έως 150.000 ευρώ.

Αυτή την περίοδο γίνονται πολύ σημαντικές προσπάθειες για την προσέλκυση περισσότερων ιδιωτών αγοραστών στη διαδικασία των πλειστηριασμών.
Στόχος είναι να αυξηθεί κατακόρυφα το ποσοστό των ακινήτων που πωλούνται μέσω πλειστηριασμού σε περίπου 80% του συνόλου, έναντι 20%-25% που
ήταν μέχρι και την έλευση της πανδημίας.

<<<<<<

Το κλειδί για ανάπτυξη
και έξοδο από τις συνέ-
πειες της πανδημίας
εστιάζεται κατά κύριο
λόγο σε δύο παραμέ-
τρους: την αύξηση 
στην κατανάλωση και
την αύξηση στις επεν-
δύσεις.  

Τα περιζήτητα
Ποιες είναι όμως οι περιοχές
της Αττικής με το μεγαλύτερο
αγοραστικό ενδιαφέρον; Με
βάση τα στοιχεία της Prosperty,
το 45% του αγοραστικού ενδια-
φέροντος αφορά συνοικίες του
κέντρου της Αθήνας, λόγω του
χαμηλού κόστους σε σχέση με
άλλα σημεία. Σήμερα, η συντρι-
πτική πλειονότητα των ενδιαφε-
ρόμενων αγοραστών αναζητεί
κατοικίες της τάξεως των
70.000 - 120.000 ευρώ, κάτι
που πιστοποιείται και από τις τά-
σεις στην αγορά στεγαστικής πί-
στης, καθώς το 2020 το μέσο
στεγαστικό δάνειο που εκταμι-
εύτηκε ήταν αξίας 85.000 ευ-
ρώ. Ως εκ τούτου, περιοχές
όπως τα Πατήσια, τα Σεπόλια, το
Παγκράτι, η Κυψέλη, τα Πετρά-
λωνα, οι Αμπελόκηποι, τα Ιλίσια
καταγράφουν σημαντικό ενδια-
φέρον.Ακολουθούν με ποσοστό
30% τα βόρεια προάστια, όπως
Μαρούσι, Αγία Παρασκευή, Χα-
λάνδρι, Βριλήσσια, Μελίσσια και
Κηφισιά. Ενα πρόσθετο 15%
των αγοραστών κινείται προς τα
νότια και οι υπόλοιποι προς τα
δυτικά και τα ανατολικά. Ωστό-
σο, το εγχώριο αγοραστικό εν-
διαφέρον για τα νότια προάστια
έχει υποχωρήσει σε σχέση με
τα προηγούμενα χρόνια και η
πλειονότητα των ενδιαφερομέ-
νων για τις περιοχές αυτές προ-
έρχεται από το εξωτερικό. 
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Αυτή η γιορτή ξεκινάει από το 
σκοτάδι. Ξάφνιασμα κι ένας μι-
κρός φόβος ότι μπήκα σε λάθος 
μέρος, αυτά αισθάνθηκα περνώ-
ντας την είσοδο. Αλλά έξω από 
την αίθουσα, στον δεύτερο όροφο 
του Μουσείου Μπενάκη Ελληνι-
κού Πολιτισμού, γράφει: «Χρήστος 
Μποκόρος. 1821, η γιορτή». Εδώ 
λοιπόν είναι η «Γιορτή» και αφιε-
ρώνεται σε ζώντες και τεθνεώτες 
πλέκοντας αριστοτεχνικά το φως 
με τη σκιά, το μαύρο με το χρυσό 
και το κόκκινο. «Εαρ συντριμμένο 
μοσχοβολά σε λείψανα χρυσοκέ-
ντητα μεταξωτά», σημείωνε στο 
ημερολόγιό του ο ζωγράφος στις 
17 του φετινού Μαρτίου. «Ακατα-
μάχητο άρωμα και τώρα και τότε, 
δυο αιώνες πριν, που τέτοιες μέ-
ρες ξεσηκώνονταν οπλαρχηγοί, 
πρόκριτοι και λαϊκοί».

«Ο τίτλος της έκθεσης είναι η 
“Γιορτή”. Αλλά για να φτάσεις μέ-
χρι εκεί, έχει κόπο, αίμα, θυσίες. 
Για να γιορτάσεις τον ήλιο, πρέπει 
να περάσεις μέσα από τη νύχτα. 
Κανένα φως δεν υπάρχει χωρίς 
σκοτάδι, ούτε καν στις προσωπι-
κές μας ιστορίες. Πόσες σκιές προ-
σπαθούμε να καλύψουμε καθώς 
προχωράμε στη ζωή; Ακόμα πε-
ρισσότερες διαθέτει η Ιστορία». 

Ο λόγος είναι για το παρελ-
θόν, την Ελληνική Επανάσταση, 
τη μνήμη, αλλά επίσης το παρόν 
και τη ζωγραφική, που είναι και 
αυτή «σκιά και φως μπλεγμένα 
μαζί». Και βεβαίως ο λόγος είναι 
γι’ αυτήν την έκθεση που ο Χρή-
στος Μποκόρος επιθυμούσε να 
την πραγματοποιήσει εδώ και 
τέσσερα χρόνια. Η ευκαιρία του 
δόθηκε χάρη στην επέτειο των 
200 χρόνων από την Επανάσταση 
του 1821 και πραγματοποιείται 
με την υποστήριξη του Ιδρύμα-
τος Μποδοσάκη και της Πρωτο-
βουλίας ’21. 

«Μία ακόμη ματιά στην Ιστο-
ρία;» τον ρωτάω, έχοντας στον 
νου μου την έκθεσή του «Αδιάβα-
στο δάσος» (2004), που άγγιζε το 
τραύμα της Εθνικής Αντίστασης 
και του Εμφυλίου. «∆εν ασχολού-
μαι με την Ιστορία», απαντά. «Το 
αίτημα για μένα είναι η αυτογνω-
σία. Μια ταυτότητα ζητάω, αυτά 
που ορίζουν τη ζωή και την ψυχή. 
Αλλά κανείς μας δεν είναι μόνος 
σε αυτή την πορεία, και ας είμα-
στε όλοι περαστικοί από εδώ».

«Από το σκοτάδι ώς το φως, ένα 
βλέμμα» γράφει στο ίδιο ημερολό-
γιο, και έτσι ακριβώς προχωράει 
η περιήγηση: ήσυχα και κατανυ-
κτικά, ο επισκέπτης διασχίζει μια 
αόρατη σύναξη ηρώων και αφα-

νών. Τα πρόσωπά τους αναδύο-
νται μέσα από τις σκιές και μετά 
πάλι επιστρέφουν στη φθορά, εκεί 
όπου ο ζωγράφος ήθελε να τα το-
ποθετήσει. 

Ο,τι βρίσκεται μέσα σε αυ-
τή την αίθουσα έχει τη δική του 
ύπαρξη –παλιά ξύλα, χρησιμοποι-
ημένα ρούχα, υφάσματα, φύλλα 
δάφνης, χτένια από αργαλειούς, ο 
μπρούντζος από τα κάγκελα ενός 
χαλασμένου κρεβατιού– εμψυχώ-
νοντας την εικαστική αφήγηση. 
Αλλωστε, ο Χρήστος Μποκόρος 
δεν ζωγραφίζει ποτέ σε τελάρο. 

«Τα αντικείμενα έχουν όλα κα-
ταγωγή, χαρακιές, σημάδια του 
καιρού», λέει. Ξέρει όλα τα κομ-
μάτια που φέρουν οι πίνακες, και 
τα ονομάζει ένα ένα: Οι δάφνες 
είναι από τη Βύνιανη, το λουλου-
διασμένο φόντο στο πορτρέτο του 
∆ιονυσίου Σολωμού από μια παλιά 
κουρτίνα, οι γραμμές της σημαίας 
από το πάτωμα ορεινών γεφυριών 
στα Αγραφα, τα παλιά καπνόπανα 
από το Αγρίνιο.

Η μορφή του Καραϊσκάκη έχει 
αφεθεί στη φθορά του πιο σαρα-
κοφαγωμένου ξύλου που βρέθηκε 
στο βουνό –κοντά στο αρματολίκι 
του Ρουμελιώτη οπλαρχηγού– και 
τελικά μοιάζει να τον κατατρώει 
σαν τα δύσκολα χρόνια που του 
έμελλε να ζήσει. «Εχουμε συνη-

θίσει πλέον να θεωρούμε τα πά-
ντα εφήμερα. Πόσο είναι λάθος!» 
υπογραμμίζει ο ζωγράφος. 

«Στον κόσμο που ζούμε τα πά-
ντα είναι αιώνια. Περισσότερο 
συνομιλούμε με πεθαμένους και 
αγέννητους, παρά με ζωντανούς. 
Από παιδιά κουβεντιάζουμε με 
φοβερά φαντάσματα και τρομε-
ρούς ήρωες. Μέσα από τα πα-
ραμύθια ζούμε, έτσι συνέβαινε 
όταν ήμουν μικρός, έτσι έκαναν 
και τα παιδιά μου. Και οι ήρωες 
ζουν μέσα από εμάς. Υπάρχουν 
όσο τους μνημονεύουμε και τους 
τιμούμε. Ο Σολωμός και ο Καραϊ-
σκάκης σημαίνουν για μένα ό,τι 
ο Αχιλλέας και ο Ομηρος: είναι ο 
ήρωας και ο ποιητής. Ο ένας δεν 
υπάρχει χωρίς τον άλλο. Ούτε 
το παρόν χωρίς τη μνήμη. Για 
να συνεχίσει η φωτιά, πρέπει να 
φυσήξεις το κάρβουνο και θα πυ-
ρώσει πάλι».

Το «γλέντι»
Στο τέλος της διαδρομής βγαί-

νουμε επιτέλους στο φως: ολόλα-
μπρο, λούζει μια τεράστια σύνθε-
ση που περιζώνει τον χώρο. Μια 
ζωφόρος διηγείται με τον τρόπο 
της ζωγραφικής την ιστορία της 
κοινότητας, εξιστορεί τη διαδρο-
μή που μας έφερε ώς εδώ. «Είναι 
ένας δρόμος για να βαδίζει κανείς 

από το παρελθόν προς το μέλλον», 
εξηγεί ο ίδιος, και μου δείχνει με 
χαμόγελο τα επιμέρους κομμάτια 
της τεράστιας σύνθεσης: κανένα 
δεν έχει ίδιο μέγεθος με το άλλο, 
«σαν τα τραπέζια που μαζεύεις 
ξαφνικά από τα γύρω σπίτια για 
να στήσεις την τελευταία στιγμή 
ένα τρικούβερτο γλέντι». 

Από την κεφαλή του τραπεζιού, 
ψηλά, φέγγει μια θλιμμένη «δόξα»: 
το πορτρέτο της γιαγιάς του ζω-
γράφου, που κρατάει στην ποδιά 
της φύλλα δάφνης. Οπως σκύβει 
για να μας κοιτάξει, τα δαφνόφυλ-
λα κυλούν από την αγκαλιά της 
και σκορπίζονται στην αίθουσα. 
«Μέσα από αυτό που ονομάζουμε 
Ιστορία, οδεύουμε. Από εκεί ποτί-
ζουμε τις ρίζες μας, για να δούμε 
τι κλαδιά, τι φύλλα, τι λουλούδια, 
τι καρπούς θα κάνουμε. Προχω-
ράω μπροστά αντλώντας από το 
παρελθόν και η ζωγραφική μου 
και αυτή αρδεύεται συνεχώς από 
τις ρίζες της».

 

 Η έκθεση διοργανώνεται 
από το ΕΚΕΠ και το Μουσείο 

Μπενάκη, σε επιμέλεια του 
Μάνου Δημητρακόπουλου και του 
Κωνσταντίνου Παπαχρίστου.
Τον φωτισμό φρόντισε ο Φίλιππος 
Κουτσαφτής. Διάρκεια έκθεσης: Εως 
τις 10 Οκτωβρίου.

Ο Χρήστος Μποκόρος.

«Δεν υπάρχει φως χωρίς σκοτάδι»
Ο ζωγράφος Χρήστος Μποκόρος μιλάει στην «Κ» με την ευκαιρία της έκθεσής του στο Μουσείο Μπενάκη Ελληνικού Πολιτισμού

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Προχωράω
μπροστά αντλώντας
από το παρελθόν
και η ζωγραφική μου 
και αυτή αρδεύεται συ-
νεχώς από τις ρίζες της».

«Το αίτημα για μένα είναι η αυτογνωσία. Μια ταυτότητα ζητάω, αυτά που ορίζουν τη ζωή και την ψυχή. Αλλά κανείς μας δεν είναι μόνος σε αυτή την πορεία, και ας είμαστε όλοι περαστικοί από εδώ», λέει ο Χρήστος Μποκόρος.
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Το πάρτι 
του Νίκου»

«Σ
το Μουσικό κουτί φέρνουμε το χθες 
στο σήμερα, ακούγοντας τα παλιά 
τραγούδια με νέους ήχους, και περ-

νάμε από το σήμερα στο αύριο εξερευνώ-
ντας τα νέα ρεύματα στη μουσική». Hταν 
ο τρόπος που συστήθηκε η νέα εκπομπή 
του Νίκου Πορτοκάλογλου στην ΕΡΤ1, αρ-
χές Νοεμβρίου. Συμπαρουσιάστριά του η 
Ρένα Μόρφη. Εως το τέλος Ιουλίου, που θα 
ολοκληρωθεί η πρώτη σεζόν, οι εκπομπές 
θα είναι συνολικά 36 και οι καλεσμένοι του-
λάχιστον 72. Ποδαρικό έκαναν η Νατάσ-
σα Μποφίλιου και ο Φοίβος ∆εληβοριάς. 
Πριν από δύο εβδομάδες, η παρουσία του 
Σταμάτη Κραουνάκη έβγαλε τη συζήτη-
ση εκτός πενταγράμμου. Μιλήσαμε πολύ 
για τη «συμφιλίωση», καθώς ο Σταμάτης 
Κραουνάκης στην αλησμόνητη εκείνη πε-
ρίοδο του δημοψηφίσματος του 2015 ήταν 
στην απέναντι πλευρά από τους «Μένου-
με Ευρώπη», και μάλιστα, ως πληθωρική 
προσωπικότητα, φανατικά κατά. Η μπα-
λάντα του Νίκου Πορτοκάλογλου «Θα πε-
ράσει κι αυτό» αποθεώθηκε από τους μεν, 
λοιδορήθηκε από τους δε. Να, όμως, που 
ήρθε η «στιγμή», και ο τότε διχασμός, το 
«δηλητήριο στο αίμα» και το «είν’ η χώρα 
μου μισή/ νικητές και νικημένοι/ όλοι χά-
σαμε μαζί», βρήκε στη βραχνή θεατρικό-
τητα της φωνής και στην κάπως νωχελική 
τζαζ ερμηνεία του Σταμάτη Κραουνάκη 
έναν ιδανικό ερμηνευτή. 

Ομως, αν θα έπρεπε κάτι να χειροκρο-
τήσουμε δεν είναι ή, επισφαλής ούτως ή 
άλλως, «συμφιλίωση», αλλά η συνομιλία. 
Η αποδοχή του Σταμάτη Κραουνάκη στο 
«δικό τους», καθόλου ειρηνικό, πεδίο: «Ο 
Νίκος έκανε αυτό το πάρτι και νίκησε στη 
φετινή σεζόν. Εχθροί και φίλοι του έβγα-
λαν το καπέλο». Το «πάρτι του Νίκου» εί-
ναι σπιτικό, ξεχωριστό, δίνει στο ελληνικό 
τραγούδι τη δυνατότητα να συγκροτήσει 
παρέα, καθιστή στον καναπέ, με κουβέ-
ντες, ιστορίες και τραγούδια δικά τους, 
των φιλοξενουμένων, και ξένα που αγά-
πησαν και επέλεξαν. Ο Νίκος Πορτοκάλο-
γλου πάτησε πάνω στο τηλεοπτικό χνάρι 
του ∆ιονύση Σαββόπουλου, για να κάνει 
το επόμενο βήμα, ενισχύοντας την παρέα, 
το ξάφνιασμα στα απροσδόκητα ντουέτα, 
επιλέγοντας την ήσυχη, απρόσκοπτη ροή, 
χωρίς εντυπωσιασμούς, με οδηγό ένα εσω-
τερικό μέτρο, το οποίο δεν εμποδίζει ούτε 
την τόλμη ούτε το χιούμορ. Το αντίθετο· 
τα υποβοηθά να αναπτυχθούν και να κυ-
ριαρχήσουν. Η μπάντα των μουσικών του 
δρέπει δάφνες (είναι πράγματι εξαιρετικοί), 
η Ρένα Μόρφη συνθέτει με ευφυΐα τα στοι-
χεία της εκπομπής, προσθέτοντας με τη 
γοητευτική και σπιρτόζικη παρουσία της. 

Την καλύτερη σύνοψη για το «Μουσικό 
κουτί» και τον Ν. Πορτοκάλογλου έκανε ο 
Σταμάτης Κραουνάκης, έχοντας δίπλα του 
την, ξεχωριστή, Μαρίζα Ρίζου: «Με μαγκιά 
μεγάλη τοποθέτησε όλους τους ανθρώπους 
στη θέση τους». 

Το ελληνικό τραγούδι και οι ερμηνευ-
τές του ανέδειξαν, μέσα από ετερόκλητους 
συνδυασμούς, χημείες πρωτοφανέρωτες ή 
εμπλούτισαν άλλες, ήδη δοκιμασμένες. Η 
ΕΡΤ απέκτησε μια πολύτιμη αρχειακή δε-
ξαμενή, και οι θεατές μια εβδομαδιαία κα-
λή συντροφιά. «Καλή», δηλαδή, σύνθετη 
και γεμάτη. Και με εσωτερικότητα. ∆εν της 
λείπει η εξωστρέφεια του κεφιού. ∆ιαθέ-
τει όμως κι αυτή την πολύτιμη ηρεμία της 
γνώσης, του «ξέρω πού πατάω» και «εμπι-
στεύομαι αυτά που αγαπάω». Από τον Ζα-
μπέτα στους Ρόλινγκ Στόουνς και από τον 
Φρανκ Σινάτρα στα δημοτικά τραγούδια. 

Ο πολιτικός συμβολισμός της πολυσυ-
ζητημένης εκπομπής ήταν ορατός. Ηρθε, 
επιπλέον, σε μια στιγμή που τα ξέφτια εκεί-
νου του βαθύτατα τοξικού, κοινωνικού, δι-
χασμού του 2015, επιτρέπουν «ανοίκεια» 
ντουέτα. Και πάλι. ∆εν είναι εύκολο ούτε 
αυτονόητο. Απαιτεί γενναιοδωρία και ωρι-
μότητα και από τις δύο πλευρές. Ο Πορ-
τοκάλογλου στην κιθάρα να τραγουδάει 
«Οταν έχω εσένα... έχω ένα χέρι να πιαστώ, 
κοντά μου έναν άνθρωπο τα χρόνια μου 
να ενώσω»· και ο Κραουνάκης στο πιάνο 
να «απαντά»: «Να με προσέχεις γιατί έχω 
πέσει χαμηλά/ να με αντέχεις». Και ύστε-
ρα και οι δυο μαζί να ενώνουν τις φωνές 
τους στο «Μια πόλη μαγική» του Μάνου 
Χατζιδάκι. 

Το «μαγικό κουτί» δεν περιέχει μόνο 
μουσικές. Πρωτίστως περιέχει συναντή-
σεις. Ανθρώπων έργα. Και πολλές ιστορίες, 
προσωπικές, ανεκδοτολογικές, εξομολο-
γητικές, αστείες, συγκινητικές, αληθινές. 
Είναι ένα κουτί όχι τόσο «μαγικό» όσο δι-
αφανές· βλέπουμε μέσα του και μας «βλέ-
πουμε». Λες και «βγήκε τ’ ασανσέρ σ’ ένα 
κελί/ που ο ένας το ’βλεπε το φως γι’ ανα-
τολή/ κι ο άλλος για δύση/ Λες και μέσα 
μας τ’ αντίθετα τραβάν/ να ψηφίσουνε στο 
ίδιο παραβάν...».

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Π
ολλές φορές σκέφτομαι τι χρειάζεται 
ένας τόπος για να προχωρήσει μπρο-
στά και τι αλήθεια σημαίνει πολιτι-

σμός και κάθε φορά που έρχεται η ώρα 
να γράψω το άρθρο γνώμης για την Κυ-
ριακή αυτή η σκέψη με ταλανίζει. Ιδίως 
όταν η επικαιρότητα δεν μου δίνει πάσες, 
που λέμε και στην καθομιλουμένη. Άλλες 
φορές πάλι, όταν τα πολιτιστικά γεγονότα 
έρχονται να μας κατακλύσουν συνήθως 
είναι για όλους τους λάθος λόγους και πάλι 
πιάνω το γαϊτανάκι από την ξεφτισμένη 
άκρια της κλωστής και το κλωθογυρίζω. 
Πάντα προσπάθειά μου είναι να βλέπω –
όσο μπορώ βέβαια– λίγο παρακάτω, ψέ-
γοντας τα κακώς έχοντα και ελπίζοντας 
ότι όσοι είναι επιφορτισμένοι να σπρώ-
ξουν τις καταστάσεις λίγο πιο πέρα θα το 
κάνουν. Φευ, σχεδόν ποτέ τίποτε δεν γί-
νεται και πάλι ξανά, μετά από λίγο καιρό 
θα ανησυχήσει η κοινωνία των πολιτών, 
θα λάβει μέτρα η Πολιτεία και η ζωή συ-
νεχίζεται…

Κάθε φορά, λοιπόν, που η επικαιρότη-
τα είναι άδεια από πολιτιστικά συμβάντα, 
άξια να ταράξουν τα πολιτιστικά μας αι-
σθήματα νιώθω ότι δεν έχω τίποτε να πω, 
έχοντας πάρα πολλά να πω από την άλ-
λη... Σκέφτομαι τι είναι ο τόπος, και νιώ-
θω ότι σίγουρα δεν είναι μόνο οι κάμποι 
του και οι πλατείες του, και φυσικά δεν 

είναι ο άνθρωπος ξεκομμένος από τους 
κάμπους και τις πλατείες του, αλλά τι εί-
ναι; Όμως σκέφτομαι ότι ο τόπος είναι ο 
πολιτισμός του, ο πολιτικός, ο κοινωνικός, 
ο οικονομικός, ο περιβαλλοντικός και θα 
περίμενε κάποιος σε μια προεκλογική 
περίοδο όλα αυτά να έχουν αναδειχθεί, 
να έχουν επιτονιστεί και στο τέλος ο/η 
ψηφοφόρος να δυσκολεύεται ποιον να 
επιλέξει, ακριβώς γιατί ο πήχης των υπο-
ψηφιοτήτων τέθηκε πολύ ψηλά, τα κόμ-
ματα τον έθεσαν πολύ ψηλά, οι αρχηγοί 
τους τον κράτησαν ψηλά. ∆υστυχώς, ούτε 
σε αυτή την προεκλογική εκστρατεία οι 
πολιτικοί μας μίλησαν με τη γλώσσα του 
πολιτισμού, και σε αυτή την προεκλογι-
κή εκστρατεία ο πολιτισμός πέρασε στα 
ψιλά, όπως και η παιδεία, η οποία είναι 
η αρχή όχι μόνο για να δημιουργήσουμε 

τον πολιτισμό του αύριο, αλλά και να δι-
ατηρήσουμε ζωντανό τον πολιτισμό του 
χθες, μέσα από ένα διαφορετικό πρίσμα. 

Ελάχιστα προβλήθηκε ο πολιτιστικός 
λόγος, χαθήκαμε στα βίντεο του Μάκη, 
στα διαβατήρια, στους ελεγκτές και εγώ 
δεν ξέρω τι άλλο, τα οποία ουδόλως τα 
υποτιμώ ως ζητήματα, αλλά γιατί κανέ-
νας δεν σκέφτηκε να αλλάξει την ατζέ-
ντα… λίγο πιο προς τα της παιδείας και 
τα πολιτιστικά ζητήματα; Σίγουρα δεν 
πουλάει ο πολιτισμός… γιατί έτσι μας 
έμαθαν, νομίζουν στα κομματικά επιτε-
λεία ότι ποιος ασχολείται τώρα με μια 
δράκα κουλτουριάρηδες. Εντάξει, να το 
δεχτώ, ποιος ασχολείται με αυτούς, αλ-
λά με τα παιδιά και την παιδεία που τους 
προσφέρεται γιατί να μην ασχοληθούμε; 
Γιατί οι βουλευτικές εκλογές να μην είναι 
μια καλή ευκαιρία για συζήτηση τέτοιων 
θεμάτων; Σαφώς και το Κυπριακό είναι 
μείζον, σαφώς και η πανδημία και η δι-
αχείρισή της είναι μείζον, σαφώς και η 
οικονομική ανάπτυξη είναι μείζον, ποιο 
είναι όμως το μέγιστον; Η παιδεία, ώστε 
να αποκτήσουμε πολιτισμό, έναν πολιτι-
σμό για τον οποίο θα είμαστε υπερήφανοι, 
που θα θέλουμε να τον κληροδοτήσουμε 
στις επόμενες γενιές. Η εκλογική διαδι-
κασία είναι μια δημοκρατική κατάκτηση 
και μέσα από την επιλογή των βουλευτών 

διαμορφώνεται το πλαίσιο του πολιτικού 
πολιτισμού, κατ’ αρχάς και στη συνέχεια 
αυτοί οι 56 με τις αποφάσεις τους δίνουν 
σχήμα και στα υπόλοιπα. Ας προσπαθή-
σουμε αυτή την Κυριακή με τις επιλογές 
μας στην κάλπη να έχουμε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ικανούς και ταπεινούς εκ-
προσώπους, να μην είναι ούτε κύμβαλα 
αλαλάζοντα, αλλά ούτε και φερέφωνα και 
να μην τους εμποδίζουν ευτελείς συνή-
θειες, κατά τον Καβάφη.

Μπορούμε να φανταστούμε τον τό-
πο, τον πολιτισμό του, την παιδεία του, 
τον άνθρωπο σαν έναν διαρκή αγώνα για 
καλυτέρευση; Μεγάλο το ερώτημα και 
δύσκολα απαντιέται μέσα από τη στήλη 
μιας εφημερίδας, με τον περιορισμό στον 
αριθμό των λέξεων, το ξέρω, αλλά αυτή 
την Κυριακή, λίγο πριν ψηφίσετε ανα-
ρωτηθείτε, ποιον τόπο θέλω να αφήσω 
πίσω μου, όταν θα ξεκινήσω διά τας αιω-
νίας μονάς; Σε ποιον τόπο θέλω να ζήσω 
όταν τα προεκλογικά σπαθιά μπουν ξανά 
στα θηκάρια τους; Κλείνοντας, ένα μόνο, 
άριστον είναι το καλό γαλακτομπούρεκο, 
οι άνθρωποι είναι σάρκα και οστά, πάθη 
και λογισμούς, μην αναζητείτε λοιπόν 
τον άριστο, αλλά τον επωφελή, ας είναι 
και χαμομήλι.

Μέτρον άριστον 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ Στο πλαίσιο του Προγράμματος FlashArt 2 
του Θεάτρου Ριάλτο, για στήριξη των Κύπρι-
ων δημιουργών, παρουσιάζεται το Σάββατο 5 
Ιουνίου η μουσική παράσταση «Το ελληνικό 
πρόσωπο του Federico Garcia – Lorca». To έρ-
γο του Federico Garcia - Lorca βρήκε πρόσφο-
ρο έδαφος στον χώρο της ελληνικής διανόη-
σης καθώς οι αναζητήσεις του Ισπανού ποιητή 
έδεσαν απόλυτα με την στροφή στην πρωτο-
πορία και τη λαϊκότητα που κυριάρχησε στην 
Μεταπολεμική Ελλάδα. Με κεντρικό άξονα το 
έργο του Θεοδωράκη, που θα ακουστεί για 
πρώτη φορά με τη μορφή αυτή στην Κύπρο (ο 
κύκλος Romancero Gitano για κιθάρα και φω-
νή παρουσιάζεται για πρώτη φορά ολόκληρος 
στην Κύπρο), καθώς και επιλεγμένα τραγούδια 
άλλων σημαντικών συνθετών σε ποίηση του 
Λόρκα - συνοδευόμενα από στίχους, κείμενα 
και εικόνες που μας αποκαλύπτουν σημαντι-
κές πτυχές του έργου του- παρουσιάζουμε τον 
ποιητή που τραγουδήθηκε και αγαπήθηκε από 
το κοινό όσο λίγοι. Τραγούδι: Αγγελίνα Σωτηρί-
ου, τσέλο / απαγγελία: Μαριλίζα Παπαδούρη 
Παπαγγελίδη, κιθάρα / ενορχήστρωση / προ-
σαρμογή: ∆ημήτρης Παπαγγελίδης. Σάββατο 5 
Ιουνίου, ώρα 8:30 μ.μ. στο Θέατρο Ριάλτο, Αν-
δρέα ∆ρουσιώτη (πλατεία Ηρώων), Λεμεσός. 
Πληροφορίες: www.rialto.com.cy.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Το ελληνικό πρόσωπο του Lorca

ΜΟΥΣΙΚΗ

Στους ρυθμούς του νέου τανγκό
Ένα πρόγραμμα με τους παθιασμένους ρυθμούς του «νέου τάνγκο» (Nuevo tango), του πρωτοπο-
ριακού ρεύματος μουσικής τανγκό που δημιούργησε ο Αργεντινός συνθέτης Astor Piazzolla στα 
μέσα του 20ού αιώνα. Παντρεύοντας στοιχεία από το χώρο της κλασικής μουσικής και της τζαζ με 
το παραδοσιακό αργεντίνικο τανγκό, μας ταξιδεύει με το έργο του στην καρδιά των πιο έντονων 
ανθρώπινων συναισθημάτων. Φέτος κλείνουν 100 χρόνια από τη γέννηση του Αργεντινού συνθέ-
τη τον οποίο η Συμφωνητική Ορχήστρα Κύπρου τιμά με δύο αντιπροσωπευτικές συνθέσεις του: 
το εμβληματικό έργο Τέσσερις Εποχές του Μπουένος Άιρες (Estaciones Portenas) και το μυστη-
ριώδες και νευρώδες Tangazo: Παραλλαγές πάνω στο Mπουένος Άιρες. Η συναυλία παρουσιάζει 
επίσης και μία παγκόσμια πρεμιέρα. Πρόκειται για το Κοντσέρτο για τρεις κιθάρες του σύγχρο-
νου Αργεντινού συνθέτη / κιθαρίστα Maximo Diego Pujol, ο οποίος εμπνέεται από τον Piazzolla, 
συνδυάζοντας την παράδοση του παλαιότερου τανγκό με κλασικές φόρμες και στυλ. Σολίστ: Νί-
κος Πίττας, βιολί, Cyprus Guitar Trio (Βασίλειος Αβραάμ, Σωκράτης Λεπτός, Γιώργος Χριστοφή). 
Μαέστρος: Μίλτος Λογιάδης. Θέατρο Ριάλτο, Παρασκευή 4 Ιουνίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες 
77777745, www.rialto.com.cy, Rialto App. Η συναυλία θα παρουσιαστεί επίσης στη Λευκωσία στις 
2/6, στο Θέατρο Παλλάς & στην Πάφο στις 3/6, στο Μαρκίδειο ∆ημοτικό Θέατρο. 

Η γκαλερί eins είναι στην ευχάριστη θέση να παρουσι-
άσει την ατομική έκθεση του Παναγιώτη Μιχαήλ τίτλο 
«Humming in non-linear time». Η έκθεση Humming in 
non-linear time φλερτάρει με όσα συγκρατεί η κίνηση 
του χρόνου, πώς οι αναμνήσεις ανασκευάζονται σε νέ-
ες ρωγμές του ρυθμού. Η παλαιότερη και η τρέχουσα 
δουλειά του Παναγιώτη Μιχαήλ συνεχίζει να ενημερώ-
νεται μέσω μιας ιχνηλάτησης αυτών που πια μοιάζουν 
απομακρυσμένα. Αινιγματικό και μεταμορφωτικό, το 
εγχείρημα της επιστροφής σε μια σκηνή ή σε μια προ-
τεινόμενη μελλοντικότητα, με την ελπίδα της ενσωμά-
τωσης της εμπειρίας, αντικατοπτρίζει ίσως μια ματαιό-
τητα. Και συχνά, ο καλλιτέχνης βρίσκει τον εαυτό του να 
ξανασκέφτεται το υλικό από εμπειρίες του «ιδιωτικού» 
και του «δημόσιου», σε μια ροή συσχετισμών και τις 
φόρμες που τα έργα παίρνουν. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 
12 Ιουνίου. Eins Gallery, Θέμιδος 28, Λεμεσός. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 99 522977, www.einsgallery.com.  

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Humming in non-linear time

30.5 - 6.6.2021

ΒΙΒΛΙΟ

Τιμητικός τόμος 
για τον Δώρο 
Θεοδούλου
Ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Παιδικού Νεανικού Βιβλίου 
(ΚΣΠΝΒ), θέλοντας να τιμήσει 
τη μνήμη του αείμνηστου ∆ώ-
ρου Θεοδούλου (1939-2016), 
ο οποίος διετέλεσε πρόεδρός 
του (1980-1988) και υπήρξε 
ένας καταξιωμένος φιλόλο-
γος-εμβριθής μελετητής της 
κυπριακής παιδικής –νεανικής 
λογοτεχνίας, εξέδωσε Τιμη-
τικό Τόμο, με  διάφορα με-
λετήματα του εκλιπόντος και 
κείμενα που γράφτηκαν για 
τον ίδιο μετά την εκδημία του. 
Πρόκειται για έναν ευσύνο-
πτο τόμο 276 σελίδων, με τίτ-
λο «∆ώρος Θεοδούλου, Ένας 
ακάματος εργάτης της Παιδι-
κής-Νεανικής Λογοτεχνίας». 
Το βιβλίο διατίθεται από τον 
Κυπριακό Σύνδεσμο Παιδικού 
Νεανικού Βιβλίου, από μεγάλα 
βιβλιοπωλεία και από την οι-
κογένεια Θεοδούλου. 

ΔΙΑΛΕΞΗ

Μίλα μου ιστορικά
Μια συζήτηση με αφορμή την υπαί-
θρια έκθεση προσωπογραφιών για το 
1821, που παρουσιάζεται σε Λευκωσία 
και Λεμεσό. Η σειρά διαδικτυακών δια-
λέξεων «Μίλα μου Ιστορικά» εμπλουτί-
ζεται με συζήτηση μεταξύ των κκ. Αρτέ-
μιδος Σκούταρη, προέδρου Ιδρύματος 
Σύλβιας Ιωάννου και δρος Χαρίκλειας Γ. 
∆ημακοπούλου, του ∆ημοκριτείου Πα-
νεπιστημίου Θράκης στην Ιστορία του 
∆ικαίου. Οι διαλέξεις παρουσιάζονται 
στη σελίδα του Πολιτιστικού Ιδρύματος 
στο Facebook (@boccf), στην ιστοσελίδα 
www.boccf.org και σε άλλες ψηφιακές 
πλατφόρμες. Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπε-
ζας Κύπρου, Φανερωμένης 86-90, Λευ-
κωσία. Πληροφορίες: 22 128157.

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Διαβάζοντας τον Νίκο Νικολαΐδη τον Κύπριο
Το Βιβλιοτρόπιο έχει ετοιμάσει για τη φετινή χρονιά τον κύκλο εκδηλώσεων με 
τον γενικό τίτλο «Συνέργειες» με στόχο να αναδείξει τις αλληλεπιδράσεις της 
λογοτεχνίας με άλλες μορφές καλλιτεχνικής έκφρασης. Η πρώτη εκδήλωση με 
τίτλο «Λογοτεχνία στη σκηνή» πραγματοποιήθηκε τον περασμένο Απρίλιο στο 
θέατρο της ΕΘΑΛ. Η συνέχεια θα δοθεί με ένα αφιέρωμα στον Νίκο Νικολαΐδη 
τον Κύπριο, το οποίο θα πραγματοποιηθεί στις 2 Ιουνίου. Γιατί είναι σημαντικό το 
έργο του Νίκου Νικολαΐδη σήμερα; Πώς αυτό μπορεί να συνομιλήσει με το έργο 
σύγχρονων λογοτεχνών; Ο διηγηματογράφος Σπύρος Γιανναράς αναζητεί τις δι-
αχρονικές λογοτεχνικές αξίες στα διηγήματα του Νικολαΐδη, ενώ οι λογοτέχνιδες 
Αυγή Λίλλη, Κωνσταντία Σωτηρίου και Μαρία Τζιαούρη Χίλμερ συνομιλούν με το 
έργο του Νικολαΐδη, καταθέτοντας τη δική τους πρόσληψη. Στον χώρο της εκδή-
λωσης θα παρουσιαστούν έργα από μαθητές του Λανιτείου Γυμνασίου, εμπνευ-

σμένα από διηγήματα του Νίκου Νικολαΐδη, που ετοιμάστηκαν με αφορμή την εκδήλωση υπό την καθοδήγηση του 
εικαστικού Μιχάλη Παπαδόπουλου. Συμμετέχουν: Σπύρος Γιανναράς, Αυγή Λίλλη, Κωνσταντία Σωτηρίου, Μαρία 
Τζιαούρη Χίλμερ. Τετάρτη 2 Ιουνίου, ώρα 7:30 μ.μ. Προαύλιος χώρος Παττίχειου Ιστορικού Αρχείου ∆ήμου Λεμε-
σού, Λεμεσός. Πληροφορίες τηλέφωνο 99667599.

Σκέφτομαι ότι ο τόπος είναι 
ο πολιτισμός του, ο πολιτικός, 
ο κοινωνικός, ο οικονομικός, 
ο περιβαλλοντικός και θα 
περίμενε κάποιος σε μια 
προεκλογική περίοδο όλα 
αυτά να έχουν αναδειχθεί...
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ΡΟΜΠΕΡΤΟ ΜΠΟΛΑΝΙΟ
Μνήματα καουμπόυδων / Πατρίδα / 
Γαλλική κωμωδία τρόμου
μτφρ. Κρίτων Ηλιόπουλος
εκδ. Αγρα, σελ. 248

Του ΑΘΩ ΔΗΜΟΥΛΑ

Στη βιογραφία του Ρομπέρτο Μπολά-
νιο (1953-2003) υπάρχει ένα σημα-
ντικό κενό: πού βρισκόταν στις 11 
Σεπτεμβρίου του 1973, τη μέρα που 
ο Αουγκούστο Πινοσέτ κατέλαβε 
πραξικοπηματικά την εξουσία στη 
Χιλή; Σύμφωνα με τον ίδιο, βρισκό-
ταν στο Σαντιάγκο, άρτι αφιχθείς 
από το Μεξικό όπου ζούσε με την 
πατρική του οικογένεια. Η επιστρο-
φή του στην πατρίδα συνέβη επί 
τούτω, ώστε να συμμετάσχει στην 
αντίσταση των δημοκρατικών δυ-
νάμεων, και μάλιστα πέρασε κάποια 
βράδια σε ένα κελί, μέχρι που τον 
ελευθέρωσαν δύο επιθεωρητές που 
αποδείχθηκε πως ήταν συμμαθητές 
του από το σχολείο. Τα τελευταία 
χρόνια όμως έχουν συγκεντρωθεί 
ορισμένες μαρτυρίες από ανθρώ-
πους του ευρύτερου περιβάλλοντος 
του Χιλιανού συγγραφέα που ανα-

φέρουν ότι ο 20χρονος τότε Μπο-
λάνιο όχι μόνο δεν φυλακίστηκε, 
αλλά πιθανότατα δεν βρισκόταν 
καν στη χώρα.

Υπάρχει και μια ακόμα εκδοχή: ο 
Ρομπέρτο Μπολάνιο μπορεί να βρι-
σκόταν οπουδήποτε το 1973, όπως 
ο Αρτούρο (ή Ριγκομπέρτο) Μπε-
λάνο, το alter ego του, βρισκόταν 
σίγουρα στην πρωτεύουσα της Χι-
λής. Τον παρακολουθούμε να ζει το 
πρωινό της 11ης Σεπτεμβρίου στις 
νουβέλες «Μνήματα καουμπόυδων» 
και «Πατρίδα» που κυκλοφόρησαν 
πρόσφατα από τις εκδόσεις Αγρα 
(μαζί με μια τρίτη νουβέλα, «Γαλλι-
κή κωμωδία τρόμου», που έχει όμως 
διαφορετική θεματολογία), κείμε-
να που βρέθηκαν στο συρτάρι του 
συγγραφέα μετά τον θάνατό του.

Ο άλλος εαυτός
Εχοντας πια μια πλήρη εικόνα 

του έργου του Μπολάνιο και εξε-
τάζοντάς το από κάποια απόστα-
ση, μπορούμε να διακρίνουμε την 
επιθυμία του να δημιουργήσει έναν 
άλλο εαυτό με τον οποίο θα μπορού-
σε να ταυτιστεί στο κενό διάστημα 
μεταξύ πραγματικότητας και μυθο-

πλασίας. Αυτό το κενό διάστημα, 
όμως, είχε πάντα περισσότερο τον 
χαρακτήρα πειράματος ή παιχνι-
διού, με τον συγγραφέα να αγνοεί 
τις αντιφάσεις· η αποτύπωση μιας 
γενικής αλήθειας του ήταν αδιάφο-
ρη, μπροστά τουλάχιστον στις δε-
κάδες πιθανές ερμηνείες της. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι στις δύο νουβέ-
λες αφηγείται διαφορετικές εκδοχές 
της ίδιας στιγμής: στα «Μνήματα 

καουμπόυδων», τα νέα του πραξι-
κοπήματος τον βρίσκουν (τον Μπε-
λάνο, έστω) να κοιμάται στο σπίτι 
ενός φίλου του ζωγράφου, ενώ στην 
«Πατρίδα» μαθαίνει τα γεγονότα ενώ 
απαγγέλλει ένα ποίημα του Νικανόρ 
Πάρα ανεβασμένος σε μια καρέκλα 
ενώπιον ενός μικρού ακροατηρίου. 

Αν και τα δύο μεγάλα έργα του 
(«2666», εκδ. Αγρα / «Αγριοι ντετέ-
κτιβ», εκδ. Καστανιώτη) δεν συνδέ-
ονται με τη δικτατορία του Πινοσέτ, 
ο Μπολάνιο κατά τ’ άλλα επέστρεφε 
συχνά και σχεδόν εμμονικά σε εκεί-
να τα χρόνια: τα μυθιστορήματα 
«Μακρινό αστέρι» (εκδ. Καστανιώ-
τη) και «Τελευταία νύχτα στη Χιλή» 
(εκδ. Μεταίχμιο) περιστρέφονται 
γύρω από την εποχή εκείνη, αρ-
κετά από τα διηγήματά του επίσης 
(«Ντετέκτιβ», «Λίστα χορού», «Συ-
γκρατούμενοι» κ.ά.), ενώ υπάρχουν 
και δεκάδες σκόρπιες αναφορές στο 
υπόλοιπο έργο του. Στα «Μνήματα 
καουμπόυδων» και στην «Πατρίδα» 

ο Μπολάνιο εντάσσει το κεφάλαιο 
του πραξικοπήματος στο πλαίσιο 
μιας ευρύτερης ανάμνησης, ανα-
πλάθει όσα έζησε ή όσα άκουσε, 
όσα αν μη τι άλλο σημάδεψαν τη 
γενιά του, όμως η προσέγγισή του 
είναι υποκειμενική, προσωπική, 
δεν καταγράφει γεγονότα, αλλά τα 
ίχνη της επίδρασής τους. Αλλωστε 
αυτός είναι ο μελαγχολικός τρόπος 
με τον οποίο η σύγχρονη λογοτε-
χνία της Χιλής στρέφει το βλέμμα 
στο παρελθόν: σαν να προσπαθεί 
να περιγράψει έναν εφιάλτη.

∆ύο επίσης Χιλιανοί συγγραφείς, 
νεότεροι του Μπολάνιο και ανήκο-
ντες λογοτεχνικά στην επόμενη γε-
νιά, η Νόνα Φερνάντες (γεν. 1971) 
και ο Αλεχάντρο Σάμπρα (γεν. 1975), 
ακολουθούν μια παρόμοια μέθοδο 
προσωπικής καταβύθισης για να με-
ταφέρουν στο παρόν το δικό τους 
στιγμιότυπο από την περίοδο της δι-
κτατορίας. Το σύντομο μυθιστόρη-
μα της Φερνάντες, «Space Invaders» 

(εκδ. Gutenberg), που μέσω του τίτ-
λου του παραπέμπει στο γνωστό 
ηλεκτρονικό παιχνίδι της δεκαετίας 
του ’80, λειτουργεί ως σύνθεση της 
συλλογικής μνήμης μιας σχολικής 
τάξης με κοινό παρονομαστή την 
εξαφάνιση μιας συμμαθήτριάς τους. 

Αντίστοιχα, ο Σάμπρα στο «Τρό-
ποι να γυρίζεις σπίτι» (εκδ. Ικαρος) 
γράφει μια ιστορία ενηλικίωσης συν-
δέοντας την προσωπική του ζωή με 
την πολιτική πραγματικότητα και 
μεταφράζει τις απορίες των παιδι-
κών του ματιών σε οδυνηρές διαπι-
στώσεις. Μεγάλο ενδιαφέρον έχει 
και το γεγονός ότι καθώς αμφότε-
ροι οι συγγραφείς έζησαν την πε-
ρίοδο του Πινοσέτ ως παιδιά, φέρ-
νουν σήμερα στο προσκήνιο και 
τον ρόλο των γονιών τους. Τι στά-
ση κράτησαν; Κρύφτηκαν; Συμβι-
βάστηκαν; Πώς ήταν δυνατόν να 
υπάρχουν απογεύματα στο σπί-
τι που όλα έμοιαζαν φυσιολογικά; 
Τα δύο μυθιστορήματα που κυκλο-
φόρησαν τα προηγούμενα χρόνια 
στα ελληνικά, όπως και οι νουβέλες 
του Μπολάνιο τώρα, μεταφέρουν 
την (επινοημένη ή όχι) εμπειρία, ει-
κόνες φιλτραρισμένες από το προ-
σωπικό βίωμα, μνήμες που φανε-
ρώνουν την ανοιχτή πληγή και τη 
χαμένη αθωότητα. Ο,τι συμβαίνει 
όταν κάποιος μεγαλώνει, όπως έχει 
πει η Φερνάντες, «σε έναν τόπο με 
νεκρούς και φαντάσματα».

Ο Μπολάνιο ισχυριζόταν πως τη μέρα που ο Πινοσέτ κατέλαβε πραξικοπηματικά την εξουσία, εκείνος βρισκόταν στο 
Σαντιάγκο (φωτ. από το Μουσείο Μνήμης και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων). Ορισμένοι το αμφισβητούν. Το σίγουρο είναι 
ότι ο Αρτούρο Μπελάνο, το alter ego του, βρισκόταν στην πρωτεύουσα της Χιλής.

Η «στροφή» 
της Ιστορίας
ως προσωπική 
ανάμνηση
Ο Χιλιανός Ρομπέρτο Μπολάνιο για 

το πραξικόπημα της 11ης Σεπτεμβρίου 1973

Δύο ακόμα συγγραφείς, 
νεότεροι του Μπολάνιο, 
ακολουθούν παρόμοια 
μέθοδο προσωπικής 
καταβύθισης για να 
αποδώσουν σήμερα το 
δικό τους στιγμιότυπο 
από τη δικτατορία.
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«Ενα μάθημα Λευκορωσικών» (A lesson 
of Belarusian) είναι ο τίτλος ενός 
ντοκιμαντέρ, μέρος του οποίου μπο-
ρείτε να δείτε στο YouΤube. Εργο 
του Πολωνού σκηνοθέτη Μίροσλαβ 
Ντεμπίνσκι, δημιουργήθηκε το 2006 
και κυκλοφόρησε το 2008. Πρωτα-
γωνιστεί μία ομάδα μαθητών και 
αφηγητής ένας εξ αυτών, ο Φρανάκ 
Βιακόρκα. Το 2006 ήταν 16 χρόνων. 
Είχαν περάσει όλη τους τη ζωή υπό 
το καθεστώς Λουκασένκο. Οπως λέ-
ει και ένα ανέκδοτο που κυκλοφο-
ρεί στη χώρα, τέσσερα πράγματα 
δεν μπορούν να διαλέξουν οι άν-
θρωποι: τους γονείς τους, το έθνος 
τους, την εμφάνιση και τον πρόεδρο 
της Λευκορωσίας. Ή, όπως απαντά 
ένας ηλικιωμένος Λευκορώσος στην 
ερώτηση «θέλετε να πάρει κάποιος 
άλλος τη θέση του Λουκασένκο;» 
που περιλαμβάνεται σε ένα ερασι-
τεχνικό και αγωνιώδες γκάλοπ των 
παιδιών στον δρόμο: «Ο,τι συμβαί-
νει στη χώρα μας, θα είναι πάντοτε 
επιθυμία του. Ο,τι και να θέλω εγώ, 
είτε ψηφίσω υπέρ είτε κατά, αυτός 

θα συνεχίσει να κερδίζει». ∆εν ήθε-
λαν αυτό να συνεχιστεί μέχρι να 
πεθάνουν. Ωστόσο, 30 χρόνια μετά 
την κατάρρευση της ΕΣΣ∆ και 27 
χρόνια μετά την εγκαθίδρυση του 
καθεστώτος Λουκασένκο, οι τότε 
μαθητές είναι ενήλικοι που συνε-
χίζουν να ζητούν τις ίδιες αλλαγές, 
ενώ άλλες γενιές μαθητών παίρνουν 
τη θέση τους έχοντας τον ίδιο στόχο 
εκδημοκρατισμού της χώρας τους. 
Υφίστανται, βεβαίως, την ίδια περι-
στολή δικαιωμάτων, τις φυλακίσεις 
και την αδιανόητη για ευρωπαϊκή 
χώρα κρατική δύναμη καταστολής. 
Στο ντοκιμαντέρ, ως πρώτη «επα-
ναστατική» πράξη των παιδιών και 
φυσικά των γονέων τους, καταγρά-
φεται η φοίτηση σε ένα λύκειο στο 
οποίο μιλούν και διδάσκονται τη 
λευκορωσική γλώσσα. Τη μητρική 
γλώσσα που, όπως και τη σημαία 
που είχε η Λευκορωσία προτού γί-
νει Σοβιετική ∆ημοκρατία, απαγό-
ρευσε ο Λουκασένκο για να κατα-
στήσει ως επίσημη τη ρωσική μετά 
ένα αμφιλεγόμενο δημοψήφισμα 
που του έδινε έγκριση σε ποσοστό 
83%! Αυτά ήρθαν μαζί με την υιο-

θέτηση ελαφρώς τροποποιημένων 
σοβιετικών εθνικών συμβόλων, τα 
subbotniks (τη σοβιετική παράδο-
ση της μη αμειβόμενης εθελοντικής 
εργασίας τα Σάββατα), τον λατρευ-
τικό εορτασμό της σοβιετικής νίκης 
στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και τη 
Λευκορωσική ∆ημοκρατική Ενωση 
Νεολαίας (μια ανανεωμένη εκδοχή 
του κινήματος νεολαίας της κομ-
μουνιστικής εποχής), τον εορτασμό 

της επετείου της επανάστασης των 
Μπολσεβίκων και άλλες «πρακτικές» 
της σοβιετικής εποχής. Οπως αυτή 
της σύλληψης του Ρομάν Προτάσε-
βιτς, της βγαλμένης από κατασκοπι-
κή ταινία Ψυχρού Πολέμου.

Το Λευκορωσικό Λύκειο Ανθρω-
πιστικών Σπουδών, όπως είναι η επί-
σημη ονομασία του, ιδρύθηκε στις 
15 Ιανουαρίου 1991 από κορυφαί-
ους Λευκορώσους διανοούμενους, 
όπως ο πρόεδρος της Εταιρείας Λευ-
κορωσικής Γλώσσας Aleh Trusaŭ, ο 
γλωσσολόγος Vincuk Viačorka (πα-
τέρας του Φράνακ), ο διάσημος Λευ-
κορώσος ιστορικός Michaś Tkačoŭ, ο 
ιστορικός τέχνης Viačasłaŭ Rakicki, ο 
δάσκαλος και σκηνοθέτης Uładzimier 
Kołas, ο οποίος διετέλεσε επί μακρόν 
διευθυντής του σχολείου. Ο Kolas 
απομακρύνθηκε το 2003 και αντι-
καταστάθηκε από έναν ρωσόφωνο 

διευθυντή, γεγονός που προκάλεσε 
τις διαμαρτυρίες μαθητών και εκ-
παιδευτικών, οι οποίες οδήγησαν 
στο κλείσιμο του σχολείου με διά-
ταγμα του Λουκασένκο, ο οποίος το 
είχε ήδη καταδικάσει ως «φωλιά της 
αντιπολίτευσης». Το λύκειο, που επέ-
τρεπε συζητήσεις και αναφορές σε 
ανατρεπτικές έννοιες όπως η δημο-
κρατία, βγήκε στην παρανομία και 
στο ντοκιμαντέρ βλέπουμε εικόνες 
«κρυφού σχολειού»: τα μαθήματα 
γίνονται σε ρημαγμένα δωμάτια με 
ξεφτισμένους τοίχους, έξω ή όπου 
μπορούν να βρεθούν όλοι μαζί. Σε 
ρεπορτάζ των Times (9 Σεπτεμβρί-
ου 2003) υπό τον τίτλο «Η νεολαία 
διατηρεί ζωντανή τη σπίθα της εξέ-
γερσης στον τελευταίο δικτάτορα 
της Ευρώπης», διαβάζουμε πως οι 
Λευκορώσοι αντιφρονούντες απελ-
πίζονται από τα καμώματα του εμμο-

νικού προέδρου Λουκασένκο, αφού 
«έγιναν πρόσφατα μάρτυρες της αλ-
λόκοτης σκηνής των Λευκορώσων 
δημοτικών υπαλλήλων που έβαζαν 
μπρος τις μηχανές του γκαζόν για να 
“πνίξουν” τα μαθήματα σε ένα σχο-
λείο το οποίο αναγκάστηκε να κάνει 
μαθήματα έξω, ενώ πράκτορες κινη-
ματογραφούσαν μαθητές, καθηγητές 
και πλήθος συμπαθούντων. Ολο και 
περισσότερο, η νεολαία της Λευκο-
ρωσίας ηγείται της αντιπολίτευσης. 

Μένει να δούμε αν οι νεαροί αντι-
φρονούντες αποτελούν μεγάλη απει-
λή για έναν πρόεδρο του οποίου η 
μηχανή ασφαλείας είναι μεγαλύτερη 
από τον στρατό και ο οποίος διαθέ-
τει έναν αστυνομικό για κάθε δέκα 
πολίτες». Ο Βιακόρκα είναι σημε-
ρινός σύμβουλος της αρχηγού της 
αντιπολίτευσης στη Λευκορωσία, 
Σβετλάνα Τιχανόφσκαγια.

Οι τρόποι αντίστασης 
μικρών και μεγάλων 
κατά του καθεστώτος 
Λουκασένκο που, μεταξύ 
άλλων, απαγόρευσε και 
τη μητρική τους γλώσσα.

Το 1985 προβλήθηκε η κινηματο-
γραφική ταινία «Ελα να δεις», σε 
σκηνοθεσία του Ελεμ Κλίμοφ. Ο 
τίτλος, αντλημένος από το «Ερχου 
και βλέπε» της Αποκάλυψης του 
Ιωάννη, αναδεικνύει ακριβώς αυ-
τό: τον αποκαλυπτικό χαρακτήρα 
των γερμανικών θηριωδιών στην 
Λευκορωσία του 1943. Το «Ελα να 
δεις» δεν είναι απλώς μια ταινία 
για τη φρίκη του πολέμου αλλά, 
ειδικότερα, για τον ιδιαίτερο χα-
ρακτήρα που είχε ο Β΄ Παγκόσμιος 
Πόλεμος στην ανατολική Ευρώπη: 
πέρα από το απύθμενο φυλετικό μί-
σος ανάμεσα στους Γερμανούς και 
τους Σλάβους, οι γερμανικές φρι-
καλεότητες εις βάρος των αμάχων, 
κυρίως του εβραϊκού πληθυσμού 
της Λευκορωσίας, συνθέτουν ένα 
εφιαλτικό σκηνικό. 

Το κακό όμως είχε ξεκινήσει από 
πιο νωρίς. Οπως γράφει στο εμβλη-
ματικό έργο του «Αιματοβαμμένες 
χώρες. Η Ευρώπη μεταξύ Χίτλερ 
και Στάλιν» (εκδ. Παπαδόπουλος) ο 
Αμερικανός ιστορικός Τίμοθι Σνάι-
ντερ, το 1937 ο σταλινικός τρόμος 
χτύπησε μαζικά τη Λευκορωσία: 
ολόκληρη η κομματική ηγεσία του 
Μινσκ εκδιώχθηκε άγρια. Οχι όμως 
μόνον οι τοπικοί κομματικοί αρχη-
γοί αλλά και πολλοί απλοί πολίτες 
κατηγορήθηκαν ότι «υποδαύλιζαν 
τον λευκορωσικό εθνικισμό, υπο-
νομεύοντας τη σοβιετική πολιτική 
γραμμή», ήταν «Λευκορώσοι εθνικι-
στές και φασίστες» που συνεργάζο-
νταν με «Πολωνούς κατασκόπους». 
«Οπως οι ουκρανικές περιοχές, έτσι 
και οι λευκορωσικές, μοιράζονταν 
μεταξύ Σοβιετικής Ενωσης και Πο-
λωνίας, οπότε τέτοιου τύπου κατη-
γορίες δεν ήταν δύσκολο να στοι-
χειοθετηθούν», γράφει ο Σνάιντερ. 

Αυτό που ακολούθησε ήταν στο-
χευμένες μαζικές σφαγές των καλλι-
εργημένων εκπροσώπων της εθνι-
κής κουλτούρας της Λευκορωσίας. 
Οπως το έθεσε αργότερα ένας συ-
νεργάτης του διοικητή της διαβό-
ητης NKVD Μπόρις Μπέρμαν, ο 
οποίος είχε συνολική εποπτεία των 
σφαγών, «ο Μπέρμαν κατέστρεψε 
το άνθος της ιντελιγκέντσιας της 
Λευκορωσίας» (ο Μπέρμαν αντι-
καταστάθηκε λίγο αργότερα από 

τον Λαβρέντι Μπέρια και εκτελέ-
στηκε, στο ίδιο πνεύμα όπως με τις 
εκτελέσεις που ο ίδιος διηύθυνε, το 
1939). Ο Σνάιντερ σημειώνει πως 
δολοφονήθηκαν «όχι λιγότερο από 
218 κορυφαίοι Λευκορώσοι συγγρα-
φείς». Οι εκτελέσεις, οι οποίες πραγ-
ματοποιήθηκαν ταχύτατα, έλαβαν 
χώρα δώδεκα χιλιόμετρα βορείως 
του Μινσκ, στο δάσος του Κουρα-
πάτι, γνωστό για τα λευκά του άν-
θη. Συνολικά, από τους 19.931 Λευ-
κορώσους που συνελήφθησαν στο 
πλαίσιο της λεγόμενης «πολωνικής 
επιχείρησης» (το βασικό επιχείρημα 
ήταν πως πίσω από τους Λευκορώ-
σους κρύβονταν Πολωνοί κατάσκο-
ποι), καταδικάστηκαν σε θάνατο 
17.772: Λευκορώσοι, Πολωνοί αλ-
λά και Εβραίοι.

Οι διώξεις, ωστόσο, στην περιο-
χή είχαν ξεκινήσει ήδη από το 1932. 
Ο Ορλάντο Φίγκες, Βρετανός ιστορι-
κός, ειδήμων στην προφορική ιστο-
ρία της πρώην Σοβιετικής Ενωσης, 
αναφέρει το παράδειγμα της Βαλε-
ντίνας Κροποτίνα στο μνημειώδες 
βιβλίο του «Οι Ψιθυριστές. Η ιδιωτι-
κή ζωή στη Ρωσία του Στάλιν» (The 
Whisperers. Private Life in Stalin’s 
Russia, εκδ. Allen Lane-Penguin, 
2007). Η Βαλεντίνα γεννήθηκε το 
1930 σε οικογένεια φτωχών αγρο-
τών της Λευκορωσίας οι οποίοι υπέ-
στησαν διώξεις το 1932 ως «κουλά-
κοι». Η πρώτη της ανάμνηση είναι 
να τρέχει με τους γονείς της από 
το φλεγόμενο σπίτι τους το οποίο 
πήρε φωτιά με εντολή των κομμου-
νιστών του χωριού τους. Η φωτιά 
μπήκε τη νύχτα και ενώ η οικογέ-
νεια κοιμόταν μέσα στο σπίτι. Οι 
γονείς άρπαξαν την τελευταία στιγ-
μή τις δύο τους κόρες και επέζησαν 
με βαριά εγκαύματα. Ο δε πατέρας 
της Βαλεντίνας συνελήφθη την ίδια 
νύχτα. Τα επόμενα έξι χρόνια της 
ζωής του τα πέρασε φυλακισμένος 
στη Σιβηρία. 

Το 1941, η Λευκορωσία έγινε το 
σκηνικό των φονικών συγκρούσε-
ων ανάμεσα στη ναζιστική Γερμα-
νία και τη Σοβιετική Ενωση. Εκτός 
από ένα ατελείωτο πεδίο μάχης, με 
τα δάση της ειδικά να κυριαρχού-
νται από Σοβιετικούς παρτιζάνους, 
Γερμανούς αστυνομικούς και τα Βά-
φεν Ες Ες σε μια ανηλεή σύγκρου-
ση μεταξύ τους (το «Ελα να δεις» 

αποτυπώνει και αυτή την πλευρά), 
η γη της Λευκορωσίας γέμισε με 
στρατόπεδα Σοβιετικών αιχμαλώ-
των που λιμοκτονούσαν έως θα-
νάτου, και, βέβαια, αγρούς όπου 
θέριζαν τα αποσπάσματα του θα-
νάτου, κυρίως τον άμαχο εβραϊκό 
πληθυσμό. Οπως έχει καταδείξει ο 
Τίμοθι Σνάιντερ, εδώ μπορούμε να 
ξεχάσουμε τα περί βιομηχανικής 
γραφειοκρατίας του θανάτου που 
ήταν το Αουσβιτς και τα άλλα στρα-
τόπεδα εξόντωσης. Εδώ έχουμε μα-
ζικές εκτελέσεις πάνω από αυτοσχέ-
διους λάκκους, με πυροβολισμούς 
εξ επαφής, είτε από Γερμανούς είτε 
από Λευκορώσους συνεργάτες που 
μισούσαν τους Εβραίους (όπως και 
στην Ουκρανία, έτσι και στη Λευκο-
ρωσία υπήρχε υψηλό ποσοστό αντι-
σημιτισμού). Οι εκτελέσεις αυτές 
(στη Λευκορωσία, στην Ουκρανία, 

στην Πολωνία) είχαν τέτοιο ειδεχθή 
χαρακτήρα που ακόμα και αρκετοί 
Γερμανοί εκτελεστές αρνούνταν 
από ένα σημείο κι έπειτα να συμ-
μετάσχουν σε αυτές, όπως δείχνει 
εξαιρετικά στο τεκμηριωμένο βιβλίο 
του «Συνηθισμένοι άνδρες. Εφεδρι-
κό Αστυνομικό Τάγμα 101 και η Τε-
λική Λύση στην Πολωνία» (Ordinary 
Men. Reserve Police Battalion 101 
and the Final Solution in Poland, 
εκδ. Harper, 1998) ο Αμερικανός 
ιστορικός Κρίστοφερ Μπράουνινγκ.

Στο Μινσκ
Ειδικά το Μινσκ έγινε το επίκε-

ντρο της ναζιστικής καταστροφικό-
τητας, με γκέτο, στρατόπεδα συγκέ-
ντρωσης, στρατόπεδα αιχμαλώτων 
και τόπους εκτελέσεων. «Εντέλει», 
γράφει ο Σνάιντερ, «το Μινσκ με-
ταμορφώθηκε από τους Γερμανούς 
σε ένα είδος μακάβριου θεάτρου». 
Οταν ο Σνάιντερ συγκρίνει τις μεθό-
δους της σταλινικής αστυνομίας με 
εκείνες των ναζί, λέει πως «ακόμα 
και στο αποκορύφωμα του Μεγάλου 
Τρόμου του Στάλιν εκείνα τα χρό-
νια, η NKVD ήταν πάντοτε διακρι-
τική, παίρνοντας ανθρώπους κατά 
μόνας ή σε δυάδες μέσα στη νύχτα. 
Οι Γερμανοί εκτελούσαν μαζικά κα-

τά τη διάρκεια της ημέρας, προσφέ-
ροντας δημόσιο θέαμα». Αναφέρει 
την περίπτωση ενός πατέρα ο οποί-
ος αφού επέστρεψε από κατανα-
γκαστική εργασία ανακάλυψε ότι 
όλη του η οικογένεια είχε εκτελε-
στεί εκείνη ακριβώς την ημέρα: «η 
γυναίκα μου, τα τρία μου παιδιά, η 
ηλικιωμένη μητέρα μου και τα δύο 
της παιδιά – ψυχή δεν έμεινε».

Το τραγικό είναι ότι η φρίκη συ-
νεχίστηκε και μετά τον πόλεμο. Ο 
Φίγκες αναφέρει πως μεταξύ 1945 
και 1950 το σύστημα των γκούλαγκ 
διογκώθηκε απίστευτα χάρη στις 
αθρόες συλλήψεις μη-Ρώσων πολι-
τών, όπως και πολλών Λευκορώσων. 
Αν πριν από τον πόλεμο, τα γκού-
λαγκ είχαν συνολικά 1,7 εκατ. ψυ-
χές, το 1949 το νούμερο αυτό είχε 
αυξηθεί σε 2,4 εκατομμύρια. 

Σε χώρες όπως τη Λευκορωσία, 
που δεν γνώρισαν ποτέ τη δημοκρα-
τία επί της ουσίας, η κουλτούρα της 
πολιτικής βίας, της οποίας γίναμε 
μάρτυρες πολύ πρόσφατα, με την 
κινηματογραφική απαγωγή και σύλ-
ληψη του νεαρού δημοσιογράφου 
Ρόμαν Προτάσεβιτς, φαίνεται πως 
έρχεται από ένα βάθος χρόνου. Και 
όχι μόνον από την κόλαση του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου.

Μια αιματοβαμμένη χώρα που μετράει πολλά τραύματα 

Ο γερμανικός στρατός καταλαμβάνει το Μινσκ της Λευκορωσίας στις 25 Ιουνίου του 1941, στο πλαίσιο της Επιχείρη-
σης Μπαρμπαρόσα. Εως το τέλος του πολέμου, ο πληθυσμός της πόλης είχε μειωθεί από 300.000 σε 50.000...

Λευκορωσία:
Αναβίωση 
της σοβιετικής
δικτατορίας
«Κρυφά σχολειά» σε χώρα της Ευρώπης

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Η Λευκορωσία έγινε
το σκηνικό των φονικών 
συγκρούσεων ανάμεσα 
στη ναζιστική Γερμανία 
και τη Σοβιετική Ενωση.

Ο Τίμοθι Σνάιντερ γράφει 
ότι η γερμανική μονάδα που 
είναι υπεύθυνη για τις χει-
ρότερες θηριωδίες στη Λευ-
κορωσία ήταν η SS Special 
Commando Dirlewanger, η 
οποία έφτασε στη χώρα τον 
Φεβρουάριο του 1942. ∆ι-
οικητής της ήταν ο βίαιος, 
αλκοολικός και τοξικομανής 
Οσκαρ Ντιρλεβάνγκερ. Πα-
λαιό μέλος του ναζιστικού 
κόμματος, είχε παρελθόν 
με βασανισμούς κομμουνι-
στών αλλά και σεξουαλικών 
επαφών με ανήλικα κορί-
τσια. Η μονάδα του εξόντω-
σε τουλάχιστον 30.000 αν-
θρώπους στη Λευκορωσία. 
Στόχος δεν ήταν μόνον οι 
Εβραίοι αλλά οι Λευκορώ-
σοι άμαχοι γενικότερα. Η 
μέθοδος ήταν απλή: περικύ-
κλωναν χωριά και σκότωναν 
όσους περισσότερους χωρι-
κούς μπορούσαν. Ο ίδιος ο 
Ντιρλεβάνγκερ είχε τη συ-
νήθεια να κλείνει ολόκληρα 
χωριά μέσα σε αχυρώνες 
και να καίει τους ανθρώ-
πους ζωντανούς (το σκη-
νικό του «Ελα να δεις» του 
Κλίμοφ). Μια άλλη μέθοδος 
ήταν να στέλνουν αμάχους 
σε ναρκοπέδια και να κομ-
ματιάζονται πατώντας πάνω 
σε νάρκες. Στα τέλη του ’42 
και στις αρχές του ’43, οι 
Γερμανοί εξόντωσαν γκέ-
το και χωριά που υποτίθε-
ται ότι σχετίζονταν με τους 
παρτιζάνους. Τον Σεπτέμ-
βριο του ’42, η Ταξιαρχία 
Ντιρλεβάνγκερ εξόντωσε 
8.350 Εβραίους που ζούσαν 
ακόμα στο γκέτο του Μπα-
ρανοβίτσι, καθώς επίσης 
389 «άτακτους» και 1.274 
«ύποπτους για σχέσεις με 
ατάκτους». Πέθανε το 1945 
σε στρατόπεδο αιχμαλώτων. 
Οι συνθήκες του θανάτου 
του καλύπτονται ακόμα με 
μυστήριο.

Ντιρλεβάνγκερ

«Δεν γνώριζα τίποτε για την κατάσταση στη Λευκορωσία μετά τη διάλυση της ΕΣΣ∆. Τώρα έμαθα ότι εδώ έχουν δικτατορία», Αρτούρ Σιξ, Γάλλος επιβάτης 
στην πτήση της Ryanair. Η μηχανή ασφαλείας του Λουκασένκο είναι θηριώδης: διαθέτει έναν αστυνομικό για κάθε δέκα πολίτες.
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Παρακολουθούμε μια σκηνή όπου ο 
υποψήφιος της δημοκρατικής αντι-
πολίτευσης στις προεδρικές εκλογές 
του 2006, ο Μαλίνκιεβιτς, ρωτάει τον 
Φράνακ εάν κατάφερε να δει τον πα-
τέρα του που είναι στη φυλακή, για 
να λάβει αρνητική απάντηση και να 
συμπαρασταθεί στον νεαρό λέγο-
ντάς του: «Είναι δυνατός, θ’ αντέξει». 
Οι μαθητές αυτού του Λυκείου, από 
οικογένειες που, προφανώς, επιθυ-
μούν την ανεξαρτησία και τη δημο-
κρατία για τη χώρα τους, με γονείς 
και συγγενείς που μπαινοβγαίνουν 
στις φυλακές για τις πεποιθήσεις 
τους, καταλαβαίνουν τη σημασία 
της ελευθερίας του λόγου, την από-
γνωση για την απουσία της. Αρκετοί 

θέλουν να γίνουν δημοσιογράφοι και 
μια κοπέλα «αποκαλύπτει» το σχέδιό 
της στον καθηγητή: «Θα ανοίξω μια 
εφημερίδα που για τα πρώτα 4-5 φύλ-
λα θα υποστηρίζει τον Λουκασένκο 
για να μην την κλείσει αμέσως και 
σιγά σιγά θα αλλάζω τον προσανα-
τολισμό της». Απελπισία. Οπως αυτή 
που κατακλύζει τη φωτογραφία των 
δημοσιογράφων του ιστότοπου tut.

by με τα πρόσωπα στραμμένα στον 
τοίχο, με τα χέρια ψηλά ακουμπι-
σμένα στον τοίχο, κατάδικοι χωρίς 
έγκλημα. Προτού μπλοκαριστεί, ο 
ιστότοπος προσείλκυε 3,3 εκατομμύ-
ρια μοναδικούς χρήστες τον μήνα, ή 
το 63% των χρηστών του ∆ιαδικτύ-
ου της Λευκορωσίας. Με άλλα λόγια, 
σχεδόν όλοι οι Λευκορώσοι που δια-
βάζουν τις ειδήσεις στο ∆ιαδίκτυο 
το έκαναν στο tut.by – ή μάλλον το 
έκαναν μέχρι τις 18 Μαΐου. Οπως 
και άλλα μέσα ενημέρωσης που δεν 
ελέγχονται από το κράτος της Λευ-
κορωσίας, το tut.by είχε υποστεί 
σύντομες περιόδους αποκλεισμού 
κατά τη διάρκεια των διαδηλώσε-
ων που σάρωσαν τη χώρα μετά τις 

αμφισβητούμενες προεδρικές εκλο-
γές του περασμένου Αυγούστου. Οι 
δημοσιογράφοι του, είχαν αντιμετω-
πίσει πρόστιμα, συλλήψεις και ποι-
νικές διώξεις και οι ιδιοκτήτες του 
ιστότοπου είχαν ενθαρρυνθεί έντονα 
να πουλήσουν την επιχείρησή τους. 
Πέρυσι, ανακλήθηκαν τα διαπιστευ-
τήριά του για τη λειτουργία ως μέσου 
ενημέρωσης. Μετά τις προεδρικές 
εκλογές του 2020, δεκάδες ειδησε-
ογραφικοί ιστότοποι και μέσα μαζι-
κής ενημέρωσης μπλοκαρίστηκαν, 
ενώ πολλές εκδόσεις αναγκάστηκαν 
να σταματήσουν. Ολοι γνώριζαν ότι 
ήταν θέμα χρόνου να εξοντωθεί ο 
μεγαλύτερος ανεξάρτητος οργανι-
σμός μέσων ενημέρωσης.

Από το πρωί της 18ης Μαΐου υπάρ-
χουν 16 (επιπλέον) δημοσιογρά-
φοι και επαγγελματίες των μέσων 
ενημέρωσης πίσω από τα κάγκε-
λα, εκ των οποίων οι 11 αντιμετω-
πίζουν ποινικές κατηγορίες. Οχι. 
∆ώδεκα μαζί με τον Ρομάν Προ-
τάσεβιτς. Το 2020 καταγράφηκαν 
480 συλλήψεις δημοσιογράφων, 
97 περιπτώσεις δημοσιογράφων 
που εκτίουν ποινές, τουλάχιστον 
62 περιπτώσεις σωματικής βίας 
εναντίον τους. 

Οπως λέει ο Αντρέι Μπα-
στούνετς, πρόεδρος της Ενω-
σης ∆ημοσιογράφων της Λευ-
κορωσίας, σε συνέντευξη που 
παραχώρησε τον Σεπτέμβριο του 
2020 στον ιστότοπο Journalists 
About Journalism, στον ∆. Τρι-
ανταφυλλίδη: «Οι συλλήψεις δη-
μοσιογράφων, οι “λευκές” δη-
μοσιογραφικές σελίδες όπου θα 
δημοσιεύονταν ρεπορτάζ, οι ποι-
νικές διώξεις, οι κατ’ οίκον έρευ-
νες, οι απαγορεύσεις εκτύπωσης 
και κυκλοφορίας εφημερίδων, οι 
περιορισμοί και οι αποκλεισμοί 
από το ∆ιαδίκτυο, είναι απλώς 
ένα μέρος των προβλημάτων, τα 
οποία αντιμετωπίζουν οι δημοσι-
ογράφοι της Λευκορωσίας». Στην 
ίδια συνέντευξη ο Αντρέι ευχαρι-
στεί τους Ευρωπαίους συναδέλ-
φους «για την υποστήριξη, την 
αλληλεγγύη, την ετοιμότητά τους 
να βοηθήσουν. Ολο αυτό το διά-
στημα μας στήριξαν τόσο ηθικά 
με δηλώσεις και ανακοινώσεις με 
αφορμή τα γεγονότα στη χώρα, 
όσο και δημοσιεύοντας ρεπορ-
τάζ από τη Λευκορωσία. Φυσικά, 
έδωσαν τη δυνατότητα στους δη-
μοσιογράφους και τους bloggers 
να φύγουν από τη Λευκορωσία 
για να σωθούν, διαθέτοντας οι-
κονομικούς πόρους για να τους 

βοηθήσουν». Να φύγουν για να 
σωθούν! Απελπισία…

Το ντοκιμαντέρ «Ενα μάθημα 
Λευκορωσικών» χαρακτηρίστη-
κε από το καθεστώς εξτρεμιστι-
κό υλικό και απαγορεύθηκε η 
κυκλοφορία του αλλά και η «θέ-
αση καθ’ οιονδήποτε τρόπο» 
στη χώρα. Αμέσως μετά, ο Μί-
ροσλαβ Ντεμπίνσκι γύρισε το 
Music Partisans (είχε διαγωνιστεί 
και στην κατηγορία Ντοκιμαντέρ 
του Φεστιβάλ Κινηματογράφου 
Θεσσαλονίκης), δίνοντας αυτή 
τη φορά το ίδιο θέμα από την 
οπτική γωνία μιας σειράς ροκ 
συγκροτημάτων. Οι μουσικοί συ-
ναντήθηκαν μεταξύ τους στην 
Πολωνία, καθώς τα τραγούδια δι-
αμαρτυρίας απαγορεύονται στη 
Λευκορωσία. ∆εν είναι οι μόνοι. 

Καλλιτέχνες και συγκροτή-
ματα απαγορευμένα από το κα-
θεστώς δίνουν συναυλίες σε 
κοντινές πρωτεύουσες και Λευ-
κορώσοι ταξιδεύουν για να τους 
ακούσουν μαζί με τους αυτοε-
ξόριστους συμπατριώτες τους. 

Το γεγονός βέβαια ότι υπάρ-
χει ευρωπαϊκή χώρα στην οποία 
ακόμα υφίστανται λόγοι να γρά-
φονται «τραγούδια διαμαρτυρί-
ας» θα έπρεπε, όπως λένε, «να 
μας προβληματίσει». Πόσα γνω-
ρίζουν για όλα αυτά οι Ευρωπαί-
οι –και οι Ελληνες– πολίτες; Εί-
ναι χαρακτηριστική η δήλωση 
στο Bloomberg, μετά τη σύλλη-
ψη του Ρομάν Προτάσεβιτς, του 
25χρονου Αρτούρ Σιξ, ενός από 
τους εννιά Γάλλους που ταξίδευ-
αν με τη συγκεκριμένη πτήση 
της Ryanair: «∆εν γνώριζα τίπο-
τε για την κατάσταση στη Λευ-
κορωσία μετά τη διάλυση της 
ΕΣΣ∆. Τώρα έμαθα ότι εδώ έχουν 
δικτατορία».

Πρόσωπα στραμμένα στον τοίχο

Τα τραγούδια
διαμαρτυρίας

Η εξόντωση
του μεγαλύτερου 
ανεξάρτητου οργανισμού 
μέσων ενημέρωσης.

Ολο και περισσότερο, η νεολαία της Λευκορωσίας ηγείται της αντιπολίτευσης. Μένει να δούμε αν οι νεαροί αντιφρονούντες αποτελούν μεγάλη απειλή για 
τον επί 27 χρόνια πρόεδρο Λουκασένκο, ο οποίος νιώθει πανίσχυρος. Μάλλον αποτελούν.
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σείς σε πόσες δόσεις «ελευθε-
ρώνεστε»; Αυτή η ερώτηση 
του τελευταίου καιρού μού 

προκαλεί ποικίλους συνειρμούς. 
Φυσικά το προφανές σχετίζεται 
με τον εμβολιασμό που έχει πλη-
θύνει τον τελευταίο καιρό και 
περιλαμβάνει τις πιο παραγωγι-
κές ηλικίες του τόπου, αυτού του 
κόσμου, αν αντέξουμε να τραβή-
ξουμε την κουρτίνα για να δού-
με και πέρα από τον μικρόκοσμό 
μας. Πενηντάρηδες, σαραντάρη-
δες, και ακόμα νεαρότεροι, προ-
σφεύγουν στα εμβολιαστικά κέ-
ντρα για να ανακτήσουν ό,τι πιο 
πολύτιμο στερήθηκαν με βίαιο 
τρόπο τον τελευταίο χρόνο: την 
ελευθερία τους. 

Κανείς από αυτές τις «καλο-
μαθημένες» γενιές που μεγάλω-
σαν με το όραμα του ότι η ζωή 
θα γίνεται όλο και πιο εξωστρε-
φής, με καλές πανεπιστημιακές 
σπουδές, ταξίδια, εναλλαγή συ-
ντρόφων και εμπειριών, με μια 
πρωτοφανή επένδυση στον ίδιο 
τον εαυτό, και κυρίως με την πε-
ποίθηση ότι η Ευρώπη είναι ένα 
«σπίτι», δεν φαντάστηκε ότι θα 
έρθει εκείνη η ώρα που για να 
βγει από το δικό του σπίτι θα πρέ-
πει να στείλει μήνυμα για να πά-
ρει άδεια. Και αυτό όχι επειδή ζει 
σε δικτατορικό, αυταρχικό καθε-
στώς, αλλά επειδή ένας αόρατος 
ιός απειλεί την ελευθερία του, 
την ύπαρξή του. 

Οι παλιότερες γενιές επίπλω-
σαν τα σπίτια τους με δόσεις. 
Ηταν οι λεγόμενοι δοσάδες που 
περνούσαν κάθε μήνα από τα 
νοικοκυριά και εισέπρατταν τις 
οικονομίες τους, προκειμένου να 
αγοράσουν έπιπλα, κουρτίνες, 
λευκά είδη, ακόμα και εγκυκλο-
παίδειες. ∆όση δόση χτίστηκαν 
ζωές και νοικοκυριά, ελπίζοντας 
πάντα στο αύριο, σε κάτι καλύ-
τερο για τα παιδιά τους. Αυτές οι 
δόσεις τότε δεν ρύθμιζαν μόνο 
το χρέος, ρύθμιζαν και συγκρα-
τούσαν πένθη και πάθη, μίση 
και έρωτες. Οταν δεν φτάνει να 
πληρωθεί ο δοσάς, κανείς δεν 
αντιλαμβάνεται την ελευθερία 
του με τον ίδιο τρόπο.

Οι νεότερες γενιές όμως, μετά 
τη Μεταπολίτευση, ιδίως αυτές 
που άκουγαν, μαζί με τα παιδικά 
τους τραγούδια, την προτροπή 
σαν νανούρισμα «Τσοβόλα, δώσ’ 
τα όλα», εκπαιδεύτηκαν για άλ-
λου τύπου ελευθερίες, και φυσι-

κά για άλλες δόσεις. Τα ήθελαν 
όλα και πολλοί τα είχαν κιόλας. 
Χρήματα για σπουδές, διεύρυνση 
των γνώσεων, εκμάθηση ξένων 
γλωσσών, επιλογές για διακοπές, 
μετάβαση στο εξωτερικό, τα σύ-
νορα και τα όρια καταλύονταν με 
ταχύ τρόπο.

Είτε με εκπαίδευση και αυ-
τοπεποίθηση είτε με χρήμα και 
τσαμπουκά. Και εκεί άρχισαν τα 
παρατράγουδα των «πολλαπλών 
επιλογών». Ετσι όπως μπήκαν 
στις πρώτες τάξεις των αγγλικών 
τα multiple choices, οδηγηθή-
καμε με χαρακτηριστική άνεση 
στην ημιμάθεια και της γλώσ-
σας αλλά κυρίως της ζωής και 
της θέσης μας. 

«∆εν θέλω να παρουσιαστώ 
εκεί ως φαντάρος», «δεν θέλω 

να πάω σε εκείνη την επαρχία 
όπου πέρασα στο πανεπιστήμιο», 
«δεν θέλω αυτόν τον μισθό που 
μου προτείνουν», «θέλω να το 
σκεφτώ αν θα δεσμευτώ με τον 
έναν ή τον άλλον τρόπο». Αυτές 
είναι φράσεις που έχουν ειπωθεί 
κατά καιρούς από νέους ανθρώ-
πους που, αντί να εισέρχονται με 
πάθος ταύρου στη ζωή, στέκουν 
στην άκρη σαν «μωρές παρθέ-
νες», ανεξαρτήτως φύλου, για να 
καλοεξετάσουν τις επιλογές που 
έχουν. Και φυσικά πάντα υπάρ-
χει κάποιος που τους ανοίγει τις 
επιλογές για να τους διευκολύνει. 

Ετσι μάθαμε ότι όλα στη ζωή 
μπορούν να περιμένουν, οι δεύ-
τερες ευκαιρίες είναι άπειρες, ο 
εχθρός του καλού είναι πάντα ο 
καλύτερος. Αυτό το φαινόμενο 
εμφανίστηκε περίτρανα και στην 
επιλογή των δόσεων της COVID-
«ελευθερίας» μας. Ενώ «διψάμε» 
να την ξανακερδίσουμε, βάζουμε 
άλλο ένα pause και περιμένουμε 
τις «πολλαπλές επιλογές» για να 
διαλέξουμε το «καλό» εμβόλιο. 
Λες και μπορούμε στα αλήθεια 
να γνωρίζουμε.

Και ενώ μέχρι τώρα δεν κατα-
δεχόμασταν να ρουφήξουμε τη 
ζωή μας σε μικρές δόσεις, όπως 
οι πιο φοβισμένοι γονείς μας, από 
τους οποίους διακαώς θέλουμε 
να ξεφύγουμε, τώρα ως μεσήλι-
κοι αποκτούμε τόσο συντηρητι-
κά αντανακλαστικά ενός αρχαϊ-
κού φόβου, που επισφραγίζουν 
το πόσο θέλουμε να έχουμε τον 
έλεγχο της κατάστασης σαν και 
εκείνους.

Και τελικά, παρά τον αέρα που 
φαινομενικά φέρουμε στην εμφά-
νιση, επιλέγουμε με τη στάση μας 
μια παράταση της εσωστρέφειας 
και ίσως και του σκοταδισμού. 
Αντί για την πανηγυρική έξοδο 
στο αθάνατο ελληνικό καλοκαί-
ρι. Που ταυτόχρονα είναι μια κα-
τάφαση στην επιθυμία, στη ζωή 
και στην επιστήμη.

Μα αλίμονο, πώς φανταστήκα-
με εμείς ότι θα γλιτώσουμε από 
τον φόβο της ζωής για τη ζωή; 
Από τις δόσεις; Θέλει αρετή και 
τόλμη, λέει ο ποιητής, και συ-
χνά η ελευθερία δεν είναι τελι-
κά αυτό που επιλέγουμε, και ας 
διατρανώνουμε το αντίθετο. Ισα 
ίσα, έχουμε και εμείς ανάγκη από 
την ασφάλεια του «δοσά», θέλου-
με μικρές δόσεις ελευθερίας, για 
να αντέξουμε αυτό που ορίζεται 
για τον καθένα ως ζωή. Εξ ου και 
κάποιοι ενσωματώθηκαν στην 
καραντίνα περισσότερο από άλ-
λους, ή τελικά όλοι νιώσαμε και 
κάποια θετικά, κάτι που δεν θα 
φανταζόμασταν μέχρι πρότινος. 
Αλλωστε, για να στοχαστούμε 
πάνω στην ελευθερία πρέπει να 
σκεφτούμε τι σημαίνει δέσμευ-
ση για τον καθένα.

Τι σημαίνει δέσμευση στην 
εργασία, στον εαυτό, στις σχέ-
σεις, στον γάμο. Πόσο αντέχουμε 
να είμαστε δεσμευμένοι και σε 
ποιο βαθμό. Πόσες δόσεις χρει-
αζόμαστε από ποια υλικά για να 
νιώσουμε ότι ορίζουμε τη ζωή. 
Είναι γεγονός ότι κανείς δεν μπο-
ρεί να ζήσει σε απόλυτη ελευθε-
ρία. Ούτε και σε απόλυτη σκλα-
βιά. Αλλος περισσότερο, άλλος 
λιγότερο, άλλος συνειδητά, άλ-
λος χωρίς καμία αίσθηση συνεί-
δησης, πειραματίζεται κάθε μέ-
ρα, κάθε ώρα, κάθε στιγμή με τις 
δόσεις του. 

Πόσες δόσεις χρειάζεται από 
τι για να μπορέσει να ζήσει. Πό-
σες δόσεις για να γίνει η ζωή φάρ-
μακο και όχι φαρμάκι. 

Ο Νικόλας Περδικάρης γεννήθηκε 
στην Αθήνα το 1979. Σπούδασε στο 
Tμήμα Επικοινωνίας και Μέσων 
Μαζικής Ενημέρωσης του Εθνικού 
και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου 
Αθηνών. Πρωτοεμφανίστηκε στην 
πεζογραφία με το βιβλίο «Ο σκύλος 
με το λουλούδι στο στόμα» το 2014 
(Το Ροδακιό). Το τελευταίο του βι-
βλίο, «Μάμα Κάρι», κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Ο Μωβ Σκίουρος.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Την ποιητική συλλογή «Βροχή και 
λιακάδα» του Ζακ Πρεβέρ και την 
«Πλήξη» του Αλμπέρτο Μοράβια. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
O Σαλ Πάρανταϊς (Τζακ Κέρουακ) 
στο «On the road». Για το ταξίδι, τον 
δρόμο και τις φιλίες, που ακόμα και 
όταν σε απογοητεύουν είναι ό,τι 
πολυτιμότερο έχεις για να προχω-
ράς στη ζωή.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;
Τον Ντέιβιντ Φόστερ Γουάλας, τον 
Χανς Φάλαντα, τον Αντον Τσέχωφ, 
την Τόνι Μόρισον, την Αλις Μον-
ρό και την Μπερναρντίν Εβαρίστο. 
Ολοι τους τόσο διαφορετικοί άν-

θρωποι, αλλά με τόσα κοινά μεταξύ 
τους (υποθέτω). 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;  
Η «νταρντάνα» είναι αλιευτικό σκά-
φος...
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα πρώτη φορά;
Τον «Κόμη Μοντεχρίστο» του Αλέ-
ξανδρου ∆ουμά. 
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Η ζωή είναι τόσο μικρή και τα βι-
βλία που θέλω να διαβάσω τόσα 
πολλά! Προτιμώ να «ανακαλύπτω» 
κάθε φορά κάτι διαφορετικό παρά 
να επιχειρώ διπλές και τριπλές ανα-
γνώσεις του ίδιου βιβλίου. Βέβαια, 
κάθε ανάγνωση είναι μια διαφορε-
τική ματιά πάνω στο έργο. 
 
Στο πρώτο σας βιβλίο, σκύλοι και 
γάτες πρωταγωνιστούν ως ισότιμα 
πλάσματα στις σχέσεις και στην κα-
θημερινότητα των ανθρώπων. Εί-
ναι ουτοπία αυτό που περιγράφετε;
Για όσους μοιραζόμαστε υπεύθυ-
να τη ζωή μας με ζώα συντροφιάς, 
η ισότιμη μεταχείρισή τους είναι 
πραγματικότητα και όχι ουτοπία. 
Χρειάζεται ωστόσο να γίνουν πολ-
λά ακόμη προκειμένου να κατα-
λάβουν όλοι ότι τα ζώα δεν είναι 
«πράγματα». Είναι πλάσματα. Συ-
χνά πιο ανθρώπινα και από τους 
ανθρώπους. 
 
Και το δεύτερο βιβλίο σας είναι 
συλλογή διηγημάτων. Τι σας γο-
ητεύει σ’ αυτό το λογοτεχνικό 

είδος;
Το διήγημα με γοητεύει γιατί η ανά-
γνωση και η γραφή του παραπέ-
μπουν σε προσεκτική εξέταση, με 
έναν «λογοτεχνικό μεγεθυντικό 
φακό», των λεπτομερειών που σε 
μια μεγαλύτερη αφηγηματική φόρ-

μα ίσως περνούν απαρατήρη-
τες. Αν το μυθιστόρημα 

είναι ένας πίνακας 
ζωγραφικής, το 
διήγημα είναι 
ο πίνακας 
μέσα στον 
πίνακα. 
 

ΑΓΓΕΛΑ ΓΙΩΤΗ
Μεταπολεμικές δοκιμές
πολιτικού λυρισμού
εκδ. Αλεξάνδρεια, σελ. 303

 

Τ
ο μεταπολεμικό ρίγος του Βύρω-
να Λεοντάρη, η αρνητική δι-
αλεκτική του Τέοντορ Αντόρ-

νο και το υπονομευμένο «υψηλό» 
του Ανδρέα Κάλβου γίνονται τρία 
νήματα σφιχτοπλεγμένα από την 
Αγγέλα Γιώτη, συγκροτώντας τη 
«μεταπολεμικότητα» ως έννοια-
εργαλείο για την κατανόηση της 
νεοελληνικής λογοτεχνίας από τον 
19ο αιώνα και μέχρι τους συμβατι-
κά αποκληθέντες μεταπολεμικούς 
ποιητές. Θα μπορούσε να φοβηθεί 
κανείς την άγονη περιήγηση στη 
θεωρία και τη δημιουργία κουρα-
στικών κατασκευών που συχνά 
μαρτυρούν την υπέρμετρη αγω-
νία της αυτοαναφορικής επιστη-
μοσύνης. Εδώ έχουμε να κάνουμε 
με το αντίθετο ακριβώς: μια γερή 
επιστημονική κράση, έναν κριτικό 
νου και μια εργασία μυρμηγκιού 
που δεν φοβούνται να βουτήξουν 
κατευθείαν, με τον γερό αυτόν 
εξοπλισμό, στα βαθιά νερά της 
ποίησης. Εχοντας ολοκληρώσει 
μακρά διαδρομή στη μελέτη του 
Κάλβου, η Γιώτη πραγματοποιεί 
τώρα την κρίσιμη χειρονομία που 
τόσο καιρό προετοιμάζει: βάζει 

να καθρεφτιστούν στον τρομερό 
καθρέφτη του Ζακυνθινού τρία 
ποιητικά ζεύγη, σκηνοθετημένα 
από την Ιστορία και από την ίδια 
με τρόπο, θα πρέπει να παραδε-
χτούμε, άκρως ερεθιστικό. Πα-
λαμάς - Καρυωτάκης, Σικελιανός 
- Σεφέρης και Ρίτσος - Λεοντάρης. 

Αν ο Κάλβος 
δεν είναι –ή δεν 
είναι μόνον– ο 
ποιητής-προφή-
της που μεγαλό-
φωνα συνοδεύει 
τη λύρα της μιας 
πατριωτικής ιδέ-
ας· αν είναι επί-
σης μια οικεία, 
ακόμη και για τα 
αυτιά του σημε-
ρινού αναγνώ-
στη, δυσοίωνη 
φωνή ενός αγγέ-
λου των ερειπίων, 
που βουλιάζει στο 
λαρύγγι του από την οδύνη, τό-
τε δίκαια τον αναδεικνύουν ως 
τέτοιον ο Καρυωτάκης και ο Σε-
φέρης, σε αντιδιαστολή με τους 
Παλαμά και Σικελιανό, όπως μας 
δείχνει η Γιώτη.

Ακόμη πιο δίκαια, και σε δι-
άλογο προπάντων με τον Καρυ-
ωτάκη, ο Λεοντάρης συνόψισε 
όλη αυτή τη μεταπολεμική αλλά 

μάχιμη αγωνία ως την ήττα που 
υφίσταται στη ρίζα της κάθε ποίη-
σης και την τροφοδοτεί, αρνητικά 
αλλά και δυναμικά ταυτόχρονα. 
Αντίθετα ο Ρίτσος, όπως μας τον 
παρουσιάζει εδώ η Γιώτη, κλυδω-
νίζεται ανάμεσα στη φαινομενικά 
ασφαλή επιφάνεια της ιδεολογίας 

και στην ελευθε-
ρία των ερειπίων, 
για να προτιμήσει 
εντέλει και αυτός, 
πάντα σε συνομι-
λία με τον Κάλβο, 
τους ποιητικά πιο 
γόνιμους καρχαρί-
ες του βυθού. 

Οταν ένα βι-
βλίο είναι πραγμα-
τικά σημαντικό, 
πολλά ζητήμα-
τα ξεκαθαρίζουν, 
ενώ ταυτόχρονα 
νέα ερωτήματα 
συνωστίζονται 

κάτω από τις γραμμές. Η πυκνό-
τητα της σκέψης της Γιώτη αντι-
σταθμίζεται από την οξύτητά της. 
Μένει να αναρωτηθούμε αν η βρα-
χνάδα του Κάλβου, το δηλητή-
ριο του Καρυωτάκη και η ώριμη 
άρνηση του Σεφέρη εκβάλλουν 
πράγματι τελειωτικά στον Λεο-
ντάρη, τον μόνο που τα συζητάει 
όλα αυτά με τον τρόπο ακριβώς 

που υποθέτει η Γιώτη, ποιητικά 
και φιλοσοφικά, με στίχους και 
δοκίμιο. Αν η γέφυρα που ενώ-
νει τον Καρυωτάκη με τον Λεο-
ντάρη μοιάζει στέρεη, αδιαμφι-
σβήτητη, ποιητικά παραγωγική, 
το πρόγραμμα και το διαμέτρημα 
του Σεφέρη δημιουργούν έναν πυ-
λώνα που εμπεριέχει ασφαλώς τη 
μεταπολεμικότητα, δεν εξαντλεί-
ται όμως, νομίζω, σε αυτήν. Στον 
βαθμό που είναι αναγκαίο να δα-
νειστεί κανείς ένα σχήμα από τη 
φιλοσοφία –εδώ από τον Αντόρ-
νο– για να συζητήσει τις πολιτικές 
αλλά και τις καλλιτεχνικές και τις 
πηγαία δημιουργικές στάσεις των 
ποιητών, η μετοχή του Λεοντάρη 
που το έπραξε, όπως αποδεικνύει 
η Γιώτη, εμπρόθετα και συστημα-
τικά, και ιδίως σε συνομιλία με τον 
Αντόρνο, ανεβαίνει.

Αν, ωστόσο, η «μεταπολεμικό-
τητα» και η «ήττα», όπως τις ειση-
γείται ο Λεοντάρης, γονιμοποιούν 
και αυτοτελώς τη σκέψη μας για 
την ανθρώπινη περιπέτεια, όπως 
ιδιοσυγκρασιακά η ποίηση τη δι-
απλάθει και την αναμεταδίδει, τό-
τε δικαιούμαστε, καθώς οι πόλε-
μοι και η ποίηση συνεχίζονται, 
να στραφούμε και πάλι προς τη 
συγγραφέα και να της θέσουμε 
τα ερωτήματα που εξακολουθούν 
να εκκρεμούν. 

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ηττημένοι μαχητές στον καθρέφτη του Κάλβου

Σε πόσες δόσεις «ελευθερώνεστε»;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Για να στοχαστούμε 
πάνω στην ελευθερία 
πρέπει να σκεφτούμε
τι σημαίνει δέσμευση 
για τον καθένα.

Ο Θανάσης Βέγγος ως δοσατζής στην ελληνική ταινία του 1959 «Οι δο-
σατζήδες». Οι λεγόμενοι δοσάδες περνούσαν κάθε μήνα από τα νοικοκυριά 
και εισέπρατταν τις οικονομίες τους, προκειμένου να αγοράσουν έπιπλα, 
κουρτίνες, λευκά είδη, ακόμα και εγκυκλοπαίδειες. Οι νεότερες γενιές δεν 
τα γνώρισαν αυτά.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΡΔΙΚΑΡΗ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η άνοδος
και η πτώση
της καρτ ποστάλ

Αγαπημένη Αφθονία

Το Ταχυδρομικό Μουσείο στο Λονδίνο 
(www.postalmuseum.org) εγκαινία-
σε την επαναλειτουργία του με μια 
μεγάλη έκθεση αφιερωμένη στο κοι-
νωνικό φαινόμενο της καρτ ποστάλ, 
που ήταν το δημοφιλέστερο και πιο 
διαδεδομένο μέσο ανταλλαγής μη-
νυμάτων από τα τέλη του 19ου αι-
ώνα έως την επικράτηση του ∆ια-
δικτύου. Η έκθεση με τίτλο «Wish 
You Were Here: τα 151 χρόνια της 
βρετανικής καρτ ποστάλ» παρου-
σιάζει το φαινόμενο της επιθυμίας 
για επικοινωνία όπως σηματοδοτή-
θηκε και εκφράστηκε από την ανά-
πτυξη των δικτύων και της τεχνο-

λογίας σταδιακά από το 1870 και 
μετά. Από το 1894 επιτράπηκε στο 
Ηνωμένο Βασίλειο η αποδοχή από 
το επίσημο ταχυδρομείο των φωτο-
γραφικών καρτών, των δελταρίων 
όπως λέγονταν στα ελληνικά, που 
εξέδιδαν οι εμπορικοί εκδοτικοί οί-
κοι. Αυτή η εξέλιξη οδήγησε σε μια 
πρωτοφανή εκδοτική έκρηξη, που 
δεν προλάβαινε να ικανοποιεί την 
τεράστια ζήτηση. Στην εδουαρδι-
ανή περίοδο (την πρώτη δεκαετία 
του εικοστού αιώνα) εκατοντάδες 
εκατομμύρια καρτ ποστάλ ταχυδρο-
μούνταν κάθε μέρα στην Αγγλία. Οι 
κάρτες στο Λονδίνο παραδίδονταν 

δύο και τρεις φορές ημερησίως κα-
θώς ικανοποιούσαν και την ανάγκη 
για μια απλή συνεννόηση ανάμεσα 
στον αποστολέα και στον παραλή-
πτη. Το εκδοτικό και κοινωνικό φαι-
νόμενο της καρτ ποστάλ ήταν οικου-
μενικό. Χιλιάδες ήταν οι συλλέκτες. 
Από πλευράς εκτύπωσης κορυφαίες 
ήταν οι κάρτες στη Γερμανία, αλλά 
στον αγγλοσαξονικό κόσμο ήταν 
εντυπωσιακή η τεράστια βεντάλια 
της θεματογραφίας, που άγγιζε κά-
θε δραστηριότητα του ανθρώπου 
(ευχές για γιορτές, τοπία και πόλεις, 
ηθοποιοί, πατριωτικές, σιδηρόδρο-
μοι, ατυχήματα και καταστροφές, 

ηθογραφικές, τολμηρές, βασιλείς 
και πολιτικοί κ.λπ.). Η καρτ ποστάλ 
ευνοήθηκε επίσης διότι απαιτούσε 
τα μισά ταχυδρομικά τέλη σε σχέση 
με μια επιστολή. Το προνόμιο αυτό 
διατηρήθηκε μέχρι το 1968. Η ανά-
πτυξή της συνδέθηκε με την άνοδο 
της μεσαίας τέχνης, την ανάπτυξη 
της τυπογραφίας και της χρωμολι-
θογραφίας, τη διάδοση της φωτο-
γραφίας, την ανάπτυξη του τουρι-
σμού, την απήχηση των θεαμάτων 
και την κουλτούρα των αστέρων της 
σκηνής και του κινηματογράφου, τη 
μείωση του αναλφαβητισμού και την 
καλλιέργεια μιας πνευματικής περι-

έργειας. Η καρτ ποστάλ ενισχύθηκε 
περισσότερο ως τουριστικό είδος κυ-
ρίως μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
όταν αναπτύχθηκε θεαματικά ο του-
ριστικός κλάδος. Επλήγη όμως από 
τη διευκόλυνση των ταξιδιών, από 
την ταχύτητα των μετακινήσεων, 
τη διάδοση αρχικά του τηλεφώνου 
και αργότερα των νέων τεχνολογι-
ών. Τα τελευταία χρόνια είναι είδος 
προς μελέτη και επιβιώνει ως είδος 
υψηλού γούστου εάν πρόκειται για 
μουσεία ή συλλογές. Η τουριστική 
κάρτα, πάντως, πωλείται ακόμη και 
κάποιοι επιμένουν στην ωραία, πα-
λιά συνήθεια. 

Η Ιουδήθ Γκοτιέ ήταν κόρη του πεζο-
γράφου Θεόφιλου Γκοτιέ. Στη βιο-
γραφία του Νίτσε «∆εν είμαι άνθρω-
πος, είμαι δυναμίτης» (μτφρ. Νίνα 
Μπούρη, εκδ. Πατάκη), η Σου Πρι-
ντό την περιγράφει ως «θεά του εν-
στίκτου και του διονυσιακού αισθη-
σιασμού: ψηλή, μελαχρινή, ωχρή, 
έντονα θεατρική, με τη «χυμώδη σι-
λουέτα και την αμεριμνησία Ανατο-
λίτισσας», η οποία έγραφε ρομαντικά 
μυθιστορήματα που «εκτυλίσσονταν 
σε μια Μυστηριώδη Ανατολή, την 
οποία δεν είχε επισκεφτεί ποτέ». 

Κατά την Πριντό, ειδίκευση της 
(παντρεμένης) Ιουδήθ ήταν να ερω-
τεύεται πολύ μεγαλύτερούς της άν-
δρες. Τώρα, στα τριάντα της, θα 
πλεύριζε τον Βάγκνερ, για τον οποίο 
είχε αναλάβει να γράψει ένα άρθρο. 

Πολύ σύντομα, ο Βάγκνερ θα αρ-
χίσει να τη βομβαρδίζει με φλογε-
ρές επιστολές, όπου την προσφω-
νεί «Αγαπημένη Αφθονία». Συχνά, 

γράφει η Πριντό, εσώκλειε λίστες με 
απαλά υφάσματα και βαριά αρώμα-
τα που λάτρευαν και οι δύο. «Εκείνη 
του έστελνε σε άλλη διεύθυνση για 
να μην το ανακαλύψει η Κόζιμα (σύ-
ζυγος του Βάγκνερ). Η γοητεία και 
η μουσική του Βάγκνερ ήταν θρη-
σκεία για την Ιουδήθ, μια εκστατι-
κή κατάσταση, όπως ήταν και για 
την Κόζιμα». 

Oμως η Κόζιμα αντιστάθμιζε τον 
διονυσιασμό της Ιουδήθ. «Η κυρι-
αρχία της Κόζιμα επί του Βάγκνερ 
ήταν απολλώνεια, αποκλειστικά δι-
ανοητική, συχνά επιτιμητική. (...) Ο 
Βάγκνερ φοβόταν την επίπληξή της 

σαν παιδί. Υπέφερε φοβερά όταν η 
Κόζιμα του αρνούνταν το σεξ». 

Οι βαγκνερικοί ήχοι προκαλού-
σαν ένα είδος μανίας και σε άλλους. 
Ο νεαρός Νίτσε, τον οποίο ο Βάγκνερ 
είχε σχεδόν υιοθετήσει, λάτρευε τη 
μουσική του. «Οσο ο ∆άσκαλος έλει-
πε από το σπίτι επέτρεπε στον Νίτσε 
να παίζει στο πιάνο του. (...) Ο Νίτσε 
περιερχόταν σε έκσταση καθώς έπαι-
ζε, ξυπνώντας στην Κόζιμα (που στο 
κάτω κάτω ήταν κόρη του Λιστ) μια 
κατάσταση παραισθητικής μέθης».

Οσο πιο ξέφρενα έπαιζε ο Νίτσε, 
τόσο πιο σφιχτά ένιωθε η Κόζιμα να 
τη ζώνει «μια αίσθηση δέους και τρέ-
μουλου». Για την Κόζιμα, όπως και 
για τον Νίτσε, η μουσική εισερχό-
ταν στη σφαίρα της θείας έκστασης. 
«Κατά την απουσία του Βάγκνερ 
προσπάθησαν πολλές φορές να προ-
καλέσουν την εμφάνιση του κάτω 
κόσμου, με τον Νίτσε να παίζει πα-
ροξυσμικά στο πιάνο ως πρελούδιο 

της επίκλησης των δυνάμεων του 
αποκρυφισμού».

Θα μπορούσε κάποιος όλο αυ-
τό να το δει ως την υπέροχη αρχή 
μιας παράνομης ερωτικής σχέσης. 
Κι ωστόσο, το μόνο που τους ένω-
σε ήταν η μουσική, τίποτε άλλο. Η 
Κόζιμα είχε στον νου της τη ζωώδη 
έλξη που έβλεπε να αναπτύσσεται 
ανάμεσα στον άνδρα της και στην 
Ιουδήθ. 

Το φινάλε της ιστορίας, όμως, δεν 
περιλαμβάνει κανένα παράφορο πά-
θος: στο τέλος, η Ιουδήθ θα δημο-
σιεύσει ένα άρθρο για τον Βάγκνερ 
«αντάξιο κουτσομπολίστικου περιο-
δικού». Η Κόζιμα θα φρίξει – ανακου-
φισμένη όμως μάλλον. Η «Αγαπημέ-
νη Αφθονία» θα ζήσει ένα παράφορο 
πάθος στην αγκαλιά ενός άλλου με-
γάλου της εποχής, του Βίκτορ Ουγκό. 
Ο συγγραφέας των «Αθλίων» ήταν, 
εξάλλου, έντεκα χρόνια μεγαλύτερος 
απ’ τον Βάγκνερ.

ΒΟΝΝΗ
Οι κώδικες της μόδας
Κατ’ αποκλειστικότητα για την Ευ-
ρώπη ,  παρουσιάζεται στην 
Bundeskunsthalle η έκθεση από 
την Ιαπωνία με θέμα τη μόδα και 
τους συμβολισμούς της. Μια παρα-
γωγή του Εθνικού Μουσείου Μο-
ντέρνας Τέχνης και του Ινστιτούτου 
Κοστουμιών του Κιότο, που παρου-
σιάζει δημιουργίες σχεδιαστών σε 
συνομιλία με έργα σύγχρονης τέ-
χνης. Παρουσιάζονται δουλειές των 
Αρμάνι, Σανέλ, Μιγιάκε, Μπέρμπε-
ρι, Λουί Βουιτόν και άλλων ως ένα 
σύνθετο πολιτισμικό φαινόμενο.

ΣΥΛΛΟΓΕΣ
Μπέιμπ Ρουθ
Για την Αμερική, ο θρύλος του μπέιζ-
μπολ Μπέιμπ Ρουθ (Τζορτζ Χέρμαν 
Ρουθ, 1895-1948) επιζεί και προκα-
λεί ακόμη νοσταλγία. Για τον συλ-
λέκτη, νευρολόγο Τόμας Νιούμαν, 
ο οποίος πέθανε πρόσφατα από 
κορωνοϊό σε ηλικία 73 ετών, ήταν 
όλη του η ζωή, όπως και ο κόσμος 
του μπέιζμπολ. Μάζευε με μανία 
τις συλλεκτικές κάρτες και τα προ-
γράμματα με τέτοια επιμέλεια ώστε 
η συλλογή του, που θα δημοπρα-
τηθεί σε λίγο καιρό, εκτιμάται σε 
αξία άνω των 20 εκατ. δολαρίων. 

ΒΕΝΕΤΙΑ
Εγκατάσταση στο νερό
Μια μεγάλη, ορειχάλκινη φτελιά με 
μια πέτρα στα γυμνά κλαδιά της, 
σαν φωλιά πουλιών, είναι η συμ-
βολική, για την πανδημία, εγκα-
τάσταση του Ιταλού καλλιτέχνη 
Τζουζέπε Πενόνε στη Βενετία. Το-
ποθετήθηκε από το Ιδρυμα Vuslat 
έξω από το Αρσενάλε στο πλαίσιο 
της 17ης Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής 
που έχει τον θεματικό άξονα «Πώς 
θα συμβιώσουμε;». Η Μπιενάλε θα 
διαρκέσει έως τις 21 Νοεμβρίου. 
Με τον Χρυσό Λέοντα τιμήθηκε ο 
Ισπανός αρχιτέκτων Ραφαέλ Μονέο.

ΕΚΔΟΣΕΙΣ
Depeche Mode
Επί χρόνια, ο ονομαστός Ολλανδός 
φωτογράφος Αντον Κόρμπιν παρα-
κολουθούσε τους Depeche Mode και 
κατά μία έννοια συνέθετε ένα υβρι-
δικό ημερολόγιο του γκρουπ από τη 
δεκαετία του 1980 έως τα πρόσφατα 
χρόνια. Ο εκδοτικός οίκος Taschen 
προχώρησε σε μια επιλογή για μια 
πιο προσιτή έκδοση (στην τιμή των 
100 ευρώ) με τις ατμοσφαιρικές φω-
τογραφίες του Κόρμπιν, που απη-
χούν το πνεύμα της εποχής, αλλά 
και την πορεία ενός από τα πιο αγα-
πητά συγκροτήματα.

ΛΙΒΕΡΠΟΥΛ
Λούσιαν Φρόιντ
Η Τέιτ σχεδιάζει μια μεγάλη έκθε-
ση με έργα Λούσιαν Φρόιντ (1922-
2011), η οποία θα εγκαινιαστεί στις 
24 Ιουλίου. Η έκθεση θα παραμείνει 
ανοικτή έως τον Ιανουάριο 2022 και 
εστιάζεται στα πρόσωπα του στε-
νού περιβάλλοντος του ζωγράφου. 
Εργα ζωγραφικής, σχέδια και φωτο-
γραφίες συνθέτουν το σύμπαν των 
πιο αναγνωρίσιμων προσώπων που 
πόζαραν για τον Λούσιαν Φρόιντ, 
ανάμεσά τους η πρώτη γυναίκα του 
Κίτι Γκάρμαν και ο φίλος και συνερ-
γάτης του Ντέιβιντ Ντόσον.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Ιουδήθ Γκοτιέ (1845-1917), ερωμένη μεγαλύτερων ανδρών, μεταξύ αυ-
τών του Ουγκό και –παραλίγο– του Βάγκνερ.

Χαιρετίσματα από την παραλία. Καρτ ποστάλ του Μεσοπολέμου, που δοξάζει την κουλτούρα του μαυρίσματος και της απελευθερωμένης γυναίκας. 

Συχνά, εσώκλειε λίστες 
με απαλά υφάσματα 
και βαριά αρώματα που 
λάτρευαν και οι δύο.
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Τρεις σύγχρονοι Κύπριοι καλλι-
τέχνες εκθέτουν την προσωπική 
τους δουλειά σε ατομικές εκθέ-
σεις στην Κύπρο το συγκεκριμέ-
νο διάστημα. Και οι τρεις είναι 
καταξιωμένοι και αναγνωρισμένοι 
στον τομέα τους, με τον καθένα 
να αφήνει το αποτύπωμά του στα 
εικαστικά δρώμενα της Κύπρου. 
Στην «Κ» μίλησαν οι τρεις Κύπριοι 

εικαστικοί και μας έβαλαν λίγο πιο 
μέσα στον δικό τους κόσμο δημι-
ουργίας. Ο Λεύτερης Τάπα που εκ-
θέτει στο NiMAC στη Λευκωσία, 
ο Κίκος Λανίτης στην Alpha C.K. 
στη Λευκωσία και ο Παναγιώτης 
Μιχαήλ στην Eins Γκαλερί στη 
Λεμεσό. Τρεις εκθέσεις που βά-
ζουν τον θεατή να σκεφτεί, να 
αναλογιστεί αλλά και να αφεθεί 
στην τέχνη. Ενημερωμένοι για 
τις κοινωνικοπολιτικές εξελίξεις 
και θέλοντας και οι τρεις καλλι-
τέχνες να ανάψουν τον δικό τους 
«προβολέα» στα θέματα που τους 
επηρεάζουν.

Η ίδια η ζωή είναι κίνητρο για την τέχνη
Οι εικαστικοί Λευτέρης Τάπας, Κίκος Λανίτης και Παναγιώτης Μιχαήλ μιλούν στην «Κ» για τις ατομικές εκθέσεις τους 

Τρεις εκθέσεις που 
βάζουν τον θεατή 
να σκεφτεί, να 
αναλογιστεί αλλά και 
να αφεθεί στην τέχνη.

Στην έκθεση του Λεύτερη Τάπα «Η 
μέρα ξεκινά την νύχτα», το κοινό 
μπορεί να αναγνωρίσει τις αντι-
θέσεις όπως φως και σκοτάδι… 
το yin και το yang, για να υπάρ-
ξει το καλό πρέπει να υπάρχει και 
το κακό. Ο ίδιος λέει για αυτό το 
σημείο ότι, «Για να υπάρξει ισορ-
ροπία χρειάζεται, μέσα στο χάος, 
να συμφιλιώσουμε τα δύο άκρα, 
να ενώσουμε το σκοτάδι με το 
φως, τη διονύσια πλευρά με την 
απολλώνια. Χρειαζόμαστε και τα 
δύο. Καρδιά και μυαλό». Στο έργο 
του αλλά και γενικά στη ζωή του 
όπως μας εξηγεί οι φιλόσοφοι για 
παράδειγμα ο Νίτσε, ο Καζαντζά-
κης και ο Καμύ τον επηρέασαν 
και του πρόσφεραν εργαλεία, «Πι-
στεύω πως το έργο κάποιου δεν 
διαφέρει από τη ζωή του. Για μένα 
τόσο αυτοί όσο και πάρα πολλοί 
άλλοι, από τους αρχαίους Έλλη-
νες μέχρι και τους πιο σύγχρο-
νους, είναι πηγές έμπνευσης που 
μας προσφέρουν εργαλεία για να 
δημιουργήσουμε το δικό μας νόη-
μα. Στοιχεία από τη σοφία τους τα 
χρησιμοποιούμε για να οικοδομή-
σουμε τη δική μας φιλοσοφία για 
τη ζωή, το αποκλειστικά δικό μας 
μονοπάτι και να ακολουθήσουμε 
τη δική μας πορεία». 

Μέσα από τα έργα του καλλιτέ-
χνη και πηγαίνοντας στην έκθεση 
στο NIMAC ο θεατής θα διακρίνει 
μια ποιητικότητα, μια ευαισθη-
σία και μια ελπίδα, ο Λευτέρης 
αναφέρει στην «Κ»: «Ίσως μιλά-
τε για την ευαισθησία που έχει 
να κάνει και με το υλικό. Σχεδόν 
όλα τα έργα είναι φτιαγμένα από 
χαρτί, κάτι που μπορεί εύκολα να 
διαλυθεί. Πρόκειται για κάτι τό-

σο ευάλωτο και εύθραυστο όσο 
η ζωή του ανθρώπου. Ο άνθρω-
πος χρειάζεται την ελπίδα και την 
πίστη. Το να ελπίζουμε μας δίνει 
ζωή. Πιστεύω πως οι συνθήκες 
μας κάνουν να επαναπροσδιο-
ρίσουμε αρχές και αξίες και να 
αλλάξουμε νοοτροπία πάνω σε 
πράγματα που συνηθίσαμε να 
προσπερνάμε. Πρέπει να φαντα-
στούμε τον κόσμο διαφορετικό. 
Η ιστορία δεν είναι κάτι που έγι-
νε και έχει τελειώσει, βρίσκεται 
σε μια διαδικασία δημιουργίας, 
συμβαίνει γύρω μας στο εδώ και 
στο τώρα και ο καθένας μπορεί 
να συνεισφέρει στην εξέλιξη μέ-
σα από τη θέληση και τη δημι-
ουργικότητά του».

«Η μέρα ξεκινά τη νύχτα», 
Λευτέρης Τάπας, NiMAC, από 22 

Μαΐου μέχρι 24 Ιουλίου. Λευκωσία.

Ο Κίκος Λανίτης, ο οποίος εκθέ-
τει στην Alpha C.K Γκαλερί, το-
νίζει αναφερόμενος στον και-
νούργιο κύκλο των έργων του 
ότι «η ίδια η ζωή είναι τέχνη. 
Οι καλλιτέχνες απλώς το επιβε-
βαιώνουν ο καθένας μέσα από 
την ιδιαιτερότητα και τον δικό 
του προσωπικό μοναδικό τρό-
πο έκφρασης, καταγράφοντας 
τη δική του αλήθεια. Αν η τέ-
χνη είναι το ψέμα που καθορί-
ζει την αλήθεια και ο καλλιτέ-
χνης βρίσκεται σε έναν διαρκή 
πόλεμο με τον κόσμο, αυτά τα 
έργα είτε φέρνουν μνήμες από 
άλλες εποχές, είτε μας κρατούν 
ζωντανούς από την αλήθεια 
της σημερινής πραγματικότη-
τας». Ένας καλλιτέχνης που 
δεν μένει ανεπηρέαστος από 
το κοινωνικό σύνολο και ο θε-
ατής μπορεί να δει μέσα από 
τα έργα του τους προβληματι-
σμούς του, «Μέσα στη πανδη-
μία και των όσων συμβαίνουν 
στην περιοχή μας και παγκο-
σμίως, προσπαθώ να οργανώ-
σω το χάος, πλάθοντας εικόνες 
στον καμβά, παρμένες από συ-
νήθειες του χτες, που φαίνο-
νται τόσο απομακρυσμένες, 
από στιγμές που καθορίζουν 
την ανθρώπινη μοναξιά και 
συμβολικά να εκφράσω την 
πραγματικότητα μου όσον 
αφορά την πατρίδα μου με το 
έργο «σταυρωμένη Αφροδίτη» 
που μπορούσε να χορεύει και 
ζεϊμπέκικο». 

Ο Κίκος είναι ένας εικαστι-
κός που έμεινε ενεργός μέσα 
από τα χρόνια και βίωσε της 
αλλαγές στο νησί μας, όπως 

λέει ο ίδιος στην «Κ»: «Οι καλ-
λιτέχνες γενικά έχουν ξεπερά-
σει το σύνδρομο καταγωγής 
και υποβάθμισής τους έναντι 
των ξένων. Το κόμπλεξ ότι κα-
τάγονται από ένα μικρό νησί 
δεν τους απασχολεί και μιλώ 
για όλες τις τέχνες. Αν οι κύ-
πριοι επιμελητές, η εκάστοτε 
πολιτική αρχή κ.λπ. μπορού-
σαν να βγάλουν τις παρωπίδες 
και να τολμήσουν να υποστη-
ρίξουν και να συμβαδίσουν με 
την καλλιτεχνική εξέλιξη η Κύ-
προς σε αναλογία πληθυσμού, 
θα ήταν ένα παγκόσμιο διαμά-
ντι πολιτισμού από την αρχαι-
ότητα της μέχρι το σημερινό 
σύγχρονο γίγνεσθαι».

Κίκος Λανίτης, Alpha C.K. Art 
Gallery, από 26 Μαΐου μέχρι 

12 Ιουνίου. Λευκωσία.

Ο Παναγιώτης Μιχαήλ που παρουσι-
άζει την καινούργια του δουλειά 
στην Eins Γκαλερί στη Λεμεσό εξή-
γησε πως ο χρόνος παίζει ένα ση-
μαντικό ρόλο στα έργα του: «Στην 
καινούργια μου δουλειά συνεχί-
ζω την έρευνά μου γύρω από την 
ιδέα των μεταβατικών περιόδων 
ως διαδικασία για την κατασκευή 
της ταυτότητας: του χρονικού δι-
αστήματος που μεσολαβεί μετα-
ξύ δύο καταστάσεων. Εξετάζεται 
ο χώρος που δημιουργείται στον 
χρόνο αυτό μέσα στον οποίο κα-
λούμαστε να ζήσουμε επανεξετά-
ζοντας το παρελθόν, ενώ κάνουμε 
πλάνα για το μέλλον. ∆ιερευνάται 
η μετέωρη κατάσταση στην οποία 
μπορεί να βρίσκεται ένας χώρος 
(ιδιωτικός ή δημόσιος) εξαιτίας ει-
δικών συνθηκών και η δραστηριό-
τητα που αναπτύσσει το διάστημα 
αυτό, αναμένοντας την επαναφορά 
του στην “κανονικότητα”». Συγκε-
κριμένα, αναφερόμενος στα έργα 
του εμβάθυνε αναλύοντας το καθέ-
να ξεχωριστά. «Το έργο Χ είναι μια 
σειρά από σχέδια σε εξέλιξη με άρ-
θρα που συνέλεγα από εφημερίδες 
και περιοδικά για πολλά χρόνια με 
την πρόθεση να τις διαβάσω κάποια 
στιγμή πιο προσεκτικά. Κάτι που 
δεν έγινε ποτέ. Τα κείμενα αυτά 
επαναφέρονται στο χαρτί με τυχαία 
σειρά χωρίς ιεράρχηση σε «κύριες» 
ή «δευτερεύουσες» ειδήσεις. Το a 
door and six heartbeats away: ένα 
βίντεο αυτό μας ξεναγεί στο εσωτε-
ρικό ενός σπιτιού του οποίου η δι-
αρρύθμιση έχει αλλάξει προσωρινά 
για να γίνει ξανά λειτουργικό, αφού 
η μπροστινή πλευρά εφάπτεται της 
νεκρής ζώνης, αναγκάζοντας τους 
ενοίκους του να εισέρχονται σε αυ-

τό από την πίσω αυλή. Για το έργο 
αυτό συνεργάστηκα με τη συγγρα-
φέα Μαρία Πετρίδη. Το δίπτυχο 
Φιλελεύθερος και Χαραυγή είναι 
λινογραφία σε χαρτί. Το έργο αυτό 
παράχθηκε μέσα από το άθροισμα 
των εμβαδών των γραμμάτων των 
τίτλων και υποτίτλων άρθρων που 
αφορούσαν στις συναντήσεις των 
ηγετών των δύο κοινοτήτων στην 
Κύπρο, Αναστασιάδη και Ακιντζί, 
που είχαν κατά τη διάρκεια του 
πρώτου γύρου των διαπραγματεύ-
σεων για τη λύση του Κυπριακού 
προβλήματος, το 2015-2016. Επιλέ-
γηκαν δύο εφημερίδες που έχουν 
διαφορετική προσέγγιση στο Κυ-
πριακό».

«Humming in non-linear time», 
Παναγιώτης Μιχαήλ, Eins 

Γκαλερί, από 22 Μάιου μέχρι 12 Ιουνίου. 
Λεμεσός.

 Η ιστορία δεν είναι 
κάτι που έχει τελειώσει

Προσπαθώ να 
οργανώσω το χάος

Η σημαντικότητα 
του χρόνου

Για να υπάρξει ισορρο-
πία χρειάζεται, μέσα στο 
χάος, να συμφιλιώσουμε 
τα δύο άκρα, να ενώσου-
με το σκοτάδι με το φως, 
τη διονύσια πλευρά 
με την απολλώνια. 
Χρειαζόμαστε και τα 
δύο. Καρδιά και μυαλό

Διερευνάται η μετέωρη 
κατάσταση στην οποία 
μπορεί να βρίσκεται 
ένας χώρος εξαιτίας 
ειδικών συνθηκών και 
η δραστηριότητα που 
αναπτύσσει, αναμένο-
ντας την επαναφορά του 
στην «κανονικότητα». 

Αν οι Κύπριοι επι-
μελητές, η εκάστοτε 
πολιτική αρχή κ.λπ. 
μπορούσαν να βγά-
λουν τις παρωπίδες 
η Κύπρος σε αναλογία 
πληθυσμού, θα 
ήταν ένα παγκόσμιο 
διαμάντι πολιτισμού.

Eργα από την έκθεση «Η μέρα ξεκινά τη νύχτα» στο NiMAC. Eργο από την έκθεση του Κίκου Λανίτη στην Alpha C.K. Art Gallery. Eργο από την έκθεση «Humming in non-linear time», στην Eins Γκαλερί.

«Μέσα στη πανδημία και των όσων συμβαίνουν στην περιοχή μας και παγκοσμίως, προσπαθώ να οργανώσω το 
χάος, πλάθοντας εικόνες στον καμβά παρμένες από συνήθειες του χτες», λέει ο Κίκος Λανίτης.

«Πρέπει να φανταστούμε τον κόσμο διαφορετικό. Η ιστορία δεν είναι κάτι 
που έγινε και έχει τελειώσει, βρίσκεται σε μια διαδικασία δημιουργίας», λέει 
ο Λευτέρης Τάπας στην «Κ».

«Στην καινούργια μου δουλειά συνεχίζω την έρευνά μου γύρω από την ιδέα 
των μεταβατικών περιόδων ως διαδικασία για την κατασκευή της ταυτότητας: 
του χρονικού διαστήματος που μεσολαβεί μεταξύ δύο καταστάσεων» λέει ο 
Παναγιώτης Μιχαήλ.
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Η μικρή Πέτρα που ονειρευόταν να 
γίνει «Μεγάλη» και, παρά τα απο-
θαρρυντικά λόγια των άλλων, δεν 
εγκατέλειψε το όνειρό της. Ο Κλεμέ-
ντε, που ήθελε πάντα να είναι φυσι-
ολογικός και καθόλου «Παράξενος» 
όπως οι φίλοι και οι γνωστοί του, και 
δεν βρήκε τη χαρά παρά μόνο όταν 
αποκάλυψε αυτό που τον έκανε μο-
ναδικό. Και η Μάγισσα, που όλοι της 
είπαν ότι έπρεπε να αλλάξει και να 
γίνει «Ομορφη», για να γοητεύσει 
το Τέρας, μόνο που αυτός δεν την 
αναγνώρισε έτσι αλλιώτικη που εί-
χε γίνει ακολουθώντας τα πρότυπα 
ομορφιάς των άλλων και της ζήτησε 
να ξαναγίνει ο εαυτός της. Πίσω από 
τα τρία αυτά υπέροχα παιδικά βιβλία 
βρίσκεται ο Κολομβιανός συγγρα-
φέας και εικονογράφος Κανισάλες. 

«Ευτυχώς ζούμε σε μια εποχή που 
μπορούμε να μιλάμε με τα παιδιά 
για όλα», λέει. «Μου αρέσει να εξε-
ρευνώ θέματα που με απασχολούν, 
όπως την πίεση να αλλάξει κανείς 
την εμφάνισή του για να συμβαδί-
ζει με τα πρότυπα ομορφιάς ή το ότι 
τα παιδιά μαθαίνουν να αποκτούν 
συνεχώς περισσότερα αντικείμενα 
και ζουν αποξενωμένες ζωές. Επί-
σης, το πώς θεωρούμε τους άλλους 
ανθρώπους περίεργους, επειδή δεν 
θέλουμε να αποδεχτούμε τη μονα-
δικότητά μας γιατί φοβόμαστε την 
απόρριψη ή ότι κάποιοι άνθρωποι 
πρέπει να εγκαταλείψουν την πα-
τρίδα τους για να κυνηγήσουν τα 
όνειρά τους έχοντας αντικρουόμε-
να συναισθήματα γι’ αυτό. Βέβαια, 
κάποιες φορές θέλω απλά να γράφω 
διασκεδαστικές ιστορίες». Αγαπούσε 
την τέχνη από παιδί και μεγάλωσε 
παρακολουθώντας καρτούν στην 

τηλεόραση και διαβάζοντας κόμικς 
από τις ΗΠΑ, το Μεξικό, την Αργε-
ντινή και φυσικά την πατρίδα του. 
«Είχαμε μια μεγάλη συλλογή από 
κόμικς στο σπίτι» θυμάται, «αλλά 
μια μέρα που γύρισα από το σχολείο 
ανακάλυψα ότι η μαμά μου τα είχε 
πετάξει όλα, γιατί βρήκε ποντίκια 
ανάμεσά τους». 

Από μικρή ηλικία είχε αποφα-
σίσει ότι θα γίνει εικονογράφος. 
«Ηθελα να δω τους χαρακτήρες μου 
να ταξιδεύουν σε όλο τον κόσμο. 
Ευτυχώς οι γονείς μου με υποστή-
ριξαν πολύ, ενώ η γιαγιά μου είχε 
αναλάβει να με βοηθά να εμπλου-

τίζω τη συλλογή φιγουρών που εί-
χα κόβοντάς τες από εφημερίδες 
και περιοδικά. Στα σχολικά μου 
τετράδια ζωγράφιζα κόμικς και οι 
συμμαθητές μου επέμειναν να τους 
τα διαβάζω». 

Πριν ολοκληρώσει το σχολείο 
άρχισε να εργάζεται σε μια εφημε-
ρίδα ως σκιτσογράφος. Ακολούθη-
σε η φοίτηση στην Καλών Τεχνών, 
μερικές μικρού μήκους ταινίες κι-
νουμένων σχεδίων και σκίτσα σε 
εφημερίδες και περιοδικά. Τα πρώ-
τα του βιβλία έφτασαν στα ράφια 
των βιβλίων σε Ισπανία και Πολω-
νία πριν από περίπου μια πενταετία 

και σήμερα κυκλοφορούν σε περισ-
σότερες από δέκα γλώσσες σε όλο 
τον πλανήτη (στην Ελλάδα από τις 
εκδόσεις ∆ιάπλαση). Είναι ευφάντα-
στα, πρωτότυπα, διασκεδαστικά, ζω-
ηρά, συγκινητικά, αποπνέουν γνή-
σια φροντίδα και εμπνέουν όμορφα 
συναισθήματα. 

«Είμαι περίεργος άνθρωπος και 
μου αρέσει να δίνω προσοχή στη λε-
πτομέρεια. Τα βιβλία μου έχουν διά-
φορα επίπεδα νοημάτων. Θέλω να 
είναι διασκεδαστικά για τα παιδιά, 
αλλά ταυτόχρονα να τα βοηθούν να 
μάθουν κάτι, κάποιες φορές χωρίς 
καν να το καταλαβαίνουν». Αντλεί 

έμπνευση από παντού. «Μπορεί να 
εμπνευστώ από μια συζήτηση, μια 
κατάσταση, από μια εικονογράφη-
ση ή έναν πίνακα, από ένα άρθρο 
ή μια ταινία».

Η διαδικασία της γραφής για τον 
Κανισάλες μοιάζει με τελετουργία. 
«Ολα ξεκινούν με μια διαίσθηση», 
λέει. «Γράφω την ιδέα, ώστε να μην 
ξεχάσω τις πρώτες εντυπώσεις και 
τις αφήνω να ζήσουν γύρω μου για 
λίγο καιρό. Επειτα ξεκινώ κάνοντας 
κάποια σκίτσα και γράφοντας ιδέες 
και στη συνέχεια αποφασίζω τη φόρ-
μα, το μέγεθος και τους αριθμούς 
των σελίδων. Καταλήγω τότε και στο 
στυλ του βιβλίου. Συνεχίζω γράφο-
ντας την ιστορία και κάνοντας κά-
ποιες ζωγραφιές. Τέλος ολοκληρώνω 
την ιστορία και τις τελικές εικόνες».

Εκτός από συγγραφέας και ει-
κονογράφος, είναι φανατικός ανα-
γνώστης παιδικών βιβλίων, το 80% 
της βιβλιοθήκης του καταλαμβά-
νουν παιδικά βιβλία. Τι βρίσκει άρα-
γε συναρπαστικό στα βιβλία αυτά; 
«Μερικές φορές είναι οι ζωγραφιές, 
κυρίως όμως με ελκύει ο έξυπνος 
τρόπος με τον οποίο κάποιος αφη-
γείται μια ιστορία, που εκπλήσσει 
τον αναγνώστη. Απεχθάνομαι το 
γεγονός ότι κάποιοι εκδοτικοί οίκοι 
αντιμετωπίζουν τα παιδιά σαν να εί-
ναι ανέτοιμα να κατανοήσουν περί-
πλοκες και πλούσιες δημιουργίες». 
Θεωρεί ότι ένα καλό παιδικό βιβλίο 
πρέπει να έχει «ενδιαφέροντες χα-
ρακτήρες και ιστορίες, απρόβλεπτες 
εκπλήξεις, πολύ καλή δομή, διαφο-
ρετικά επίπεδα νοημάτων. Πρέπει 
επίσης να είναι διασκεδαστικό, να 
απασχολεί το μυαλό και να αγγίζει 
την καρδιά. Ο αναγνώστης πρέπει 
να αισθάνεται ότι κρατάει στα χέ-
ρια του κάτι πολύτιμο».

«Σήμερα μιλάμε με τα παιδιά για όλα»
Ο Κολομβιανός συγγραφέας και εικονογράφος Κανισάλες εξηγεί στην «Κ» πώς αντλεί έμπνευση για τα παιδικά βιβλία του

«Απεχθάνομαι το ότι 
κάποιοι εκδοτικοί οίκοι 
αντιμετωπίζουν τα παι-
διά σαν να είναι ανέτοιμα 
να κατανοήσουν περί-
πλοκες δημιουργίες».

Ο Κανισάλες θεωρεί ότι ένα καλό παιδικό βιβλίο πρέπει να έχει «ενδιαφέροντες χαρακτήρες και ιστορίες, απρόβλεπτες εκπλήξεις, πολύ καλή δομή, διαφο-
ρετικά επίπεδα νοημάτων. Πρέπει επίσης να είναι διασκεδαστικό, να απασχολεί το μυαλό και να αγγίζει την καρδιά».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ



Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

Κυριακή 30 Μαΐου 202110 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

08.00 Boυλευτικές Εκλογές
13.00 EIΔHΣEIΣ
14.30  Αποτυπώματα - (Ε)
 (Με υποτίτλους)
 Επεισόδιο 13ο
  Εκπομπή με επιστημονι-

κή βάση και με σύγχρονη 
προσέγγιση, η οποία κα-
ταπιάνεται με επίκαιρα 
και διαχρονικά θέματα 
που αφορούν στην Επι-
στήμη, την Κοινωνία και 
την αλληλεπίδρασή τους. 
Η εκπομπή είναι μία συ-
νεργασία του ΡΙΚ με το 
Ινστιτούτο Κύπρου. 

15.30 Σε προσκυνώ 
 γλώσσα - (Ε)
 Επεισόδιο 2ο
  Στην εν λόγω κπομπή ο 

Καθηγητής Γλωσσολογί-
ας και πρώην Πρύτανης 
του Εθνικού και Καποδι-
στριακού Πανεπιστημί-
ου Αθηνών κ. Γεώργιος 
Μπαμπινιώτης. Συνομιλεί 
με τη δημοσιογράφο-
κλασική φιλόλογο κυρία 
Βίκυ Φλέσσα για θέματα 
που άπτονται της γλωσσι-
κής παιδείας και της σχέ-
σεώς μας με την ελληνι-
κή γλώσσα.

16.30 Boυλευτικές Εκλογές

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Σπίριτ, το άγριο άλογο
 Σειρά κινουμένων σχεδίων.
10.30 Τα τρενάκια ρομπότ  
 Σειρά κινουμένων σχεδίων.
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
 α. Γκάρφιλντ
 β. Το κόκκινο λεωφορείο  
 ταξιδεύει
 γ. Μάγια η μέλισσα
 δ. O μικρός Χνουδωτός
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 στ. Τα τρενάκια ρομπότ
14.50 Παιδική ζώνη - (Ε)
15.30 Στη χώρα του Γιατί
16.00 Ιστορίες του χωρκού - (E)
16.30 Μανώλης και Κατίνα - (Ε)
17.00 Τα Παραδοσιακά - (E)
17.30 Γυναίκα
17.40 EIΔHΣEIΣ 
 (στην Αγγλική)
17.50 EIΔHΣEIΣ 
 (στην Τουρκική)
18.00 Προσωπογραφίες - (E)
18.45 Mαζί / Birlikte, II - (E)
19.30 Εuromaxx 
 on Vacation - (E)
20.00 Μια γευστική ξενάγηση  
 στις τοπικές συνταγές  
 του Αγίου Ανδρονίκου  
 Καρπασίας -Ντοκιμαντέρ.
21.20 Έρωτας στον πάγο
  (Love on Ice). Αισθηματι-

κή τηλεταινία. �
22.50 ArtCafe, IV - (E)
 Πολιτιστική εκπομπή, 
 με τη Μαρίνα Μαλένη.
23.45 Εuromaxx 
 on Vacation - (E)
00.15 EIΔHΣEIΣ - (E)

06.00   Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
06.45 Βουλευτικές Εκλογές
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σαββατοκύριακο
 με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τον Νίκο Μάνεση. 
11.00 Βουλευτικές Εκλογές
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Ελληνική κωμική σειρά,  
 με τους Μίρκα   
 Παπακωνσταντίνου, 
 Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.
15.00 Τhe Λούης 
 Νight Show - (Ε)
 Ψυχαγωγική εκπομπή, 
 με τον Λούη Πατσαλίδη.
17.00 Βουλευτικές Εκλογές
00.00 Ιστορίες του Hollywood
 με τον Γιώργο Σατσίδη
  Οσα συμβαίνουν στον 

λαμπερό κόσμο του Los 
Angeles. Αποκλειστικές 
συνεντεύξεις, exclusive 
παρουσιάσεις και περιη-
γήσεις.

01.00 Κάρμα - (Ε) 
  Κοινωνική δραματοποιη-

μένη σειρά, της Χριστιά-
νας Αρτεμίου.

02.00 Τhe Chase - (Ε) 
 Τηλεπαιχνίδι γνώσεων,  
 με τον Τάσο Τρύφωνος.
02.45 Oι ιστορίες του   
 αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
 Αστυνομική σειρά,  
03.30 Σαββατοκύριακο
 με τον Μάνεση - (Ε)

05.40 Ελεύθερος κι ωραίος-(E)
 Κωμική σειρά, με τους
 Γιώργο Πυρπασόπουλο,
 Θάλεια Ματίκα, κ.ά.
06.20 Άκρως οικογενειακόν-(E)
 Κωμική σειρά,
 με τους Γιάννη Μπέζο,
 Ναταλία Τσαλίκη, κ.ά.
07.50 Kαι... sera sera - (E)
 Κωμική σειρά,
 με τους Γιάννη Βούρο,
 Πέγκυ Σταθακοπούλου.
08.30 Bουλευτικές
 εκλογές 2021
14.00 Casa De Mikel, II - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή, 

με τον Μιχάλη 
 Σοφοκλέους.
15.10 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά,
 με τους Γιάννη Μπέζο,
 Μανώλη Μαυροματάκη. 
16.00 Bουλευτικές
 εκλογές 2021
22.15 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Τελικός. Ψυχαγωγική 

εκπομπή, με τη Μαρία 
Μπεκατώρου.

01.40 ∆ούρειος ίππος - (E)  
 Κωμική σειρά, με τους 
 ∆ήμητρα Ματσούκα,
 ∆ημήτρη Αλεξανδρή.
02.30 Kάνε γονείς 
 να δεις καλό - (E)  
 Κωμική σειρά,
 με τους Ελένη Καστάνη,
 Ιεροκλή Μιχαηλίδη, κ.ά.
03.20 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.20 Άνω κάτω - (E)  
 Κωμική σειρά.

06.00 O άντρας 
 των ονείρων μου - (E) 
 Κομεντί, με τους 
 Ρένο Χαραλαμπίδη,  
 ∆ημήτρη Λιακόπουλο.
07.00 Βουλή - Εκλογές 2021
 Νίκος Προκομμένος &  
 Πέρσα Σιάσου.
11.00 Βουλή - Εκλογές 2021
 Ονούφριος Σωκράτους &  
 Στέλλα Σάββα.
14.00 Γλυκές αλχημείες - (E)
  Εκπομπή 
 ζαχαροπλαστικής με 
 τον Στέλιο Παρλιάρο.
15.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
16.00 Ο τροχός της τύχης - (E)
 Τηλεπαιχνίδι, με τον
 Πέτρο Πολυχρονίδη.
16.50 Βουλή - Εκλογές 2021
 Μιχάλης Παυλίδης &  
 Σωτήρης Παρούτης.
17.00 OMEGA NEWS
17.30 Βουλή - Εκλογές 2021
 Μιχάλης Παυλίδης &  
 Σωτήρης Παρούτης.
00.00 The devil’s advocate
  Θρίλερ, με τους Kιάνου 

Pιβς, Aλ Πατσίνο, κ.ά.            
02.15 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
05.00 Ο άντρας των 
 ονείρων μου - (Ε)
 Κομεντί.

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά, με τους 
 Κώστα ∆ημητρίου,
 Κωστάκη Κωνσταντίνου.
07.00 Love it - (E)
 Μαγκαζίνο, με την 
 Ιωάννα Μαλέσκου.
08.00 Πρωτοσέλιδο -   
 Βουλευτικές 
 Εκλογές 2021
 Με τον Ανδρέα   
 ∆ημητρόπουλο.
10.00 Μεσημέρι και κάτι -  
 Βουλευτικές 
  Εκλογές 2021. Με τον 

Χρήστο Μιχάλαρο και 
 Γεωργία Κωνσταντίνου.
13.00 Δελτίο Ειδήσεων
14.00 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά,
 με τους Γιώργο Ζένιο,
 Άλκηστη Παυλίδου, κ.ά.
14.30 Συνταγές ψυχής
 Εκπομπή μαγειρικής 
 με την Ελένη Ψυχούλη.
15.30 Σoυ Κoυ Family
 Ψυχαγωγική εκπομπή,
 με τους Xάρη
 και Αντελίνα
 Βαρθακούρη.
17.00 Βουλευτικές 
 Εκλογές 2021
 Μαραθώνια εκπομπή  
 με τους Χρύσανθο  
 Τσουρούλη 
 και Γιάννη Καρεκλά.
22.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
01.30 House of Fame Live - (E)
04.40 Κόκκινο ποδήλατο - (Ε)

06.00 Μαριχουάνα, stop!
07.35 Το δόλωμα
09.10 Ο θάνατος θα ξανάρθει
10.45 Ο θησαυρός του 
 μακαρίτη
12.20 Ο κατεργάρης
13.50 Ο κυρ-Γιώργης 
 εκπαιδεύεται
15.20 Η ζούγκλα των πόλεων
17.05 Νυμφίος ανύμφευτος
18.25 Ο γόης
20.00 Μαριχουάνα, stop!
21.35 Το δόλωμα  
23.10 Ο θάνατος θα ξανάρθει
00.45 Ο κυρ-Γιώργης 
 εκπαιδεύεται
02.15 Η ζούγκλα των πόλεων
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16.30 Boυλευτικές Εκλογές 21.20 Love on Ice 15.00 Τhe Λούης Νight Show 22.15 YFSF - All Star (τελικός) 00.00 The devil’s advocate 22.00 Survivor Ordinary love 

12.20 Ο κατεργάρης

06.30 Παιδικές σειρές
09.45 Cook Eat - (Ε)
 Εκπομπή μαγειρικής,
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ
 Eκπομπή μαγειρικής.
19.55 Αόρατος φακός
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι - (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία

07.45 ∆ιεθνείς Ειδήσεις 
08.00 Μουσικό πρόγραμμα
10.05 Έξυπνες αγορές 
10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
17.15 Αόρατος φακός
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

08.00 Η αδελφή μου θέλει ξύλο
 Ελληνική ταινία.
09.30 Τηλεαγορά
10.00 High School
 Μουσική ταινία.
13.00 Δελτίο Ειδήσεων
13.30 Ζούσα μόνος χωρίς αγάπη
 Ελληνική ταινία.
15.45 Εξιλέωση  
 ∆ραματική ταινία.
17.30 Βουλευτικές 
 Εκλογές 2021
00.00 Ξένη ταινία

07.30 Birdman
09.30 Playing It Cool
11.15 The Sunchaser
13.25 Crown Vic
15.25  Tall Tales From The 

Magical Garden Of 
Antoon Krings

17.00 Daisy Winters
18.50 Berlin I Love You
21.00 Ordinary Love   
22.45 Boomerang
00.30 Greta
02.15 A Crooked Somebod

Σουπερνόβα ���
ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Χάρι Μακουίν
Ερμηνείες: Κόλιν Φερθ, 
Στάνλεϊ Τούτσι, Πίπα Χέιγουορντ

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Την ίδια χρονιά με το εκπληκτικό 
«The Father», μας έρχεται άλλο 
ένα λιγότερο εντυπωσιακό αλλά 
σίγουρα αξιόλογο φιλμ, γύρω από 
το άλλοτε θέμα-ταμπού της άνοι-
ας. Με καθαρά βρετανικό στυλ, 
ο Χάρι Μακουίν («Hinterland») 
σκηνοθετεί τους Κόλιν Φερθ και 
Στάνλεϊ Τούτσι σε μια ιστορία 
αγάπης, η οποία αγκαλιάζει όλα 
τα υπόλοιπα ζητήματα που πραγ-
ματεύεται η ταινία. Ο Σαμ (Φερθ) 
και ο Τάσκερ (Τούτσι) είναι εδώ 
και πολλά χρόνια ζευγάρι και 
παραμένουν βαθιά αγαπημένοι. 
Πριν από δύο χρόνια περίπου, 
ωστόσο, ο Τάσκερ διαγνώστηκε 
με άνοια σε πρώιμο στάδιο και 
πλέον τα πάντα έχουν αλλάξει. 
Εμείς τούς βρίσκουμε να ταξι-
δεύουν με το αγαπημένο τους 
αυτοκινούμενο τροχόσπιτο στην 
εξοχική Αγγλία, καθώς επισκέ-
πτονται αγαπημένα μέρη, συγ-
γενείς και φίλους, σε ένα είδος 
τελευταίου αποχαιρετισμού (;) 
πριν οι αναμνήσεις πάψουν να 
είναι πια κοινές.

Βρετανικό φλέγμα
Το θέμα του φιλμ είναι προ-

φανώς αρκετά «βαρύ», ωστόσο 
η προσέγγιση, που διακρίνεται 
από το χαρακτηριστικό βρετα-
νικό φλέγμα και την ευγένεια, 
βοηθά ώστε το σύνολο να μην 
ξεπέσει στο μελόδραμα. Φυσι-
κά στο επίκεντρο βρίσκονται οι 

δύο πρωταγωνιστές, ερμηνευ-
μένοι χαμηλότονα από δύο υπέ-
ροχους ηθοποιούς που πείθουν 
ως μεσήλικο ζευγάρι· τσακώνο-
νται για τα πάντα και το τίποτα, 
φιλιώνουν ξανά με ένα βλέμμα 
και διατηρούν ακόμη εκείνη τη 
σπίθα της ανασφάλειας («περνάς 
όμορφα;») που χαρακτηρίζει τον 
πρώτο έρωτα.

Από την άλλη, σε κάθε σχε-
δόν κουβέντα κρύβεται πίσω το 
τέρας της αρρώστιας που απει-
λεί την ευτυχία τους. Ο άλλοτε 
«βράχος» Τάσκερ έχει πλέον την 
ανάγκη του πιο ευαίσθητου Σαμ, 
γεγονός που μοιάζει να τον θλί-
βει ακόμη περισσότερο κι από 
την ίδια του την ασθένεια. Στα-
διακά και ενώ το ταξίδι τους συ-
νεχίζεται, θα έρθουν στην επι-
φάνεια κάποια μυστικά, που θα 
δοκιμάσουν τη σχέση τους και 
το νόημα της αγάπης που έχουν 
ο ένας για τον άλλο.

Αυτό είναι ίσως και το πιο εν-
διαφέρον σημείο της ταινίας του 
Μακουίν. Καθώς ο Τάσκερ χάνει 
όλο και περισσότερο την ικανό-
τητα να είναι ανεξάρτητος, οι δυο 
τους βρίσκονται μπροστά σε δύ-
σκολες αποφάσεις. Η έννοια του 
τέλους, σε συνδυασμό με το δι-
καίωμα στην επιλογή και στην 
αξιοπρέπεια, προσεγγίζονται εδώ 
με τρόπο που αφήνει στον θεα-
τή το περιθώριο να κάνει τους 
δικούς του στοχασμούς. 

Το ρομαντικό κλισέ «είμαστε 
όλοι φτιαγμένοι από το υλικό των 
αστέρων», που δίνει ουσιαστικά 
και τον τίτλο της ταινίας, εμπερι-
έχει φυσικά κάποια γραφικότη-
τα, όμως δεν ενοχλεί τόσο, ιδιαί-
τερα μέσα στο συναισθηματικό 
πλαίσιο που δημιουργούν οι δύο 
εξαιρετικοί ερμηνευτές.

Ο αθώος (The Innocent)
ΘΡΙΛΕΡ ΜΥΣΤΗΡΙΟΥ (2021)
Δημιουργός: Οριόλ Πάουλο
Ερμηνείες: Μάριο Κάσας, 
Τσάβι Σάεθ, Σάντι Πονς

Οι σειρές μυστηρίου του Netflix 
έρχονται με σταθερή συχνότητα 
από ολόκληρο τον κόσμο, ωστό-
σο λίγες είναι τόσο καλοστημένες 
και συναρπαστικές όσο αυτή του 
Οριόλ Πάουλο. Ο τελευταίος («Το 
σώμα», «Ο αόρατος επισκέπτης») 
είναι από τους πιο επιφανείς εκ-
προσώπους των χαρακτηριστικών 
ατμοσφαιρικών θρίλερ που έχουν 
τελειοποιηθεί τα τελευταία χρόνια 
στην Ισπανία. Εδώ πρωταγωνιστής 
του είναι ο νεαρός Ματ, ο οποίος 
μπλέκει σε καβγά κάποιο βράδυ 
και, δίχως να το θέλει, σκοτώνει 
έναν άνδρα. Μετά κάποια χρόνια 
στη φυλακή, καταφέρνει να ξανα-
στήσει τη ζωή του, στο πλάι της 
όμορφης Ολίβια, η οποία ωστόσο 
εξαφανίζεται μυστηριωδώς κατά 
τη διάρκεια ενός επαγγελματικού 
ταξιδιού. Ταυτόχρονα, μια επιθεω-
ρήτρια της αστυνομίας που μελετά 
μια υπόθεση αυτοκτονίας εμφανί-
ζεται στο κατώφλι του, ξυπνώντας 
τον εφιάλτη του παρελθόντος.

∆ιασκευάζοντας το ομώνυμο 
μυθιστόρημα του Αμερικανού συγ-
γραφέα Χάρλαν Κόμπεν, η σειρά 
των οκτώ επεισοδίων στήνει με χει-
ρουργική ακρίβεια το σκηνικό, προ-
κειμένου να εισαγάγει τις αποκαλύ-
ψεις της. Αυτές έρχονται σταδιακά 
και με υπομονή, ανατρέποντας ξα-
νά και ξανά την αρχική εικόνα που 
σχηματίζουμε για τους ήρωες. Το δε 
δηλητήριο του αρχικού εγκλήματος 
εξαπλώνεται και αποκτά διαφορε-
τικές και απρόβλεπτες διαστάσεις 
με το πέρασμα του χρόνου. Οι ζωές 
των ανθρώπων, καθορισμένες άλ-
λες φορές από μικρές τυχαιότητες 
και άλλες από υπέρτερες δυνάμεις, 
μοιάζουν εδώ με πιόνια στο παιχνί-
δι μιας ανώτερης ιδιοφυΐας, ικανού 
σε κάθε περίπτωση να κρατήσει 
καθηλωμένο τον θεατή.

 

Tο ένστικτο 
της ζωής ���½
ΘΡΙΛΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: Αρμάντο Μπο
Ερμηνείες: Γκιγιέρμο Φραντσέλα, 
Κάρλα Πίτερσον, Γκλόρια Κάρα

Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε ένα κάπως πιο ασυνήθι-

στο θρίλερ από την Αργεντινή και 
τον βραβευμένο με Οσκαρ σενα-
ριογράφο του «Birdman», Αρμά-
ντο Μπο. Πρωταγωνιστής είναι ο 
Αντόνιο, ένας μεσήλικας, ο οποίος 
ζει ευτυχισμένος με την αγαπημέ-
νη του οικογένεια, την καλοπληρω-
μένη δουλειά και το όμορφο σπί-
τι του. Ωσπου θα έρθουν τα πάνω 
κάτω, όταν μαθαίνει πως χρειά-
ζεται μεταμόσχευση νεφρού. Τό-
τε στη ζωή του μπαίνουν ο Ελίας 
και η Λούσι, ένα νεαρό ζευγάρι, το 
οποίο υπόσχεται να λύσει το πρό-
βλημα, ζητώντας ωστόσο μεγάλα 
ανταλλάγματα.

Ο Μπο ξεκινά από τη δραμα-
τική ιστορία ενός ανθρώπου που 
ξαφνικά βρίσκεται μπροστά στον 
τρόμο του θανάτου, για να κάνει τα 
πράγματα ακόμη πιο ενδιαφέροντα, 
εισάγοντας στην πορεία το μοτίβο 
της εισβολής. Το καλοδουλεμένο 
σενάριο διανθίζει με κωμικά στοι-
χεία το δράμα, καταφέρνοντας να 
το κλιμακώσει σε θρίλερ στο δεύτε-
ρο κομμάτι της ταινίας. Σε δεύτερο 
επίπεδο, η όλη υπόθεση αποτελεί 
ειρωνικό σχόλιο για έναν σύγχρο-
νο τρόπο –και πρότυπο– ζωής, ο 
οποίος κάθε άλλο παρά εξασφαλί-
ζει την ευτυχία.

Επάνω, ο Μάριο Κάσας πρωταγω-
νιστεί στη σειρά του Netflix «Ο αθώ-
ος». Κάτω, ο Γκιγιέρμο Φραντσέλα 
υποδύεται τον Αντόνιο στην ταινία 
«Το ένστικτο της ζωής», που είναι δι-
αθέσιμη στο Cinobo.

Μυστήριο και σασπένς μέχρι το τελευταίο λεπτό

Η αγάπη
ως αντίδοτο
στην άνοια 
Ενα «βαρύ» θέμα αποδίδεται με μέτρο

στο ενδιαφέρον φιλμ του Χάρι Μακουίν

Στο επίκεντρο βρίσκονται οι δύο ήρωες, ερμηνευμένοι χαμηλότονα από τους εξαιρετικούς Στάνλεϊ Τούτσι και Κόλιν Φερθ, που πείθουν ως μεσήλικο ζευγάρι· 
τσακώνονται για τα πάντα και το τίποτα, φιλιώνουν ξανά με ένα βλέμμα και διατηρούν ακόμη τη σπίθα της ανασφάλειας που χαρακτηρίζει τον πρώτο έρωτα.

HOME CINEMA
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«Πρέπει να είσαι πολύ κινητικός. 
∆εν πρέπει να βάζεις το τρίποδο 
σε ένα μέρος και τον άνθρωπο απέ-
ναντί σου και να πεις “αυτό είναι”. 
Πρέπει να δοκιμάσεις πράγματα, 
να τον κάνεις και εσύ να κινείται. 
Είσαι λίγο σα χορογράφος», απο-
κρίνεται ο Σπύρος Στάβερης όταν 
τον ρωτώ αν μια φωτογράφιση εί-
ναι λίγο σαν χορογραφία. Hθελα 
να τον ρωτήσω κάτι τέτοιο αφότου 
διάβασα το βιβλίο του «∆εν υπάρ-
χει τίποτα πίσω από μια φωτογρα-
φία»: σε κάποιο σημείο περιγράφει 
τη φωτογράφιση που έκανε με τον 
ποιητή Ντίνο Χριστιανόπουλο και 
την παρομοιάζει με χορογραφία.

Αυτό το βιβλίο ήταν εξάλλου και 
η αφορμή για τη συνάντησή μας. 
Κυκλοφόρησε τις ημέρες της κα-
ραντίνας και περιλαμβάνει κυρίως 
φωτογραφίες που ο Στάβερης έκα-
νε στο δεύτερο μισό της δεκαετίας 
του ’80, μετά την επιστροφή του 
από το Παρίσι και πριν από την 
ενασχόλησή του με τον ελληνικό 
και ξένο περιοδικό Τύπο. Ηταν μια 
μεταβατική εποχή για τον ίδιο, ο 
οποίος αναζητούσε ακόμη ταυτό-
τητα και κατεύθυνση.

Οι εικόνες της έκδοσης συνο-
δεύονται από σημειώσεις που ο 
ίδιος κρατούσε υπό μορφή ημερο-
λογίου εκείνη την εποχή, και που 
σκιαγραφούν, όπως λέει, ένα «πιο 
αυθεντικό» πορτρέτο του ίδιου 
του Σπύρου Στάβερη. Ακολουθώ-
ντας μια ετερόκλητη φωτογραφική 
διαδρομή ανάμεσα στο λούμπεν 
περιθώριο αλλά και το lifestyle 
της κοσμικής Αθήνας, ο Στάβε-
ρης καθιερώθηκε στη συνέχεια 
κάνοντας πορτρέτα «μη κανονι-
κών», αλλά και χρυσοσκονισμέ-
νων σελέμπριτι. 

Αντλώντας από μια πυκνή εμπει-
ρία που καλύπτει περίπου τρεις δε-
καετίες, ο Στάβερης μίλησε στην 
«Κ» για την έμπνευση και τα κί-
νητρά του πίσω από το βιβλίο, τη 
λειτουργία και τις διεργασίες του 
ως επαγγελματίας φωτογράφος, 
καθώς και για την κουλτούρα της 
εικόνας σήμερα.

 
– Το βιβλίο κυκλοφόρησε μέσα 

στην πανδημία, που σημαίνει ότι 

δεν ήσουν στατικός αυτή την πε-

ρίοδο.

– Καλλιτεχνικά έχω εδώ και και-
ρό καταθέσει τα όπλα στη φωτο-
γραφία. ∆ηλαδή, ένιωσα ότι δεν 
είχα πια κάτι πολύ καινούργιο να 
εκφράσω και δεν ήθελα να αντι-
γράφω τον εαυτό μου. Μου είναι 
τώρα αφάνταστα δύσκολο να μου 
πεις, «πήγαινε να κάνεις ένα πορ-
τρέτο». Θα το έκανα πραγματικά 
σαν αγγαρεία. Από ένα σημείο και 
μετά χρησιμοποίησα το κινητό για 
να φωτογραφίζω τις βόλτες μου, 
ό,τι φωτογραφίζει όλος ο κόσμος. 

 
– Θα υπέθετε κανείς πως ένας 

ώριμος και καταξιωμένος φω-

τογράφος θα απαξίωνε την τάση 

αυτή. Το κάνεις επειδή το κάνουν 

όλοι, για να δεις πώς είναι, ή το 

βρίσκεις κάπως απελευθερωτικό;

– Ακριβώς αυτό. Ηθελα να δοκι-
μάσω ένα νέο μέσο που έβλεπα ότι 
είχε τη θέση του πλέον στο σύγχρο-
νο ρεπορτάζ. Και ήθελα να νιώσω 
αυτή την ελευθερία που σου δίνει 
το κινητό. Να τραβήξεις οπουδήπο-
τε, οποιαδήποτε στιγμή, αυτό που 
σου τραβάει την προσοχή. 

– Δεν σε ενοχλεί ο πληθωρισμός 

των εικόνων, ο άμεσος, μαζικός 

διαμοιρασμός, η αυτοαναφορικό-

τητα των σέλφι; Πολλοί ισχυρίζο-

νται πως η φωτογραφία ευτελίζε-

ται μέσα από αυτή τη διαδικασία.

– Οχι, εγώ δεν το βλέπω έτσι. Το 
ότι εκδημοκρατίζεται με αυτό τον 
τρόπο μου φαίνεται πολύ θετικό. 
Mαθαίνει ο κόσμος να εξασκεί το 
βλέμμα του. Το βλέπω και με μια 
τρυφερότητα, ιδιαίτερα στα νέα 
παιδιά που βγάζουν τις σέλφι. ∆εν 
έχω καμία ελιτίστικη συμπεριφορά 
απέναντι σε αυτό το φαινόμενο. 

 
– Τι σημαίνει ο τίτλος του βιβλι-

ου; Είναι δηκτικός αλλά και παρά-

δοξος, δεδομένου πως οι εικόνες 

πλαισιώνονται από σημειώσεις 

και κείμενα.

– Ολο το βιβλίο ήταν ουρανο-
κατέβατο. Ηρθε λίγο απροσδόκη-
τα και ασυναίσθητα. Και ο τίτλος 

μου αποτυπώθηκε ξέχωρα από το 
βιβλίο. Μου φάνηκε ότι θα ταί-
ριαζε, καθώς σε βάζει στη διαδι-
κασία του παράδοξου, να περιμέ-
νεις να δεις τι μπορεί να σημαίνει 
όλο αυτό, μέσα από τις ιστορίες 
του βιβλίου. 

 
– Υπήρχε κάποιος σκοπός σε όλο 

αυτό;

– Αυτό που ήθελα να βγει, και 
που βγαίνει τελικά, είναι το πορ-
τρέτο του φωτογράφου μέσα από 
τις φωτογραφίες και τα κείμενα 
που τις συνοδεύουν. Ο αναγνώστης 
βλέπει κάποιον τον οποίο δεν ήξε-
ρε. Γιατί πολλοί, ειδικά στην αρχή, 
με περνούσαν για φρικιό, άλλοι 
νόμιζαν ότι είμαι ο σούπερ διανο-
ούμενος –που δεν είμαι φυσικά–, 
δηλαδή έχουν μια λαθεμένη εικό-
να για μένα. Νομίζω μέσα από αυ-
τό το βιβλίο βγαίνει ένα πορτρέτο 
κάπως πιο αυθεντικό. 

 – Με ποια κριτήρια έστησες 

το βιβλίο; 

– Πρόσεξα κάποια στιγμή ότι 
υπήρχαν κείμενα που ταίριαζαν 
με συγκεκριμένες φωτογραφίες. 
Οπότε ξεκίνησα να τα μαζεύω αυ-
τά και να διαμορφώνω έτσι το σώ-
μα ενός υποτιθέμενου βιβλίου. Η 
σειρά είναι τυχαία. Προσπάθησα 
να υπάρχει μια διαδοχή, μια εναλ-
λαγή, ίσως και ένας ρυθμός. Και 
είναι όλες ασπρόμαυρες γιατί ανα-
φέρονται σε μια εποχή που όντως 
τραβούσα με ασπρόμαυρα φιλμ, 
προτού μπω στο έγχρωμο που απαι-
τούσαν τα περιοδικά. 

 
– Θα μπορούσαν οι φωτογραφί-

ες αυτές να σταθούν μόνες τους, 

χωρίς λέξεις;

– Νομίζω ότι πολλές φωτογρα-
φίες από αυτό το βιβλίο θα μπο-
ρούσαν να σταθούν μόνες τους, ή 
και δίπλα σε άλλες. Γιατί μια φω-

τογραφία παίρνει δύναμη και από 
τη διπλανή της. 

 
– Τα κείμενα βασίζονται σε ση-

μειώσεις που κρατούσες όταν 

επέστρεφες σπίτι;

– Ακριβώς. Ηταν μια περίοδος 
που αισθανόμουν πολύ ελεύθερος 
γιατί ήταν πολύ ανέμελη. Και συνή-
θιζα το βράδυ να κρατάω κάτι σαν 
ημερολόγιο της ημέρας που περιέ-
γραφε τις συναντήσεις μου. Είναι 
κάτι που κράτησε μόνο εκείνη τη 
δεκαετία χονδρικά. Γιατί αργότερα, 
με την εμπλοκή μου στα περιοδικά, 
η φωτογραφία απέκτησε μια άλλη 
ένταση που δεν μου επέτρεπε πια 
το βράδυ να κάθομαι και να σημειώ-
νω. Και αυτό είναι πολύ κρίμα, γιατί 
αργότερα συνάντησα πρόσωπα πο-
λύ ενδιαφέροντα και θα ήταν πολύ 
χρήσιμο να έχω τις σημειώσεις από 
τις συναντήσεις αυτές για τις οποί-
ες τώρα δεν θυμάμαι πια τίποτα. 

 
– Είναι υλικό μιας, ας πούμε, με-

ταβατικής εποχής;

– Ναι, ήταν μια περίοδος που δεν 
το είχα καθόλου στο μυαλό μου να 
γίνω φωτογράφος. Απλώς φωτογρά-
φιζα, έτσι για την ευχαρίστηση. Εκα-
να δουλειές του ποδαριού κι έβγαινα 
από μια περίοδο έντονης πολιτικο-
ποίησης μετά το Μάη του ’68. Σε 
εκείνο το σημείο, όπως και πολλοί 
άλλοι της γενιάς μου, βρέθηκα λίγο 
μετέωρος. Αν και στην Ελλάδα τότε, 
το ’80, υπήρχαν ευκαιρίες για να ανα-
κατευτείς λίγο με τα πράγματα και 
να συνεχίσεις μια πολιτική δράση, 
αλλά το γενικό πλαίσιο ήταν κάπως 
αποκαρδιωτικό. Και μέσα σε αυτή 
τη συνθήκη ανακάλυπτα την πόλη, 
ανακάλυπτα την Αθήνα. 

 
– Αργότερα ως φωτογράφος κι-

νήθηκες στο περιθώριο αλλά 

και στα λαμπερά πάρτι των σε-

λέμπριτι. Πού ένιωθες περισσό-

τερο άνετα; 

– Ανετα αισθανόμουν σε όλους 
τους χώρους. Είτε με πήγαινες σε 
ένα κλαμπ, είτε σε ένα δωμάτιο ξε-
νοδοχείου με ένα τραβεστί και το 
αγόρι της, είτε στα κοσμικά που 
έκανα τότε. Αν έχεις την περιέργεια 
για τα πράγματα, για τα κοινωνικά 
φαινόμενα, για τις διάφορες κατη-
γορίες ανθρώπων, αυτή η περιέρ-
γεια σε κάνει να τα βλέπεις όλα, όχι 
αποστασιοποιημένα αναγκαστικά 
–γιατί μπορεί να έχεις τα δικά σου 
συναισθήματα απέναντι σε αυτά 
που βλέπεις– αλλά σου επιτρέπει να 
κινείσαι εύκολα. Αν φαίνεται κάτι, 
νομίζω είναι περισσότερο μια τρυ-
φερότητα προς τους καταφρονεμέ-
νους παρά τους κοσμικούς.

 
– Αναφέρεσαι στην περιέργεια 

ως κινητήριο δύναμη. Μπορεί 

η φωτογραφική διαδικασία να 

αλλάξει τον χαρακτήρα του φω-

τογράφου; Να του δώσει μεγα-

λύτερο θράσος; 

– Το θράσος σού το δίνει αρχι-
κά η μηχανή. Αλλά απέκτησα έναν 
άλλο εαυτό μέσα από συνεργασίες 
και γνωριμίες κυρίως που με βοή-
θησαν να βρω αυτό τον εαυτό. Και 
μιλάω για την περίοδο του «01» με 
τον Στάθη Τσαγκαρουσιάνο, που 
ήταν πολύ καίρια. Μέχρι τότε έκα-
να κλασικό φωτογραφικό ρεπορτάζ 
στυλ Magnum. Και από ένα σημείο 
και πέρα νομίζω βγήκε και κάτι άλ-
λο που κι εγώ ο ίδιος ανακάλυπτα. 
Αρχισα να φωτογραφίζω αλλιώς. Πιο 
ελεύθερα, πιο δυναμικά, με έναν 
ίσως πιο αστείο τρόπο.

– Οταν ξεκίνησες με τα κοσμικά 

έκανες κάτι που ο κόσμος δεν είχε 

συνηθίσει. Πώς έπεισες για αυτό; 

– ∆εν χρειάστηκε να πείσω κανέ-
να. Ο Τσαγκαρουσιάνος είχε εκείνη 
την εποχή αναλάβει το «Symbol» και 
επειδή ήταν η μεγάλη έξαρση με τις 
εκδηλώσεις και το Χρηματιστήριο και 
τα λοιπά, μου πρότεινε να κάνουμε 
και εμείς κάτι με τα κοσμικά, αλλά με 
διαφορετικό τρόπο. Περνώντας από 
ένα μαγαζί με φωτογραφικά, είδα μια 

6x6 (σ.σ. φωτογραφική μηχανή με-
σαίου φορμά) και σκέφτηκα πως θα 
μου επέτρεπε να πάω κάπου αλλού. 
Ηταν μια φθηνή γιαπωνέζικη, και 
ξεκίνησα με αυτή να κάνω τις φω-
τογραφίες στα κοσμικά. Και πραγ-
ματικά με πήγε αλλού. Ακόμα και το 
μέσο μπορεί να σε πάει σε μια άλλη 
κατεύθυνση. Και βέβαια δεν κάναμε 
τις φωτογραφίες που έκαναν όλοι οι 
κοσμικοί φωτογράφοι, με τα κάθετα 
πορτρέτα και τις τουαλέτες. 

– Υπήρχε κάτι στις τότε φόρμες 

που ήθελες να σπάσεις;

– Οχι, απλώς ήθελα να το κάνω 
με ένα τρόπο ρεπορταζιακό. Και με 
ένα τρόπο λίγο αστείο. Ολο αυτό δεν 
είναι λίγο σαν πανηγύρι ματαιότη-
τας; Οπότε έπρεπε και εγώ να το 
δείξω κάπως έτσι.

 
– Πώς πιάνεις αυτή την ατμόσφαι-

ρα; Θέλει διάβασμα; Θέλει ρεπε-

ράζ; Θέλει να το βιώσεις;

– Στα πορτρέτα δεν έχεις μεγά-
λη πολυτέλεια, ιδίως στην Ελλάδα. 
Σε στέλνουν κάπου, πρέπει μέσα σε 
τρία λεπτά να έχεις κάνει τη φωτο-
γραφία. Πρέπει να είσαι σε μεγάλη 
εγρήγορση. Επισκέπτεσαι ένα σπί-
τι και αμέσως πρέπει να σκανάρεις 
όλες τις γωνιές, όλες τις δυνατότη-
τες που σου προσφέρει, για να τοπο-
θετήσεις τον άνθρωπο εκεί που θα 
δώσει τη μεγαλύτερη πληροφορία. 
Αυτό προσπαθούσα πάντα στα πορ-

τρέτα και σου το επιτρέπει το 6x6. 
∆εν έκανα ποτέ γκρο πλαν. Εκανα 
πάντα ένα πρόσωπο μέσα στο δικό 
του περιβάλλον. Οσο για τα διαβά-
σματα, αυτά συσσωρεύονται μέσα 
σου χωρίς να το καταλαβαίνεις. Μα-
ζί και αυτά που βλέπεις. 

 
– Είναι τελικά κατασκευή η φωτο-

γραφία για σένα ή στιγμή;

– Και τα δύο δεν είναι; Φαντάζο-
μαι και τα δύο.

Η φθηνή γιαπωνέζικη μηχανή και το πανηγύρι ματαιότητας

Η «χορογραφία» με τον Ντίνο Χριστιανόπουλο, όπως αποκαλεί τη συγκεκριμένη φωτογράφιση ο Σπύρος Στάβερης. ∆εξιά, «Το περιπλανωμενο τσολιαδάκι».

«Από ένα σημείο και μετά χρησιμοποίησα το κινητό για να φωτογραφίζω τις βόλτες μου, ό,τι φωτογραφίζει όλος ο κόσμος», λέει ο Σπύρος Στάβερης, ένας 
αναπάντεχα σεμνός συνομιλητής. ∆εξιά, η Μάντα εισπράττει ένα «Απαγορευμένο φιλί στην Ελλάδα της Χούντας», μία από τις ιστορίες του βιβλίου.

Συνέντευξη στον 
ΧΑΡΗ ΦΑΝ ΦΕΡΣΕΝΤΑΑΛ

Ο φωτογράφος είναι σαν χορογράφος
Ρηξικέλευθος και επιδραστικός στην πλούσια διαδρομή του, ο Σπύρος Στάβερης μιλάει στην «Κ» για το νέο του βιβλίο

Το βιβλίο είναι «το πορτρέτο του 
φωτογράφου μέσα από τις φωτο-
γραφίες και τα κείμενα που τις συνο-
δεύουν», λέει ο Σπύρος Στάβερης.

Ανετα αισθανόμουν
σε όλους τους χώρους. 
Είτε με πήγαινες σε 
ένα κλαμπ, είτε σε ένα 
δωμάτιο ξενοδοχείου 
με ένα τραβεστί και 
το αγόρι της, είτε στα 
κοσμικά που έκανα τότε.

Στα πορτρέτα δεν έχεις 
μεγάλη πολυτέλεια. Πρέ-
πει σε τρία λεπτά να έχεις 
κάνει τη φωτογραφία.
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